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HISTERIJA

Zamisli da napravimo miting pod nazivom Pomagaj Ame-

riko, pa lin~ovali bi nas na Terazijama...

Izbori su raspisani zato da kohabitacija preraste u koali-

ciju koja }e odlo`iti re{enje statusa Kosova... 

Ako bi se zavereni~ko pitanje, koje u svojoj nagoti stoji

pred na{im dr`avnicima i pred forumom celog civilizova-

nog sveta, re{ilo polumerama, ovo stra{no i sudbonosno

pitanje bi samo bilo pozle|eno i pogor{ano...

Jelena Mili}, iz Foruma za me|unarodne odnose, 

Nada Kora}, psiholog,

Zoran Ostoji}, iz Gra|anskog saveza Srbije, 

Slobodan G. Markovi}, istori~ar 



Svetlana Luki}: 

Sve ~e{}e, u nedostatku i izbegavanju pravih razgovora, kada sretne-

mo nekoga pri~amo o vremenskim prilikama. Ove nedelje moram da

vam se po`alim na vetar. Otkako je po~ela da duva ko{ava, Beograd je

uve~e pust, a kada na ulicama nema ljudi, zauzmu ih najlon kese i psi

lutalice, koji tako zlokobno podse}aju na Milo{evi}evo vreme. Narav-

no da i ko{ava ima veze sa Ko{tunicom. Taj ~ovek je uspeo u svom na-

umu da nas vrati, kako on to voli da ka`e, u negda{nja vremena, kada

se `ivelo u ritmu godi{njih doba. Kada bi po~ela nepogoda, ljudi su be-

`ali u svoje nastambe i ~ekali lepo vreme. Taj ~ovek je uspeo da od gra-

da napravi selo, kao da nikada nismo `iveli upravljaju}i se po BITEF-

u i FEST-u, BEMUS-u i BELEF-u. Beograd je pretvorio u selo Ba, u ko-

jem je 1995. svojoj ravnogorskoj bra}i poru~io – Stvori}emo stamenu,

doma}insku i moralnu ravnogorsku Srbiju ili je ne}emo stvarati.

Pre neki dan predsedniku vlade je pao mrak na o~i i u tom stanju sve-

sti je rekao da je prvi nacionalni i dr`avni interes Srbije propast Ahti-

sarijevog plana. Njegove poruke Evropskoj uniji, Sjedinjenim Ameri~-

kim Dr`avama i NATO-u prerasle su ove nedelje u ~isto bezumlje. Taj

~ovek je prakti~no bacio fatvu na Ahtisarija i ostalo je samo da doda

Homeinijevu re~enicu – Svako ko bude ubijen na tom putu odbrane

svetinje bi}e progla{en mu~enikom. 

Za razliku od normalnih ljudi, predsednika vlade nikada ne obuzima

sumnja, iz prostog razloga {to mu se fu}ka {ta }e se desiti sa ljudima,

samo da Srbiji ostane tih petnaest odsto teritorije.

A {ta nam radi predsednik ovih dana? Ide za Ko{tunicom i prikriva

njegove ispade besnila, moljaka ga da naprave vladu i misli da }e ala

biti sita ako je nahrani jo{ nekim ministarstvom ili upravnim odbo-

rom. Predsednik Tadi} izgleda ne zna, jer da zna stavio bi vaterpolo

kapicu i sko~io u prvi bazen, da ovih dana treba da donese va`ne od-

luke, koje }e imati te{ke posledice. Na primer, onog dana kada Ko{tu-

nicu inauguri{e u predsednika vlade, Tadi} je za slede}eg predsedni-

ka Srbije izabrao Tomislava Nikoli}a. Ba{ da vidim kojim argumenti-

ma }e ubediti svoje nekada{nje glasa~e da ne apstiniraju. Ako Ko{tu-

nica bude predvodio vladu, Tadi} mo`e samo da se moli bogu da posle

rezolucije Saveta bezbednosti Ko{tunica sa svojim generalima i debe-

ovcima, svojim savetnicima i ministrima ne uvede Srbiju u potpunu

izolaciju. On mo`e da se moli bogu, ali mu ovaj ne}e pomo}i, jer }e ba{

tih dana postati militantni ateista.
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. Ko{tunici sada bog nije potreban, jer ima ruskog ambasadora Alekse-

jeva, koji se u Srbiji ovih dana ose}a kao zvezda: svi mu se klanjaju,

ljube ruke i poku{avaju da iznude obe}anje da }e Rusija u Savetu bez-

bednosti staviti veto. Ruski ambasador je ~ak bio gost na tribini kle-

rofa{isti~ke grupe sa Pravnog fakulteta, koja sebe naziva Nomoka-

non i nije ga sramota.

A {ta je novo u me|uvremenu? – Ni{ta. Vlada je donela jo{ jednu ured-

bu o privremenom finansiranju, i to do leta. Velja Ili} je pre{ao u hu-

manitarne medicinske radnike i na svom imanju gradi bolnicu. U No-

vom Sadu je napadnuta adventisti~ka crkva, prebijeni su Jehovini

svedoci, pre}eno je vojvo|anskim Hrvatima – ali ko }e o obijanju kio-

ska kada gori Hilandar? Sve se raspada, a na{a politi~ka elita mese-

cima pregovara o ~lanovima vlade. Oni u stvari od nas o~ekuju da u

tom, za njih te{kom trenutku, preuzmemo na sebe neke poslove: da

popravimo Pan~eva~ki most, po~istimo ulice, properemo im ne{to ve-

{a, decu pri~uvamo i `ene isfriziramo i damo im jo{ po hiljadu i po

evra d`eparca.

Govori Jelena Mili} iz Foruma za me|unarodne odnose.

Jelena Mili}: 

[to se ove izjave ti~e, mislim da je to histeri~no priznavanje nemo}i

da se za teritorijalni suverenitet nad Kosovom bori legitimnim, diplo-

matskim sredstvima. Srpski pregovara~ki tim je priteran uza zid, bez

obzira na fanfare koje prate objavljivanje ruske pomo}i, i on sada ho-

}e da svu krivicu prebaci na me|unarodnu zajednicu. To je dizanje

ruku od daljeg pregovaranja. Niko u me|unarodnoj zajednici ne bi

bio protiv konstruktivnih pregovora Srbije i kosovskih Albanaca, ali

ne sa ovakvih pozicija – ja jedno, a ti drugo. On ovom izjavom pokazu-

je da niti ima resurse, niti volju za prave pregovore. @ivo me zanima

kako }e predstavnici me|unarodne zajednice protuma~iti ovu izjavu.

Stavljen im je prst u oko i sami su donekle krivi {to je dotle do{lo, jer

su mu predugo popu{tali. Politika uslovljavanja je bila najbolje {to se

Srbiji desilo. Mislim na vreme dok je pokojni premijer bio `iv i ispu-

njavao sve zahteve u granicama mogu}eg, po cenu najve}ih tro{kova

na unutra{njepoliti~kom planu. 

Najve}i profiter odugovla~enja da se formira vlada je Mladi}. Potpu-

no je nestao, lost in the translation, o njemu vi{e niko ne pri~a, ni do-

ma}i zvani~nici, a ne pri~aju ni ovi {to su slavili pedeset godina



Jelena 

Mili}

Evropske unije u Beogradu. Ne, oni ka`u – Samo napravite novu vla-

du, ne mora da bude demokratska, samo je napravite, pa da nastavi-

mo proklete pregovore o pridru`ivanju. Pre vremena su ispucali sve

adute, ne}u da ka`em pritiska, ali uticaja na Srbiju. Taj izraz mi se

najvi{e svi|a – usmeravanje Srbije. Ako posle ovoga me|unarodna

zajednica i dalje Ko{tunicu bude smatrala delom demokratskog blo-

ka i bude nastavila da mu ~ini ustupke i spu{ta standarde, smatra}u

ih direktno odgovornima za uni{tavanje ono malo mogu}nosti da se

Srbija konstitui{e kao dr`ava kandidat za ~lanstvo u Evropskoj uniji

i u NATO-u. 

Svojom poslednjom izjavom Ko{tunica je poslao dve lopte, jednu u

dvori{te Borisa Tadi}a, a drugu u dvori{tu me|unarodne zajednice.

On poku{ava da ih istera na ~istinu svojim eksplicitnim stavom.

Odavno nemam nikakvih iluzija i ne pravim razliku izme|u Demo-

kratske stranke i Demokratske stranke Srbije na unutra{njepoliti~-

kom planu. Ali sada se stiglo do poslednje linije razgrani~enja i tu

sam jo{ spremna da o~ajni~ki dam kredit, iako bez osnova, Demo-

kratskoj stranci. Oni imaju pri~u – Ja sam Sidni Kraford ve} ~etrdeset

godine, samo ne znam {ta mi je danas; ja sam reformska stranka i

brana radikalizmu. Ali radikalizam nadire, Ko{tunica je sve ja~i i

evropske integracije su potpuno zaustavljene. Gde je tu samokriti~-

nost Demokratske stranke, za{to ona ne bi uskladila svoje proklamo-

vane vrednosti sa onim {to ~ini? To bi podrazumevalo da prekine ko-

habitaciju, preuzme rizik u nastupu na politi~koj sceni, smanji suje-

tu i prizna da mo`da nije glavni neprijatelj Srbije LDP, nego neko

drugi. Mo`da bi odbrana od glavnog neprijatelja, radikala, bila uspe-

{nija da se u nju krene sa zaista reformskim blokom, a ne sa DSS-om.

To da nas Ko{tunica svesno skre}e ka Rusiji 2007. godine nije krivi~-

no delo, to je legitimna politi~ka pozicija, na`alost. Na~in na koji on

artikuli{e to skretanje je diskutabilan. Skrenite Srbiju u tom pravcu,

ali ne tako da prese~ete sve veze sa Zapadom. Kod nas se me{aju ru-

sofilstvo, impresioniranost ruskom knji`evno{}u, kulturom, pravo-

slavljem, {to je potpuno u redu, ali ja ne pri~am o tome kada ka`em –

Rusi dolaze. Govorim o odnosu Srbije 2007. sa Putinovom Rusijom

2007. i o negativnim ili pozitivnim posledicama takvog pristupa. Ne

vidim za{to je politi~ki i dru{tveno prihvatljivo kle~ati na kolenima i

vapiti za pomo} od Rusije, a ne dao ti bog da ka`e{ – Molim Amerikan-

ce i Evropsku uniju da nam pomognu. Odmah si Ta~ijeva ili Soro{eva

kurva. Pitanje je kako smo do{li dotle.
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. Sanda Ra{kovi}-Ivi} i Ko{tunica, a donekle i Tadi}, imaju monopol na

odre|ivanje dr`avnih i nacionalnih interesa. Za{to i ja nemam pravo

da ka`em {ta su nacionalni i dr`avni interesi? Prvo, u kojim dr`ava-

ma su ljudi najsre}niji? U svih dvadeset pet prvih zemalja na svetu

postoji kombinacija protestantske dr`ave, ~lanice NATO-a i monarhi-

je. Zemlje u kojima vlada demokratija sve re|e ratuju i ljudi u njima

kvalitetnije `ive. Ne `elim da Ko{tunica i ekipa u Akademiji imaju ta-

piju na to {ta je srpski nacionalni i dr`avni interes. Ve} je krajnje vre-

me da Boris Tadi} prestane da lavira i balansira i iza|e na ~istinu i

ka`e kolika je cena ruske podr{ke. A {ta se de{ava? – ^ak i Bo`a \eli}

potpuno podr`ava na{ pregovara~ki tim. Ali Ko{tuni~ina izjava pre-

vazilazi podr{ku pregovara~kom timu. To je direktno odlu~ivanje o

vanjskopoliti~koj strategiji ove zemlje u slede}ih nekoliko godina,

ako ne i decenija. Svidelo se to nama ili ne, u Evropi i u svetu traje de-

bata o postavljanju raketnog {tita kroz isto~nu Evropu, koji je usme-

ren prema Avganistanu i potencijalnim teroristi~kim pretnjama iz

centralne Azije i sa Bliskog istoka. Rusi opet tvrde da je to direktna

pretnja njima. Poljskoj, ^e{koj i Slova~koj nije bilo lako da se oprede-

le. Srbija je tu zaobi|ena, jer je mala i nebitna, kao i koridor 4 i kori-

dor 10, ali Rusima bi bilo drago da na svojoj strani imaju zemlju koja

je jedva primljena u Partnerstvo za mir, a koja nije ~lanica NATO sa-

veza i koja mo`e da sa pola vijagre malo podjebava. 

Odavno je poznato da su na{e vojne strukture, mimo politi~kih odno-

sa, sve vreme imale dobre odnose sa Rusijom i da verovatno me|u nji-

ma jo{ ima onih koji su u velikom antagonizmu prema atlantizaciji

vojnih struktura u Srbiji. Zna~i, produ`eni konflikt za koji se Rusija

de fakto zala`e kada je Kosovo u pitanju je produ`eno nere{eno pita-

nje ogromnog `ari{ta. Ona za to ima finansijske i energetske resur-

se, njoj se mo`e. Pitanje je da li se mo`e Srbiji. Slu{am Aleksandra Si-

mi}a koji ka`e – Osim Kosova, nijedan drugi problem ne mo`e para-

lelno da se hendluje, ne, ni{ta, dok se ne re{i Kosovo, a Kosovo }emo

da re{avamo do sudnjeg dana. Evo, ka`e Simi}, pogledajte koliko du-

go svoj problem re{avaju Izraelci i Palestinci na Bliskom istoku. Slu-

{am ga i ne mogu da verujem – Nikada nikoga nisam ~ula da sebi i

svojoj dr`avi `eli bliskoisto~ni scenario. 

Do pre par dana uop{te nisam pratila interne pri~e o tome ko }e da

formira vladu, jer mi je to potpuno retardirano, ako smem tako da ka-

`em, izvinite. Ako na tom spisku vi{e nema ni Mi}unovi}a, ni Ru`ice

\in|i}, ni \eli}a, a sa tim spiskom ste iza{li pred bira~e, onda je to
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zavitlavanje vlastitog bira~kog tela. Ono vas opet ne}e kazniti, jer

Demokratska stranka je posle tri godine ~udnog pona{anja opet ima-

la najbolji rezultat. Ali sada smo stigli do pitanja pozicioniranja Srbi-

je na du`e vreme. Sada se mora re}i d`a ili bu. U opsednutosti javno-

sti odnosom Demokratske stranke Srbije i Demokratske stranke i na-

{im unutra{njim pili}arenjem, veoma malo se pri~a o regionu. Srp-

sko-albanski dijalog ne mo`e biti re{en samo na nivou srpsko-alban-

skih odnosa na Kosovu. Postoji {iri, stabilan okvir u kojem gubici i

jednih i drugih mogu biti zamenjeni dobicima zasnovanim na ose}a-

nju da su i jedni i drugi deo istog regiona. Ali u trenutku kada ceo re-

gion eksplicitno stremi ka evroatlantskim integracijama, a Albanija

i Hrvatska }e postati kandidati za ulazak u NATO i Evropsku uniju,

mi se okre}emo drugoj opciji. Ta druga opcija nam predla`e da tera-

mo kera beskona~no, da se inatimo. Koliko dugo mo`ete da budete

druga~iji od okru`enja? U tom smislu, mislim da je stvarno nebitno

da li \ilas kontroli{e Velju ili je obrnuto, ali me `ivo zanima da li }e-

mo u pregovore o Kosovu uvesti R princip, regionalni princip, i N

princip, to jest {ta }e biti s na{om integracijom u NATO. Ko{tunica se

nikada nije ni busao u grudi s namerom da nas uvede u NATO, Tadi}

jeste. Mislim da }e sada biti prinu|en da se o tome jo{ jasnije odredi.

Pozicija Demokratske stranke je dugo bila – umiljato jagnje dve maj-

ke sisa, a tre}oj pri~a da je siro~e, to jest Ko{tunici pri~am da sam pa-

triota. Kako ka`e Sonja Liht – Legitimno je biti patriota i demokrata,

a i znam mnogo finih ljudi iz DSS-a. Okej, neka se dru`i s njima kod

ku}e, da su fini ne bi bili u DSS-u. Mene ne zanima njihovo poznava-

nje bontona, nego rezultati njihovog politi~kog delovanja po mene

kao gra|anina Srbije koja je u Evropskoj uniji ili nije u Evropskoj

uniji. Samo me u tom kontekstu zanimaju, a privatno prijatelje bi-

ram druga~ije i nije mi jedini kriterijum da li imaju fine manire. Zna-

~i, DS je jako dugo mogao da izigrava umiljato jagnje koje dve majke

sisa, a tre}oj pri~a da je siro~e, a i – Mi smo jedina brana od radikala.

Ali sada ih je Ko{tunica ~a~nuo iznutra. Verujem da Tadi} i njegovo

savetni~ko okru`enje vrlo dobro prate i me|unarodne okolnosti i po-

stavlja se pitanje njihove procene da li je bezbedno da i dalje kohabi-

tiraju sa Ko{tunicom prave}i vladu s njim, jer je to, kao, manje zlo od

novih izbora. Bira~i bi ih kao kaznili, jer su novi izbori skupi. Okej, to

bi bili tro{kovi na kratke staze, ali na du`e staze oni mo`da uop{te ni-

su toliko veliki. Sada je, da citiram velikog filozofa i stratega srpske

demokratske politi~ke misli, Mla|ana Dinki}a – d`a ili bu. Ako Tadi}

odlu~i da istr~i, Gra|anski savez, Liberalnodemokratska partija, ci-
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. vilni sektor i nezavisno novinarstvo mogu da mu priteknu u pomo} i

smanje mu nelagodu.

Svetlana Luki}: 

Imala sam utisak da je Vladeta Jankovi} poku{ao da ubla`i Ko{tuni-

~ine re~i.

Jelena Mili}: 

U Ko{tuni~inom nastupu je bilo opravdane gor~ine. Opravdanu gor~i-

nu nosi ku}i, ali nemoj se igrati mojom sudbinom i sudbinom moje

dece i pozicioniranjem ove dr`ave u narednih pedeset godina. A Vla-

deta Jankovi} ve} suvi{e dugo u srpskoj javnosti izigrava nekoga ko

ide i ~isti ujutru za Ko{tunicom. Zna{ ono – Mujo, napao ti lav `enu –

E, pa sam je napao, sam neka se i brani. To je ono – Ja jesam i za

Evropsku uniju i za NATO, nego ne smem to pred mojim bira~ima,

zna{ kakav mi je op{tinski odbor u Despotovcu, a kakav mi je u Alek-

sincu, pa zna{ kakva je javnost, ne mogu to ba{ tako da ka`em, ali

majke mi, u stvari jesam za Evropu. Stalno ~injenice idu drumom, a

srpska zvani~na politika {umom. Ju~e ~itam u onom spektakularnom

projektu od novina zvanom Pravda pitanje da li ste za to da se preki-

nu pregovori i {ta Srbija treba da uradi ako se unilateralno prizna Ko-

sovo i odgovaraju Voja Brajovi}, Vulin, Goca Bo`inovska, Verica Ra-

ko~evi}. Pazi sad odgovor Verice Rako~evi} – Potrebniji je svet nama

nego mi svetu. Goca Bo`inovska, kontroverzna estradna umetnica sa

kontroverznim vezama u svetu kontroverznih biznismena, ka`e – Ja

sam prevashodno za mir. Ako }e da bude mir, ma neka im Kosovo.

Slu{aj dalje – Ionako smo najbolje `iveli onda kada je Kosovo imalo

najve}i stepen autonomije. I pevaljke su shvatile. 

Pretpostavljam da Tadi} i okru`enje oko njega jesu evroatlantski na-

strojeni, samo ka`em da je vreme da se ispolje malo vi{e i da se jav-

nosti predstave ne samo kao sportisti, d`entlmeni, iza|i mi Nikoli}u

na crtu i sli~no, nego da malo jasnije poka`u da jesu za evropske in-

tegracije. Instrumenti pomo}i Evropske unije zemljama zapadnog

Balkana su promenjeni. ^uveni cards programi pretpristupne pomo-

}i pojedinim zemljama zamenjeni su tenderima koji stimuli{u regio-

nalni pristup. Kao region aplicirate za odre|ena sredstva za konsoli-

daciju {kolskih, zdravstvenih, irigacionih sistema. I hajde sad da vi-

dimo: Kosovo bude priznato, sa ili bez Saveta bezbednosti, i {ta se de-

{ava? Mi prekidamo diplomatske odnose sa svima koji ga priznaju.



Jelena 

Mili}

Da li je u takvim okolnostima, koje su na`alost vrlo izvesne, mogu}a

saradnja nekog srpskog ministarstva sa ministarstvima Crne Gore,

Bosne, Hrvatske, Albanije, Makedonije u zajedni~kom apliciranju za

te projekte? – Nije. 

Ko{tunica }e biti glasnogovornik na{ih opcija i predstavlja}e nas u

svetu, {to je po meni skandalozno. Dalje, ka`e savetnik Simi} – Kakva

reintegracija kosovskih Albanaca u srpsko dru{tvo i institucije? O to-

me niko i ne pri~a. Savetnik premijera eksplicitno ka`e – Ne, nama ne

pada na pamet da kosovske Albance poku{amo da reintegri{emo u

srpsko dru{tvo. A onda Toma Nikoli} ka`e nesre}nom Rizi Halimiju –

Pa ti sve vreme u~estvuje{ u srpskom politi~kom `ivotu. On to ka`e

prezrivo – Sve sam ti dao, ja sam ti to omogu}io. Pa onda ta pri~a o Jo-

~i}u kao ministru odbrane. Ministarstvo odbrane u celom svetu defi-

ni{e me|unarodne odnose zemlje. Fakat je da je Pono{ na~elnik gene-

ral{taba koji je ipak ne{to uradio. Svakako je bolji od onog Ljubosa-

va, kojeg na njegovo mesto `eli da postavi DSS. On je zabranio Jo~i}u

da u|e u Kara{, kada je Jo~i} bio u inspekciji za nesre}u u Top~ideru.

Jo~i} je skot koji zata{kava tragove prisustva Ratka Mladi}a u kasar-

nama. To zna~i da }e sa Ko{tunicom kao premijerom bilo koji mini-

star vanjskih poslova biti samo protokolarna figura. 

Ne znam da li si primetila, ali faktor G17 uop{te ne spominjem. Odlu-

~ila sam da ih ne tretiram kao politi~ki subjekat posle ju~era{nje iz-

jave Mla|ana Dinki}a da }e postupiti mimo ustavnog zakona zato {to

za njega nije glasao. [esti princip je malo dete prema principu – Ne-

}u da po{tujem taj zakon, zato {to nisam glasao za njega. To mi se

mnogo svi|a. Videla sam ju~e slogan – Ruski veto za srpski geto. Uz

podr{ku Rusije ~ak mo`da i postignemo cilj zvani Kosovo, ali {ta je sa

ostalim na{im ciljevima i interesima? Usporavanje je u dvadeset pr-

vom veku isto {to i izolacija. Gledala sam sino} film Bljesak iz pro{lo-

sti, o nau~niku koji, u paranoji od hladnog rata {ezdesetih u Americi,

napravi podzemno skloni{te od nuklearnog napada i onda gre{kom

rokne avion u njegovu zgradu i on pomisli da je to ruski nuklearni na-

pad. On i njegova trudna `ena pobegnu u skloni{te i nameste kapiju

na trideset pet godina, toliki im je bio {tek hrane, a kao i toliko traje

frka od radijacije. I posle trideset pet godina izlaze i shvate da nije bi-

lo nuklearnog rata. Posle ove Ko{tuni~ine izjave, tajnih poseta glave-

{ina Ruske pravoslavne crkve, koje je primio i Tadi}, pitam se da li se

i mi spremamo da se zatvorimo u vremensku kapsulu odbrane od glo-

balizacije, od svake vrste integracija, od novog liberalnog svetskog
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. poretka. Pomozi bo`e, hvala Rusijo – pod tim sloganom se ovih dana

organizuje miting u Novom Sadu. [ta bi bilo kad bismo ti, ja i jo{ pe-

deset ljudi iza{li da napravimo miting pod nazivom – Pomagaj Ame-

riko? Gde bismo zavr{ili? Pa lin~ovali bi nas na Terazijama.

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo Jelena Mili}. Dok se takozvana politi~ka elita, a i mi u me-

dijima mesecima bavimo Kosovom ili vladom ili nere{enim rezulta-

tom protiv Portugala u fudbalu ili izgleda porazom od Hrvata na Svet-

skom prvenstvu u vaterpolu, dakle, u me|uvremenu, gle ~uda, `ivot

ne}e da stane. Malo-malo, pa se desi uglavnom ne{to stra{no, kao {to

je na primer zlostavljanje dece. Ovih dana mogli ste da pratite pri~u o

trinaestogodi{njoj devoj~ici koju je seksualno zlostavljao otac. U sle-

de}ih nekoliko minuta govori vam psiholo{kinja i profesorka Nada

Kora}. Ona je jo{ pre {est godina sa svojom koleginicom napisala

knjigu koja se bavi slikom deteta u medijima, ali izgleda da je to bilo

uzalud.

Nada Kora}: 

Takve stvari se de{avaju i drugde, ali ono {to me poga|a kao nekog

ko se bavi decom jeste na~in na koji se to tretira u medijima. Imali

smo slu~aj devoj~ice od trinaest godina, koju je seksualno zlostavljao

otac, {to je samo po sebi u`asno. Ne znam koliko su ljudi svesni da je

taj oblik zlostavljanja u porodici mnogo te`i od, recimo, onoga kada

te neko premlati ili siluje. Onoga koji vas je premlatio ili silovao mo-

`ete mirno da mrzite celog `ivota, ali ako je zlostavlja~ va{ roditelj,

onda je to jedna, kako bih narodski rekla, rana neprebolna. To je stra-

{no, jer vi u tu osobu imate poverenja i volite je, zna~i, to je stra{na

zloupotreba poverenja. Slu{aoci tako|e ne znaju, a psiholozi znaju

da zlostavljano ili zanemareno dete preuzima ose}anje odgovornosti

na sebe i time se pretrpljeni bol i u`as intenziviraju. Ali ono {to me-

ne brine jeste kako se to tretira u medijima i {ta mediji preduzimaju

da dete za{tite od dodatne traume. Na svoj u`as sam pre nekoliko da-

na slu{ala vesti ba{ na B92 o toj zlostavljanoj devoj~ici i snimljena je

ku}a u kojoj ona `ivi i pojavio se njen razredni stare{ina potpisan

imenom i prezimenom. Apsolutno je nedopustivo da se dete tako obe-

le`ava. Nije potrebno da za njen slu~aj saznaju svi. 

Jo{ dok su vesti emitovane pozvala sam telefonom novinarku, s ko-

jom ina~e lepo sara|ujem, i pitala je – Zaboga, {ta se ovo de{ava? Ona
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Kora}

je rekla – Mi smo to preuzeli od lokalnih dopisnika. Rekla sam – To ne

sme da se pojavljuje na va{im vestima. Njena reakcija me je zapanji-

la, jer mi je rekla – Hajde da razgovaramo o tome, mi nismo dovoljno

edukovani. Pitam se da li je potrebno da vam to objasni stru~njak, zar

nije dovoljno elementarno ljudsko saose}anje? Imate dete koje je iz-

lo`eno u`asnoj traumi i vi sad to dete izla`ete pogledu javnosti bez

trun~ice obzira. Na{e {kole se vrlo sporo reformi{u i vrlo su tradicio-

nalne, ali ipak ve} decenijama se o detetu sa problemati~nim pona{a-

njem ne govori javno na roditeljskom sastanku, ve} se o tome razgo-

vara sa njegovim roditeljima nasamo. ^ak se ni pojedina~ne ocene vi-

{e ne ~itaju javno, jer postoji svest o tome da javno izlaganje proble-

ma dodatno traumatizuje dete. A ovde se jednom detetu de{ava ne{to

mnogo gore, a vi to saop{tite javno ne misle}i o tome da to dete mora

da iza|e na ulicu, da ode u prodavnicu, da do|e u svoju {kolu. I ako se

premesti u drugu {kolu, svi }e znati ko je. Na{a sredina obele`ava `r-

tve, pa nemojmo ih dodatno obele`avati. I najstra{nije od svega, su-

tradan sam saznala da je moja koleginica, s kojom ve} godinama ra-

dim u oblasti prava deteta, Nevena [ahovi}, tako|e telefonirala ne-

kom drugom novinaru na B92, u isto vreme kada i ja. Zna~i, imali su

bar dve osobe koje su rekle isto i to osobe za koje se zna ~ime se bave,

ali to nije bilo dovoljno – ta vest se ponovila u vestima u jedanaest sa-

ti. Taj izostanak elementarnog ljudskog saose}anja me je potpuno

oborio s nogu. Ako je takvo pona{anje normalno, onda ja pristajem da

budem umno poreme}ena, jer ako to smeta samo meni i {a~ici ljudi,

onda neka bude tako. 

Razlog zbog kojeg di`em ovoliku galamu na ra~un medija koji ina~e

po{tujem iz mnogo razloga, jeste {to mislim da mi, gledaoci, imamo

ne samo pravo, nego i du`nost da od tog medija tra`imo najbolje.

Valjda s razlogom o~ekujemo da on bude vrsta trendsetera u tretira-

nju svih problema. Tu se odli~no tretira korupcija, izno{enje novca u

druge zemlje, trgovina ljudima i tako dalje, svaka im ~ast. Onda uto-

liko pre ne vidim zbog ~ega ne mo`e da se u~ini mali napor da se na

pravi na~in tretiraju i stvari koje se ti~u obi~nih, malih ljudi i dece.

Potrebno je samo da se stavite u cipele tog deteta i shvati}ete da ne

smete da ga dodatno traumatizujete i to }e onda biti primer svim

ostalim medijima. Mediji treba da nude modele. ^esto razgovaram sa

novinarima i oni mi ka`u – Ali na{a du`nost je da informi{emo, a ne

da pou~avamo. To nije istina, jer kada bi to bilo ta~no, u emisijama o

modi bismo gledali samo kako se na{i ljudi neadekvatno i lo{e obla-

~e, a u emisijama o ishrani kako na{i ljudi vole da jedu sarme i koba-
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. sice. Naprotiv, ima mnogo emisija o tome kako se treba hraniti i ka-

ko treba `iveti, {to je odli~no. Ne vidim zbog ~ega u izve{tavanju o

stvarima koje nas poga|aju ne treba da vodimo ra~una o merilima za

koja smatramo da ih treba po{tovati.

Obave{teni smo da je otac devoj~ice uhap{en, da je dete sklonjeno u

hraniteljsku porodicu, {to je jako dobra vest. Odli~na vest je i to da je

drugo dvoje dece iz iste porodice tako|e sklonjeno u hraniteljske po-

rodice. Va`no je da to saznaju stvarne i potencijalne `rtve, jer onda

znaju da }e dete koje je izlo`eno ne~em sli~nom biti tako|e sklonje-

no, kao i njegova bra}a i sestre. Me|utim, saznali smo jo{ ne{to na

Televiziji Pink. Go{}a je bila gospo|a iz trauma centra, koja je rekla

neverovatan podatak, za koji nisam znala, da su, za razliku od drugih

oblika seksualnog zlostavljanja za koje su zapre}ene kazne deset i

petnaest godina, za seksualno zlostavljanje u porodici maksimalne

kazne samo tri godine zatvora, bez odre|enog minimuma. [ta to

prakti~no zna~i? To zna~i da neko mo`e da potpuno po zakonu osudi

takvog zlostavlja~a na nedelju dana zatvora i da se na tome sve zavr-

{i. Ja mislim da je to skandalozno i da je to ne{to {to zakonodavac, a

to je Skup{tina Republike Srbije, mora hitno da promeni. Mogu}e je

da oni to nisu znali, ali evo, mi ih sada obave{tavamo da postoji takav

zakonski apsurd. To je ne{to {to mo`e da se promeni brzo i jednostav-

no i verujem da je to ne{to o ~emu bi se saglasili apsolutno svi posla-

nici u skup{tini. Evo, ako vole da se sabiraju, neka se saberu oko to-

ga. Sigurna sam da bi svi, od ^ede Jovanovi}a do Tome Nikoli}a, gla-

sali za takav zakon. 

Svetlana Luki}: 

Tom ~oveku, za kojeg se osnovano sumnja da je seksualno zlostavljao

svoju }erku, odre|en je pritvor od mesec dana, ali je posle dva dana

pu{ten na slobodu. 

Nada Kora}: 

Tako je, a ~ula sam i obrazlo`enje. Re~eno je da su svi svedoci saslu-

{ani i da sud vi{e nema {ta da radi. A za{to se ~ovek sklanja u zatvor?

– Zato da bi se za{titile potencijalne `rtve. Vrlo ~esto mi pravnici ka-

`u da postoje zakoni, kao {to je onaj o lustraciji, ali da ne mogu da se

primenjuju. A za{to ne mogu da se primenjuju? Ka`u mi – Ne postoji

politi~ka volja. E, kada ~ujem: politi~ka volja, ja se hvatam za pi{tolj.

U na{im uslovima se taj termin koristi onda kada nekog treba sakri-
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ti i zaba{uriti. Kada Pera, @ika ili Mika ne{to ne}e, onda se ka`e – Ne

postoji politi~ka volja. A kada nema subjekta, nema ni odgovornosti.

Zakon o porodici sada jeste mnogo bolji, ali mi opet vidimo te ljude iz

centra za socijalni rad kako se hvataju za glavu. Kako je mogu}e da

takvog ~oveka puste na slobodu posle nekoliko dana? Ljudi koji se ba-

ve zakonima treba da pretresu te zakone i da vide da li su oni usagla-

{eni jedni s drugima, a ne da svako svoj zakon spremi u svoju fioku i

da izme|u tih fioka onda propadaju ljudi, u ovom slu~aju deca. Dajte

da se decentriramo, da zauzmemo ta~ku gledi{ta deteta, zar je to to-

liko te{ko? I ne samo tog jednog deteta, nego sve dece koja su u istoj

takvoj situaciji. Ko }e da odlu~i da prijavi svog oca ili bliskog ro|aka,

ako zna da }e taj biti pu{ten na slobodu posle ~etrdeset osam sati?

Svetlana Luki}: 

Pre nekoliko dana Fond za humanitarno pravo je izdao saop{tenje o

`eni koja je svedo~ila o seksualnom zlostavljanju malog Roma u Gra-

di{ki. Ta `ena ve} mesecima `ivi u paklu zbog toga.

Nada Kora}: 

Da bi se ljudi stimulisali da prijavljuju nasilje, morate im obezbediti

za{titu, {to se ovde o~igledno nije dogodilo. @ivimo u zemlji u kojoj se

smatra neprimerenim da odem i prijavim svog kom{iju koji zlosta-

vlja svoje dete – to se smatra me{anjem u privatne stvari. Ljudi prvo

moraju da shvate da to nije me{anje u privatne stvari, ali i ~oveku ko-

ji prijavi zlostavljanje treba omogu}iti da to u~ini bezbedno po sebe.

Dr`ava mora da predvidi sve aspekte tog postupka, da obeshrabri zlo-

~ince, a ohrabri `rtve. Pazite, postoji podatak – ne znam da li se odno-

si na svu decu ili samo na devoj~ice – da svako tre}e dete ili svaka tre-

}a devoj~ica pro|e kroz neki oblik seksualnog zlostavljanja tokom

odrastanja. To je strahovito veliki broj. Ima li nekoga tamo ko je, za

na{ novac, zadu`en da o tome misli, ne znam, ali mislim da bi on mo-

rao da postoji. 

Svetlana Luki}: 

Zoran Ostoji} iz Gra|anskog saveza Srbije nije bio fasciniran Ko{tu-

ni~inom izjavom da je na{ prvi nacionalni zadatak da propadne Ahti-

sarijev plan i Ahtisari zajedno sa njim. Zoran Ostoji} govori o drugoj

i ne manje u`asnoj izjavi biv{eg, sada{njeg, budu}eg i svagda{njeg

predsednika vlade, Vojislava Ko{tunice.
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. Zoran Ostoji}: 

Gora mi je izjava da je ruski veto istorijski doga|aj za Srbiju, to mi je

ba{ {okantna izjava. Ona otkriva su{tinu politike Vojislava Ko{tuni-

ce, koja je antievropska. Ko{tunica ne `eli evropske integracije, a jo{

manje one atlantske. Kada ka`e – istorijski zna~aj ruskog veta, to

zna~i – zavr{eno je sa Evropom, jer niko normalan ne misli da sa ru-

skim vetom mi ho}emo u NATO i Evropsku uniju. To bi bilo kao da je

1999. godine, kada je Milo{evi} od Rusa tra`io rakete S300, rekao Ru-

sima – Dajte nam te rakete da se odbranimo od NATO agresora, ali ne-

mojte da se ljutite, kada se odbranimo, mi }emo da se u~lanimo u NA-

TO. Milo{evi} je hteo te rakete da bi Rusiju uvukao u taj rat. Ube|en

sam da se ruski veto ne}e desiti, ali kada bi se, na dr`avnu i nacional-

nu nesre}u, desio, imao bi tako katastrofalne posledice po budu}nost

Srbije kao {to bi imale i te rakete – da smo ih dobili. Zato mislim da je

ruski veto kraj evropske orijentacije Srbije, a on ga pri`eljkuje. Zato

mi je ta izjava gora nego ova – na{ je interes da propadne Ahtisarijev

plan. 

U najdubljem dr`avnom i nacionalnom interesu je da Ahtisarijev

plan pro|e, zato {to je on {ansa za Srbiju. Bojim se da je pri`eljkiva-

nje da on propadne ravno Milo{evi}evom pri`eljkivanju da propadne

plan Z4. Propast plana Z4 je prepolovila broj Srba u Hrvatskoj, {to je

izgleda bio plan memorandumske, konzervativne, antievropske Srbi-

je. Na sre}u, Ahtisarijev plan ne}e propasti, ali na nesre}u nije isko-

ri{}eno vreme konsultacija da se na{a dr`avna politika fokusira na

ono {to je su{tina, a to je polo`aj Srba na Kosovu. Na{a koncepcija je

bila zasnovana na teritorijama, na suverenitetu, kojeg se Srbija odre-

kla 1999. godine skup{tinskom rezolucijom kojom je prihva}en Ku-

manovski sporazum i Rezolucija 1244. U Rezoluciji 1244 jasno pi{e da

}e kona~ni status Kosova biti odre|en na osnovu sporazuma iz Ram-

bujea. Sporazum iz Rambujea predvi|ao je referendum tri do pet go-

dina posle prestanka sukoba. To vreme je pro{lo i to {to je Ahtisarijev

plan lo{iji nego sporazum iz Rambujea je samo dokaz koliko je poli-

tika koja drma Srbijom od 1989, od Gazimestana, sa kratkom pau-

zom dvogodi{nje \in|i}eve vlade, pogubna i lo{a. Pridru`io se i Toma

optu`uju}i Tadi}a da je on kriv {to vlada jo{ nije formirana. To je di-

rektna pomo} Ko{tunici u trgovini me|u njima. Bojim se da ta vlada

ne}e napraviti pomak u odnosu na prethodnu. Posle ovakvih izjava

Ko{tunice, perspektiva je sumorna, ali ostaje nada u diplomatsko

ume}e i sposobnost Zapada i razum Rusije. 



Zoran

Ostoji}

Rusija mora da shvati da je interes Srbije isti kao i interes Rusije, za-

to {to je Rusija pridru`eni ~lan NATO-a. Licemerno je s jedne strane

`eleti dobre odnose sa Zapadom, trgovati, prodavati naftu, a s druge

strane jednu malu zemlju gurati sve dublje u antizapadno raspolo`e-

nje, samo zato da bi imao monetu za potkusurivanje u velikim geo-

strate{kim igrama. Ube|en sam da }e i u Rusiji shvatiti da njihov in-

teres mora biti stabilnost Balkana, a sa Srbijom koja vodi politiku ka-

kvu nagove{tava Ko{tunica, nema stabilnog Balkana.

Svetlana Luki}: 

Sude}i po izjavama koje sam mogla da ~ujem od demokrata, od Pajti-

}a recimo, to sa Ko{tunicom kao mandatarom vi{e nije sporno.

Zoran Ostoji}: 

To nije bilo sporno ni pre izbora, nije bilo sporno u trenutku kada je

ustav napisan preko no}i i onako usvojen u skup{tini. Mislim da su

ovi izbori raspisani da se ni{ta ne bi promenilo, da kohabitacija pre-

raste u koaliciju i da bi se odlo`ilo re{enje kona~nog statusa Kosova.

Kada je \eli} u kampanji progla{en budu}im mandatarom, odmah

smo rekli da je to `rtvovanje tog ~oveka. Ali to {to smo u pravu ne

zna~i ni{ta, ukoliko drugi iz toga ne izvuku pouke. Nema evropske

Srbije bez Demokratske stranke i sada, kada Ko{tunica pokazuje svo-

je pravo, antizapadno lice, novi izbori ne bi bili ponovljeni izbori, ne-

go zaista novi. Tu bi Srbija glasala za jednu od dve politike, jer u Sr-

biji postoje samo dve politike, sve ostalo su nijanse izme|u njih, de-

magogija i populizam. Na Tadi}u je da odlu~i ho}emo li u Evropu ili

ne}emo. Kada bismo toga dana imali i predsedni~ke izbore, antie-

vropske snage do`ivele bi takav poraz da bi bile onemogu}ene da da-

lje trguju i ucenjuju. One bi zaista oti{le u istoriju. To bi bio 6. okto-

bar na demokratski na~in, ono {to smo svi pri`eljkivali. Sudbina Zo-

rana \in|i}a i ta zavera pokazuju da 6. oktobar 2000. godine nije bio

realan. Toga dana su samo oni mogli nas da pobiju, a ne mi njih da po-

hapsimo. 

Potrebni su nam referendumski izbori, sli~ni onima 24. septembra

2000, kada se glasalo protiv Milo{evi}a. Sada bi se glasalo za i protiv

Evrope i antievropskim snagama bi bio nanet kona~ni poraz. Ali ta

evropska lista na ponovljenim ili nekim drugim izborima mora da

ima drugu politiku. Vi{e se ne mo`e i}i na izbore sa pri~om – Kosovo

je du{a, bubreg i srce Srbije. Ne mo`e se vi{e re}i kako }emo re{iti
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. problem Mladi}a, nego se mora re}i – Uhapsi}emo i izru~iti Mladi}a i

Tolimira i @upljanina i Had`i}a i koga jo{ tra`e. Srbija ima demokrat-

ski potencijal i to je dokazano time {to je gra|anska i liberalna opci-

ja samostalno u{la u parlament. Ranije je to uspevala samo uz pomo}

ve}ih stranaka. Politika ni levo ni desno, i levo i desno, objektivno je

nemogu}a u zemlji koja je u tranzicionom periodu. Protekle tri godi-

ne imali smo vladu koja je bila marioneta u rukama krupnog kapita-

la, vladu nastalu kao posledica zavere u kojoj je ubijen \in|i}. Do

ovog trenutka Srbija jo{ nije uspela da mirno, na izborima promeni

vlast. Vladavina uredbama i dekretima se primenjuje u diktaturi i Sr-

bija je u krajnje delikatnoj situaciji, u kojoj se tema Kosova koristi da

se ne bi dala vlast. Setimo se C marketa. Gde ga je Radulovi} prodao

ovoj dvojici koji su ga kupili? – U kabinetu Ko{tunice. Ali o tome ne

mo`e da se pri~a, jer nas zalepe sa ruskim vetom i Kosovom. 

[ta bi to bilo usvajanje evropskih vrednosti delima, a ne re~ima? To

bi bilo hap{enje Mladi}a. Da li neko posle ovih izjava misli da je Mla-

di} bli`e Hagu ili je nesumnjivo dalje? Ko{tunica je najavio da }emo

mi, ako Kosovo bude nezavisno, preispitati odnose sa zemljama ~la-

nicama NATO pakta, jer }e tada biti jasno da su nas bombardovali za-

to da bi nam uzeli Kosovo. On je bio {okiran kada smo primljeni u

Partnerstvo za mir. Zaista ni{ta nije ukazivalo da mi tu imamo {an-

se. Tadi} nam je rekao da su to uradili on i njegovi savetnici. Verujem

da su radili na tome, ali radili smo i mi, godinu dana obja{njavaju}i

strancima da prijem Srbije u Partnerstvo za mir olak{ava stavljanje

vojske pod kontrolu, {to zna~i da je Mladi} bli`e Hagu. Jedini uslov

koji nam je postavljen bio je imenovanje Zdravka Pono{a za na~elni-

ka general{taba. Tadi} je to uradio i mi smo primljeni – na u`as Ko-

{tunice. Ako ministar odbrane bude bio iz DSS-a, Ko{tunica }e da

smeni Pono{a. Ja ne znam koga on ima kao kandidata za na~elnika

general{taba, ali zakleo bih se da Ko{tuni~in kandidat govori ruski. 

Pri~a o podeli Kosova je u su{tini pri~a o velikoj Albaniji, a da ne pri-

~am {ta bi se onda desilo sa sedamdesetak hiljada Srba koji `ive ju-

`no od Ibra. [ta, njih }emo da iselimo u Pre{evsku dolinu, a Albance

iz Pre{evske doline na Kosovo? To je sumanuto i to niko ne}e dopu-

stiti. Ne daj bo`e da nam ovo budu teme slede}e dve-tri godine, jer ne

mogu ni da zamislim koliko bi se u me|uvremenu obavilo privatiza-

cija i koliko novca bi jo{ uzeli od naroda. To je Slobina, ~isto d`eparo-

{ka politika, kada dvojica u|u u autobus, pa jedan zagovara neku ba-

bu, a drugi joj vadi nov~anik iz torbe. E, to se de{ava ovde. Kosovo je
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Ko{tunici samo instrument da zaustavi Srbiju u usvajanju evropskih

vrednosti. I on to otvoreno ka`e – Ne treba nama ~lanstvo u Evropskoj

uniji, ako }ete vi da nam uzmete petnaest odsto teritorije. Kao da

nam ne uzimaju osamnaest odsto stanovni{tva, kao da je to prazna

teritorija, livade i pa{njaci, a ne ljudi, ku}e, {kole. [to se Albanaca ti-

~e, ti ljudi ne}e da pla}aju porez ovoj dr`avi, ne}e da idu u njenu voj-

sku, ne}e da pla}aju ni telefonski ra~un, jednom su se selili, pa su se

vratili i ta pri~a je zavr{ena 1999. godine.

U Srbiji postoje samo dve politike i vi{e ne postoji nikakav demokrat-

ski blok. Postoje politi~ke snage koje su za hvatanje koraka sa suse-

dima na putu ka Evropskoj uniji i one koje i dalje ho}e da odr`avaju

staru politiku. Tadi} treba da gurne Ko{tunicu ka radikalima i da im

ka`e – Idite, mo`ete zajedno, mo`ete odvojeno, nas se to ne ti~e, ovi

koji su za Evropu imaju samo jednu listu. Mislim da bi na njoj bile sa-

mo Demokratska stranka, LDP i GSS. Ako ne}e \eli}a, ’ajmo ponovo

na izbore sa novom politikom, koja bi bila bli`a na{oj politici nego

dosada{njoj politici Demokratske stranke, jer ta politika ne daje ne-

ke naro~ite rezultate. Vidim strip u Blicu pre neki dan, razgovaraju

Tadi} i Ko{tunica, pa ka`e Tadi} Ko{tunici – Nije realno da moja

stranka, koja je osvojila najvi{e glasova nema ve}inu u vladi, a Ko{tu-

nica mu odgovara – To nije realno, ali nije realno ni da stranka koja

je osvojila najvi{e glasova nema premijera, pa ga nema. Dokle }e to

i}i, zaista ne znam. Ovaj ho}e da prekine odnose sa Evropom, da istu-

pi iz Partnerstva za mir, ko zna kakve ludosti mogu da padnu na pa-

met njemu i njegovim savetnicima – da krenu u neku podzemnu akci-

ju na Kosovu sa tim vojnicima i policajcima u civilu, bog sveti zna. Da

li }e Tadi} da sledi tu politiku ili }e iza}i iz nje? Za{to gubimo vreme

i to ne ra{~istimo sada, jer o~igledno je do{lo vreme za ra{~i{}avanje. 

Potrebni su nam novi izbori sa jasnom politikom, koja je druga~ija od

dosada{nje politike Demokratske stranke, i kada je u pitanju Kosovo

i odnos prema Hagu i ekonomija. Zaustavljene su reforme i moderni-

zacija zemlje i tranzicionih gubitnika je sve vi{e. Njima niko ne ka`e

koliko ko{ta odr`avanje severnog Kosova pod na{om paradr`avnom

kontrolom. Kada bi to znali glasa~i radikala, kada bi shvatili da se od

njihove bede uzima za ne{to {to je odavno zavr{eno i slu`i samo kao

sredstvo za odr`anje na vlasti tog Tome i tog Voje, druga~ije bi glasa-

li. Toma Nikoli} je poslanik u skup{tini Srbije neprekidno od 1992.

godine. On je jedan od dvesta pedeset ljudi koji petnaest godina upra-

vljaju ovom zemljom. [ta se desilo u tih petnaest godina sa ovom ze-
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. mljom, sa ovim ljudima, s njihovim novcem, `ivotima? A on je odgo-

voran, i to je mera njegovog rada. Ljudi to ne znaju, jer se njihovim

ose}anjima i njihovom bedom manipuli{e i zato pitanje Kosova mora

da ostane otvoreno, jer vi{e ne mo`e da se manipuli{e ose}anjima lju-

di koji su poreklom iz Crne Gore, a mnogo ih je u Srbiji, kao {to se to

radilo do maja pro{le godine. Zato mi ka`emo – brzo re{enje statusa

Kosova je u dr`avnom interesu Srbije i svih njenih gra|ana, jer tada

mo`emo da se zapitamo ko nam krade novac i da li }emo uhapsiti

Mladi}a i da li }emo osuditi genocid u Srebrenici i da li `elimo tamo

kuda moramo i}i.

Srbija je zaustavljena na svom evropskom putu tim atentatom. I evo,

ko se seti, seti}e se da je Ko{tunica hteo da sru{i vladu Zorana @ivko-

vi}a po{to-poto pre nego {to po~ne su|enje. Bati} i vlada su munjevi-

to gradili sudnicu, da su|enje po~ne pre nego {to padne vlada. A ona

je padala od septembra, od kada se Ko{tunica povukao iz ustavne ko-

misije i rekao – Ne interesuje me ustav, ho}u prvo izbore. Su|enje je

po~elo u novembru, pre nego {to je Ko{tunica formirao vladu i zato

mu je bilo te`e da ru{i to su|enje. Sve je u~inio. Setimo se izjave Stoj-

kovi}a da treba ukinuti specijalni sud. Da su|enje nije po~elo za vre-

me @ivkovi}eve vlade, nikada ne bi ni po~elo. I kao {to vidimo, Ko{tu-

nica odlazi, izbori su se zavr{ili pre dva meseca, on je u samoprogla-

{enom tehni~kom statusu, a jo{ nemamo nijednu pravosna`nu pre-

sudu. ^ak ni u tre}em stepenu za Ibarsku i Stamboli}a Vrhovni sud

jo{ nije odlu~io. I sudije su ljudi. Nisam pri~ao sa Sr|om Popovi}em,

koji je ~ekao kraj su|enja i doba izbora da poku{a da pro{iri optu`ni-

cu na pobunu Crvenih beretki, koja otvara politi~ku dimenziju aten-

tata. Setimo se {ta se desilo sa tu`ila{tvom, Priji} je degradiran, je-

dan je umro, dvojica su oti{la, smenjena i tako dalje. Od ishoda tog

procesa zavisi pravosu|e, koje je temelj pravne dr`ave. I vidi se kako

svi kalkuli{u, ~ekaju da vide da li }e Ko{tunica zadr`ati neprikosno-

venu vlast. 

Ovo {to Ko{tunica radi je razgradnja institucija svakodnevnim kr{e-

njem zakona. On {alje signal pravosu|u da ne treba da se dr`i zako-

na kao pijan plota. Duboko verujem da }e ishod ovog su|enja odredi-

ti budu}nost Srbije i uveren sam da niko ne}e imati hrabrosti da am-

nestira one koji su organizovali i izvr{ili ubistvo \in|i}a. Ako u ovom

trenutku Srbija nije spremna da otvori politi~ku pozadinu atentata,

to }e brzo do}i na red i ne}emo morati da ~ekamo dvadeset-trideset

godina da se otvore arhivi. To nije politi~ki realno u ovom trenutku
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zbog odnosa snaga, odnosno politike Demokratske stranke koja je sa

novim rukovodstvom posle ubistva \in|i}a krenula putem kohabita-

cije. Ali sada smo tu mi da im ne damo mira. Tih dvesta hiljada ljudi

i na slede}im izborima ko zna jo{ koliko su zalog i garancija da to ne

mo`e tek tako da se zavr{i. 

Srbija jo{ nije spremna i to je realnost. To se vidi i po sudbini Mladi-

}a. To {to on nije u Hagu tako|e je pokazatelj odnosa snaga, ali to ne

zna~i da sutra ne}e biti druga~ije. U Poljskoj je crkva sru{ila komuni-

zam, pa su onda krenuli u lustraciju i niko nije ni pomislio da lustri-

ra i crkvu. Ali sada je i to do{lo na dnevni red, pa }e i kod nas suo~a-

vanje sa pro{lo{}u kad-tad do}i na dnevni red. Od odnosa snaga zavi-

si da li }e to biti pre ili kasnije. I Srebrenica je ta pro{lost i mnoga kr-

{enja ljudskih prava i ratna politika i nacionalizam, a su|enje za

atentat je kamen temeljac svega toga, jer \in|i}a je ubila dr`ava i to

ona sa kojom treba da ra{~istimo. Zamislite da je napravljena kon-

centraciona vlada odmah posle ubistva \in|i}a i da su u tu vladu u{li

socijalisti i radikali. Gde bi sada Srbija bila da nije bilo Sablje i van-

rednog stanja? Mi mo`emo samo da budemo nezadovoljni brzinom i

svesni toga {ta su ko~nice. Politika je su{tina, sve ostalo dolazi samo.

Za{to je Tadi} samo jednom bio na su|enju, i to, gle ~uda, kad je sve-

do~io Veruovi} sa svojim tre}im mecima, da bi posle toga i on i njegov

brat oti{li u diplomatsku slu`bu? Trebalo je da Tadi} tamo bude sva-

kog dana kao gra|anin, a ba{ toga dana je mogao da izbegne da do|e

u sudnicu. 

Svetlana Luki}: 

U polufinalu svetskog prvenstva Hrvati su nas pobedili sa 10 : 7, do-

bro smo pro{li, vodili su sa 8 : 2, kao na ju~era{njim izborima za pred-

sednika Srpske akademije nauka, na kojima je sa 80 : 20 pora`ena

struja Vasilija Kresti}a, Mihaila Markovi}a, Koste ^avo{kog i Drago-

slava Mihajlovi}a. Mo`da }e ubudu}e SANU postati pristojnije mesto.

Kao i svi narodi, i mi u istoriji imamo svakojake ljude. Pitanje je samo

koga }emo izabrati za uzor, koga }e istori~ari izvu}i na videlo dana.

Na{ stalni sagovornik, istori~ar Slobodan G. Markovi}, poslednjih de-

vet godina bavio se `ivotom i delom ^edomilja Mijatovi}a, jednog od

mnogih zaboravljenih ljudi. On je pripadao Naprednoj stranci zajedno

sa Milutinom Gara{aninom, Milanom Piro}ancem i Stojanom Nova-

kovi}em. 
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. Slobodan G. Markovi}: 

Mene je Mijatovi} privukao pre svega zato {to sam primetio da je na-

pisao nekoliko knjiga o Srbiji na engleskom jeziku, a da nikada nijed-

na od njih nije prevedena na srpski. Zanimalo me je kako je to mogu-

}e. On je `iveo od 1842. do 1932. godine, u periodu kada je vrlo malo

Srba moglo bilo {ta da objavi u angloameri~kom svetu. A njegove

knjige su do`ivele vi{e izdanja, recimo Srbija i Srbi je imala tri izda-

nja u Americi i tri u Velikoj Britaniji. Istra`uju}i devet godina o nje-

mu, utvrdio sam da je bio neraskidivo povezan sa modernizacijom Sr-

bije. Od zemlje koja je po~etkom devetnaestog veka bila turski san-

d`ak, periferna oblast carstva, iz stanja koje se nije mnogo razlikova-

lo od neolita po kulturnim obrascima i ekonomiji ~istog pre`ivljava-

nja, Srbija je do kraja devetnaestog veka, za samo sto godina, do`ive-

la veliku transformaciju. ^edomilj Mijatovi} je ostao upam}en kao

~ovek koji se najdoslednije od svih srpskih intelektualaca zalagao za

uvo|enje `eleznice i za osnivanje Narodne banke Srbije. On je kum

na{e valute, dao je ime dinaru, kada se biralo izme|u patriotskog

imena – srbijak i imena koje je imalo du`u tradiciju, jo{ od latinskih

vremena – dinar. On se u Srbiji suo~io sa mnogim stvarima sa kojima

se suo~avamo i mi danas: sa odnosom izme|u nacionalizma i demo-

kratije, liberalizma i demokratije. [to se ti~e nacionalizma, cela

Evropa devetnaestog veka bila je nacionalisti~ka i ~ak je ~ovek kao

{to je Sigmund Frojd izjavio neverovatnu stvar, da ceo njegov libido

pripada Austro-Ugarskoj. To se odra`avalo i na na{e prilike, me|u-

tim, kada je u pitanju liberalizam, tu je Mijatovi}eva generacija nai-

{la na su{tinsku suprotnost. Narodne mase su bile za seosku demo-

kratiju, zasnovanu na egalitarnosti, jednostavnosti dru{tva. Sa dru-

ge strane na{li su se intelektualci poput Mijatovi}a, koji su poku{ali

da u Srbiju uvedu evropske tekovine liberalizma. 

^edomilj Mijatovi} je bio jedan od vo|a Napredne stranke, koja je bi-

la nesumnjivo najliberalnija stranka u istoriji politi~kog `ivota Srbi-

je devetnaestog veka i imala je najve}i modernizacijski kapacitet. Vi-

de}i da to ne ide, da je sa takvim programom nemogu}e u Srbiji pobe-

diti na izborima, oni su ~ak predlagali da razli~ite kategorije stanov-

ni{tva prema obrazovanju imaju i razli~iti broj glasova: da najobra-

zovaniji imaju po nekoliko glasova, a da najmanje obrazovani uop{te

nemaju pravo glasa. Ne{to sli~no, ako se se}ate, predlo`ila je Liberal-

na stranka u Crnoj Gori. Dakle, ni danas takve ideje, koliko god bile

neprihvatljive, nisu nestale. U Srbiji liberalizam i demokratija nisu

mogli da idu zajedno. Ili ste mogli da imate demokratiju, ali onda ne-
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ma liberalizma, ili ste mogli da imate nametanje liberalizma, a to je

protivdemokratski. Iako je nacionalizam bio dominantan diskurs u

to vreme, Mijatovi} se u mnogo ~emu izdvajao i dozvoli}ete mi da ci-

tiram dva odeljka koja o tome govore. On prime}uje da nam je potreb-

na skepti~nost prema dotada{njem samovi|enju srpske istorije. Ova-

kav bi nam pravac dobro do{ao, ka`e Mijatovi}, jer lepa misao da na-

rodni ponos valja pobu|ivati izrodi se u krajnost, pa kao krajnost mo-

`e samo da nam naudi. Svuda se i na sva usta propoveda da smo mi

Srbi najbolji narod na svetu, da smo mi Sloveni, ali naro~ito mi Srbi,

od postanka naj`e{}i slobodnjaci, dok su svi ostali narodi zadahnuti

ropskom uslu`no{}u. To nije probu|ivanje ponosa, to je samo navodi-

ti narod da sebe smatra za aristokrata u krugu ostalih naroda. Taj

pravac ne mo`e da ne bude od {tete i po nas i po napredak celog dru-

{tva ljudskog, primetio je, dakle, Mijatovi} jo{ 1868. godine. U jed-

nom pismu iz 1902. godine on ka`e: Ja sam po godinama istina star

~ovek, ali ~ini mi se da u mome srcu nikada nije bilo `ivljih i {irih sim-

patija, ne samo za interese i napredak na{e Srbije, nego uop{te za in-

teres i napredak celoga sveta. U Londonu nije mogu}no da se ~ovek ne

ose}a kao gra|anin celoga sveta, da ne vidi vi{e, prostranije i {ire ho-

rizonte.

Re~ je o ~oveku koji je posvetio `ivot Srbiji, koji je u svoje vreme bio

slavni knji`evnik, veoma cenjeni istori~ar, {estostruki ministar fi-

nansija, ministar inostranih dela. Imao je te{ku sudbinu i umro je u

gotovo potpunoj bedi i to zahvaljuju}i svojoj doslednoj odluci da ne

prihvati ~in kraljeubistva iz 1903. godine. Najvi{e je ostao upam}en

po tajnoj konvenciji iz 1871. godine, koju je sklopio on sa austrougar-

skim poslanikom, ali koju je dogovorio knez Milan. Tom konvenci-

jom Srbija se odrekla pretenzija na Bosnu i Hercegovinu, dobila u iz-

gled maglovite pretenzije na Makedoniju i odrekla se pretenzija na

Kosovo. U trenutku trijumfalizma, kada je ujedinjena Jugoslavija, ~i-

nilo se da je on po~inio veliku izdaju potpisivanjem ove konvencije.

Danas istori~ari smatraju da je to bio nu`an potez u ~asu kada Rusi-

ja napu{ta Srbiju, koja prelazi u austrougarsku interesnu sferu. Pita-

nje koje nam se ovde name}e je pitanje odnosa Srbije i zapadne Evro-

pe. U dvadesetom veku Srbija i zapadna Evropa su se tri puta na{le na

razli~itim stranama. Prvi je bio Majski prevrat 1903. godine i diplo-

matska izolacija Srbije nakon toga, pre svega od Velike Britanije.

Drugi period se retko pominje, od 1946. godine i obaranja ameri~kih

bombardera iznad Istre. Tre}i period je, naravno, period devedesetih.

To nije mnogo u odnosu na sto godina, sve zajedno ni dvadeset. Na
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. na{u nesre}u, mi smo pro`iveli najdu`i period od ta tri. Prvi je trajao

tri, drugi pet, tre}i skoro deset godina i kulminirao je 1999. godine.

^edomilj Mijatovi} je, zgro`en Majskim prevratom 1903. godine, na-

pustio Srbiju i poslednjih trideset godina `ivota proveo u Engleskoj.

Pomenuo bih zanimljivu epizodu, koja se dogodila 1916. godine. On je

te godine oti{ao u Sjedinjene Ameri~ke Dr`ave i Kanadu sa Emelin

Pankherst. Kada danas ~itamo top-liste najva`nijih `ena svih vreme-

na, uvek }e se me|u prvih deset na}i ime Emelin Pankherst, zato {to

je kao vo|a sifra`etskog pokreta u Velikoj Britaniji doprinela da `e-

ne dobiju pravo glasa na izborima. Dakle, ta velika `ena feministi~-

kog pokreta odlu~ila je da 1916. godine krene u propagandnu akciju

podr{ke Belgiji i Srbiji, kao zemljama koje su tada najvi{e stradale u

ratu. Odlu~ila je da zajedno sa ^edomiljom Mijatovi}em ode u Ameri-

ku i da nekoliko meseci propagira Srbiju i njene ciljeve po najve}im

mestima Sjedinjenih Ameri~kih Dr`ava i Kanade. Da bismo shvatili

koliko je Emelin Pankherst zna~ajna, kada odemo u London i do|emo

do zgrade parlamenta vide}emo spomenike najve}im britanskim vla-

darima. A pored parlamenta je spomenik Emelin Pankherst, ~ime je

ona stavljena u kontekst najve}ih imena britanske istorije. S jednom

takvom osobom Mijatovi} je propagirao srpsku stvar po Americi i Ka-

nadi i on iskreno priznaje da su svuda imali mnogo publike, ali ne za-

hvaljuju}i njemu, nego zahvaljuju}i popularnosti Emelin Pankherst. 

^edomilj Mijatovi} je bio prvi Srbin koji je pisao za enciklopediju Bri-

tanika. Njegovi ~lanci su u toj enciklopediji bili sedamdeset i jednu

godinu. Ne samo da je on bio prvi Srbin koji je pisao u ovoj enciklope-

diji, nego je bio jedan od retkih saradnika enciklopedije kome je po-

vereno da pi{e odrednicu o zemlji iz koje poti~e, jer to se uvek izbega-

valo zbog objektivnosti. On je u naj~uvenijem, jedanaestom izdanju

enciklopedije Britanika napisao odrednicu o Srbiji, koja je kasnije

{tampana i u posebnoj knjizi, a onda su njegove odrednice neprekid-

no pre{tampavane u kasnijim izdanjima enciklopedije od 1902. do

1973. godine. U doma}em izdanju enciklopedije Britanika dodati su,

po mi{ljenju na{e redakcije, svi zaslu`ni Srbi i nau~nici, stru~njaci,

javne li~nosti. Naravno, o ^edomilju Mijatovi}u nigde nema ni pome-

na. Jo{ ve}a nepravda u~injena je njegovoj supruzi, Engleskinji Elodi-

loten Mijatovi}. To je prva istori~arka u modernoj Srbiji i te{ko da po-

stoji ijedna `ena u istoriji Srbije devetnaestog veka koja je toliko do-

prinela da Zapad upozna Srbiju. Ona je objavila zbirke srpskih narod-

nih pesama i poku{ala da od kosovskog ciklusa napravi celinu i napi-

sala je istoriju moderne Srbije na engleskom. Njeno ime danas je u
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Srbiji gotovo potpuno nepoznato, tako da se ne radi samo o Mijatovi-

}u, nego o bra~nom paru Mijatovi}, koji je zaboravljen u Srbiji. A ka-

ko su `ene mnogo manje izu~ene u na{oj istoriografiji, jer im se na-

merno uskra}uje zaslu`eno mesto, tako je, naravno, i sa suprugom

^edomilja Mijatovi}a.

Velike sile su imale ambasadore, male su imale poslanike i Mijatovi}

je u doba majskog prevrata tre}i put bio poslanik u Londonu i jedini

na{ poslanik koji je posle Majskog prevrata podneo ostavku. Da pod-

setim, ubijeni su kralj i kraljica, iskasapljeni i ba~eni goli kroz pro-

zor, a nova vlada je sastavljena od ljudi koji su direktno u~estvovali

u njihovom ubistvu. Polovina ~lanova nove vlade bili su zaverenici.

Mijatovi} se na{ao u nekoj vrsti dobrovoljnog izgnanstva. Ovde je

preda mnom proglas iz tog vremena, koji glasi ovako: Danas, pak, po-

sle ovako jezovitog, stra{nog, varvarskog, a jo{ zakonima zemalj-

skim nepodvrgnutog zlo~ina, posle onako jasno ispoljenih diplomat-

skih opomena, pa ~ak i pretnji, danas cela Evropa, ceo prosve}eni

svet, a naro~ito visokokulturna i svesilna Engleska sa gnu{anjem od-

vra}a lice svoje od Srbije, smatra je kao zemlju varvarsku i zlo~ina~-

ku, kao elemenat nereda i nemorala, kao ~udovi{te i sablazan me|u

ostalim dr`avama, te se ogra|uje i izbegava svaki bli`i dodir sa njom

smatraju}i je kao propalu i obre~enu na stra{nu pogibao. Danas je

srpsko ime omrznuto i po zlu ~uveno, danas je Srbija izgubila sve ne-

gda{nje prijatelje i po{tovaoce, ona je danas sama ubila sav svoj pre-

sti` na Balkanu, pa ~ak i u srpstvu stoji usamljena, nemo}na, izdvo-

jena kao `rtva odre|ena da i `ivot izgubi. Ako bi se zavereni~ko pita-

nje, koje u svoj svojoj nagoti stoji i pred na{im dr`avnicima i pred fo-

rumom celog civilizovanog sveta, re{ilo polumerama, ovo stra{no i

sudbonosno pitanje ne samo da ne bi bilo re{eno, nego samo jo{ pozle-

|eno, pogor{ano i dovedeno u novu najopasniju fazu. Dalje se u pro-

glasu ka`e: Mi ho}emo i da se jednom prestane i sa besprimernom ka-

pitulacijom dr`avnog autoriteta pred ovim ljudima, mi ho}emo da dr-

`avni faktori jednom budu svesni svog odgovornog polo`aja i sve te-

`ine dr`avnog autoriteta koji predstavljaju. Mi ho}emo da jednom

svaki dr`avni slu`benik svesno i do samog pregorevanja vr{i du`nost

koja mu je odre|ena i da svaki svojom energijom {titi dr`avne i za-

konske interese. Ko se, pak, ne ose}a sposoban za ovo, po{teno je i pa-

triotski da uzme kapu i ode ku}i.

Ovde se radi o slu~aju koji se mo`e porediti sa dana{njim vremenom.

Sudbina diplomatske izolacije Srbije zavisila je od nekoliko ljudi,
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. glavnih kraljeubica, glavnih zaverenika, ~ije je uklanjanje tra`ila En-

gleska, ali koji su u Beogradu ustanovili neku vrstu svoje kamarile,

dr`ali u odre|enoj zavisnosti i kralja Petra Kara|or|evi}a i zato ih je

bilo vrlo te{ko ukloniti. Polumere o kojima se ovde govori su na kra-

ju i izvr{ene, kraljeubice nisu uklonjene, kako je to tra`eno, ve} da su

penzionisani sa penzijama koje }e biti ravne platama i jo{ uz odre|e-

nu od{tetu. Ovo je u stvari proglas gra|ana Srbije koji su osnovali ~a-

sopis Za otad`binu, organ Dru{tva za zakonsko re{enje zavereni~kog

pitanja. Ovo je proglas od utorka, 19. decembra 1905. godine pod na-

slovom – [ta mi ho}emo. Mijatovi} je bio jedan od ljudi koji je pripa-

dao ovom dru{tvu. On je istovremeno nagovarao Engleze da obnove

diplomatske odnose sa Srbijom i srpsku vladu da kazni zaverenike.

^ovek koji se najvi{e istakao u naporima da se tada{nji zaverenici

kazne, general{tabni kapetan Milan Novakovi}, poku{ao je da izvr{i

protivzaveru. Me|utim, njegovu protivzaveru otkrio je ~uveni i ozlo-

gla{eni Dragutin Dimitrijevi} Apis i svi protivzaverenici su uhap{eni

u septembru 1903. godine. Tada je Novakovi} osu|en na dve godine

zatvora iz koga je iza{ao 1905. godine i odmah osnovao Dru{tvo za

zakonsko re{enje zavereni~kog pitanja. On je okupio sedamsto

uglednih ~lanova i pokrenuo list Za otad`binu, iz kojeg smo upravo

~uli ovaj proglas. Me|utim, list je posle pritisaka prestao da izlazi,

{tamparije su se pla{ile da ga objavljuju. 

U martu 1907. godine Novakovi} je obnovio list tako {to je sam morao

da kupi {tampariju, ali mu je onda {tampariju zatvorila vlast. On je

na osnovu la`nih navoda uhap{en 29. avgusta, a zatim je 16. septem-

bra 1907. godine ubijen u zatvoru uprave varo{i Beograda, zajedno sa

`andarmerijskim oficirom Maksimom Novakovi}em. Tako je u vreme

takozvane zlatne demokratije ubijen ~ovek zato {to je razli~ito mi-

slio, i to nakon {to je cela afera zavr{ena, jer je jo{ 1906. godine skup-

{tina ve}inom glasova odbila da se ta afera dalje ispituje. Ta posled-

nja `rtva Majskog prevrata ubijena je ~etiri godine nakon prevrata i

proglas koji smo ~uli i sve {to je poku{ano da se u~ini zavr{ilo se tra-

gi~no po glavne protagoniste.

Mijatovi} je 1914. godine poslednji put posetio Srbiju. Do{ao je kao

poslovni agent jedne britanske firme, a neo~ekivano je dobio ponudu

da postane arhiepiskop srpski. On je bio udovac i duboki vernik i

Aleksandru i Nikoli Pa{i}u palo je na pamet da ga postave za mitro-

polita skopskog, jer je Makedonija neposredno pre toga pridru`ena

Srbiji. U tom trenutku je Nikolaj Velimirovi} bio jedno od najliberal-



Slobodan G.

Markovi}

nijih srpskih sve{tenih lica i podr`ao je Mijatovi}a, kao i najve}i bun-

tovnik me|u srpskim sve{tenicima, prota Aleksa Ili}. Od svega toga

nije bilo ni{ta, jer je episkopat video da dr`ava u stvari ho}e da pro-

meni celu crkvenu hijerarhiju i najavio je da }e preduzeti odlu~ne

mere, pa je dr`ava ustuknula. Mijatovi} se kolebao i na kraju je odbio

tu ponudu. U obrazlo`enju navodi da je hteo da spoji pravoslavna

u~enja sa shvatanjima i tradicijama u rimokatoli~kom i protestant-

skom svetu i da je procenio da to u Srbiji ne bi mogao da uradi. Oti-

{ao je u London i `iveo tamo narednih osamnaest godina.

U srpsko-bugarski rat Srbija je u{la bez nekih naro~itih razloga, sa-

mo zbog `elje njenog vladara da Srbija bude najve}a hri{}anska ze-

mlja na Balkanu. Mijatovi}a je kao ~oveka koji je potpisao tajnu kon-

venciju i kao jednog od nekoliko ljudi koji su uop{te znali da ta kon-

vencija i postoji, hitno pozvao kralj Milan da do|e iz Londona u Bu-

kure{t, gde su vo|eni pregovori, i da sklopi mir sa Bugarskom. Bu-

garska je u tom ratu pobedila, njena vojska je u{la u Pirot i bila na pu-

tu ka Ni{u. Nezadovoljan tim porazom, kralj Milan je po~eo da pred-

vodi ratnu stranku, zajedno sa predsednikom vlade, Gara{aninom, i

oni su dali uputstvo Mijatovi}u da, ukoliko Bugarska zatra`i ratnu

od{tetu, on istog trenutka objavi novi rat Bugarskoj i vrati se u Beo-

grad. Naravno da je bugarski delegat u jednom trenutku postavio to

pitanje. Mijatovi} u svojim memoarima ka`e da se na{ao u procepu –

koga da poslu{a, svoju vladu ili svoju savest i savete britanske diplo-

matije. I poslu{ao je svoju savest i rekao bugarskom delegatu da hit-

no povu~e svoj zahtev, jer }e ina~e morati da objavi rat. Bugarski de-

legat je povukao zahtev i Mijatovi} je sklopio najbr`i mir u svetskoj

istoriji. Nekrolog u Tajmsu, objavljen posle njegove smrti, imao je sa-

mo tu jednu re~enicu – ^ovek koji je sklopio najbr`i mir na svetu. Za-

hvaljuju}i njemu kao diplomati spre~en je novi rat, koji bi odneo ko

zna koliko `rtava i uvukao Srbiju u novu spiralu nasilja. To je, po

mom mi{ljenju, njegov najve}i spomenik. 

^edomilj Mijatovi} je gotovo tri stotine puta pomenut u ~lancima

Tajmsa. Ako ~itamo izdanja Who is who, Ko je ko, koja se {tampaju

svakih deset godina, mo`emo da vidimo da je u periodu od 1897. do

2000. godine bilo oko sto pet hiljada va`nih li~nosti. Izu~io sam taj

indeks imena i na{ao {estoricu Srba koji su po britanskim merilima

zaslu`ili da budu navedeni u popisu svetski znamenitih li~nosti dva-

desetog veka: ^edomilj Mijatovi}, Mihailo Pupin, Nikola Tesla, Jovo

Plamenac, Vladimir Dedijer i Ivo Andri}.
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. Ogromni delovi evropske istorije se i dalje kriju. Toliko je strahota

po~injeno u Africi. Pada mi na pamet samo jedan primer: u Namibiji

je 1904. godine izvr{en genocid nad narodom Herero. Nema~ki kolo-

nijalisti su ubili 75 odsto tog naroda. Tek sto godina kasnije, 1904.

godine jedan nema~ki zvani~nik im se izvinio za to. Tri ~etvrtine tog

naroda je ubijeno za tri godine, a ~ekalo se sto godina na izvinjenje.

Vidim da je Japan tek sada postao sklon da po{alje izvinjenje Kinezi-

ma, a evropski kolonijalni narodi, [panci, Portugalci, Francuzi, Ho-

lan|ani, Belgijanci, Englezi, Nemci su posejali ogromne masovne

grobnice i ~inili genocide {irom sveta, po obema Amerikama, po Afri-

ci, po Aziji. Tamo gde nema vi{e nijednog pripadnika tog naroda, ta-

mo gde nema ko da podigne glavu, preko toga se prelazi kao da se ni-

kada nije ni dogodilo. I to vam pokazuje koliko mi u~imo selektivnu

istoriju. Svaka kultura u osnovi je narcisti~ka, pre svega ceni sebe i

uvek odbacuje drugoga. Jedan od takvih je, eto, donedavno bio i ^edo-

milj Mijatovi}. Vide}emo da li }e sada postepeno on i njemu sli~ni

Evropejci me|u Srbima biti revalorizovani. 

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Slobodan G. Markovi}, koji je govorio o svojoj knjizi koja je

upravo iza{la ovih dana u Beogradu, Grof ^edomilj Mijatovi}, vikto-

rijanac me|u Srbima. Bio je ovo Pe{~anik.
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GLUMATANJE

Kriv sam zato {to u kritici Dmitra [egrta nisam koristio

knji`evni govor, nego sam se slu`io `argonom...

Vrhovni sud je potvrdio presudu da zgrade lete... 

Na~in da se spre~i korupcija na univerzitetu je ukidanje

usmenog ispita, ali ne, mi uvodimo kamere... 

Ono {to mene zanima u vezi sa Kosovom je odr`ivi oblik

te zajednice...

@eljko Bodro`i}, novinar,

Biljana Kova~evi}-Vu~o, iz Komiteta pravnika, 

Svetlana Slap{ak, antropolo{kinja,

Srbijanka Turajli}, profesorka, 

Mirko \or|evi}, publicista



Svetlana Luki}: 

Dobar dan, gra|anke i gra|ani. Prekosutra je Uskrs, patrijarh Pavle

je ve} pro~itao poslanicu i u njoj je mnogo puta mesto Hrista zauzeo

srpski narod. Patrijarh i ostali pastiri pominju pomra~enu svest onih

koji gaze pravni poredak u svetu i dodaju – ^ujemo kova~e kako u`ur-

bano kuju nove klinove i nova koplja s namerom da se ponovi i produ-

`i golgota srpskog naroda na Kosovu i Metohiji. U poslanici su nam

na{i crkveni oci protuma~ili i nedavnu presudu Me|unarodnog suda

pravde kao presudu o nevinosti. Ka`u – Mi ipak verujemo u savest i

objektivnost ~ove~anstva, koja se potvrdila na Me|unarodnom sudu

pravde. Ali patrijarh `ali {to, bez obzira na tu potvrdu, jo{ odzvanja-

ju povici – Raspnite, raspnite srpski narod.

Patrijarh nas je pozvao da zbog te nepravde ne klonemo, nego da sav

svoj `ivot Hristu Bogu predamo. Ne znam da li }u, meni se ~ini da je

vrhunac religiozne samilosti prema bli`njima, makar u ovoj zemlji,

poku{ati da otkrije{ prevaru, nesposobnost i glupost. 

Ne treba da klonemo, predsednik vlade nam je saop{tio da je ostvaren

na{ najva`niji nacionalni i dr`avni cilj. U Savetu bezbednosti su on,

Samard`i}, Kojen i me|unarodno pravo sru{ili Ahtisarijev plan za

Kosovo. Zahtevali smo od Saveta bezbednosti nove pregovore i novo-

ga pregovara~a. Naravno, sasvim je logi~no o~ekivati da }e u Savetu

bezbednosti re}i – Kako da ne, odri~emo se svega {to smo do sada ra-

dili, jer vidimo da je Ahtisari |ubre prevarantsko. Svih ovih godina

nas je obmanjivao i sada }emo na}i po{tenog pregovara~a. 

Mi i dalje o~ekujemo ruski veto. Kada bi jo{ mogao da ga izrekne Hru-

{~ov li~no, kao povodom kubanske krize, pa da kao onda skine cipelu

i {tiklom lupa po stolu prete}i upotrebom nuklearnog oru`ja.

Radio-televizija Srbije nas je redovno upoznavala sa detaljima pobe-

de u Savetu bezbednosti i prikazivala nam slike praznih ulica u sever-

noj Mitrovici one no}i kada je Ko{tunica besedio u Ujedinjenim naci-

jama. Kod Srba na Kosovu je jo{ jednom probu|ena nada da }e, ako iz-

dr`e jo{ samo malo, opet ugledati srpske vojnike i policajce kako se

{etaju po Suvoj Reci, Prizrenu i Pri{tini. Ovi ve} obespravljeni ljudi su

taoci srpske politike. A kako se treba pona{ati kada su ti sunarodni-

ci taoci, pokazao je ovih dana britanski premijer, Toni Bler, povodom

osloba|anja britanskih marinaca. Ahmadined`ad je osloba|aju}i ta-

oce odr`ao Britancima cini~nu lekciju o velikodu{nosti; eto, on oslo-

ba|a te ljude kao poklon britanskom narodu, u ~ast prorokovog ro-
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. |endana. Uz to Ahmadined`ad moli Blera da ne kazni marince, koji su

priznali da su upali u teritorijalne vode Irana. Bler na to nije pretio,

vre|ao i potezao principe, me|unarodno i pomorsko pravo, ve} je po-

nizno pohvalio veliki iranski narod i njegovu dugu tradiciju.

Dve virtuelne teme su nam zamaglile stvarni `ivot: o~uvanje petnaest

odsto teritorije i pregovori o sastavljanju vlade. Na{i dr`avnici su po-

litiku sveli na ve{tinu proizvo|enja, raspodele i potro{nje bud`eta. Od

jutros, kada je sve ovako pusto i tiho, jo{ se jasnije vidi da `ivimo kao

obamrli, utonuli u dreme`. 5. oktobar je bio samo mali epilepti~ni na-

pad, posle kojega smo promenili polo`aj tela i ostali da le`imo na ze-

mlji, dezorijentisani u vremenu kao i pre. 

Naravno da se skup{tina ne}e sastati. Za jedan dan rada na{i novi

poslanici su zaradili, a mi platili, tri miliona evra. Ne{to manju sumu

je trebalo da plati novinar @eljko Bodro`i} da ne bi oti{ao u zatvor na

osamdeset dana. @eljkovi prijatelji, humanitarne organizacije i list

Dnevnik su uplatili taj novac dr`avi i @eljko Bodro`i} je jo{ slobodan

~ovek.

@eljko Bodro`i}: 

Kada je stigla odluka Ujedinjenih nacija da se poni{ti presuda protiv

mene, posle tri meseca sam dobio kratak dopis iz ministarstva prav-

de da im dostavim koliku sumu ja mislim da treba da dobijem kao

obe{te}enje i da im ka`em i koje sam sve tro{kove imao u tom postup-

ku iz 2002. godine Komitet pravnika, koji me je zastupao, odgovorio

je da odluka Ujedinjenih nacija podrazumeva i da se ukine presuda i

da se dr`ava javno izvini, a tek onda dolaze na red obe{te}enje i na-

doknada {tete. Posle toga mi se ministarstvo pravde vi{e nije javlja-

lo, sve dok nisu reagovali predsednik Tadi}, NUNS i Rodoljub [abi}.

Nakon toga ministarstvo {alje obiman materijal, u kojem ka`e da oni

nemaju veze sa sudstvom, koje je nezavisna grana vlasti, i da oni ne

znaju kako da sprovedu odluku komiteta Ujedinjenih nacija, kao {to

to ne znaju ni u [ri Lanki i Gvatemali. I na kraju me upu}uju na slu-

`bu za ljudska prava, koju vodi Petar La|evi}. Igrali su ping-pong sa

nama. Nemaju oni hiljadu takvih slu~ajeva, pa da ovaj moj ne mogu

da na|u u brdu papira. Moj slu~aj je prvi, mada }e sada, kada je Me-

|unarodni sud u Strazburu postao nadle`an i za Srbiju, takvih slu~a-

jeva biti mnogo. 



@eljko 

Bodro`i}

Posebno je {okantna odluka Vrhovnog suda, po zahtevu za za{titu za-

konitosti, koji je podneo tu`ilac Jovan Krsti}. Namerno ~oveku pomi-

njem ime, jer je napisao sjajan zahtev za za{titu zakonitosti. I Vrhov-

ni sud je odbio taj zahtev i potvrdio presude Op{tinskog suda u Kikin-

di i Okru`nog suda u Zrenjaninu iz 2002. godine. Po tim presudama

ja sam kriv zato {to u kritici Dmitra [egrta nisam koristio knji`evni

govor, nego sam se slu`io `argonom i zato {to sam rekao da mu je

drug Sloba tepao. Time sam ga navodno stavio u polo`aj malog dete-

ta, a on je odrastao ~ovek, ugledan u svojoj sredini i time sam mu po-

vredio ~ast i ugled. Dr`ava je preko Vrhovnog suda propustila posled-

nju {ansu da ispravi nepravdu. U pravnom smislu tu vi{e nema re{e-

nja, sem da me predsednik Tadi} abolira. Ali za{to bi me abolirao? Ni-

sam ja osu|eni ubica, koji ~eka da mu se smanji kazna. Za{to bih pri-

stajao na to? Dr`ava je preuzela me|unarodne obaveze i bila je du`na

da postupi po odluci Komiteta Ujedinjenih nacija.

Nekoliko puta sam bio osu|ivan po onom [e{eljevom zakonu o infor-

misanju kod prekr{ajnih sudija. U maju 2002. sudija Smilja Sari}-Ra-

din je vodila moj prvi krivi~ni postupak po tu`bi Dmitra [egrta. Od

tog trenutka svi su krenuli na nas iz Kikindskih novina. Videli su da

mogu da nas pobede na sudu. Ista sudija je sve vreme bila zadu`ena

za nas. Ti procesi su bili brzopotezni, na{i dokazni materijali su

uglavnom odbacivani, ona je gledala da {to pre zavr{i su|enje, da me

kazni. Nakon toga svi su u parni~nom postupku potra`ivali nadokna-

du za povrede du{e i boli, koje sam im navodno naneo svojim teksto-

vima. Mislim da imam devet pravosna`nih odluka. Tu su se na{li i ta-

kvi paradoksalni slu~ajevi kao onaj kada smo osu|eni zbog anagra-

ma. Posle prvog slu~aja sa [egrtom, advokat koji ga je zastupao je po-

stao na{ glavni tu`ilac. Javno je rekao sudiji da }e me nau~iti pameti,

tome kako treba da pi{em i da }e me finansijski uni{titi. Poslednjih

godinu dana, svakog meseca mi se zbog kazni obustavljaju dve tre}i-

ne plate. Platio sam kaznu jednom ~lanu kriminalne grupe, jer sam

citirao Belu knjigu MUP-a Srbije. I njemu je bila povre|ena ~ast i

opao mu je promet u parfimeriji, pa sam dobio kaznu od sto dvadeset

hiljada. Jovana Pejina, istori~ara koji je tvrdio da su Ma|ari u Vojvo-

dini Srbi, jer imaju tako lepa, slovenska lica, nazvali smo fa{istom,

ali on je pobedio na sudu. Na kraju dolaze te dve presude koje nisam

platio na vreme i odre|ena mi je kazna zatvora od osamdeset dana.

Tek kada je pomenut zatvor, stvar je po~ela da se pomera sa mesta. 
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. Nikada nisam tu`io nikog, jer ra~unam – i ja sam neka javna li~nost,

imaju pravo da se bave mojim javnim radom. Ne verujem u sudstvo.

U malim sredinama ne postoje ostaci re`ima, nego je to onaj isti re-

`im koji je bio devedesetih. Nisu oni manjina koja je preostala, pa

ima oslabljene poluge mo}i, nego su svi oni tu. A znamo kako su su-

dije u malim sredinama dolazile do sudijskih funkcija – preko parti-

je. Najgore prolazimo mi u malim sredinama, Vuka{in Obradovi} u

Vranju, moj drugar Filip~e u Be~eju, kolege iz Nezavisne svetlosti u

Kragujevcu. Pomeri{ malo tu `abokre~inu, svi krenu na tebe i gotov

si. Kod nas u Kikindi su jo{ i radikali do{li na vlast, pa su op{tinske

medije pretvorili u svoje glasilo. U Kikindi sada imamo mini veliku Sr-

biju, koja se iz broja u broj bavi nama. Najogavnije stvari iznose o me-

ni, mojim kolegama, samo zato {to se usu|ujemo da im oponiramo.

^ovek koji nas je naj~e{}e tu`io je Dmitar [egrt, koji je godinama bio

direktor ogromne fabrike crepa Toza Markovi}, u Kikindi. Ta fabrika

je procvetala posle zavr{etka ratova na Balkanu. On je za gotovinu

prodavao robu u Bosni i na Kosovu. Bio je visoki funkcioner SPS-a, na

kraju je dogurao do potpredsednika stranke i {efa poslani~ke grupe

SPS-a u saveznoj skup{tini. Posle odlaska Milo{evi}a u Hag, napu-

stio je stranku i prvo je u{ao u Demokratski centar kod Dragoljuba

Mi}unovi}a, bio je dobar sa Du{anom Mihajlovi}em i Novom demo-

kratijom, da bi se na kraju skrasio u SDP-u Neboj{e ^ovi}a. Na po-

slednjim izborima je bio kandidat PUPS-a i SDP-a. Na kraju je oteran

iz fabrike Toza Markovi}. Radnici koji su ga silno podr`avali ose}aju

se prevarenima. Isti radnici su organizovano dolazili na moja su|e-

nja autobusima. Sada neki od tih ljudi spu{taju pogled kada me sret-

nu, neki mi ka`u da sam bio u pravu, ali niti njima ima pomo}i, niti

meni. U malim sredinama se zna ko je i{ao na rati{te, {ta je doneo.

Kada neko to napi{e, ako sme da napi{e, nalazi se u stvarno nezavid-

noj situaciji. To su ljudi koji su i dalje mo}ni i stvarno mogu da ti ba{,

ba{ naude. To te izjeda, misli{ – Da li ja svoju decu osu|ujem da i da-

lje `ive ovde, da i oni prolaze kroz sve ovo da bi do~ekala demokrati-

ju i neko spasenje? Bolje da budu mali Amerikanci ili mali [ve|ani,

pa barem da pro`ive taj jedan `ivot. To je ono {to mnoge ljude u Srbi-

ji razjeda i nervira. Nekad ti isko~i osigura~. [ta da radi{ kada neki

fa{isti~ki Stroj otvoreno preti Dinku, predsedniku Nezavisnog udru-

`enja novinara Vojvodine? Pa daj da i mi obujemo cokule i da i mi ne-

kog {utiramo u glavu.
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Svetlana Luki}: 

Slu{ate Biljanu Kova~evi}-Vu~o, koja zastupa @eljka Bodro`i}a.

Biljana Kova~evi}-Vu~o: 

Odluka Komiteta Ujedinjenih nacija za @eljka Bodro`i}a je vi{e nego

jasna. Ona ne zna~i samo to da dr`ava mora da mu nadoknadi tro{ko-

ve, nego da mora i da objavi tu odluku. Tog ~oveka ne treba da amne-

stiraju, nego treba da ka`u da je on potpuno nevin i da je dr`ava pre-

kr{ila njegova ljudska prava. Njega je sudija Smilja Radin-Sari} osu-

dila zbog toga {to u svojoj kritici, u kojoj su sve ~injenice ta~ne, nije

koristio knji`evni govor nego `argon. Bukvalno to pi{e u presudi. Ka-

`e – Koriste}i `argon Bodro`i} je, u stvari, hteo da uvredi Dmitra [e-

grta. Sve {to je o njemu rekao jeste ta~no, ali `argon je to {to je rekao

da je Dmitar [egrt pokazao tre}i prst. Mi imamo fotografiju na kojoj

Dmitar [egrt pokazuje tre}i prst. Mo`e{ li da zamisli{ mu~enike u

Komitetu za ljudska prava Ujedinjenih nacija dok ~itaju te budala{ti-

ne? U`as. Dakle, nije kriv onaj koji je nekoga prebio, nego si kriv ti {to

ka`e{ da je on siled`ija. Zna~i, ta~no je da je on nekoga prebio, ali ti

ne sme{ to da ka`e{. Tu presudu potvr|uje drugostepeni sud, a onda

i Vrhovni sud, iako postoji odluka Komiteta Ujedinjenih nacija za

ljudska prava. U drugostepenom postupku mi smo tra`ili da se utvr-

di {ta je to knji`evni jezik, da se izvr{i ve{ta~enje, da pozovu stru~-

njaka za to, ali drugostepeni sud je kazao – Samo mi mo`emo da pro-

cenjujemo {ta je to knji`evni jezik. To ka`e Okru`ni sud u Zrenjani-

nu, da ne poveruje{. Onda se ogla{ava veli~anstveni Vrhovni sud Sr-

bije, u ~ijem ve}u sedi izme|u ostalih i Goran ^avlina, i odbija zahtev

za za{titu zakonitosti Jovana Krsti}a, zamenika republi~kog javnog

tu`ioca, i ka`e – I prvostepena presuda iz Kikinde i zrenjaninska dru-

gostepena presuda su u redu i potvr|ujem ih, zape~a}ujem celu stvar.

Ta presuda je pokrenula ~itav niz postupaka protiv @eljka Bodro`i}a.

Kako on pomeri mali prst, neko pokrene postupak protiv njega i on

bude osu|en. Celo pravosu|e se strovalilo na njega i ni{ta. Ne znam

vi{e kako to da kvalifikujem. Izdali smo bro{uru Slu~aj @eljka Bodro-

`i}a i bilo nas je sramota dok smo je pisali. Bilo nas je sramota {to

pripadamo istoj struci, istom narodu. Sve bi to moglo da bude sme-

{no, ali nije prijatno kada ti neko pokuca na vrata i ka`e – Dobio si

osamdeset dana zatvora. 

Boris Tadi} mu je ponudio aboliciju, milost vladara, {to je ta~an pre-

vod te re~i. To bi zna~ilo da @eljko Bodro`i} ne mora da ide u zatvor.
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. A @eljko Bodro`i} se bori da doka`e da nije kriv i da ima pravo na kri-

ti~ki stav. Predsednik Tadi} mu je ponudio aboliciju, {to je on odbio,

hvala bogu, jer on nije kriminalac. Mi se borimo za to da oborimo te

presude, da se utvrdi da su one apsurdne. I mi se ne}emo zaustaviti

na ovome da dr`ava samo plati od{tetu, nego }emo tra`iti odgovor-

nost svih sudija koji su u~estvovali u tome. Mora da bude razre{ena

sudija, koja ga osu|uje zbog toga {to on koristi `argon.

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo mala pri~a o @eljku Bodro`i}u, najvi{e osu|ivanom novi-

naru u Srbiji. Tu je manje va`an sam Dmitar [egrt, va`nije je to koje

su ga sve stranke posle 5. oktobra primile kod sebe, zbog tog crepa

valjda, i zbog para. Ovo je pri~a i o na{em pravosu|u, ministru prav-

de i ~oveku koji je zadu`en da se u ime ove vlade bavi ljudskim pravi-

ma, Petru La|evi}u, koji je tek pre neki dan saznao za ovaj slu~aj. Na

kraju, tu je i predsednik, koji na sve to nudi aboliciju. Biljana Kova~e-

vi}-Vu~o govori dalje o dva razli~ita saop{tenja nevladinih organiza-

cija, koja su ovih dana ponovo pokrenula raspravu o tome {ta treba

raditi sa nevladinim organizacijama. Naravno, odmah je potegnut

primer kako dobro i strogo u tom smislu postupa Putinova Rusija.

Biljana Kova~evi}-Vu~o: 

Jedno saop{tenje ~etiri nevladine organizacije, pa drugo saop{tenje

druge ~etiri nevladine organizacije, u novinarskim izve{tajima spo-

jeni su u jedno saop{tenje osam nevladinih organizacija. U javnom

mnjenju je ve} formirana lo{a asocijacija na tu grupu od osam nevla-

dinih organizacija. ^im se to pomene, podrazumeva se da se sprema

neka diverzija, neko zlo, neko antisrpstvo. A tih osam organizacija

niti imaju isti stav o svakom pitanju, niti treba da ga imaju. Kada

imamo isti stav nastupamo zajedno, ali ponekad nas bude i samo

{est, kao u slu~aju generala Obradovi}a, kada su Fond za humanitar-

no pravo i Inicijativa mladih smatrali da je na{e saop{tenje suvi{e

politi~ko i nisu ga potpisali. Ovog puta je Nata{a Kandi} inicirala sa-

op{tenje polaze}i od stava da saradnja sa Ha{kim tribunalom treba

da bude uslov nastavka pregovora Evrope sa Srbijom. Budu}i da po-

stoje znaci da }e se pregovori o pridru`enju nastaviti bez obzira na

na{u saradnju sa Hagom, Fond, Inicijativa mladih, @ene u crnom i

Gra|anske inicijative uputili su zahtev Evropskoj uniji da obnovi pri-

tisak na Srbiju. Taj takozvani tehni~ki problem nesaradnje sa Ha-

gom, o kojem je govorio Ko{tunica, definitivno vi{e nije tehni~ki, ve}
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je postao ideolo{ki problem. Dru{tvene okolnosti ne dozvoljavaju, ka-

`e Rade Bulatovi} iz svog kapaciteta inteligencije, a Ko{tunica i Stoj-

kovi} govore o tehni~kom problemu. Te saradnje nema, nema Mladi-

}a kao ~oveka koji je optu`en za najte`e zlo~ine, nema ga ni u pri~i,

ni u medijima, nema ga vi{e nigde, on se negde zagubio. 

Mi smo analizirali tu situaciju i imaju}i u vidu najnovije zaokretanje

ka Rusiji shvatili smo da politika uslovljavanja vi{e nema onaj smi-

sao koji je mo`da nekad imala i da je u Srbiji potrebno oja~ati proe-

vropske snage, kojih u Srbiji ima. U svom pismu mi smo predlo`ili no-

vi oblik saradnje, u kojem Evropa razgovara i sa civilnim dru{tvom,

opozicijom, profesionalnim udru`enjima i sa mladima u Srbiji. Kroz

saop{tenja medija, na`alost i B92, napravljena je klasi~na diverzija i

ispalo je da mi tra`imo sankcije za Srbiju. Javila se de`urna Sonja

Liht, koja se zgrozila nad onim {to mi nismo ni rekli. Njima ne odgo-

vara da bilo koja nevladina organizacija isko~i iz ustaljenog {ablona

izdajnika i pre|e u zabran koji su kidnapovali Sonja Liht, njen mu` i

ostala ekipa, zajedno sa Vojislavom Ko{tunicom i ekipom oko Borisa

Tadi}a. U pismu mi upravo to i govorimo, da vlada nije proevropski

orijentisana, ali da postoje ~itavi segmenti dru{tva koji to jesu. I sa-

da neko ko se u Standardu @eljka Cvijanovi}a i u Presu predstavlja

kao majka nevladinog sektora postaje vrhovni arbitar. Bez obzira na

razli~ita saop{tenja, svi mi mislimo da saradnja sa Evropskom uni-

jom treba da se nastavi, ali i da }e kada mi zatvorimo kapije prema

Evropi, stvari postajati sve gore. 

To je kao kada nekome ko mrzi {kolu ka`e{ – Izbaci}u te iz {kole. Pa

on jedva ~eka da ga izbaci{ iz {kole. Ti treba da ga natera{ da ide u

{kolu, a ne da ga izbacuje{. Tako i ovoj vladi ucenjivanje prekidom

pregovora sa Evropskom unijom ni{ta ne zna~i – oni i ne}e u Evrop-

sku uniju. Pogledaj izjave Vojislava Ko{tunice i njegovih satelita –

oni ne `ele u Evropsku uniju. I Sonja Liht, samozvana predstavnica

civilnog dru{tva, majka nevladinih organizacija, koja je kidnapovala

evropsko pitanje za sebe i jo{ neke, poziva javnost da se i ona zgrozi

na reakciju osam nevladinih organizacija, koja, pri tome, nije ta~na.

Nastavak te la`i koja se protura odvija se u Uve}anju Mi{e Stoiljkovi-

}a na B92. On poziva slu{aoce da se pridru`e lin~u koji je zapo~ela

zgro`ena Sonja Liht. Tu se dva puta uklju~uje Sonja Biserko, koja ka-

`e – Ej ljudi, tra`imo nastavak pregovora, tra`imo da to ne bude mo-

nopol vlade, nije ta~no da mi tra`imo sankcije. Me|utim, slu{aoci se
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. javljaju i govore kako smo mi izdajnici. I naravno, sledi pri~a o po`elj-

noj putinizaciji pitanja nevladinih organizacija. 

U ovoj dr`avi zaista postoje antievropski punktovi. To su akademija

nauka, crkva, vlada, deo nevladinog sektora kojem su puna usta

Evropske unije, ali to su ljudi koji o~igledno ne `ele tamo. Ko{tunica

je taj koji ne}e u Evropsku uniju, evo, njegove izjave su otvorene i ja-

sne, ne}e, ne zanima ga, ho}e ~ovek da zavr{i kao car Lazar `rtvuju}i

se za Srbiju. Oni samo skupljaju dokaze protiv Evropske unije, da po-

ka`u koliko su svi od Ahtisarija pa nadalje, gadni. A Sonja Liht je nji-

hov skutono{a.

Srbija je zemlja ~uda. Izbori ni{ta nisu doneli, sve je po starom, ne-

ma{ konstituisanu skup{tinu, ima{ Borku Vu~i} koja zakazuje, pa ne

zakazuje sednicu. Ima{ neke pregovore, vi{e ne zna{ ko o ~emu pre-

govara i za{to, ima{ vladu, nema{ vladu, ali sve nekako funkcioni{e,

taman do nivoa da ~ovek te{ko mo`e da ostvari svoja prava. Ti nema{

ni improvizorijum, nema{ vi{e ~ak ni iluziju poretka. Bilo je – formi-

ra}e se vlada, pa onda to nije moglo, pa je bila tehni~ka vlada, koja ne

mo`e da uhapsi Mladi}a, ali za neke druge stvari funkcioni{e u pu-

nom kapacitetu. I oni za sve to ne snose nikakvu kaznu. Pogledaj Pa-

rivodi}a. Da li mo`e{ da zamisli{ da u bilo kojoj zemlji na svetu de-

`urni ministar finansija iza|e i ka`e – Iako je odluka o bud`etu pro-

tivzakonita, mi nismo imali drugi izlaz? [ta treba da se desi da se ka-

`e – Novi izbori, koji je to momenat? [ta treba da se desi da ka`u – E,

sada formiramo novu vladu, jer ovako vi{e ne ide? To nikome vi{e ni

ne smeta. Nema ni~ega, a stvari opet nekako funkcioni{u u stanju ni-

skog lebdenja, koje mo`e da traje do u beskraj. Kao da izbori nisu ni

odr`ani. Je l’ se se}a{ 21. januara? Ej, sada je april, kao da izbori nisu

ni odr`ani. I onda se pojavljuje Boris Tadi} i ka`e – Kao predsednik ja

}u u zakonskom roku imenovati mandatara. To tako sme{no zvu~i,

vi{e ni ne zna{ koji je zakonski rok. A ima{ i predsednika dr`ave ko-

ji, kad god se oglasi, ima potrebu da ka`e – Ja kao predsednik. Koga

on to ube|uje, sebe ili nas da je predsednik dr`ave? Pa on je trenutno

jedini legalno izabrani predstavnik vlasti u Srbiji. Za{to jo{ i sebe i

celokupnu javnost mora da ube|uje u to? 

I pravosudni sistem i sudstvo funkcioni{u sami po sebi, kao perpetu-

um mobile, bez ikakve logike i van svake kontrole. Oni stvarno mogu

da donesu odluku da zgrade lete i da na televiziji to bude obi~na vest,

kao {to je bila ona Parivodi}eva izjava – Mi smo uradili protivzakoni-
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tu stvar sa bud`etom, ali nismo imali izbora. Isto tako na televiziji

mo`e da se ka`e – Vrhovni sud je potvrdio presudu da zgrade lete i da

to opet ne izazove nikakve posledice. Stalno se gradi iluzija normal-

nosti, a da zapravo ni{ta nije normalno.

Svetlana Luki}: 

Komitet pravnika za ljudska prava je zatra`io od Ministarstva unu-

tra{njih poslova Srbije evidenciju o ulascima u zgradu MUP-a u onoj

no}i kada se predao Milorad Ulemek, prvooptu`eni za atentat na pre-

mijera \in|i}a. I kakav je bio odgovor?

Biljana Kova~evi}-Vu~o: 

U emisiji Insajder na B92, onoj prvoj u`ivo, gostovali su general Mi-

lo{evi} i Bo`ovi}. Tada je prvi put spomenuto da su te no}i kada je

uhap{en Legija, 2. maja 2004. godine, osim Jo~i}a, Bulatovi}a, Milo-

{evi}a i Gurija – ponegde je spominjan i Stojkovi} – u zgradi MUP-a

bili i Tijani}, ekipa RTS-a i Aleksandar Nikitovi}. Se}ate se, prvo je

procurilo da su Legiju odveli tamo, pa je Jo~i} to negirao, pa nije bilo

bele{ke, pa je bilo bele{ke – zavrteli su nas i vi{e se nije znalo {ta se

tamo de{avalo. Odmah posle ovog Insajdera, mi smo po Zakonu o do-

stupnosti informacija podneli zahtev da nam daju na uvid fotokopiju

knjige ulazaka i izlazaka iz MUP-a, jer tamo nije mogla da do|e eki-

pa RTS-a, Tijani} i Ko{tuni~in {ef kabineta, a da se to ne uvede u knji-

gu ulazaka i izlazaka, kao i koliko su se oni tamo zadr`ali, pogotovo

u no}i kada se predaje ~ovek koji je optu`en za ubistvo premijera. I

pre nekoliko dana nam je do{ao policajac sa fasciklom na kojoj pi{e –

hitna dostava. Kao hitnu dostavu poslali su nam odgovor da te knji-

ge nema, jer postoji interno uputstvo po kojem se na kraju svake go-

dine te knjige zaklju~avaju, a posle {est meseci komisijski uni{tava-

ju. I dobro, mi smo odmah napisali zahtev da nam po{alju izve{taj te

komisije i to interno uputstvo. Naravno, oni mogu da skarabud`e i iz-

ve{taj komisije i to interno uputstvo. To {to je nekome bilo veoma va-

`no da nas obavesti o tome da je knjiga ulazaka i izlazaka uni{tena

pokazuje pre svega da su svi zahtevi Sr|e Popovi}a da budu saslu{a-

ni za ubistvo premijera, od Vojislava Ko{tunice do Aleksandra Tijani-

}a, vi{e nego opravdani i da bez tog saslu{anja ostaje velika rupa u

utvr|ivanju ~injenica u vezi sa \in|i}evim ubistvom. Ovim se tako|e

jo{ jednom potvr|uje da postoji ~itav niz brisanja dokaza u postupku

za ubistvo \in|i}a. Permanentno se uni{tavaju dokazi koji bi mogli

da dovedu do otvaranja nekih pitanja koja su jasno uobli~ena u sve-
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. sti svakoga ko prati to su|enje. A to {to se evidentno uni{tavaju do-

kazi o tome {ta se desilo u no}i kada je Legija uhap{en je predmet kri-

vi~nog postupka. 

[ta je u zgradi MUP-a radio Tijani}, a {ta Aleksandar Nikitovi}? Nji-

hova upletenost u dogovore sa Legijom bila je senzacija za jedan dan

i su|enje za ubistvo premijera }e se zavr{iti kao da to nismo saznali.

Zahtev da se saslu{aju Ko{tunica i ekipa oko njega tako|e je bila vest

za jedan dan. Nikitovi} nikada nije dao izjavu, a Stojkovi} se izdrao

na novinara i pitao ga – A jeste li vi te no}i spavali kod ku}e? To je bio

odgovor ministra pravde na pitanje da li je bio u zgradi MUP-a kada

se predao Legija. Kao i u slu~aju @eljka Bodro`i}a, va`no je ostaviti

pismene tragove za onaj dan kada }e se ponovo otvoriti sva ta pita-

nja. Treba sa~uvati svaki podatak koji pokazuje u kakvoj dr`avi `ivi-

mo i koji govori o ume{anosti ove vlade u ubistvo premijera i u njiho-

vu upletenost u su|enje. Oni su odmah rekli da je va`no to da se Le-

gija predao – Ne}emo se valjda sada baviti time gde se on krio, va`no

je da imamo prvooptu`enog. Ne, to nije jedino va`no, va`no je i gde se

krio i ko ga je krio. Gde se krije i ko krije Ratka Mladi}a podjednako

je va`no kao i to da se on pojavi pred Ha{kim tribunalom. Nema tu –

Ne}emo sad cepidla~iti, imamo prvooptu`enog. E, pa ne `elimo samo

prvooptu`enog, nego `elimo da znamo i o ~emu ste se dogovarali sa

njim.

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo Biljana Kova~evi}-Vu~o, a sada slu{ate pismo koje nam je

stiglo od Svetlane Slap{ak iz Ljubljane. Dugo je nije bilo. Pismo nosi

naziv Glumatanje.

Svetlana Slap{ak: 

Srbija je, kako mi je nedavno rekao sjajni hrvatski re`iser, zemlja iz-

uzetnih glumaca. O~i su mu se sjajile, po svaku cenu je hteo da ne{to

radi u Beogradu. Verovatno i ho}e, jer sada se ve} du`e to mo`e, a kva-

litet se iz Srbije uvek znao prelivati. I dok pravi glumci budu prono-

sili slavu svoje {kole i svoga talenta, javni prostor Srbije }e sve vi{e

ostajati amatersko glumi{te, na kojem je najte`e isterati glumce iz

godinama uve`bavane {mire i la`injanja. Me|unarodni sud u Hagu je

donedavno bio steci{te svega zla protiv Srbalja, bez obzira na o~ite

stru~ne kvalifikacije i dobar rad u mnogim slu~ajevima. Kada je na-

pravio nekoliko profesionalnih gre{aka i proglasio dr`avu Srbiju ne-
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vinom u organizovanju genocida u Bosni i Hercegovini, postao je u

srpskoj javnosti objektivan i ugledan. Mali detalj da je Srbija kriva

{to ni{ta nije u~inila da spre~i genocid niko nije uzeo ozbiljno. 

Kao svi lo{i glumci, i srpski javni predstavnici ve}inom poveruju u

svoje uloge i rutinski pokazuju uozbiljeno lice publici takozvane me-

|unarodne zajednice i {ipak doma}oj solidarnoj namiguju}oj publici

– opet smo ih pre{li. U takvoj konstelaciji javnoga razumevanja, Crna

Gora i Kosovo su izgubljeni umesto da se ka`e da je srpska dr`ava bi-

la nesposobna da ih primami da ostanu. Ni u jednom od pomenutih

slu~ajeva ne pominje se bilo kakva odgovornost, sem naravno odgo-

vornost unutra{njega neprijatelja. Trenutna nepregledna farsa for-

miranja vlade toliko odgovara svima da se predstava mo`e igrati jo{

nekoliko godina, ako se promeni neka si}a od zakona. I u takvoj pro-

vali glumatanja kao mentaliteta nije nimalo ~udno {to su se i na su-

du malo ohrabrili, te odbili sve ponu|ene postupke advokata porodi-

ce Zorana \in|i}a Sr|e Popovi}a, koji bi otvorili uvid u mnogo {ire i

vi{e krugove ume{ane u ubistvo premijera pre ~etiri godine. Kako je

mogu}e da se iz najvi{ih slojeva odlu~ivanja niko nije usudio da tu

postavi neko pitanje, da uti~e na sud – {to se ina~e stalno radi – ili da

se bar javno za~udi zbog postupka suda? Kako da niko od prijatelja

ubijenoga premijera, danas na vlasti, nije pozvao Sr|u Popovi}a na

savetovanje, nije mu dao podr{ku, nije indirektno pokazao da ne{to

nije u redu sa sudskim postupcima, ako je ve} tako skrupulozan u ne-

me{anju u drugu granu vlasti? Kako je mogu}e da nagove{taj klju~no-

ga preokreta u procesu ostane na marginama, na fronclama neprivile-

govanih ostataka javnog mnjenja, umesto da bude na prvim stranama

onoga {to se u Srbiji zove novinama i televizijom? Mo`da ne iz zlobe,

mo`da se sve to zaista de{ava usled slabe glume, usled navike da su na

matineima svi mamurni, a na ve~ernjim predstavama svi pijani. 

Kako god da tuma~imo stvari, sve vi{e postaje jasno da je srpski na-

~in, odnosno ube|ivanje u o~it paradoks putem drske la`i i rutinsko-

ga glumatanja preovla|uju}i model pona{anja, govora i pisanja u jav-

nosti. Ide se na naj`alosnije pumpanje otka~enih delova javnosti ko-

sovskom nezavisno{}u. Zgodno bi bilo i za to optu`iti onu mitsku me-

|unarodnu zajednicu, no, zrno istine jeste u tome da su se medijski

sponzori povukli prepu{taju}i javnost tr`i{tu umesto da pla}aju i te-

raju dr`avu da pla}a medije da laju i ujedaju istu dr`avu. To je neza-

visnost medija, a mediji su, da ponovim, dok mi se stomak okre}e po-

sle dvadeset godina ponavljanja, najve}i dodatni obrazovni sistem
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. vaspitavanja gra|anina. To vaspitavanje pripremilo bi gra|ane da ne

budu samo poslu{na i poluslepa publika koja svoje frustracije le~i po-

mo}u lo{ih glumaca, u atmosferi na{ega samorazumevanja, podupi-

ranja i a~enja.

Svetlana Luki}: 

U nastavku emisije slu{ate profesorku Elektrotehni~kog fakulteta,

Srbijanku Turajli}. Srbijanka Turajli} je u vladi Zorana \in|i}a bila

zadu`ena za visoko {kolstvo.

Srbijanka Turajli}: 

Na neki na~in je razumljivo da mnogi ljudi 1988, 1989, 1990. godine

nisu shvatili {ta se de{ava. Kada prvi put ne{to ne razumete, to se

mo`e nekako objasniti, ali drugi put vi{e ne mo`e. Ne znam {ta je sa

ljudima koji mirno srljaju u slede}u katastrofu. Kao da vas neko dva

puta vodi u gasnu komoru. Prvu ste nekako izbegli, ali vi sada pono-

vo idete tamo i nadate se da ne}e biti pu{ten gas nego voda, da }e to

biti obi~no tu{iranje. Pro{le nedelje sam bila odsutna tri dana i prvi

naslov koji sam po povratku videla u novinama bio je – Prvenstveni

nacionalni interes Srbije je da uni{ti Ahtisarijev plan. Stvarno se pi-

tam {ta je sa nacijom ako za svoj nacionalni interes proglasi uni{te-

nje bilo ~ega. Uni{tenje nas je dovelo tamo gde nas je dovelo, ali i ge-

neralno ne mogu da razumem da je to neko mogao da izgovori. I ako

jedan to izgovori, ne mogu da razumem da na to niko ne reaguje, da

se svima ~ini da je to manje-vi{e okej. Ne znam {ta se ju~e desilo u Sa-

vetu bezbednosti, da li je na{ premijer i tamo objasnio da je uni{tenje

na{ nacionalni plan. Na stranu {to me niko nije pitao {ta je moj naci-

onalni plan, ali nadam se da ~ovek tamo nije govorio o uni{tenju. Po-

stanak ne~ega je u svakom slu~aju bolja varijanta od uni{tavanja i

nestanka. U na{em okru`enju su uni{teni gradovi, spaljena sela. Gle-

dali smo u`ivo kako deluje re~ uni{tenje. 

Politi~ari govore o Kosovu kao o praznoj ledini, koja predstavlja pet-

naest odsto teritorije nekakve zemlje koja se zove Srbija – o kojoj se

tako|e ne govori kao da u njoj `ivi neki narod. Tako imamo veliku

praznu zemlju, ~ijih petnaest odsto je druga prazna zemlja. Pitanje

teritorije je pitanje svih pitanja. [ta }e biti sa ovom zemljom sutra,

kroz mesec ili godinu dana zavisi samo od toga kako }e se zavr{iti to

nesre}no kosovsko pitanje. O~ekujete da u ozbiljnoj zemlji ljudi o to-

me imaju stav. Neko je napisao da mi govorimo o petnaest odsto teri-
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torije, ali ne i o dvadeset odsto `ivih ljudi, koji `ive na toj teritoriji.

Niko ne spominje ni hiljade onih nesre}nih Srba koji `ive tamo, ni

oni nikoga ne zanimaju. U{li smo u potpuno besmislenu retoriku, u

kojoj je odgovornost na onima koji }ute. Kada bih bila vlast, zabrani-

la bih svakome da izgovori re~ Kosovo, ako mi ne ka`e, od po~etka do

kraja, {ta on misli da treba da se desi – tamo `ivi dva miliona i ne{to

ljudi, imaju takve i takve institucije, s njima se de{ava to i to, predla-

`em da se uradi to. To obja{njenje mora da ima po~etak i kraj i dok

god mi budemo dozvoljavali da se neko igra na{om sudbinom u pra-

znim frazama, potpunoj retorici – tu mislim na obe demokratske

stranke – mi nemamo ~emu da se nadamo. Trebalo je petnaest godina

da ova zemlja skupi 5,13 odsto gra|ana, ali to nije dovoljno. I oni su

ne{to zatajili po pitanju plana.

Svi se bavimo pro{lo{}u i ne `elim da pobegnem od toga, ali ne mo`e-

mo se samo time ni baviti. Moramo se nekuda kretati, pa se u hodu

baviti i time. O~ekujem od LDP-a konkretne predloge, mo`da oni ne

budu usvojeni, ali hajde makar da vidimo da postoje neki konkretni

planovi koji ne}e biti – Ne dam, ne}u, ne valja, nego }e biti – Hajde, za-

su~imo rukave, pa uradimo to i to. Besmisleno je ovo sedenje i ~eka-

nje ho}e li Rusi staviti veto. Samo jo{ da zapevamo – Spasiba, Rusija.

Ne verujem da }e se tu bog zna {ta desiti. Sa moje in`enjerske ta~ke

gledi{ta, to sa Rusijom je samo dizanje uloga, ~iju cenu }e na kraju

neko morati da plati. Nedopustivo je da jedna zemlja sedi skr{tenih

ruku i ~eka ho}e li neka druga zemlja da joj u~ini milost ili da joj uda-

ri {amar. I onda to mora da po~ne da li~i na 1988. godinu. Stra{na je

promena naziva ulica u Novom Sadu, a jo{ je stra{nije {to gra|ani

Novog Sada nisu blokirali grad i rekli – Ne mo`e. I opet }emo do}i u

situaciju da, kada kriti~na masa shvati da treba da reaguje, vi{e ne}e

imati gde da reaguje. Kao u nesre}noj pri~i o onom pastoru, kada su

po~eli da odvode Jevreje, pa on nije reagovao, pa su odvodili sudije, pa

on nije reagovao, pa kada su do{li do njega, on se okrenuo i vi{e nije

bilo nikoga. Postoje stvari na koje morate reagovati odmah i odlu~no.

Kada je 1988. godinu neko menjao nazive ulica, vama nije bilo jasno

~emu to vodi, ali kada se to ponovo uradi kroz petnaest godina i ulici

se da naziv Heroji sa Vu~ja – morate biti u`asnuti. To se de{ava dok

se sudi [korpionima i kada je zemlja u Hagu osu|ena za nespre~ava-

nje genocida. Ako to nije problem tehni~ke vlade i predsednika dr`a-

ve, onda mora postati problem gra|ana. Sutradan po dono{enju pre-

sude u Hagu, sve novine su iza{le sa naslovima – Srbija oslobo|ena

optu`nice, Srbija nevina. Ako nema nikoga ko bi progovorio – Ljudi,
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. ovo je falsifikat, onda smo mi dru{tvo sa ozbiljnim problemom. Gde

su dekani pravnih fakulteta, oni koji jo{ nisu u zatvoru, da ka`u – ^e-

kajte, gospodo, na{e novine nisu dobro pro~itale ovu presudu, ona za-

pravo glasi druga~ije? Ne znam, moram priznati da mi je vrlo te{ko

da pri~am sa tobom. Posle na{eg poslednjeg razgovora jedan prijatelj

mi je rekao – Zna{, slu{ao sam te i posle toga {to si rekla mogao sam

samo da otvorim prozor i sko~im. Stvarno ne `elim da zvu~im bezna-

de`no, ali mi smo, kako bi to moja deca nazvala, u bedaku iz kojega

o~igledno niko ne zna da iza|e.

Svetlana Luki}: 

A 5,13 odsto koje nikada pre nismo imali? Ho}u da ka`em da se to ipak

materijalizovalo.

Srbijanka Turajli}: 

Da, ali ra~unala sam, ako nam je potrebno petnaest godina za 5,13 od-

sto, mi ne}emo sti}i do sto odsto ni za sto godina, a dotle }e nam ovih

5,13 verovatno odumreti. Taj rast mora nekako da se ubrza, a nisam

sigurna da mo`emo da ubrzamo rast ako ne uspostavimo dijalog, a

pla{im se da neki ljudi vi{e ne mogu da uspostave dijalog.

Svetlana Luki}: 

To je zato {to su teme takve da ~ine dijalog nemogu}im: da li se Sre-

brenica desila, da li je Kosovo na{e. Dijalog je mogu} o tome kako da

izgleda univerzitet, poljoprivreda i tako dalje.

Srbijanka Turajli}: 

Tu si u pravu, ali mo`da bismo mogli da poku{amo da otvorimo te

mogu}e teme. Srebrenica se, naravno, dogodila, sada imamo crno na

belo, presu|eno je da se dogodila. Ali ako sada nisam u stanju da us-

postavim dijalog sa Srbijom o Srebrenici, da li je mo`da izlaz da ka-

`em – Okej, hajde da u narednih {est meseci poku{amo da otvorimo

dijalog na neku drugu temu. Godinu dana ne uspevamo da nateramo

na{ pregovara~ki tim da nam precizno defini{e {ta oni podrazumeva-

ju pod time – vi{e od autonomije, manje od nezavisnosti, da to preve-

du na razumljiv jezik. Taj status je samo okvir u kojem }e se de{ava-

ti realni `ivot, a mi nikada nismo seli da razmislimo kako taj realni

`ivot treba da izgleda. Da smo skicirali taj realni `ivot, bio bi nam ja-

san i status. Mislim da tu negde ova strana okupljena oko Pe{~anika
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ima ozbiljan problem. Umesto {to upadamo u sopstvene frustracije i

postajemo netolerantno ratoborni, mo`da bismo mogli da poka`emo

vi{e tolerancije i preduzimljivosti. Suvi{e se bavimo kritikom onih

koji vladaju, a premalo planiranjem onoga {to bi moglo biti. Meni se,

na kraju krajeva, uvek de{ava da se cela stvar zavr{i sa – rekoh i du-

{u svoju spasih, a to nije dovoljno. I {to je najlep{e, imam utisak da

nedovoljan broj ljudi na nevladinoj sceni ima tu muku zbog sopstve-

ne neu~inkovitosti. Imam utisak da je nevladina scena umnogome

zadovoljna sobom i time {to radi. 

Neko je ovih dana rekao kako }e Evropska unija slomiti ki~mu na Sr-

biji. Da li mi `elimo da bilo ko na nama slomi ki~mu, pa koja je to

morbidna `elja? Drugo, da li nama mo`e biti dobro ako je neko na na-

ma slomio ki~mu? Opet je zavladala filozofija – da kom{iji crkne kra-

va. Da li se taj kom{ija zove Ahtisari ili Evropska unija potpuno je

svejedno, ali Srbija ne mo`e da prosperira tako {to }e nekom da crk-

ne krava. Mo`da je sada trenutak da ka`emo – Hajde da zaboravimo

sve {to je bilo i da vidimo kako Srbija od ovog trenutka nadalje mo`e

da prosperira. Ratko Mladi} mo`e biti deo {ire agende, ali hajde da

po~nemo da radimo i neke druge stvari, pa }emo se povremeno vra}a-

ti i na Mladi}a. To vam je kao kada radite slo`eni projekat. U tom po-

slu postoje jednostavni delovi, ali uvek postoji i neka koska. Onda re-

{avate ove jednostavnije delove, pa se to malo zavrti, pa ne{to po~ne

da se re{ava, pa se polako sklapa slika i odjednom, kada sve oko tog

nejasnog i te{kog dela po~ne da radi i svi to~ki}i se vrte i zadovoljno

pevu{e – on se re{i sam od sebe.

Svetlana Luki}: 

Hteli smo da pokrenemo pitanje da li je dobar postupak vlade to {to je

dala koncesiju [pancima za izgradnju autoputa. Bojan Kostre{ i Bo-

jan Pajti} su najavili protest Vojvo|ana. To je poslovni poduhvat u

koji je na{a zemlja u{la i mi `elimo da vidimo da li je to u redu ili nije.

Ali do|avola, ve} danas imate ministra za kapitalne investicije, koji

ka`e – To je dobar potez, jer je [panija sada po~ela da se buni zbog na-

metnutog re{enja kosovskog pitanja. Dakle, on nama sugeri{e da je

davanje koncesije [pancima politi~ki gest. Onda to prestaje da bude

dobar ili lo{ poslovni potez i postaje davanje mita {panskoj vladi

zbog Kosova. 



52

0
6

.0
4

.0
7

. Srbijanka Turajli}: 

Ne, vi na to objasnite gospodinu Ili}u, odnosno novinama koje mo`da

ne znaju da [panija ima problema sa Katalonijom, a ne sa koncesi-

jom za autoput. A Kostre{ i Pajti} su propustili da mi odgovore ~ijim

novcem je izgra|en taj autoput, da li vojvo|anskim ili novcem ove dr-

`ave ili nekim tre}im novcem, mo`da od {verca cigareta. Niko od njih

nije otvorio tu pri~u do kraja, a mi nemamo javnu scenu koja bi ih na-

terala na to. Taj autoput se gradio deset godina, otvaran je sedam pu-

ta, nema nijedne vlasti koja ga nije otvarala, mora da postoje neki pa-

piri, hajde da ustanovimo koliko je zaista ko{tao taj put i odakle je

do{ao novac. Ako je novac do{ao iz Vojvodine, ona jedina ima pravo

da ubira putarinu i u tom slu~aju ja dajem punu podr{ku gospodi Ko-

stre{u i Pajti}u. Ako je novac do{ao iz cele Srbije i ako }e to {to }e

[panci ubirati putarinu doprineti da se putevi grade i u ostatku Srbi-

je, spremna sam da stanem na ovu drugu stranu, bez ikakve politike.

Dakle, to je zaista pre svega ekonomsko pitanje – ko je i ~ijim parama

izgradio put. Kostre{ i Pajti} ovo pitanje pretvaraju u politi~ko. Ali da

ne po~nemo i mi da otvaramo afere. 

Mla|an Dinki} je jedan od najpogubnijih ljudi koji su se ikada poja-

vili na politi~kom nebu Srbije, sa gomilom besmislenih afera koje

mo`da jesu, mo`da nisu, sa otkrivanjem jedne, druge, tre}e mafije,

kako mu je kada izborno ili postizborno zgodno. Njega niko nikada

nije pozvao na odgovornost, a to {to on radi je zaista ravno kriminal-

nom ~inu prema celoj zemlji. Op{ti nivo kulture i svesti u dru{tvu je

srozan dovoljno nisko da je ono po~elo da se hrani aferama. Volela

bih da imamo nevladinu organizaciju koja se time bavi, a ne jednu

Vericu Bara} koja poku{ava, poku{ava, i nema nikoga da je podr`i.

Svima je laknulo {to postoji Kragujevac, jer onda se pri~a o Kragujev-

cu i ni o ~emu drugom. Akademska scena se pona{a kao da joj se na

ko`i pojavio ~ir, pa }emo da ga o~istimo, ostatak ko`e nije zahva}en,

sve je lepo i krasno. Statisti~ki je nemogu}e da imate osamdeset dr-

`avnih fakulteta u Srbiji, ne govorim o tome koliko ima privatnih, i

da su svi oni savr{eni, sem jednog pika u kojem je dve tre}ine zara`e-

no. Bila sam u Lisabonu na konvenciji Evropske asocijacije univerzi-

teta, pripremi za ministarski sastanak u Londonu i svi su mi postavi-

li pitanje – [ta se de{ava sa korupcijom na univerzitetu u Srbiji? To je

ne{to {to je odjeknulo, ali ta jedna afera se mo`e prevazi}i. Pla{im se

da se, ako izbije jo{ jedna, vi{e ne}emo oporaviti, drugu aferu vam ni-

ko ne}e oprostiti. Va`no je da se povede razgovor o tome {ta se de{a-
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va na univerzitetu. Novine pi{u da u Ni{u postoji neki ispit na zavr-

{noj godini koji niko ne mo`e da polo`i, pa svi prelaze u Kragujevac.

I svi osu|uju prelazak u Kragujevac i iz toga izvla~e pitanje o korup-

ciji, a niko ne postavlja pitanje kako je mogu}e da postoji ispit koji

niko ne mo`e da polo`i. Niko ne postavlja pitanje {ta na Univerzitetu

u Ni{u tra`i ~ovek kod kojeg nijedan student ne mo`e da polo`i ispit.

Problem je u tom ~oveku, a ne u odlasku u Kragujevac. 

Problem neprolaznosti ispita ra|a korupciju. Kada 92 odsto na{ih

studenata izjavi da bi prihvatilo korupciju, oni time ka`u – Da, kupio

bih ispit kod profesora kod kojega je prolaznost tri odsto, jer ne `elim

da izgubim tri godine svog `ivota, a da ni{ta pametno ne nau~im i

njemu dozvolim da se nada mnom i`ivljava. To oni zapravo ho}e da

ka`u. Eti~kim kodeksom se zapu{tena situacija ne}e re{iti. To je kao

kada zidate novu gra|evinu, koja u projektu ima predvi|en lep i mo-

deran sanitarni ~vor, ali nemate teku}u vodu nego nekakav zapu{eni

sengrup. Odluka o tome da treba da imate ~iste toalete ne}e re{iti va{

problem. Tu se prvo moraju zasukati rukavi, a onda se mo`e donositi

odluka kako }e se to odr`avati ubudu}e. Ostaje nejasno i za{to je ta

prosvetna mafija razotkrivena ba{ sada. Ne razumem ni kako je mo-

glo da se desi da rektor Univerziteta u Kragujevcu iz novina sazna da

su mu pohapsili profesore. Gde je Konferencija univerziteta Srbije,

da zauzme neki stav, da ka`e – ^ekajte ljudi, rektor univerziteta ne

mo`e da saznaje takve stvari iz {tampe ili od portira koji }e mu javi-

ti da je do{la marica i odvela jo{ dvojicu. To ne mo`e tako da se radi.

Najozbiljniji vid korupcije na univerzitetima u Srbiji je: ja tebi – ti

meni. Nisam sigurna da su svi ovi ljudi primili novac, neki verovatno

jesu, ali kod ve}ine je to bilo – Daj, u~ini za onog mog. Ve}ina ljudi mi-

sli da je to u redu. Na mom fakultetu, koji va`i za najbolji fakultet u

zemlji, 1996. godine je ustanovljeno da je sedamnaest profesora po-

pravilo ocenu jednoj studentkinji zato {to je bila u vezi sa osamnae-

stim od njih. Kada se otvorila ta afera, neki profesori su priznali da je

nisu videli izme|u prve i popravljene ocene, a neki su tvrdili da su je

dodatno ispitivali u kabinetu. Njoj su vra}ene stare ocene, podstre-

ka~ je suspendovan, ne zna se za{to joj on nije popravio ocenu, a osta-

li su ispali potpuno nevini. Onda se promenilo rukovodstvo, pa je ovaj

suspendovani vra}en i sada je direktor Zavoda za fiziku. Pojela maca,

i niko ne misli da je to bila jedna od najve}ih bruka koja se na ovom

fakultetu ikada desila. Ne sumnjam da se ista stvar de{ava i dalje, jer

prolazi neka`njeno. E, od momenta kada vi poklanjate ocenu mom se-
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. stri}u, ro|aku, kom{iji, bratancu do momenta kada primite novac za

to je vrlo mali korak. Nema tu velike razlike, sem {to onoga poznaje-

te, a ovoga ne poznajete. Njega petsto evra ko{ta ~injenica da ga vi ne

poznajete i da ne poznajete nikoga ko njega poznaje. Poku{ala sam

da o ovome razgovaram sa kolegama, rekli su mi, po obi~aju, da sam

ja luda, jer, kao, valjda je jasno da tu postoji razlika. Popri~ajte sa ko-

legama na Medicinskom fakultetu o tome kako pola`u deca njihovih

kolega, koja }e nas jednoga dana le~iti. Ako ostanemo samo na Kra-

gujevcu, sa gledi{ta ozdravljenja univerzitetske scene u Srbiji, kao

da se ni Kragujevac nije desio, ni{ta se ne}e promeniti. 

Evropska asocijacija univerziteta 2002. godine je obi{la sve univerzi-

tete u Srbiji i rekla – Imate visok stepen netransparentnosti. Netran-

sparentnost i transparentnost su re~i koje se u Evropskoj uniji kori-

ste za korupciju. Na~in da se to spre~i je da ukinete usmeni ispit, ko-

ji je svuda u svetu postao relikt pro{losti. Ali ne, mi govorimo o uvo-

|enju kamera na ispite. Stvarno bih volela da znam ko }e to da snima,

ko }e da pregleda te trake, da li mi o~ekujemo da kada student do|e

da diplomira, nesre}ni {ef studentskog odseka koji mu sre|uje prija-

ve sedi u nekoj videoteci i pronalazi sve trake na kojima je doti~ni

student i gleda da li je on stvarno polo`io te ispite. Zaista ne razu-

mem taj pristup. Ne vidim ni da se bilo ko pozabavio nabavljanjem

kamera. Mi nemamo `elju da napravimo sistemska re{enja. Kada bi

ova vlast imala `elju da napravi sistemska re{enja, oni ne bi sedeli na

pijaci poslednjih mesec dana i trgovali ministarstvima. Kada na tele-

viziji vidim likove poput Milorada Vu~eli}a, imam problem, jer to ni-

je dan posle, to je dan pre. Kada ovi promene naziv ulica u Novom Sa-

du, i to je dan pre i mi nikako da do|emo do toga dana posle. Ova vla-

da nas je temeljito vratila u dan pre. Nemam nameru da pravdam

prethodnu vladu, ali ona nas je bar dr`ala na ivici no`a 5. oktobra, pa

nikako da nas prebaci u {esti. Ova vlada nas je vratila u ~etvrti. O~e-

kujem nove, neoptere}ene ljude, koji nisu u {ancu. Mi smo svi u {an-

cu ve} petnaest godina, gledamo se iz rovova, ne}u re}i preko ni{ana,

i te{ko da mi mo`emo prokopati prolaz od jednog do drugog rova.

O~ekujem da se pojave novi ljudi i sve nas po~iste sa scene. 

Svetlana Luki}: 

Dok ~ekamo one koji }e da nas po~iste, slu{a}ete i dalje Pe{~anik koji

eto, uvek pada, da li bo`jom voljom da li uprkos njoj, na Veliki petak.

Ove godine je Uskrs ekumenski, istoga dana ga slave svi hri{}ani. I



Mirko

\or|evi}

Jevreji danas slave Pashu, iz koje je Uskrs i nastao. Na Veliki petak ~e-

sto razgovaramo sa Mirkom \or|evi}em. Pre toga jedna mala vest, da

je ovaj Uskrs veoma sre}an dan za vladiku brani~evskog Ignjatija, jer

je {umsko gazdinstvo iz Despotovca odlu~ilo da manastirima iz ovog

okruga vrati {umu, mnogo {ume, sedam hiljada hektara. Vladika Ignja-

tije je tim povodom rekao da su te {ume uvek bile crkvena imovina, sa-

mo je privremeno njima gazdovala dr`ava. Slu{ate Mirka \or|evi}a.

Mirko \or|evi}: 

Najpre bi trebalo re}i da smo uo~i velikog praznika, koji bi trebalo da

bude, po svom simboli~kom zna~enju, dan mira i bu|enja ljudske na-

de u obnavljanje `ivota. Uo~i ovog dana, prvi put imamo demonstra-

cije u Kragujevcu na kojima stotine ljudi protestuju protiv vladike

{umadijskog i tra`e da ih primi i patrijarh Pavle. Patrijarh ne}e da ih

primi i situacija je, blago re~eno, napeta. A o ~emu se radi? Neko se u

crkvi usudio da izvr{i male liturgijske reforme. U slu`bi u uskr{njoj

liturgiji ima veoma neugodnih mesta. Ima jedno mesto – Sa~uvaj me

Bo`e od poganih i prevrtljivih, tvrdovratih Jevreja. To je jedan antise-

mitski ton i druge hri{}anske crkve su davno povukle takve stvari iz

liturgije. 

Poku{alo se da se u liturgiji izmeni i deo sa carskim dverima. To je

ona zavesa na ikonostasu koju sve{tenik u toku slu`be vi{e puta za-

tvori, pa je opet otvori, pa iza|e, u|e, koja simboli~ki zna~i da se cr-

kva, vladalac i prvosve{tenik odvajaju kao sveti od ostalog naroda.

Sada je reformatorima, hvala Bogu, palo na um da bi tu drevnu prak-

su trebalo promeniti. Poku{ali su i da neka mesta u liturgiji skrate,

jer nemaju nikakve veze ni sa pravoslavljem ni sa hri{}anstvom, ne-

go su ostaci nekada{njeg vizantijskog, carsko-dvorskog politi~kog ri-

tuala. Taj ritual narod apsolutno ne razume. Zanimljivo je da je ovaj

mali poku{aj promene izazvao pravu buru. Nadajmo se da }e se ona

smiriti, mada se najavljuju jo{ mnogoljudniji protesti odmah posle

Uskrsa. 

Crkva je u ovim `alosnim zbivanjima minulih petnaest godina bila ne

samo svedok, nego i sau~esnik u svemu {to se zbivalo, pa i u onome

{to je najgore, a to su ratna razaranja, blagosiljanje oru`ja. Setite se

preosve}enog Filareta, vladike na tenku. Izgleda da crkvu po~inje da

sti`e njena pro{lost. Kada se u na{oj crkvi ka`e – Nemogu}e su refor-

me i revolucija u crkvi, to je besmislica. Nijedna se ustanova u Evro-

pi nije toliko ~esto i toliko mnogo reformisala i menjala kao crkva.
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. Imala je kanonske reforme, dogmatske, ekleziolo{ke, liturgijske. A

kod nas, kada se neko usudi da makar malo ne{to promeni u zna~e-

nju, obredu i kultu, to izaziva revolt. U tom smislu sam ~itao i ovogo-

di{nju poslanicu patrijarha Pavla. U njoj nema neke velike novine,

nagla{ava se vrednost Uskrsa kao velikog simbola obnavljanja `ivo-

ta. Me|utim, ima nekoliko stvari koji zbunjuju. Na po~etku poslani-

ce se nagla{ava da se ove godine Uskrs datumom poklapa i sa rimo-

katoli~kim, pa i sa jevrejskom Pashom, iz koje je on zapravo izveden.

Ali ve} u slede}em pasusu taj je momenat vrlo ozbiljno naru{en, jer

se isti~e da kao {to je nekad sinedrion, to su vrhovne jevrejske stare-

{ine, Hrista gonio i dao ga Rimljanima, tako izgleda da i danas posto-

ji neki novi sinedrion, koji je deo zavere protiv nas Srba. Amerikanci,

Evropa i Jevreji su ponovo za sve krivi i to mi se nimalo ne svi|a. Dru-

gi deo, koji je u poslanici nepotrebno prenagla{en, jeste onaj u kojem

se osipa verbalna paljba protiv globalizacije. Globalizacija je svetski

proces koji traje godinama, prevedeno na drugi jezik ona zna~i mo-

dernizacijski proces kome se valja pridru`iti. Postoji tre}i elemenat

koji }e mnoge naljutiti: isti~e se pravedna presuda Me|unarodnog

suda pravde u Hagu. Mislim da ovakve re~i u uskr{njoj poslanici ni-

kako nisu dobre. Crkva je trebalo da uka`e da je globalizacija svetski

proces i da je vreme da se zajedno sa drugima i druga~ijima ili, kako

se ovde ka`e, inoslavnima pridru`imo evropskim tokovima. 

Evo, ovi koji protestuju pred patrijar{ijom nose parole na kojima pi-

{e – Ne}emo vladike koje nas vode u rimokatolicizam. Ponu|en je ve}

jedan odgovor koji mi se ne svi|a, obrazovana je u crkvi neka liturgij-

ska komisija koja, iz prvog saop{tenja se vidi, nema hrabrosti da se

suo~i sa ~injenicama, nego tvrdi – Ipak }emo mi u liturgijskoj praksi,

u bogoslu`enju, zadr`ati tradiciju na{ih predaka. Ta tradicija je puna

uzvi{enih momenata odanosti veri Hristovoj, ali je puna i stranica

koje je davno trebalo precrtati i zaboraviti. 

U poslanici se po{lo od teze da mi kao narod i kao dr`ava ni za {ta ni-

kom nismo krivi, mi smo ve~ita `rtva i mi smo oni za kojima, kao ne-

kada za Hristom vi~u – Raspni ga, raspni ga. Me|utim, ja mislim da

je to izbegavanje odgovornosti. Nismo mi nevini ni kao dr`ava, to je

trebalo da bude istaknuto u poslanici, ni kao narod, pa ni kao crkva.

Pazite, taj kult `rtve kod nas nije ne{to novo, on prvo sledi iz kosov-

skog mita koji je oblikovan prema sakralnom scenariju svete ve~ere,

gde je Hristos `rtva. Me|utim, u na{oj crkvi akcenat je pomeren sa

Hrista i njegovog stradanja za sve ljude na na{u naciju kao `rtvu.
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Kult `rtve je izabran zato {to se pomo}u te zamene izbegava svako

suo~enje sa odgovorno{}u. Setite se, i premijer Ko{tunica se u sina-

gogi slu`io istim floskulama: postoje u svetu samo dva naroda stra-

dalnika i mu~enika, to su Jevreji i Srbi. To je politi~ka manipulacija i

ona me veoma brine. Sada imamo vrlo ~udnu situaciju u Beogradu.

Sve nade se pola`u u Rusiju, slu`e se molebstvija Putinu, autokrati,

njegove se slike nose na zborovima, zaziva se bo`ji blagoslov za nje-

ga. Mi danas `ivimo vrstu rusofilstva, slovenofilstva koje je anahro-

no, a pomalo i sme{no. 

Godine 1860, upravo je knez Milo{ umro, jedanaest ruskih slovenofi-

la je, sa glasovitim Homjakovom, sro~ilo jednu poslanicu Srbima.

Ona je u Lajpcigu od{tampana te godine i doneta u Beograd. U toj po-

slanici postoje note koje se ba{ danas vrte i ponavljaju – Srbin i pra-

voslavlje su isto, ne mo`e druga~ije biti. Drugo, ~uvajte se, vi Srbi, ne

samo katolika i protestanata, nego la`nih ideja Zapada, ~uvajte se de-

mokratije, parlamentarizma evropskog i ostanite samo uz svoju do-

ma}insku ideologiju i mitologiju, a sve {to je sa Zapada trulog zlo je

i naopako i nosi vam propast. To je vrlo zanimljiv dokumenat, {tam-

pan na francuskom i na srpskom jeziku u Lajpcigu daleke 1860. go-

dine. Visoka delegacija donela je to u Srbiju o~ekuju}i da }e svi Srbi

prigrliti te ideje. U kne`evini Srbiji, te daleke 1860, samo su Jovan

Ili} i ne{to liberala bili jedno vreme odu{evljeni tom poslanicom Sr-

bima, a znamenita imena srpske inteligencije onoga doba prepozna-

la su u toj deklaraciji veliko zlo koje se Srbima nudi, da ih neko sta-

vlja pod skut jedne imperijalne, ruske politike i odvaja ih od Zapada.

Mlada je kne`evina ve} te godine bila izabrala put prema Zapadu sa

knezom Mihailom i kasnije knezom Milanom. Protiv ove deklaracije

ustali su \ura Dani~i}, verni, mladi, obrazovani u~enik Vuka Kara-

d`i}a, koji je `estoko napao ovu ujdurmu, i tvorac srpske moderne

istoriografije, veliki Stojan Novakovi}. 

Ja se sada pitam za{to danas u Beogradu, u Akademiji nauka `ivog

~oveka nema, osim nekih izuzetaka, da ka`e punu istinu o tome o ko-

jem se slovenofilstvu tu radi, da li se radi o bratstvu slovenskih naro-

da, o pravoslavlju kao veri ili se radi o politici koja Srbima nudi odva-

janje od evropskih tokova, a Srbija je taj evropski tok i put izabrala

jo{ u doba prvih Obrenovi}a. Dakle, to je ono {to mene brine, {to tre-

nutno u Beogradu imamo slovenofilstvo Homjakova i publiciste Do-

stojevskog, ne velikog pisca Dostojevskog, nego onog Dostojevskog

koji je tvrdio dvadeset pet puta u svojim spisima – Ranije ili kasnije
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. Carigrad }e biti na{, Zapad je truo, nema nikakvu vrednost, globali-

zacija je zlo. A mi smo danas ba{ tu. 

Svetlana Luki}: 

Da, pro{le nedelje je ruski ambasador bio gost na tribini Nomokano-

na, ~ija je prva tribina najavljena kao – Deset godina od oslobo|enja

Srebrenice. Ambasador je morao znati gde ide kada je oti{ao na Prav-

ni fakultet. 

Mirko \or|evi}: 

Po{tovani elitni diplomata, gospodin Aleksejev, me je iznenadio. On

je do sada bio poznat po velikoj opreznosti, ja sam ga vi{e puta slu-

{ao, tako da me je to iznenadilo. Mnogi ne znaju da osim te Rusije, ~i-

ji se predstavnici iz Dume pojavljuju sa harmonikama na Trgu Repu-

blike i igraju kaza~ok i pevaju, postoji druga Rusija, mlada i demo-

kratska, koja je okrenuta Evropi. Te Rusije nema u Beogradu i svi su

zaboravili veliku rusku literaturu i filozofiju, velike ruske tekovine.

Nama Rusija treba da bude bliska, ali sa svojim univerzalnim, evrop-

skim duhom. Ve~ita je to i njihova muka da li }e to ostati neka auto-

kratska imperija, komunisti~ka ili predsedni~ka, svejedno, ili }e to

biti zemlja koja ima {ta da ponudi za riznicu svetske kulture i Evro-

pe. Kada u Beogradu dajete publicitet @irinovskom, vi ne znate da je

to danas minorna politi~ka partija. Kada se ovde neki Edi~ka Limo-

nov predstavljao kao veliki pisac ruske zemlje, primio ga je i Milo{e-

vi} na kanabetu, nije se znalo da je to minorna politi~ka figura koja

ima nacional-bolj{evi~ku, profa{isti~ku stranku sa malo pristalica. U

Beogradu se Dugin i Prohanov ~itaju kao mislioci, a niko ne ~ita veli-

ke ruske umove koji zaista imaju {ta da nam ka`u. Dakle, te Rusije

nema i to ozbiljne Ruse ljuti u Beogradu. 

Pogledajte dr`anje Rusije u ovim razgovorima o Kosovu i sve ovo o

~emu govorimo lepo }e se videti. Nije stvar u tome {to je Rusija pred-

lo`ila da se i dalje razgovara. To je u principu u redu, uvek treba raz-

govarati jo{ jednom, pa jo{ jednom. Stav ruske dr`avne politike }e na

kraju biti pragmati~niji i konstruktivniji, na dobro i Srba i Albanaca

na Kosovu, jer }e Rusija, kao i svaka dr`ava, braniti svoje interese.

Ko{tunici su usta puna prizivanja Rusije. To je neoslovenofilski ton

za unutra{nju upotrebu. Proces re{enja kosovskog pitanja je odma-

kao tako daleko da je zaista naspelo vreme da se potra`i neko odr`i-

vo re{enje, a ne da bude po ne~ijoj `elji, samo albanskoj, samo srp-
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skoj. U ponu|enom Ahtisarijevom predlogu ni Albanci nisu dobili

mnogo. Dobi}e neku vrstu nezavisnosti pod strogom kontrolom u

svim segmentima. Ko je pa`ljivo pro~itao Ahtisarijev papir i pogle-

dao {ta je tu ponu|eno na{oj crkvi, mora biti zadovoljan. Jem~eno joj

je, kao u svim modernim dr`avama u svetu, neotu|ivo i ni~im ometa-

no pravo da ostane i kao Pe}ka arhiepiskopija u Pe}i i kao Ra{ko-pri-

zrenska eparhija i jem~ena joj je za{tita. Ali ovde se igra dosta naiv-

na politi~ka igra izme|u dela episkopata i vrhu{ke oko Ko{tunice, a

to je – Nama je Kosovo dobrodo{lo da makar odla`emo stvar, a posle

lako mo`emo da ka`emo – Pa nismo mi krivi, u~inili smo {to smo mo-

gli, privukli smo ~ak i Rusiju da se za nas bori, ali su krivi, zna se ko,

izdajnici od Vidovdana i Vuka Brankovi}a do dana dana{njeg. To je

priprema terena za ono {to }e uslediti. Ono {to mene zanima u vezi sa

Kosovom, to je odr`ivi oblik te zajednice.

Na{i ljudi na Kosovu, Srbi, su u velikim nevoljama, izlo`eni su {ovi-

nisti~kim napadima i zaista nemaju slobodu kretanja. Da nema me-

|unarodnih snaga, doista ne bi mogli da opstanu. U o~ajanju, umesto

da tra`e neki izlaz, da se uklju~uju u kosovske institucije, kao {to su

se vekovima na{i preci uklju~ivali u institucije otomanske dr`ave,

oni pribegavaju ne~em {to je i antihri{}ansko i tu|e: kopaju grobove

svojih, ho}e da nose njihove kosti sa sobom. Evo, televizija je prikazi-

vala. Zna~i da neko njima manipuli{e. Vidljivo je tu jo{ ne{to, da po-

liti~ke vrhu{ke iz Beograda ne brinu o `ivim ljudima, nego brinu sa-

mo o teritorijama. Jedini izlaz je da prihvate realno stanje stvari. Sr-

bi }e biti drugi narod, na{ jezik }e biti drugi zvani~ni jezik, crkva }e

biti potpuno slobodna. A }osi}evsko-milo{evi}evska politika traktor-

skih prikolica je ve} pomogla da se broj Srba u Hrvatskoj svede na tri

odsto. Mi smo danas na Kosovu fizi~ka manjina i ne mo`emo tra`iti

da Kosovo bude na{e, jer je Kosovo i albansko. Kada mi ka`emo – To

je na{a sveta zemlja, to je na{a kolevka, ta~no je, dole je kolevka na-

{e dr`ave i na{e crkve, sve je to ta~no. Svaki razuman Albanac }e vam

odgovoriti – Tako je, ali ni mi nemamo drugu zemlju i nama je ta ze-

mlja sveta, ni mi nismo do{li iz Indonezije, nego tu `ivimo vekovima,

kakvi smo, takvi smo. Ali malo se ovde vodi ra~una da se probudi duh

zajedni{tva. Politika je isuvi{e ozbiljna delatnost da bismo je smeli

prepustiti samo tre}erazrednim politi~arima. U Srbiji je ovo na`alost

~est slu~aj. Neprekidno gospodin Ko{tunica i njegove mudre sove od

savetnika ponavljaju kako nama Albanci uz pomo} Ahtisarija otima-

ju petnaest odsto dr`avne teritorije, a oni delom i faktom nude iz da-

na u dan Rusima ostalih osamdeset i pet odsto dr`avne teritorije.



60

0
6

.0
4

.0
7

. Evo, Nikoli} ka`e – Mi ovde treba da pustimo Ruse, ekonomski, poli-

ti~ki, vojno, na svaki na~in. 

Re}i }ete da sam optere}en istorijom. Priznajem, jesam. Godina 1907,

aneksiona kriza, velike sile su odlu~ile da Bosnu uzmu Turskoj i da

je daju Austriji, to znamo. U Beogradu sve vri, narod je na nogama,

tra`i oru`je da ide u Bosnu. Veliki pisac Branislav Nu{i} na belom ko-

nju obilazi grad i na belom konju ulazi u zgradu Narodnog pozori{ta.

Tra`e oru`je da idu u rat da spasavaju Bosnu, jer je Bosna srpska.

Kralj Petar donosi odluku da ministra predsednika, to je Nikola Pa-

{i}, po{alje u Rusiju da vidi mo`e li se od Rusije dobiti neka nada. Da

bi delegacija bila jo{ autoritativnija, u nju ulazi i zvani~ni naslednik

prestola, princ \or|e Kara|or|evi}, kasnije li{en tog prava. Princ

\or|e u svojim memoarima pri~a ovakvu scenu, ljupku i briljantnu.

Otputovali su ministar predsednik srpske vlade i on u Rusiju. Primio

ih je car li~no i rekao im slede}e – Mladi}u, recite ocu, Rusija }e izda-

ti saop{tenje, Rusija }e u~initi sve {to mo`e da za{titi srpski narod u

Bosni, Rusija je du{om i srcem na va{oj strani, ali imajte na umu da

Rusija nema nameru da presu|uje o tome, nego }e Bosna biti austrij-

ska. Me|utim, zavr{etak je jo{ ljupkiji. Kraljevi} prestolonaslednik i

predsednik Pa{i} vratili su se u Beograd, koji i dalje vri. [ta ste ura-

dili u Rusiji, ho}e li kozaci do}i da juri{amo preko Drine? Na to mu-

dri Pa{i} ka`e kraljevi}u – Viso~anstvo, vi ste ~uli {ta nam je car re-

kao, ali nemojte to govoriti narodu. I naravno, mi znamo kako se

stvar zavr{ila, Bosna je potpala pod vlast Austrije. Ono {to mene da-

nas pla{i sa nama na Balkanu i u odnosima sa Rusijom i sa Zapadom

je to ve~no ponavljanje istih matrica, tu je problem.

Uskrs je zaista veliki praznik, jer sadr`i simbol koji u ~oveku budi na-

du u trajanje i nije ~udo da se on poklapa sa prole}em koje obnavlja

`ivot, jer su{tina Isusove poruke je ta – Pustite mrtvima da sahranju-

ju mrtve, ja sam do{ao da `ivot pobedi i da traje. Hri{}anstvo nije re-

ligija smrti, stradanja, asketizma, hri{}anstvo je religija ljubavi. Sto-

ga Uskrs uvek do`ivljavam kao veliki dan, koji ~oveka poziva da se

opomene paradoksa koji svaku ljudsku zdravu prirodu uznemirava –

ko smo, {ta smo, odakle dolazimo, kuda idemo i postoji li tako veli-

~anstvena misao, koja ~oveku nudi izlaz u besmrtnosti. Vaskrsenje,

to ho}u da naglasim, ne treba bukvalno razumeti kao ~ovek je umro,

pa posle tri dana hoda, vratio se ku}i. Sveti oci i u~itelji crkve ka`u –

Niko se nije otuda vratio da nam pri~a, niko. Vaskrsenje ima drugi

smisao. Pogubljen je Isus, razapet, apostoli se razbe`ali, posumnjali



su. Odjednom se u njima po~ela doga|ati neka telesna promena, to je

jedini argument koji nudim. Mi ose}amo kako nam srca lupaju, gore

nam srca, nadamo se da to jo{ nije tako tragi~no i da ima `ivota i da-

lje, i to su oni putnici koji idu u Emaus. Setite se Rembranta kako je

to prikazao. E, ta velika nada, to je vrednost vaskrsenja. Kod nas na-

`alost ima politi~ke zloupotrebe i biblijskog predanja i jevan|eljskih

poruka, a crkva nam je tako zagazila u politiku da se pitam koji je to

~ovek potreban i kakav, a bi}e sigurno takvog, koji }e izvr{iti neki

obrt i vratiti je tome da bude crkva, a ne nacionalna institucija koja

slu`i ovom ili onom re`imu. 

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Pe{~anik, govorili su @eljko Bodro`i}, Mirko \or|evi}, Bilja-

na Kova~evi}-Vu~o i Srbijanka Turajli}. Njih dve su nekoliko puta

svoje re~enice zavr{ile sa ne znam, re~ima kojima sve vi{e na{ih sa-

govornika zavr{ava svoje misli. Dakle, vidimo {ta je, ali ne znamo {ta

da radimo. Ko od nas ~eka re{enje, taj se moli u pogre{noj crkvi. Na{a

uloga je da stanemo, malo razmislimo, analiziramo i eventualno na-

govestimo. Ko ho}e drugu robu, mora}e da je potra`i u drugoj radnji. 



1133..  0044..  22000077..



BLOW UP

Bez svesti o tome da su me|u `rtvama bila trojica malo-

letnika, optu`eni su govorili o svojoj deci, koja }e patiti

ako oni budu osu|eni... 

@ivimo realnost u kojoj je socijalna jednakost postala

psovka, umjesto programa... 

Glavu u pesak, dupe uza zid, ~ekaj da pro|e, {ta te briga...

Nata{a Kandi}, iz Fonda za humanitarno pravo, 

Dubravka Stojanovi}, istori~arka,

Olga Manojlovi}-Pintar, istori~arka,

Nenad Dimitrijevi}, politikolog, 

@arko Puhovski, profesor,

Dimitrije Boarov, novinar,

Nenad Proki}, narodni poslanik 



Svetlana Luki}: 

Dobar dan, gra|anke i gra|ani. Pre dva dana umro je veliki ameri~ki

pisac, Kurt Vonegat. Posle Kolevke za macu, Klanice pet i drugih knji-

ga koje je napisao davnih godina, neposredno pred smrt je objavio

knjigu ^ovek bez zemlje. Pisao je o Bu{ovoj Americi i rekao da on,

Kurt Vonegat, vi{e nema zemlju. Od otad`bine mu je ostalo samo ne-

koliko bibliotekara i ~ika{ke novine Na{e doba. Bilo bi zanimljivo da

svako od nas napravi spisak onoga {to mu je ostalo od ove zemlje, ko-

ja je nekada bila na{a, a sada su je uzurpirali najgori me|u nama.

I ove nedelje imamo iste pri~e: ne daju petnaest odsto teritorije i raz-

govaraju o strana~kim kvotama u novoj vladi. Predsednik Tadi} tvrdi

da pregovori o budu}em statusu Kosova, koji uzgred ne postoje, ne

uti~u na to da se vlada ne formira, ali uti~u, kako je rekao na{ re~iti

predsednik, na plan aktivnosti i filozofiju rada. U tom planu aktivno-

sti bilo je i potpisivanje sporazuma o viznim olak{icama, ali je filozo-

fija rada Evropske komisije takva da u poslednji ~as nisu hteli da pot-

pi{u taj sporazum sa nama. Istoga dana vizne olak{ice dobili su gra-

|ani Albanije, Bosne i Hercegovine, Makedonije i Crne Gore. 

U trenutku kada su sve intelektualne, fiziolo{ke, epidemiolo{ke, di-

plomatske i patriotske snage na{e politi~ke elite okupirane diplomat-

skom ofanzivom na Pretoriju, Katar i ostale velesile, koje }e nam u Sa-

vetu bezbednosti sa~uvati Kosovo, jedan desetogodi{nji de~ak naga-

zio je na ostatak upalja~a zolje na vojnom poligonu u okolini Po`arev-

ca. Komandant tog poligona nam je saop{tio da su on i njegova vojska

upozorili gra|ane da je to opasno podru~je i time je skinuo svu odgo-

vornost sa sebe. Najracionalnije bi bilo da vlada i vojska izdaju gene-

ralno saop{tenje, u kojem }e nam re}i da je ova zemlja opasna po `i-

vot i da u njoj `ivimo na sopstvenu odgovornost. Tako ne}e morati

stalno ne{to da nam obja{njavaju, dok Hilandar gori, a Kosovo se

raspinje.

Ko se jo{ se}a eksplozije u Para}inu, ko misli na neeksplodirane ka-

setne bombe {irom Srbije, od kojih neke stoje obele`ene `utim iskrza-

nim trakama jo{ od 2001. i zbog nedostatka novca nema ko da ih uni-

{ti? Ko se jo{ se}a koliko je dece, pre svega na jugu Srbije, odlaze}i na

kupanje na jezero ili teraju}i stoku na ispa{u poginulo od njih?

Ove nedelje doneta je i sramna presuda [korpionima. Prva vest u

svim medijima bila je – [korpioni dobili najstro`e kazne. Ta vest je

istinita koliko i vest da je Me|unarodni sud pravde presudio da Srbi-
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. ja nema nikakve veze sa genocidom u Srebrenici. Ne razumem, naji-

skrenije ne razumem vest da su [korpioni dobili maksimalnu kaznu,

pedeset osam godina zatvora. Kakvo je to krvavo sabiranje? Da li je

ideja bila da nas mediji ubede da su kazne pravedno visoke i da su ne-

va`ni detalji da je jedan od ubica dobio najmanju mogu}u kaznu od

pet godina, a drugi je oslobo|en? Mo`da sam ja opsednuta tim stra-

{nim sabiranjem godina robije, ali ne razumem za{to se to radi. Da li,

kada nas obave{tavaju o `rtvama, {to je veoma retko, sabiraju godi-

ne ubijenih i ka`u nam koliko su `rtve imale ukupno godina?

Jedna na{a prijateljica je prisustvovala izricanju presude [korpioni-

ma, hvatala je bele{ke i poslala nam je detalje iz obrazlo`enja presu-

de sudije Gordane Bo`ilovi}-Petrovi}: sud je imao u vidu da je zlo~ina

bilo na sve strane, da su optu`eni mladi ljudi neosu|ivani, porodi~ni

ljudi koji su se na{li u vihoru rata. Obrazlo`enje presude ona je zavr-

{ila citiraju}i Hegelove re~i da je sloboda prirodno pravo ~oveka. Da ja

na kraju opet citiram Kurta Vonegata – Da je Bog danas i ovde `iv, mo-

rao bi da postane ateista.

Na po~etku Pe{~anika slu{ate gospo|u Nata{u Kandi} zahvaljuju}i

kojoj je ovo su|enje odr`ano, jer nam je omogu}ila da vidimo snimak

egzekucije {estorice muslimana u Trnovu. Nata{a Kandi} je zajedno

sa Dragoljubom Todorovi}em zastupala porodice `rtava.

Nata{a Kandi}: 

Nadala sam se da }e presuda pripadnicima [korpiona poja~ati sliku

o tome {ta se doga|alo u julu 1995. godine sa ljudima iz Srebrenice i

da }e otvoriti prostor u kojem }e se jasno videti da nije re~ samo o voj-

sci i policiji Republike Srpske, nego su u tome svesrdno u~estvovali i

pripadnici regularnih formacija Srbije, odnosno njene policije i voj-

ske tada{nje SRJ. I ~inilo se, kada je po~elo su|enje, da sudsko ve}e

nastoji da prikupi sve relevantne podatke i ~injenice kako bi utvrdilo

status te jedinice, budu}i da je tu`ila{tvo izreklo optu`nicu u kojoj je

ta jedinica opisana kao paravojna formacija. Sudsko ve}e se u prvoj

polovini dokaznog postupka obra}alo mnogim institucijama da bi

dobilo podatke i naravno ni od koga nije stiglo ni{ta relevantno, niko

nije imao podatke. Onda smo Dragoljub Todorovi} i ja, kao zastupni-

ci `rtava, znaju}i da Ha{ki tribunal poseduje relevantnu dokumenta-

ciju koja se odnosi na status jedinice, predlo`ili da se od njih tra`i ta

dokumentacija. I posle nekog vremena ona je stigla. Bila je vrlo ube-

dljiva, to su depe{e, razni izve{taji, neke od njih su potpisali tada{nji



Nata{a 

Kandi}

pomo}nik, pa kasnije ministar policije Republike Srpske Tomislav

Kova~, neke druge su potpisali predstavnici MUP-a Republike Srp-

ske, koji su bili na vrlo zna~ajnim pozicijama. I u tim papirima, izve-

{tajima, depe{ama, jedinica [korpioni se opisuje kao jedinica Mini-

starstva unutra{njih poslova Srbije. Postoji i najmanje deset–petna-

est dokumenata u kojima se izve{tava da su neki pripadnici MUP-a

Srbije povre|eni na trnovskom rati{tu i da se {alju na le~enje u Fo~u

ili na VMA u Beograd. To su toliko jasni papiri da sam bila uverena da

}e omogu}iti da se utvrdi status jedinice. Predlo`ila sam i sud je pri-

hvatio da se kao svedoci pozovu Milan Milanovi} Mrgud i Tomislav

Kova~. Kova~ je danas biznismen, ima velike kompanije, od kojih je

jedna Aleksandrija, u Beogradu. On je na pitanje da li je njegov ruko-

pis na izve{tajima i depe{ama odgovorio potvrdno, ali na pitanje da li

je ta~no to {to pi{e u tim papirima, da je jedinica [korpioni jedinica

MUP-a Srbije i da deluje kao deo zdru`enih snaga policije Republike

Srpske, Republike Srpske Krajine i Republike Srbije, on je dao veoma

neubedljivo obja{njenje. To obrazlo`enje je vrlo rado prihvatio tu`i-

lac, ali u tom trenutku nisam bila sigurna kako ga prihvata sud. Nai-

me, Kova~ je rekao da nije ta~no da su [korpioni jedinica MUP-a Srbi-

je, da je on to vrlo dobro znao i tada, ali da su on i njegovi saradnici

pisali da [korpioni jesu jedinica MUP-a Srbije da bi podigli moral srp-

skim borcima na trnovskom rati{tu. U to vreme je, kazao je on, bilo va-

`no pokazati da je Srbija sa njima u operaciji Srebrenica. Na pitanje

kako depe{e koje potpisuje ministar policije sti`u na teren, gde su

obi~ni borci, on je rekao – Svi }e oni potvrditi da su ~itali te depe{e. 

Kova~ nije sporio da su kopije tih depe{a i izve{taja autenti~ne, ali to

pitanje je postavljeno u Me|unarodnom sudu pravde pri razmatranju

dokaza u vezi sa tu`bom Bosne i Hercegovine. Sudije Me|unarodnog

suda pravde na osnovu kopija ovih dokumenata nisu mogle da za-

klju~e da su [korpioni bili jedinica iz Srbije, a i tim branilaca iz Srbi-

je je ulo`io protest da se kao dokazi priznaju dokumenta koja nisu

originalna. Ovde se vidi da bosanski tim nije na vreme pribavio rele-

vantnu dokumentaciju. Sudije ovog suda imaju pravo, po ~lanu 49

svoga statuta, da sami pribavljaju relevantne podatke, ~injenice i do-

kaze, ali oni nisu tra`ili ta dokumenta na uvid iz Ha{kog tribunala.

Tako su [korpioni poslu`ili kao jedan od dokaza da Srbija i njene in-

stitucije nisu bile prisutne u Bosni i Hercegovini u julu 1995. godine,

u vreme ubijanja hiljada i hiljada prethodno zarobljenih ljudi, {to u

Srebrenici, {to na njihovom putu iz Srebrenice prema Tuzli. Doma}a

presuda [korpionima de{ava se posle presude Me|unarodnog suda
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. pravde. Beogradska presuda ide jo{ jedan korak dalje, jer potpuno ne-

gira svaku vezu [korpiona sa genocidom u Srebrenici. Sudija u obra-

zlo`enju navodi da sud nije imao dokaze da su `rtve koje su streljane

u Godinskim Barama, njih {estorica, dovedeni iz Srebrenice. Kada

sam ~ula to obrazlo`enje, meni je stao dah. Nisam mogla da verujem

da se posle deset godina upornog poricanja Srebrenice, pa osve{}iva-

nja kada se video-snimak pojavio, sada ponovo vra}amo tamo odakle

smo po{li. 

Na ovom su|enju su majke, sestre i bra}a `rtava dali iskaz o tome ka-

ko je izgledao njihov poslednji susret sa `rtvama, majke sa sinom

Azmirom, Safete Muhi} sa bratom Safetom, obojica su maloletnici,

kako je izgledao poslednji razgovor sina Samira i }erke Smaile sa

ocem koji je ubijen – to je onaj ~ovek kojem pred smrt ne daju vode.

Pomislila sam – Zna~i, sud ne veruje iskazima majki, odri~e se njiho-

vog svedo~enja pred sudom. Ispoljeno je nepo{tovanje i nepoverenje

prema rodbini `rtava samo zato da bi se sledila dr`avna politika da

Srbija nema nikakve veze sa genocidom u Srebrenici, pa ni ta jedini-

ca nema nikakve veze, nego su oni pobili neku {estoricu koju su sre-

li u {umi. Nikako da se dogodi ne{to {to bi nas povelo napred, nikako

da se odlepimo i krenemo napred.

U obrazlo`enju presude je izre~eno mnogo nedopustivih stvari. Na

tom video-snimku postoji scena koja mi je je stra{nija od ubijanja

metkom. Naravno, pucati u ~oveka koji je ve} mrtav je monstruozno,

protivno ljudskoj prirodi je i skoro prevazilazi zlo~in ta u`asna baha-

tost onih koji su u tom ratu dobili novac, oru`je i odre{ene ruke. Ali

ima ta scena kada pripadnik [korpiona, koji je ka`njen sa pet godina,

nosi pu{ku, {eta se i odaje utisak nekoga ko obavlja vrlo va`an zada-

tak. On prilazi maloletniku Nasmiru i pita ga – Jesi ti prcao? a ovaj ka-

`e – Nisam. A on onda ka`e – I ne}e{. On mu na u`asan na~in, ali vrlo

jasno i otvoreno, ka`e – Nema ti `ivota, nema budu}nosti. I posle to-

ga snimka, mi slu{amo sudiju koja ka`e da su, eto, pripadnici [korpi-

ona bili porodi~ni ljudi i da se taj Aleksandar Medi} za vreme su|enja

mnogo puta izvinio porodicama `rtava za to {to im se dogodilo i izja-

vio im sau~e{}e. Sudija ga vidi kao ~oveka koji se pokajao zbog te slu-

~ajnosti da je bio u grupi koja je imala zadatak da strelja. Tu je i deo

presude u kojem se ka`e da sud nije do{ao do dokaza da je Aleksan-

dar Vukov na bilo koji na~in odgovoran za streljanje te {estorice. On

je oslobo|en, iako video-snimak pokazuje kako grupa koja je odre|e-

na za streljanje ~eka tog Aleksandra Vukova da do|e sa polo`aja, za-
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to {to je on ~ovek koji najbolje poznaje taj teren. Grupa ga ~eka i stal-

no komentari{e – Sada }e da do|e Vuk, Vu~i} dolazi, i on u jednom tre-

nutku dolazi sa jo{ dvojicom ili trojicom svojih vojnika. Na snimku se

vidi kako on izdvojeno, veoma tiho razgovara sa vo|om te grupe Pe-

rom Petra{evi}em i posle toga odlazi. Ali njegovi vojnici ostaju i oni

se kasnije vide u grupi koja puca i ubija. 

Naravno da se Aleksandar Vukov sve vreme branio da nije znao da }e

biti izvr{eno streljanje, ali nam nije rekao {ta je on video kada je

ugledao zarobljenike, da li je mislio su oni dovedeni u {etnju, izvede-

ni iz nekog pritvora na sve` vazduh, to nam nijednog trenutka nije

objasnio. Nije nam objasnio ni svoju tvrdnju da je on si{ao da preu-

zme hranu. Vide se njegovi vojnici sa pu{kama kako ciljaju u zaro-

bljenike, a nema nikakvih paketa hrane, niti konzervi na koje se on

poziva. Sve u svemu, obja{njenje presude je ostavilo mu~an utisak i

posle njega nisam mogla da pogledam u majke, u Samira ili Behtu De-

li}, ~ije re~i na kraju svedo~enja nikada ne}u zaboraviti. Na kraju nje-

govog svedo~enja sudija ga je pitala da li ima jo{ ne{to da ka`e i on je

rekao da snimak pokazuje ne samo da su oni prihvatili naredbu da

streljaju, ve} se vide i njihova lica i jasno je da oni misle da obavljaju

veoma va`an zadatak i da kamera treba da ga ovekove~i. Oni su `ele-

li da ostave trajno se}anje na taj vrlo va`an zajedni~ki zadatak. Tu ni-

ko nije sagnuo glavu, lutao pogledom, niko se ne sklanja od kamere.

Ne, svi oni paradiraju sa oru`jem, sa kapama i licima koja odaju pot-

punu privr`enost onome {to treba da urade. Oni to rade krajnje do-

brovoljno, to pokazuju njihova lica, komentari, njihov razgovor. Time

{to je jedan od tih ljudi oslobo|en, a drugi ka`njen sa pet godina, sud

je pokazao da veruje da je to bila mala gre{ka koju oni vi{e nikada ne-

}e ponoviti. U jednom komentaru u Politici autorka teksta dobro ka-

`e – Eto, Aleksandar Vukov }e se vratiti me|u nas, pomazi}e neko de-

te, nekoga }e potap{ati, sesti sa njim i pitati ga kako je. On }e pono-

vo biti me|u nama. Njegov branilac je na su|enju nekoliko puta po-

novio da je re~ o divnom borcu, koji je sa ~etrnaest godina bio u Srp-

skoj dobrovolja~koj gardi, a kada je Srpska dobrovolja~ka garda ras-

formirana, on se kao ve} iskazani patriota pridru`io [korpionima i

krenuo sa njima da pomogne bosanskim Srbima u operaciji Srebreni-

ca, koja je rezultirala genocidom.

Do sada je Vrhovni sud ukinuo tri presude za ratne zlo~ine. Te prvo-

stepene presude su bile rezultat veoma profesionalnog vo|enja po-

stupka. Podujevo je bilo jedan od najte`ih predmeta, sudija Biljana
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. Sinanovi} je dobila optu`nicu u kojoj su bila navedena samo imena

~etiri `rtve, i to pogre{no. Sve je zavisilo od toga koliko }e se ona po-

truditi u izno{enju dokaza. Njena presuda je bila veoma profesional-

na, ona je ulo`ila maksimalan napor da rasvetli doga|aj koji je poli-

cija zapravo skrivala. Njena presuda je ukinuta, ona je bila primora-

na da ponovo pozove neke svedoke i da pozove neke nove svedoke. Po-

sle toga Vrhovni sud je potvrdio presudu. Isto se dogodilo i sa presu-

dom za Sjeverin, sa jednog od prvih su|enja za ratne zlo~ine. Tada je

uspostavljen standard da ne}e biti problema ako se sudi obi~nim po-

~iniocima, ali da se ne}e suditi onima koji pripadaju oficirskom, od-

nosno generalskom kadru. Ve} tada je postalo jasno da su oficiri Voj-

ske Jugoslavije, koji su jedno vreme proveli kao oficiri Vojske Repu-

blike Srpske, pa posle rata opet postali oficiri Vojske Jugoslavije – za-

{ti}eni politi~kim stavom i da ne}e odgovarati pred sudom. Utvr|uje

se samo odgovornost onih koje su ti oficiri onda anga`ovali, a sada

otpisali. Su|enje za Ov~aru je dobilo kredibilitet time {to su porodi-

ce `rtava bile veoma zadovoljne tokom su|enja. I ta presuda je ukinu-

ta. Onda je istog dana kada je doneta presuda pripadnicima [korpio-

na objavljeno da je Vrhovni sud ukinuo presudu Radaku, kojem se iz-

dvojeno sudilo za Ov~aru. Kada se ima u vidu da je Vrhovni sud uki-

dao dobre prvostepene presude, name}e se zaklju~ak da je Vrhovni

sud blizak opciji koja je protiv su|enja za ratne zlo~ine. 

U na{em parlamentu se otvoreno govori protiv su|enja za ratne zlo-

~ine i to uti~e na pojedine sudije, koji vode ra~una o tome kakvu pre-

sudu }e im Vrhovni sud prihvatiti. Ali iz obrazlo`enja nekih sudija

progovara i autenti~na saglasnost sa interpretacijama kao {to su – u

Bosni se dogodio gra|anski rat, Srbija nema nikakve veze sa Srebre-

nicom, [korpioni su kriminalna paravojna grupa, MUP Srbije nema

veze ni sa ~im. Mnogi smatraju da je sa presudom Me|unarodnog su-

da pravde Srbija dobila potvrdu da mo`e i treba da nastavi da inter-

pretira ulogu institucija Srbije u izvr{enju genocida i uop{te u odno-

su na zlo~ine po~injene u Bosni. Tako smo do{li do iskazivanja razu-

mevanja za ubice i navo|enja olak{avaju}e okolnosti da su oni poro-

di~ni ljudi. Bez ikakve svesti o tome da su me|u `rtvama bila trojica

maloletnika i da su njihove majke ostale bez dece, svi optu`eni su go-

vorili o svojoj deci, koja }e patiti ako oni budu osu|eni. Sudija se ni-

jednom re~ju nije osvrnula na `rtve i njihove majke, kako se one ose-

}aju i kakva je njihova budu}nost.



Nata{a 

Kandi}

Ma~katica je zabranjena tema. Tu`ila{tvo za ratne zlo~ine je 2005.

godine reklo da su zapo~ete predistra`ne radnje, ali dalje od toga se

nije stiglo. To je potpuno zatvoreno kao najve}a dr`avna tajna. U me-

|uvremenu sam do{la do nekih novih podataka, koji govore da pored

Ma~katice postoje druga sli~na mesta. Oni koji ne{to znaju o tome su

veoma upla{eni, a javnost gubi nadu da }e do}i vreme kada }e se zlo-

~in nazvati zlo~inom i da }emo videti lica onih koji su u~estvovali u

planiranju, organizovanju, dono{enju odluka. Danas sam bila na sve-

do~enju Obrada Stevanovi}a, koji je danima svedo~io u Hagu, u pred-

metu Slobodana Milo{evi}a iznose}i tvrdnje u koje ne bi poverovalo

ni dete iz osnovne {kole. I danas je ponovio da on misli da su masov-

ne grobnice plod zavere, jer on ne mo`e da poveruje da bi neko mogao

da smisli da se tela iskopaju na Kosovu i prenesu ovde. On je i danas,

kao i u Hagu, neprekidno govorio o teroristima. Kada sam ga pitala –

A kako biste nazvali one koji pale ku}e, sela, ubijaju civile u Izbici,

one koji su ubili pa spalili ljude u Vu~itrnu, ubice svih onih ljudi ~ija

smo tela ~etiri godine dr`ali zakopana po Srbiji, a onda ekshumirali

i identifikovali kao tela ljudi sa Kosova? On nije morao da odgovori

na to pitanje, jer je sud rekao – To nema veze sa predmetom optu`ni-

ce. Mislim da Obrad Stevanovi} spada u ljude koje treba pozivati kao

svedoke sve dok se ne shvati da je njima mesto na onoj drugoj klupi.

Ako `elimo prekid sa pro{lo{}u, pre svega moramo da utvrdimo odgo-

vornost ljudi kao {to je Obrad Stevanovi}.

Ose}am veliku konfuziju, nisam sposobna da pravilno razlu~im {ta je

tu {ta, ali ose}am veliki strah. Na su|enjima stalno ~ujem opomene

sudija – Dr`ite se predmeta. Da li to zna~i da Obrada Stevanovi}a, po-

mo}nika ministra policije u vreme najve}ih zlo~ina na Kosovu, ne

treba pitati, kao {to sam ga ja danas pitala, pa bila zaustavljena, da li

je znao da su za vreme NATO bombardovanja pripadnici lokalne poli-

cije oko Bajine Ba{te, kada su u Peru}cu na{li tela koja su isplivala iz

hladnja~e, poku{ali da ih se oslobode tako {to su im stavljali kamenje

o vrat? Stevanovi} mi je rekao da nema dokaza za takvo ne{to. Narav-

no da nema dokaza zato {to su ta tela jo{ na dnu jezera Peru}ac i do-

kle god ih policija ne izvadi odatle, ili dok se policajci koji su to radi-

li po naredbi ne odlu~e da javno progovore, o tome ne}e biti dokaza.

Svetlana Luki}: 

To se ne}e desiti sve dok se, {to bi rekao Rade Bulatovi}, ne promeni

dru{tvena klima.
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. Nata{a Kandi}: 

Bojim se da se dru{tvena klima menja, ali na na~in koji ne vodi uspo-

stavljanju odgovornog dru{tva. Mislila sam da su sudovi i tu`ila{tva

oaza budu}eg odgovornog dru{tva, ali sada sam u strahu da je stalno

politi~ko nazadovanje u~inilo da se te{ko uvi|a da su|enja za ratne

zlo~ine doprinose uspostavljanju vladavine prava. Mislim da ovde

postoji konfuzija o tome koji je na{ pravac, da li mi do demokratije,

do odgovornog dru{tva dolazimo tako {to }emo suditi za ratne zlo~i-

ne ili poku{ajima da svim sredstvima te zlo~ine zatrpamo, pa da ka`e-

mo – Evo, od sutra }emo primenjivati zakon, pa ako neko nekoga ubi-

je, mi }emo mu suditi. Ali neka masovne grobnice ostanu u pro{losti.

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo gospo|a Nata{a Kandi}, komentarisale smo presudu [kor-

pionima. Mora biti da bi se predsednica Vrhovnog suda stra{no ljuti-

la {to se neko usu|uje da komentari{e presudu. Ne, nego }emo da pri-

mimo sve {to oni napi{u bez ikakvih komentara. U vezi sa ovom pre-

sudom [korpionima, da li se se}ate da je jo{ u junu pro{le godine vi-

soki funkcioner Demokratske stranke Srbije pravnik \or|e Mamula

rekao da se na snimku jasno vidi da su samo dve osobe pucale u za-

robljenike, a ne cela jedinica? Mora biti da je on zadovoljan ovakvom

presudom. [korpioni, odnosno radnici ratne industrije Republike

Srpske Krajine i Republike Srpske, bi posle ovakve presude od Maje

Gojkovi} ’ladno mogli da dobiju bulevar ili makar ulicu, recimo ulicu

Bra}e Medi}. Ba{ me zanima kako bi u tom slu~aju glasali odbornici

Demokratske stranke Srbije.

U Beogradu su ju~e odr`ana dva zanimljiva skupa. U velikoj sali Ma-

{inskog fakulteta ~uveni sabor Dveri, omiljena de~ica nekih vladika

Srpske pravoslavne crkve, organizovao je predavanje ~iji naslov glasi

[ta se sprema na{oj deci, a predava~ je bio specijalista za neokorti-

kalni rat doktor Svetozar Radi{i}. On je govorio o tehnikama mental-

nih agresija na na{e gra|ane. A jo{ bolje dru{tvo skupilo se u sve~a-

noj sali Zavoda za izdavanje ud`benika, mnogo akademika i profeso-

ra Beogradskog univerziteta. Tamo je odr`ana promocija knjige Milo-

rada Ekme~i}a, pazite kako glasi naslov te knjige – Dugo kretanje iz-

me|u klanja i oranja, istorija Srba u novom veku od 1492. do, obrati-

te pa`nju, 1992. godine. Bilo bi po{tenije da je gospodin Ekme~i} sta-

vio kao zavr{ni datum 11. jul 1995. godine.



Dubravka

Stojanovi}

Iz razumljivih razloga ne}ete slu{ati ljude koji su govorili na ova dva

skupa, nego }ete ~uti {ta su @arko Puhovski, Nenad Dimitrijevi}, Olga

Manojlovi}-Pintar i Dubravka Stojanovi} govorili o knjizi gospo|e La-

tinke Perovi}, koju je izdao Helsin{ki odbor – Izme|u anarhije i auto-

kratije. To je zbirka tekstova koje je gospo|a Latinka Perovi} pisala

dvadeset pet godina. Najpre Dubravka Stojanovi}. 

Dubravka Stojanovi}: 

Da bi do{la do zaokru`enog tuma~enja srpskog lutanja u poslednja

dva veka, Latinka Perovi} je morala da u~ini dve stvari. Prva je bila

ne{to {to bismo mogli da nazovemo blow up, uve}anje, dakle, da ugle-

da ne{to {to drugi do tada nisu videli. To joj je uspelo na jednoj od

najistra`ivanijih tema svih srpskih nauka, a to je Svetozar Markovi}.

Posle toga, bilo je potrebno da te{kim radom na istorijskim izvorima

doka`e da se u srpskom slu~aju radi o kontinuitetu politike koja di-

rektno povezuje Svetozara Markovi}a i Vojislava Ko{tunicu. Ta ideo-

logija ukratko glasi ovako: ekonomske reforme razbijaju socijalno je-

dinstvo selja~kog naroda. Institucije moderne dr`ave i pravna dr`a-

va su negacija narodne dr`ave koja je ideal, narodne dr`ave koja tre-

ba da u ime naroda ostvari jedinstvo zakonodavne, izvr{ne i sudske

vlasti, kao temelj svake diktature. Socijalno homogeno selja~ko dru-

{tvo priznaje samo politi~ki monizam, u kojem se svako ko je drugi

ili druk~iji do`ivljava kao neprijatelj, izdajnik prema kojem je dozvo-

ljeno upotrebiti sva sredstva i otud kontinuitet politi~kih ubistava u

Srbiji. Egalitarna i kolektivisti~ka dr`ava izjedna~ena je sa etni~kom

dr`avom, koja po toj ideologiji u svojim granicama mora zaokru`iti

teritoriju do poslednjeg Srbina. Takav koncept zahteva stalne poku-

{aje teritorijalnih ekspanzija, nemilosrdno tro{enje svih, na prvom

mestu ljudskih resursa. Dr`ava koja je u neprestanoj teritorijalnoj

ekspanziji ili u poku{aju ekspanzije, bila je inkopatibilna sa dubin-

skim razvojem dru{tva i dr`ave i, da citiram Latinku Perovi} – Okvi-

ru je `rtvovana supstanca, a zami{ljeni okvir, odnosno velika dr`ava,

vodio je u sukob s realno{}u. Takva ideologija obezbe|uje stalno pri-

sustvo vojske u politici i vojsku kao klju~ni politi~ki faktor tokom

dva veka srpske istorije. Tako shva}ena dr`ava otvara prostor za stal-

nu politi~ku ulogu crkve, za koju je, suprotno hri{}anskom u~enju,

srpsko pitanje oblik religije. Tako je egalitarna ideologija odredila

istoriju Srbije u poslednja dva veka, a spojena sa nacionalizmom po-

stala je osnova i za levi i za desni totalitarizam, koji su se smenjivali

na vlasti u ova dva veka. Zato je svaka prilika u kojoj se ukazivala mo-
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. gu}nost promena bila brzo i naj~e{}e nasilno prekidana, poslednji

put ubistvom Zorana \in|i}a. 

Latinka Perovi} je kao istori~ar do`ivela ne{to {to njenoj struci nije

svojstveno. Ona je od kraja osamdesetih mogla da prati kako se nje-

na istra`ivanja pro{losti dokazuju u sada{njosti, kako je ideolo{ki si-

stem koji je ona definisala, istra`ila i opisala na terenu devetnaesto-

vekovne Srbije, po~eo da dobija nove oblike, da iz op{teprihva}enog

komunizma pre|e u op{teprihva}eni nacionalizam, da iz levog pre|e

u desni totalitarizam i odvede u novi rat kao rezultat svega toga. Za-

to je ova knjiga pisana naopa~ke, otpozadi, ona je pisana od kraja

dvadesetog veka prema dubini devetnaestog veka ili, kako sama

autorka u predgovoru ka`e – od epiloga. Ova knjiga ide unazad i vodi

~itaoce u uzbudljivo otkrivanje politi~ko-ideolo{kog sistema koji je

Srbiju ostavio na koloseku koji sada izgleda vi{e ne vodi nikud.

Olga Manojlovi}-Pintar: 

Suo~avanje sa pro{lo{}u koje u Srbiji podrazumeva najpre fizi~ko su-

o~avanje sa samo nekoliko godina ranije po~injenim masovnim ubi-

stvima, sa le{evima u dvori{tima policijskih objekata u predgra|u

Beograda, ovom knjigom usmereno je ka traganjima za uzrocima,

pre}utanim kontinuitetima i procesima koji su na kraju dvadesetog

veka Evropu jo{ jednom suo~ili sa u`asima genocida. Otvoren je pro-

stor za preispitivanje politike koja je iskoristila istorijske ~injenice

sa ciljem da pripremi i kasnije opravda u`ase rata iz devedesetih go-

dina pro{log veka, ali i za preispitivanje nauke, pre svega istorije, ko-

ja se na{la u slu`bi takvih politi~kih projekata i koja je izmi{ljala tra-

dicije, kreirala kolektivna se}anja i manipulisala istorijskim mi{lje-

njem. Podse}am na jednu od naj~uvenijih izjava Adorna iz 1949. go-

dine, da je varvarski pisati poeziju posle Au{vica. Meni se, pak, ~ini

da je potrebno postaviti pitanje da li je posle Srebrenice mogu}e pisa-

ti istoriju onako kako je do sada pisana. ^itanje ove knjige }e ponu-

diti odgovor.

Nenad Dimitrijevi}: 

Latinka Perovi} je pokazala da je istorijska konstanta u Srbiji to da

su neprekidno upitna sva tri nivoa identiteta: individualni, politi~ki

i komunalni. Mi ne znamo ko smo, a ova konfuzija ide iz dominacije

zastra{uju}eg kulturnog i politi~kog in`enjeringa, koji je anga`ovao

ogromne snage, od obrazovanja i nauke preko medija, do politi~kih



Nenad

Dimitrijevi}

govornica i instrumenata represije. To modernu Srbiju identitetski

utemeljuje u pro{losti koje nikada nije bilo, odnosno, name}e nam in-

terpretaciju pro{losti koja je usmerena na falsifikovanje onoga {to se

dogodilo i taj falsifikat treba da postane osnov za odgovore na sva

bitna pitanja na{eg `ivota. Danas su na{e elite zauzete, pre svega,

prekrajanjem i prevrednovanjem onoga {to se dogodilo u neposred-

noj pro{losti i onoga {to smo u~inili ili {to je ~injeno u na{e ime kao

kolektivni zlo~in. ^injenice o na{oj pro{losti su pora`avaju}e i ovo su

doista te{ka vremena u Srbiji. Nemojmo se zavaravati okolno{}u da

je masovno ubijanje prestalo. Zoran \in|i} ubijen je nakon pada kri-

minalno-zlo~ina~kog re`ima, a ubijen je rukom tog re`ima. Nasilna

smrt nevinih i dalje je na{a realnost, na{a konstanta ili srpska isto-

rijska kontroverza, veli Latinka Perovi}. Ovde vlada vrsta nepresta-

nog rata za poziciju politi~ke vlasti izme|u dve opcije: opcije moder-

ne dr`avnosti zasnovane na vladavini prava i opcije etni~ke svesrp-

ske, narodne dr`ave zasnovane na mitskom, romanti~arskom nacio-

nalizmu. 

Su{tinski sukob, pokazuje gospo|a Perovi}, uvek se ticao delatne po-

liti~ke interpretacije dve kategorije – suvereniteta i identiteta. To je

kod nas stalno na dnevnom redu. U ovom sukobu ~e{}e je pobe|ivala

ona opcija koja se samolegitimira odbranom autenti~nih narodnih

interesa, to su oni za koje je vlast sistemska pozicija koju valja oku-

pirati kako bi se s tog vrha izgovorilo obavezuju}e tuma~enje pro{lo-

sti, prema kojoj }e se potom, vi{e ili manje nasilno, oblikovati real-

nost. Za ovaj, kako bi ga @arko Puhovski nazvao, delatni idealizam,

za ovu epsku svest, ka`e Latinka Perovi}, klju~no je bilo pitanje kako

se razvijati, a ostati u korenu svoj, ne izneveriti zavetne ciljeve o je-

dinstvu naroda. Zna~i, biti korenom svoj, dati oficijelni primat jedin-

stvu naroda, to je na{ zavet i na{a politi~ka obaveza. Latinka Perovi}

fokusira ~itala~ku pa`nju na tezu o posebnosti, koja se po pravilu tu-

ma~i kao izuzimanje iz sveta. Time se opravdavaju politika i ideolo-

gija izolacionizma. Mi smo uvek bili druga~iji, uvek neshva}eni u toj

izuzetnosti, te konsekventno uvek u sukobu sa svetom, sukobu za ko-

ji naravno ne snosimo i ne mo`emo snositi ba{ nikakvu odgovornost.

Tako imate neprekinut kontinuitet politike koja se zasniva na razli-

~itim ideologijama samoizuze}a iz civilizacije. To je kao crvena lini-

ja koju mo`emo pratiti u ovoj knjizi, od Svetozara Markovi}a, Adama

Bogosavljevi}a, Nikole Pa{i}a i Narodne radikalne stranke do komu-

nisti~kog egalitarizma, memorandumskog nacionalizma i njegovog

politi~kog ovaplo}enja, antibirokratske revolucije i doga|anja naro-
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. da. U tom kola`u je ideolo{ko utemeljenje dana{nje srpske politike.

Kao neko ko ne zna dobro istoriju, bio sam impresioniran saznanjem

da je i u devetnaestom veku, u dva navrata, 1887. i 1889. godine, bilo

doga|anja naroda, zvalo se – veli~anstveni narodni odisaj. Detalji su

prili~no morbidni, kao {to ova knjiga zorno pokazuje. Obilato su ko-

ri{}eni mediji, to jest novine, pa bi neki istori~ar mo`da mogao da se

lati zadatka da istra`i kontinuitet odjeka i reagovanja od Nikole Pa-

{i}a do danas. 

^itaju}i ovu knjigu kao da vidite kretanje u krug u kojem nas ideolo-

{ki in`enjeri vodaju od patrijarhalnog nacionalizma do patrijarhal-

nog komunizma i natrag. Prirodnost naroda, autenti~ni interesi kla-

se, pa opet neposredovano srpstvo, od radikalske mr`nje prema ka-

puta{ima u devetnaestom veku do milo{evi}evske mr`nje prema fo-

telja{ima i antibirokratske revolucije, od veli~anstvenog narodnog

odisaja do doga|anja naroda. Kod nas su uvek bili na vlasti ili jako

blizu vlasti oni koji mrze ure|enu, modernu dr`avu, te civilizacijska

ograni~enja koja ona propisuje. Ne mogu da odolim isku{enju, a da

ne posegnem za Alisom u zemlji ~uda. To vam je ono kada se Alisa na-

|e na nekom raskr{}u, pa zbunjena pita ma~ka – A koji put sada da

izaberem? – a ma~ak odgovara – Zavisi od toga kuda ho}e{ da ide{.

Zna~i, kuda ho}e{ da ide{? Na{a je moderna istorija, istorija pogre-

{no izabranih puteva, niz pobeda pogre{nih politi~kih opcija. Iz ove

}emo knjige nau~iti da je uvek postojala alternativa i uvek su posto-

jali ljudi koji su odbijali da datost prihvate kao fatum, kao usud, koji

su insistirali na tome da Srbija ima kapaciteta da prihvati demokra-

tiju i modernost, da je {tavi{e ovaj put nu`an kao civilizacijski isko-

rak iz lo{e beskona~nosti i razaranja, bede i nasilne smrti. Briljantno

je poglavlje knjige o ~oveku modernosti, Milanu Piro}ancu. Na kraju,

rekao bih samo da nam ova knjiga razotkriva istoriju moderne Srbi-

je kao istoriju dominacije tradicionalizma. Svi na{i ideolo{ki in`e-

njeri, pokazuje Latinka Perovi}, insistiraju na idealu organske zajed-

nice krvi i tla, koja u sebi ujedinjuje dr`avu i dru{tvo. Ova dr`ava-dru-

{tvo ima se konstituisati kao dom za naciju, upravo kao prirodno sta-

ni{te za sve Srbe. Nacija je shva}ena kao misti~ni organizam sa sop-

stvenim duhom, voljom i ciljevima. Konsekventno, dr`ava je kod nas

Srba dobro po sebi, a pojedinac je dobar i vredan onoliko koliko je lo-

jalan dr`avi kao takvoj. Odavde se izvodi i odnos prema nesrbima, ko-

ji su svojom egzistencijom problem. Kako }emo se prema tom proble-

mu odnositi, zavisi od okolnosti i od procene na{ih politi~kih elita,

kojima naravno uvek treba verovati. 



Nenad

Dimitrijevi}

Moglo bi se re}i da }e Srbija u}i u modernu tek kada se ova bitno

autoritarna, autolegitimacijska matrica izbaci iz politi~kog `ivota.

Pitanje ko smo mi, za{to smo zajedno, ultimativno je pretpoliti~ko pi-

tanje. Ljudska sloboda, demokratija, vladavina prava, civilizovana

modernost, jednostavno ne trpe da se pitanja identiteta postavljaju

kao dnevno-politi~ka pitanja. Latinka Perovi} nam demonstrira kako

politi~ka utakmica za identitet u stvari dr`i konstantno otvoreno

drugo pitanje, o tome ko je suveren. U ovakvoj utakmici, suverena na-

cija dobija metafizi~ka svojstva, {to nu`no vodi jedino mogu}em

pravno-politi~kom ishodu: onaj ko govori u ime suverena, ovde i da-

nas, pravno je i politi~ki neograni~en i posledice su nam poznate. 

@arko Puhovski: 

Za{to bi nekoga zanimali svi Jovanovi}i, Markovi}i, Piro}anci, Atana-

sijevi}i i tako dalje? Za{to bi to zanimalo nekoga tko nije nacionalist?

A sasvim o~ito Latinka Perovi} nije nacionalist. Meni se ~ini da je od-

govor u stalnom poku{aju da se doku~i tamna strana mjeseca. Ovo

jest knjiga o tamnoj strani srpskog mjeseca, i u tom pogledu najvi{e

{to mogu re}i jest to da su ma~o Srbi, patrijarhalni Srbi do`ivjeli to

da im ulogu velikog osniva~a novog mi{ljenja igra jedna `ena, Latin-

ka Perovi}. Ona je vratila, u srpskoj verziji, tu pri~u o cirkularnosti, o

preobra}anju koje se stalno vra}a natrag. Klju~na re~enica u toj knji-

zi jest – Konstante se po svojoj naravi ne mijenjaju. To zna svaka {u-

{a, ali ovdje je ta op}a konstatacija klju~ za razumijevanje ne~ega {to

je pro{lost bez povijesti. Ovdje nema povjesti, u onom smislu u koje-

mu na po~etku na{e civilizacije Homer ka`e – Pro{lost znamo, budu}-

nost ne znamo, dakle, pro{lost je pred nama, a budu}nost je iza nas.

Mi idemo natra{ke, od onoga {to znamo, koliko-toliko, ka onome {to

ne znamo. Srbi su i{li natra{ke, dezorijentirani, jer nisu vidjeli svoju

pro{lost, jer ju nisu u~inili povije{}u. 

Ovdje se, dakle, radi i o poku{aju da se iskupi srpska historiografija

za ono {to nije radila, iz pozicije nekoga kog je ta historiografija, kao

{to su kolegice rekle, zapravo gurnula u opoziciju marginalne osobe.

A ta marginalna osoba je onda rekonstruirala sredi{te koje nju mar-

ginizira. Latinka Perovi} je umjesto olimpijske objektivnosti jasno

pokazala simpatije prema, na primjer, Piro}ancu. Jo{ jedna paralela

koju vidim ti~e se Tertulijana, ~ovjeka koji je napisao nekoliko div-

nih knjiga, a poznat je po samo jednoj re~enici – Credo quia absur-

dum est, Vjerujem jer je apsurdno. Ono {to se ovdje vidi jest da auto-
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. rica vjeruje u ne{to {to je politi~ki apsurd, vjeruje da je postojala al-

ternativna mogu}nost koju su {amarali, bacali u ugao, s balkona i na

razne druge na~ine s njom se ophodili, a ipak je ona nekako pre`ivje-

la. Moja tre}a, potpuno nepristojna asocijacija, jest asocijacija na

D`ejn Ostin, Mensfild park, u kojem svako poglavlje zavr{ava – A mo-

glo je biti i druk~ije. I tu je pri~a, moglo je biti druk~ije, nije bilo, mo-

`da ~ak nije ni moglo biti druk~ije, ali mora se misliti s pozicije te iz-

gubljene, pora`ene, a ne sasvim zaboravljene alternative. I ovdje se

opet vidi da jedino {to se iz povijesti mo`e nau~iti jest da se iz nje ne

mo`e ni{ta nau~iti, jer se iste gre{ke neprestance ponavljaju. Jo{

mnogo gore, iste gre{ke se neprestance ponavljaju kao navodni us-

pjesi. Posljednji kojeg se sje}am je legendarna izjava jednog lokalnog

vo|e koji je rekao da je Srbija pobijedila NATO 1999. godine. O tomu

je rije~ u ovoj knjizi, u kojoj je iz utrobe nacije derivirana protonaci-

onalisti~ka opozicija dovela do toga da se razotkriju male tajne naci-

je. To je kao ono malo dijete kod Hansa Kristijana Andersena koje vi-

~e – Car je gol. Malo dijete je oznaka autsajdera. U tom pogledu, hvala

svima onima koji su Latinku Perovi} gurali u autsajdersku poziciju. 

Ono {to mi se, me|utim, ~ini jako va`nim jest obrazac koji Latinka

Perovi} citira iz teksta Skerli}a o Svetozaru Markovi}u, a koji poka-

zuje njezinu poziciju prema Piro}ancu – Neta~nost njegovih ideja ni-

je umanjila njihovu vrednost. Ne radi se dakle o tomu da se pripisuje

va`nost Piro}ancu, nego da se vidi koliko je to alternativno bilo va-

`no. Taj neuspje{ni politi~ar ostaje mala upori{na to~ka u kojoj se

ono Arhimedovo mjesto mo`e prona}i za oslonac promjene. Ja }u ov-

dje upozoriti samo na jedan problem koji se meni kao starom ljevi~a-

ru, ne mogu si tu pomo}i, ~ini najozbiljnijim. Mnogo mi smeta {to se

iz ove tradicije s punim pravom, i to nagla{avam, mo`e govoriti o te-

roru ideje socijalne jednakosti. Nama koji smo odgojeni u uvjerenju

da je ideja socijalne jednakosti velika vrijednost po sebi, te{ko je pri-

hvatiti `ivot u sredini u kojoj se socijalna jednakost pojavljuje kao

na~in da se potencijalno briljantni ljevi~ar kakav je Svetozar Marko-

vi} utopi u zadru`nu pro{lost svoje nacije. I to je ne{to s ~ime }e se ne

samo Srbija, a sada se govori o njoj, morati suo~iti, a to je realnost u

kojoj je socijalna jednakost postala psovka umjesto programa.

Svetlana Luki}: 

Slu{ali ste @arka Puhovskog, Nenada Dimitrijevi}a, Olgu Manojlovi}-

Pintar i Dubravku Stojanovi}, koji su govorili o knjizi gospo|e Latin-



Dimitrije

Boarov

ke Perovi}. O njoj je nedavno u Vremenu pisao i Dimitrije Boarov. Po-

vod za razgovor sa gospodinom Boarovom je potpisivanje ugovora o

koncesiji na{e tehni~ke vlade sa {pansko-austrijskim konzorciju-

mom za autoput Horgo{ – Po`ega. Ugovor je vredan milijardu i po

evra, me|utim skoro ni{ta pouzdano ne znamo o uslovima tog ugovo-

ra. To zna jedino gazda Velja, ali ne}e da nam ka`e. Samo nam je pre

neki dan rekao da je taj ugovor svakako dobar, jer }e [panci sada na-

vijati za nas u vezi sa budu}im statusom Kosova. Samo jo{ jedno pod-

se}anje: znate da su Bojan Kostre{ i nekoliko vojvo|anskih politi~a-

ra pretili da }e blokirati autoput, jer smatraju da je Vojvodina ovim

ugovorom drasti~no o{te}ena? Slu{ate Dimitrija Boarova.

Dimitrije Boarov: 

Vidite, moje stanovi{te se ne poklapa potpuno sa vojvo|anskim ofici-

jelnim stanovi{tem da je to kra|a ~etiristo pedeset miliona evra od

Vojvodine. Me|utim, ja isto smatram da je taj ugovor skandalozan.

Prvo {to izaziva sumnju je to {to je tako krupan posao, ukupno vre-

dan milijardu i po evra, uprkos vladinim izjavama da je ona samo teh-

ni~ka vlada, pa ne mo`e da primi Ahtisarija, ipak sklopilo to super

ministarstvo i po`urilo da izgura taj koncesioni posao u poslednji

~as. ^ini mi se da su koncesionari dobro osetili da je vladi jako stalo

da taj posao zaklju~i, pa su rastezali jo{ mesec dana i, bojim se, uce-

njivali vladu Srbije. I posebno se pla{im da su u toj zavr{noj fazi oni

dobili odre|ene privilegije, koje ministar Velja Ili} krije od javnosti i

izgovara se da ugovor ima hiljadu i trista strana, pa ne mo`e da ga do-

stavi vojvo|anskim vlastima. Zna~i, tu ne{to nije u redu, ugovor o~i-

gledno ima suvi{e aneksa i mi ne znamo sve o tome. Uslovi koncesije

koji su nam poznati su prili~no pogodni za investitora, jer on dobija

stalne izvore prihoda odmah i za relativno dug period izgradnje, tako

da se mo`e pretpostaviti da }e on taj autoput graditi prihodima koji

se ve} ostvaruju i jedino {to on donosi je garancija nekih stranih ba-

naka koje Srbija ne bi mogla dobiti, a taj {pansko-austrijski konzor-

cijum mo`e. Nije ni to malo. 

Tre}a stvar koja obja{njava ovu `urbu je famozni septembarski ustav

Srbije, u kojem se ka`e da }e se zakonima odrediti {ta je to imovina

autonomnih pokrajina, u ovom slu~aju samo Vojvodine. I o~igledno

se po`urilo sa tom koncesijom da bi se ona izvukla iz potencijalne

imovinske mase, koja bi po prirodi stvari trebalo da bude imovina po-

krajine Vojvodine. To zna~i da je ta~an oficijelan vojvo|anski stav da
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. je to plja~ka imovine Vojvodine, koja je izgradila taj autoput, a sada

joj se uzima prihod, a imovina bez prihoda nije imovina. Kada imate

neku imovinu, ona je imovina samo zbog toga {to donosi prihod. I ~e-

tvrta stvar koja baca senku sumnje na ceo posao i odnos Velje Ili}a

prema Vojvodini je to {to u drumove Vojvodine, sem na pravcu Beo-

grad – Novi Sad, ministarstvo gospodina Ili}a nije ulo`ilo ni `utu ban-

ku. Sramota je da tako razvijen kraj kao {to je Vojvodina ima toliko

lo{u drumsku mre`u i to racionalizuje kampanju iz Vojvodine protiv

te koncesije, jer Vojvodina je o~igledno bila naho~e tog ministarstva,

za razliku od drugih ministarstava na ~iji rad Vojvodina ne mo`e da

se po`ali. Mislim na investicije u zdravstvene centre i neke druge

oblasti. Prema tome, koju drugu imovinu treba da ima autonomna po-

krajina, koja po ustavu treba da je ima, ako ne drumove na sopstvenoj

teritoriji? Sada je odjednom ostala bez velikih prihoda od te imovine. 

Za razliku od oficijelnog stava iz Vojvodine, ja smatram da je taj

drum koji Velja Ili} zagovara potreban i mislim da i vojvo|anska

drumska mre`a manje vredi kada nema autoputa prema moru. Mo`e

nam se dogoditi da se cela vojvo|anska privreda vozi hrvatskim dru-

movima, ako Hrvati i Bosanci izgrade autoput do Dubrovnika: Osijek

– Sarajevo – Dubrovnik. I onda }e Vojvo|ani pla}ati putarinu na tom

drumu, ukoliko zariba ovaj projekat prema crnogorskom primorju.

Ministarstvo gra|evine, saobra}aja i telekomunikacija je najcrnje

ministarstvo prethodne vlade. I mislim da neozbiljnost ministra fi-

nansija Dinki}a najbolje ilustruje njegova izjava da je to najbolje mi-

nistarstvo u toj vladi. Gluplju re~enicu u protekle ~etiri godine od

Dinki}a nisam ~uo.

Ogromni posao kupovine oko osamdeset odsto kapitala telefonije Re-

publike Srpske je isto tako neobi~an, ali postoji bitna razlika u odno-

su na ovaj posao sa drumom. U njemu zna~ajnu ulogu igra ugledna i

uticajna ameri~ka bankarska Siti grupa i ceo posao }e zapravo biti

pokriven njihovim kreditom. Ne spadam u fundamentaliste tr`i{nog

poslovanja, koji kada Siti grupa u|e u neki posao, u tome vidi samo

ekonomiju. Ja smatram da su oni skloni da poslu{aju savet ameri~ke

ili neke druge administracije, naravno ne srpske, i tu se mo`e speku-

lisati o nekom velikom aran`manu, ~ak i o nekoj velikoj kompenzaci-

ji Srbiji. Ceo posao racionalizuje to {to neposredna istorija pokazuje

da nema pogre{ne investicije u telekomunikacije. Ta banjalu~ka

kompanija ima zna~ajne klijente i licencu za celu Bosnu i Hercegovi-

nu. Tako da postoji politi~ka konotacija na relaciji Banjaluka – Beo-
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grad, ali potencijalno, ako se svi jednom na|emo u Evropskoj uniji,

zna~i i cela Bosna, ta licenca uop{te nije skupa. Ako platite {est-se-

dam stotina miliona evra za licencu za mobilnu telefoniju za celu Bo-

snu i Hercegovinu, imate odsko~nu dasku za tr`i{nu utakmicu na vr-

lo zna~ajnom i nedovoljno zasi}enom tr`i{tu. I ne treba tih {esto-se-

damsto miliona evra me{ati sa na{im prihodima od Telenora i dr`av-

nim investicionim novcem, jer to ipak nisu uporedivi poslovi. Narav-

no da je taj posao lako spojiti sa shvatanjima zvani~nog Beograda,

dok je glavni lider zvani~nog Beograda premijer Ko{tunica. To je ide-

ja da se Republika Srpska privu~e Srbiji, u okviru ina~e dozvoljenog

statusa specijalnih veza. Malo je poznata ideja da Naftna industrija

Srbije kupi rafineriju u Bosanskom Brodu i fabriku ulja u Modri~i,

ali Naftna industrija Srbije to nije u~inila, jer nije dobila transpa-

rentnu sliku o imovinskom stanju te rafinerije. To je ina~e rafinerija

koju nafta{ki lobi u Republici Srpskoj uporno sabotira. Ona je pred

rat u Bosni i Hercegovini uvezla vrlo savremenu opremu, ~iji je samo

jedan deo instaliran, tako da je ona samo delimi~no u funkciji. Ali taj

nafta{ki lobi, usudio bih se ~ak da ka`em lobi ratnih profitera, upor-

no sabotira revitalizaciju te rafinerije, jer mu je zgodnije da uzima

ve}e profite na uvoznim derivatima. Oni se pla{e da }e, kada ta rafi-

nerija bude revitalizovana, do}i do za{titnih carinskih mera i da }e

njihovi profiti biti smanjeni. A to je najmodernija tehnologija na Bal-

kanu, upravo kupljena za rafineriju u Bosanskom Brodu. I sad se i tu

javlja misteriozna akvizicija: tu rafineriju za sme{no nisku cenu od

sto deset miliona dolara kupuje ruska naftna kompanija u dr`avnom

vlasni{tvu koja, ako pogledate na internetu, ima sitnog kapitala u

dvadesetak zemalja u svetu, svuda sa malim u~e{}em. Nema sopstve-

nu veliku proizvodnju nafte, tako da se prosto name}e utisak da je to

dr`avna kompanija vi{e nadle`na za posmatranje svetskog tr`i{ta

nafte ili mo`da paravan za neke druge poslove u oblasti prikupljanja

informacija, nego za trgovinu i bavljenje naftom.

^injenica da nije do{lo do ozbiljnijeg inflacionog udara, da dr`ava

bez vlade otpla}uje dugove Me|unarodnom monetarnom fondu, po-

kazuje da Srbijom i ne vladaju zvani~ne institucije, nego postoje od-

re|eni uticajni pojedinci, centri mo}i koji svr{avaju te poslove – bilo

vlade, ne bilo vlade. Na~in na koji Srbija ipak funkcioni{e govori nam

da postoji uhodana praksa da se krupne odluke donose van vlade, ko-

ja je samo promoter tih odluka. To ukazuje na dosta ozbiljan problem

Srbije i delimi~no obja{njava probleme da se sastavi nova vlada, a to

je da nekoliko ljudi odlu~uje o previ{e toga. Kada se pravi kolektivni
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. sporazum o novoj vladi ne dogovara se tehnologija dono{enja odluka,

nego se stavlja na sto sve `ivo. O~igledno je taj spisak ogroman i on

upu}uje na zaklju~ak da mi nemamo uhodan mehanizam vladavine,

to jest da je ukorenjen sistem u kome partije odlu~uju o svemu, od

portira u Naftnoj industriji do isporu~enja Mladi}a Ha{kom tribuna-

lu. U takvoj situaciji pregovori su veoma mu~ni i dugi. Evo, danas

smo ~uli od predsednika G17 plus da on i ne zna da postoje pregovo-

ri, {to verovatno nije ta~no i govori nam da ni Dinki} ne zna ko sa kim

pregovara. Ja sam siguran da nije bilo sastanka Ko{tunice i Tadi}a,

premijera i predsednika, ali oni o~igledno imaju svoje ekipe koje ne-

gde pregovaraju. Te dve stranke je te{ko definisati kao stranke istog

bloka i ~ini mi se da je tu su{tina problema. Da su DSS i DS doista

stranke jednog bloka, pregovori bi bili jednostavniji. Tu o~igledno po-

stoje krupne razlike, koje na povr{ini izgledaju kao psiholo{ke ili me-

|uljudske razlike, ali ja se bojim da su u pitanju duboko ideolo{ke

razlike me|u njima.

Ako mi dozvolite da malo filozofiram, imam ose}aj da je Srbija umor-

na, suvi{e dugo zabavljana pogre{nim temama, koje nisu u vezi sa

na{im `ivotom. Posle novog ustava potreban je polet. Meni se on uop-

{te ne svi|a, ali je donet i va`no je da se onda dru{tvena energija ba-

ci na sprovo|enje tog ustava, jer on ipak zna~i pomeranje u temelj-

nim dru{tvenim odnosima. E, te energije nema, mo`da je uzrok i sa-

dr`ina tog ustava, jer on nije aktivirao, nije podstakao one energet-

ske resurse u dru{tvu koji bi ne{to pokrenuli. To je jedan od dva krup-

na uzroka {to nema poleta, jer ustav ne donosi ni{ta bitno novo, ne

otvara nove prostore, pa da se pojavi pritisak da se ustav {to pre spro-

vede. Drugi uzrok je pat pozicija u rasporedu politi~kih snaga kao re-

zultata izbora. Nu`no je poku{ati skrpiti jo{ strpljenja za jo{ najma-

nje ~etiri godine i sa tom pat pozicijom u naredne ~etiri godine u da-

tom rasporedu politi~kih snaga poku{ati prelom ka novom raspore-

du politi~kih snaga, koji bi omogu}io da se rode nove ideje, prona|e

mesto Srbije u Evropi i rekonstrui{e identitet Srbije. Ali ne stari iden-

titet Srbije, jer prime}ujem kod raznih ljudi stav da kada smo, eto,

sticajem okolnosti ponovo Srbija, hajde da gradimo identitet Srbije

od pre 1914. godine. To je sme{no, treba tragati za novim identitetom.

Razo~aravaju}e je to da sedam godina posle 5. oktobra Srbija nije

provetrena. Kada pustite da krupni problemi trule, da se pomognem

metaforom gospo|e Pe{i}, kada slu~aj Mladi}a ne ide ni napred, ni

nazad, onda trune. Obra~un sa pro{lo{}u trune, nismo odstranili ta

trula mesta i, naravno, Srbija jo{ smrdi od tih zlo~ina, nikako da se
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provetri, jer to stoji, nije re{eno, nema nedvosmislene politi~ke osu-

de, jer se politi~ka elita ne odvaja od pro{losti. Zna~ajni predstavnici

te politi~ke elite se motaju po salonima oficijelne vlasti, uz skut na-

{ih lidera. Ti ljudi ne dozvoljavaju da se svede bilans zlo~ina za koje

smo mi krivi. U`asno je simplifikovana presuda Me|unarodnog suda

pravde u Hagu, kafanski je interpretirana u na{oj javnosti. To je

ozbiljna presuda, a na Pravnom fakultetu u Beogradu nema simpozi-

juma o njoj. Kada prostorija nije provetrena, onda se gu{ite.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Dimitrije Boarov, koji je govorio o identitetu. U novom bro-

ju Pravoslavlja nam je ponu|en odgovor na pitanje za{to gubimo

identitet. Jedan neuropsihijatar, na pitanje novinara za{to je Srbija

toliko na udaru, ka`e – Zato {to Srbija ima svoje specifi~nosti, to su

}irilica, pravoslavlje i to {to svaki Srbin zna svoju ku}nu slavu. Eto

lepog i kratkog odgovora. Na kraju Pe{~anika slu{ate narodnog po-

slanika Nenada Proki}a.

Nenad Proki}: 

Kosovo je toliko puta pominjano i svi pitaju ko je za nezavisnost Ko-

sova. Pa ja nisam za nezavisnost, ali to je realnost. Nisam ni za to da

su mi roditelji mrtvi, ali su mrtvi, ja tu ne mogu ni{ta. To je posledi-

ca odre|ene politike i to }e se odvijati na odre|eni na~in. Mislim da

}e Ahtisarijev plan prerasti u ustav Kosova, bez obzira na to da li }e

biti ruskih pritisaka u Savetu bezbednosti ili ne}e. Ako ih i bude, u

{ta ne verujem, onda }e se skup{tina Kosova da proglasi nezavisnost

i druge zemlje }e ga pojedina~no priznavati. I vrlo je za~u|uju}e i fra-

pantno da je Srbija u opasnosti da ponovi istu propast. Koji god ka-

men pokrene{ u Srbiji, iza njega stoje Matija i Dobrica. Meni je uvre-

dljivo kada neko tvrdi da vi{e voli moju zemlju od mene ili od bilo ko-

ga drugog. Da je neko od njih sposoban, valjda bismo malo druga~ije

i bolje `iveli. Tvrdim odgovorno da Kosovo uop{te nije bitno u njiho-

vom sistemu razmi{ljanja. Ono je samo alat, sredstvo za ostvarivanje

odre|ene politike, koja je pri tom do`ivela poraz. Ali njih nije slomio

ni sopstveni poraz, ta `ilavost je tolika i tu `ilavost pla}aju drugi. To

je politika pre spremna na kompromis sa zlo~inom nego za najmanju

promenu. 

I pri~a o Evropi je isto vrlo neiskrena. Ko{tunica ne `eli u Evropu, to

je valjda svakom o~igledno – {ta }e on u Evropi? Mislim da je Srbiji
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. potrebna vulgarna pamet, koju treba primeniti i na Kosovo. Treba vo-

diti brigu o ljudima koji su dole i brigu o budu}nosti, o tome kako }e-

mo sa Albancima u slede}em veku, kako da sa njima gradimo part-

nerske i prijateljske odnose. Ta vulgarna pamet neminovno podrazu-

meva i da se suo~imo sa svim zlo~inima koji su ra|eni, suo~imo sa

svim porazima u svim ratovima u kojima nismo u~estvovali, ali smo

ih izgubili. I sva beda koju smo preturili preko glave poslednjih dva-

deset godina bez toga ne mo`e, to mora da se uradi. Kada sam bio ma-

li, negde sam pro~itao, mislim da je to bio neki strip X-100, o Indijan-

cu koji je iz nekog razloga sedeo u preriji i ne{to ~ekao i ka`e – ^ekao

je kao niko. Sedeo je, nije se pomerao, gledao je u jednu ta~ku. I on je

sa~ekao to ne{to i se}am se da je to bila – mudrost. Meni se to ~inilo

kao ideja pakla, da neko sedi trideset dana, {est meseci, ne jede, ne pi-

je ili mu ne{to malo donesu i sedi i ~eka. Ni u ovom ~ekanju ~itavog

dru{tva koje sedi i ~eka kao Indijanac u preriji, kao ni u Ko{tunici,

koji je sada simbol tog ~ekanja, ne mogu da prona|em nikakvu mu-

drost. Mi vi{e nikad ne smemo da imamo takvog premijera.

Mi gre{imo, ne}emo to da priznamo i onda prizivamo nesre}u i dru-

gima i sebi i na neki perverzan na~in to progla{avamo svojom pobe-

dom. Pa zato smo i propali, propao je i Milo{evi}, propa{}e i Ko{tuni-

ca, jer zemlja jednostavno ne napreduje, ljudi su nezadovoljni i pre ili

kasnije dolazi do sloma, njegovog pre svega, po{to smo mi ve} slo-

mljeni. Kada po~ne{ da analizira{ svaki problem koji se takne, upa-

da{ u stra{ne dubine, mrak, ponor. Treba imati razumni stupanj ne-

spokojstva, ne treba i}i previ{e daleko, nego re{avati stvari na povr-

{ini – ionako se sve de{ava na povr{ini. I Gea, spolja{nji Zemljin omo-

ta~, on je taj koji daje `ivot. To da je u poslednjih nekoliko miliona go-

dina procenat kiseonika u Zemljinom omota~u isti, dvadeset odsto,

bez obzira na klimatske promene i industrijsku revoluciju je opet ne-

ka uteha. Postoje neke konstante na koje moramo da se oslonimo u

trenucima velikih kriza. Ali ta konstanta nije Kosovski boj. Bitna i

najve}a vrednost jeste budu}nost ovoga dru{tva. Hajde sada da ka`e-

mo – Ne}emo da imamo re~nik Rambujea, ne}emo da ponavljamo iste

gre{ke, istu vrstu politike, istu vrstu tvrdoglave gluposti, kada je re~

o bilo kojem srpskom problemu sa svetom. Nije taj svet u svemu u

pravu, ali nismo ni mi. 

Mi smo neuspe{no dru{tvo. Mi smo najneuspe{nije dru{tvo na kraju

dvadesetog i na po~etku dvadeset prvog veka u ovom delu sveta, u

Evropi sigurno. Ne postoji niko ko je toliko puta pogre{io, ko je platio
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toliku cenu, ko je imao tolike lomove i nije se promenio ni za milime-

tar i ~ije politi~ke elite pri~aju i dalje istu pri~u i tvrdoglavo nas ube-

|uju da su u pravu. Toliko je to velika smutnja, toliko je to ru`no, po-

kvareno, bezizgledno, besomu~no, da je svaki ~ovek koji ima dobru

nameru preko potreban, va`an. Hajde da se vratimo na osnovnu ple-

menitost, da ho}emo da se razvijemo, da ho}emo napred, da ho}emo

da nam bude bolje. Osnovno ljudsko pravo je potreba za sre}om i mi

moramo da obezbedimo prevagu otvorenog i progresivnog koncepta,

sve ostalo vodi u dalje propadanje. Mo`e da se propada beskona~no.

Ljudi se pitaju – Bo`e, kada }emo vi{e da propadnemo? Pa propali

smo, sada `ivi{ u propasti, ovo se zove propast. Ovo dru{tvo je propa-

lo, ima propale politi~are, propale politi~ke partije, propali parla-

ment, propalu vladu, ne mo`e da formira novu, ne zbog toga {to je to

nemogu}e u politi~kom smislu, nego zbog toga {to ne postoji nikakva

ideja. A kada ne postoji nikakva ideja, onda je sve mogu}no. I mislim

da su to neki osnovni problemi, nije problem samo Ko{tunica. [ta me

briga za Ko{tunicu, ko se nada da }e s njim i{ta biti, ko glasa za nje-

ga, hajde, ba{ da vidim, zbog ~ega, {ta je on to uradio? Pa ja bih se ta-

ko lo{e ose}ao da dva meseca dr`im dru{tvo u neizvesnosti o tome da

se formira ono zbog ~ega smo ga terali na izbore i obe}avali sva{ta.

Pa to je minimum odgovornosti, ja ne bih mogao da spavam da to za-

visi od mene kao pregovara~a ili bih iza{ao i bio politi~ki po{ten i di-

rektan i rekao ko smeta, ko to ne da. Ja bih stvarno iza{ao, pa ba{ me

briga, neka me izbace iz LDP-a, neka me izbace iz parlamenta, neka

nikad vi{e niko ne glasa za mene. Zaista verujem u tu `ivotnu mogu}-

nost, ljudsku mogu}nost koju ovo dru{tvo poseduje. Ovde u istim lju-

dima postoji sposobnost za realnu politiku onda kada treba da se ne-

{to strpa u sopstveni d`ep i postoje fantazmi i fanatizmi kada je re~

o celom dru{tvu. Ne znam kako to staje u iste ljude. Treba stegnuti

zube. Sve smo naopako okrenuli, sve civilizacijske vrednosti, i moral

i pravdoljubivost i eti~nost, i onda se ~udimo {to ne mo`emo da na-

pravimo vladu. Pa ne mo`emo.

I da se odbaci vi{e taj strah od modernosti, strah od slobode, da se od-

baci iracionalnost i da se, na kraju krajeva, potvrde ideje koje su na-

dahnule gesla demokratskih revolucija. Tako `ivi dana{nji svet, pro-

speritetne zemlje. I mora da postoji vera u novi dan, mora da bude ve-

re u izlazak iz nacionalne neuroze, a ne da je hrani{, mora{ da ima{

nadu u ispunjen i sre}niji `ivot, a ne da mi ljudi ka`u – [ta }e{ ti u po-

litici, koji }e{ |avo tamo? Mene ~esto optu`uju za onu re~enicu da }e

Srbija postati moderna dr`ava sa Srbima ili bez njih. Ali ja sam to iz-
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. govorio na teritoriji op{tine Stari grad, koja je najstarija op{tina na

svetu po proseku godina svojih stanovnika, a poku{avamo da iz te

centralne beogradske op{tine zanemarujemo ~injenicu da je prosek

godina na Kosovu dvadeset ~etiri. Izvinite, imam pravo da sumnjam

u kona~ni ishod toga da li }emo mi ovde pre`iveti kao narod i da to ne

bude samo metafora, meni daju za pravo brojke. Zavr{ena pri~a. [ta,

da {aljemo na Kosovo ove babe i dede {to ~ekaju red za besplatnu ko-

rejsku ili filipinsku masa`u u Staklencu na Trgu Republike? Hajde da

vidimo gde smo, da vidimo u kakvom stanju su nam institucije, haj-

de da vidimo gde je ta vojska, policija, bolnice, univerziteti. U param-

par~ad je sve oti{lo. Ovde se sve pla}a, nema vi{e ni~eg besplatnog u

dr`avi zato {to nema novca, vi{e ne {alju ljude u banje, nema novca

za to. A oni se bune, ka`u – E, kako je nekad bilo. E, pa bilo je dok ni-

si dvadeset godina davao podr{ku pogre{nim ljudima i dok nisi na

kraju izabrao ovoga koji stalno ~eka. I {ta }emo, to da ponavljamo,

ponavljamo, o~ekuju}i da kona~no propadnemo? Pa ne}emo nikad

propasti. Stalno }e nas ne{to lupati po glavi, pa kad nam dosadi jed-

noga dana, a onda pamet u glavu. Hajde da se umorimo {to pre, ja ne

volim da me stalno udaraju po glavi. Vre|a me, boli me.

I ne}u da budem defetista, ni na koji na~in, apsolutno ne}u da budem

defetista, ne zanima me da budem defetista. Ne}u, to je greh protiv

`ivota. Ja ho}u da imam veru da }e sutra biti bolje, da }u ja doprineti

tome koliko god mogu. Tako pi{e u pametnim knjigama, tako se `ivi,

to je ljudska civilizacija, tako se napreduje, tako se i gre{i, ali to je

osnovna uklopljenost u svetski sistem. Mi smo skrenuli sa tog puta,

mi smo stvarno poverovali ovim na{im guslarima. U stvari, nismo mi

poverovali, kao {to ni glasa~i ne veruju politi~arima, ni politi~ari gla-

sa~ima, nego se zajedni~ki la`u. Glavu u pesak, dupe uza zid, ~ekaj da

pro|e, {ta te briga. To je to ~ekanje, Indijanac u preriji. Ne volim lju-

de koji mnogo }ute. Mo`da ja previ{e brbljam, ali ne volim ljude koji

mnogo }ute, jer kada progovore, oni obi~no ne{to lupe. Takvi su i ovi

koji ne rade, kada ne{to urade obi~no urade pogre{no. Radi, radi, ra-

di, pa }e{ ne{to da uradi{. Mi smo osnovali LDP pre godinu i po, po-

stali smo u me|uvremenu jedina politi~ka snaga koja se suprotsta-

vlja bezdu{nom lukavstvu pora`enih la`nih patriota u ovoj ~udnoj

Srbiji, koja sada `ivotari u sopstvenim ekstremnim postnacionali-

sti~kim fanatizmima. To je moja definicija trenutnog stanja u Srbiji,

to vi{e nije nacionalizam, jer nisu glasa~i radikala vi{e nacionalisti,

nego su to `rtve neuspe{ne tranzicije, to su ljudi koji te{ko `ive, koji

se ose}aju prevarenima i koji nalaze utehu samo u tom arlaukanju i
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vikanju da je neko drugi kriv, jer nisu sposobni da shvate da su sami

krivi, a da je partija za koju glasaju direktni krivac i direktni sau~e-

snik i promoter propasti koju je Srbija `ivela od devedesetih naova-

mo. Moraju to da dovedu u vezu, moraju da razmisle, moraju da mu}-

nu glavom, ne mo`e to da se odvaja ve~ito, to je nemogu}no odvojiti.

[to se mene ti~e, ako treba da bude gubitni~ki koncept, neka bude

moj gubitni~ki koncept, ali da se priklanjam nekom op{tem gubitni~-

kom konceptu na koji me teraju iz navodnog patriotizma, e, to mi ne

pada na kraj pameti. E, ba{ me briga. To neka rade oni koji su doko-

ni, koji u`ivaju u propasti i u guslarenju i zanovetanju. Meni je smi-

sao u nadi. Postali smo parlamentarna stranka sa u`asno nepopular-

nom pri~om. Svi su bili protiv nas, svi su ne{to podmetali. Evo, pre

neki dan se ujedinjujemo, dakle, ukrupnjuje se pravi demokratski

blok, a ne ovaj nepostoje}i koji postoji samo na `elji zapadnih save-

znika da ovde imaju partnere. U LDP se uliva fina, plemenita struja,

Gra|anski savez Srbije – i to se ne objavi nigde u novinama. Pa {ta je

to, kakva je to vrsta straha, ignorancije ili prezira? 

Svaki narod dobije onoliko koliko zaslu`uje, koliko se zauzme, niko

ti ne poklanja ni{ta. Tu neozbiljnost prema evropskim integracijama

sam do`iveo u Centru Sava, na proslavi pedeset godina Evropske uni-

je. Tu su bila tri govornika, nema~ki ambasador, predsednik Tadi},

pa onda predstavnik Evropske unije. Prvi i tre}i govor su ~itani i u

tim govorima je svaki zarez proveren hiljadu puta, da se ne bi slu~aj-

no potkrala neka politi~ka poruka koja ne bi bila jasna, jako izbalan-

siran politi~ki pristup. Na{ predsednik je govorio iz glave. To nije ro-

|endan njegovog sina na kojem on mo`e da improvizuje. Nepristojno

je govoriti iz glave. Da bi dokazao iz svoje sujete da zna{ da govori{ i

da se ne zbunjuje{ pred masom, ti improvizuje{. Tu je va`nija sujeta,

jer ja sam relaksiran, opu{ten, onako frajerski, a oni su {treberi koji

sri~u.

Svetlana Luki}: 

Stalno se vra}amo na to prokleto pravosu|e, presudu [korpionima,

zavr{etak su|enja za atentat na \in|i}a, to je da se ~ovek smrzne.

Nenad Proki}: 

Bolje da me to nisi pitala. To je krajnja konsekvenca bede. To ja ne}u

da komentari{em Srbima. Ako ni to ne mogu da shvate, onda neka `i-

ve u neznanju.
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. Svetlana Luki}: 

Zavr{ena je i ova emisija, nadamo se da niste imali problema sa prije-

mom. Uzgred, tra`ili smo i dobili zvani~no obja{njenje od B92, ka`u

da kada vam {u{ti, to ne zna~i da neko ometa ovu emisiju i delove pro-

grama B92, nego su u pitanju razni tehni~ki problemi. Zbog toga smo

se dogovorili da od subote, 14. aprila Radio 021 reemituje Pe{~anik.

Novosa|ani, dobro nam do{li. Pozdravljaju, vas i sve ostale, Svetlana

Vukovi} i Svetlana Luki}.



2200..  0044..  22000077..



POSLEDNJE PLEME U EVROPI

Stvorena je politi~ka atmosfera u kojoj bi, kako bi rekao

na{ predsednik Ko{tunica, bilo nacionalno odgovorno

ukantati nekog izdajnika kao {to je Dejan Anastasijevi}... 

Ne biti patriota i imati triper je ista stvar: normalno je ne-

mati triper i normalno je biti patriota... 

Da li se vlada ne formira zbog Ko{tunice ili zbog Kosova,

da li Kosovo uti~e na vladu ili vlada na Kosovo...

Mi{a Vasi}, novinar,

Velimir ]urgus Kazimir, iz Dokumentacije Ebart, 

Vojin Dimitrijevi}, iz Beogradskog centra za 

ljudska prava,  

Petar Lukovi}, novinar



Svetlana Luki}: 

Ju~e nam je u gostima bio prijatelj iz Rusije Sergej Lavrov, a prekju~e

valjda zamenik diplomatije daleke, ali nama prijateljske Kine. Bila je

to prilika da se Ko{tunica najzad nasmeje, do{la su mu bra}a koja sa-

mo {to nisu stavila veto u Savetu bezbednosti. Na fotografiji sa La-

vrovom je i nasmejani predsednik Tadi}, ali meni je od njegovog lepog

osmeha mnogo zanimljivija leva ruka kojom prisno dr`i ruskog diplo-

matu. Vuk Dra{kovi} i njegovo privijanje uz Ursulu Plasnik je ve} tra-

dicionalno. Najdra`a mi je slika na kojoj je dr`i pod ruku, kao sna{a

na poselu svog dilbera. Ne znam otkud na{im politi~arima potreba da

se fizi~ki zbli`avaju sa stranim diplomatama. Ako je to gest prijatelj-

stva, to je lepo, ali bi bilo jo{ lep{e da prijateljstvo iska`u na neki ume-

sniji na~in. Se}am se da je pre nekoliko godina turska {tampa bila

uvre|ena Berluskonijevim pona{anjem na svadbi sina turskog premi-

jera Erdogana. Berluskoni je jednog ~asa posegao za rukom mlade `e-

le}i da je poljubi, ali ju je ona smerno i veoma brzo povukla i sakrila

ispod rukava. Na{im politi~arima verovatno niko ni{ta ne zamera, jer

se procenjuje da je bolje da se ovi ljubakaju sa stranim predstavnici-

ma, nego da prete oru`jem i prekidanjem diplomatskih odnosa.

Demokrate uzaludno poku{avaju da naprave vladu, jer drugi partner

za tango odbija da se pridru`i. Ko{tunici, Parivodi}u, Stojkovi}u i

ostalima je savr{eno dobro ba{ ovako: ni za {ta ne odgovaraju, nema

ko da ih kontroli{e i mogu da donose kakve god ho}e odluke, a ve} su

doneli onu da }e biti onako kako oni ka`u i neka svi pocrkaju. Mini-

star Kojadinovi} nam je povodom poku{aja ubistva novinara Dejana

Anastasijevi}a poru~io da na dr`avu ne ra~unamo, da menjamo sta-

nove u prizemlju za vi{i sprat, da decu dr`imo pod klju~em, jednom

re~ju, da se naoru`avamo i spremamo na samoodbranu. Zapanjuju}e

je da ministar, pa makar to bio i Dragan Kojadinovi}, proglasi raspad

dr`ave. Treba biti vrhunski ohol i glup, pa javno izgovoriti ono {to je

on izgovorio, ma koliko to bilo ta~no. Njegove kolege iz vlade, narav-

no, nisu reagovale i utoliko mi je zanimljivije saop{tenje Telekoma,

koji vodi DSS-ov kadar, kako je kra|a kablova i uni{tavanje opti~kih

vlakana destabilizovanje dr`ave. A nije destabilizovanje dr`ave to

{to nezakonito raspola`u bud`etom, nemaju, niti im pada na pamet

da naprave Ustavni sud, da vide {ta im se de{ava u sudstvu i policiji,

da vide {ta im se de{ava u Sand`aku. 

Od jutros, kao {to ste ~uli, u sukobu policije i vehabija poginuo je je-

dan ~ovek, a nekoliko ih je ranjeno. I za vreme izbora u Novom Paza-
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. ru su ginuli ljudi. Ova vlada se igrala sa dva poslanika iz Sand`aka,

uvodila privremenu upravu, a njihov saveznik, Sulejman Ugljanin, po-

stao je gospodar `ivota i smrti u tom delu Srbije. Onima koji ne vide

dalje od sopstvene biografije i sopstvenog d`epa, taj deo Srbije je po-

stao ono {to je nekada bio Ha{ki sud – zadnja rupa na svirali. 

Neshvatljivo mi je ipak kako smo mi to sve dozvolili, kako to da se na

poslu, u prodavnici i na pijaci pona{amo prora~unato, a kada je re~ o

sudbonosnim opredeljenjima, mi smo ili nezainteresovani ili se pona-

{amo kako nam padne na pamet. Kako to da nam se odbrambeni re-

fleks javlja pred seljankom koja ho}e da nam uvali proklijao krompir,

a nestaje kada je jasno da smo pred jo{ jednom katastrofom?

Govori novinar Vremena Milo{ Vasi}.

Milo{ Vasi}: 

Ne znam, valjda sam ja takav i valjda smo mi u toj redakciji i u krugu

ljudi koji su mi bliski li{eni sposobnosti da razumemo zlo sa velikim

Z. Alo, ljudi, tamo su ~oveku stavili dve stra{no opasne bombe na me-

tar i po od kreveta. Pri tom po~inilac nije mogao znati ima li nekog u

sobi ili nema. Onda na svu sre}u ova druga bomba ne pukne. Ne znam

da li sam otupeo, ali ne{to nisam bio preterano iznena|en kad sam to

~uo. To je valjda od ovih sedamnaest godina. I stalno idem, danima

evo, i govorim sebi – Ej, budalo, Dejana su hteli da ubiju najozbiljnije,

ne samo Dejana, nego k}er, `enu i pa{~e. Za{to? – Zato {to je tako ne-

kom do{lo. E sad, za{to je nekom tako do{lo? Postaje zanimljivo. Mo-

gu se dedukcijom izvla~iti razni zaklju~ci iz reakcija na taj doga|aj.

Prvo je ~uveni mafija{ki konsiljere, advokat Goran Petronijevi} – dra-

gi slu{aoci, to je onaj {to je sudio ~elnicima NATO pakta onomad kad

su bile cedulje na stolicama – na Radio Fokusu, kod Uglje{e Mrdi}a

po~eo da razvija teoriju da to nije bez neke koristi, jer ka`e on, citi-

ram – To je jo{ jedan slu~aj Markale. Naravno, sve na na{ srpski ra-

~un, pa ga pita Uglje{a siromah – A za{to? a ~ovek ka`e – Pogledajmo

ko je od toga imao koristi, ^eda Jovanovi} i LDP. Drugim re~ima, ^e-

da i LDP su stavili Dejanu bombu da bi imali politi~ku korist. 

Onda je na{a koleginica, urednica vrlo zna~ajnog dnevnika, izvolela

u telefonskom razgovoru postaviti teoriju – A da nije to zbog toga {to

}e Dejan mo`da da svedo~i protiv Ramu{a Haradinaja? – uvode}i na

taj na~in spontanim politikantskim instinktom ugao albanskog tero-

rizma. Dejan ne}e svedo~iti, niti to ima neke veze. Onda sam krenuo
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malo u dokumentaciju i na{ao blesavu detonaciju Aleksandra Vu~i}a

iz novembra 2004. godine, kada je on gromopucateljno, svojim drhta-

vim lirskim tremolom, uz u`asavanje po~eo da kolportira budala{ti-

ne iz ne~ega za {ta on tvrdi da su arhive Dr`avne bezbednosti. Ka`e

da su Joca Dulovi} i Dejan Anastasijevi} saradnici obave{tajnih slu-

`bi. Zamislite, ka`e, Dejan je ~ak vrlo dobar prijatelj, ali sa nagla-

skom – vrlo dobar prijatelj, sa Florans Artman koja se, zamislite, za-

pravo preziva Domanku{i}, jer je udata ovde. I sad vi izvolite, izvodi-

te zaklju~ke. Onda se pojavljuju dva komentara koja su mi jako zani-

mljiva. Jedan pi{e biv{i prijatelj Tirnani} u Presu, gde filozofski sve

to razmatra odavde i odande, kao – Eto, kad je neko raketom ku}ne iz-

rade hteo da ubije Staljina, pa ga proma{io, {ta je zlo~in, to {to je hteo

da ga ubije ili to {to ga je proma{io? Pa ka`e, verovatno ovaj po~ini-

lac i njegovi naredbodavci misle da je zlo~in to {to Dejana nije ubio,

pa sad, ima ko voli Dejana, ima ko ne voli Dejana i tra-la-la, tra-la-la.

Da bi na kraju meni potpuno nejasno zaklju~io re~enicom koju jedva

mogu da prepri~am, da, naime, to {to se Boris Tadi} pojavio u Vreme-

nu, u ovoj ba{ti u kojoj nas dvoje pri~amo, u subotu po podne i ostao

s nama sat vremena i dao vrlo ljutu i o{tru izjavu svim medijima, da

je to lepo i fino, ali da na`alost, veli Tirke, u danima, ostala mi je ta

sintagma u glavi, dr`avotvornog jedinstva koji nastupaju, to nije le-

po i jadno je, veli, da se dr`avni funkcioneri rangiraju po reakcijama

na ovakve stvari. Drugim re~ima, ode nam Kosovo, a taj Dejan gnjavi

sa dve bombe. 

E, onda se pojavilo najlep{e od svega, u {tampanoj stvari koja se zove

Pravda, ima TV komentatorka – nije ona Rubi sa sisama, ali je sli~na

njoj – ona tu sebe zove TV alapa~a. Ta TV alapa~a po~inje svoj komen-

tar u ju~era{njoj Pravdi re~enicom koja glasi – Izrazi}u podr{ku De-

janu Anastasijevi}u kad on bude izrazio podr{ku nama jadnima koji

smo nakon 2000. godine rasterani s posla, nja, nja, nja. I kuku i lele i

tako do kraja. Pri tom je imala i nekoliko usputnih opaski na temu is-

tra`iva~kog novinarstva koje, eto, vodi ravno ka ka{ikari, jer ka`e –

Lako je njemu, na njega je ba~ena samo ka{ikara, a na nas je ba~ena

anatema, pa ne mo`emo da na|emo posao. Pazi, JUL-ovi i Slobini ra-

dikalski novinari nekakve televizije koji ne mogu da na|u posao. On-

da sam ja zavapio u mom tekstu – Aman, ljudi, bacajte anateme kao i

do sada, nemojte ka{ikare, molimo vas. E, to je otprilike neki nivo

profesionalne solidarnosti. Verujem da je Toma Nikoli} plakao u ja-

stuk, nije mogao da spava cele no}i. Ako mu nije `ao ]uruvije, mogu

tek misliti koliko mu je `ao {to je Dejan pre`iveo. A o Vu~i}u da i ne
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. govorim. I onda se sretnem sa Mirkom \or|evi}em pre neki dan i ka-

`e mi Mirko – Znate, trebalo je da policija uradi analizu one ru~ne

bombe koja nije eksplodirala, kladim se da }e na}i na njoj tragove

svete vodice. 

Dakle, sva ta gospoda, sav taj olo{ i {ljam nama svima radi o glavi sve

ovo vreme, da se ne zavaravamo. Ovo uop{te nije neozbiljna pri~a, ko-

liko god poku{avali da joj umanje zna~aj, uprkos izjavi direktora po-

licije Veljovi}a, koji se stvarno pokazao kao maksimalno korektan i

zavoleo sam ga nakon toga. ^ovek je lepo rekao – To je poku{aj ubi-

stva u sticaju sa teroristi~kim aktom i mi }emo to tako tretirati. Dva

dana kasnije se iz pravosudnih krugova, raznih tu`ila{tava pojavlju-

je ideja da je to preterano i da bi to vi{e bilo izazivanje op{te opasno-

sti. To je kao kad se puca na svadbi, pa je malo pogor{ano time {to je

na~injena materijalna {teta. Recimo, ja pucao na svadbi, pa propucao

nekom prozor i onda me policija tu`i po zakonu o oru`ju i municiji i

po izazivanju op{te opasnosti, {to na kraju zavr{i na prekr{ajnom su-

du i budem oglobljen i pu{ten. Zna~i, neko se veselio, sticajem okol-

nosti bila ka{ikara, hajde sad, {to si sitni~ar, nema veze. Uostalom,

{ta ti je dete radilo u tri sata ujutru napolju? E, sad }emo videti kako

}e se to na krivi~no-pravnom planu odvijati, vide}emo kako }e to da

se spinuje, dakle, kakva }e biti prorada pri~e. Drugovi komunisti su

imali mnogo bolji termin od spinovanja – proraditi. Vide}emo {ta }e

prora|uju}i partijsku dogmu da smisle ministar Stojkovi} i ministar

Jo~i}, koji je ipak dva puta zvao na{eg glavnog urednika. Stvar je ta-

kva da se preko nje ipak ne prelazi. ]uruvija je poslednje {to je ovom

re`imu potrebno i ja se stvarno iskreno nadam da se ovo ne}e zavr{i-

ti kao sa istragom za ]uruviju. Postoje indicije, pre svega stvaranje

op{te atmosfere u kojoj je Dejan ve} prokazan kao svedok u Ha{kom

tribunalu i pisac krajnje neprijatnih tekstova po ovu vladaju}u ideo-

logiju. Ja ne ka`em da mu je to magare od Vu~i}a stavilo bombu na

prozor, ali ka`em da tu neka veza postoji. Od 2004. godine, kad su do-

{li na vlast legalisti i pravna dr`ava i vladavina prava, postoji siste-

matska revizija deset Milo{evi}evih godina i jo{ sistematskija revizi-

ja tri \in|i}eve godine. Opet se kao devedesetih delimo na izdajnike

i patriote, pa su to {pijuni, pa se ha{ke optu`nice pi{u u Beogradu, a

znamo ko ih pi{e. I onda samo treba slu{ati Radio Fokus i ~oveku je

sve jasno. To je najzna~ajnija radio-stanica u ovoj zemlji ovoga tre-

nutka. Vas dve Cece radite u petak, pa u subotu reprizu, ovi rade sva-

kog radnog dana dva sata pre podne i tri po podne. Treba slu{ati, ne-

}u da vam prepri~avam, slu{ajte sami. 
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Stvorena je politi~ka atmosfera u kojoj je dru{tveno i politi~ki po`elj-

no i, kako bi to rekao na{ predsednik Ko{tunica, nacionalno odgovor-

no ukantati nekog izdajnika kao {to je Dejan Anastasijevi}. Tim drip-

cima, tom polupismenom, kriminalnom {ljamu ne treba mnogo da ih

ohrabre. Postoji istra`ivanje koje je radila Inicijativa mladih za ljud-

ska prava, Politi~ko nasilje u Srbiji od kraja 2006. do marta 2007. go-

dine. Tu se vidi zgu{njavanje frekvencije nasilnih akata, da ne pomi-

njem Dinka Gruhonji}a, da ne pominjem Ljaji}ev odbor u Zemunu, da

ne pominjem budala{tine sa sve drugom Firerom. I ako se sistemat-

ski pravi takva politi~ka atmosfera, onda su ovakvi doga|aji mate-

mati~ki nu`ni. Ako ta jedna~ina ima ulaz, ima}e i izlaz, jer taj ulaz }e

proizvesti taj izlaz, i to }e vam re}i svaki policajac iz javnog reda i mi-

ra. Koliko koincidira patriotska histerija sa nasiljem fudbalskih na-

vija~a? – To je neposredno povezano. Prema tome, o’ladite malo, pa se

takve stvari ne}e doga|ati. E, sad je ovima jako neprijatno. Koliko

god im s jedne strane bilo milo da je neko Dejanu stavio bombu, s dru-

ge strane im je neprijatno, jer znate, oni su, kako da vam objasnim,

legalisti. I sad se tu javlja jo{ jedna od tih nepomirljivih pri~a DSS-a,

jer – sad moramo da zatvaramo nekog srpskog patriotu. I kad smo

kod tog patriotizma, moram da ka`em javno – sve je to najobi~nija

podvala. ^im neko po~ne da pri~a o patriotizmu, ja se odmah uhvatim

za nov~anik, da vidim da li je jo{ tu. Patriotizam je me|u normalnim

svetom ne{to {to se podrazumeva i ne se}am se da sam ikad ikog vi-

deo ko nije patriota. A oni se dele na one koji se busaju u patriotska

prsa i one koji su normalni, pristojni ljudi i }ute, jer se patriotizam

podrazumeva. 

[ta rade gospoda radikali i ostale patriote? Oni li~e na ~oveka koji

u|e u kafanu me|u svoje dru{tvo, izvadi cedulju iz d`epa i ka`e – Evo

potvrde da nemam, {to ka`u seljaci, stidnu bolest na francuskoj

osnovi, a je l’ ima neko od vas potvrdu? Onda ispadne da svi imamo

triper, osim njega. E, ne biti patriota i imati triper je ista stvar, nor-

malno je nemati triper i normalno je biti patriota. Onda se pojavljuju

ovi koji maltene od Srpske akademije nauka i umetnosti i svete ma-

tere crkve uzimaju potvrdu da nemaju triper, a onda nama ostalima

popuju, jebu nam kevu, odvajaju nas od mozga tim svojim pri~ama. I

na kraju }e se to svesti na – kakve bombe, ode nam Kosovo, kakav bu-

d`et, ode nam Kosovo, kakav Studio B, ode nam Kosovo. Ako se ova-

ko nastavi, oti}i }e EPS i NIS i klepi}emo lovu i ugradi}emo se, a sve

vreme }emo kao Dragan Jo~i} pokazivati na Kosovo koje je oti{lo i Hi-

landar koji gori. Drugim re~ima, ta gospoda nas lepo, uredno va}are
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. na najbezobrazniji na~in. Neka ih s milim bogom, ali da im oprostim

tu bombu na Dejanovom prozoru ne}u i ne mogu.

Svetlana Luki}: 

Da li je u tom lancu doga|aja okida~ bila presuda [korpionima, odno-

sno Dejanovo gostovanje na B92 kada je govorio o toj presudi?

Milo{ Vasi}: 

Mo`e biti, ali Dejan je govorio o stvarima koje svi znamo i znatno bla-

`e od onoga {to }e se, ja sam siguran, pojaviti u `albi specijalnog tu-

`ila{tva za ratne zlo~ine. To }e biti opaka `alba. Pa da vidim da neko

zameniku specijalnog tu`ioca stavi bombu. Mislim da je ta Dejanova

pri~a o presudi [korpionima potreban, ali ne i dovoljan motiv za ovaj

napad. Dejan je svima njima iritantan ve} dosta dugo, a kao ha{ki

svedok im se ~ini zgodnim, jer je ve} stigmatizovan i ta stigmatizaci-

ja traje i traje. Po~ev od Slobinog ~uvenog pitanja u Hagu, gde ga rah-

metli efendija pita – A je l’ radite vi za neku obave{tajnu slu`bu? To

po~inje odatle. Ovaj se sveti iz groba.

Svetlana Luki}: 

Petorica [korpiona su osu|eni ili oslobo|eni, ali njih ima mnogo vi{e,

kao i Crvenih beretki, i taj svet se vrzma tu negde oko nas. 

Milo{ Vasi}: 

Tu ekipu [korpiona i Beretki mo`emo da prosejemo na dve grupe: jed-

no su siroma{ni de~aci iz Krajine, koji su se sa 16, 17, 18 godina pri-

dru`ili prvo kampu kapetana Dragana, pa onda u{li u Frenkijev sa-

stav, pa zavr{ili u Legijinom sastavu, koji su mislili – Dobar posao, le-

pa plata, da se ja mnogo ne me{am, nego da }utim i slu{am. Druga eki-

pa su oni aktivni, koji su u tome videli priliku da se klepi neka kinta.

Tako da imamo vegetarijance i meso`dere. To mora da se proseje kri-

minalisti~ki, ne govorim sa moralne ta~ke gledi{ta. S moralne ta~ke

gledi{ta, svi su oni pripadnici zlo~ina~ke organizacije i gotovo. Onda

smo pre par godina dobili informaciju da ih ima bar ~etvorica-petori-

ca u sudskoj stra`i u specijalnom sudu. [korpiona je bilo oko 150, sa

voza~ima i logisti~kim osobljem, a borbeni sastav ne verujem da je

ikad bio ve}i od 70-80. Neki su u bekstvu, onaj jedan sedi u Kanadi i

ovo ostalo se nekuda prosulo. Imamo i njihovog {efa Mrguda, imamo

Mrgudovog {efa Frenkija – njih niko nije zvao. Ne bih ja ukazivao pr-
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stom na Frenkija i Mrguda, ali pristojna policijska istraga, koja je

krenula u dubinu i {irinu, bi trebalo da proseje i te likove, pa da vidi-

mo da nije neko nekom namignuo, da nije neko nekog ohrabrio, u

smislu u kojem kralj Henri ka`e svojim vitezovima o Tomasu Moru –

Ho}e li vi{e neko da me li{i tog dosadnog popa? Onda ovi do|u, pa ga

ukantaju, to je ta pri~a. Tako smo se li{ili i Slavka ]uruvije, na istu ta-

kvu vrstu miga – Ba{ ga je preterao, ne moram sad da vam crtam. Ta-

ko glasi poruka – [ta, treba da vam nacrtam {ta da radite, budale bre?

Sklonite Stamboli}a, ne zanima me kako, ukantajte Vuka Dra{kovi}a,

ne zanima me kako, vi ste stru~njaci, smisli}ete. Jer ta zmija je uvek

imala samo jednu glavu i tim nesre}nicima, zbog discipline koja je

vladala me|u njima, ne bi palo na pamet da ne{to urade, a da to nije

bilo, kako se to lepo ka`e, sankcionisano, makar i pre}utno.

Svetlana Luki}: 

Moram da te pitam za reakciju ministra kulture Kojadinovi}a.

Milo{ Vasi}: 

Gledao sam ga i moram da priznam – Kojadin je ispunio sva moja o~e-

kivanja. Prvo je probao da skrene pri~u na ^edu Jovanovi}a, kao da to

ima neke veze. Me|utim, Kojadinovo tehni~ko razmatranje je potpu-

no ispravno, ja ga potpisujem – [ta ima da `ivi{ u prizemlju? @ivi na

prvom, drugom spratu, pa da vidim tog maj~inog sina koji }e da zavr-

lja~i aktiviranu bombu, a da ne bude ba{ sasvim siguran da ona ne}e

da se odbije o zid i padne mu pod noge. U tom smislu je Kojadin u pra-

vu, ali znate, nije re~ o tome. Imamo mi, hvala na pitanju, bezbedno-

snu kulturu i ne dao bog da po~nemo sami da se branimo – to ka`em

vrlo ozbiljno. Ja ho}u da `ivim u dr`avi u kojoj se nigde ne ostavljaju

bombe, pa ni u prizemlju. To nije bila nikakva opomena, {to ka`e De-

jan – Da su hteli da me opomenu, bacili bi bombu u haustor koji se ni-

kad ne zaklju~ava, kao {to su ubacili bombu u Bra}e Jugovi}, u sedi{te

DSS-a, kad im je bilo potrebno. Ovo je poku{aj ubistva i ovo je politi~-

ki terorizam, kako lepo ka`e direktor policije Veljovi}. A siromah Ko-

jadin, bio sam izme|u smeha i pla~a. Alo, ~ovek je tvoj sektor, ti si mi-

nistar kod koga spada i ta stvar. Dobro, slava bogu, te vi{e nemamo

ministarstvo za informisanje, imamo samo ovaj nesre}ni biro Sr|ana

\uri}a, koji se zove My masters voice. Ali Kojadin bi kao kolega novi-

nar mogao da ka`e ne{to drugo umesto – A {to `ivi u prizemlju? Pa ne

mo`emo svi da `ivimo na Dedinju iza blindiranih vrata i TV kamera.

Neki mogu, imaju ljudi novca, pa im se mo`e, ja im ne zameram.
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. Svetlana Luki}: 

Ima{ ~oveka iz ministarstva u jo{ aktuelnoj vladi koji ti poru~uje –

Sam se brani, dr`ava ti uop{te ne mo`e pomo}i.

Milo{ Vasi}: 

Ja sam to tako i shvatio, ali ponavljam, to je jako opasna poruka. To

je neko u Pe{~aniku rekao, mislim da je bio mali Ivan Kuzminovi},

koji je obja{njavao da, ako ekstrapoliramo ovu sada{nju situaciju,

uop{te nije nemogu}e da do|e do neke vrste samoorganizovanja i sa-

moodbrane, na ovaj ili onaj na~in. Ja se nadam da }e to biti uz pomo}

pameti, a ne sile, ali ni druga mogu}nost nije nemogu}a. Samo je pi-

tanje koliko oni smatraju za shodno da nas zajebavaju u zdrav mo-

zak. Hajde, vucarajte me po sudovima do mile volje, anatemi{ite me

do mile volje, ali nemojte ka{ikarama, molim vas, jer }e jednog dana

neko da izgubi `ivce, pa }e da se ispostavi da je taj ubijen u legitim-

noj samoodbrani pripadnik BIA ili biv{a Crvena beretka ili biv{i [kor-

pion ili ~lan Srpske radikalne stranke. Znate, oni do danas besramno

la`u o Bo{ku Pero{evi}u. Bo{ka Pero{evi}a je ubio poreme}eni ~ovek,

ali ne, i dan danas }e neki Ivica Da~i} re}i – Njega je ubio Otpor, ubio

ga je Zoran \in|i}, a njihov sud i njihova policija su slu~aj rasvetlili

do kraja. Pa }e tako da se desi da |avo odnese {alu, da do|e do haosa,

pucnjave u no}i ili neke budala{tine. [ta treba da se desi, da neko ne-

kog ubije, pa da vidimo ko stoji iza toga? Nemojte ljude terati na legi-

timnu samoodbranu, to nije dobro, i}i }e na va{u {tetu.

Sad ~ekamo da vidimo ko }e prvi definitivno i pravosna`no da klepi

Legiju sa ~etrdeset godina. Sudsko ve}e koje treba da re{ava ove sil-

ne presude za njih dvojicu, Ber~eka i Legiju, sedi na tome, iako je dav-

no zavr{ilo ve}anje, i ~eka da ve}e Nate Mesarovi} izrekne prvostepe-

nu presudu. Ista vrsta oklevanja je postojala u slu~ajevima Ibarske

magistrale i Stamboli}a. Da vidimo ko }e prvi, Bojan Mi{i}, specijal-

ni ili okru`ni sud. Izgleda da se na{im dragim ~asnim sudijama nika-

ko ne dopada da ba{ oni budu prvi koji }e da ka`u takvo ne{to. Tu po-

stoji o~igledan zazor, a uzroci tog zaziranja su u izvr{noj vlasti. Izvi-

njavam se, ali tu bih neposredno prozvao na{eg la`ljivog ministra Zo-

rana Stojkovi}a koji, ko {ta radi, sedi kraj telefona, zivka tu`ioce, su-

dije, ima primedbe na ovo, ho}e ovo, ne}e ono, {alje onog svog izvr-

{nog zamenika republi~kog tu`ioca, Vladu Manojlovi}a, da ~upa u{i

raznim op{tinskim tu`iocima i zamenicima. Sudstvo je gore nego u

vreme Broza, gore od sudstva u kojem je taj isti Zoran Stojkovi} bio
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sudija okru`nog suda. Tamo se i{lo partijskom linijom, ali se i to ne-

kako dalo izvrdati, pa je bilo sudija koji su imali gra|anske hrabrosti

i govorili – Ne}u, idem ja u advokate. Imalo se izbora, a ovde vi{e ~o-

vek ne zna {ta da radi, jer i}i iz pravosu|a u advokaturu je isto kao i}i

iz tiganja u vatru. Alo, hajde da pogledamo samo na{e cenjene advo-

katske komore, beogradsku i srpsku. Beogradska je potpisivala pi-

sma podr{ke Karad`i}u i Mladi}u, ona goni Vesnu Stanimirovi}, koja

je Zvezdanov advokat po slu`benoj du`nosti i globi je i ka`njava. Po-

sle se ispostavi da postoji audio i video-snimak i zapisnik da je ta `e-

na lepo odvela Zvezdana na poverljivi razgovor, savetovala mu da }u-

ti, pa je Legija rekao – Ne, gospo|o, ja sam momcima obe}ao, ja }u is-

pri~ati sve. S druge strane, imamo Jasnu Bagzijevicu Milenkovi} ko-

ja tu`i toj istoj advokatskoj komori Biljanu Kajgani}, koja ju je is-

pumpala za 126.000 evra. Biljanu Kajgani} niko ne zove na odgovor-

nost, samo gledamo ove Gorane Petronijevi}e, Bulatovi}e, Vukasovi-

}e, Milivojevi}e, ove konsiljere koji bi u svakoj normalnoj dr`avi lete-

li iz komore istog trenutka i ne bi im palo na pamet da rade ovo {to

rade.

Izgleda da je Voja ne{to dobio za to {to }e biti premijer, {to re~e onaj

divan karikaturista iz Blica – Dobi}e ~ovek ne{to za uzvrat. Nagovo-

rili su ga da bude premijer kao Bosanci me|eda na kru{ku. Vukli su

ga za u{i i 5. oktobra po podne da postane predsednik republike – Ej,

do|i, narod je tu, spreman je da te izvi~e za predsednika. Jao, pa kao

ja ne znam, jedva su ga dovukli. Sad su ga izgleda jedva dovukli da

bude premijer, a ja se iskreno nadam da su ove na{e tunjave demo-

krate uspele da se iscenkaju za nekoliko ozbiljnijih ministarstava, da

se to vi{e ne prepu{ta ovima koji ministarstvo pravde smatraju mini-

starstvom sile. To je vrlo zanimljiva sintagma. Ej, sila je jedno, prav-

da je drugo. Odbrana i policija su sila, pa ~ak ni policija nije sila, jer

}e primeniti silu tek kad vi{e nema drugih opcija. Ne, mi legalisti naj-

vi{e volimo da imamo ministarstva sile, kao na primer ministarstvo

pravde. Sti`em na filozofski nivo i citiram oca srpske duhovnosti, Do-

bricu ]osi}a, koji – vi{e voli pravdu od istine. To je njegova izjava iz

1991. godine. Pa dobro, ako si u stanju da napravi{ razliku izme|u

pravde i istine, onda si stvarno otac srpske duhovnosti, svaka ~ast.

Svetlana Luki}: 

[ta sve to zna~i za nas, nekvalitetne patriote?
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Iskreno se nadam da }e ministarstvo pravde da se na|e u rukama na-

{ih tunjavih demokrata i da }e barem prestati ova vrsta stojkovi}ev-

skih pritisaka. I da se dovedu kona~no republi~ki i beogradski okru-

`ni tu`ioci koji nisu penzioneri. Ova dva magarca ve} dve godine se-

de u penziji i po sili zakona njihove odluke su ni{tavne. Pa da se pro-

trese malo ta pri~a o lustraciji. Naravno, to su puste `elje, ali daj da

barem vidimo koje su statistike tih sudija, {ta nam radi Vrhovni sud,

ko nam tamo sedi. I oprostite na pitanju, imamo li mi Ustavni sud?

Legalisti koji su imali parlamentarnu ve}inu i podr{ku svojih fa{i-

sti~kih pomaga~a iz Srpske radikalne stranke nisu smatrali za shod-

no da treba da izaberu sudije Vrhovnog suda, iako su smatrali za

shodno da vladaju uredbama i da se skup{tina sastaje zbog ovoga i

onoga, jer nam je neophodno, a bud`et nije. Treba videti i to je kraj-

nje zanimljivo, ko su sudije Vrhovnog suda, jo{ iz Slobine kadrovske

politike. Kad su uhapsili sudiju Ljubu Vu~kovi}a, pa smo ~itali profe-

sionalnu biografiju, to je da se smrzne{.

Svetlana Luki}: 

Stojkovi} je pre neki dan u Politici opet napao nekog iz nevladinih or-

ganizacija da la`e da je on doneo presudu {estorici. 

Milo{ Vasi}: 

Napao je Sonju Liht zbog intervjua Politici, u kome je Sonja lepo is-

pri~ala ono {to je bilo. I ja se vrlo dobro svega se}am, jer sam bio je-

dan od osumnji~enih u tom slu~aju, ostao sam tre}i ispod crte kada

su pravili optu`nicu, pa sam se nekako izvukao. Zoran Stojkovi} je

tada, kad ve} moramo da se vra}amo na trafike, knjige i neprijatelj-

sku propagandu, ~ak osudio i nekoga od kojeg je ~ak i javni tu`ilac

bio spreman da odustane. Nemoj, Stojkovi}u, molim te, vikao si i – Ja

nisam bio s Legijom, ja nisam bio s Legijom, a posle je ispalo da si bio.

Po{tujem profesionalnost i stru~ni integritet kriminalaca, ali u po-

slednjih nekoliko godina sve te`e podnosim la`ove. Ka`i, budi po{ten

kao kapetan D`o iz Bor~e, onaj krezubi, {to je rekao – Zorana \in|i}a

je trebalo ubiti, ta~ka. On je bar glasno i jasno rekao ono {to oni svi

tiho misle. Pa ko je napisao krivi~nu prijavu kad su hapsili Vladana

Bati}a? – Zoran Stojkovi}. Od kada ministri pravde pi{u krivi~ne pri-

jave protiv svojih prethodnika? Naravno da je prijava bila la`na, nije

bilo nikakvih osnova za nju i naravno da je javna tu`iteljka Tre}eg

op{tinskog suda pustila Bati}a napolje i nakon toga jedva sa~uvala



Milo{

Vasi}

posao, jer se ovaj uvredio. Dovedite nekog normalnog, a ne, {to ka`u

Bosanci, tersa, sva|alicu, kome je samo do osvete i revan{a. Nikako

da taj ~ovek shvati da biti ministar pravde ne zna~i biti gazda nad tu-

`iocima i sudom. 

Formacijske matrice tu`ila{tava su fenomenalne, svuda nedostaje po

nekoliko zamenika. Za to nemamo ni vremena ni novca. Tu je najbo-

lja pri~a o rehabilitaciji. Parni~no odeljenje Okru`nog suda u Beogra-

du je nadle`no za narodne neprijatelje, informbiroovce, neprijatelj-

sku propagandu, pri~anje viceva, za sve ljude koji su ni krivi ni du`ni

stradali na pravno skandalozno pogre{an na~in. Tu govorimo o dese-

tinama hiljada ljudi, a parni~no odeljenje Okru`nog suda u Beogradu

ima deset sudija, koji su ve} preoptere}eni. A {ta je pisalo u zavr{nim

odredbama tog zakona? – Za primenu ovog zakona ne}e biti potrebna

dodatna sredstva. Za{to? Da se Mla|an Dinki} ne naljuti. I hajde sad,

izvolite drugovi informbiroovci, `alite se, pa da vidimo kad }ete do}i

na red. Takvi problemi gospodinu ministru ne padaju na pamet, on

dopu{ta da njegovo ministarstvo, koje je predlaga~ tog zakona, napi-

{e takvu zavr{nu odredbu, on dopu{ta da mu odu u zastaru najva`ni-

ji tu`ioci, republi~ki i beogradski, on dopu{ta da nemamo Ustavni

sud. Izvinite, posao je tog ministarstva da upozori zakonodavnu vlast

na vreme – Ljudi, treba da biramo sudije Ustavnog suda, treba da bi-

ramo dva tu`ioca. To se nije desilo. Za{to? Pretpostavljam da mu ova

dvojica, Jankovi} i Bo`ovi}, odgovaraju.

Nadam se da }e drugovi demokrate u situaciji koju su zapo~eli sa o~i-

glednom predno{}u, koju gube zahvaljuju}i samo sebi, skupiti do-

voljno gra|anske hrabrosti i politi~ke odlu~nosti. Ne mo`e 13 da bu-

de vi{e od 64. Kad su poku{ali da 46 bude vi{e od 55 u Crnoj Gori, ni-

je im uspelo. Oni moraju, tako da se izrazim, ili da se pokake ili da

ustanu sa no{e. Ne mo`e vi{e Boris Tadi} da se udvara svima osim na-

ma, koji smo za njega glasali. Alo, Borise, gledaj me u o~i, ~itaj mi sa

usta – Ho}u da tresne{ {akom o sto i da ka`e{ – E ne mo`e, ho}u nove

izbore, jebite se, bre. Okej, cinculiramo, cinculiramo, kao mi smo dr-

`avotvorni – nikad nisam razumeo {ta ta re~ zna~i – mi smo kon-

struktivni. Hajde, Vojo, kad si zapeo, budi premijer, pa }emo ti jo{ i

zauzvrat dati, u redu. Ali postoji granica koja je pre|ena i iskreno se

nadam da }e u narednih deset dana oni smo}i dovoljno politi~ke od-

govornosti prema vlastitim glasa~ima da naprave vladu u kojoj }e

imati dominantna ministarstva i ve}inu glasova u skup{tini. Sve ma-

nje od toga je kapitulacija i za ~etiri godine Demokratska stranka }e
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. se na}i tamo gde je DSS sada. Ko }e profitirati? – Radikali i ^eda, jer

oni stalno pri~aju isto, naro~ito ^edina koalicija. Vrlo je va`no u po-

litici stalno pri~ati isto. Gospodo, imate no`, imate kola~, izvolite.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Milo{ Vasi}, a sada slu{ate Velimira ]urgusa Kazimira iz

Dokumentacije Ebart.

Velimir ]urgus Kazimir: 

Nema~ki ambasador Cobel je, sarkasti~no i neprijatno po nas, pome-

nuo pametne savetnike. Meni je tu bolnija njegova izjava o geostrate-

{kim i geopoliti~kim interesima, koja jeste dosta bezvezna za jednog

diplomatu. Ali njegova pri~a o eliti je veoma zna~ajna. U tom prego-

vara~kom timu su stru~njaci za razne oblasti, koje predvode dva sa-

vetnika, vrh srpske elite, Slobodan Samard`i} i Leon Kojen, a da se

niko nije zapitao kako su ti ljudi postali to {to jesu. Radi se o diplo-

matskim aktivnostima i bilo bi o~ekivano da i jedan i drugi imaju ve-

liko profesionalno diplomatsko iskustvo, {to oni nemaju. Oni nisu ni

istori~ari, ni ekonomisti, re~ je o ljudima koji pripadaju institutskoj,

univerzitetskoj eliti, koja se bavila pre svega teorijskim problemima.

Ali odjednom su preko no}i, milo{}u premijera, a potom i predsedni-

ka, po~eli da vode komplikovan proces. Pitam se na koji na~in takva

elita postaje dr`avna elita i ne mogu da na|em racionalan odgovor.

Jedino je jasno da su to ljudi iz neposrednog okru`enja Vojislava Ko-

{tunice, njegovi stari drugari, ljudi u koje ima poverenja, s kojima se

dru`io poslednjih dvadeset, trideset, ~etrdeset godina. ^ekajte, to za

dr`avni posao apsolutno nije dovoljno. Ja nemam mnogo poverenja u

te ljude. Mi imamo tri centra u kojima se bave spoljnom politikom: je-

dan je Vojislav Ko{tunica i njegov kabinet, drugi je predsednik Boris

Tadi} i njegov kabinet, tre}i je Vuk Dra{kovi}. Po{to mi je struka da

pa`ljivo ~itam novine i gledam fotografije, podseti}u vas na ne{to.

Re~ je o susretu Vojislava Ko{tunice sa Viznerom, ameri~kim pred-

stavnikom. Oni sede za stolom i onda pogledam ko sedi pored Vojisla-

va Ko{tunice i vidim da to nije Vuk Dra{kovi}, nego odmah do njega

sedi njegov {ef kabineta, a na kraju stola sedi Vladeta Jankovi}, koji

je u DSS-u najistaknutija osoba za spoljnu politiku. I onda shvatim

da to poigravanje dr`avom i dr`avnim institucijama polazi od vrha,

ne ide ono od portira Vrhovnog suda. 
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Kazimir

Na{i najvi{i predstavnici se igraju sa dr`avom i dr`avnim institucija-

ma i onda ne ~udi to {to se desilo uo~i kraja ovih ili po~etka novih pre-

govora – Leon Kojen pateti~no i dramati~no odlazi. Na osnovu ~ega je

Boris Tadi} izabrao za svog savetnika i predstavnika Leona Kojena?

Izgleda da je najve}a pogodnost Leona Kojena kao predstavnika Bo-

risa Tadi}a to {to je dobar sa Slobodanom Samard`i}em, pa ko vele –

On }e umeti s njim, dugo se znaju. To je zaista pija~na politika, to ni

na {ta ne li~i. Pomenu}u i ono {to smo ju~e saznali, kako je tehni~ka

vlada skinula s vrata Gorana Svilanovi}a, odnosno spre~ila ga da bu-

de izabran za generalnog sekretara Pakta za stabilnost. O Goranu

Svilanovi}u kao najozbiljnijem kandidatu i skoro sigurnom budu-

}em generalnom sekretaru, pro{le nedelje je pisala sva hrvatska i bo-

sanska {tampa, ali Goran Svilanovi} je za Ko{tunicu i veliki deo ove

tehni~ke vlade izdajnik, koji ne treba da predstavlja Srbiju. Oni su

preko no}i predlo`ili drugu osobu, naravno bez ikakve {anse da ta

osoba bude izabrana. Najverovatnije }e novi generalni sekretar biti

biv{i Tu|manov savetnik i mo`e se re}i da su tog ~oveka izabrali Ko-

{tunica i dru{tvo. Oni su vrlo dobro znali da alternacija Gorana Svila-

novi}a ne mo`e da pro|e i da je to jo{ jedna izgubljena bitka, da }e

opet biti duplo golo i to je stalno tako. To vi{e nije princip – da kom-

{iji crkne krava, ne, neka crknu sve krave, da niko nema mleka. To vi-

{e nema veze ni sa op{tim, ni sa nacionalnim, ni sa javnim interesi-

ma, ve} je re~ o bezumnoj, luda~koj politici, koja proizlazi iz ose}anja

inferiornosti, koja je provincijska – upotrebio sam re~ koju mrzim.

Ali ljude iz ove vlade zaista vidim kao provincijske aparat~ike, koji

na sve na~ine poku{avaju da produ`e svoju vlast i pove}aju svoju

mo} i istorijski zna~aj. 

Na{i predstavnici raspravljaju o Kosovu vode}i pre svega ra~una o to-

me kakva }e biti slika o njima za pedeset ili sto godina, da li }e oni u

budu}im generacijama Srbije biti zapam}eni kao ljudi koji su se he-

rojski borili i nisu dali Kosovo ili kao izdajnici i gubitnici Kosova.

Njih apsolutno ne interesuje sudbina i `ivot stotina hiljada Srba koji

su ostali na Kosovu, niti ih ozbiljno interesuje u kakvom }e polo`aju

biti Srbija ukoliko se konfrontira sa celim razvijenim svetom. Oni

brinu samo o sopstvenom liku i delu velikih Srba. Se}am se kako su

devedesetih Leon Kojen i Samard`i} napravili malu partiju intelektu-

alaca, pa se skandiralo – Leone, Srbine. Svi smo se tome smejali, Leon

Kojen koji srbuje. Nemam ni{ta protiv toga da srbuje ko god ho}e, i

Ma|ar i musliman i Srbin, ali dajte da u tome ima ne~eg racionalnog,

nekog zdravog razuma. U ovome nema ni~eg, sem rasula i ogromne
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. {tete. I sve se to de{ava u trenutku dok ta vlada razmi{lja o tome ka-

ko da iskoristi novi ustav i produ`i sebi tehni~ki mandat. To mi naj-

vi{e li~i na Milo{evi}eve vlade, za vreme kojih je Ratko Markovi} stal-

no izmi{ljao neke nove dosetke. Pa i ovde ih o~igledno neko smi{lja.

Ne znam da li je to Zoran Stojkovi} ili neko drugi, ali takav utisak

imam.

Sve je u igri i bli`i se taj dan D, kada }emo se suo~iti sa stvarnim sta-

njem na Kosovu, a to je da je Kosovo odavno nezavisno. Ne znam na

koji na~in }e to biti saop{teno gra|anima. Pretpostavljam da razni

spin majstori ve} uveliko rade na tome ko }e iz toga izvu}i najve}u

politi~ku dobit. To je veoma opasna igra. Ne znam da li }e DSS ili ra-

dikali pozvati gra|ane da ka`u NE svetskom imperijalizmu i u {ta to

mo`e da se izrodi. Sa tom pretnjom se sva{ta mo`e raditi, ali ne veru-

jem da se i{ta mo`e posti}i. To je ta rupa u kojoj se nalazi Srbija. Ne

mo`e se ni{ta posti}i time {to }e na ulice iza}i dva miliona ljudi i re-

}i NE imperijalizmu i svetu i da Kosovo ostaje u Srbiji. Ho}e li povu-

}i na{e ambasadore? To mogu. I {ta smo dobili? To je luda~ki put, od-

lazak u samoizolaciju i dugotrajnu frustraciju. Onda nije ~udo {to se

mla|i svet pona{a potpuno sociopatski. Glavne moralne institucije,

kao {to su univerzitet i crkva na tom planu ni{ta ne rade. Ne se}am

se da sam ~uo, ~itao ili video nekog sve{tenika koji propoveda protiv

laganja, ubijanja i kra|e. ^uju se samo propovedi o srpstvu, carstvu

nebeskom i zavetu kosovskom. Crkva ne ka`e da se moraju po{tovati

osnovna ljudska prava. Kada u crkvi ka`ete ljudska prava, gledaju

vas kao da ste kreten koji pominje neku bezobraznu re~. Da li Srbima

ljudska prava stvarno ne pripadaju, je li to neki strani izum? I gde se

izgubila pri~a o srpskoj pravdoljubivosti? 

Ova vlast se pona{a tako {to Srbima sa Kosova ka`e – Mi vam ne mo-

`emo obezbediti nikakvu garanciju, nikakvu pravnu sigurnost ukoli-

ko Kosovo postane nezavisno i, ako se to desi, vi ste prepu{teni sami-

ma sebi. ^ekajte, tako se ne vodi ozbiljna politika, vi morate biti uz te

ljude i ako Kosovo postane nezavisno. Vi morate da se izborite za

imovinu, bilo da je to privatna ili imovina u dr`avnom vlasni{tvu, u

koju je mnogo ulagano iz Srbije. Ne mo`ete to otpisati i re}i – Oni su

postali nezavisni, {ta nas briga. Sve ili ni{ta, to je suluda situacija.

Na nivou realne politike tu se postavlja pitanje – postoji li plan B? Oni

odbijaju da priznaju da postoji plan B i to mi deluje potpuno {aman-

ski – Vi ne smete da izgovorite da imate drugi plan, da vam se ne bi

upropastio prvi. Pa ~ekajte, niko od vas ne tra`i da otvorite karte, ali
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ipak morate, zbog ljudi koji su tamo, da uputite poruku – Mi smo

spremni za sve varijante i mi }emo insistirati na tome da se obezbe-

di pravna bezbednost i ekonomska sigurnost, pravo na imovinu svih

koji `ive na Kosovu. Tu ne bi smelo da bude kompromisa.

Svetlana Luki}: 

Ju`nokorejski parlament i vlada zasedaju da vide da li }e u Sjedinje-

nim Ameri~kim Dr`avama biti odmazde prema ju`nokorejskim stu-

dentima posle masakra u Vird`iniji.

Velimir ]urgus Kazimir: 

Naravno, to jeste du`nost svake odgovorne vlade, da reaguje i vodi ra-

~una o svemu {to se desi, bilo da je u pitanju akt individualnog bez-

umnika, bilo da su u pitanju potezi dr`ava, kompanija, bilo koga. Mi

to ovde nemamo, mi nemamo izgra|en taj mehanizam.

Svetlana Luki}: 

Savetnici mogu da zamene mesta, Batakovi} mo`e da ode kod Ko{tu-

nice, a Samard`i} kod Tadi}a. Evo, Ko{tunica sada brani Leona Koje-

na, rekao je da ne}e dozvoliti da on da ostavku na to mesto.

Velimir ]urgus Kazimir: 

Da, to postaje predmet politi~kih igara i besmislenih nadmudrivanja.

Sve je tako unisono spakovano, i sa skup{tinom i sa ustavom, da se

pita{ ~emu ti pregovara~i uop{te slu`e. Da li su tu uop{te mogu}i taj-

ni dogovori? Koliko ja znam, Ko{tunica ne dozvoljava bilo kakve taj-

ne pregovore i tajne kontakte, {to je tako|e suludo. Stvarno se pitam

~emu tolika delegacija. Dovoljno je da dva ~oveka odu tamo i ka`u –

Mi stojimo iza toga, nema odstupanja, je l’ vi nama ne{to nudite? Dru-

ga strana bi rekla – Mi ni{ta ne nudimo, mi smo saglasni sa Ahtisari-

jem. O~ekivali smo vi{e ma{tovitosti, mo`da poku{aj da se nekim

drugim kanalima sa Albancima pregovara direktno. 

Svetlana Luki}: 

A, tek to bi bio ~in izdaje.

Velimir ]urgus Kazimir: 

Da, zamislite da se u Kuriru objavi fotografija – Leon Kojen i Veton

Suroi na ve~eri u Solunu. Ali oni su sami kreirali takvu situaciju, sa-
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. mi sebi su vezali ruke i onda tu vi{e nema diplomatije. To }e sad biti

dil Rusa i Amerikanaca, koji }e na}i neko re{enje. Rusi tra`e da budu

ispo{tovani kao mangupi – Sad smo jaki, ima to da se ispo{tuje, a

Amerikanci, naravno, vode svoju, tako|e snagatorsku politiku {irom

sveta, ne samo na Kosovu. Vi onda mo`ete da kukate – To nije praved-

no, ovaj svet nije pravedan. Pa ovaj svet nikad nije bio pravedan, ali

dajte da od tog sveta u~inimo mesto podno{ljivo za `ivot, gde nam de-

ca ne}e svakih dvadeset-trideset godina i}i u neki rat i ginuti, gde

nam zemlju ne}e bombardovati, gde ne}emo biti izolovani i skapava-

ti od gladi. Dajte, prilagodimo se tom svetu. To ne zna~i da }emo za-

boraviti da govorimo srpski. Na pomen nacionalnih interesa po{izim.

Na{ osnovni nacionalni interes je da nau~imo da govorimo pravilno

na{ jezik, da se opismenimo i obrazujemo i da tako obrazovani i opi-

smenjeni po~nemo da osvajamo ovaj svet. To je na{ najve}i nacional-

ni interes. 

Evo, u Australiji skupljaju novac za odbranu kapetana Dragana i ka-

`u – @elimo da skupimo milion dolara. Pretpostavljam da za posled-

njih trideset godina srpska zajednica u Australiji nije potro{ila vi{e

od sto hiljada australijskih dolara za kupovinu knjiga za srpske bibli-

oteke i za obrazovanje svoje dece. Zna~i, sabornost postoji samo ka-

da je u pitanju odbrana srpstva na taj na~in – branimo kapetana Dra-

gana, Radovana Karad`i}a, Ratka Mladi}a, pretimo drugima i slavi-

mo krsne slave. Mi smo kao nacija postali apsolutno akulturni. Sa Ve-

likim bratom i turbo folk kulturom mi smo se spustili ispod nivoa ele-

mentarnog op{teg obrazovanja, koji je postojao u Titovoj Jugoslaviji.

Te pune crkve, ti lanci sa krstom oko vrata nisu znak nikakvog ozdra-

vljenja i produhovljenja Srbije, nego su znak duboke krize identiteta,

nesposobnosti da se suo~imo sa stvarno{}u. Na neki na~in, to je gu-

bitak sposobnosti da se `ivi.

Svetlana Luki}: 

U prvom delu emisije slu{ali ste Milo{a Vasi}a i Velimira ]urgusa Ka-

zimira, a sada govori Vojin Dimitrijevi} iz Beogradskog centra za

ljudska prava.

Vojin Dimitrijevi}: 

Ovde niko ne `eli da re{i kosovsko pitanje, jer se od nere{enog, nedo-

vr{enog, tragi~nog, traumati~nog kosovskog pitanja mo`e doveka

politi~ki `iveti. To je veliko pokri}e za nerad i ve~itu hladovinu. Da
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ho}emo da re{imo kosovsko pitanje, mi bismo ga re{ili na onaj na~in

na koji je \in|i} hteo da ga re{i, da ga pokrene sa mrtve ta~ke, da vi-

{e ne truli na Kumanovskom sporazumu i Rezoluciji 1244. I protivno

onome {to se sada pri~a, \in|i} je bio percipiran kao opasan ~ovek,

koji }e to pitanje kona~no re{iti i onda se od njegove nere{ivosti vi{e

ne}e mo}i lepo `iveti. Milo{evi} je tako|e `iveo od kosovskog pitanja.

Prvo je pa`ljivo motrio i kao svaki potencijalni diktator, kako to ka-

`u u engleskoj sociologiji, tra`io vozilo kojim }e do}i na vlast i shva-

tio da je to vozilo Kosovo. Ako se to pitanje jednom re{i, kao {to su

sli~ne stvari re{ene u drugim dr`avama, onda niko od njega ne bi mo-

gao da `ivi. 

Ako tim o~ima pa`ljivo pogledate celu simulaciju borbe za Kosovo,

jer to jeste simulacija, vide}ete da se u stvari ne predla`e nikakvo re-

{enje. Vide}ete samo razne poku{aje da se to pitanje ne re{i. Vi pro-

glasite da vam je plan da propadne Ahtisarijev plan, imate signale od

^urkina koji ka`e – Veto je suvi{e te{ka re~, {to zna~i da veta mo`da

ne}e biti. Pa i ako veta bude, {ta }e biti? Ne}e biti nove rezolucije, pa

}e neke dr`ave pojedina~no priznati Kosovo. Ako ga prizna Amerika,

to nije bilo koja zemlja, nije to Turska koja prizna Severni Kipar, a ni-

ko drugi ne}e. Onda }emo mi, ka`e na{ ministar pravde, koji je navod-

no pravnik – da tu`imo te dr`ave sudu. Svi znamo da ne mo`e da se

tu`i dr`ava zato {to je nekoga priznala, to je njeno suvereno pravo.

Ima jo{ puno primera toga da se zapravo ne `eli re{enje Kosova, jer se

nikada ne iznosi konkretan plan. Pitao sam se da li je to neki znak ne-

sposobnosti, izgubljenosti, propasti, me|utim, sad dolazim do za-

klju~ka da je to znak svesne namere da se Kosovo na tom na{em {po-

retu, na jednoj ringli stalno kr~ka. Na nere{enoj temi Kosova i ne-

sumnjivoj emocionalnoj povezanosti sa njim mo`e da cveta mnogo

hoh{taplera i d`abe je onda pitati ljude – Jeste li bili na Kosovu? jer vi-

dite da nisu bili. Jo{ manje njih je posetilo kosovske manastire. Sve je

to izmotacija i izgovor za jo{ nekoliko generacija demagoga da se pe-

nju na vlast pomo}u Kosova, a da se pri tome ne zapazi da cela zajed-

nica propada. Iza mehanizma odr`avanja tog tabua krije se potpuna

ravnodu{nost i licemerje, {to se najbolje vidi po tome {to se kosov-

skim Srbima ne da da progovore. Iz Beograda se ~ak grde oni koji ne-

{to druk~ije ka`u i najglasniji predstavnik tih ljudi odozdo je ~ovek

koji je celog `ivota bio u SPS-u i koji je verovatno organizovao da se

na Ko{tunicu bacaju jaja 2000. godine, kada je ovaj i{ao u predizbor-

nu kampanju, u Mitrovicu. Re{enje ovog pitanja tragi~no se odla`e
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. na ra~un ljudi koji tamo grozno `ive, da bi se politi~ari odavde poli-

ti~ki odr`ali u `ivotu. 

Svetlana Luki}: 

Kad slu{am predsednika Tadi}a, a jo{ vi{e Bo`idara \eli}a, imam uti-

sak da oni to ponavljaju kao mantru – da se nikad ne da Kosovo. To je

kao obavezni sastav u svakom njihovom govoru.

Vojin Dimitrijevi}: 

Mo`da su se demokrati preigrali tako {to su pristali da se zakunu na

Kosovo. To su u~inili da bi bio donet novi ustav i da bi oni dobili izbo-

re. Pristali su da se zakunu i sada ne smeju da promene argument.

Svako bi imao razumevanja za hudu sudbinu Srba na Kosovu i za pi-

tanje kako to treba da se re{i, me|utim, zakletva je pala. Glavnu re~

u tim pregovorima naj~e{}e vode Srbi one zapaljene vrste, od kojih je

malo koji sa Kosova. To vam pravi probleme i u spoljnoj politici. Nije-

dan govor na{ih predstavnika u Ujedinjenim nacijama ne}e biti pre-

net ni u kakvim stranim novinama, nego }e biti prenet u na{im, pa su

na{i politi~ari, ~ak i oni manje zadrti, pred strancima, ali za doma}u

publiku, mnogo o{triji. Doveli su se u poziciju iz koje je \in|i} hteo

da iza|e, da u o~ima raznih fanatika oni budu krivi za ne{to {to je

stra}io Milo{evi}. Politi~ka elita je sama kriva za situaciju u kojoj se

na{la i \in|i} je, po njihovom mi{ljenju, pogre{io kada je to pitanje

otvarao. To me navodi na razmi{ljanje o Dejanu Anastasijevi}u. U op-

{toj teoriji terorizma defini{e se vrsta terorizma koji dolazi onda ka-

da se shvati da je neka stvar izgubljena i usmerava se protiv onih ko-

ji otvaraju o~i javnosti. Najbolje pore|enje je ono sa Al`irom. De Gol

je tu kao francuski Ko{tunica, ali sa mnogo boljim nacionalnim pedi-

greom. I on je u jednom trenutku shvatio da se Al`ir ne mo`e odbra-

niti. Na{ao je naj~asnije mogu}e re{enje, koje ga nije spaslo od pet

poku{aja atentata. Jedno vreme se Parizom nije moglo pro}i ulicom

od plasti~nih bombi. Tako da pri obja{njenju stvari kao {to je napad

na Dejana Anastasijevi}a i druge, treba imati u vidu da ovde sada gla-

vinja i gomila o~ajnika, koji ho}e da se osvete za ne{to {to je propalo.

Oni su nemo}ni pred inostranstvom i pred pravim krivcima, pa }e is-

kaliti svoj bes na onima koji su im dostupni. Postoji dobar nema~ki

izraz za to – onaj koji sere u sopstveno gnezdo. 

Taj fenomen nije samo na{, bio je istra`ivan svuda, naro~ito u Ne-

ma~koj. Kod nas postoji zabrana da se bilo {ta poredi sa nema~kom



Vojin
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istorijom, jer, bo`e moj, Milo{evi} nije bio Hitler, niti smo mi bili ta-

kvi. Pa nismo, sem nekih stvari kao {to je Srebrenica, koja je nema~-

ki zlo~in, organizovan, a postoje i velike sli~nosti sa vajmarskim pe-

riodom. Treba se setiti da su Nemci posle Prvog svetskog rata bili na-

terani da sude bar nekolicini ratnih zlo~inaca i da od toga nije bilo ni-

{ta. Bilo je to Lajpci{ko su|enje, na kojem je ve}ina oslobo|ena, a

drugi su vrlo blago ka`njeni i onda svi vol{ebno nestali iz zatvora.

Ako ~itate prvostepenu presudu za [korpione, vide}ete da se sud usu-

|uje da ka`e, iako ga niko ne bije po u{ima da to ~ini, da su to poro-

di~ni ljudi koje je povukao vihor rata. Pa nije se to desilo u njihovom

selu, u koje su ponovo do{le usta{e, nego su ti porodi~ni ljudi otputo-

vali negde i ne samo {to su ubijali onu decu, nego su se i i`ivljavali

nad njima. Ali kao porodi~ni ljudi dobili su blage kazne. Znam za ~o-

veka koji trideset puta nije do{ao na su|enje, jer, bo`e moj, on je bio

jedan od Milo{evi}evih savetnika u Hagu, pa je stalno morao da putu-

je i sud ga opravdava govore}i da on ide u Hag da tamo brani svoj na-

rod. Videli ste da je jedan od velikih grehova Dejana Anastasijevi}a to

{to je svedo~io protiv Milo{evi}a, to jest protiv svog naroda i dr`ave.

Dakle, ima tog besa koji niko ni ne poku{ava da sputa. Stranci se

zbog toga ne brinu, jer znaju da vi{e nema opasnosti da }e se ta agre-

sivnost okrenuti put njih. 

Svetlana Luki}: 

Kada ste pomenuli izdajnike, setila sam se Gorana Svilanovi}a, koje-

ga na{a vlada nije predlo`ila na mesto sekretara institucije koja }e

zameniti Pakt za stabilnost jugoisto~ne Evrope. Se}am se one velike

kampanje posle njegovih izjava o Kosovu, kada se protiv njega digla

kuka i motika.

Vojin Dimitrijevi}: 

Mi smo se odrekli mandata koji je imao veliku me|unarodnu podr-

{ku i ~ovek koji se pokazao uvek lojalnim dr`avi ne}e biti izabran na

to va`no mesto. Niko drugi odavde ne mo`e da bude izabran zato {to

ne bi imao me|unarodnu podr{ku. Ta podr{ka mu je najvi{e i {tetila,

verovatno se i Solana javljao da ga preporu~i. To mesto bi mogao da

dobije samo Svilanovi}, jer je otpor prema tome da to bude neko iz Sr-

bije veoma jak. Odre}i se toga je prava autodestrukcija, od toga se ov-

de `ivi i `ive}e se neko vreme. 
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. Tehni~ka vlada se produ`ava u nedogled i stalno se izmi{lja neki no-

vi razlog da se ne{to druga~ije ra~una. Tehni~ka vlada `ivi u ugodno-

sti koja je skoro ravna diktaturi. Kada ho}e ne{to da radi, radi, kad

ne}e, ne}e. Ka`e – Dok ne re{imo Kosovo, mi }emo da vladamo. Eko-

nomski }emo stra}iti ~itavu godinu i postavlja se pitanje kada }e se

ekonomska racionalnost preseliti u politi~ku. Postoje ljudi koji po-

stavljaju to pitanje, a glasaju za radikale. Oni ne vide da se ekonom-

ska politika koja vodi pobolj{anju `ivota ne mo`e ostvariti radikal-

skom politikom. Tu je jo{ jedna sli~nost sa Vajmarom, ta mutna ma-

sa ljudi koja radikalnoj stranci daje veliki potencijal za ucenjivanje.

Logika demokrata – Mi smo dobili vi{e glasova nego DSS, ne va`i, jer

se odnosi na samo jedan sektor dru{tva, a DSS ima mogu}nost da za-

preti da }e i}i sa radikalima. Demokrati mogu da zaprete samo da }e

i}i sa LDP-om, koji je jedva pre{ao cenzus.

Svetlana Luki}: 

Dokle bi Demokratska stranka mogla da ide u ustupcima narodnja~-

koj koaliciji?

Vojin Dimitrijevi}: 

Do sopstvene propasti. Jedina pretnja koju demokrati imaju jeste da

}e i}i na izbore, ali da bi se pretilo treba pokazati da }e se na izbori-

ma bolje pro}i. Da sam na njihovom mestu, zabrinuo bih se zbog toga

{to vreme vrlo brzo isti~e. Na kraju }e odijum javnosti zbog nesposob-

nosti da se napravi vlada pasti na njih.

Postoji francuski zakon prema kojem }e biti ka`njen svako ko negi-

ra holokaust i ~injenice holokausta, kao {to je Au{vic. Au{vic je po-

stojao, broj ubijenih Jevreja ne mora da bude {est miliona, ali utvr|e-

no je da prema{uje milione i to negirati je ne{to {to dr`ava Francu-

ska, koja ne ose}a gri`u savesti kao Nemci, ne `eli da dopusti. Pri to-

me se francuski zakon ne poziva na genocid, ve} na Nirnber{ki sud.

Kada je su|eno u Nirnbergu, re~ genocid nije bila skovana, a ovaj za-

kon je donet pre Konvencije o genocidu, koja je usvojena 1948. godi-

ne. Imaju}i u vidu vrlo blagu presudu koju smo dobili pred Me|una-

rodnim sudom pravde u Hagu, smatrao sam da bi bilo uputno da se

zabrani negiranje ~injenice da je bar sedam hiljada ljudi brutalno, si-

stematski ubijeno u Srebrenici. Ubistvo u Trnovu je snimljeno, ali bi-

lo je puno sli~nih ubistava. Da bi se likvidiralo sedam hiljada pili}a,

a ne ljudi, potrebno je da sto ljudi radi na tome. Ti ljudi se kre}u oko
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nas, i bila bi umesna pou~na, primerena kazna koja bi spre~avala sva-

ku vrstu trovanja na temu Srebrenice. Ne `elim da bilo kome uskra-

tim slobodu nau~nog istra`ivanja, mo`da u ne~ijoj analizi Srebrenica

nije genocid, ali nedopustivo je da neko tvrdi da se to nije dogodilo.

Na{ ministar spoljnih poslova u Milo{evi}evoj vladi, neposredno po-

sle genocida tvrdio je da su se muslimani u Srebrenici uzajamno po-

bili. Tu moraju da se postave neke granice, u ime opstanka zdrave

svesti ovog naroda. Savet bezbednosti mo`e da preduzme mere da se

presuda Me|unarodnog suda izvr{i. U toj presudi jasno pi{e da je ta-

da{nja SRJ, a mi smo je nasledili kao Srbija, kriva, jer nije preduzela

nikakve mere da spre~i genocid. Sud lepo ka`e – To ne zna~i da bi us-

peli da ga spre~e, ali oni nisu preduzeli ni{ta i tako|e nisu u~inili do-

voljno da se kazne po~inioci zlo~ina. Prema tome, ne mo`emo se izvu-

}i nikakvim akcionim planovima i praznim obe}anjima. Izvukli smo

se da ne platimo kaznu novcem koji ionako nemamo, ali valjda jo{

imamo stida.

I pred demonstracije 1996. godine je vladala stra{na apatija, pa smo

imali veliku apatiju posle bombardovanja. Zna~i, uvek se desi ne{to

{to proizvede neki podsticaj i na tome treba raditi. Drugo, treba biti

u kontaktu sa dobrim dru{tvom, dobrim ljudima. Pe{~anik ima ulogu

kop~e izme|u ljudi koji se spiritualno i putem medija ili u`ivo sre}u

i time njihov `ivot postaje bolji. Nisam veliki optimista, ali nisam ni

pesimista – najgore stvari se ne}e desiti. Ohrabruju}e je da je ne{to

{to li~i na Gra|anski savez, u kojem sam i ja bio, sa kojim nismo mo-

gli da osvojimo vi{e od dva odsto, u{lo u skup{tinu u vidu koalicije

oko LDP-a, {ta god mi mislili o pojedincima me|u njima. Postoji ma-

gija brojeva i kada neko presko~i cenzus, on se pojavljuje i na nekim

mestima na kojima je do skoro bio nezamisliv. To zna~i da imate deo

populacije koji to gura i iz toga ne{to mo`e da se izrodi. Ponovo se

vra}am na Kosovo, {to mi ina~e nije obi~aj. Ako se oslobodimo tog te-

reta, onda }e o svim stvarima po~eti normalnije da se razgovara. Za-

to govorim o nema~kom iskustvu, ne u smislu `elje da izjedna~im,

nego da poka`em kako se nacija koja je bila u velikom sosu polako iz

njega izvukla. Mada u ovom trenutku, kada se jo{ ne zna da li }e taj

~ir pu}i ili ostati da truje ceo organizam, vrlo je te{ko re}i ne{to lepo.

Svetlana Luki}: 

U ponedeljak smo u Valjevu odr`ali trideset ~etvrtu promociju Pe{~a-

nika. Uzgred, u Danasu je objavljena pogre{na vest, da je re~ o tribini
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. LDP-a. Nije, bila je to promocija Pe{~anika, na kojoj su govorili Bilja-

na Kova~evi}-Vu~o i Petar Lukovi}. ^u}ete za kraj emisije Biljanu Vu-

~o, kako poku{ava da ne{to dobaci Peri Lukovi}u i nas ostale, koji se

nemo}no smejemo istom ~oveku, Petru Lukovi}u.

Petar Lukovi}: 

Dolazak u Valjevo mene vi{e uzbu|uje od ovih doga|aja, jer u ovoj ze-

mlji svako svakog mo`e da ubije. Ova zemlja }e postati normalna ka-

da na Ibarskoj magistrali bude stajao saobra}ajni znak na kojem pi-

{e Valjevo, strelica desno. Opet sam pitao Jelisavetu – Je li ikad neko

ko nije iz Valjeva do{ao u ovaj grad, u istoriji, kako ga je uop{te na-

{ao? Objasnite mi kako je neko na{ao Valjevo. Idemo mi, ja znam da

je tu Valjevo, Mionica i na pedeset mesta, ~ove~e, pi{e ]elije i Leli}.

[ta me interesuju ]elije i Leli}, mi idemo u Valjevo. On meni ka`e –

Kako ga niste na{li? Pa ima na internetu. Jok, treba da idem gore na

kosmi~ki satelit da na|em Valjevo. Pa jebote, {ta mi treba? Sonar mi

treba da na|em Valjevo. Ne, treba mi tabla metar sa metar na kojoj pi-

{e Valjevo. Pa ne, ozbiljno, nemojte da se ljutite, ja ne `ivim u Valje-

vu i ne znam. Ovde mi ka`u – Kako ne zna{? Pa svi znaju. Pa ne znam,

pro{li smo ga, jer nigde nema table. Ima za ovaj Leli} na 55 mesta, je-

bo ga Leli}, uop{te ne idem tamo, idem u Valjevo.

Biljana Kova~evi}-Vu~o: 

Pa {ta si u~io u {koli, zna{ valjda gde je Valjevo?

Petar Lukovi}: 

Pa znam da je tu negde, ali nema table. Kao kad bi na ulazu za Beo-

grad pisalo – Zvezdara, gde ja `ivim.

Biljana Kova~evi}-Vu~o:

Ti ne zna{ ni pravac kojim se ide u Valjevo. 

Petar Lukovi}: 

Znam pravac, ne znam detalje, jer nemam tablu. Mo`da nismo nor-

malni, ali nismo ba{ toliko glupi da ne mo`emo da vidimo tablu. Sve

sam video, 55 tabli – otkup teladi, kamenorezac, ugalj na }umur, }u-

mur na uglju, ro{tilj na }umuru, sve sam video, 55 puta sam na{ao Le-

li}, manastire, sve, ali nigde nema Valjeva.
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Biljana Kova~evi}-Vu~o: 

Ali ja stvarno moram da se ume{am, Ceca je zalutala i kada ste vas

dvoje i{li u Novi Sad.

Petar Lukovi}: 

Ma pusti sad Novi Sad. Nismo zalutali, ali imamo Ceca i ja drugu pri-

~u, kada smo krenuli za Kulu i do{li do hrvatske granice. Ali tada smo

se zapri~ali i ja sam znao da nas neki maler ~eka, ~im sam video da

pi{e Belanovica. Pri~ali smo o Ko{tunici, pa smo se zajebali. Kako za

Belanovicu ima ovoliki natpis i strelica, a nema za Valjevo? Pa ne,

stvarno, kako `ivite u Valjevu, a nemate tablu sa imenom va{eg gra-

da? Pa je l’ ovaj grad postoji uop{te? Pa ne, ozbiljno vas pitam, stvar-

no ne mogu da razumem, ovo je kao Atlantida, ne razumem. Evo, tu je

Velja Ili}, tu je vlada, a nema table. To su neke osnovne stvari, ne mo-

gu da razumem.

Biljana Kova~evi}-Vu~o: 

On je uzbu|en.

Petar Lukovi}: 

Pa jesam, izvinjavam se zbog ovog emocionalnog izliva. Pre svega,

sve te pri~e da je pola Srbije proevropsko oka~ite ma~ku o rep. [ta

zna~i da je neko proevropski? Kao navodno sedamdeset-osamdeset

odsto gra|ana Srbije podr`ava ulazak Srbije u Evropsku uniju. Ne-

maju pojma {ta podr`avaju i, by the way, devedeset odsto od tih

osamdeset misli – Kad u|emo u Evropu bi}e super, ima}emo hiljadu

evra platu, a ne}u morati ni{ta da radim. Svi tu vide samo pare, a ni-

ko ne pominje rad. I od tih osamdeset odsto, koliko njih se protivi iz-

ru~enju Karad`i}a, Mladi}a, [ljivan~anina tribunalu? – Polovina. Pa

izvini, Evropljanin koji se protivi tome mi izgleda malo blesavo.

Ogromna ve}ina gra|ana Srbije pojma nema o Evropi, jer pod A, ni-

kad nisu bili u Evropi, pod B, jebe im se za Evropu, pod C, boli ih du-

pe uop{te za bilo {ta sem za njihove male `ivote, kakva Evropa? I te

pri~e o nama kao o nekom narodu koji ima potencijal. Nemamo mi ni-

kakvog potencijala, da se ne la`emo. Hajde da se {to pre suo~imo sa

istinom u svemu, u privredi, u `ivotu, u prosveti, u parkiranju, u bilo

~emu. Svakog dana imam potrebu da izvr{im pedeset nasilnih krivi~-

nih dela. Kad ga pitam – Jesi li ti za Evropu? on ka`e – Jesam, a jebi ga,

on je i za islam da ga pitaju, {ta ga ko{ta da ka`e. Te ankete su tele-

fonske – Jeste li vi za Evropu? Pa jesam. [ta ga ko{ta? I sad ja treba da
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. verujem u to. Pa vidite kako izgleda Srbija, gledate Dnevnik, na{u

{tampu, pa to nije javno mnjenje. Nas dvesta nesre}nika je do{lo ve-

~eras ovde, a normalan svet po Zapadu ve~eras ide po kafanama, sedi

sa svojim dru{tvom, izlazi negde na koncerte. A ja dolazim u jebano

Valjevo, izvinjavam se, i vi iz jebanog Valjeva slu{ate nas iz jebanog

Beograda, za{to? Je li ovo vrhunac na{eg `ivota, da pri~amo o Ko{tu-

nici, o Tadi}u i o Kosovu? 

U mojim godinama, izvinite, ja znam da sam imao fenomenalan, di-

van `ivot. @iveo sam u staroj Jugoslaviji, sve sam obi{ao, sve sam vi-

deo. Stra{no mi je `ao kada vidim da neko od dvadeset godina ne}e

imati, ma ne petinu, stoti deo uspomena na `ivot koje ja imam. Kako

i mo`e, o ~emu mi pri~amo na slavama, na sahranama? – Samo o po-

litici. Jebem ti politiku, zato {to je ona ovde primitivna, to nije nor-

malna politika, o tome ja govorim. I na Zapadu se govori o politici, na-

ravno da se govori, govore ljudi, ali to je pet minuta njihovog `ivota.

Ne, kod nas se o tome pri~a celog `ivota, minus tih pet minuta. Sede

dvoje, mu{ko i `ensko, pa umesto da pri~aju o nekom divnom seksu,

erotici, ljubavi, emocijama, ne, oni pri~aju o Kosovu, da li }e da nam

ga uzmu ili ne}e. Nama tek najgore dolazi, nisam nikakav katastrofi-

~ar, ali verujte mi kad vam to ka`em. U ovoj zemlji ne samo da nema

vlasti, {to vi znate vrlo dobro, ima vlasti tamo gde treba, ali ovde se

`ivot odvija potpuno van svih regulativa, van bilo ~ega. Mi smo po-

slednje primitivno pleme u obliku dr`ave koje postoji u Evropi, gde

svako mo`e sva{ta da radi. Kad ste ~uli da je u Francuskoj neko ise-

kao opti~ki kabl za internet? Ne, kod nas je to normalno, normalno je

da na Novom Beogradu tri puta do|u i pokradu kablove i onda nema

telefona, nema banaka, ni{ta ne radi po deset dana. Kradu {ahtove,

kradu saobra}ajne znake. Pazite, proevropski narod koji krade sve

ovo, pa dozvolite, i taj {to krade ka`e – Ja sam za Evropu, jesam, super

mi je. Dok ima {ahtova i Evropa mi je draga. Imamo jednu misiju u `i-

votu, a to je da mi sami priznamo kakvi smo. Za{to mi stalno o sebi

govorimo kako smo najbolji, najgostoljubiviji, mi svakoga volimo?

Ma ne volimo nikoga, evo ja znam, ro|ena majka, ~im joj iza|em iz

ku}e, ka`e – Pizda mu materina, sad je do{ao da me obi|e, gde je do

sad bio? Mi ogovaramo, takvi smo na sitnim stvarima, od kojih po~i-

nje cela velika politika. A mi imamo sliku o sebi kao o bo`anstvenom,

divnom, milozvu~nom narodu. Kakav hrabar narod, o ~emu pri~ate?

Obi~an, priglup neobrazovan narod. 
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Bolje je da imamo bilo kakvu vladu nego vladu Ko{tunice. Hajde i to

da probamo, hajde i to da vidimo, hajde da dotaknemo dno, hajde ko-

na~no da dotaknemo dno, da se kona~no sve rasto~i u ovoj zemlji.

Dok se sve ne raspadne, nama nema nikakvog boljitka. U ~emu je raz-

lika izme|u Velje Ili}a i Tome Nikoli}a, ka`ite mi molim vas? Osim

{to su obojica proevropljani, oprostite. Ja sam shvatio stvarno da ovoj

zemlji nema pomo}i, to je ose}anje koja moram jo{ da razvijem i da

se sa tim suo~im i da to prebolim na neki na~in, jer sve {to se de{ava

poslednjih nekoliko meseci izgleda stra{no. Kad pogledam bilo {ta,

po~ev od vlade, pri~e o Kosovu, ovo sa Dejanom, su|enje [korpioni-

ma, to izgleda kao da sve vreme onaj ~uveni kamen vu~emo uz ono br-

do, pa padnemo i ponovo ga vu~emo. Mi idemo na tribine i pri~amo,

govorimo, poku{avamo malo da budemo i veseli, da se malo smejemo,

jer to je jedini na~in da sve ovo nekako pre`ivimo, ali osnovno ose}a-

nje je stvarno ozbiljno. Poka`ite mi jednu jedinu zemlju u kojoj ljudi

avanturisti, pustolovi, izgubljeni kao Ceca i ja, idu negde i ne{to pri-

~aju i ljudi im dolaze. Gde postoji takva vrsta tribina, gde postoje, je

li ovo neka zamena za javno mnjenje? O~igledno da jeste, a instituci-

ja ovog oblika politi~kog razgovora sa ljudima je prevazi|ena, ostala

je samo kod nas. A za{to ? – Zato {to nemamo nikakvo javno mnjenje,

u kojem ljudi poput nas mogu da govore. 

Danas sam na moj u`as opet video onog Andreju Mladenovi}a iz DSS-

a i seo sam i ka`em sebi – Hajde, Lukovi}u, probaj da razume{ {ta ovaj

~ovek ho}e da ka`e. Do{lo je do kontakta, nekih razgovora, na nekom

nivou, koji }e dovesti do nekih rezultata, povodom ne~ega. Pa jebote,

izvinjavam se, pa koga ti zajebava{? Ne mogu da gledam te dnevnike,

ne mogu da gledam te dijaloge i to, ne mogu, zato {to je realnost ne-

{to drugo. 

U subotu sam celog dana bio opsednut kad sam pro~itao {ta se desilo

u Zemunu. Otac i sin su bili na pecanju, do{li su u neku pe~enjaru u

Zemunu da pojedu pe~enje i za drugim stolom je sedeo neki pijani ~o-

vek i oni mu ni{ta nisu ni rekli, samo su ga pogledali i taj je ustao i

ubio i jednog i drugog pi{toljem. Ali koliko takvih ljudi me|u nama

{eta? To su patrioti, rodoljubi, kolateralna {teta nekih ratova. Da li

sam u nedelju pro~itao neku vest o tome, neki komentar, bilo {ta? Ne,

nigde ni{ta. Nasilje, `ivot, ubistvo, smrt, sve je to kod nas najnormal-

nije. I onda mi neko ka`e – Kako ti, Lukovi}u, ne voli{ ovu zemlju, za-

{to mrzi{ ovu zemlju? Pa mrzim ovakvu zemlju, pa ne mogu da volim

ovakvu zemlju, ja ne mogu da je volim samo zbog ova dva ubistva i ne
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. mogu da volim ovu zemlju uop{te ni na koji na~in. Na`alost, moja

najve}a gre{ka u `ivotu je {to nisam oti{ao iz ove zemlje kad sam mo-

gao i danas je moj jedini savet bilo kome ko mo`e da ode, neka ode.

Pa pazite, ovde se vlada pravi tri meseca. Pa ka`ite – Ne}emo vladu,

moramo ponovo da idemo na izbore. I {ta }e biti? Formira se ta vlada,

pa da li neko mo`e stvarno da pomisli da }e to biti normalna vlada,

posle svega ovoga? Ta vlada ima da bude kretenska, kao {to su bili i

pregovori o njoj, pa ima da bude idiotska. 

Vi{e ne govorim o perspektivi, to je neka socijalisti~ka re~, ma kakva

perspektiva? Skoro me neko pita ho}u li da idem na koncert Roling-

stonsa 14. jula, jebote, samo {to ga nisam udario. 14. jul, pa zna{ ti

gde je 14. jul, pa otkud znam {ta }e da se desi do 14. jula? Ja ne mogu

da planiram u ovoj zemlji, evo danas, dva sata do Valjeva. A ima jo{ i

gore, u Nema~koj prodaju karte za koncert Robija Vilijamsa ili ve} ne

znam koga, za 2009. godinu. Pa jesu li oni uop{te normalni? Kakva je

to zemlja u kojoj se sve zna tri godine unapred? Pa ne znam da li me

razumete, znam samo da je ova vrsta `ivota koju svi ovde delimo ne-

{to stra{no. Pa ovde se postavlja kao `ivotna dilema da li }e Ko{tuni-

ca biti premijer ili ne}e. Pa zabole me ona stvar da li }e biti ili ne}e,

pa je li to meni najbitnija stvar u `ivotu? Ali njemu jeste, u tome je

tragedija. Pratim politiku, ali mi vi{e apsolutno nije jasno da li se vla-

da ne formira zbog Ko{tunice ili zbog Kosova, uop{te mi nije jasno da

li Kosovo uti~e na vladu ili vlada uti~e na Kosovo, ne mogu da ukapi-

ram. Svi znamo {ta }e sad biti, napravi}e neku vladu, naravno, Koso-

vo }e da ode, naravno, ovi }e da kukaju, naravno, i opet }e da bude

svet kriv, mi `rtve, mi nesre}nici, mi kosmi~ki narod, mi najbolji na-

rod. Jebo te narod, krade{ kablove i }uti. Odakle da po~nemo? – Od to-

ga da po~nemo. Da po~nemo od pri~a koje sam pri~ao sto puta, da

nam je po Srbiji 150.000 saobra}ajnih znakova ukradeno, pa gde to

ima na svetu? U nedelju ne rade telefoni u pola Beograda i Novog Sa-

da. Za{to? – Presekli su opti~ki kabl. Ne radi ni internet. Za{to? – Da

ukradu tri kile bakra. Da li ikada u `ivotu ~ovek mo`e da ~uje tu vest

negde, bilo gde, u Obali Slonova~e, sem u Nigeriji, gde naftu kradu se-

kirama? ^ega se god dotaknemo, od opti~kih kablova do pe~enjare,

do tabli, sve je stra{no. Ni{ta lepo nemam da vam ka`em. 

Mene interesuje kako ljudi izdr`avaju s tim pritiskom, ili sam ja mo-

`da pomahnitao, pa mi sve smeta. Pazite, 21. januar, ljudi, 21. januar,

danas je koji, 15. april, koliko je to, dva meseca, tri meseca? Tri mese-

ca, dete je ve} tre}inu poraslo u stomaku, ve} su uzeli milione evra,
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ve} su podelili pare, ve} su se obogatili, pokrali. Ne razumem {ta je

poenta njihovog nesporazuma. Kad }e vlada, da li }e vlada? Ma jebite

se svi, izvinjavam se, pustite me na miru. A tek Kosovo kad bude bilo,

pa kad se krene, pa jun, pa jul, pa avgust, pa sednice, pa rezolucije, pa

Kina, pa Rusija, pa pomo}, pa Afrika, ludilo. Ja ne mogu da verujem,

neki dan, evo, ~itam, s tim }u da zavr{im, ka`e Dra{kovi} – Cela Afri-

ka se trese od straha zbog re{enja Kosova. Na ~emu je taj ~ovek, na

kojim je drogama? Moramo, ka`e, da poja~amo diplomatsku aktiv-

nost u Africi. Zaboravili Afriku dvadeset godina, niko `iv nije oti{ao

u Afriku. A sad ide u Indoneziju, da podsetim samo, istu onu zemlju

koja je 24. decembra 2005. godine pogo|ena cunamijem. Srbija je bi-

la jedina zemlja na svetu koja nije imala dan `alosti 5. januara. Posla-

li smo ukupno, na`alost pamtim, kamion }ebadi i dve kutije mesnog

doru~ka sa svinjetinom muslimanima, to smo poslali. I sad tra`imo

od njih da nam pomognu – Danke Indonezija. Idemo sad u Gabon, ide-

mo u Ganu. Pa oni su deset dana tra`ili te zemlje na mapi. 

I danas sam pro~itao, Sanda Ra{kovi}-Ivi}, u haljini sa `iraficama,

`ena obja{njava za{to je Sand`ak srpski i ka`e ovako – Dokaz je to {to

se ona preziva Ra{kovi}, po Ra{koj, a da se Ra{ka zvala Sand`ak, on-

da bi se prezivala Sand`akovi}. Pa, majku ti jebem, pa stvarno, izvi-

ni, Dule, jesi li ~uo ikada za ovakvu logiku? Ovo neko da ka`e u svetu,

odmah bi do{la kola gradske hitne da ga vode negde. Ne, ona ide na

televiziju i nju pitaju – Da li imate plan B? Ona ka`e – Ne, nemamo

plan B. A za{to? Ka`e – Ne smemo da se dekoncentri{emo, ne smemo

da izgubimo koncentraciju na plan A. Zna~i, srpska delegacija ne mo-

`e da se koncentri{e na dve stvari u isto vreme. Kako bi svirali bu-

banj? Ne bi mogli nogom i rukama da udaraju ovako. Kakva zemlja,

takva i delegacija.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Petar Lukovi}. Zavr{avamo emisiju na vreme, jer o~ekujemo

te lo{e vesti iz Sand`aka. Dakle, za koji minut slu{ate vesti B92. 
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LJUBITELJI SLONOVA

Ako neko odlu~i da sko~i sa Beogra|anke, cena tog ~ina

ga ~eka dole na trotoaru... 

Ovde vlada razgovor ljubitelja slonova koji nikada nisu

videli slona... 

Ne mogu da zamislim da je ovo poslednje su|enje za ubi-

stvo Zorana \in|i}a...

Miroslav Prokopijevi}, iz Centra za slobodno tr`i{te, 

Vladimir Todori}, iz Srpske pravne revije, 

Petar Lukovi}, novinar,

Sr|a Popovi}, advokat



Svetlana Luki}: 

Napolju je divan dan, sve izgleda stvarnije i `ivotnije od nas, i ku}e i

bilbordi i parkovi. Mi se okolo kre}emo kao utvare. Svakog dana se de-

si ne{to {to ne spada u ugovor sa `ivotom i onda je najbezbolnije pra-

viti se mrtvim. Da imamo malo vi{e hrabrosti, mo`da bi ozbiljnije

shvatili Volterove re~i – Kada je sve izgubljeno i kada vi{e nema nade,

`ivot je sramota, a smrt jedina du`nost. Ali toga ima samo u knjiga-

ma, u `ivotu je malo nezgodnije, malo zamuljanije. 

Danas ne mogu da tro{im mnogo vremena, imamo nekoliko zanimlji-

vih sagovornika. U dana{njem Pe{~aniku slu{a}ete Miroslava Proko-

pijevi}a, Vladimira Todori}a, Petra Lukovi}a i advokata Sr|u Popovi-

}a, zastupnika Ru`ice \in|i}, ~iju zavr{nu re~ niste mogli da vidite

na televiziji, jer gospodin Popovi} nije dao dozvolu da se ona emituje.

Prvo }emo ~uti Miroslava Prokopijevi}a iz Instituta za evropske stu-

dije i Centra za slobodno tr`i{te. Po~injemo trilerom o prodaji Putni-

ka i RTB Bora. Kada se tome doda i ugovor o izgradnji autoputa Hor-

go{ – Po`ega, onda je ova jadna tehni~ka vlada u poslednjih mesec da-

na napravila posao vredan ~ak dve milijarde evra, a mo`da i vi{e.

Miroslav Prokopijevi}: 

Putnik je dobar primer za to da se neki momci boje toga {to }e jo{ vr-

lo kratko biti na vlasti, pa pod hitno moraju da uzmu neku proviziju.

To {to se de{avalo je doista li~ilo na neki film. Prvo je postojala jedna

ponuda, 5.500 po akciji, me|utim mali akcionari su iza{li na berzu i

cena je sko~ila na 7.200. U tom trenutku dr`ava se munjevito odlu~u-

je da ponudi svoj paket akcija, iako u zakonu o akcijskom fondu sto-

ji da ponuda mora da se iznese u razumno dugom vremenu pre proda-

je. Formulacija je neodre|ena, ali svakako nije u pitanju nekoliko sa-

ti. Ovi iz akcijskog fonda su munjevito stavili informaciju o prodaji

tog paketa na svoj sajt, a onda su tr~ali po raznim televizijama i pu-

{tali kajron o tome. Kada se radi takva transakcija, morate da imate

pripremljenih nekoliko desetina miliona evra. A to niko ne nabavlja

ako se nije precizno dogovorio sa nekim, {to zna~i da je dogovor na-

pravljen iza kulisa i time je izigran ovaj koji je trebalo da preuzima-

njem kupi akcije po 5.500. Prvo pitanje za dr`avne slu`benike glasi –

Za{to nije pla}ena tr`i{na cena, koja je u tom ~asu bila 7.200? Ako ni-

je pla}ena tr`i{na cena nego neka ispod, mogu}e su dve opcije – ili su

ovi koji su zastupali dr`avu blesavi i ne znaju {ta rade ili su uzeli no-

vac i zato dali jeftinije. Ako je ono prvo, da su blesavi i ne znaju {ta
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. rade, oni ne treba da budu na tim mestima, nego u nekoj ustanovi za

le~enje, a ako su uzeli novac, postoji postupak i za to i bilo bi logi~no

da zavr{e u nekoj kazneno-popravnoj ustanovi.

Svetlana Luki}: 

Iz onoga {to sam ja mogla da razumem, tu nema klauzule koja kupca

obavezuje da investira ili da ima socijalni program. Direktor fonda je re-

kao – Mi se nadamo da }e on da investira i da po{tuje socijalni program.

Miroslav Prokopijevi}: 

To je dodatni problem za vladu. Kada se kupuje na berzi, ne moraju

da postoje nikakve obaveze o socijalnom programu, investiranju i ta-

ko dalje. Ovaj prethodni je bio predvideo sredstva i za socijalni pro-

gram i za investicije. Zna~i, ta ponuda na 5.500, kada se uzmu u ob-

zir socijalni i investicioni programi, bila je bolja od ovoga po koliko

su prodali. Po tome se vidi da je neko namerno ovo napravio nezako-

nito, samo da bi uzeo proviziju. Postave Dejanu bombu pod prozor, a

ovaj se `ali kako sud nije znao da se to desilo. Vrapci su znali, a oni

sedam dana nisu znali. Tako je i ovde, se}amo se afere Knjaz, kada je

re~eno da }e 12. decembra UBPOK dati nalaz, koji do danas nismo ~u-

li. Izvr{na vlast ima u {aci sve druge vidove vlasti i ako ho}e, mo`e da

zaustavi sve.

Svetlana Luki}: 

Ova pri~a sa Putnikom je samo jedna od mnogih nejasnih stvari. Ima-

mo problema i sa RTB Borom. Toliko malo znamo o ovoj koncesiji za

autoput, a u pitanju su milijarde evra. 

Miroslav Prokopijevi}: 

Sve su to sporni slu~ajevi, u kojima se kr{i zakon ili preraspodeljuje,

tako da je to te{ko opravdati. Do toga dolazi zato {to su ustanove sla-

be i zato {to izvr{nu vlast u ovoj zemlji niko ne kontroli{e. Slu~aj sa

Borom je vrlo zanimljiv, to je prvo dato firmi koja je relativno mala za

zalogaj koji ho}e da kupi. Drugo, data je mogu}nost kupcu da firmu

koju jo{ nije kupio stavi pod hipoteku, pa da na osnovu toga dobije

kredit. Neka mi ka`u gde to mo`e i ja }u da kupim celu Evropu, jer

uzimaju}i firmu bankarskim kreditom koji je pokriven hipotekom

nad tom firmom, vi mo`ete da kupite ceo svet. Kada su videli da je to

ipak previ{e preko crte, rekli su – Mora garancija. Neko je o~ito uzeo
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novac, ~im Rumuni ne}e da odustanu, a s ove strane niko ne sme da

ka`e – Stvar je zavr{ena. Pretpostavljam da je to zato {to je neko uzeo

avans. Slu~aj autoputa kroz Srbiju je tragedija, jer sve zemlje biv{e

Jugoslavije su na klju~nim pravcima ve} sagradile autoput. Hrvatska

ga je sagradila do Rijeke, prema Splitu, kroz planinski, vrlo skup te-

ren za izgradnju autoputa, gde kilometar ponekad ko{ta i 10-12 mili-

ona evra. Uobi~ajeno put ko{ta 1-1,2 miliona evra kilometar. Makedo-

nija je izgradila autoput, svi su sagradili, a Srbija ne mo`e da sagra-

di ravni~arski put od Subotice do Beograda ve} ~etrdeset godina. Za-

{to? Zato {to stalno neko ho}e ne{to da u{i}ari. Ho}e da uzme me|u-

narodni kredit, ali onda ho}e da ga da doma}oj firmi da bi mogli da

potkradaju. Stranci to znaju, pa ne daju i zato stoji kredit za most

kod Kr~edina i Be{ke. Dobijeno je sedamdeset miliona, ovi doma}i

ho}e da ga daju nekoj doma}oj firmi, a stranci to ne dozvoljavaju ba{

zbog potkradanja. A mi sve vreme pla}amo penale na tu stvar. 

A ovo sa autoputom mi se ~ini kao vrlo lo{ ugovor, ako je ta~no to {to

su novine pisale, da se dr`ava obavezuje da }e koncesionaru nadok-

na|ivati razliku izme|u prihoda od saobra}aja koji bude postojao i

onoga koliko je potrebno da taj poduhvat bude profitabilan. To mo`e

da bude stra{no velika suma, posebno za ovaj deo ju`no od Beograda.

I tu se Vojvo|ani s pravom bune, oni ~ak nisu ni konsultovani. Neko

je potpisao ugovor za put koji ide preko teritorije Vojvodine, a da ni-

je na{ao za shodno da pita ikoga u vojvo|anskoj vladi da li je sagla-

san sa tim. Tako da je to kr{enje mnogih dobrih obi~aja, kr{enje eko-

nomske racionalnosti, mada ne mora nu`no da bude i kr{enje zako-

na. To je i potpisivanje ugovora {tetnog po dr`avu, jer ako je potpisa-

no da se nadokna|uje razlika od onoga koliko se uzme u eksploataci-

ji do predvi|ene komercijalne, isplative cene, onda to mo`e da bude

stra{no mnogo i to mo`e da se ispostavi kao vrlo {tetan ugovor. 

U nekim slu~ajevima je gre{ka takva da, kada je napravite, morate

potpuno da je anulirate, da se vratite tamo gde ste napravili gre{ku,

pa da idete dalje kako treba. Kada skrenete pogre{no sa autoputa,

morate da se vratite, nema druge. Kada napravite autoput, dr`ava }e

tridesetak godina morati da nadokna|uje koncesionaru, mislim da je

ugovor na toliki rok. To su sasvim lepe pare, to godi{nje mo`e da iz-

nosi po dvesta miliona, {to na trideset godina mo`e da iza|e na {est

milijardi. To je ogroman novac i pravi se velika {teta. Sve {to uradite

u `ivotu ima svoju cenu. Ono {to mo`emo da izaberemo je {ta }emo

da uradimo, a ono {to ne mo`emo da izaberemo je cena za to {to smo
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. odabrali, ona dolazi automatski. Ako neko odlu~i da sko~i sa Beogra-

|anke, cena tog ~ina ga ~eka dole na trotoaru. On mo`e da izabere da

ne sko~i ili da sko~i, ali ne mo`e da izabere cenu tog ~ina, koja }e se

ispostaviti automatski. E, tako je i u ekonomiji, vi odaberete {ta }ete,

a cena dolazi kao rezultat toga. Ako nemate kontrolu nad onima koji

u va{e ime odlu~uju {ta }e da se uradi, cena mo`e biti vi{estruko ve-

}a. Za{to? – Zato {to se biraju lo{i izvo|a~i, materijal lo{eg kvaliteta i

tako dalje. 

Put Beograd – Ni{ se svake godine asfaltira. Kada to urade Austrijan-

ci, sekcija koju urade je pet-{est godina u redu. A ovde se odmah sve

ponovo izrovari. Za{to? Zato {to svake godine nova ekipa mora da se

ugradi. Ovde }e najve}u promenu napraviti onaj koji u~ini da ustano-

ve ne{to zna~e, da ustanove i zakon budu iznad pojedinca. Drugi ve-

liki korak je u~initi da te ustanove valjaju, jer nije realno da onaj pr-

vi napravi i jedno i drugo, nismo mi te sre}e.

Svetlana Luki}: 

Jedno vreme smo se tresli kada do|u ~ike iz MMF-a, ali sada se ~ove-

ku ~ini da je MMF prestao da bude ograni~avaju}i faktor, niko ih se

vi{e ne boji.

Miroslav Prokopijevi}: 

U tome i jeste problem. Uz sve svoje slabosti, Me|unarodni monetar-

ni fond ili Svetska banka vam ipak name}u neka ograni~enja. Tamo

gde bi vlade vukle lu|e poteze, ovi ih ograni~e. Za{to ovi sada ne}e u

Evropsku uniju, odnosno ne ~ujem da je iko vi{e pominje? Zato {to to

name}e mnoga ograni~enja, i kada su u pitanju propisi i ograni~enja

izvr{ne vlasti. Ne mo`ete da radite neke stvari, jer vas ovi iz Brisela

odmah pitaju – Ej bre, {ta to radi{? Ti pripada{ klubu u kojem su ta-

kve stvari ipak zabranjene. To vezivanje ruku jako smeta izvr{noj

vlasti. Jedini veliki problem koji im je preostao je {to im NATO vezu-

je ruke. Oni bi opet razigrali kojekakve hladnoratovske igre, mobili-

zacije, ratovanja i pobe|ivanja NATO-a, ali ne vredi, jer NATO odbija

svaku debatu. U celoj ovoj nesre}i NATO je mo`da jedini ozbiljan

ograni~avaju}i faktor, ali sve drugo im je slobodno, mogu da rade {ta

god ho}e. Od dve op{tine istog imovinskog stanja, istog nivoa dohot-

ka, jedna dobije ~etiri puta vi{e od druge. Za{to? – Zato {to je na vla-

sti u njoj neko ko je iz iste stranke kao onaj ko dodeljuje pare. Pa gde

to ima? Zaista, gde to ima?
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U svakoj dr`avi ima kriminala, ali nema u svakoj dr`avi ovoliko raz-

ularenih tipova koji su ostaci biv{ih politika. Ono {to razlikuje dobru

od lo{e dr`ave je to kako }e ona da reaguje na kriminal. Normalna dr-

`ava naravno ne mo`e da uhvati svakog lopova, svakog ubicu, ali

uhvati mnogo njih. Kada se ovde ne{to desi, istraga je u toku i tako

ostane ve~ito, po osam ili deset godina. Dada Vujasinovi} je ubijena,

]uruvija je ubijen i jo{ se ne zna ko je to u~inio. A svi u stvari znaju

ko je to nalo`io, ali neko ne}e da to pokrene. Kada i do|ete do kvali-

tetnog su|enja, Vrhovni sud ga dva-tri puta vra}a na po~etak. Sve to

ukazuje da neko ovde ne `eli ni zakone, ni dr`avu, ni ustanove, ne `e-

li ni{ta, on `eli da ima potpuno odre{ene ruke. I ako mu svi mi to do-

pustimo, on }e {iriti taj prostor dalje. Na sre}u, postoje ljudi koji su

svesni {ta to zna~i kada se ozakoni totalno bezakonje. Vi time ozako-

njujete gra|anski rat niskog intenziteta. Ne{to se desi, oni spolja

vam malo natrljaju u{i, ali kada vidite da se takve intervencije prore-

|uju, vi ka`ete – Super, sada mogu da radim {ta ho}u, ionako nema

MMF-a, ne}u ni u tu Evropsku uniju i – stvar polako klizi. U tome je

~itava opasnost, stvar ne klizi naglo, ali stalno pomalo klizi nizbrdo,

kao {to voda na maloj nizbrdici mic po mic ide nizbrdo. Opasnost je u

tome da se mo`e desiti da u nekom trenutku pre|emo crtu, posle ko-

je }e povratak biti jako te`ak i jako skup.

Centralna igra sada nije ni Kosovo, ni ekonomska pitanja, ni Evrop-

ska unija, ni ho}emo li jo{ ukrasti ovo ili ono – sve su to samo sekun-

darne stvari. Glavna stvar je ko }e {ta da dobije pri formiranju vlade.

Ostalo je malo vremena, verujem da }emo pre dobiti vladu nego {to je

ne}emo dobiti, ali jedino {to ovog ~asa ne znam jeste da li }emo dobi-

ti vladu iz progra|anskog bloka ili manjinsku, koju }e podr`avati ra-

dikali ili }e, pak, biti sklopljen otvoreni brak radikala i DSS-a. ^uje-

mo izjave iz kampa DSS – Nova Srbija da su oni siti toga da ih ucenju-

je ostatak gra|anskog bloka i da }e formirati vlast sa radikalima, pri

~emu bi radikali za uzvrat dobili mesto predsednika skup{tine i da }e

sve biti oro~eno do kraja godine. To je vrlo otvoreni pritisak na gra-

|anski blok da snizi svoju cenu. Demokratska stranka ovo nije sre}-

no igrala i sutra ne}e biti jasno zahvaljuju}i kome je trajala ovako du-

ga gnjava`a i na koga pada odgovornost ako slu~ajno bude formira-

na negra|anska vlada. Trebalo je i}i redom, da onaj ko je dobio najvi-

{e dobije mandat i nedelju-dve, pa kad ga vrati, slede}i i tako dalje.

Onda bi bilo kristalno jasno ko je odgovoran za celu stvar. Ali na`a-

lost, Demokratska stranka ve} dugo vodi politiku, od kada su progla-

sili tu nesre}nu kohabitaciju, da oni nisu ni na suncu ni u hladovini,
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. nego u {atiranom hladu. I oni misle da se od toga mo`e napraviti po-

litika. Vide}emo, ali mislim da tu mogu grdno da se prevare. 

DSS igra za Srbiju vrlo lo{u politiku, jer svoj interes stavlja ispred in-

teresa zemlje. Njima je po{to-poto stalo da dobiju mandatarsko me-

sto i da imaju ve}inu u toj vladi, pa neka sve stoji, neka niko ni{ta ne

radi, nema veze, oni ho}e to i to je glavna stvar. I time dokazuju ono

{to se u teoriji kojom se ja bavim smatra prvim aksiomom, a to je nu-

`nost da politi~ari budu izabrani. Radikali shvataju da to nije stvar u

kojoj oni treba ne{to da odlu~e, oni ~ekaju {ta }e se desiti i na politi~-

koj sceni se ne vidi bilo kakva njihova aktivnost. Ono {to me vi{e ~u-

di je {to LDP nije imao nikakvu aktivnost. I oni su se demokratizova-

li, po~eli da li~e na Demokratsku stranku od koje su se odvojili. Kada

su u{li u parlament, odahnuli su – re{ili smo i to, ali posle toga nije

bilo neke akcije, iako je bilo mnogo prostora. Na~in na koji se sasta-

vlja vlada, kako se vode pregovori o Kosovu, sve je to veliki prostor za

stranku koja ho}e da ima stvarno normalan, realisti~an program.

Uzmite samo Kosovo, pa ne daj bo`e da nam Rusi sutra ulo`e veto. Za-

padne zemlje }e krenuti da ga priznaju i Srbija }e, u situaciji u kojoj

nema formalne odluke Saveta bezbednosti, mo}i s punim pravom da

prekida odnose sa tim zemljama. To mo`e da je gurne u toliku samo-

izolaciju i katastrofu nevi|enih razmera da sve ono iz devedesetih

mo`e jo{ jednom da se ponovi.

Ima mnogo sukoba, surevnjivosti koje tinjaju i koje dr`ava, ako tole-

ri{e takav gra|anski rat niskog intenziteta, mo`e silno da pogor{a.

Dr`ava i slu`i tome da se takve stvari dr`e pod pritiskom, da se takve

stvari istra`uju, ka`njavaju, da prekr{ioci idu na izdr`avanje kazne.

Ako dr`ava to ne radi, onda njeno postojanje nema svrhe. Naravno,

oni sve podre|uju politi~koj koristi i onda je zgodno vr{iti pritisak na

izdajnike. Pa {ta ako nekoga negde ubiju, pa {ta ako se religiozni red

tretira kao ~isto teroristi~ka organizacija? Zemlja sa toliko konflika-

ta, koja nikada u novijoj istoriji nije imala ustanove koje te konflikte

reguli{u, mnogo rizikuje upu{taju}i se u ovakve stvari. To mo`e da se

otme kontroli, toliko da sutra prakti~no ne smete da iza|ete na ulicu.

Pogledajte listu, u Beogradu za 24 sata bude oplja~kano po dvadeset-

trideset lokala i radnji. Kriminalna policija treba time da se bavi, a ne

da juri svoje politi~ke protivnike. Evropska unija mo`e da uradi sve

{to mo`e da bi Srbiju imala sutra kao partnera, ali Evropska unija ne-

}e do}i ovde sa trupama da rastera neku gangstersku bandu, ako se

ona do~epa vlasti. Ako se mi uskopistimo i po~nemo da ludujemo,
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Evropska unija }e nas jednostavno ostaviti. Ako odlu~imo da imamo

brlog u svojoj ku}i, njima }e biti vrlo `ao, ali oni ne}e do}i i kazati –

Ej bre, u brlogu si, sad }u da te istu~em, pa }u da te sredim, da te oku-

pam, operem. Ne, to se ne}e desiti, jer Unija po~iva na koncepciji da

akteri toga kluba moraju biti ura~unljivi. Ako se neko blesavi i pravi

neura~unljiv, to }e izazvati veliko `aljenje, ali niko ne}e do}i da ga

u~i pameti.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Miroslav Prokopijevi}, a sada slu{ate Vladimira Todori}a,

pravnika, saradnika Instituta za evropske studije, urednika Srpske

pravne revije i ~lana nedavno osnovanog Pravnog saveta Liberalno-

demokratske partije.

Vladimir Todori}: 

Nije neverovatna ova pretnja da }e se formirati manjinska vlada DSS-

a sa Novom Srbijom, uz podr{ku radikala, iako radikalima verovatno

vi{e odgovara da idu na izbore. Ali i ta vlada bi bila stabilnija i odr`i-

vija nego ova druga, koju poku{avaju da sklope ve} skoro tri meseca.

Glavni pregovara~i u toj vladi koja }e se mo`da sklopiti, a mo`da ne-

}e, su Demokratska stranka i DSS. Te stranke nisu nastale ju~e. Se-

}ate se koalicija DEPOS i Zajedno, protesta ’96/97, sukoba koji je sve

vreme postojao me|u njima. To se ponekad obja{njava surevnjivo{}u

lidera, ali to nije ta~no. To je ideolo{ki sukob, koji se devedesetih

otvoreno priznavao. Isti obrazac se ponovio posle 2000. godine, kada

je zbog izbora formirana koalicija. Ta vlada se raspala posle izvesnog

vremena, to jest ponovio se isti scenario. Te dve stranke ve} dugo ne

priznaju tu podelu, prenebregavaju ono zbog ~ega su se sva|ale deve-

desetih. 

U pregovorima o novoj vladi oni su lako postigli konsenzus o pet prin-

cipa, jer su ti principi uop{teni kao i borba protiv ozonske rupe ili `e-

lja da u svetu vlada mir. Ti principi su: podr{ka dr`avnoj strategiji za

Kosovo, evropske integracije, saradnja sa Hagom, borba protiv siro-

ma{tva, stabilna ekonomija i borba protiv kriminala i korupcije. Na-

ravno da su se odmah saglasili. I onda je do{ao {esti, pa nulti princip,

to jest me|usobne ucene pri podeli vlasti. Nije samo jedna strana uce-

njivala drugu, nego je i druga ucenjivala prvu. Razmimoila`enja zbog

{estog i nultog principa pokazuju da je vremenom natalo`eno ogrom-

no nepoverenje jednih u druge. To nepoverenje imaju pre svega bira~i
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. te dve stranke, a ne stranke. Ko~nica njihovom konsenzusu su bira~i i

cena koju bi mo`da platili ako iznevere politiku koju su dogovorili na

izborima. U onih pet principa nigde se ne pominje koren njihove ideo-

lo{ke podele, a to je odnos prema ratovima, u~e{}e dr`ave u njima. 

Kada ne razgovarate o korenu psihi~ke bolesti, ona se razvija dalje.

Ako primenimo frojdovski pristup problemu, treba da razgovaramo o

onome {to se desilo u detinjstvu na{ih stranaka. One su imale razli-

~it odnos prema onome {to se de{avalo u Hrvatskoj i Bosni, razli~ito

su se odnosile prema zlo~inima i ratu. A onda su potpuno prestale da

razgovaraju o tome kada je prevladao strah u javnoj raspravi o tim te-

mama. Taj strah je postao razumljiv posle atentata na premijera \in-

|i}a, jer ako je premijer ubijen zbog svog politi~kog stava, za{to bi,

na primer, novinari ili nevladine organizacije ulazili u te opasne te-

me i rizikovali svoj `ivot i `ivote svojih porodica? I nije se upla{ila sa-

mo doma}a politi~ka scena, upla{ila se i me|unarodna zajednica i

prestala da insistira na re{avanju pitanja koje je na{e pitanje broj je-

dan. Oni su se zapitali da li su previ{e pritiskali Srbiju, da li su time

proizveli kontraefekat i ohrabrili antiha{ke snage koje su ubile pre-

mijera \in|i}a. 

Svejedno, posle tog ubistva je postalo logi~no da svako ko zaista ho-

}e da uredi ovu zemlju mora da se suo~i sa te{kim pitanjem devede-

setih. To mora da se u~ini, ne zbog vapaja za pravdom iz groba i op-

{tih moralnih normi, nego zbog neophodnosti da imate normalne dr-

`avne institucije, a ne paralelne mehanizme mo}i. Na kraju krajeva,

kao politi~ar morate biti spremni da stavite glavu u torbu. Ako izbe-

gavate opasne teme i pri~ate o belim {engenskim listama, kandidatu-

ri za ~lanstvo i pomo}i mladim bra~nim parovima, vi se u stvari nada-

te da }e vam neutralni stav omogu}iti bolju saradnju sa ostalima u

budu}oj vladi. Me|utim, ako projektujete tu politiku na du`i rok, vi

}ete samo produbiti podele na politi~koj sceni. Politi~ar ovde mora

da stavi glavu u torbu zbog svih gra|ana koji odbijaju da se poistove-

te sa dr`avnom politikom koja je vo|ena devedesetih i koji `ele da vi-

de novu Srbiju. Ti gra|ani su na liniji odbrane tako shva}enih dr`av-

nih interesa i oni razumeju da dr`ava mo`e biti jaka samo ako je sta-

bilna. Postavlja se pitanje kako smo bili toliko naivni da dopustimo

politi~arima da, kada im to odgovara, budu u istom ko{u, a da, kada

im to ne odgovara, be`e kud koji. Taj ko{ je u stvari set politi~kih pi-

tanja koja se vuku od devedesetih. Koliko god bih ja voleo da sada

razgovaramo o na~inima ulaska u Evropsku uniju i o novoj ekonom-
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skoj regulativi, na stolu nas ~ekaju va`nije teme: status Kosova, ten-

dencija samoizolacije nacionalne politike i privrede, pitanje ratova i

ratnih zlo~ina, problemi kontrole bezbednosnog sektora i reforme

pravosu|a, monopolizacije tr`i{ta i tako dalje. 

Ono {to na{u politi~ku elitu stavlja u isti ko{ je isti odnos prema tim

pitanjima. Ako mi ne vidimo da se oni su{tinski razli~ito odre|uju

prema tim pitanjima, normalno je da postavimo pitanje – Izvinite, a u

~emu se vi razlikujete? Da li je razlika samo u tome da ste vi podelje-

ni u razli~ite interesne grupe, koje se bore za dominaciju u budu}oj

vladi? Jo{ malo, pa }e po~eti da se rokaju, oni se igraju rimskih stoli-

ca, jer nema dovoljno plena za sve. Prvo su bili zajedno i Kari} i Radu-

lovi}, pa kada nije bilo dovoljno plena za sve, tajkuni su odlu~ili da

Kari} mora da ode. Onda je oti{ao i Radulovi}, pa }emo videti ko je

slede}i. Zbog toga je pitanje Delte, Beka, \uni}a trenutno najva`nije

politi~ko pitanje u Srbiji. Zapitajte se malo, kako je toliko lako kriti-

kovati Ko{tunicu i druge politi~are, svi peru usta i pod njima, a kada

se do|e do Mi{kovi}a i ekipe, svi junaci nikom poniko{e? Dozvoljava-

mo im da pove}aju broj zaposlenih sa deset hiljada na dvadeset hilja-

da, slede}e godine }e to biti trideset, ~etrdeset hiljada, pa }e re}i – Bez

nas ova zemlja ne mo`e da radi. Pa izvinite, molim vas, onda nije tre-

balo napu{tati komunizam, jer je on zapo{ljavao po sto hiljada ljudi

u jednoj firmi. I ako ve} zapo{ljavate toliko ljudi, pa gde vam je dru-

{tvena odgovornost, valjda brinete o tome {ta }e sutra biti sa njima?

S druge strane, oni i ne treba da pokazuju dru{tvenu odgovornost,

oni jure svoj profit i mo`e im se, na kraju krajeva. Ovo je kritika upu-

}ena onima koji su du`ni da kontroli{u to stanje i koji dopu{taju da

se izvitoperi volja gra|ana iskazana na izborima. Za {ta god da glasa-

mo, ispada da to nije bitno, jer neko drugi vu~e konce. 

Prvo treba priznati da postoji politi~ka podela i biti dovoljno hrabar,

pa re}i da zauzima{ druga~iji stav od onih sa kojima }e{ mo`da mo-

rati da bude{ u vladi. Onda treba videti kako prevazi}i tu politi~ku

podelu, koja Srbiju ~ini realno nestabilnom dr`avom. Ta nestabilnost

se pre svega hrani skrivanjem te podele i time {to se o njoj ne raspra-

vlja. Vrhunska je podvala govoriti da stalno otvaranje novih tema

ohrabruje ekstremizam. Kada prika`ete video snimak [korpiona ili

ne~eg sli~no nepobitnog, svako normalan sagne glavu, }uti i ose}a

mu~ninu, ali mu je drago {to je video ne{to novo, ne{to {to do tada ni-

je znao, jer samo na osnovu ne~ega {to zna{ mo`e{ da donese{ svoj

sud. A kod nas se kriju dokazi pomo}u kojih bi ovo dru{tvo moglo da



132

27
.0

4
.0

7
. prevazi|e politi~ku nestabilnost. Taj stid koji ose}a svaki normalan

~ovek je dokaz da ovde ima snage da se ostvari elementarna politi~-

ka stabilnost, da funkcioni{e normalan parlamentarni demokratski

sistem. I dajte da vidimo sve te dokaze, to ide nama u prilog, nemojte

da se pokrivate dr`avnim interesima. 

Irelevantno je pitanje da li neko ovaj zapisnik sa sednice Vrhovnog

saveta odbrane mo`e da upotrebi protiv nas. Ja mislim da ne mo`e, to

nije dokaz genocida, to je dokaz me|unarodnog karaktera sukoba u

Bosni. I ne postoji samo interes dr`ave, postoji i gra|anski interes da

vidimo {ta je ova dr`ava uradila u na{e ime, sa na{im novcem, da vi-

dimo gde su zavr{avali ljudi koje smo mi slali u vojsku. Ja jesam gra-

|anin ove dr`ave i ho}u da branim njen dr`avni interes, ali ta dr`ava

pre svega slu`i da bi odbranila nas, gra|ane. Gra|anski interes je iz-

nad dr`avnog. A kada su iza{li ovi zapisnici Vrhovnog saveta odbra-

ne, svi su bili presre}ni {to se oni ne mogu upotrebiti za reviziju bo-

sanske tu`be za genocid. Kada su se prekju~e pojavili snimci sa Brio-

na, Mesi}evi su odmah udarili na HDZ i to upotrebili u politi~koj bor-

bi. Verovatno su ti snimci zato i isplivali. Ali politi~ke partije i posto-

je zato da bi se borile za vlast. Kod nas nijedna stranka ne koristi ovo

{to je isplivalo da bi napala drugu, da slu~ajno ne nastane zla krv u

pregovorima o vladi. I to se stavlja u orman sa ostalim kosturima.

Ljudi moji, to se ne mo`e sakriti, to }e pre ili kasnije iza}i, a {to pre

to bolje. Potrebno je da ljudi po~nu normalno da razgovaraju. Ovde

vlada razgovor ljubitelja slonova koji nikada nisu videli slona, ne zna-

ju kako izgleda, koliki mu je rep, kolika mu je surla, {ta jede, s kojim

`ivotinjama mo`e da `ivi, s kojima ne mo`e. Niko ne zna o ~emu se ra-

di, a svi razgovaraju. Politi~ke partije nam ne dozvoljavaju da ostvaru-

jemo demokratiju. Ne postoji ni{ta evropskije od slobodnih izbora, to

je tekovina zapadne civilizacije: sumnja i slobodan razgovor. Kod nas

vlada paradoks da se zabranjuje razgovor u ime odbrane dr`ave, a ti-

me se ona uru{ava. Zato bi trebalo gra|ani da po~nu da razmi{ljaju

kao mali dr`avnici, da brane dr`avu tako {to }e braniti sebe.

Kada po~ne tranzicija, oni koji imaju najbolje po~etne pozicije je naj-

bolje iskoriste. Politi~ari i postoje zato da bi upotrebili mehanizme

koji spre~avaju velike nepravde u tom procesu. Me|utim, devedese-

tih i pre njih kod nas se desila neverovatna preraspodela dru{tvenog

bogatstva, kroz zajam za Srbiju, otimanje stare devizne {tednje, Jugo-

skandik, Dafiment i ispumpavanje dr`avnog novca preko Kipra. Taj

gubitak iznosi vi{e od deset milijardi dolara. Novac je zavr{io u ruka-
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ma nekolicine ljudi koji su ostali netaknuti. I kada je po~ela tranzici-

ja, sinonim za nju kod obi~nog naroda je postao privatizacija, kao da

je to jedini element tranzicije koji postoji. Dvehiljadite godine je hi-

tro donet zakon o privatizaciji koji nije lo{, ali po njemu onaj koji ima

najbolje startne pozicije mo`e postati kolekcionar preduze}a, kupi}e

celu Knez Mihailovu ulicu, rukovodi}e celom distribucijom {tampe i

sli~no. Zakon o za{titi konkurencije je donet tek 2004. godine, a po-

~eo je da funkcioni{e krajem 2005. i jo{ nemamo nijedan slu~aj iz te

oblasti, a privatizacija je skoro gotova. Budimo iskreni, gre{ke poti-

~u iz tog perioda i ljudi koji su imali najbolje startne pozicije na{li su

put do svojih ljudi, i u Demokratskoj stranci, i vide}emo kako }e to da

se zavr{i. Vide}emo kome }e da pripadne NIS, odnosno ministarstvo

energetike. I DSS i G17 su doprineli tome da se formira zatvoreno tr-

`i{te koje izme|u sebe deli uzan krug ljudi, {to je prirodna prepreka

stranim investicijama. Vrhunac podvale je u tome da se za to okri-

vljuju tranzicioni gubitnici, a to su armije nezaposlenih, penzioneri i

ljudi koji su prestari da bi dobili novi posao, mladi koji be`e iz zemlje.

I sada su oni krivi {to tranzicija ne uspeva, jer su besni, pa na izbori-

ma glasaju za antireformske i antitranzicione snage. 

Stvorena je nova politi~ko-privredna sprega politi~ara koji ne `ele da

pola`u ra~une za svoje akcije i privrednika nasle|enih iz perioda izo-

lacionizma i {verca. To je klub uvoznika kojima ne odgovara ulazak

stranih investicija. ^ovek bi pomislio – ako je dr`ava u krizi, ako in-

stitucije ne rade, onda bi i ekonomska agenda morala da stane. Ma

kakvi stala, ona se ubrzava, privatizacija kao da mora da se zavr{i do

sutra. Nije ta~no da dr`ava ne funkcioni{e. Funkcioni{e, ali selektiv-

no, tamo gde to nekome odgovara.

Evropska unija uvek daje na~elnu podr{ku demokratskim snagama,

{ta god to zna~ilo, ali uvek kritikuje ono {to je lo{e. Ona kritikuje Za-

kon o crkvi, Zakon o restituciji crkvene imovine, Zakon o konkuren-

ciji, Zakon o za{titi potro{a~a, Zakon o stranim ulaganjima, Zakon o

dostupnosti javnih podataka i tako dalje, ali onaj portparol koji nama

prevodi ono {to Evropska unija ka`e }e re}i – Evropska unija daje po-

dr{ku ovoj vladi i sve gre{ke koje smo mo`da napravili }emo ispravi-

ti u hodu. Javlja se nova politika na{eg uslovljavanja. Evropska unija

je upla{ena alternativom koja postoji u odnosu na ovaj isti ko{ demo-

kratskih snaga. Oni se pla{e dolaska radikala na vlast, a ovi na{i su

to videli i onda govore – Ho}emo u Evropsku uniju, ali ne mo`emo ba{

sve da postignemo. Zavladala je politika svesne samoobmane: oni
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. nas kao podr`avaju, a mi kao ho}emo da u|emo u Evropsku uniju. Ta

politika svesne samoobmane je najbolje pokazana kada je na{ parla-

ment poku{ao da izglasa rezoluciju o pridru`ivanju Evropskoj uniji.

Ona je usvojena 2005. godine, posle trodnevne rasprave, kada se vla-

daju}a koalicija dogovorila sa Srpskom radikalnom strankom da iza-

|e iz sale za vreme glasanja, da ne bi ispalo da neko u Srbiji glasa pro-

tiv Evropske unije. Onda je uz pomo} socijalista izglasana ta rezolu-

cija. Pa ako to nije samoobmana, onda stvarno ne znam {ta je. I kakvi

su efekti te rezolucije? – Nikakvi. Dajte da probamo ne{to drugo, mo-

`da }emo uspeti da proizvedemo motor koji }e pogurati ovu zemlju

da uradi reforme koje treba da uradi. Ali deo krivice je zaista na

Evropskoj uniji, u njenoj ambivalentnosti i nejasnoj politici, koji su

proizveli velike potrese na doma}oj politi~koj sceni. Ne mo`e Evrop-

ska unija istovremeno da podr`i ustav Srbije, u kojem se ka`e da je

Kosovo neodvojivi deo Srbije i da onda podr`i Ahtisarijev plan. Ne go-

vorim da je jedno dobro, a drugo lo{e, ali ne mo`e{ izabrati oba.

Termin – narodnja~ka, koji postoji od Nikole Pa{i}a, nije dovoljan da

se defini{e politi~ki identitet stranke. Mnogo zavisi od toga kakav je

narod. Zamislite narodnja~ku stranku u Holandiji, koja }e biti kon-

zervativna u o~uvanju liberalnih vrednosti i stalnom pokretanju dru-

{tva napred. Kod nas pre svega treba napraviti podelu izme|u kon-

zervativnih i reformskih stranaka. Nepriznavanje te podele je osnov-

ni razlog za{to stranke koje pregovaraju o vladi ne mogu da se dogo-

vore. Priznajte, zaboga, da me|u vama postoje razlike i nazovite ih

pravim imenima. Konzervativna stranka je ovde DSS. Ona i njeni

podrepa{i tvrde da oni ~uvaju na{u drevnu tradiciju, ali oni su u stva-

ri nastavlja~i najskorije istorije iz devedesetih, i to ne iz ideolo{kih,

ve} iz ~isto oportunih razloga. Oni se udvaraju lenjosti i tradicional-

nosti koja postoji u svakom dru{tvu, koja je zasnovana na ube|enju

da smo mi dovoljno dobri i da ne treba da se menjamo, a i ako treba

da se menjamo, za to je potrebno dugo vreme. Izvini, molim te, vreme

nije dovoljno, potrebno je da se ne{to uradi u tom vremenu, ne mo`e{

samo sedeti na stolici, pu{tati kosu i nokte i ~ekati da vreme uradi

sve. To vreme mora biti ispunjeno aktivno{}u. U svakom poslu }ete

na}i ljude koji samo sede i kritikuju druge koji rade. Oni se nazivaju

trutovima, a za ove druge smo videli kako kod nas zavr{avaju.

Svetlana Luki}: 

A {ta je sa Demokratskom strankom?



Vladimir

Todori}

Vladimir Todori}: 

Demokratska stranka je nekada zaista bila sinonim za taj isti ko{ o

kojem smo pri~ali. Tu su bili i Kosta ^avo{ki, Nikola Milo{evi} i \in-

|i} i Ko{tunica i uvek je postojala ta ambivalentnost, koja se vreme-

nom smanjivala. Ona je nestala u periodu od 2001. do 2003. godine.

Onda je opet poja~ana potrebom stranke da pove}a postotak podr{ke

na izborima. Ljude koji nekada podr`avaju Demokratsku stranku, a

nekada Liberalno-demokratsku partiju optu`uju da sede na dve stoli-

ce. Mislim da to nije ta~no i da je problem u tome {to Demokratska

stranka sedi na dve stolice i ne `eli da se opredeli. Ako sada bude for-

mirala vladu, zna}emo koju stolicu je odabrala. Politi~ari se boje da

stave glavu na panj. Ali ti si izabran da to radi{, za{to si se guzio da

bude{ vlast? Ako si vlast, nemoj da nalazi{ izgovore, radi taj posao, pa

kud puklo da puklo. 

Trudili smo se da Srebrenicu, [korpione, ubistvo \in|i}a objasnimo

reduciranjem {ire slike koja je postojala o ratovima i o ubistvu \in|i-

}a. Poku{ali smo da uklapamo male delove mozaika da bismo na kra-

ju uspeli da vidimo celu sliku. Nedostaje nam jo{ svega nekoliko de-

lova i neko }e uskoro mo}i i morati da ka`e {ta se zaista desilo. Ne}e{

mo}i ve~no da marginalizuje{ politi~ku pozadinu atentata pri~om o

su|enju Legiji i ekipi, zato {to je to su|enje gotovo. Mora}e{ da smi-

sli{ ne{to drugo. Ne}e{ mo}i zauvek da izbegava{ pri~u o pravnoj kla-

sifikaciji rata u Bosni i Hercegovini, to jest pitanje da li je to bio gra-

|anski rat ili agresija, a moje mi{ljenje je da je to bila agresija i Srbi-

je i Hrvatske. Uskoro }e{ morati da pristupi{ pisanju istorije. Mora-

}emo da se saglasimo o skora{njoj pro{losti da bismo mogli budu}-

nost da zasnujemo na stabilnoj politici. O~ekujem jo{ neki poku{aj

da se izmisle nove teme, koje bi skrenule pa`nju sa pravih problema.

Ali to ne}e uspeti. Dr`avne institucije ne mogu biti skloni{te tajkuna

i zlo~inaca iz devedesetih, one moraju biti ~iste.

Su|enje za atentat }e pru`iti osnovu za novo su|enje, koje se ne mo-

ra odvijati u sudnici. Pravo nije ekskluzivno limitirano na sudije,

advokate i tu`ioce. Bez pravde nema morala, a moral funkcioni{e u

celoj zajednici. Svi }emo da pri~amo o tome, pri~a}e se po novinama,

pri~a}e se po skupovima i stranke ne}e mo}i da pobegnu od toga. To

}e ih proganjati zauvek, dok ne budu re{ile da se suo~e sa tim pita-

njem. Ve}ina tih demokratskih stranaka }e sa olak{anjem do~ekati

kraj ovog su|enja i osudu izvr{ilaca zlo~ina i poku{a}e da sve to sklo-

ne u stranu. Moramo ote`ati posao bilo kojoj politi~koj partiji koja
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. namerava da ovo pitanje gurne u stranu, moramo je stalno podse}ati

na nelagodno pitanje politi~ke pozadine tog ubistva. Pitanje je samo

da li }e to proizvesti zamenu nekih politi~ara novima ili }e proizvesti

zamenu ove politike novom. Oni }e poku{ati da zamene samo neke

ljude, a da politika ostane ista.

Ako branim Dejana Anastasijevi}a, branim sebe i svoje pravo da i su-

tra ka`em {ta mislim. Partije koje smo izabrali ne dopu{taju da se po-

krene javna rasprava bez straha. I vide}ete, ni{ta se ne}e desiti zlo-

~incima koji su bacili bombu na stan Dejana Anastasijevi}a. To se de-

{avalo toliko puta. Oni samo ~ekaju da ta pri~a iza|e iz novina, da ne-

{to drugo do|e na naslovnu stranu i da ka`u – Policija radi svoj po-

sao, istra`ne radnje su u toku, zbog interesa istrage ne mo`emo ni{ta

da ka`emo. ^ovek je napadnut zbog toga {to je kritikovao DB i sada

vi poga|ajte ko ga je napao. Mo`da bi Jo~i} i DSS voleli da mogu da

uhvate napada~a, ali pla{im se da oni vi{e nemaju kontrolu nad tim.

Izabrali su takvu politiku i sada ne mogu da pobegnu od nje, postali

su njeni zarobljenici. Ne mogu da kontroli{u proizvod sopstvene po-

litike. Istina je da vrana vrani o~i ne vadi, ali i Milo{evi} je dugo ga-

jio tog besnog psa, koji ga je na kraju ujeo. Posle pada Milo{evi}a, oni

su mo`da poku{ali da na|u za{titu u DS-u, pa kada su videli da }e si-

gurno biti privedeni pravdi, na{li su drugoga i taj im za sada obezbe-

|uje za{titu. Kada vide da vi{e ne mogu da se pouzdaju u njega, po~e-

}e da razmi{ljaju – Ko }e biti na{ novi za{titnik, koga da postavimo za

novog lidera demokratske Srbije? 

Kada oni budu osetili da su ugro`eni, mi }emo osetiti kako se ne{to

menja, kao {to smo osetili promene krajem 2003. godine. ^ak sam

sklon radikalnom i ekstremnom zaklju~ku da oni nikada ne}e oti}i

milom, nikada ne}e prepustiti vlast, zato {to su je toliko puta zloupo-

trebili da im ne gine neka krupna, ozbiljna kazna. Mo`da se vi{e ne-

}e toliko ~esto slu`iti ubistvima i premla}ivanjima, mada koliko vidi-

mo to i dalje ostaje legitimno sredstvo politi~ke borbe, nego }e se vi-

{e slu`iti smicalicama i kontrolom nad medijima i marketin{kim

agencijama. Mo`da gre{im, mo`da }e vreme promeniti sve, mo`da }e-

mo im dati amnestiju, pa }e se oni sami povu}i. Ali previ{e im se svi-

|a vo`nja biciklom, a mi ih gledamo i molimo kao deca – Daj mi jedan

krug. A oni odgovaraju – Nema teorije, svi|a mi se da vozim i ne}u da

si|em sa bicikla. 



Petar

Lukovi}

Svetlana Luki}: 

Pre nego {to ~ujete zastupnika Ru`ice \in|i}, Sr|u Popovi}a, mali

predah uz d`ez standard: Petar Lukovi} na promociji Pe{~anika u se-

lu Star~evo.

Petar Lukovi}: 

Malo je falilo da danas ne do|em u Star~evo. Naime, ja tri dana ne mo-

gu da iza|em iz solitera, ne radi mi lift. Ja sam, za razliku od Anasta-

sijevi}a koji `ivi u prizemlju, jo{ pre trideset pet godina prihvatio Ko-

jadinovi}ev predlog i `ivim na dvanaestom spratu. I{ao sam na pijacu

u subotu i zajebao sam se, kupio sam petnaest kila zeleni{a i sat i po

sam se peo do svog stana. Onda je i{ao prilog na Televiziji Beograd o

dve zapadne kule Beograda. One imaju po dvadeset sedam spratova i

liftovi ne rade ve} ~etiri meseca. Ti ljudi vi{e uop{te ne izlaze iz ku}e,

stalno su u pi`amama. Za{to bi se i obla~ili, gde }e da idu? I televizij-

ska ekipa je oti{la tamo kao u zoolo{ki vrt, da svi vidimo kako `ive ti

ljudi. Pazite ovako, da vam ka`em {ta bih ja uradio. Prvo bih kidnapo-

vao TV ekipu i ne bih ih pu{tao dok ne poprave lift. Popizdeo sam dok

sam gledaj taj prilog, izvinite. To je politika. Znao sam da }u da idem

kod vas i re{io sam da odgledam vesti, da budem pametan kad do|em

ovde. I ide saop{tenje onog Andrije Mladenovi}a iz DSS-a, ka`e on –

Gra|ani treba da imaju nade da }e se vlada pre formirati nego {to se

ne}e formirati. Zabole me, izvinjavam se, zabole me. I onda ide jo{ lu-

dila, ka`e on – Mi pregovaramo, ali ako ne bude rezultata, ne}emo sa-

mo mi biti krivi. Pa dobro, ko }e biti kriv? Ka`e – Predstavnici svih

ostalih politi~kih partija u skup{tini. Jebote, stani, polako, to je kao

da se Ceca i ja dogovaramo da do|emo u Star~evo ve~eras i mi se ne

dogovorimo i onda ste vi krivi {to mi nismo do{li. Pa {ta je slede}i ko-

rak? – Mi gra|ani }emo biti krivi {to nije formirana vlada. 

Da li neko stvarno pomi{lja da }e nam biti bolje kada bude bilo vlade?

Mi smo dokazali da mo`emo i bez vlade i bez skup{tine i bez ustav-

nog suda, da mo`emo bez i~ega. I verujte, i kada se formira vlada, bi-

}e isto kao da vlada nije formirana, ni{ta se ne}e promeniti. Vi ne}e-

te primetiti razliku, ovima iz onog solitera }e biti potpuno svejedno,

do idu}e godine }e biti u pi`amama i to je dr`ava u kojoj mi `ivimo.

Moja majka je penzionerka, gotovo nepokretna i ja di`em njenu pen-

ziju. Da bih dizao njenu penziju, po{to ona ne mo`e da ode do banke

da potpi{e ovla{}enje, ja moram da fotokopiram njenu zdravstvenu

knji`icu i li~nu kartu, da odem kod lekara, na komisiju, da sve to ko-
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. piram, pa da odem u sud, pa da mi sud zaka`e kada da do|em, pa da

~ekam kolima sudsko ve}e koje }e da ode do moje majke da vidi da je

ona nepokretna, pa da tim kolima koja ja pla}am vratim sudsko ve}e

u sud – i tako svaka tri meseca. Ja odem u banku i pitam ih – Da li ste

vi normalni? Ja svaka tri jebana meseca moram to da radim, izgubim

pet dana na to. Evo vam broj telefona, plati}u vam taksi, hajde kod

moje majke da vidimo da li je `iva ili nije. 

Moja `ena je na bolovanju i to jako te{ko bolesna, nebitno za celu pri-

~u, ali je bitno to {to ja umesto nje idem da svakog meseca uzimam

bolovanje na Zvezdari. Me|utim, bolovanja za op{tinu Zvezdara ne

odobravaju samo na Zvezdari. Neki idiot je smislio da se svake nede-

lje menja ta jedinica, dakle, jedne nedelje je to na Zvezdari, druge ne-

delje idem na Vo`dovac, pete nedelje treba da idem u Mali Mokri Lug

i tako obilazim osam op{tina. Sad zamislite, iz osam op{tina do|e de-

vetsto ljudi koji ~ekaju da uzmu bolovanje i svi stoje i }ute. Ja, narav-

no, kad do|em na red pitam – Jebote, je li ovde neko normalan? Oni

ka`u – Ne znamo, to je rekao Tomica Milosavljevi}. Pa jebo vas Tomi-

ca Milosavljevi} i G17 plus i ra~uni i Mla|an Dinki}, sve vas jebalo, i

PDV. To je politika, nisu valjda politika Ko{tunica i Boris Tadi}, boli

me dupe za njih dvojicu. 

Da}u vam jo{ jedan, poslednji primer koji je spektakularan. Uskoro

isti~e rok, ka`e kampanja u novinama, za promenu zdravstvenih

knji`ica. Jebote bog, to je ludilo, menjamo zdravstvene knji`ice, spe-

cijalno oni koji su nezaposleni i na birou, gde je i moja supruga. Pri-

bli`ava se dead line, do|em u tu ulicu i ne mogu da u|em u zgradu.

Za{to? – Zato {to petnaest hiljada ljudi poku{ava da u|e da tra`i for-

mulare. Hajde, uzmem formulare. [ta mi je potrebno? Stara zdrav-

stvena knji`ica i, ka`e, obrazac dva svedoka. [ta je obrazac dva sve-

doka? Obrazac dva svedoka je slede}e – ja dva `iva ~oveka moram da

odvedem u op{tinu i prvo sam pomislio da oni moraju da napi{u da se

moja supruga zove Vi{nja i da oni znaju da je ona `iva i zdrava i da je

korisnik otkud znam ~ega. Ne, ta dva ~oveka, od kojih je jedan bio

moj prijatelj, a drugog u `ivotu nisam video, obojica pod materijal-

nom, krivi~nom i ne znam kakvom odgovorno{}u garantuju da moja

supruga nema primanja ve}a od 7.260 dinara. Pa jebo te bog, odakle

oni znaju koliko ona prima? Pa ja ne znam koliko ona prima, pa {ta

njih boli dupe koliko ona prima i kako oni mogu da znaju koliko ona

prima i kako mogu da potpi{u koliko ona prima? Odakle vam cifra od

7.260 dinara? Hajde, tri sata ~ekamo tamo, popizdeli. Otpustim ovu



Petar

Lukovi}

dvojicu, uzmem knji`icu, trk u Bo`idara Ad`ije, pet sati, {est sati ~e-

kanja, do|em na red, ka`e ona – Dobili smo obave{tenje iz ministar-

stva zdravlja, Tomica Milosavljevi} u ostavci pi{e – Od danas se obu-

stavlja izdavanje zdravstvenih knji`ica. Ja rekoh – [ta ka`ete, pa za-

{to? Ka`e – [ta ja znam, dobili smo obave{tenje i ne izdajemo zdrav-

stvene knji`ice. Pitam je – A {ta }e sad da rade ovi koji su dobili nove

knji`ice? Pa, ka`e – Oni }e verovatno da ih menjaju. Pitam je – Pa gde

sad ovu staru knji`icu da overim? Ka`e – Ja }u da vam je overim, evo,

dajemo vam na tri meseca. Ja sutra kupim novine i odem na internet,

mislim sada }e to biti neka velika tema, obja{njenje, konferencija za

{tampu – za{to je zaustavljeno menjanje zdravstvenih knji`ica, ot-

kud znam, vehabije, vlada, Kosovo, ne znam {ta, kako ja mogu da

znam za{to je zaustavljeno, nemam pojma. Nigde, ama nigde, i ako

sam ikada sumnjao da se dr`ava potpuno raspala, tada sam video da

je raspadnuta. Pa ~ekaj bre, jebote, tu su silne pare ulo`ene, pa ljudi

be`e s posla da bi doveli dva svedoka u op{tinu. Osnov svake dr`ave

je briga o gra|aninu, to je osnov, to je preambula, ne ustava, to je pre-

ambula `ivota u svakoj dr`avi – briga o gra|aninu. Tako da smo mi

ovde non-stop `rtve i to dobrovoljne `rtve. 

Ljude je strah da bilo {ta ka`u u tom jebenom redu u op{tini. Mislite

da je sem mene bilo ko bilo {ta rekao? Ma niko ni{ta, svi }ute. Da su

im rekli da dovedu pedeset svedoka, doveli bi pedeset svedoka. Da li

smo mi toliko otupeli da svaku stvar koja nam se ka`e moramo da

uradimo, a da uop{te ne postavljamo pitanje svrsishodnosti, za{to,

kako, zbog ~ega? Ne mogu da verujem da ljudi stvarno sede pred ekra-

nom i brinu da li }e biti vlade ili ne}e. Ma boli me dupe da li }e biti vla-

de, sasvim mi je svejedno da li }e biti vlade. I ako je bude, bi}e to idi-

otska vlada. Kakva mo`e da bude vlada posle ovakvih mu~enja? Da je

seks u pitanju, dete bi bilo kreten, pa mora da bude idiotska, pa ne

mo`e da bude druk~ija nego idiotska. I {to bih se ja sad zbog toga uz-

bu|ivao? Zna{ ono, kad do|em kod mame, mama ka`e – Jao, jo{ nisu

formirali vladu. Do|e mi da udarim mamu, jebote, nema{ druga posla

nego da brine{ o vladi, boli me dupe za vladu. Ja bih stra{no voleo da

pro~itam pri~u o ljudima u tom soliteru, ali nama je to normalno, jer

posle te reporta`e ona ka`e – A sad da ~ujemo jednu pesmu. Super,

haj’mo i drugu pesmu da ~ujemo. Koliko god ja optu`ivao dr`avu da

je idiotska, kretenska, nemojte da se la`emo, ogromna krivica je i na

ljudima. Mi nismo ni{ta bolji od te dr`ave. 
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Luksemburg da radi, da onaj koji `ivi u Luksemburgu sanja o veli-

kom Luksemburgu? Ili onaj u Monaku, veliki Monako, jeste li ikad

~uli za to? Pa, imate u Bosni tu Republiku Srpsku, ogroman neki pro-

stor, a nema ~oveka, pro|ite gore, nema ~oveka, |ubre na sve strane,

ise~ene {ume i nigde nema ljudi, katastrofa. I {ta je to? To je teritori-

ja. I {ta ako se otcepi Kosovo, {ta }e da se desi toga dana u Srbiji? Sa-

mo bih voleo to da vidim. Ho}e li do}i do turbulencija na Suncu, ho}e

li presu{iti reke, ho}e li pasti nebo, {ta }e biti? – Ni{ta ne}e biti, ni{ta,

`ive}emo kao i sad. Ka`u – ote}e nam. Pa {ta ima da im da{ kad ga ne-

ma{? Pa nema{ ga. Sad ja ne mogu vama da dam milion dolara koje

nemam, ali ja }u da dr`im tablu – Ne dam milion dolara. Evo, sad }u

da iza|em na ulicu i ne dam milion dolara. Nemam ih, ali ih ne dam.

Na{ odnos prema tom svetu, evo sad je neki moj prijatelj doveo svog

prijatelja u selo kod Zrenjanina, a prijatelj mu je crnac iz Kenije – i ce-

lo selo pobeglo u {umu. Ja razumem da ~ovek ne{to ne zna, da nije

obrazovan, ali kad po~ne{ da pri~a{ sa njim, on sve zna, svi sve znaju

o svemu. Sedne{ u taksi, pa sve sazna{, taksista ti sve ka`e, nikad ni-

je bio u inostranstvu, ka`e odmah, ali on ima ro|aka u Nema~koj ko-

ji }e ti re}i kako njima stoji industrija, sve je to sranje, ti Nemci su

govna. A tetka mu pri~a u Francuskoj, to je da se usere{ kako je tamo

lo{e, a specijalno lo{e je na Islandu i nigde ne valja ni{ta, prijatelju,

ja da ti ka`em, najbolje je kod nas ovde. I svi oni znaju sve, nema po-

trebe Srbin da ide u inostranstvo. Nigde nije i{ao, nikog nije upo-

znao, ali on sve zna. Ta vrsta, moram da ka`em, genetskog ludila ov-

de se {iri. Niti gledaju televiziju, niti znaju jezik. [ta }e njemu jezik

kad on zna srpski? Kakvi smo u mom soliteru, kad bih ja rekao – Haj-

de da damo pare da se popravi lift, pola zgrade do petog sprata ne}e

nikada dati, ne}e, boli ga dupe. Ja deset godina nisam imao vode na

svom spratu i mi ka`emo – Da kupimo hidrofor. I pristane dvanaesti,

jedanaesti, deseti i deveti sprat, a osmi, pa ko vas jebe, ne}e. ^uvena

srpska pri~a o solidarnosti, ljubavi, gostoljubivosti, aha, se}amo se. 

Imali smo tribinu u Valjevu, pa sam se raspravljao sa Biljanom Kova-

~evi}-Vu~o, koja veruje da postoji proevropska Srbija, a za{to? – Zato

{to su se tako izjasnili u anketama. Pa da pita{ bilo koga ovde da li si

budista, on }e re}i – jesam, da li si Indijanac – da, mo`e, jesi li za Evro-

pu – jesam, a jesi li za Hag – jesam, a jesi li da hapse Mladi}a – jesam,

jesi li za to da ne hapse Mladi}a – jesam. Za sve jeste. Srbija je kao

najgora vrsta alkoholi~ara, koji odbija da prizna da je alkoholi~ar, a
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vi ne mo`ete da le~ite osobu dok ne prizna da je alkos. I na kraju, evo,

dajem vam primer. Prvi {trajk gla|u je zvani~no zapo~eo 1820. godi-

ne u Americi. [trajk gla|u je u stvari vrsta opomene. On stupa u

{trajk gla|u s idejom da nekoga natera da ispuni njegove zahteve, ali

da ne umre pri tom. I cela ideja {trajka gla|u je u tome da taj od koga

se ne{to tra`i to ispuni da ovaj ne bi umro, jer ako bi umro, na njega

bi pala krivica i te{ko bi se izvukao iz toga, to je cela ideja. I koliko ja

znam, milion puta su ljudi {trajkovali gla|u i u`asno retko se desi da

neko umre, to bude skandal koji je i moralni i krivi~ni. Kod nas su za

mesec dana umrla dva {trajka~a gla|u. Jedan je umro u Ni{u, drugi je

umro u [apcu. I {ta se desilo? – Ni{ta, njihove kolege su nastavile da

{trajkuju gla|u. Da li je neko iz vlade ne{to uradio? – Ne. Da li je to

uop{te neko primetio? – Ne. Ceo sistem {trajka gla|u je obesmi{ljen,

posle ovoga svako ko u Srbiji {trajkuje gla|u mo`e da umre, pita}e ga

– Za{to si uop{te {trajkovao gla|u, ko ti je kriv? [ta }e{ da postigne{?

– Ni{ta, ima da umre{ i ni{ta ne}e biti ispunjeno. Kao {to je obesmi-

{ljeno pitanje ~emu vlada, kada se pokazalo da mi mo`emo bez vlade.

Je l’ mo`emo? – Mo`emo. Skup{tina? Ne vidim da nam treba uop{te

ikada, vlada donosi uredbe, sve funkcioni{e super. I {ta nam vi{e tre-

ba u ovoj zemlji? Ne treba nam ni{ta vi{e. Eto, trebaju nam ti obrasci,

ta administracija, neke pare da primamo i super mi `ivimo, eto.

Svetlana Luki}: 

Govori advokat Sr|a Popovi}, zastupnik Ru`ice \in|i}, ~iju zavr{nu

re~ na su|enju za atentat na premijera \in|i}a nismo mogli da vidi-

mo na televiziji. Evo za{to.

Za{to niste dozvolili da se va{a zavr{na re~ emituje javno, kao zavr-

{ne re~i tu`ioca i ostalih?

Sr|a Popovi}: 

Ima nekoliko razloga, prvi je bio taj {to nisam `eleo da Aleksandar Ti-

jani} montira moje re~i. Znam da se to ne pu{ta kao celina, znam da

su mogu}nosti monta`e prili~ne, a opet nisam hteo da ka`em – dozvo-

li}u svima, a ne}u RTS-u, kao {to su branioci optu`enih kazali – Svi

mogu, samo ne mo`e B92. Dakle, ako ne mogu svi, ne}u da birkam,

ne}u nikoga, to je jedno. Drugo, ja i nisam dao pravu zavr{nu re~, vi-

{e sam to koncipirao kao `albu na odluku suda o odbijanju dokaznih

predloga, jer mi nemamo prava na `albu. Ta je `alba vrlo tehni~ka,

bavi se pravnim pitanjima za koja javnost niti ima interesovanja, ni-
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. ti ~ak mo`e da oceni argumente koje iznesete. Tre}a je stvar to {to

mislim da je zavr{na re~ sama po sebi najdosadniji i najmanje va`an

deo postupka. U dokaznom postupku se sve odlu~uje. Ovo posle

uglavnom se radi eto tako, za galeriju, za klijenta, za njegovu rodbi-

nu. I kona~no, izneo sam ozbiljne argumente za politi~ku pozadinu

atentata, pa sam ~ak rekao da sumnjam u politi~ku nepristrasnost

suda, u smislu da su oni pod pritiskom, i nisam `eleo da svoju pozici-

ju kompromitujem TV prenosom tako {to bi mi neko rekao – Ti vodi{

politiku, to je politizacija. To {to ja sada pri~am o tome je ne{to sa-

svim drugo, jer propaganda se vr{i putem televizije, a ne u Pe{~ani-

ku. Hteo sam da to ostane pravno pitanje izme|u suda i na{ega kli-

jenta. Kakva }e biti odluka suda ne znam, jer ja sam predlo`io da se

postupak ponovo otvori i da se ti svedoci ipak saslu{aju. I mislim da

je to sada ve} i u interesu suda, jer bez toga sud ne}e mo}i da napi{e

kredibilnu presudu.

Svetlana Luki}: 

Ima li nekakve {anse da se to desi?

Sr|a Popovi}: 

Mislim da nema, a kaza}u vam i za{to. Sve {to sam ja predlagao, oni

su pogre{no shvatili kao napad na Ko{tunicu, na DSS. Ne, uop{te se

ne radi o tome, radi se o tome da su predsednica ve}a Nata Mesarovi}

i to ve}e saslu{ali povodom otkrivanja politi~ke pozadine predstavni-

ke biv{e vlade, koji su izrekli te{ke optu`be o ulozi Vojislava Ko{tu-

nice, vojske i vojne bezbednosti i DSS-a. I vi sada, kada ste ~uli jednu

stranu, morate da dozvolite i onoj drugoj strani da se izjasni o tim op-

tu`bama. Mo`da se stekao utisak da ja, {to se ka`e kolokvijalno, na-

me{tam DSS-u, ali to mo`ete misliti jedino ako pretpostavljate da ta

strana nema {ta da ka`e i da su ove optu`be na mestu. Ali to sud ne

sme da pretpostavlja. Ja li~no ne znam da li bi oni uspeli sve da obja-

sne, ~ak i sumnjam da oni mogu da objasne svoje izjave i svoje po-

stupke, ali to je bez zna~aja za odluku suda. Sud mora tu priliku da

im da, a ako ne}e, ja ne znam kako }e da napi{e tu presudu. Moj je

predlog apsolutno bio u interesu postupka i u interesu suda i kredi-

bilnosti njegove presude, a ne neka politizacija. Naprotiv, ona je sa-

da, odbijanjem da saslu{a ovu drugu stranu ispolitizovala proces.

Ako su dalji dokazi suvi{ni, ona je prihvatila kao istinu ono {to govo-

re Beba Popovi}, ^eda Jovanovi}, Goran Petrovi}, jer ona tome nema

{ta da suprotstavi. Bez saslu{anja ovih drugih svedoka, ona u presu-
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di nema {ta da suprotstavi toj slici doga|aja, a slika koju oni slikaju

je stra{na. Tako da je ~ak i u dru{tveno-politi~kom smislu, njena od-

luka opasna. Takve stvari ne mogu da se ostave da vise, na kraju mo-

raju da se pove`u konci koji se vuku. 

Ne mo`e da se dozvoli da se i dalje u javnosti valjaju uzajamne optu-

`be, jer tu i druga strana optu`uje biv{u vladu, setite se Dejana Mi-

hajlova. Mislim da je to jo{ jedan razlog zbog kog je sud bio u nelago-

di da prihvati te svedoke, jer su se bojali da }e Jo~i}a, Ko{tunicu, Bu-

latovi}a, Nali}a dovesti u istu situaciju u kojoj se na{ao Dejan Mihaj-

lov, da }e i oni morati da ka`u – Mi smo pri~ali koje{ta u `aru politi~-

ke borbe, pa smo izmi{ljali. Postojao je strah da }e se oni politi~ki

kompromitovati i sud je hteo da ih po{tedi toga. Naravno, diskrecija

i delikatnija ocena treba da va`i zbog za{tite ugleda institucija koje

ti ljudi predstavljaju i neki oprez mora da postoji, ali je situacija bila

takva da je sud apsolutno morao da ih pozove, nije mogao da izbegne

da ih pozove. Ako je saslu{ao jedne, morao je da saslu{a i druge. Mo-

`da je u pitanju bila i `urba da se po{to-poto smandrlja taj postupak.

Mo`da je neko rekao sudu – Dajte, zavr{avajte to ve} jednom, mu~imo

se s tim, javnost uznemiravamo tim pri~ama, treba da pravimo vladu,

skidajte to sa dnevnog reda. Mogu}e je, ali je postupak bio smandr-

ljan. Mislim da to ve}e o~ekuje komplimente {to je tako brzo sve svr-

{ilo, ali {to je brzo to je kuso. Ipak je prioritet postupka da se sazna

istina. Ako to mora da potraje, pa neka potraje. Ne treba da se zado-

voljimo onom istinom koju mo`emo da saznamo do ~etvrtka.

Su|enje je uvek sukob dve teze i zato je osnovno na~elo postupka,

osim na~ela materijalne istine, na~elo kontradiktornosti, koje zna~i

da mora da se ~uje i druga strana. Kada dajete protivdokaz, dokazu-

jete ne{to {to je suprotno dokazima koji su do tada izvedeni, taj do-

kaz nikad ne mo`e biti odbijen kao suvi{an. Kada ka`ete – Va{i pro-

tivdokazi su suvi{ni, vi u stvari odbijate da ~ujete drugu stranu i po-

kazujete se kao pristrasan sud, jer vi ho}ete da ~ujete samo jednu

stranu. Dovoljno je, vi verujete toj strani. To je kao da je sud izveo sa-

mo dokaze optu`nice i ka`e odbrani – Sve smo utvrdili. Pa, ~ekajte,

imam i ja ne{to da ka`em protiv tih dokaza, a sud ka`e – Ne, ne, pot-

puno smo sve utvrdili i suvi{no je sve {to vi imate da ka`ete. Tipi~an

protivdokaz je dokaz alibija; izvedeni su dokazi, pet svedoka tvrdi da

vas je videlo u Beogradu kada ste pucali na lice X, a vi ka`ete – ^ekaj-

te, ali ja mogu da doka`em da sam bio u Novom Sadu. Zamislite da sa-

da sud ka`e – A ne, to je suvi{no, mi smo ve} utvrdili da ste bili u Be-
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. ogradu. To je elementarna stvar su|enja, ne mogu da shvatim kako je

to odbijeno. Brinem se za tu presudu. Ako bude donesena na osnovu

ovih dokaza koji su izvedeni, ja ne znam {ta }e biti sa tom presudom. 

Razmi{ljao sam {ta }e oni raditi ako opet odbiju sve to. Pa oni }e mo-

rati to pitanje potpuno da ignori{u, oni }e morati da ignori{u i one do-

kaze koje su o politi~koj pozadini ve} izveli. Oni }e morati da ignori-

{u sve {to su ~uli od Bebe Popovi}a i od ^ede Jovanovi}a i od Gorana

Petrovi}a, oni to ne smeju da pomenu u presudi. A onda }e ostati ta

osnovna rupa, za koju znamo od po~etka da postoji, a to je da politi~-

ka pozadina u stvari nije utvr|ena, nije raspravljena. S obzirom na

zna~aj tog su|enja mislim da je to lo{e vo|en postupak, sem ako se u

poslednjem trenutku ne popravi ono {to se mo`e popraviti, a jo{ mo`e.

Svetlana Luki}: 

Na koji na~in?

Sr|a Popovi}: 

Da se otvori postupak i da se saslu{aju ti ljudi, ne vidim kakav bi to

bio problem, za{to se to pokazalo kao tako stra{an problem.

Svetlana Vukovi}: 

Ako oni to ne urade i u presudi ignori{u prvu stranu, jer nemaju drugu,

onda to odlazi na Vrhovni sud. Vi na neki na~in poma`ete Vrhovnom

sudu da obori tu presudu. S druge strane, javnost, u kojoj je taj Vrhov-

ni sud ve} prokazan po tome {to obara sve presude, ovoga puta se boji

da }e oni odmah prihvatiti ovu presudu i brzo stvar privesti kraju.

Sr|a Popovi}: 

Mislim da je Vrhovni sud politi~ki obojen i mo`e da se desi da oni po-

tvrde bilo kakvu presudu, samo da se ova stvar vi{e ne pominje. Ali i

to }e biti pogre{no, jer po prirodi stvari ovo nikad ne}e prestati da bu-

de tema. To za dvadeset godina ne}e prestati da bude tema i mislim da

oni za to pripremaju javnost, kada ovaj proces porede sa su|enjem za

ubistvo Kenedija. Oni ho}e da to ostave nere{eno, pa neka pri~a ko {ta

ho}e.

Svetlana Luki}: 

Neka se snimaju filmovi.
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Sr|a Popovi}: 

Neka se snimaju filmovi, neka svako iznosi svoje luda~ke fantazije i

teze i osta}e utisak da istina nije mogla da se utvrdi, a sve je moglo da

se utvrdi. Naravno, sve {to ima veze sa pobunom je moralo da se ispi-

ta do poslednjeg detalja. Argument koji navodi sud je bio da se pobu-

na dogodila u periodu na koji se optu`nica ne odnosi. Priji}, zamenik

specijalnog tu`ioca, je u svojoj zavr{noj re~i objasnio da on smatra da

je zlo~ina~ko udru`enje formirano 2000. godine, a to zna~i da je sva-

ka delatnost ovih optu`enih krivi~no-pravno zanimljiva od po~etka

2000. Na kraju, sud je saslu{ao svedoke koji su govorili o pobuni. O po-

buni su govorili Goran Petrovi} i Du{an Mihajlovi}, o pobuni je govo-

rio i Ulemek, a i ostali okrivljeni su ispitani o ~injenicama koje se od-

nose na pobunu, tako da je potpuno nejasno za{to sud sada, kada su u

pitanju Ko{tunica, Jo~i} i Bulatovi} primenjuje neku drugu logiku.

Svetlana Luki}: 

Naro~ito zato {to je Acu Tomi}a prihvatio kao svedoka za istu stvar.

Sr|a Popovi}: 

Acu Tomi}a je prihvatila kao svedoka za isti konkretni doga|aj za ko-

ji je odbila da saslu{a Bulatovi}a i Mikeli}a i navela mnogo nekakvih

razloga, koji u slu~aju Ace Tomi}a o~igledno nisu va`ili. Kada poku-

{avam da se stavim u tu poziciju, ~ini mi se da sada{nje ve}e i sada-

{nja predsednica ve}a smatraju da nisu ograni~eni odlukama Marka

Kljajevi}a. Kao {to ka`e Rade Stojanovi} – To je radio onaj re`im, ne-

mamo mi s tim veze. Pa ne mo`e, nije to tako, to je isti sud, ne mo`e

novi direktor preduze}a da ka`e – Te dugove ja ne priznajem, to je na-

pravio onaj stari. ^ini mi se da su oni malo zavedeni promenom vo|e-

nja u ve}u i da smatraju da taj sud uop{te nije ograni~en odlukama

Marka Kljajevi}a. To je jedan isti sud i naravno da ne mogu da posto-

je protivre~ne odluke u istom predmetu, bez obzira na to ko je sudio

do 2005, a ko posle 2005. godine, to uop{te nije bitno.

Tijani} tvrdi da on zna ko je platio pedeset hiljada evra pripadnicima

SAJ-a da ubiju Kuma i Du{ana Spasojevi}a da bi time uklonili nezgod-

ne svedoke. Ja mislim da ta ~injenica apsolutno mora da se rasvetli u

procesu. Ako je to ta~no, mi tim putem mo`emo do}i i do ljudi koji su

organizovali sve to. Ili Aleksandar Tijani}, kao direktor nacionalne

televizije i javnog servisa pri~a {ta mu padne na pamet i misli da ne

mo`e da odgovara za to. Ili jedno ili drugo je ta~no. To je re~eno na te-
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. leviziji pred stotinama hiljada ljudi i ja pretpostavljam da taj ~ovek

ima i neku odgovornost za ono {to govori. Ne mo`emo da pretposta-

vimo da on pri~a bilo {ta {to mu padne na pamet. Da li je on na funk-

ciji na kojoj bi eventualno mogao ne{to i znati? Pa da, on ~uje sva{ta.

Ne mogu da shvatim kako sud ka`e – To me ne zanima, to nije va`no.

Grada Nali} tvrdi da on tako|e zna ko je montirao ovaj proces, ko je

montirao svedoke, ko je sastavljao ovakvu optu`nicu i da su to uradi-

le ubice. Pa ~ekaj, i on je imao neku funkciju, on je bio savetnik za

bezbednost Vojislava Ko{tunice, on je bio kandidat za ministra unu-

tra{njih poslova. Tom ~oveku mora da se pru`i prilika da do|e i da ka-

`e to {to zna. Da li sud `eli da utvrdi tako va`ne ~injenice, koje se ti-

~u su{tine dela, od takvog svedoka ili ne? Neobja{njivo je da ne `eli.

Ta dva svedo~enja bi mogla da re{e slu~aj, ako oni nisu pri~ali izmi-

{ljotine, a i tada to treba da se ustanovi na sudu. 

Pobuna je po optu`nici bila delo zlo~ina~kog udru`enja i uspeh te po-

bune je ohrabrio Legiju i Spasojevi}a da organizuju atentat na \in|i-

}a. To je stav optu`nice i ja sam s tim saglasan. Vojislav Ko{tunica je

u to doba bio predsednik dr`ave i on je imao ustavnu du`nost i oba-

vezu da u takvom slu~aju, kada se desi oru`ana pobuna kojom su

ugro`eni ustavni poredak i bezbednost zemlje, preduzme sve {to je u

njegovoj mo}i da to spre~i, da to zaustavi. On je vrhovni komandant

u miru. Vojska tako|e ima ustavnu obavezu da {titi ustavni poredak.

Za{to on u tom trenutku ni{ta ne ~ini? Ne samo da ne ~ini, nego on po-

dr`ava tu pobunu, to delo zlo~ina~kog udru`enja ignori{u}i ~injeni-

cu da se radi o oru`anoj pobuni. To je bilo apsolutno o~igledno i on je

to morao znati i, kada bi bio saslu{an, on bi morao da objasni kako je

mogao misliti da je to bilo {ta drugo nego oru`ana pobuna i da li nje-

ga neko izve{tava o tome {ta se doga|a u ovoj zemlji i za{to u tom tre-

nutku nije ni{ta preduzeo. 

Kada je bio saslu{avan Goran Petrovi}, koji je tada bio na~elnik SDB-

a, on je izneo kako je jednom bio presretnut razgovor pobunjenika

koji su jedan drugome govorili – Ovo sada mo`e da zaustavi samo Ko-

{tunica. Ja sam ga pitao – Kako ste to tada razumeli? On ka`e – Ja sam

onda shvatio da je jedini ~ovek koji na njih ima neki uticaj Vojislav

Ko{tunica. Ka`em – Da li je neko od vas tamo kazao – Hajde da zove-

mo Voju Ko{tunicu, Vojo, predsedni~e ili kako ga ve} zovete, daj, po-

{alji vojsku da ovo svr{imo? A Goran Petrovi} na to ka`e – Ma kakvi,

to bi bilo kontraproduktivno. Pa Ko{tunica i Legija su jedan front, to

su njegove re~i. E, pa ~ekajte, ako je to ta~no, onda se Vojislav Ko{tu-
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nica ne~injenjem, a imao je obavezu ~injenja, objektivno pojavio kao

pomaga~ zlo~ina~kog udru`enja i oru`ane pobune i time je stvorio

uslove, prema optu`nici, da se u slede}em koraku pre|e na atentat. I

ja tu sad ne tvrdim da postoji krivi~no-pravna odgovornost Vojislava

Ko{tunice, nego tvrdim da je bilo apsolutno nu`no da se utvrdi stanje

njegove svesti i volje i da se utvrdi za{to nije izvr{io tu svoju obave-

zu. Mo`da on ima neko objektivno obja{njenje za to, ali njegovim po-

stupcima su ostvareni svi objektivni elementi te{kog krivi~nog dela.

On je morao da bude saslu{an o odnosu prema subjektivnim elemen-

tima, koji bi eventualno stvorili krivicu ili objasnili tu gre{ku. Da li je

ovo ili ono mi ne znamo, ali gre{ka je sigurno. E sad, ako se vi uste`e-

te da to saznate, ja ne mogu da objasnim razloge tog ustezanja i to je

ono {to je tu najte`e, pogotovo ako on poku{ava da iskoristi posledi-

ce stanja nastalog posle atentata i ka`e – Hajde da pravimo koncen-

tracionu vladu, ~iji }u ja da budem predsednik i da dovedem socijali-

ste i radikale u tu vladu. On sve to mora da objasni. Vrlo je neprijatno

i nezgodno da to ostane tako neobja{njeno. I to je politi~ka pozadina

ubistva, to je ono ~ime bi se ozbiljan sud morao baviti. 

Poslanik DSS-a Mamula i Ljilja Smajlovi} su, u dve razli~ite prilike,

u doba Sablje izjavili da su me|unarodni faktori izvr{ili pritisak na

tada{nju @ivkovi}evu vladu da se Ko{tunica ne saslu{ava, jer prilike

u zemlji treba {to pre da se stabilizuju, a to saslu{anje bi moglo da za-

o{tri sukob izme|u te dve strane, {to oni ne `ele, a uostalom, imate

izvr{ioce, a organizatori }e se sada povu}i u mi{ju rupu. I Mamula i

Ljilja Smajlovi} su o tome govorili javno, iz ~ega mogu da izvu~em za-

klju~ak da je tu`ila{tvo u ono doba bilo pod politi~kim pritiskom @iv-

kovi}eve vlade da se to nu`no saslu{anje ne obavi. I tako je do{lo do

toga da se to nejasno stanje vu~e do danas. Mo`da je odluka da se tu

stane bila politi~ki celishodna. Onda dolazimo do toga da je ovo, zna-

~i, stepen istine koji ovo dru{tvo mo`e da podnese, da neku kona~nu

istinu mi ne mo`emo da podnesemo, da bismo se mi slomili pod tom

istinom. I to mo`e da bude politi~ki argument. Ja sam pravnik i advo-

kat i ja takve argumente ne prihvatam. Sud mora da radi svoj posao,

pa {to ka`u – fiat justicia, pereat mundus. To je logika suda, ne mo`e

sud da vodi politiku, drugi vode politiku, a sud istra`uje istinu.

Mi ho}emo da saslu{amo ljude koji javno sve vreme opstruiraju po-

stupak i sud. Da li to zna~i da oni imaju neki interes za ishod i odakle

njima taj interes za ishod? Do~ek koji su oni priredili Legiji je ne-

shvatljiv i ministar Stojkovi} do danas poku{ava da dovede javnost u
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. zabludu odbijaju}i da odgovori da li je on te no}i bio tamo ili nije, a

bio je. O tome je svedo~io Milo{evi}, u ~ijem kabinetu se to de{avalo.

Zoran Stojkovi} je tvrdio da je za hap{enje Legije saznao iz {tampe, a

kada je Milo{evi} kazao da je i on bio tamo, jedan novinar ga je pono-

vo pitao, mislim za TV B92 – Jeste li vi tada bili tamo? On se naljutio

– Kako me to pitate, {ta me to pitate, gde ste vi bili te no}i? Ta arogan-

cija kojom se {tite neistine koje ti ljudi izgovaraju bi morala da se

raspravi u interesu javnosti, ~ak i da se ne radi o su|enju. Ti ljudi su

na visokim polo`ajima, pa ko zna o ~emu oni nas jo{ la`u? Kada te

uhvatim tri puta, pa ja ti ne verujem vi{e ni{ta, onda mo`da nije ta~-

no ni{ta {to ti pri~a{. To je kredibilitet javne vlasti.

Bulatovi} treba da objasni tri doga|aja u kojima je on u~estvovao. Pr-

vi je taj do~ek, {ta }e on tamo i ko ga je zvao. Dobro, Guri ka`e on je

zvao Jo~i}a i Jo~i} tvrdi da je imao nekog razloga da do|e, da razgova-

raju o obezbe|enju Legijine familije. I sad nije dovoljan Jo~i}, pa on

izgleda zove Bulatovi}a – Do|i i ti, da mu zajedno garantujemo. Ka-

kve su to besmislice? Drugi doga|aj u kojem u~estvuje Bulatovi} sa-

stanak kod Tomi}a, kada su tamo do{li Ulemek i Spasojevi} i kada im

je Tomi} obe}ao da se vojska ne}e me{ati u pobunu. Izlaze}i sa tog sa-

stanka, kako ka`e okrivljeni Pejakovi}, Ulemek i Spasojevi} su ko-

mentarisali taj doga|aj re~ima – Ne}emo kazati [e{elju da smo na-

pravili kontakt sa Ko{tunicom. Oni su taj sastanak o~igledno shvati-

li kao uspostavljanje kontakta sa Ko{tunicom. Tre}e, Bulatovi} je po-

sle pobune napisao taj ~uveni ~lanak, Pobeda patriotizma, u kojem je

proslavio ~injenicu da }e od tog trenutka, od smene Petrovi}a i Mija-

tovi}a, kona~no mo}i uspe{no da sara|uju dve slu`be bezbednosti,

vojna i civilna, a sada znamo da je vojna bezbednost bila i te kako

ume{ana u pobunu. On bi trebalo da nam objasni {ta je time mislio. 

Svetlana Vukovi}: 

Tamo se od svih koje ste vi predlo`ili pojavio Aco Tomi} i nekako to

odradio.

Sr|a Popovi}: 

Nije on ni{ta odradio, nego je predsednica ve}a meni zabranila legi-

timno pitanje da li je ta~no da se on vi{e puta sreo sa Du{anom Spa-

sojevi}em, a ne samo onda kada je od njega dobio mobilni sa kame-

rom, nego i u svom stanu i da li je nekom od tih susreta prisustvovao

i Milo{ Simovi}, za koga on tobo`e uop{te ne zna ko je. I sad mene
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predsednica ve}a pita – A na osnovu ~ega vi to pitate? To pitanje ve}

nije bilo na mestu, jer mogu imati saznanja i ne moram da obja{nja-

vam odakle mi. Me|utim, ja njoj ka`em – Pa imam saznanja iz iskaza

Du{ana Krsmanovi}a, koji je o tome svedo~io. Sad ona meni zabra-

njuje pitanje zbog toga {to je branilac Du{ana Krsmanovi}a stavio

zahtev da se taj Krsmanovi}ev iskaz izdvoji iz spisa. Ja ka`em –

Znam, ali vi ga niste izdvojili iz spisa, a sve dok ga ne izdvojite iz spi-

sa zakon ka`e, to je taj ~lan 337, da se ti iskazi mogu koristiti u po-

stupku. Da li }e se na njima zasnovati odluka, to je drugo pitanje, ali

dok su oni u spisu i sud i u~esnici u postupku mogu njima da se kori-

ste. Pored toga, o tome je svedo~io i Vukojevi}, onaj policajac koji je

ubijen. Ona mi zabranjuje to pitanje, a sutradan odlu~uje da odbija

zahtev branioca Du{ana Krsmanovi}a da se taj iskaz izdvaja iz spisa

i onda ja ponavljam svoj predlog, ka`em – Pa dobro, sada ni po va{oj

logici, koja je pogre{na, nema nikakve smetnje da saslu{amo Tomi}a

o okolnostima o kojima je Krsmanovi} svedo~io. Ona to odbija, tako

da jedini svedok koga je ve}e pristalo da saslu{a nije mogao biti sa-

slu{an onoliko koliko zakon dozvoljava, jer je zabranjeno klju~no pi-

tanje. To pitanje i odgovor na njega upu}uju da je on bio deo te pobu-

ne i on je zbog toga i bio optu`en i specijalni tu`ilac je povukao optu-

`bu protiv njega iz nejasnih razloga, van glavnog pretresa, na osnovu

istih dokaza na osnovu kojih ga je i optu`io. I nikada nismo ~uli ob-

ja{njenje za{to je optu`nica protiv njega povu~ena.

Svetlana Vukovi}: 

Ako ishod su|enja bude lo{, odnosno ona napi{e presudu, Vrhovni

sud je prihvati, da li se mo`e o~ekivati da Jovan Priji} onda ispuni

svoje obe}anje i pokrene postupak za pobunu?

Sr|a Popovi}: 

Nije to samo obe}anje Jovana Priji}a, jer to ne bi bilo dovoljno, to je

obe}anje specijalnog tu`ioca Radovanovi}a i Jovana Priji}a da }e se

pokrenuti postupak za oru`anu pobunu, ~im se svr{i ovo su|enje. U

tom procesu moraju da budu saslu{ani ovi ljudi. Mislim da je pro{ire-

nje optu`nice odbijeno zato da se ti ljudi ne bi saslu{avali. Za sud ne

mogu ni{ta da ka`em, ali tu`ila{tvo je vezano za izvr{nu vlast na dru-

gi na~in. Tu`ila{tvo nije nezavisno ni po zakonu, ono je politi~ki or-

gan. E sad, da li }e se to dogoditi, vide}emo. To }e biti novi test volje da

se ~injenice stvarno rasvetle. A ja sam u svome predlogu naveo iskaze
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. desetine svedoka pomo}u kojih je to delo apsolutno dokazano, ve} sa-

da, na ovom su|enju je dokazano, samo se za to delo sada ne tu`i.

Svetlana Vukovi}: 

Ako tu`ilac ne pokrene proces za pobunu i oni padnu i na tom testu,

onda mi mo`emo samo da ~ekamo neka bolja vremena u neodre|enoj

budu}nosti, kada }e biti obnovljeno su|enje za atentat. 

Sr|a Popovi}: 

Ja stvarno ne mogu da zamislim da je ovo poslednje su|enje za ubi-

stvo Zorana \in|i}a. To ne mogu da zamislim. To je nemogu}e. Mo-

`da je potrebno da se izmene politi~ke prilike, mo`da je potrebno da

se promene akteri koji su na politi~koj sceni, mo`da je potrebno da ti

ljudi vi{e ne budu na tako va`nim funkcijama na kojima se nalaze, da

bi mogli biti saslu{ani. Politi~ari i vlade u Srbiji jo{ nisu shvatili da

niko tu nije ve~an i da se s vlasti silazi, kao {to se na nju dolazi i da

ne mo`ete zapu{iti sve rupe. Vide}emo.

Svetlana Luki}: 

Kada gledate neke od poslanika, ~ini vam se da je borba za poslani~-

ko mesto u stvari borba za imunitet.

Sr|a Popovi}: 

Imate ljude u vlasti za koje postoji petnaest krivi~nih prijava. Poseb-

na je sramota kako odlu~uju komisije koje daju taj imunitet. Imuni-

tet mo`e da se da poslaniku samo za ono {to je u~inio vr{e}i svoju du-

`nost i za to on ne mo`e da odgovara. Ali ako on tu~e svoju `enu ili

napravi saobra}ajni prekr{aj, pa naravno da }e za to da odgovara i za

to se ne daje imunitet ljudima. Me|utim, oni su to shvatili kao neku

~arobnu palicu kojom ste za{ti}eni od svega. A kakvu {tetu to nanosi

legitimitetu sistema ne treba da vam pri~am. Tu je jedan od izvora ci-

nizma koji ljudi ovde gaje prema vlasti – em se bogati{, em ima{ ma-

terijalne koristi, em si nedodirljiv i iznad svakog zakona si. Pa kako

da ti verujem, {ta da ti verujem?

Taj sud u stvari nema snage da pozove te ljude, oni prosto nemaju

snage da takve pozive napi{u, eto, to je cela pri~a. Ne smemo da zabo-

ravimo da je predsednik ve}a Marko Kljajevi} odlaze}i izjavio da od-

lazi zbog pritisaka na sud. U to doba sam mu to profesionalno zame-

rio, mislio sam da je morao da izdr`i i da ostane u postupku i da se od-
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upre pritiscima, ali posle svega ga razumem, jer mo`da stvarno, ako

ne mo`e da se sudi kako treba, pa i ne treba da se sudi, pa ne}u u to-

me da u~estvujem.

/iz zavr{ne re~i Sr|e Popovi}a:/

U odnosu na ostale izvedene dokaze, tu nema mnogo {ta da se pri~a.

Da su optu`eni izvr{ioci krivi~nog dela koje im se stavlja na teret, je

u potpunosti dokazano. Odbrana optu`enih prili~no je o~ajni~ka i

mo`e se sa`eti u tri re~i – sve je montirano. Materijalni dokazi su pod-

metnuti, priznanja iznu|ena, svedoci nau~eni da la`u, dokazi o njiho-

voj nevinosti uni{teni, ve{taci pristrasni. To je nekakva zavera u ko-

joj u~estvuju stotine i stotine ljudi, samo da bi se ovim nevinim ljudi-

ma, koji su oduvek po{tovali zakon, kako re~e prvooptu`eni, ne{to

napakovalo. O~ekujem da }emo sada ~uti i ko je u stvari ubio premi-

jera. Tokom postupka je ve} nagove{teno da su to tre}im metkom u~i-

nili narko-dileri, strane obave{tajne slu`be, Albanci, fotorobot, ^eda

Jovanovi}. Da li optu`eni i svi oni koji im poma`u da lansiraju ove

fantasti~ne teorije stvarno misle da u to neko mo`e poverovati? Pa

naravno da ne misle, oni se time izruguju o{te}enoj porodici \in|i},

pravdi, po{tovaocima premijera \in|i}a i ovom sudu. Kako je neko

jedanput ironi~no kazao – La` je tu izgubila ~asnu svrhu obmanjiva-

nja. Ona je sama postala sredstvo nasilja. 

Dozvolite samo jo{ na kraju da u jednoj re~enici iznesem svoje vi|e-

nje ovog dela. Upoznao sam Zorana \in|i}a kao klijenta pre trideset

devet godina, zastupao sam ga vi{e puta i znam da ga je celog `ivota

UDBA proganjala i vidim, UDBA ga je na kraju i ubila. 

Druga~ije sam zami{ljao svoju zavr{nu re~ kad sam ulazio u ovaj po-

stupak, ali vidim da za tu druga~iju re~ nema potrebe. Krivica ovih

ljudi koji sede na optu`eni~koj klupi je banalna. Kao i uvek, radili su

ono {to im je re~eno da rade. Za druga~iju zavr{nu re~ mo`da }u ima-

ti prilike na nekom slede}em su|enju za ubistvo premijera \in|i}a,

kada se bude sudilo onima koji su ovo organizovali i naredili. 

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Pe{~anik.
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ZA[TO? ZATO. ZA[TO? ZATO

Trebalo bi napraviti akciju vra}anja paso{a u vladu Srbi-

je, jer {ta }e nam paso{i... 

Ho}e{ li da umre{ besan i ljut? – Pa nemoj...

D`abe nama {to znamo {ta bi bilo pravo re{enje za nas,

kada oni znaju {ta je najbolje re{enje za njih...

Dragoljub Sto{i}, iz Slobodnih sindikata, 

Miljenko Dereta, iz Gra|anskih inicijativa, 

Teofil Pan~i}, novinar,

Mi{a Markovi}, iz nedeljnika Ekonomist, 

Marko Vidojkovi}, pisac



Svetlana Luki}: 

Dobar dan, ako uop{te nekoga ima s one strane radio-aparata. Ulice

su prazne, ljudi su masovno izbegli u vikendice, na selo, obr}u preo-

stalo meso po Ko{utnjaku, Adi i Avali. Avala se za 1. maj pu{ila od ro-

{tilja, kao u vreme ru{enja tornja. Pola grada je nekud oti{lo. Ljudi }e

jednom oti}i i vi{e se ne}e vra}ati. 

Na{oj dr`avi bi se isplatilo da polovina nas padne u hibernaciju, da ih

manje ko{tamo i da ne zapitkujemo za{to je propao ju~era{nji sasta-

nak trojke Ko{tunica, Dinki} i Tadi}. Izgleda da Ko{tunica ni po koju

cenu ne}e da se odrekne Velje Ili}a, {to je sasvim razumljivo, jer ve}

dve godine tvrdi da je to njegov najbolji ministar. Jo{ manje razloga

Vojislav Ko{tunica ima da se odrekne svoje pretorijanske garde, koju

vode Jo~i} i Bulatovi}. Jedino je ute{no {to ~ak i diktatori umiru – Tito

je, na primer, umro na dana{nji dan pre dvadeset {est godina. 

Na dana{nji dan pre godinu dana prekinuti su pregovori sa Evrop-

skom unijom. Milo{ Aligrudi} ka`e da je za to kriva Evropska unija i

da je Srbija ispunila sve uslove za ~lanstvo. On i ljudi sli~ni njemu, ko-

ji su izmileli ispod nekog kamena posle 5. oktobra, zaista nemaju raz-

loga da se `ale na Evropsku uniju. Oni ve} vrlo dugo `ive tamo. Oni su

ravnopravni ~lanovi Evropske unije, njihove plate su kao u Evropskoj

uniji, njihova ljudska prava su kao u Evropskoj uniji, njihove `ene, de-

ca, svastike, kumovi, psi i ma~ke `ive u Evropskoj uniji, njihovi audi-

ji po{tuju pravila o zaga|enju koja va`e u Evropskoj uniji. [ta mi jo{

ho}emo? Da i mi malo `ivimo u civilizovanom svetu? E, nema kola~a

za sve.

Njihova u~iteljica, Mirjana Markovi}, je to davno objasnila – U Srbiji

su siroma{ni samo zli ljudi, koji iz pakosti prema otad`bini ne `ele da

`ive lepo. Ta bolesnica i ku~ka sada u`iva u moskovskim ve~erima, a

i ovi }e jednom da zapale kod nje, kada vi{e u BIA, MUP-u i ostalim na-

oru`anim paravojnim formacijama ne budu imali za{titnike. 

Kada su u ovo doba pro{le godine ti ljudi re{ili da prekinu flert sa

Evropskom unijom, nama to nije bio alarm da iza|emo na ulice. Mi-

lion Turaka je ove nedelje iza{lo na ulice Istanbula, pola miliona Tu-

raka je iza{lo na ulice Ankare da ka`e NE svojim islamistima. Milio-

ni ljudi koji sebe zovu Ataturkovom decom se tako bore za opstanak

sekularne dr`ave. Na predsedni~ke izbore u Francuskoj je iza{lo

osamdeset pet odsto glasa~a, jer znaju da biraju}i izme|u Sarkozija i

Roajalove biraju izme|u dva pogleda na svet, biraju svoj put na du`e
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. vreme. Mi se sprdamo sa pregovorima o formiranju vlade, jer nam nji-

hovi akteri ne pokazuju u ~emu se zapravo razlikuju. Sa DSS-om je ja-

sno, oni nam ne daju da `ivimo. Oni stvaraju prostor za klero-fa{isti~-

ke grupe koje }e se ovih dana skupljati po Lazaricama, beogradskim

ulicama, da zveckaju lancima, bejzbol palicama i ka{ikarama. Virtu-

elni G17 plus nam daje da `ivimo onoliko koliko od njih preostane. Is-

pada da je Demokratska stranka na{a jedina nada, da moramo da se

uzdamo u Borisa Tadi}a. On mora da shvati da je sada bitka kod Va-

terloa i da mora da po`uri ili }e se ona odigrati i bez njega i bez nas. 

Tadi} me podse}a na jednog Napoleonovog generala, zvao se Gru{i.

Sticajem okolnosti, jer su mnogi pravi Napoleonovi generali ve} bili

mrtvi, Gru{i je prvi put dobio samostalnu komandu. I u jednom danu

Gru{i je iz vojni~ke hijerarhije stupio u francusku istoriju. Kada je

Napoleon napao Engleze, Gru{i je dobio zadatak da na|e i spre~i pru-

sku armiju da se pridru`i Englezima. Desetine hiljada poginulih po-

krivale su blatnjavi Vaterlo i postalo je jasno da }e bitku dobiti onaj

ko prvi dobije poja~anje. Gru{ijevi oficiri nagovaraju generala Gru{i-

ja da se okane potrage za Prusima i krene da pomogne caru. Ali ovaj

ne sme da preuzme tu odgovornost, njegov zadatak je da goni Pruse i

on ne `eli da bilo {ta rizikuje. Gru{i je nastavio da tra`i Pruse, a Fran-

cuzi su izgubili bitku kod Vaterloa. 

Ovo je Pe{~anik, na po~etku emisije slu{ate Dragoljuba Sto{i}a iz Slo-

bodnih sindikata. On vas podse}a na 1876. godinu, kada je po~eo ge-

neralni {trajk u ^ikagu.

Dragoljub Sto{i}: 

Protesti u ^ikagu su eskalirali 3. maja 1876. godine, policija je puca-

la, ~etvoro demonstranata je poginulo, osmoro ljudi je progla{eno ko-

lovo|ama, ~etvoricu su streljali, jedan se posle torture obesio u zatvo-

ru. Posle nekoliko godina odvratnog tretmana u kazamatima, preo-

stala trojica su iza{la na slobodu. I mi posle toga ovako proslavljamo

taj praznik, pevamo vo|ama i okre}emo prasad. Ta slika blagostanja

je la`na. Kada pogleda{ iz daljine, Avala se stvarno pu{i od ro{tilja,

Ko{utnjak pun, prepuna je Ada Ciganlija, ali to je malo ljudi u moru

nesre}nika koji su bez posla ili koji rade na crno. Ve}ina najugro`e-

nijih ljudi je tih dana radila. @ivimo u zemlji u kojoj se slobodno mo-

`e re}i da su oni ljudi u ^ikagu umrli uzalud. Ovde su zaposleni tao-

ci luda~kih rukovodstava ogromnih sindikata. Samostalni sindikat

izvede ~etiri hiljade ljudi sa zahtevom da se {to pre formira vlada, jer
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ako se ona ne formira, njima }e biti lo{iji uslovi rada, a oni to kao ne

mogu da trpe. Lepo vidi{ da je to instrumentalizovano, jer nedostaje

osnovni sastojak takvih protesta – nema policijskog kordona. Njih ~e-

tiri hiljade, a nigde policije, pa to je toliko providno da je bljutavo. S

druge strane, ima{ la`nu alternativicu u Nezavisnom sindikatu, ~iji

se predsednik bez trunke blama pre neki dan pojavio na konferenciji

za novinare sa onim julovcem, Ratkom Ninkovi}em, koji je predsed-

nik Unije poslodavaca. I njih dvojica su nam saop{tili dobre vesti. Pr-

va je da su u~estvovali na nekakvom me|unarodnom skupu, a onda

nam Branislav ^anak, sav presre}an, u predve~erje 1. maja, saop{ta-

va da ih je primio predsednik vlade – ne znam koje vlade, ali radi se o

Ko{tunici – on ih je primio da ~uje {ta ih mu~i u poslednje vreme, pa

da se to ispravi kada bude formirana vlada, da radnici vi{e nemaju

problema. A di~ni Branislav ^anak najvi{e zamera ministru za rad i

zapo{ljavanje {to instituciji socijalno-ekonomskog saveta nije obez-

bedio prostor. 

Na{i studenti organizuju tribine tipa No`, `ica, Srebrenica na Prav-

nom fakultetu u vreme kada francuski studenti podr`avaju protest

protiv pogubnog ~lana zakona o radu, koji su francuski vlastodr{ci

probali da im uvale. U ovoj zemlji sindikati su protestovali da bi od-

branili pravo Slobodana Radulovi}a da nastavi da plja~ka C market i

njih same. Radnici Robnih ku}a Beograd su se setili da treba da pro-

testuju onda kad Robnih ku}a vi{e nije bilo, a dok je imalo {ta da se

brani, oni su branili one koji su doveli do toga da oni ostanu na ulici.

Kada su prekinuti pregovori koji su se odnosili na na{ eventualni ula-

zak u Evropsku uniju, to sindikatima nije bilo bitno, to nije bio raz-

log za protest. Koga to interesuje, nema veze {to nam je tehnologija

zar|ala i {to nemamo sve`eg novca da obnovimo privredu. Nije vred-

no protesta to {to se ~lanica sindikata u Gornjem Milanovcu ubila,

jer je, kada je kao samohrana majka izgubila posao, zapala u bezna-

|e. Umiru i ljudi u {trajku gla|u, ali ni to nije razlog za protest. Ima-

li smo skandalozan slu~aj privatnih prevoznika u Beogradu, kada su

oni koji za njih rade na crno, koji su bedno pla}eni, tra`ili da njihovi

poslodavci dobiju ve}i profit. Trebalo je da do|u bolni~ka kola i da ih

sve zajedno odvedu u ludnicu.

Zavr{ava se su|enje ovima koji su ubili Zorana \in|i}a i pada mi na

pamet kako je na prvu godi{nju komemoraciji u centru Sava Miro-

slav Mi{kovi} do{ao sa svojom svitom i kako je najvi{e rukovodstvo

Demokratske stranke ponizno i servilno i{lo za njim. I taj ~ovek je
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. seo u prvi red. I {ta je posle toga trebalo o~ekivati, kako }e se odvija-

ti to su|enje, kako }emo mi posle toga `iveti? Uzeo je dvesta miliona

maraka u dinarskoj protivvrednosti iz primarne emisije i nikada to

nije vratio. Toliko sam razumeo iz ove stidljive inicijative, koja je iz-

gleda pokrenuta na mig Amerikanaca, da treba ne{to preduzeti u ve-

zi s njegovim monopolom. Postavlja se jednostavno pitanje zbog ~e-

ga se to sada pokre}e. Je l’ zbog toga {to je on finansijer Demokratske

stranke, zbog toga {to je finansirao kampanju Nenada Bogdanovi}a

za gradona~elnika? Vidim da radikali kukaju kako su sve doma}e

banke upropa{}ene i prodate, a njihov novac stoji u banci Inteza Mi-

roslava Mi{kovi}a. 

Kako zaista misle da nam objasne to {to }e Vojislav Ko{tunica biti

predsednik vlade i {to }e najverovatnije Jo~i} ostati ministar polici-

je? Trebalo bi napraviti akciju vra}anja paso{a u vladu Srbije, jer {ta

}e nam paso{i? Bilo bi dobro da im uz te paso{e damo i spisak `elja:

koje zemlje da obi|u u na{e ime i {ta da nam odande donesu. Bio sam

na okruglom stolu u pres centru vlade Srbije, na kojem se razgovara-

lo o kontroli bud`eta. I tamo ~ujemo da vlada Srbije ~etiri godine ni-

je skup{tini podnela izve{taj o tro{enju novca. U isto vreme su zatva-

rali ljudima kioske zbog toga {to nisu izdavali fiskalni ra~un od sto

dinara. Ali kada malo bolje pogleda{, oni u stvari nisu imali kome da

podnesu taj izve{taj, jer republi~ki odbor za finansije vodi ~ovek koji

je elektroin`enjer, a njegov zamenik je gra|evinski in`enjer. Re~ je o

elektroin`enjeru Nenadu Bogdanovi}u i gra|evinskom in`enjeru Ra-

detu Obradovi}u iz DSS-a. Rade Obradovi} se na toj konferenciji `a-

lio kako oni u odboru za finansije mnoge stvari nisu mogli da urade,

jer nisu imali tim koji bi im u tome pomagao. Na moje pitanje njemu

i \eli}u, koji je tako|e bio prisutan, da li je tome mo`da doprinelo i to

{to su oni nekvalifikovani da rade taj posao, \eli} je odgovorio da je

potpuno normalno da elektroin`enjer bude predsednik odbora za fi-

nansije republi~ke skup{tine, a da njegov zamenik bude gra|evinski

in`enjer. Nije me mrzelo da se raspitam i saznao sam da je to mogu-

}e, mada nije preporu~ljivo, ali pod uslovom da je ~ovek koji nema

kvalifikacije zavr{io postdiplomske studije koje se odnose na funkci-

ju koju obavlja. 

Dinki} je proglasio velikim uspehom svog ministarstva nekakvih mi-

lijardu evra, koje su prevremeno vra}ene Me|unarodnom monetar-

nom fondu. Nisu oni to vratili zato {to ne `ele da budu du`ni i zato

{to odgovorno servisiraju svoje obaveze, nego su ih vratili zbog toga
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da MMF vi{e ne bi imao kontrolu nad njima. Jasno je kao dan da oni

ne `ele da idu u Evropsku uniju, jer je njima lepo ovako. Mi smo jedi-

na zemlja u regionu koja nije dobila olak{ice viznog re`ima. ^ak ih je

i Albanija dobila. I onda nam ona vesela doma}ica, Tanja Mi{~evi},

prvo saop{ti kako }e to biti potpisano i onda ode tamo i vrati se neo-

bavljena posla bez trunke blama. Svi su dobili vizne olak{ice, sem Sr-

bije i Bosne i Hercegovine. Sada nam ponovo najavljuje neke datume,

kao bi}e to u redu. Postavlja se pitanje zbog ~ega je Aligrudi}u uop-

{te dozvoljeno da putuje u svet. Za{to oni njega tamo primaju, {ta }e

on u Briselu? To je ~ovek koji ka`e da su oni krivci zato {to mi ne}e-

mo da isporu~imo Ratka Mladi}a. Ali {ta je Milo{ Aligrudi}? Mali mi{

koji je glasnogovornik nekakvog mra~nog centra mo}i, u koji je pita-

nje da li uop{te zalazi, nego mu stigne neki zada~i} koji on izvr{i na

svoj licemerni na~in. Opet je po~eo da se pojavljuje i da nam dr`i slo-

vo onaj legendarni biv{i ministar informisanja Goran Mati}. Vuk

Dra{kovi} je jutros u emisiji Ka`iprst izjavio da on ne zna koliko }e

jo{ biti ministar, da ne zna kada }e biti formirana vlada i da ni{ta od

njega ne zavisi. Verovatno od njega ne zavisi ni to da li mo`e da pod-

nese ostavku ili ne. Eto, tako nam je.

Kada ~oveku prijatelj saop{ti da ga `ena vara, on po~ne da mrzi tog

prijatelja. Banalan je primer, ali on bi prosto ubio onoga ko mu je do-

neo lo{u vest i svedok je njegove sramote. ^esto vidim da me ljudi ne

vole jer sam svedok njihove gluposti. Neke stvari ve} stvarno spada-

ju u domen psihijatrije. Kako mo`e{ da objasni{ to da na svakom dru-

gom zidu u Beogradu stoji da si Srbin ako pi{e{ }irilicom, da je [e{elj

heroj, da je Mladi} heroj, da je Srebrenica oslobo|ena onda kada smo

pobili sve one ljude? Kao jeste, to je bilo, mo`da nije toliko, ali i oni su

nas. [ta me briga {ta su oni radili, oni treba to da rasprave sa svojom

sve{}u i save{}u. Ispada{ nepatriota, ~ovek koji mrzi svoj narod. Po-

gledaj koliko brzo ovde kulja ogromna koli~ina prljav{tine, kao iz ne-

ke ogromne odvodne cevi. Ko se jo{ se}a pet principa, {estog principa

i nultog principa? Ljudi iz organizacije G17 plus, koji su izmislili taj

idiotski {esti princip, obja{njavali su ga kao podelu odgovornosti.

Alo bre, ljudi, bili su izbori, ljudi su glasali kako su glasali i {ta nam

sada pri~ate? 

Tu opet imamo na{e ~uveno ALI, kao kada se pomene Srebrenica ili

neka druga prljav{tina koju smo napravili. I ti isti koji su pri~ali o {e-

stom principu misle}i kako su napravili savez sa Ko{tunicom, sada

vide da sa Ko{tunicom nema saveza, da on ima savez samo sam sa so-
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. bom. Sada odjednom oni ne tra`e ni{ta, jer im je verovatno tamo ne-

ko rekao – Slu{ajte, bando lopovska, za onu Nacionalnu {tedionicu

}ete svi da idete u zatvor, samo ako pomenete bilo koje mesto u vladi.

Dobi}ete ono {to }ete da dobijete i ne}u da vas ~ujem. I oni se pona{a-

ju u skladu sa tim. I ti to sve gleda{, to se vidi, ne mo`e da se sakrije.

Bljutavo je i odvratno i neka se nose svi zajedno.

Od celog TV prenosa zavr{nih re~i na su|enju za atentat na Zorana

\in|i}a, imao sam `elju da ~ujem samo jednu od njih, zavr{nu re~ Sr-

|e Popovi}a, koji je u Pe{~aniku pro{le nedelje objasnio za{to nije do-

zvolio TV prenos svoga obra}anja. Meni je logi~no sve {to je rekao, i

u`asno i stra{no; vidi{ da je sve to istina, jer smo svi bili svedoci tih

stvari. Ali kada ih sakupi{ i pore|a{ u u`asan niz, te{ko je slu{ati sve

to ~ega smo bili svedoci i {to se jo{ doga|a. A grozomorne zavr{ne re-

~i onih tipova koji su aktivni ili doju~era{nji visoki funkcioneri DB-a

u liku branilaca i optu`enih, ne samo da je te{ko podneti, nego vidi{

i da je sve besmisleno. Oni te navode na pomisao da ovoj nesre}i ne-

ma kraja. Kada ~uje{ da tebi, recimo, prislu{kuju telefon, ali da Legi-

ji nikada nisu i da su u Zoranovom obezbe|enju prislu{kivali telefon,

da su oni bili pra}eni, ali da ovi drugi nisu, prosto ti do|e da zapita{

ljude – Dobro bre, je l’ vidi{ koliko su oni ljudi pobili, koliko }e jo{ da

pobiju, jesi li svestan toga da se spodobe sa nadimcima kao {to je Bu-

dala slobodno {etaju, najverovatnije po ovom gradu? 

Neprekidno se stvari koje nam je te{ko da prihvatimo posle nekog

vremena pokazuju kao potpuno ta~ne i postaju na{a svakodnevica. Ti

ljudi se {etaju po ovom gradu i vreme je da se opredeli{ da li ho}e{ da

`ivi{ kao krpa, kao slina, {to bi rekao ministar za kapitalne investici-

je, ili }e{ da se pobuni{ protiv toga i da zadr`i{ ono zrno ljudskosti

koje ima{ {ta god da se desi. To jeste ozbiljna dilema za one koji to zr-

no u sebi cene, a za one koji ga ne cene to pitanje je vrlo lako re{ivo.

Zaista mi se ~ini da je ova situacija danas mnogo podmuklija, neja-

snija, bljutavija, pokvarenija i prljavija nego {to je ikada bila. 

Ja ne znam kako Boris Tadi} misli da nam objasni da }e sa onima za

koje se opravdano sumnja da su bili inspiratori te pri~e sada da for-

mira nekakvu vladu i da }e se ta pri~a nastaviti. ^emu mi sada treba

da se nadamo? Da }e se nekakvi ljudi staviti pod kontrolu, da ne}e bi-

ti korupcije, da }e se pokazati iskreno pokajanje zbog ratnih zlo~ina?

To {to Sr|a Popovi} ka`e da }e se ~ekati neko drugo su|enje, meni u

prevodu zna~i da moraju da se ~ekaju neka druga vremena, ako su ta
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vremena uop{te mogu}a u Srbiji. Postojalo je zrnce nade, i mo`da ono

jo{ postoji duboko u meni, da Demokratska stranka nije potpuno pro-

pala. Ali ako Demokratska stranka pristane na to da Vojislav Ko{tu-

nica bude predsednik vlade, a ~uveni Jo~i} ministar policije, onda mi

nema druge nego da zaklju~im da Boris Tadi} ima ni`i ~in u hijerar-

hiji dr`avne bezbednosti. Kada ka`em – dr`avne bezbednosti, to mi je

sinonim za taj suludi, mra~ni centar mo}i, koji tamo negde postoji, a

mi ne znamo ni gde je, ni ko su ti ljudi. Zna~i, on ima ni`i ~in i samo

je pion koji mora da slu{a {ta mu se govori. Ja nemam drugo obja{nje-

nje. Ili neka oni iza|u, pa neka nam ka`u da to nije tako, neka ka`u

za{to sve mora da bude tako kako jeste. 

Svetlana Luki}: 

Oni su iza{li i rekli da moraju da budu konstruktivni, da nam je po-

trebna vlada u trenutku kada se odlu~uje o budu}nosti Kosova i da je

to realan odnos snaga me|u njima. 

Dragoljub Sto{i}: 

Dobro, to je upu}eno ciljnoj grupi koja je spremna da to prihvati kao

obja{njenje. Ja govorim o stvarima za koje smo se mi zalagali i obra-

}am se onima koji malo misle. Ako ti nekome formira{ svest da je pa-

triotizam pobiti ljude koji nisu tvoje vere ili nisu pripadnici tvog na-

roda, neki ljudi }e to da slede i da urade, kao {to su i uradili. Ali ako

sto puta dnevno obja{njava{ da si zaista iskren u nastojanjima da se

pridru`i{ svetu i trenutno va`e}im civilizacijskim dostignu}ima,

ovaj narod ipak nije toliko glup i izgubljen da to ne bi mogao da raz-

ume. To je posao televizije, javnog servisa koji pla}amo, sa sve posku-

pljenjem od slede}eg meseca. Oni treba da objasne ljudima da nije he-

roizam isterati milion Albanaca iz njihovih ku}a ili pobiti osam hilja-

da ljudi samo zato {to su muslimani, nego je patriotizam graditi svo-

ju zemlju, imati zaista kapitalne investicije, davati izve{taje o tro{e-

nju novca iz bud`eta, organizovati {kolstvo i zdravstvo tako da ljudi

mogu normalno da se {koluju i da se le~e, urediti i umiti svoju zemlju

i Beograd. To je patriotizam, a ne mra~na pri~a koja opravdava zlo-

~in. Oni to ne rade i zbog toga imamo ovaj rezultat i on se ne}e menja-

ti jo{ ko zna koliko izbornih ciklusa, sve dok ne do|e neko pametan i

sve to ne promeni. Stanje zaista ne obe}ava ni{ta dobro.

Kada pusti{ ~oveka da `ivi sa sto evra mese~no, {ta mo`e{ da o~eku-

je{ od njega? Kada ga vaspitava{ tako {to mu ka`e{ da smo mi raspe-
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. ti narod, pa {ta mo`e{ da o~ekuje{? Samo jo{ ve}u nesre}u, nova rase-

ljavanja, seobe, izbeglice, kampove. [ta uop{te zna~i to – `ivela Srbi-

ja? Da li to podrazumeva nekoliko stotina hiljada nezaposlenih, obez-

na|enih ljudi? Da li to podrazumeva sve ove redove pred ambasada-

ma za vize za one nesre}nike koji `ele da pobegnu odavde ili za one

sre}nike koji imaju neki dinar, pa bi hteli da vide jo{ ne{to osim ovog

blata i kaljuge? [ta uop{te zna~i to – `ivela Srbija? Kako posle ova tri

meseca zvu~i onaj slogan da `ivot ne mo`e da ~eka? 

Svetlana Luki}: 

A kako se ti nosi{ sa svojim gnevom, neraspolo`enjem?

Dragoljub Sto{i}: 

To se valjda ose}a u mom glasu. Te{ko je to kontrolisati. ^ovek mo`e

da be`i u neku knjigu, fizi~ku rekreaciju, mo`e da se nada, mo`e da

proba da ne{to sam uradi, da se anga`uje negde da bi ne{to menjao,

ali ja zaista ne pamtim ovoliko zatvorena vrata za bilo kakve nove

ideje.

Svetlana Luki}: 

Stvarno smo izgubljeni, to je stra{no, u prostoru i u vremenu. Treba

da iza|em iz zemlje idu}e nedelje i ve} mi je frka. Frka ti je da nabavi{

papire, onda ode{ tamo na tri-~etiri dana, vrati{ se i jo{ vi{e se seki-

ra{. Ne mili ti se ni da iza|e{ iz zemlje nakratko, a tamo se ose}a{ ne-

pismenim, jer nema{ i ne ume{ da koristi{ bankovnu karticu. [ta }u

ako mi neko ukrade paso{, kojoj na{oj nepostoje}oj ambasadi da se

obratim? Strah te je da iza|e{ napolje, ma koliko to `eleo, jer sada

ima{ ve} opravdane strahove da tamo ne}e{ umeti da se sna|e{.

Dragoljub Sto{i}: 

Ipak su ljudi iz vlasti ludi i glupi, jer ovo ipak ne mo`e ve~ito da tra-

je i na kraju }e im se obiti o glavu. Ako se ovo {to mi slutimo kao pra-

ve nad`ak babe kojima ve~ito ni{ta ne valja, na nesre}u svih nas jed-

nom desi, a nema kud, mora}e, onda }e se to i njima obiti o glavu. On-

da slede}i 5. oktobar ne}e biti pli{ani, onda }e neko da zavr{i kao ^a-

u{esku. Oni mo`da misle da }e ovo ve~ito da traje i da im niko ni{ta

ne mo`e. To naravno nije ta~no i ja ih stvarno pozivam da malo raz-

misle o tome, i o sebi i o nama.
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Svetlana Luki}: 

Kada si pomenuo ^au{eskua, u me|uvremenu mo`e da se desi sva-

{ta, mo`e da se desi da neko mene i tebe i jo{ stotine ljudi pogazi ov-

de. Pa tako je i ^au{esku vladao. 

Dragoljub Sto{i}: 

Mogu}e je da }e neki od nas stradati i blizu je pameti da se to i o~eku-

je, ali neka znaju da se na tome ne}e zavr{iti. ^au{esku }e morati da

plati za sve one u koje je upirao prstom i progla{avao ih izdajnicima,

kao {to je i onaj pravi ^au{esku platio na kraju.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Dragoljub Sto{i}. U nastavku slu{ate {ta se u ponedeljak

doga|alo na promociji Pe{~anika u Vr{cu. Tamo su govorili Miljenko

Dereta iz Gra|anskih inicijativa i Teofil Pan~i}.

Miljenko Dereta: 

Raspravlja se o tome koje ministarstvo da se dodeli gospodinu Ili}u,

{to je za mene apsolutno razgovor u kojem nijedna ozbiljna stranka

ne treba da u~estvuje, zato {to je to ~ovek koji je rekao – Dajte da kra-

duckamo malo, to se toleri{e. To je ministar koji ho}e da nastavi da

krade i sada se raspravlja o tome koje ministarstvo da mu se da, da

mu ne bude premalo, da on bude zadovoljan, ali opet da ne krade pre-

vi{e. Stvara se klima u kojoj se ljudi navikavaju na situaciju koja }e

nastupiti, u kojoj ne}e biti nikakvih promena, pod jedan, i pod dva,

pokazuju nam da zakon i ustav zbog koga smo se toliko tukli, ne tre-

ba po{tovati. Nemamo skup{tinu, nemamo ustavni sud, nemamo vla-

du, ni{ta nemamo, imamo samo grupu ljudi koja se gr~evito bori, ne

ni za vlast, nego za novac koji ta vlast direktno donosi. Ako sam po-

slednjih dana video ne{to pou~no, to su protesti u Turskoj. Milion lju-

di je iza{lo da brani sekularnu dr`avu. Na`alost, da se sakupe i svi

slu{aoci Pe{~anika iz cele Srbije, to bi bilo oko sto hiljada ljudi. To je

ono {to me brine. ^ini mi se da pravog pomaka ka stabilnoj dr`avi i

demokratiji nema i da nema ni volje za to.

Svetlana Luki}: 

Vi mislite da je u ovoj situaciji bolje raspisati izbore nego formirati

vladu. 
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. Miljenko Dereta: 

Mislim da je izbore trebalo raspisati bar pre mesec dana. U ovakvoj

situaciji uvek su bolji izbori, da gra|ani preuzmu odgovornost, pa ne-

ka do|u ti stra{ni radikali, da vidimo kako to izgleda, a ne ovako,

stalno nam prete radikalima, a zapravo su ovi sada opasniji od radi-

kala. Ovo je rak kostiju koji iznutra izjeda ceo sistem, a radikali su

kao rak ko`e, bar vidi{ od ~ega si bolestan, pa se le~i{.

Teofil Pan~i}: 

Razumem rezon kojim se rukovodi gospodin Dereta, ali moram da

stavim mali amandman. Ja se najvi{e na svetu pla{im kada gra|ani

Srbije preuzmu odgovornost, ni{ta me toliko ne u`asava. Gra|ani Sr-

bije su i devedesete preuzeli odgovornost s poznatim rezultatom, i

devedeset druge i u raznim sli~nim situacijama i nekako sam skloni-

ji tome da ih {to manje nutkam da preuzmu odgovornost. Ja sam do-

{ao u pola pet iz Novog Sada u Vr{ac i {partao dva i po sata po gradu

i dolaze}i ovamo razmi{ljao da li u ovako lepo posle podne u ovako le-

pom gradu mi treba da pri~amo o tako stra{nim ljudima i temama.

Ali to nam je {to nam je. To je agonija koja se jo{ izvesno vreme ne}e

okon~ati i stvarno ne znam {ta je gore, da li je gore da dobijemo ova-

kvu vladu kakva nam se sprema ili da nastavimo ovu agoniju. Ne za-

boravite da ta agonija ima i neke nuspojave tipa – ne zna se koliko jo{

meseci tehni~ke vlade. Ako idemo na nove izbore, to zna~i da Ko{tu-

nica and company nastavljaju da vladaju sami, Ko{tunica i Velja ne-

koliko meseci bez ikakve kontrole, a to je stra{no stanje. Oni su samo

tehni~ka vlada kada im to odgovara, ali vrlo rado se pona{aju kao vla-

da sa punim mandatom kada treba prodati Bor ili privatizovati Stu-

dio B. Tako da je to stvarno izbor izme|u kuge i kolere i nisam sklon

razmi{ljanju o tome da li je bolje da dobijemo vladu ili da idemo na

nove izbore. Zanimljiviji mi je na~in na koji se ova vlada pravi. 

Na pomolu je, mada bih voleo da nije, trijumf ideologije i prakse bez-

obrazluka, dakle, strategija Ko{tunice i Velje Ili}a od 21. januara uve-

~e, od progla{enja rezultata izbora, a to je – Mi }emo se pona{ati kao

da se ni{ta nije dogodilo, kao da je Ko{tunica ro|en kao premijer i

treba da umre kao premijer i sve drugo bi bilo neprirodno. Mi }emo se

pona{ati kao da je Veljino ministarstvo za kapitalne investicije, koje

je njegova izmi{ljotina, oduvek postojalo. Oni sprovode krsta{ki rat

protiv zdravog razuma i ~ini mi se da su ve} mnoge ljude anestezira-

li i ubedili da je to cena koju vredi platiti. Me|utim, umesto da DSS tu
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manu sa neba primi sa ogromnom zahvalno{}u i samo ka`e – Uh, iz-

vukosmo se, oni umesto toga ka`u – E ne, to nam nije dovoljno, nego

ho}emo i ministra policije. A ja vam ka`em, mo`emo o ovoj dosada-

{njoj vladi da mislimo {ta god ho}emo, ali ona jeste bila rezultat iz-

bora iz 2004. godine i utoliko je bila legitimna. Ali sada bismo dobili

vladu koja je su{tinski politi~ki nelegitimna, pre svega zahvaljuju}i

mazohisti~koj popustljivosti Demokratske stranke. Ako to dopusti-

mo, onda svi imamo veliki problem, a nema ga Ko{tunica. 

Da li }e Dragan Jo~i} ponovo biti ministar policije uop{te nije pitanje

toga da li se nekome dopada njegova frizura ili to {to je on obijao tra-

fike. Radi se o tome da taj ~ovek za tri-~etiri godine ministrovanja ni-

je uhapsio Ratka Mladi}a, da ne idemo dalje od toga. Uprkos tome,

Ko{tunica insistira da Dragan Jo~i} ostane ministar policije. Dakle,

to je direktno prko{enje ne Briselu, nego meni i vama, direktno prko-

{enje interesima gra|ana ove zemlje ili barem onih gra|ana koji ipak

misle da ova zemlja treba da ima evropsku budu}nost i da su druge

opcije obi~ne tlapnje, iluzije i koje{tarije.

I oni koji su na vlasti i oponenti vlasti podjednako erotizuju mase pri-

~ama o tome da li je Pera uzeo ovo ili ono, ko {ta ma`njava, ko }e gde

da ide za ambasadora. Kao da smo zaista kao dr`ava re{ili sve svoje

fundamentalne probleme. Je l’ mo`ete da zamislite proteste protiv

desekularizacije Srbije? Nemojte mi re}i da Srbija ve} godinama ne

ide u desekularizaciju i klerikalizaciju. Iza|e neka budala i ka`e na

televiziji – Ne}emo da se odreknemo Kosova zbog Evrope, kao da je to

neko realno pitanje, kao da je stvarno neko do{ao i rekao – Ej ljudi,

ho}ete li Kosovo ili u Evropu, odlu~ite se. To nas niko nije pitao, Ko-

sovo uop{te nije u ponudi. U ponudi je samo Evropa, pa je ho}ete ili

ne}ete. Pravo pitanje je – Po ~emu se vi, DS, razlikujete od DSS-a? Ta-

di} ide uokolo i hvali se onim ~ime pametan ~ovek ne bi trebalo da se

hvali, a to je da je saglasan sa Ko{tunicom u vezi sa Kosovom. Nemoj

mi se hvaliti time. Tvrdite da je to glavno pitanje, da je to pitanje `i-

vota ili smrti za Srbiju i pri tome tvrdite da ste po tom pitanju sagla-

sni sto odsto. Pa super, napravite onda jedinstvenu Demokratsku

stranku, kao {to ste je imali 1990. godine. I ~ekaj, u ~emu onda niste

saglasni? Ne mislite da ministar policije treba da bude Jo~i}, nego tre-

ba da bude [utanovac. Za{to? Zato {to je [utanovac {ta, zet Mirosla-

va Ili}a? Pa daj mi va`niji razlog. 
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. Najna~elnije stvari su najkonkretnije stvari, najkonkretnije stvari su

najbezveznije stvari. Dakle, mene ne zanima da li je Pera ili \ura ve-

}i lopov, mene zanima da li ova zemlja ide ka Evropskoj uniji ili ne

ide, zato {to je to jedina konkretna stvar, sve drugo je tru}anje. Jedi-

na konkretna stvar za moj `ivot jeste to da li }u ja u dogledno vreme

mo}i da `ivim iole sli~no onome kako `ivi moj kolega i prijatelj, ne u

Engleskoj i Francuskoj – nego u Sloveniji. To je konkretna stvar, ko-

ja se ti~e mog `ivota. Mojim slovena~kim prijateljima ni za Ameriku

nije potrebna viza, a kamoli za Evropsku uniju, ~iji su ~lan. I moje ko-

lege tamo imaju prose~ne plate dve hiljade evra. To je tema. A ako ti

nema{ {ta da jede{ celog dana, pa ti neko da koricu hleba, pa ti je i to

bolje nego da nema{ ni{ta, to nije relevantan kriterijum za Evropu

dvadeset prvog veka. Ne}u da bude bolje, ho}u da bude dobro. Bilo je

sasvim prirodno da za vreme Milo{evi}a Op{tinski sud u Lazarevcu

pokrene postupak protiv Bila Klintona – Optu`eni Bile Klintone,

ustanite, i onda konstatuju – Odsutan. Takva forma nadrealnosti za

vreme Milo{evi}a je bila sasvim normalna, jer su ta vlast i ta dr`ava

bile takve. Ali zar poenta 5. oktobra nije bila da se stvari sa glave po-

stave na noge? To je bila poenta, ni{ta drugo, da stvari ponovo budu

normalne, ni{ta vi{e od toga. U ovoj zemlji nije stra{no {to smo mi si-

roma{niji od ovog ili onog, pa normalno je da smo posle svega siro-

ma{niji i jo{ dugo }emo biti sirotinja, ali ono {to nije normalno jeste

da mi `ivimo u zemlji u kojoj se govori o izdajnicima, stranim pla}e-

nicima, u kojoj ministri vlade koriste diskurs kao da je 1995. godine.

Danas slu{am Ka`iprst na Radiju B92 i Milo{ Aligrudi} napravi lap-

sus i ka`e – Gra|anski savez, a onda ka`e – Joj, sa~uvaj bo`e. Kao da

je ime satanino spomenuo, nekakav tamo Gra|anski savez. Dobro,

koga je ubio Gra|anski savez, majku mu, je li nekoga ubio Gra|anski

savez? I onda pola sata pri~aju o tome {ta ako propadne ova varijan-

ta, pa {to da ne, idemo sa radikalima u vlast. Radikali nisu sa~uvaj

bo`e, ali Gra|anski savez, koji vi{e ne postoji, on jeste sa~uvaj bo`e.

Uz takvo stanje stvari, mi nemamo ~emu da se nadamo. 

Svetlana Luki}: 

Govori Mi{a Markovi}, kolumnista lista Ekonomist.

Milo{ Markovi}: 

Gledao sam na televiziji {ta se de{avalo po svetu 1. maja. Ako jo{ i{ta

zna~i, taj praznik bi morao mnogo vi{e da vredi u zemljama u tranzi-
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ciji. Nije vi{e Titovo vreme kada ljudi nisu otpu{tani, kada se radilo

osam sati, sa pravom na mesec dana godi{njeg odmora, nego se radi

deset i dvanaest sati, subotom i nedeljom, radi se i s platom i bez pla-

te, radi se i bez uplate doprinosa. Malo je neozbiljno praviti od tog

praznika samo prigodnu fe{tu, koja ljudima slu`i da okrenu prase na

Ko{utnjaku ili Adi Ciganliji. To dosta govori o snazi i ulozi sindikata

ovde. Oni apsolutno ne postoje, to su organizacije za paradu koje ni~e-

mu ne slu`e, posebno ne svom ~lanstvu. Privatizacija je pri kraju, a u

mnogo slu~ajeva izvedena je na neprimeren na~in. Ne mislim samo na

ono {ta se desilo radnicima, mislim i na dr`avu koja je time zaradila

novac koji je stavila u bud`et. Onda nam ma{e tim novcem i pokazuje

gra|anima kako rastu rezerve, kako }e se ulagati u {kole i bolnice. 

Mo`da je jeres re}i, ja razumem da je trebalo popraviti i sagraditi no-

ve {kole i bolnice, ali deo tog novca je morao da ode i u ne{to {to }e

sutra mo}i da ga vrati. Imam utisak da je sav taj novac prili~no dema-

go{ki ulagan da bi se pokazalo kako se, eto, brine o gra|anima. Kada

ulo`ite u ne{to {to je posao, to se i ne vidi. Svako mo`e da prese~e onu

traku i da ka`e – Otvorili smo novi paviljon bolnice, renovirali smo

{kolu i to mnogo lep{e deluje kada se prika`e na televiziji, nego ako

ka`ete – Pomogli smo nekome ko ho}e da osnuje neku proizvodnju.

Prvi maj je bio prilika da neko otvoreno ka`e – U redu je, moje dete }e

i}i u {kolu koja proki{njava, ali pomozite mi da moja firma nastavi

da radi, pa }u ja vama vratiti taj novac i svom detetu }u popraviti {ko-

lu. U ovoj zemlji prakti~no niko ne radi, a onda se nije radilo za 1. maj

i ljudi su ~ak spojili celu nedelju, i ~etvrtak i petak nakon 1. maja.

Ostalo je onoliko ljudi koliko ih je ostalo da radi i ti ljudi moraju da

na svojoj grba~i vuku sve. Licemerno je tim ljudima pri~ati kako je

problem ove zemlje u tome {to se ne radi. Problem ove zemlje je u to-

me {to nema posla, problem ove zemlje je {to nezaposleni nemaju

perspektivu da se zaposle. A oni nam ka`u – Mi jo{ nismo shvatili da

u ovoj zemlji mora da se radi. Kako nismo shvatili? Nema {ta da se

shvati, do{ao je gazda i rekao je – Danas radite do {est ili do osam uve-

~e, tu nema {ta da se shvata, mo`e da se gun|a, ali nema {ta da se

shvata. Postoji jo{ jedna podmeta~ina, kada se ka`e ljudima – Radite

vi{e, ne radite dovoljno i zato vam nije dobro. Nije mi dobro pre sve-

ga, ~ove~e, zbog tebe koji mi to pri~a{, ti ne ume{ da vodi{ ovu zemlju,

ti nema{ pojma o tome. Ko je danas najnezaposleniji i najmanje radi?

– Skup{tinski poslanici. A oni ka`u – Treba da se radi. Majke ti, neko

do{ao mrtav s posla, uklju~io televizor, a onaj mu odande pri~a – Tre-

ba vi{e da se radi. Pa nosi se, stvarno.
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. Kakva je razlika izme|u ove vlade koja sebe zove tehni~kom i eventu-

alne vlade koja bi bila ista takva, ali u kojoj bi u~estvovale demokra-

te? Kada ~ovek pogleda stranke koje poku{avaju to da naprave, pa to

je potpuna katastrofa. U}i }e Demokratska stranka koja je izbeljena,

isprana, oprana od svake fleke, ali su oprani i od svake energije, vo-

lje, pameti, bilo ~ega. Oni su jednostavno oprani, kao da ih je neko

stavio u varikinu. DSS je opet najcrnja pojava na politi~koj sceni kod

nas, verovatno gora i od radikala. Kad ~ovek pogleda tu vertikalu: Ko-

{tunica, pa Aligrudi}, `ali bo`e prezimena, pa Stojkovi}, to su ljudi

koji ni{ta ne znaju, a voleli bi i trude se da budu cinici. Da bi ~ovek bio

cinik, za to treba imati pokri}e. G17 plus pokazuje neku volju i ener-

giju, ~ak i neko znanje, ali oni su, {to bi deca rekla, k’o slon u staklar-

skoj radnji. Bog otac zna da li je od onoga {to oni rade ve}a korist ili

{teta. Ne vidim da bi ijedna od te tri stranke bila iole korisna za ovu

zemlju. 

Vrlo brzo su se dogovorili da Ko{tunica bude premijer, ali se uporno

preganjaju ko }e uzeti resor policije. Ako se oni otimaju o resor poli-

cije, to zna~i da je policija i dalje jaka u ovoj zemlji, kao i razne oba-

ve{tajne slu`be, i da je mnogo va`no ko }e ih kontrolisati. Ne bih

imao ni{ta protiv da neko ho}e da preuzme kontrolu nad njima da bi

ih doveo u red, ali jasno je da nije tako. Do}i }e neko ko }e da se pri-

ka~i tamo i da koristi mo}, uticaj koji sve te slu`be i danas imaju. Ve-

rujem da je i policiji i obave{tajnim slu`bama svejedno ko }e im do}i

za {efa, jer }e oni raditi apsolutno isto kao {to su i do sada. Bilo ko iz

ove tri stranke da im do|e za {efa ne}e dovesti tu mo} u pitanje i oni

}e nastaviti da rade onako kako su radili, u svom interesu i u intere-

su raznih svojih sponzora, za koje mi kao obi~ni ljudi i ne znamo ko

su, gde su, {ta su, ni za{to su. Veliko je pitanje {ta }e se kada izvu}i

iz neke arhive i onda kontrola nad policijom i sudstvom postaje pita-

nje ne~ijeg `ivota i sudbine – Mo`emo te izvu}i, a i ne moramo. Tako

da taj ~ovek ne mo`e da ima veliki uticaj na policiju, na obave{tajne

slu`be, na sudstvo, ali makar mo`e kao njihov {ef da spre~i da se o

njemu ili njegovim strana~kim kolegama izvu~e neka neprijatna

stvar, koja bi morala i sudski da se goni. To je neka vrsta defanzivne

pozicije svih koji ho}e da do|u na ta mesta, a ne ofanzivne i daleko

smo od toga da neko ho}e da do|e i sredi te slu`be. Lak{e je kontroli-

sati sve to kad ima{ svog ~oveka ili si sam na ~elu takve slu`be, nego

ako svakog dana treba da uzme{ novine, a i novine su ne~ije, pa sva-

kog jutra ustane{ i drhti{ da li su oni re{ili da te provale ili jo{ nisu.
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Ja ne znam kako ti ljudi uspevaju da kontroli{u sva mesta na koja

stranke ra~unaju. U pitanju su hiljade mesta i divim se onom ko uspe

da razmeni upravnika {kole za upravnika pozori{ta, upravnika pozo-

ri{ta za upravnika muzeja, na toj ra~unici. Nemam dobro mi{ljenje o

njihovim intelektualnim sposobnostima, ali ako oni uspevaju da kon-

troli{u hiljade tih papiri}a koji stoje na stolu, pa – evo tebi ovo, evo

meni ono, svaka im ~ast kako uspevaju to da urade. ^ovek ne zna ta~-

no ni kako treba da ih uklanja, ako uop{te ima {anse da ih ukloni. Da

li da ih uklanja od glave ili je mo`da bolje odozdo, ma kako to izgle-

dalo bezna~ajno. Kada o tome pitate ljude na ulici, oni imaju obi~aj

da ka`u – Mene uop{te ne interesuje ta visoka politika, meni je va`no

kako `ivim, da mi bude bolje, da autobusi idu na vreme. Onda iza|u

na izbore i imaju svoju stranku i raduju se ako njihova stranka ulazi

u parlament i o~ekuju da im se to nekako vrati. Pa ne}e da ti se vrati,

~ove~e. Taj kojeg si izglasao ne zna ni da ti postoji{. Da li neko zaista

veruje da }e da iza|e poslanik u skup{tini Srbije i da ka`e – Slu{ajte

ljudi, takse za pija~ne tezge su mnogo velike? Ma kakvi, svako od njih

vodi visoku politiku – Ne damo Kosovo, ne damo Mladi}a ili damo Ko-

sovo, damo Mladi}a. On je poslanik, on je ugledni gospodin, ne}e on

da se bak}e na{im problemima. 

Mi `ivimo u potpuno paralelnim svetovima. Glup je izraz – dru{tvo se

raslojilo. Kada se ka`e – raslojilo, podrazumeva se materijalno raslo-

javanje. Dobro, dru{tva koja su stvarno demokratska su raslojena i

materijalno, ali nije to su{tina stvari. Su{tina stvari je {to ta dva sve-

ta kod nas `ive u dve razli~ite zemlje. U jednoj `ivimo ti i ja svako-

dnevno idu}i na posao, u radnju, do bioskopa. U drugoj su ljudi koji

sve znaju, na sve uti~u, o svemu odlu~uju. I oni nam ka`u – Idi ti slo-

bodno na posao, u radnju, u bioskop, nema problema. Samo ako bi iz-

bili masovni nemiri oni bi se zabrinuli za to {ta se de{ava sa ovim na-

{im svetom. Dok se ni{ta ne de{ava, sve je u redu, nema problema.

Oni se najvi{e tuku izme|u sebe, jer tu hvataju mo}, a izbori, pa do-

bro, neko }e ve} da dobije izbore, neka iza|e sirotinja raja, pa neka

glasa za ove ili one. Pogledajte ljude koji su svoje kapitale napravili

pod Milo{evi}em, koje niko posle toga nije dirao. Kada je Kari} po-

stao problem? Onda kada je Dinki} postavio to pitanje. A to {to pre ni-

je moglo da se u|e u kafanu, a da ljudi ne pri~aju – Kari}i su lopovi, to

se nikoga nije ticalo. Dakle, morao je neko mo}an da postavi to pita-

nje da bi se napravila frka. Javnost se ovde svela na kafanske pri~e,

pri~e po autobusima, pri~e penzionera po parkovima.
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. Sino} sam slu~ajno gledao na televiziji emisiju o godi{njici prekida

pregovora, pa sam opet video onaj snimak kada su ga prepali na sla-

vi i kada je on nagrdio novinare da se to ne pita na slavi, a pre toga je

rekao – Ne brinite, sve je u redu. I kada je Tadi} obe}avao da }e to da

se sredi za deset dana. Pro{lo je godinu dana i ljudi toga ne mogu da

budu svesni zato {to ni jednoga trenutka nisu videli kakva je uop{te

korist od pridru`enja Evropskoj uniji. Pretpostavljam da se niko nije

potresao ni sino} zbog informacije da je u ovom periodu u odnosu na

isti period pro{le godine u zemlju u{la svega ~etvrtina ili petina stra-

nog kapitala. Ljudima niko ne obja{njava {ta to zna~i, da je zahvalju-

ju}i tom novcu pro{le godine otvoreno toliko radnih mesta, a ove go-

dine nijedno zato {to tog novca nema. Opet ostajemo na nivou para-

lelnih svetova. Mnogo puta se u tim ozbiljnim zemljama javnost po-

digla zato {to se novac iz poreza davao za ne{to sa ~im ta javnost ni-

je saglasna. Mi smo dobili one japanske autobuse i Japanci sede tu i

gledaju da li su ti autobusi svakog jutra ~isti. Za{to? Pa ka`u – Nisu

na{i poreski obveznici d`abe dali novac, mi vam nismo poklonili

autobuse da biste ih vi upropastili za mesec dana. 

Jako je ~udna i iritantna ta na{a nadmenost, kada znamo da smo ni-

ko i ni{ta u svetu. Tra`imo od Rusa da nas podr`e u vezi sa Kosovom,

ali ne dolazi u obzir da nas oni uslovljavaju svojim ekonomskim po-

vlasticama ovde. Pa ~ekaj, ~ove~e, sve ko{ta na ovom svetu. Mi Evrop-

skoj uniji i Americi ka`emo – ’Ajde, ljudi, dolazite, potrebne su nam

investicije, a onda nagrdimo jadnog Cobela. Mi delimo packe, posta-

vljamo zahteve, ni{ta nismo spremni da damo, ni{ta nismo spremni

da uradimo. Da, i ta pri~a – Mi smo ispunili sve uslove. Pa kako smo

ispunili sve uslove? Ne, ispunili smo sve uslove, ali oni nas mrze. Kod

nas postoji pri~a kako su Crnogorci Rusima prodali celu obalu, a ne-

zavisnost dobili od Amerikanaca. ^ekaj, stani, majke ti, kako su to

oni pomirili Amerikance i Ruse? Rusima su navodno sve prodali, a

Amerikanci im obezbedili nezavisnost. Ide{, tera{ svoje i kada ga ne

istera{, onda te neko mrzi. On ti je kriv u `ivotu, zbog njega kao ne-

{to nisi uspeo, on ti je doveo Milo{evi}a, uveo ti sankcije. Vrlo dobro

se zna za{to ti je uveo sankcije. Neverovatno je {to ne pristajemo da

priznamo da u ne~emu nismo u pravu. Pre nego {to je iko razmatrao

Ahtisarijev plan, nego je tek re~eno da je gotov, Ko{tunica je rekao –

Mi smo iza{li sa jakim i neodbranjivim argumentima. ^ekaj, kako su

neodbranjivi? To zna~i da ne mogu da se brane. Valjda odbranjivi,

neoborivi, tako ne{to, to je ve} i jezi~ki glupost. Posle pet dana Ahti-

sarijev plan je propao i mi smo ube|eni da je to ta~no. Ube|eni smo i
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da smo ispunili sve uslove Evropske unije. Sutra }emo mo`da da ka-

`emo da smo ispunili i sve uslove Ha{kog tribunala. Kako smo ispu-

nili? Pa ispunili smo, svakoga koga smo na{li predali smo, a koga ni-

smo na{li ne mo`emo da predamo, prema tome, ne znamo {ta jo{ tra-

`ite od nas. To je kao da ~ovek igra fudbal, pa ka`e – Dao sam sve od

sebe, ja ne mogu da izgubim. Pa izgubio si, ~ove~e, popio si pet golo-

va. A ne, to se ne va`i, ja sam dao sve od sebe. 

U vesti da smo ispunili sve uslove za ulazak u Evropsku uniju stajalo

je i to da smo ih ispunili vi{e nego Bugarska i Rumunija, koje ulaze u

Evropsku uniju. Pa kakav je to bezobrazluk? Oni kao vole Bugare i

Rumune, a nas Srbe ne mogu da vide o~ima. Samo ~ekam da se, kada

jednog dana Rusi i Ameri zarate, sretnu ba{ na Kosovu polju, jer i to

bi moralo preko Srbije da se prelomi. Za{to bi iko i{ta prelamao pre-

ko Srbije? Ako bi sada na ulici pitali kojeg naroda ima najvi{e na Bal-

kanu, osamdeset odsto ljudi bi reklo – Srba, normalno. Gledam pre

neki dan kviz i pitanje je kojim slovenskim jezikom govori najvi{e

ljudi, a tip ’ladno ka`e – Srpskim. Tu nije u pitanju neznanje nego

umi{ljenost da smo mi neka sila, pa ako se naljutimo, ne dao bog, ka-

kva Al Kaida, mi }emo razbiti sve. Ne damo teritoriju, a {ta }e ti teri-

torija, ne mo`e{ ni ovo malo {to ti je ostalo da izdr`ava{, ne zna{ {ta

}e{ ni sa ovim ljudima, a kamoli sa jo{ dva miliona Albanaca. E, ali mi

moramo da budemo gazde, bez toga ne ide, tu mora da se zavede red.

I valjda jo{ od onog kosovskog mita i Vuka Brankovi}a neko mora da

bude kriv. Nismo mi bili slabiji, mi bismo ’ladno dobili Kosovsku bit-

ku, zvona crkve Notrdam su ve} zvonila da smo mi pobedili, kad do|e

onaj Vuk Brankovi} i zeznu stvar.

Imam problem sa ljudima ovde. Ka`u mi – Kako mo`e{ sa svim da se

zeza{? A {to bih ja bio zabrinut za ne{to na {ta ne mogu da uti~em? Ja

ne mogu da re{avam svetske krize, ne mogu da re{avam ni situaciju

ovde i {ta mi je ostalo? Ostalo mi je da se zezam s tim. Prtlja{ po ovom

svetu, ne zna{ da li }e{ sutra da ustane{, pa ho}e{ li da umre{ besan

i ljut? Pa nemoj, bolje da si se sino} smejao i zezao, pa ako ti se ne{to

desi no}as ili sutra ujutru, bar si takav oti{ao, a ne besan i ljut. Nema

svrhe. Poku{avam da stvari prolaze pored mene. Kao u boksu, ima{

one koji su fajteri pa udaraju, a ima{ one koji samo eskiviraju udar-

ce, pa ako stigne nekad i on da udari, dobro je, ali pre se trudi da eski-

vira. E ja sam ovaj drugi, trudim se da eskiviram. [ta god se desilo,

dobro je. I onda me ljudi zbog toga napadaju. Ama, pustite me, ljudi,

ne znam ni sam sa sobom {ta }u, {ta }u sad ja da ispravljam krive Dri-
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. ne? Ne, stvarno vi{e nisam za to. Meni je televizor uklju~en samo za-

to {to imam slabo osvetljenje u sobi, pa da mi ne{to svetli i da bi mi,

~isto zabave radi, promicale neke slike. To ti je kao u fudbalu, va`an

je rezultat, a kako se igralo manje je va`no. Navijam za Zvezdu i Zve-

zda je ju~e igrala protiv Be`anije koja je postala veliki klub. I gubi

Zvezda sa 2:0. Ma, rekoh, ja ovo ne mogu da gledam i isklju~im. Utak-

mica je po~ela u 17,00, u 18,45 bi trebalo da bude kraj. Uklju~im u

18.45, 4:2 za Zvezdu. Odli~no, rezultat me interesuje, posle }u da po-

gledam kako su pali golovi, ali da gledam dok se oni mu~e, dok se na-

te`u, ne pada mi na pamet.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Mi{a Markovi}, a sada ljuti, mladi ~ovek, pisac Marko Vi-

dojkovi}.

Marko Vidojkovi}: 

Zaboravio sam i kada su bili izbori. Ne bi me ~udilo da su se DS, DSS

i G17 jo{ pre izbora dogovorili da }e oni da sastave vladu. I onda me-

secima prolazimo kroz bezobrazno, petpara~ko sranje. Blic je jedno

vreme, iz broja u broj, prenosio do detalja kako su se raspodeljivala

ministarstva, ko je optirao za koga. I sad ~ekaj, je l’ tebe zajebava Blic

ili te zajebava taj {to tamo pregovara, a u stvari ne pregovara ili su

oni stvarno toliki retardi da su u jednom trenutku pregovarali, pa su

se onda poka~ili, pa onda hajde da vidimo {ta }e da bude s Kosovom,

pa hajde opet malo da pregovaramo ili je sve to igra za nas, debile? Ja

ipak mislim da je to igra za nas, debile, jer ne verujem da je neko to-

liki retard da }e pet meseci da se dogovara i da }e na kraju da se do-

govori. I danas sam opet ~uo jednu od tih ~uvenih vesti, kako }e da-

nas da bude objavljen dogovor o kona~nom sastavljanju vlade. Jebe

mi se, eto, to je sve {to imam da im ka`em. 

Ako vladu opet prave DS, DSS i G17 i Ko{tunjavi }e da bude premijer,

dobro jebote, sve smo to znali i pre, za{to smo morali da izgubimo jo{

maltene celu godinu dok oni ne skupe muda da naprave tu vladu?

Zbog Kosova? E, ako je zbog Kosova, onda nisam siguran da }e ta vla-

da ne{to da im zna~i, jer {ta ako oni naprave vladu do roka, a ne re{i

se pitanje Kosova, {ta to zna~i? To zna~i da smo opet izgubili bez ve-

ze nekoliko meseci, da su oni taktizirali nadaju}i se da }e problem

Kosova nekako da se re{i, bez potrebe da se oni u to bilo kako me{a-

ju kao vlada. I po{to re{enje statusa Kosova ne zavisi samo od vlade
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Srbije i srpskih politi~kih aktera, nego mnogo vi{e od nekih drugih

faktora, mi smo se na{li u situaciji da, ako se vlada u narednih dese-

tak dana ne sastavi, imamo nove izbore. 

Ma{tao sam pre neki dan gledaju}i Ligu {ampiona sa ortacima kako

bi izgledalo da sada budu novi izbori, {ta bi bilo kad bi bilo. Padne

meni na pamet slede}a stvar, kad bi se desilo da se raspi{u novi par-

lamentarni izbori, {ta bi bilo jedino normalno {to bi moglo da se ura-

di da bi ti izbori uspeli? Ono {to ti se logi~ki name}e jeste da se, na-

ravno, sva krivica svali na Ko{tunjavog zato {to vlada nije sastavlje-

na, jer evidentno je da je sva krivica na njemu, i ako vlada ne bi bila

sastavljena i ako bude ovakva drljava. To je, naravno, krivica tog ~o-

veka, i krivica ovih beski~menjaka iz DS-a koji }e da pristanu da Ko-

{tunica ponovo bude premijer. U svakom slu~aju, za nove izbore nam

je potrebna koalicija DS-a, LDP-a i manjinskih stranaka uz {iroku po-

dr{ku nevladinih organizacija i javnih li~nosti. D`a-bu za presudne

izbore koji }e kona~no da nas povedu ka Evropskoj uniji. Zna~i, ve}

vi|en scenario, mi sve radimo po ve} vi|enim scenarijima, pa za{to

ne bismo imali ponovo i scenario od 24. septembra 2000. godine? To

jeste prirodno takva situacija, zaista mislim da DSS u ovom trenutku

nezadr`ivo ko~i ovu zemlju na putu ka bilo kakvom napretku. Situa-

cija je o~igledno takva da postoji jedna budala koja sve kvari i za{to

ti ne bi rekao – ^ove~e, mi zbog ovoga nismo mogli da se dogovorimo,

zbog ovoga smo izgubili jo{ jednu godinu? Ponovo imamo situaciju

kao pre sedam godina, imamo – biti ili ne biti, veliki i jak korpus koji

ide na to da uzme vi{e od polovine mesta u parlamentu i kada bi ovi

iskulirali da ne iskopaju o~i jedni drugima do izbora i malo posle, mi-

slim da bi takva koalicija imala i podr{ku u nevladinom sektoru i po-

dr{ku gra|ana. I kona~no bi postojao jasan korpus koji ide negde, a

to je ono {to u ovom trenutku nama najvi{e nedostaje – jasan korpus

koji nekud ide. 

Iskoristi to {to je Ko{tunica takav kakav je, pa jebote, napravi korpus

protiv toga, koji je sigurno ja~i od njega i koji }e da ga porazi na tim

izborima. Mo`da }e radikali uzeti ne{to malo vi{e, ali ako je to cena

da Ko{tunjavi bude marginalizovan i da ovi drugi uzmu vi{e od pola,

onda ta cena i nije toliko velika. Meni se okre}e `eludac od situacije

iz 2001. godine, kada ovi sede u vladi i konstantno ucenjuju i ne{to

drve. I sad mi sedimo i ma{tamo o tim stvarima i sve nam to izgleda

u`asno realno i jebote, za{to njima to ne padne na pamet? Zato {to su

se o~igledno ve} dogovorili i d`abe nama {to mi znamo {ta bi bilo pra-
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. vo re{enje za nas, kada oni znaju {ta je najbolje re{enje za njih, a ne

za nas.

Ovo {to se de{ava sad je stvarno neverovatno, jedino je bedak {to ne-

ma nikog da do|e da ga nalupa po u{ima zbog toga, zato {to kenjanje

o legalizmu sada pada u vodu, jer ovo je hajdu~ko upravljanje dr`a-

vom. Ko o ~emu, kurva o po{tenju i ~im ti toliko pri~a{ o legalizmu,

~im ti toliko grak}e{, naravno da }e{ na kraju da se dovede{ u pozici-

ju da bez parlamenta upravlja{ novcem gra|ana ove zemlje. Zato {to

si bio vlada, a sad si tehni~ka vlada, ti }e{ da odlu~uje{ gde }e da idu

moje pare. Situacija u kojoj nemaju panduraciju, nemaju oru`je

stvarno otvara mogu}nost da svako sebe zamisli kao svog gazdu,

vlast ti daje najgori mogu}i primer lo{e vrste anarhije. I onda on mo-

`e da ti proda pri~u da je on, eto, da bi spasao dr`avu odlu~io kako }e

da se usmeravaju pare, jer nema bud`eta i neophodno je privremeno

finansiranje. Eto, oni su uzeli na sebe taj teret da mo`da malo i ne bu-

du legalisti, ali oni su to u~inili za na{e dobro. Prestali su da budu le-

galisti samo zato da bi nekako funkcionisala na{a draga, mila ze-

mlja. To je toliko pokvareno da nemam re~i, toliko o~igledno da kada

pri~am o tome izgledam sebi kao retard zato {to pri~am o stvarima

koje su potpuno o~igledne. Izgledam sebi kao retard {to samo pri~am

o tome, a nisam na ulici sa hiljadama ljudi sa motkama. 

Nama zaista treba prosve}eni apsolutizam da bismo u{li u demokra-

tiju. Prvo treba da nau~i{ {ta je demokratija nekoga ko je navikao na

autokratska dru{tva. Mi imamo jako kratku tradiciju demokratije i

pre Drugog svetskog rata i u devetnaestom veku, sve je to bilo po ne-

koliko godina i odmah se ulazilo u novu diktaturu i u novo sranje.

Sramota je za ovaj narod da mu je na po~etku dvadeset prvog veka po-

treban prosve}eni apsolutizam, ali tako je. Prosve}eni apsolutizam

se sada zove kapitalizam, tako da }e neko da bude prosve}en na taj

na~in {to }e da se rasproda cela zemlja i onda }e biti malo kasno za

bilo kakvo prosve}ivanje, jer }e onda kapital kao i svugde u svetu da

ti upravlja dr`avom. Mi i Turci tu ne mo`emo da se poredimo, oni su

mnogo napredniji od nas, jer mi smo jo{ u situaciji biv{e sile koja je

izgubila ratove, ali i dalje poku{ava da to ne prizna. O~igledno poku-

{avamo da doka`emo nekome, a pre svega sebi, da smo jo{ sila, a sve

dok se stvari {timuju tako da je bitno ko je sila i protiv koga si i za ko-

ga si, i koga mrzi{ – ne mo`e da bude dobro. Nikada ne sme{ da sve-

de{ stvar na to da smo mi, jebote, ipak potencijalno ja~i od Hrvata i

jao, kada ne bi bilo ovih stranaca, mi bismo mogli da jebemo majku
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svim [iptarima na Kosovu. Ma samo da nije me|unarodne zajednice,

sravnili bi ceo Sand`ak sa zemljom zbog tih vehabija. Sve dok posto-

ji takav kompleksa{ki momenat, a o~igledno je da postoji, nama ne

mo`e da bude bolje, jer je situacija na terenu potpuno druga~ija. 

Mi smo uvek srljali u to da }emo vrlo rado da ratujemo i uvek za istu

stvar i uvek iz istog tripa da smo mi najja~a i vode}a sila u regionu.

Pa to se vi{e ne pokazuje tako {to se naoru`ava{ i zvecka{ oru`jem i

ma{ta{ o tome kako }e{ da osvaja{ druge zemlje, nego se to ve} {ezde-

set godina u svetu radi tako {to }e{ da pravi{ najbolje automobile ili

}e{ da ima{ najbolje fabrike – i lupetam sad naravno – ili najja~u po-

ljoprivredu ili otkud znam. Tako se meri snaga danas u svetu, a ne ta-

ko {to }emo da izbrojimo koliko imamo pu{aka. Makar imali dvade-

set atomskih bombi, mo`emo samo da ih sebi nabijemo u dupe, jer

pre nego {to pomislimo da ih upotrebimo, neko }e se ve} na}i da nas

izroka, pa }e one da puknu ovde kod nas. Toliko je debilna situacija u

kojoj smo da ne vidim kako neko mo`e da ma{ta o nekom novom sra-

nju. Uvek se na|emo u situaciji da je svima jako zgodno re{enje da is-

padne neko sranje, i Albancima i nama, a bogami i me|unarodnoj za-

jednici. Kada su svi umrtvljeni jako je te{ko do}i do bilo kakvog kom-

promisa, a ako nekoj budali padne na pamet da uleti u neko srpsko

selo i izmasakrira ne znam koliko ljudi ili nekoj drugoj budali padne

na pamet da dovu~e ne znam koliko naoru`anih ludaka i da ode u bo-

sansku mahalu da naprave neko sranje, odmah se druga~ije posta-

vljaju stvari. Ovde se uvek situacija menjala tako {to ispadne neko

sranje, ~ak je i 5. oktobra bilo neko sranje. Sve je neko sranje. Mora

da se desi neki incident da bi se situacija preokrenula ili pomerila. E,

mene je sada strah da se to ne desi na Kosovu i mislim da ova vlada

`rtvuje te Srbe tamo svesno, mo`da razmi{ljaju}i da }e tamo nekom

ne{to da se desi. To je RTS princip, neko je znao da }e mo`da neko ta-

mo da zvizne raketu, ali je iskulirao iz marketin{kih razloga. Samo

nekoj budali padne na pamet da misli da }e ne{to da dobije tako {to

}e da izre{eta srpsku ku}u ili da baci bombu ili da zvekne manastir i

ti to zna{ ili o~ekuje{, ali }uti{, kulira{, jer ti odgovara da neko na{

tamo bude ubijen da bi ti imao bolju pregovara~ku poziciju za Koso-

vo. Pa jebem ti ja mater. 

Mi smo ja~i, mi smo Srbi, mi }emo {ta? [ta je na kraju ostalo od Srbi-

je? Srbija je na kraju ono {to ostane od ne~eg {to si ti umislio da po-

stoji. To je ono {to ostane kad se okruni Slovenija, kad se okruni Hr-

vatska, kad se okruni Republika Srpska Krajina, kad se okruni Repu-
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. blika Srpska, kad se okruni ostatak Bosne i Hercegovine, kad se

okruni Crna Gora, kad se okruni Makedonija, kad se okruni Kosovo.

Rezultati takve politike jasno se vide na srpskom narodu, tako {to je

tog naroda sve manje i on sve lo{ije `ivi i sve vi{e se pretvara u sen-

ku, koja vi{e ne mo`e normalno ni da nosi to srpsko ime. Ja bih najvi-

{e voleo kada bi se neki Hrvat ili Bo{njak ili Albanac koji `ivi u Srbi-

ji ponosio time {to je iz Srbije, a to je sada misaona imenica, jer ja ka-

piram da je sve njih sramota {to su odavde. I mene je sramota, jebo-

te, {to sam iz Srbije, a kamoli nekog drugog. Mene je sramota {to sam

iz Srbije koja po~iva na takvim na~elima i koja }e u takvim na~elima

i da umre, i kao zemlja i kao narod, ako se ovako bude nastavilo. Po-

navljam u Pe{~aniku kao papagaj da znam da sam mnogo ve}i patri-

ota od ludaka kome je mnogo lak{e da do|e i da ka`e – Ma sve je to

masonsko-jevrejsko-{iptarsko-usta{ka zavera protiv srpskog naroda

i mi smo najve}i carevi, a oni ostali nek pu{e. Kada bude smak sveta,

Bog }e nas se setiti i njima }e da jebe majku. Dobro, mo`da }e svima

da jebe majku, ali nama }e sigurno malo manje nego njima, jer Bog

nas voli. ^ak ni Bog ne funkcioni{e tako, iako ja ne mislim da posto-

ji, ali i da postoji, siguran sam da ne funkcioni{e po tom debilnom

principu, koji su neki ludaci odavde utripovali.

Kada gleda{ fudbalsku utakmicu i navija{ za jedan tim, izgleda ti kao

da taj tim mo`e da pobedi, jer ti se ~ini da je taj tim ja~i, a mo`da sa-

mo navija{ i nisi realan. Isto tako ja sebe posmatram u odnosu prema

Demokratskoj stranci, jer kada bih po~eo da gledam realno {ta je De-

mokratska stranka radila i kako se pona{ala od \in|i}eve smrti do

danas, verovatno se ne bih usudio da o njima uop{te razmi{ljam. I ve-

rovatno bih nekoliko puta pljunuo sebe zbog toga {to sam uporno gla-

sao za njih sve ove godine, ali ja uvek nekako gledam taj potencijal i

mislim da potencijal ipak treba podr`ati, a ne uru{avati. Ako ostane-

mo i bez potencijala, {ta smo napravili? Znam mnogo ljudi iz Demo-

kratske stranke, znam da mnogo ljudi ima sli~nu ideju i da bi mnogo

ljudi volelo da se takvo ne{to desi, ali o~igledno da na onom nivou na

kojem se odlu~uje o tim stvarima nije tako dogovoreno. 

Izgleda da }e vrh Demokratske stranke da ispo{tuje neki dil koji je

napravio sa Ko{tunjavim, iako bi u ovom trenutku bilo {mekerski da

ga zajebu – Ne, izvini, ali zajebali smo te, ostani ti sad sam sa svojom

tehni~kom vladom i vladaj kao idiot i imaj one kretene za ministre, a

mi }emo da napravimo korpus koji }e stvarno biti usmeren samo pre-

ma tome da se ide ka Evropskoj uniji. I onda mali Marko Vidojkovi}
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ma{ta o korpusu koji ~ine DS, LDP, manjinske stranke, nevladine or-

ganizacije i pojedinci. Kada bi se napravio tako veliki korpus, sa tako

jasnom idejom, iako stvarno izbegavam da stajem iza bilo kakvih po-

liti~kih sranja, stao bih iza njega. Ja ne mislim da je nova vlada Voji-

slava Ko{tunice sa pola DS-ovih ministarstava dobro re{enje za Srbi-

ju. Oni }e i dalje da dele ministarstva kao feude i naravno da }e si-

stem vrednosti ostati isti kao i do sada. Do|ite da vidite ovo na{e, ni-

je uop{te lo{e – tako ja zami{ljam DSS kako pregovara. Uop{te nije ta-

ko lo{e, vama ovo ministarstvo, nama ono ministarstvo i kada krene

lova da pristi`e, vide}ete da to u stvari uop{te nije tako lo{e, jer to je

kul lova. To da se oni dele i da dele jedni drugima posede po zemlji

kroz ministarstva, naravno da nije normalno, ali kod DSS-a o~igled-

no nema druge, oni su usvojili taj princip vlasti – Ja sam vlastan za

svoje ministarstvo, nemoj da mi se me{a{, ti budi za svoje, a Ko{tu-

njavi odgovara za Kosovo i bavi se samo Kosovom. 

Voleo bih kada se ovakva vlada, kakva je na pomolu, ne bi desila i obo-

`avao bih kada bi bili izbori na kojima bi ceo i pod navodima pravi de-

mokratski korpus stajao s jedne strane, a DSS, Nova Srbija i radikali

i SPS sa druge strane. I da onda vidimo zapravo {ta Srbija ho}e, jer ne

mo`e{ ti ovako da meri{ {ta Srbija ho}e, kada Srbije ne zna za {ta ta~-

no treba da se opredeli, jer ne vidi jasnu razliku izme|u DS-a, DSS-a

i radikala i SPS-a. Jedini na~in da ta razlika postane jasna jeste da se

ideolo{ki podele ti korpusi. Ja mislim da su oni ve} ideolo{ki podelje-

ni, ali jebiga, vrh Demokratske stranke je re{io da u|e u pri~u sa usta-

vom i u pri~u sa Kosovom. Voleo bih da neko od njih ka`e – Ljudi, mi

smo u{li u pri~u sa ustavom i Kosovom da bismo pokazali kakav je

Ko{tunica. Sve smo poku{ali i dali smo legitimitet manjinskoj vladi

Vojislava Ko{tunice, sve vreme sa njom pregovarali i pravili dogovo-

re, ali oni se toga ne dr`e. Mi to vi{e ne mo`emo da trpimo i mi }emo

sada da idemo na nove izbore, i na svim nivoima ako treba, da bismo,

eto, pokazali da nas ima pedeset odsto plus jedan, ali zaista, koji je-

smo za to da ova zemlja bude normalna i da ljudi normalno `ive i da

idu ka Evropskoj uniji i da se vi{e zavr{i sa bilo kakvim retrogradnim

sranjem. Ali {to je babi milo, to joj se i snilo, ja sam toga duboko sve-

stan. Ovo o ~emu ja i mnogi ljudi ma{tamo je daleko od realnosti. 

[ta ako su Tadi} i Ko{tunica sedeli na nekoj tajnoj ve~eri i napravili

dil, koji su potpisali svojom krvlju, da }e oni napraviti vladu u kojoj

}e Ko{tunica biti premijer, a DS imati jedanaest ministarstava, a ovi

ostali deset? [ta ako je to tako izgledalo? Mo`da su `rtvovali i neke
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. mlade device u tom ritualu, mi nemamo pojma {ta je dil. Ne bih se za-

ista usudio da ulazim u prognoziranje, jer i manjinska vlada Vojisla-

va Ko{tunice je nekako funkcionisala. Onda se iscedila, bez obzira na

pomo} odvratnog SPS-a, pa je po~ela da funkcioni{e sama od sebe i

sve druge institucije su prestale da postoje na organizovani na~in.

Eto, oni su banda koja ima panduraciju i eto, oni su re{ili da vladaju

zemljom. Za{to? – Zato. Za{to? – Zato. Takvu hajdu~iju odavno nisam

video. Ne mogu da verujem da smo mi kolektivno u situaciji da treba

neko da nam zada zavr{ni udarac da bismo se kona~no smirili i isku-

lirali. Zar nije zavr{ni udarac bio 1999. godine, zar nije zavr{ni uda-

rac bio 5. oktobar? Toliko zavr{nih udaraca i zar je mogu}e da taj le{

velikosrpstva ne mo`e da se upokoji i da mi po~nemo da funkcioni{e-

mo normalno, a ne vi{e u odvratnim tripovima? Ube|en sam, {ta god

da se desi, velikosrpski mit }e nestati. I {to se vi{e kur~imo, on }e pre

nestati. Kao {to sam sa sladostra{}em gledao kako udaraju tomahav-

ci u zgrade MUP-a, pa onda u zgradu CK, pa u zgradu General{taba,

sa istom ja~inom }u znati da sam bio u pravu kada neko bude najeba-

vao zato {to se ponovo upecao na istu udicu.

Jednom je u {pici Pe{~anika bilo kako ja pri~am da ako Ulemek ho}e

da ode iz zatvora, on mo`e da ode iz zatvora. Ja ne mislim da je Legi-

ja supermen, nego samo mislim da jednostavno postoji vi{e ljudi ko-

ji vole Legiju nego \in|i}a. Ne samo u Centralnom zatvoru, ne samo

u vladi Srbije, nego i u Srbiji. Jednostavno, on ima takvo zale|e da,

kada bi mu palo na pamet da zapali iz zatvora, na{lo bi se na~ina ka-

ko da se to i desi. Na njega se bese i oni krezubi retardi sa kvanta{ke

pijace koji {vercuju paprike, a nose majice sa vukom JSO. ^itao sam

malo neke Legijine knjige, da vidim kakav je kolega, i zaklju~io sam

da on kao pisac jo{ nije postao iskren pred sobom. Kada ~ita{ Judu,

njegovo poslednje delo, ti jasno vidi{ da je to Legija koji iz sudnice pi-

{e roman, da bi po ko zna koji put ne{to pokazao i dokazao, a ni sam,

jadni~ak, ne zna {ta, zato {to se talio i sa \ikijem, zato {to se talio i

sa ovima i zato {to je organizovao ubistvo \in|i}a, zato {to je do{ao

ovima tamo pa se opet talio. Nisam siguran, ali mislim da je on debe-

lo zajeban u celoj toj pri~i. Ipak je on na robiji, iako sam ~uo pri~e da

vikendom izlazi iz zatvora. Ovde nema nijedne stvari koja mi izgleda

nemogu}a. Ja bih voleo kada bi on posle desetak godina zatvora seo i

napisao neki roman. E, voleo bih da vidim kakav bi on roman napisao

posle deset godina u zatvoru, zato {to mislim da bismo sva{ta tu ima-

li da pro~itamo. I sve vreme me proces za ubistvo Zorana \in|i}a pod-

se}a na one ~uvene ^ovi}eve izjave – Zna onaj koji je bio tamo na {ta
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ja mislim. Neko ne{to aludira i kao upire prstom i sad svi mi kao zna-

mo na koga, a niko to ne izgovara glasno. I onda se pojavio Sr|a Po-

povi}, koji je kona~no po~eo da to izgovara glasno. Nije optu`ivao, ne-

go je samo pitao – ^ekaj, za{to ne do|e ovaj da objasni to, za{to ne do-

|e onaj da objasni ono, gde su transkripti, za{to kona~no nismo ~uli

i videli transkripte Bagzijevih razgovora? Sve to toliko govori da

stvar toliko nije ~ista, da su u fazonu, jebote, ne smem time ni da se

bavim, ne smem o tome ni da razmi{ljam, jer tu ima toliko prljav{ti-

ne. Daj da bar ostanu u zatvoru svi koji su u zatvoru i da se nadamo

da }e neko da uhapsi jo{ ovih nekoliko koji su ostali van zatvora i da

tu bar legne pri~a, po{to je o~igledno da je politi~ka pozadina prljava

i nepristupa~na. 

Mi mo`emo samo da se uhvatimo za u{i i da igramo. U tom perverz-

nom trouglu: \in|i}eve vlade, Ko{tuni~ine budu}e vlade i Zemun-

skog klana, \in|i} je platio glavom poku{aj da hendluje ne{to {to je

o~igledno jako te{ko hendlovati. A ja, jebote, i dalje sem \in|i}a ne

vidim nikog drugog ko bi mi ulivao poverenje da je dovoljno sposo-

ban da mo`e sam da hendluje te stvari. Kada bez pomo}i drugih ljudi

proba{ time da igra{ i kada naleti{ na ljude kao {to su Ulemek ili [ip-

tar ili Kum, vrlo je lako da ti se desi ono {to se \in|i}u desilo 12. mar-

ta 2003. godine, zato {to je ceo sistem i dalje ostao isti. Nema{ muri-

ju i sam si na vetrometini sa svojim telohraniteljima a i tvoji savezni-

ci su se malo sklonili da ti ipak bude{ sam na vetrometini i najlak{e

je da ti popije{ metak. E, onda }e{ na kraju da popije{ metak. I svaki

put kada vidim Legiju, ja moram da premotam ceo film od po~etka i

da skontam kako su i ti besprizornici, ubice, opet bili samo oru|e u

ne~ijim rukama. I upravo to postaje o~igledno iz onoga o ~emu pri~a

Sr|a Popovi}. I sve to mi znamo i mogu sad ja da pretpostavljam da

su oni bili oru|e u rukama Vojislava Ko{tunice ili Radeta Bulatovi}a

ili Ace Tomi}a ili nekoga iz inostranstva. Ali nemam dovoljno infor-

macija i mogu samo da poludim od toga, jer znam da je Zoran \in|i}

mrtav i da ga ni{ta ne}e vratiti i to je najve}a nesre}a za ovu zemlju.

A svi ostali su za to krivi i svi smo mi krivi na neki na~in {to je \in-

|i} mrtav, svi mi, po~ev od Legije, pa bukvalno do mene. 

A sada, jebem li ga, da li }e on biti osu|en, ne}e biti osu|en, pobe}i }e,

ne}e pobe}i iz zatvora. Meni to nije proces stole}a. Meni je ubistvo

\in|i}a bilo ubistvo veka. A proces veka }e mo`da biti neki drugi pro-

ces koji }e biti zna~ajniji od ovoga, od kojega je mnogo zna~ajnija ~i-

njenica da je ~ovek mrtav, a da smo ga svi mi na neki na~in ubili, ba{
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. zato {to nismo do{li do toga da se cela pri~a otkrije do kraja. Kao i

uvek kada su srpski atentati i atentatori u pitanju, atentator se zna,

a onaj koji ga je lo`io se ne zna i tako }e biti i ovoga puta. I jebiga.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Marko Vidojkovi}. Za kraj jedno obave{tenje. Idu}e nedelje

ne}e biti emisije. Imamo opravdanje, nas dve u sredu, na Dan Evrope,

primamo nagradu Reportera bez granica u Austriji i nismo u stanju

da vam za petak spremimo pristojnu emisiju. Malo se odmorite i ~u-

vajte se, ali pre svega nam ~uvajte Srbiju, mi se odmah vra}amo. 
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KOLARI]U – PANI]U

Srbijom do daljeg vladaju jedna politi~ka krpa i jedna po-

liti~ka hulja... 

Pitala sam ga da li je dr`avne interese stavio ispred svo-

jih kada je pravio koaliciju sa Nikoli}em ili Tadi}em... 

Ovo nije video-igrica, ovo je i dalje na{ jedini `ivot... 

Vesna Pe{i}, poslanica LDP-a, 

Jovan Bajford, socijalni psiholog, 

Teofil Pan~i}, novinar, 

Ivan ^olovi}, antropolog 



Svetlana Luki}: 

Dobar dan, gra|anke i gra|ani. Vojislav Ko{tunica i Boris Tadi} su ju-

~e izdali zajedni~ko saop{tenje u kojem nas obave{tavaju da }e nova

demokratska vlada biti u slu`bi gra|ana. Moje saop{tenje glasi – No-

site se obojica, sa va{om nakaznom vladom. 

^etiri meseca nas prave majmunima, ~etiri meseca su pora|ali ~udo-

vi{te, koje nam je poru~ilo da Vojislav Ko{tunica ne}e da abdicira, da

ne}e po cenu `ivota – bilo ~ijeg – da se odrekne mesta koje je zauzeo

posle ubistva Zorana \in|i}a, a sada ga definitivno uzurpirao i poni-

{tio jedinu bednu tekovinu za koju smo mislili da smo je osvojili 24.

septembra 2000. godine – slobodne izbore.

Mesecima je Demokratska stranka Srbije poni{tavala rezultate lokal-

nih izbora u gradovima po Srbiji, uvodila privremene uprave i na silu

postavljala svoje ljude, da bi na kraju do{la do srpskog parlamenta i

tu zavr{ila posao – poni{tila rezultate izbora i poru~ila svima da se

sa njima ne treba ka~iti, jer }e nas sve `ive sahraniti. 

Pokazali su nam da su spremni na sve 8. maja, a narednih dana de-

monstrirali takvu politi~ku bestijalnost da je postalo jasno da Srbija

ne mo`e da postane demokratska zemlja u najelementarnijem smislu

te re~i, sve dok je na politi~koj sceni Vojislav Ko{tunica. U vreme

Francuske revolucije je re~eno – Kralj mora da vlada ili da umre. De-

mokratska stranka Srbije i Ko{tunica }e ili vladati ili biti politi~ki mr-

tvi, drugog izbora nema. Na`alost, posle ovoga {to se dogodilo, posta-

la je jasna jo{ jedna jedna~ina: za sada nema demokratske Srbije bez

Demokratske stranke, a Demokratska stranka ne mo`e opstati ako

njen {ef ostane Boris Tadi}. 

Razoru`avaju}e je i skoro dirljivo videti koliko je Tadi}u laknulo {to

se ova no}na mora zavr{ila. Ko{tunici je dao sve na {ta je ovaj poka-

zao prstom. Da mu je zatra`io da se skine go, da se uhvati za u{i i za-

igra na Terazijama, predsednik bi to u~inio, uz uverenje da je to vr-

hunski dokaz njegove posve}enosti miru u svetu. 

Ko{tunica je dobio ne samo premijersko mesto, nego je zadr`ao i svog

li~nog, intimnog policajca Jo~i}a, a onda je kao ekser u sanduk Demo-

kratske stranke zakucao sekretara vlade Dejana Mihajlova, koji je re-

kao da je Demokratska stranka ubila Zorana \in|i}a.

Pre ulaska na prvu sednicu vlade, novi ministri Demokratske stranke

su polo`ili cve}e na mesto gde je pao Zoran \in|i}. Nije ih bilo sramo-
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. ta da to u~ine. Bilo im je previ{e riskantno da odu na njegov grob, jer

bi ovaj sko~io i pitao ih kako je mogu}e da imaju i kralja i topa i lovca

prednosti, a da izgube partiju. 

Za mesec dana }emo dobiti nestrana~kog {efa Bezbednosno-informa-

tivne agencije. Tadi} je izjavio da se nada da to ne}e biti Rade Bulato-

vi}. To zna~i da ostaje Rade Bulatovi} i da Tadi} iza sebe kao argu-

ment nema milion glasa~a, nego krhku nadu, mamu, tatu i sestru. 

Dakle, da rezimiramo: Srbijom do daljeg vladaju jedna politi~ka krpa

i jedna politi~ka hulja. A vi na po~etku Pe{~anika slu{ate poslanicu

LDP-a, Vesnu Pe{i}.

Vesna Pe{i}: 

Primetila sam vrlo veliko uzbu|enje gra|ana, naro~ito kada je bilo

najavljeno da }e za predsednika skup{tine biti biran Tomislav Niko-

li}. Nastala je drama izme|u DSS-a i DS-a. Demokrate su bile iznena-

|ene predlogom DSS-a i u jednom trenutku je izgledalo kao da ti lju-

di vi{e nikada ne}e mo}i da naprave koaliciju. U~inilo mi se da tu ne-

}e biti izabran samo predsednik parlamenta, ve} je dogovoreno mno-

go vi{e od toga. Kada smo posle nekoliko dana smenjivali Tomislava

Nikoli}a, on je iza{ao i rekao gde se odigrao taj susret, kojem je pri-

sustvovao i Da~i}, i da je Ko{tuni~in predstavnik kazao da Ko{tunica

nema poverenja u Tadi}a, koji }e izdati Kosovo i da }e zato vlada biti

traljava i raspasti se u junu posle negativne odluke o Kosovu, i da on

zato `eli da u ~asu raspada te vlade ima jaku skup{tinu. On je rekao

da ima poverenje u Tomu Nikoli}a i Radikalnu stranku i da je va`no

da institucija skup{tine nad`ivi vladu. Tomislav Nikoli} je to pri~ao

u skup{tini i na{i gra|ani su ~uli kako je on onda pitao Ko{tuni~inog

predstavnika – Da li ja sada razgovaram sa Vojislavom Ko{tunicom?

a ovaj mu je rekao – Da, razgovarate sa Vojislavom Ko{tunicom. On-

da je Nikoli} pitao – A {ta ako se vi pomirite sa `utima? A ovaj je re-

kao – Ne, nema pomirenja sa `utima. 

Stvarno je izgledalo da je izborom Tomislava Nikoli}a za predsedni-

ka skup{tine napravljena i nova koalicija radikala sa Ko{tunicom.

Ljudima se ~inilo da je time poni{teno ovih sedam godina i do`iveli

su to kao horor i nisu mogli da veruju da se to dogodilo. In vivo, u

skup{tini, tako|e je bilo u`asno dramati~no, naro~ito sukob izme|u

Demokratske stranke i Demokratske stranke Srbije. Mi smo zaklju-

~ili da koalicija izme|u njih vi{e ne dolazi u obzir i da je to zavr{ena
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stvar. Ja i neki drugi poslanici smo rekli da se, iako na{a politi~ka

klasa `ivi u svom irealnom svetu, `ivot ipak probio, da se sada vidi da

ta tre}a, Ko{tuni~ina pozicija u stvari ne postoji i da je neodr`ivo to

mesto na pola puta izme|u demokratske i radikalne stranke i da je

nemogu}e da ste tako polivalentni da mo`ete da pre|ete i na jednu i

na drugu stranu. U LDP-u i Ligi socijaldemokrata Vojvodine, ali i u

Demokratskoj stranci, to je do`ivljeno kao vrsta novog po~etka – do-

bro, pukao je taj ~ir, slutili smo da to mo`e da se dogodi, realnost je

pobedila. U~ili su nas da ne postoje dve Srbije, da to samo neki zli lju-

di dele Srbiju, ali `ivot se probio i stvarnost je pobedila. 

Politi~koj mafiji je va`na podela dr`avne imovine i sve dok bude bilo

te torte, oni }e nalaziti svoj vi{i interes. U Srbiji je pojedena polovina

dr`avne imovine, ostalo je jo{ pola torte koja treba da se podeli i oni

se ne}e razi}i sve dok ne pojedu i poslednju mrvicu dr`avne imovine.

Sve mi znamo da su to vrlo veliki i jaki interesi, ali ja sam onda pomi-

slila – pa evo, i ti lopovi na vlasti se dele na Evropejce i antievropejce,

pa imamo lopove Evropejce i lopove antievropejce. Ta podela je probi-

la i pokazala se ja~om i od vrlo jakih materijalnih interesa. To je taj

stvarni `ivot koji probija, koji mi ose}amo, o kojem pri~amo u Pe{~a-

niku. Tog 8. maja sam tako i zavr{ila svoj govor, da ipak ima ne~eg

optimisti~nog posle nove koalicije sa radikalima, a to je da }emo sa-

da i}i na nove izbore, da su gra|ani bili prevareni, jer su mislili da su

u januaru glasali za evropsku opciju, ali da je Demokratskoj stranci

Srbije ipak bli`a srcu Radikalna stranka. Sada }emo mo}i da formira-

mo dva jaka bloka, da iza|emo na izbore i zaista se opredelimo za put

kojim Srbija ho}e da krene. 

Kada se Boris Tadi} u nedelju pojavio u emisiji Utisak nedelje, on je

morao da ka`e da je Srbija izgubila vreme, ali da je izbor Tomislava

Nikoli}a ipak ra{~istio politi~ku situaciju, da su te magle razvejane i

da je najbolje da mo`da izgubimo jo{ dva meseca, ali da on zove gra-

|ane da tada presude o tome kuda Srbija treba da ide, jer ovako je is-

palo da Srbija odlazi u devedesete, da smo dovedeni do provalije koja

zjapi pred nama i da vi{e niko ne zna {ta }e biti sa Srbijom. U drama-

ti~nim situacijama, lideri Srbije moraju da pozovu gra|ane i da ka`u

– Ako date mandat Ko{tunici i Tomislavu Nikoli}u da oni vode Srbi-

ju, u redu, ali ako se opredelite za ne{to drugo, onda smo to ra{~istili

i znamo kuda svi idemo.
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. U toj neprospavanoj no}i u~inilo mi se da se kona~no vidi ko je ko. Ko-

{tunica je izvr{io samoubistvo, opredelio se za Radikalnu stranku i

treba pozvati gra|ane da iza|emo na nove izbore na kojima }e Srbija

dobiti politiku zasnovanu na ~istim profilima i ljudi }e kona~no zna-

ti za {ta se opredeljuju. Ponadala sam se kraju ~itavog ovog zame{a-

teljstva. Me|utim, to nije bio kraj zame{ateljstva, jer je odjednom

krenuo drugi deo te drame koji je tako|e bio veoma neprijatan. Ne-

moral iz prvog dela drame podignut je na kub. Boris Tadi} je prvo bio

izdajnik i morala je da se formira skup{tina sa radikalima da bismo

odbranili Kosovo. Srpska radikalna stranka je u tom ~asu bila zlou-

potrebljena. Oni su poverovali Ko{tunici da je to ozbiljna kombinaci-

ja, tako da je on napravio dvostruki luping. Prvo je prevario Borisa

Tadi}a, a onda i radikale i pokazao nevi|eni politi~ki nemoral. Kada

je ponovo re{io da napravi koaliciju sa Borisom Tadi}em, on je preva-

rio sve siroma{ne gra|ane koji glasaju za radikale i onda smo svi gle-

dali kako se oni kao vampiri do ~etiri ujutru preganjaju zbog mini-

starstava sile. 

Cela drama je ova ~etiri meseca bila zbog toga da Ko{tunica mora bi-

ti premijer po svaku cenu, jer ne}e biti vlade ako on ne bude premijer.

I sino} sam Ko{tunici rekla u o~i – Vi{e ne treba da govorite da je Sr-

bija demokratska dr`ava, jer ste vi obustavili regularnu smenu vlasti

u ovoj zemlji. Demokratija se ne sastoji od predizbornih kampanja i

relativno ta~nog brojanja glasova, nego demokratija postoji onda ka-

da izgubi{ na izborima i mirno si|e{ sa vlasti. Vi{e puta sam podse-

}ala da je on sa pedeset tri poslanika 2003. godine dobio sva mini-

starstva sile i da niko nijednu re~ nije rekao, pa ni u Pe{~aniku. Niko

mu nije sporio da sa pedeset tri mandata mo`e da dobije ~itavu vlast,

mada se se}amo da je \in|i}u zamerano to {to kontroli{e policiju, a

on, jadan, nije kontrolisao ni{ta, jer da je kontrolisao, ne bi bio ubi-

jen. U ud`benicima demokratije pi{e da se smatra da je demokratija

konsolidovana posle nekoliko regularnih smena vlasti, to jest kada

svi politi~ki akteri to prihvate. Ko{tunica je zaustavio taj proces i ja

sam mu to sino} otvoreno rekla. Iskoristila sam situaciju, jer izabra-

ni premijer retko sedi na pola metra od mene i kazala sam mu da je

svoju snagu gradio na bezobzirnosti ravnoj samo Slobodanu Milo{e-

vi}u. 

Zamolila sam ga da vi{e po svetu ne pri~a da je Srbija demokratska

dr`ava, jer on jeste legalni premijer izabran skup{tinskom ve}inom,

ali on vi{e nije legitimni premijer, jer iza njega ne stoji ve}ina gra|a-
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na. On je to legalno izdejstvovao, ali legitimni premijer nije. Zatim

sam mu prebacila {to je u svom ekspozeu kazao da su se ove stranke

dogovorile da svoje partijske interese podrede dr`avnim, nacional-

nim i interesima gra|ana i formiraju tu vladu. Pitala sam ga kada su

to oni, posle ~etiri meseca stavljanja sopstvenih interesa ispred svih

ostalih, ipak re{ili da dr`avne, nacionalne i interese gra|ana stave is-

pred svojih. I pitala sam ga da li je dr`avne interese stavljao ispred

svojih onda kada je pravio koaliciju sa Tomom Nikoli}em ili sada, ka-

da je pravi sa Borisom Tadi}em. Ako ima i~eg dobrog u Srbiji, to je ~i-

njenica da njeni gra|ani uvek pokazuju ambiciju. Ovde uvek ima lju-

di s ambicijom, vizijom, uporno{}u, sa `eljom da ne{to isteraju, sa pa-

sijom. Zna~i, ima ljudi koji nisu ni pod ~ijom kapom, koji ho}e da ne-

{to urade po cenu smrti i ho}e da postignu neki rezultat i niko ne mo-

`e da ih zaustavi. Rekla sam mu da je on sada poni{tio ambicije nas

koji `elimo da od Srbije napravimo pristojno dru{tvo. I kakvo je to po-

stignu}e – imati vladu? Rekla sam mu da ne znam nijednu dr`avu na

svetu koja nema vladu. 

U januaru smo imali ogromnu izlaznost na izborima, samo su nas

Francuzi potukli sa ovih osamdeset pet odsto. To zna~i da su gra|ani

sa velikim poverenjem i nadom dali svoj glas da se napravi vlada. A

oni su tu nadu ubili tako {to su se ~etiri meseca posle izbora komoti-

li. Na kraju smo toliko spustili svoje standarde i o~ekivanja da smo

im rekli – Ljudi moji, sklepajte bilo {ta, iza|imo iz ove psihodrame,

spojite se, pa valjda smo bar toliko pristojni da mo`emo da napravi-

mo bilo kakvu vladu. A ta Evropa, kojom se Ko{tunica tako|e sino}

pohvalio, verujte mi, mislim da su se i oni sa`alili na nas i rekli – Jad-

na ta Srbija, dajte da joj malo pomognemo, dajte da je vi{e ne priti-

skamo. A koga i da pritiskamo kada nemaju vladu, nemaju ni{ta? Daj-

te da im spustimo standarde. Oni su re{ili da nam pomognu i ja im se

zahvaljujem na tome, jer kolari}u – pani}u, mi vi{e nismo mogli sami

sebe da raspletemo. Oni su rekli – ^ekajte, stanite malo, ho}ete li pot-

puno da uni{tite tu va{u dr`avu? Sada to vi{e nisu bombe NATO-a, ni-

je ni Ta~i, nego vi sami sebe ho}ete da uni{tite.

Ko{tunica je izvr{io politi~ko samoubistvo, a sada Demokratska

stranka treba da o`ivi tu vladu. I ponovo su prihvatili metod koji je

uveden u vreme Ko{tunice i naro~ito Dinki}a, kada su zaveli vertikal-

ni feudalni sistem i rekli da }e stranke suvereno vladati svojim mini-

starstvima. Pokazalo se da je to izuzetno koruptivan mehanizam po-

dele vlasti. Imate krupna ministarstva, kao {to je ministarstvo finan-
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. sija, ~iji deo je poreska uprava. To je neutralna slu`ba u ~iji rad ne

sme da se me{a nikakva politika. Isto va`i za carinu, upravu za spre-

~avanje pranja novca, trezor, igre na sre}u, sve ono {to ide direktno u

bud`et. Ministarstvo finansija je mamutsko ministarstvo. E sad, {ta

se de{ava? Stranka dobija u svoje ruke celokupni mehanizam i njen

ministar postavlja svoje ljude na ~elo op{tinskih poreskih uprava i

carina. [ef stranke sa mesta ministra upravlja svojim op{tinskim od-

borima i preko njih odlu~uje ko }e da vodi carinu, a ko poresku upra-

vu. Tako se rastura dr`ava. Sada }emo opet dobiti partijsku dr`avu

raspodeljenu izme|u dve ve}e i jedne manje stranke. Opet }e svako

da odgovara samo za svoje ministre, koji }e opet mirno da nam ka`u

– Jeste, moj kolega ministar je nezakonito obavio tender za kupovinu

`eleznice, ali on nije iz moje partije i ja sam po{ten ministar. Sino}

sam im rekla da mi to vi{e ne}emo tolerisati. Nije va`no iz koje si ti

stranke, ali ako sedi{ pored ministra koji je javno uhva}en u kr{enju

normi, u lopovluku, ti si njegov sau~esnik, jer sedite u istoj vladi. On

bije novinare, ali to nema veze, on je odli~an ministar. Ne}emo vi{e

tolerisati tu ministarsku i partijsku solidarnost. 

Bez obzira na to iz koje su partije, tretira}emo ih kao jedan tim i ne-

}emo praviti razliku izme|u Ko{tuni~inih i Tadi}evih ministara. Ta-

di} je ~ak rekao da }e on svoje ministre koji kr{e zakon smenjivati.

On po ustavu kao predsednik dr`ave ne bi mogao da smenjuje mini-

stre. Ali u partijskoj dr`avi, ministri iz Demokratske stranke se ne

konsultuju sa premijerom nego sa predsednikom svoje stranke. Tako

}e Tadi} istovremeno biti delimi~no premijer i predsednik dr`ave, ko-

ji kao predsednik stranke upravlja svojim ministrima. I on ne `eli da

se odrekne nijedne od tih funkcija. On mora da shvati da to tako ne

ide, jer se onda akumulira velika mo} u jednim rukama. I to nije fer,

jer se nikada ne zna ko je za {ta odgovoran. Sino} sam se sa skup{tin-

ske govornice zapitala koji od njih dvojice }e u stvari biti premijer.

Mi }emo obojicu smatrati odgovornima. Tadi} se sam namestio kada

je rekao da }e naterati \ilasa da sara|uje sa Veljom Ili}em. 

A sada moram da vam ka`em za{to je to tako. Pre nego {to smo iza-

brali vladu, na dnevnom redu je bio zakon o ministarstvima. Oni su

taj zakon napravili prema partijskoj podeli vlasti, pa su onda funkci-

je u kojima im se interesi sudaraju polovili, ~upali ih iz pojedinih mi-

nistarstava i dodeljivali drugim ministarstvima. Tako }e ministar

bez portfelja \ilas davati pare Velji Ili}u za infrastrukturu. On }e bi-

ti njegova banka da ne bi sve pripalo Velji Ili}u. Kao {to vidite, oni su
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taj zakon {timali i prema li~nostima. Budu}i da Dinki} nije dobio mi-

nistarstvo finansija, oni su izdelili ministarstvo za turizam, spojili

ministarstvo za unutra{nju privredu sa ministarstvom za ekonom-

ske odnose sa inostranstvom, pa su tome dodali taj deo turizma i za-

po{ljavanje u inostranstvu i u zemlji. Deo o zapo{ljavanju pripada

ministarstvu za socijalnu politiku i rad, koje je dobio Rasim Ljaji}, ali

su mu oni to uzeli i dali Dinki}u. Tako smo dobili jedno mamutsko

ministarstvo, koje pokriva neverovatno raznorodne slu`be, koje je

dobio Dinki}. Prosto se videlo kako cepaju i kombinuju ministarstva

da bi zadovoljili odre|ene li~nosti. Dinki}u je moralo da se nadokna-

di to {to vi{e nije ministar finansija, kao da je bio ven~an sa njim. A

kada ste ministar za turizam, uvek je tu neko hotel~e koje nije proda-

to i jo{ je u dr`avnoj svojini. Ti ljudi }e svuda raspolagati ogromnim

sredstvima i taj zakon je napravljen tako {to je svako od njih isplani-

rao svoju tezgu, a onda su seli i sve to podelili izme|u sebe. 

[to se ti~e slu`bi bezbednosti, o tome mo`da najbolje mo`e da vam

govori Nenad Dimitrijevi}, ~ovek koji veoma dobro poznaje dr`avu.

On je filozof politike i njegov ~lanak o ubistvu Zorana \in|i}a je je-

dan od teorijski najbolje zasnovanih tekstova o tome. On je tu poka-

zao da, za razliku od Milo{evi}evog ili Titovog sistema, kada su slu-

`be bezbednosti bile pod jednopartijskom kontrolom i postojao je

monopol na fizi~ku silu, sada su sva ministarstva sile, razne BIA, dve

vojne slu`be, slu`ba u ministarstvu spoljnih poslova i tako dalje –

raspodeljene izme|u razli~itih partija. To vam je kao u Bruklinu –

Moj je seks-trafiking, tvoja je droga. I jo{ gore, u svakom segmentu

postoje frakcije razli~itih partija, pa dobijate pluralizaciju tih slu`bi

i nikada ne znate na ~ijem ste ni{anu. Tako je ubijen Zoran \in|i}.

On to nije mogao da kontroli{e, iako je bio legalno i legitimno izabra-

ni premijer. On nije mogao da kontroli{e vojnu obave{tajnu slu`bu, a

posle pobune Crvenih beretki, kada je morao da prihvati Bracanovi}a

i Andriju Savi}a, vi{e nije kontrolisao prakti~no ni{ta. Zna~i, ti si kao

premijer ili kao ministar ili neko ko se bavi politikom na njihovom

ni{anu i mogu da ti rade bukvalno {ta ho}e. To nisu dr`avne slu`be

koje brinu o bezbednosti gra|ana i na{e dr`ave, nego partijske slu-

`be, koje rade po politi~kim scenarijima. Mislim da partije vi{e ni ne

mogu da ostvaruju svoje partijske interese, ukoliko nemaju neku slu-

`bu bezbednosti. 

Neko bi mogao da pomisli – U redu, ali ako je Tadi} obe}ao da }e Mla-

di} biti uhap{en, on mora kontrolisati te slu`be da bi uop{te mogao
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. da garantuje da }e hap{enja biti. To je ta~no, ali to nije cela pri~a, jer

slu`be se politizuju i za druge stvari: da nas dve budemo {pijunirane,

da se manipuli{e dosjeima, a tu je i jo{ jedna velika oblast, na koju

mnogi gra|ani zaboravljaju, a to je privatizacija, koja se ovde odvija

na veoma brutalan na~in. Imali ste slu~aj Jugoremedije, u kojem su

mali akcionari pet puta dobili potvrdu na Trgovinskom sudu da ta

privatizacija nije legalno izvr{ena, ali neko iz policije ne dozvoljava

da se izvr{e sudske presude. Iz nekih fabrika radnike izbacuju oru`-

jem. Prema tome, njima je sila potrebna ne samo za izvr{enje obave-

za prema inostranstvu, nego i za razne druge poslove u vezi sa

ogromnom korupcijom i prljavom privatizacijom. Ko }e biti uhap{en,

gde }e biti dignuta optu`nica – o tome odlu~uje policija i bez te veze

stranke mo`da ne mogu da zadovolje svoje finansijere. Dok se ne ot-

krije i ne stavi pod kontrolu veza politike i biznisa, i politike i mini-

starstava sile, dok se tu ne naprave institucionalne prepreke, Srbija

ne mo`e da bude normalno i pristojno dru{tvo i ne mo`e da izgradi

pravnu dr`avu. Dok se to ne uradi, ima}emo partijsku ili policijsku

dr`avu.

Svetlana Luki}: 

Kako obja{njavate ~injenicu da je Demokratska stranka sebe dovela

u ovu poziciju?

Vesna Pe{i}: 

Oni su izgubili Zorana \in|i}a, svog i na{eg najboljeg ~oveka. @ivko-

vi}eva vlada je podnela ostavku, a Ko{tunica je na izborima 2003.

godine poru~io Demokratskoj stranci da mora da se pro~isti. Tako

^edomir Jovanovi}, koji je u to vreme bio potpredsednik stranke, nije

mogao da se na|e na listi 2003, godine da ne bi prljao stranku. Bori-

su Tadi}u kao da je imponovala Ko{tuni~ina politika tre}e Srbije,

tvrdnja da je sve drugo konfliktno. Tadi} je u stvari izbegavao suko-

be, ~ak i onda kad li~no nije bio saglasan sa Ko{tunicom, i to se zva-

lo kohabitacija. Ta strategija je bila zasnovana na pogre{nom li~nom

uverenju Borisa Tadi}a da sukobi u dru{tvu nisu normalna pojava.

Oni su tri godine prakti~no }utali. Boris Tadi} je poku{ao da negira

~injenicu da postoje razli~ite vizije budu}nosti Srbije. On mora da na-

u~i da ulazi u sukobe, koji se razre{avaju institucionalno, jer DS i

DSS jesu razli~ite stranke. Ne mogu da zamislim Borisa Tadi}a koji

odlazi kod Tome Nikoli}a i ka`e mu – Tomo, mi smo dve najve}e

stranke, mo`emo da vladamo slede}ih dvadeset godina, jer }emo
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uvek dobiti na izborima. Boris Tadi} i Demokratska stranka to nika-

da ne bi uradili. Mislim da bi on iz ovoga morao da izvu~e pouku, a

ona glasi da biti lider ne zna~i sakrivati sukobe. Njegov prethodnik,

Zoran \in|i}, neprekidno se nosio sa tim sukobima, jer su oni deo po-

litike. Normalno je da imamo razli~ite vizije. Pa evo, Francuska se po-

delila na dva dela i {ta }emo sad? 

Borisu Tadi}u moramo da ka`emo jo{ jednu stvar – Sada vi{e nisi u

kohabitaciji, ti si sada u{ao u koaliciju. Kako }e{ odr`avati koaliciju,

kada se pokazalo, crno na belo, da si u realnom sukobu sa Demokrat-

skom strankom Srbije i Vojislavom Ko{tunicom? Mislim da je on mo-

rao kao lider da iza|e i ka`e – Gra|ani, o tome se radi, on ne}e da pri-

hvati smenu vlasti. On mora da obelodani te sukobe, a ne da ih gura

pod tepih i da misli – Ja gojim moju stranku, dobio sam skoro milion

glasova. One dramati~ne no}i u skup{tini ja sam o~itala tu lekciju

Demokratskoj stranci. [ta }e sada da radi ovih milion ljudi koji su sa

velikom nadom glasali za evropsku politiku koju predstavlja Boris

Tadi}? Je`ila sam se kada su izlazili Du{an Petrovi} i drugi i govorili

– U redu, mi }emo od danas biti opozicija u parlamentu. Sa milion gla-

sova koje si dobio ti }e{ biti opozicija radikalima. Jesi li ti to planirao,

{ta je bio tvoj plan? Mislim da Boris Tadi} mora da poka`e mnogo vi-

{e hrabrosti, da mora da odbaci ovu kompromisersku politiku, jer po-

liti~ari ne mogu samo da se `ale na te{ke okolnosti, a Srbija jeste te-

{ka zemlja, nego moraju da kreiraju nove okolnosti. Pa kakav je poli-

ti~ar koji nema volju? On mora da izgradi sebe kao politi~ara koji pro-

nalazi metode da kreira okolnosti, a ne da mu okolnosti kreira Ko{tu-

nica. 

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo gospo|a Vesna Pe{i}. Pre nego {to nastavimo da pri~amo

o ovoj vladi, evo male, lepe pauze. Ako ovih dana svratite u crkvene

radnje, osim uobi~ajenog Nikolaja i uobi~ajenih Svetog Save i Justina,

vide}ete i poja~ano {tivo o Nikoli Tesli. Dveri srpske, de~ica iz junior-

skog sastava Srpske pravoslavne crkve, objavila su specijalni broj

posve}en Tesli pod sveobuhvatnim naslovom: Bela golubica, porodi~-

no poreklo, rodoljublje i pogled na svet Nikole Tesle. Jo{ su bolji pod-

naslovi: Teslina vera, Teslino rodoljublje, Teslin lepi srpski jezik, Tre-

ba da se ponosimo {to smo Srbi, Tesla o guslama i tako dalje. 

Evo i jednog citata: Tesla nije vanzemaljac, Tesla je nedoglediv bez

konteksta Bo`ije izabranosti i porodi~nog porekla. On je kruna velike
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. istorije srpskog naroda i plod istorijskog ukr{tanja nekoliko najve}ih

porodica li~kih Srba, koji vode poreklo sa Kosova i Metohije. Ovaj spe-

cijalni broj Dveri srpskih finansirao je Radomir Naumov kao mini-

star za energetiku i rudarstvo. Radomir Naumov je, kao {to znate,

stari crkveni pojac i na{ novi ministar vera. A kako i za{to je do{lo do

toga da u poslednjih godinu i po dana Nikola Tesla postane deo kul-

turnog nasle|a Srpske pravoslavne crkve, govori nam socijalni psiho-

log Jovan Bajford. On `ivi i radi u Engleskoj, a poslednjih mesec dana

je bio u Beogradu.

Jovan Bajford: 

Se}anje na Nikolu Teslu crkva posmatra kao ne{to {to spada u njenu

nadle`nost. Ovaj stav zasniva se na pretpostavci da je Nikola Tesla

bio pravoslavni hri{}anin par ekselans. Episkop ba~ki Irinej je u svo-

joj besedi prepoznao u Tesli, kako je rekao, pionira globalne civiliza-

cije, ali je naglasio da se slavni pronalaza~ nikada nije odrekao svog

narodnog i kulturnog identiteta i da Tesla nikada nije zaboravio pra-

voslavnu hri{}ansku veru, iako je priznao da ovaj o njoj gotovo da ni-

je govorio. Teslinu izjavu da je njegov cilj dobro~instvo prema celom

~ove~anstvu, koja je li{ena bilo kakve religiozne ili konkretne pravo-

slavne konotacije, vladika Irinej je protuma~io kao otkri}e Teslinog

unutarnjeg vjeruju i kao izraz etike ljubavi, citiram – duboko ukore-

njene u etosu jevan|elja, u hri{}anskom ose}anju za neprikosnovenu

vrednost i svetinju ljudskog bi}a i ljudskog roda. Na ovakvim manife-

stacijama je uobi~ajeno da se ne~ija vera u boga podrazumeva, a da

se isti~u njegove zasluge, {to ljudske, {to profesionalne. U Teslinom

slu~aju se njegove zasluge i kvaliteti uzimaju zdravo za gotovo, a in-

sistira se na dokazivanju njegovog pripadni{tva pravoslavnoj hri-

{}anskoj zajednici. 

Donedavno, Teslin status istinskog pravoslavca, kako ga danas ne-

retko nazivaju, i nije bio tako o~igledan. Stav Srpske crkve prema Te-

sli je do pro{le godine bio, najbla`e re~eno, slo`en. Obele`avanje sto-

pedesetogodi{njice njegovog ro|enja i konstrukcija Nikole Tesle kao

dela nasle|a pravoslavne crkve zahtevale su odre|enu reinterpreta-

ciju njegovog `ivotopisa i opravoslavljenje njegovog lika i dela. To se

vidi i u ~asopisu Dveri, u kome se insistira na podrivanju postoje}ih,

kako oni to ka`u, bezbo`ni~kih, komunisti~kih, jugoslovenskih ver-

zija Teslinog `ivota. I kao {to }emo videti, poenta ovog novog biograf-

skog i u neku ruku hagiografskog narativa o Nikoli Tesli jeste da se
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promovi{e stav da je on bio ne samo pravoslavac, nego da je zapravo

nemogu}e uop{te razumeti njegovu genijalnost van konteksta pravo-

slavlja i Tesline vere. ^lanci posve}eni Tesli su do 2006. godine bili

relativno retki u crkvenoj {tampi i ima nekoliko razloga zbog kojih

Srpska pravoslavna crkva na lik i delo Nikole Tesle nije gledala sa po-

sebnom blagonaklono{}u. Crkva je Teslu smatrala za gre{nika zbog

njegovog odricanja od porodi~nog `ivota. On je bio zakleti ne`enja,

koji je svesno svoj privatni `ivot `rtvovao za nauku. Koliko je ovo za

crkvu bilo problemati~no, pokazuje i jedna freska koja se nalazi u

Kraljevu, u Duhovnom centru Vladika Nikolaj Velimirovi}. Ovaj cen-

tar je sme{ten u ku}i u kojoj je vladika Nikolaj `iveo dok je bio vladi-

ka `i~ki. Jedna od soba u ovoj ku}i je pretvorena u kapelu, njeni zido-

vi su oslikani freskama i jedna od tih fresaka nosi naziv Vladika Ni-

kolaj vodi Srbe Gospodu na pokajanje. Na ovoj fresci vidi se vladika

Nikolaj koji predvodi grupu znamenitih Srba, me|u kojima su prota

Mateja, Mihailo Pupin, Kara|or|e, neizbe`ni Dra`a Mihailovi} i dru-

gi, a me|u njima je i Nikola Tesla. Me|utim, dok su svi velikani okre-

nuti prema Gospodu, kojem ih privodi vladika Nikolaj, Tesla je jedini

naslikan okrenut le|ima. Po interpretaciji |akona Rado{a Mladeno-

vi}a, koji je direktor i osniva~ ovog centra, ovo je u~injeno iz hri{}an-

skih razloga, jer kako on ka`e – Iako je Tesla bio veliki Srbin i svetski

nau~nik, on je bio gre{nik, jer je po~inio greh, kako oni to ka`u, samo-

kastracije.

Druga stvar koja je za Srpsku crkvu predstavljala prepreku da se sla-

vi Nikola Tesla bilo je to {to su njegovi posmrtni ostaci kremirani ne-

posredno nakon njegove smrti 1943. godine. Prema zvani~nom u~e-

nju Srpske pravoslavne crkve, telo se smatra hramom duha svetoga,

te se spaljivanje smatra neprihvatljivim posthumnim ritualom. I tre-

}i razlog je to {to u Teslinim spisima postoje odre|eni momenti, po-

sebno u njegovom odnosu prema nauci, koje nije lako pomiriti sa bo-

goslovnom mi{lju Srpske pravoslavne crkve. Niko od Teslinih biogra-

fa ne pori~e da kod Tesle, pored racionalnosti koja dominira njego-

vim razmi{ljanjima, postoji izuzetno izra`ena sklonost ka mistici-

zmu. Tesla je verovao u provi|enje, u postojanje Tvorca, u nekakvu vi-

{u silu, ali u smislu u kojem natprirodne pojave predstavljaju osnov-

ne elemente svih religija, od najstarijih do nju ejd`a. Kod Tesle sa-

svim sigurno ne postoji bilo kakvo deklarisanje vere u Isusa Hrista,

u Sveto trojstvo ili u vaskrsenje. On je zbog toga bio predmet intere-

sovanja razli~itih vera i denominacija, od japanske sekte Aum [inri-

kio do Munove unifikacione crkve u Americi. Tesla je privla~io misti-
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. ke iz celog sveta toliko da je u Srpskoj pravoslavnoj crkvi njegov uti-

caj smatran potencijalno opasnim. Krajem devedesetih godina je se-

strinstvo manastira Sveti Stefan u Lipovcu objavilo tekst u kojem je

udru`enje parapsihologa Nikola Tesla okvalifikovano kao okultisti~-

ka i satanisti~ka grupa, koja vreba neobrazovane ljude i, kako su re-

kli, delimi~no ucrkovljene vernike. Nikola Tesla je, dakle, zbog svog

misticizma smatran potencijalnim izvorom sekta{enja. 

Poznato je da je Nikola Tesla verovao u vanzemaljce, odnosno u to da

u vasioni postoje bi}a inteligentnija od ~oveka. Ja ne znam kakav

stav ima Srpska pravoslavna crkva o vanzemaljcima. Pretpostavljam

da to pitanje jo{ ~eka podrobniju teolo{ku obradu. Ono {to im je rani-

je smetalo kod Tesle, predstavnici Srpske crkve nisu samo potisnuli,

ve} su Teslin konfesionalno neodre|eni misticizam, njegov odnos

prema porodici, kao i ~injenicu da je kremiran pretvorili u argumen-

te za tvrdnju da Tesla pripada njihovom duhovnom nasle|u. Ceo Te-

slin `ivot se tuma~i kao `ivot bo`jeg izabranika, tvrdi se da sr` Tesli-

ne genijalnosti le`i upravo u njegovom pravoslavlju i poreklu. U dva

~lanka objavljena u Pravoslavlju navodi se da je Tesla bio ~ovek ko-

jem je Bog poverio misiju na zemlji. U smislu njegovog statusa bo`-

jeg izabranika, on se poredi sa Isusom Hristom i {to je mo`da jo{ za-

nimljivije, sa Kara|or|em. Tvrdi se da je neposredno pre Teslinog ro-

|enja meteor preleteo nad Smiljanom i time ozna~io ro|enje ~oveka

koji }e milijardama ljudi olak{ati `ivot. U ovim ~lancima u Pravosla-

vlju tvrdi se i da se Teslina mo} vizualizacije razvila kao posledica bo-

gojavljanja. Tesla je dobio koleru, a izle~ila ga je ~udotvorna bogoro-

di~ina vodica iz manastira Hopovo, iznad kojeg je, kada je Teslin otac

zahvatao vodu sa izvora, bljesnula munja i pojavila se bela golubica.

Autor ovog teksta u Pravoslavlju, kako on to ka`e – da ne bi bilo za-

bune, podse}a da se isto de{avalo pri Hristovom kr{tenju, kada se

otvorilo nebo i pojavio se Sveti duh u obliku belog goluba i glas koji

je rekao – Ovo je sin moj milosni koji je po mojoj volji. Zna~i, sva Te-

slina genijalnost mo`e se pripisati bo`joj volji. Tvrdi se tako|e da je

Tesla do svojih najzna~ajnijih otkri}a do{ao tek kada je po~eo da ~i-

ta Bibliju. Smatra se da nije slu~ajnost ni to {to je Tesla svoje najzna-

~ajnije patente registrovao na Miholjdan, {to je Edisona pobedio na

dan Svetog Nikole i {to mu je majka umrla na Veliku subotu, a on na

Bo`i}. 

Kada se jednom prihvati pretpostavka da je Nikola Tesla pravosla-

vac, interpretaciji vi{e nema kraja. Naravno, budu}i da se u Srpskoj
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pravoslavnoj crkvi te{ko razdvajaju pojmovi vere i nacije, Teslino

pravoslavlje se dovodi u vezu i sa njegovim srpskim poreklom. Reci-

mo, pro{le nedelje je u patrijar{iji odr`ano jedno predavanje koje ni-

je bilo posve}eno Tesli nego Nikolaju Velimirovi}u i tamo je opet re-

~eno, onako uzgred, da nije slu~ajno {to genijalni pojedinci poti~u iz

srpskog naroda, odnosno da je Tesla to {to jeste zato {to ima takav

duhovni i nacionalni bekgraund.

[to se ti~e ~injenice da je Tesla bio kremiran, neposredno pred para-

stos Nikoli Tesli u Sabornoj crkvi po~etkom 2006. godine, Irinej Do-

brivojevi}, koji je danas episkop australijsko-novozelandski, iz Ame-

rike je Sinodu Srpske pravoslavne crkve uputio dokumentaciju, koja

se sastojala od svedo~enja savremenika Tesline smrti. Cilj ovih doka-

za je bio da se poka`e kako Tesla nije bio kremiran po sopstvenoj vo-

lji, ve} je to bila ujdurma njegovog ne}aka Save Kosanovi}a. Zanimlji-

vo je da se posle toga za Teslu vi{e nije tvrdilo da je bio kremiran, ne-

go se ~e{}e koristi izraz da je bio spaljen. Glavni krivac za to je pome-

nuti Sava Kosanovi}, za kojega se tvrdi da je bio mason i komunista,

koji je namerno spalio svog ujaka i time zaradio ambasadorsko me-

sto. Ideja o namernom spaljivanju Tesle nije slu~ajna. Ona je oprav-

dala odr`avanje parastosa u Sabornoj crkvi i naro~ito inicijativu da

se Tesla sahrani na Vra~arskom platou. Vladika Amfilohije je u inter-

vjuu objavljenom u Ve~ernjim novostima izjavio da greh spaljivanja

Tesle mora biti okajan tako {to bi on dostojno bio sahranjen na Vra-

~aru, na mestu na kojem je nasilno spaljen drugi veliki Srbin, Sveti

Sava: Jedan prah i drugi prah zajedno, najve}i duhovnik i najve}i na-

u~nik na istom mestu. Za svakog razumnog ~oveka najprirodnija

stvar.

To {to se Tesla odrekao porodi~nog `ivota i njegov greh samokastra-

cije su odjednom dobili novu i afirmativnu interpretaciju. Samoka-

stracija se sada interpretira ne kao greh, nego kao asketizam, Tesli-

no samosavladavanje i bezbra~ni{tvo. Ure|iva~ima Srpskih dveri se

u~inilo da je to deo Teslinog mona{kog podviga, koga ~ak ni sam ni-

je bio svestan. Teslina averzija prema novcu se tuma~i kao hri{}an-

ski zavet siroma{tva. Zna~i, Tesla ne samo da je `iveo mona{kim `i-

votom, jer se posvetio svojoj misiji na zemlji, koja nije samo nau~na

nego je i misija bo`jeg izabranika, nego se i odrekao novca, {to je ta-

ko|e deo mona{kog zaveta. Kroz ovaj kontekst provla~i se i motiv su-

protnosti izme|u Srbije i Zapada. Zapadni nau~nici, opsednuti svo-

jim patentima i unov~avanjem svoje genijalnosti, predstavljeni su
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. kao oli~enje drugog sistema vrednosti, dok Nikoli Tesli, zato {to je

bio pravoslavac, novac ni{ta nije zna~io. On je radio samo za dobrobit

~ove~anstva, kao svaki pravi bo`ji ~ovek.

Promena na~ina na koji se u Srpskoj pravoslavnoj crkvi tuma~i Niko-

la Tesla mo`e se videti i po jednoj anegdoti, koja se ~esto prepri~ava

u crkvenim publikacijama. Re~ je o susretu vladike Nikolaja Velimi-

rovi}a i Nikole Tesle. Jo{ 2003. godine, u vreme kada je Nikolaj kano-

nizovan, proto|akon Ljuba Rankovi} iz valjevskog Glasa crkve je ob-

javio feljton u Ve~ernjim novostima, u kojem je opisao susret ova dva

srpska velikana. Ka`e – Tesla uvede vladiku u svoju laboratoriju i je-

dan svoj izum stavi u pokret. Stotine to~ki}a i zup~anika su se pokre-

nuli. Bo`e, imenja~e, {ta uradi to, kakva je to sila {to pokre}e tolike

to~ki}e? – upita zadivljeno Nikolaj. Imenja~e, ti si {kolovan ~ovek,

valjda zna{ {ta je to – odgovori Tesla. [ta je to? – pravio se Nikolaj ne-

ve{t. Elektrika, imenja~e. – Kad si tako veliki stru~njak za elektriku,

reci mi: da li nauka mo`e u~initi da se ona vidi golim okom? – Nikada,

odgovori Tesla, dok je sveta i veka. – Za{to onda ljudi tra`e da vide Bo-

ga? Sila postoji i kad se ne vidi – na to }e Nikolaj. U Rankovi}evom tek-

stu glavna li~nost je vladika Nikolaj, a Tesla je samo sporedna li~-

nost, koja jeste predstavljena kao slavni nau~nik i sve{teni~ko dete,

ali mi iz teksta ne saznajemo ni{ta o njegovoj veri u boga. Tesla je tu

samo personifikacija nauke. Svega tri godine nakon {to je |akon Lju-

ba Rankovi} napisao svoj feljton, istu ovu anegdotu opisuje drugi

autor u ~lanku objavljenom u Pravoslavlju, pa autor ka`e – Vladika

Nikolaj se susretao sa Teslom tokom Prvog svetskog rata i ostala je

zapam}ena pri~a o tome da je Nikolaj upitao Teslu – Da li ste vi videli

struji? – Ne, odgovorio je Tesla, ali znam da postoji; to vam je kao sa

Bogom, iako ga niko nije video, svi znamo da postoji. Razlika izme|u

ove dve verzije je o~igledna. U novoj verziji nije Nikolaj taj koji izvo-

di zaklju~ak o postojanju Boga kroz paralelu sa elektricitetom, ve} to

~ini Tesla. Tesla po ovoj verziji ka`e da on zna da Bog postoji. Vi{e to

nije susret pronalaza~a i duhovnika, ve} razgovaraju dva vernika,

dva hri{}anina, koji veruju u Boga. 

Tu nije re~ o svesnoj manipulaciji, ve} o suptilnoj dinamici kolektiv-

nog se}anja, koja uvek funkcionalizuje interpretaciju pro{losti. Ona

uvek odra`ava odre|ene potrebe, interese i prioritete sada{njosti. Te-

sla i Nikolaj su u diskursu Srpske pravoslavne crkve postali neodvo-

jivi, jer se smatraju li~nostima sa kojima Srbija mo`e da iza|e u svet.

Njih dvojicu Srbija mo`e da ponudi Evropi. Govori se o tome da je



Jovan

Bajford

neophodno dokazati da Srbi nisu neki u`asno zaostao balkanski na-

rod, ve} i oni mogu da iza|u u svet sa nekim kvalitetima. Tako je naj-

ve}i deo DVD-a o vladici Nikolaju, koji je izdala Srpska pravoslavna

crkva, posve}en Nikolajevom boravku na Zapadu. U tom smislu je in-

terpretirana i Teslina biografija: pravoslavlje i Srbija Evropi mogu da

ponude ono {to su joj ve} dali u pro{losti. Zapad danas ne bi bio to {to

jeste da nije bilo Srbije, jer je postao ekonomski superioran u odnosu

na ostale delove sveta zahvaljuju}i ne~emu {to mu je do{lo iz Smilja-

na. To je variranje ideje da bi Turci do{li do Pariza da nije bilo Kosov-

skog boja i da je Evropa to {to jeste zahvaljuju}i Srbiji. U tom smislu

je u Srpskoj pravoslavnoj crkvi do{lo do odstupanja od otvoreno anti-

evropskog diskursa.

Svetlana Luki}: 

Malo-malo, pa bacam pogled na onaj sabor Dveri i pitam se za{to se

mi bavimo tim opskurnim organizacijama i njihovom {tampom. Me-

|utim – ups, to {to oni govore ubrzo se na|e u {kolskim ud`benicima

na{e dece. 

Jovan Bajford: 

Kada ~itam Dveri, ja ne smatram da ~itam publikaciju neke opskurne

organizacije. Na njihovom sajtu postoji nedeljna kolumna, koju re-

dovno prenosi zvani~no glasilo Srpske pravoslavne crkve, Pravosla-

vlje. Te kolumne prenosi i Nova srpska politi~ka misao. Na poslednju

godi{njicu \in|i}evog ubistva, nekoliko dana pre one sramne emisi-

je na RTS-u, u kojoj se govorilo o tome kako je \in|i} ubijen zbog to-

ga {to je shvatio istinu o Kosovu, upravo na sajtu Dveri se pojavio ~la-

nak koji je prvi artikulisao tu ideju. I onda je taj elaborat dugo bio na

naslovnoj strani Nove srpske politi~ke misli. To nije mala opskurna

organizacija. To je podmladak Srpske pravoslavne crkve, koji je njen

PR. Preko njih se mo`e videti kakvu ulogu u ovom dru{tvu `eli da ima

Srpska pravoslavna crkva.

^ini mi se da u svoju interpretaciju pona{anja me|unarodne zajedni-

ce prema Srbiji, nacionalisti~ka, konzervativna opcija projektuje

svoj odnos prema kosovskim Albancima. Oni misle da zapadnom sve-

tu Srbi uop{te nisu va`ni, da su oni ne{to inferiorno, ne{to {to posto-

ji samo kao teritorija, kao izvor neke koristi, a da im ljudi koji tu `i-

ve zapravo uop{te nisu va`ni. Ta opsednutost srbofobijom, mr`njom

prema Srbima odra`ava stav koji ovde postoji prema kosovskim Al-
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. bancima. Oni smatraju da Zapad ne poklanja dovoljno pa`nje srp-

skom narodu na isti na~in na koji ovde kosovski Albanci uop{te nisu

va`ni, ve} je va`na samo teritorija koju oni naseljavaju, koja je du-

hovni prostor Srbije. Gra|ani koji tamo `ive uop{te nisu va`ni. Taj

strah od predrasuda Zapada prema nama je zapravo odraz predrasu-

da koje ovde postoje prema kosovskim Albancima. 

U Engleskoj se vrlo malo govori o Srbiji i Kosovu. Ne se}am se kada

sam poslednji put pro~itao u novinama bilo {ta {to je u vezi sa Koso-

vom. Jedini kontekst u kojem se Kosovo pominje je odnos izme|u Za-

pada i Rusije. Kosovo kao problem je postalo potpuno neva`no i mi-

slim da za to postoji samo jedno obja{njenje, a to je ~injenica da je

Kosovo nezavisno i da o tome vi{e nema {ta da se ka`e. Jedino o ~emu

se jo{ raspravlja jeste kako ubediti Ruse da je to tako. Da li }e nas ov-

de ubediti ili ne, to im je potpuno svejedno, to je neva`no pitanje. Ov-

de ka`u – svetske agencije su izvestile, {to je ta~no, ali ne ka`u da to

niko nije preneo, jer je to postalo periferna vest. 

Gledao sam prenose iz skup{tine i sa nestrpljenjem sam i{~ekivao ju-

~era{nje zasedanje. Ko{tunica koristi prednosti svog odsustva iz jav-

nosti. On se pojavljuje samo po slavama, ali tada niko ni{ta ne sme da

ga pita i ju~e je kona~no neko mogao da ga prozove iz raznih razloga.

I jesu ga prozivali, ali mislim da je izostalo to da neko spomene poli-

ti~ku pozadinu ubistva. Ovo je bila jedinstvena prilika da vidimo nje-

govo lice dok mu se postavlja to pitanje. On bi verovatno buljio u ta~-

ku levo ili desno od govornice, kao {to je to ~inio na celoj sednici, ali

bilo bi dobro videti njegovo i Jo~i}evo lice dok neko ponavlja sve ar-

gumente za pro{irenu optu`nicu protiv \in|i}evih ubica. Zna~i, da

se pita o ~emu je Jo~i} razgovarao sa Ulemekom na dan njegovog hap-

{enja, da se ponovi {ta je Ko{tunica rekao u vreme pobune JSO, da se

ka`e {ta je Ko{tunica pisao u pismu Aci Tomi}u. Ima mnogo ljudi u

Srbiji koji to nisu ~uli, ali koji su sada gledali tu sednicu na javnom

servisu i koji bi to ~uli prvi put. O tome bi verovatno govorio neki od

poslanika LDP-a, pa mu ti gledaoci ne bi previ{e verovali. Ali tako ma-

njina uti~e na ve}inu, ubaci im neku bubu, neki argument, ideju o ko-

joj ljudi posle razmi{ljaju i postaju zainteresovani. Sve to se nije do-

godilo, tako da je su|enje ubicama \in|i}a u {iroj javnosti ostalo do-

`ivljeno kao pravni slu~aj potpuno izdvojen od onoga {to se de{ava u

skup{tini, a ne su{tinski u vezi sa tim.
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Svetlana Luki}: 

U dosada{njem delu emisije slu{ali ste Vesnu Pe{i} i Jovana Bajfor-

da, a sada govori Teofil Pan~i}.

Teofil Pan~i}: 

Ja ina~e nemam taj trip, to je vrsta cirkusa za koji si mogao da ima{

`ivaca 1990, 1991, 1992. godine, kada je to jo{ bilo novo, ali posle to-

ga stvarno vi{e nisam mogao. Ma jok, bre, {ta da vidim, da je Toma

Nikoli} fa{ista? Pa to ve} znamo. Recimo i da je to opstalo, ne mislim

da bi to bila repriza devedesetih, pre svega zato {to repriza u istoriji

nema. Mislim da bi to vi{e bila ljigava i sluzava sramota. To bi bila

karikatura devedesetih, farsa, opereta, jer tu vi{e nema rata i nema

ba{ preteranih izgleda da ga bude, nego to mo`e da bude ubrzano tru-

ljenje sa poja~anim efektom smrada. Srbija je ve} mnogo godina una-

zad opasna samo za sebe, ona vi{e nije opasna za svoje susede. Nisam

hteo da dramim tih dana, nisam mislio da se nebo ru{i na nas, da svet

propada, nego sam imao ose}anje da me je sramota {to se to de{ava,

{to su ti ljudi tu gde jesu, {to je sedam godina sfu}kano na taj na~in

da te budale sve bace niz rijeku. I ljudi s kojima sam se tih dana sre-

tao imali su to ose}anje. Nije to bila stra{na zabrinutost, koliko je bi-

la nelagoda i ose}anje apsurda. Kao da te je neko obrukao bez tvog

aktivnog doprinosa, nego je uradio ne{to u tvoje ime i posle toga ti

ostaje samo da blene{, da se stidi{, a ne mo`e{ ni{ta da uradi{. Ja sam

to tako do`iveo, vi{e kao nesvesnu parodiju na devedesete nego kao

njihovu reprizu. 

Ako zamislimo da je ceo taj manevar zvani Tomislav Nikoli}, tih ~eti-

ri, pet dana ludila bila neka igra mo}i i `ivaca izme|u Ko{tunice i Ta-

di}a, onda me to podse}a na ono kada ludi klinci igraju ruski rulet ko-

lima. Svako sedne u svoja kola i onda lete jedan na drugog, pa je pita-

nje ko }e poslednji da skrene. E, Ko{tunica je seo u taj bolid i krenuo

prema Tadi}u i ide, ide i sad ovaj vidi kako mu se pribli`ava i kako mu

ne pada na pamet da skrene ra~unaju}i ne na svoj nego na Tadi}ev ra-

zum i na to da }e ovaj u poslednjem trenutku da se izmakne, {to zna-

~i da }e mu dati sve {to ovaj zahteva i super, evo, svi smo `ivi. I on je

to isterao do kraja, uz jednu osnovnu razliku. Ova metafora je fali~na

utoliko {to taj klinac koji leti na drugoga zaista mo`e da pogine, a Ko-

{tunica ni{ta li~no nije rizikovao. On na ruski rulet nije stavio sebe

nego ovu zemlju. Zamislimo da nisu sklopili taj sporazum, to bi zna-

~ilo da zemlja ide u duboku izolaciju. Pa videlo se odmah, te nema ce-
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. remonijala podizanja zastave ispred Saveta Evrope, te nema potpisi-

vanja sporazuma o readmisiji i lak{em viznom re`imu. To su bili sa-

mo prvi simboli~ni koraci, ali da je to oti{lo dalje, naravno da bi i di-

plomatski i politi~ki koraci i{li dalje. 

On bi ’ladno dopustio da se sve to desi, samo da on ostane tehni~ki

premijer ili kako se to ve} zove, da dr`i sve konce u svojim rukama ra-

~unaju}i na to da }e jednom opet biti novih izbora, nakon kojih }e on

opet biti nezaobilazni za~in i mora}e da bude po njegovom. Ako to ni-

je politi~ki makijavelizam u lo{em smislu re~i, onda stvarno ne znam

{ta je. To je vrsta politi~kog, vrednosnog i eti~kog nihilizma, koji su

~esto protivnici pripisivali \in|i}u. Ali \in|i} se nikada nije kockao

sudbinom ove zemlje, u onom relativno kratkom vremenu u kojem je

bio u poziciji da se kocka time. Naprotiv, sve osobine koje su pripisi-

vane njemu, zapravo se vide kod Ko{tunice.

Svetlana Luki}: 

To je dosta zastra{uju}e.

Teofil Pan~i}: 

Jok i nije, naravno da je jako zastra{uju}e. To je jedini pravi problem

sa tim Ko{tunicom – njegova pri~a nema dna. Radikali ne mogu ne{to

neprijatno da te iznenade, {to na umu, to na drumu u svakom mogu-

}em smislu, ali problem sa DSS-om, koji generi{e i Ko{tuni~ina li~-

nost, jeste da, ~im ih stavi{ na neko isku{enje, ~im do|u do nekog ru-

ba, ~im im popuste `ivci, ti otkrije{ o njima ne{to novo, {to nikako ni-

si voleo da sazna{. Mi smo videli ljude koji su apsolutno spremni da

urade bilo {ta za dan, mesec, godinu ostanka na vlasti. To je zastra-

{uju}e. Do sada smo ipak povla~ili liniju razdvajanja, pa nisu to ipak

radikali, pa nisu to ipak socijalisti, a onda vidi{ kako oni to ’ladno

urade. Ova na{a analiti~arska bratija stalno normalizuje, legalizuje

radikale, prikazuje ih kao najnormalniju, sistemsku, demokratsku

politi~ku snagu. Svejedno je, demokrate, radikali, socijalisti, sve je to

isto. E, sada smo videli kako to izgleda, a videli smo i kako izgleda taj

isti Toma Nikoli}, koji je za dva dana uspeo da nas obraduje i time da

}emo biti ruska gubernija i time da bismo mogli da fasujemo lepo

vanredno stanje. ^ovek je za ~etrdeset osam sati uspeo da ka`e i ura-

di neke stvari koje devedesetih godina nismo uspeli ni da ~ujemo. Ni

devedesetih niko ovde nije rekao da Srbija treba da postane ruska gu-
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bernija. Ni Milovan Boji}, koji nam je onomad pevao ruske romanse,

to nije rekao. 

[ta mi je najfascinantnije u na~inu na koji je ova vlada na kraju sa-

stavljena, odnosno u ishodu svega {to smo radili u poslednja ~etiri

meseca? Dobili smo vladu, znamo ko je premijer, ko su ministri i {ta

sad imamo? Ko{tunica na lokalnom i svedr`avnom nivou radi na bez-

obrazluk i to ne treba potcenjivati. Imali smo izbore 21. januara i da

si 22. januara pitala bilo kojeg posmatra~a politi~kih prilika u Srbiji

da li je realno da Vojislav Ko{tunica posle ovih izbora bude premijer,

~ak i oni koji ga vole i obo`avaju do imbecilnosti rekli bi – Ma kakvi,

nema {anse, pa ~ovek je tre}a stranka u Srbiji, druga stranka u koa-

liciji, kako da bude mandatar? Da si tada pitala – Dobro, ali hajde da

zamislimo da na neku foru on ipak bude mandatar, {ta bi onda bilo

realno? – Pa bilo bi realno da u toj vladi bude maltene sam, da bude

potpuno okru`en ministrima iz drugih stranaka, pre svega iz DS-a.

Umesto toga, nepuna ~etiri meseca kasnije, imamo vladu u kojoj je

Vojislav Ko{tunica premijer, a njegov ~ovek, onaj isti koji je do sada

bio ministar policije, ponovo je ministar policije u ovoj zemlji. Sagla-

san sam da to ne bi trebalo da bude tako, ali ministar policije je ovde

najva`niji ministar, onda dolazi ministar finansija, pa tek onda svi

ostali. Dva od tri najva`nija ~oveka u vladi pripadaju partiji koja je

gubitnik na izborima. Velja Ili} je sa~uvao skoro neokrnjeno mini-

starstvo kapitalnih investicija, uzeli su mu samo telekomunikacije,

ali ostavili su mu saobra}aj. To je fenomenalan uspeh. 

Sa stanovi{ta politi~kog samoodr`anja Ko{tunici treba ~estitati. To

{to je on uradio malo ko bi bio u stanju da izboksuje za sebe, ali to je

ura|eno na ~ist bezobrazluk. A svi mi smo u toj pri~i vrsta talaca, ko-

je niko ni{ta ne pita. Nas su pitali 21. januara, mi smo na pitanje od-

govorili. Kako smo odgovorili? Tako {to je gotovo svaki tre}i glasa~ u

zemlji glasao ili za DS ili za LDP ili za stranke manjina. Ali mi sada

dobijamo vladu koja nije ni radikalska, {to bi na`alost imalo logike,

niti je demokratska, nego je narodnja~ka me|uvarijanta, koja je real-

no totalni gubitnik ovih izbora. Ko je tu lud? I ko }e nas da natera na

slede}e izbore sa takvim iskustvom? Ja se uvek zala`em za izlazak na

izbore, mrzim te bojkota{ke pri~e, one su mi infantilne, ali zaista nas

izazivaju da apstiniramo. [ta da ka`e{ ako si jasno dao svoj glas i po-

kazalo se da taj glas ima realnu te`inu, ali to na kraju nije proizvelo

jedini logi~an efekat? Od 21. januara imamo permanentnu dekadenci-

ju. Krenulo se od – \eli} premijer ili novi izbori. Mesec dana potom,
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. to odjednom nema veze, ne mora \eli} da bude premijer, hajde neka

bude Ko{tunica, ali zato }e [utanovac biti ministar policije ili nebo

pada na nas i idemo na nove izbore. Pa je to trajalo nedelju-dve, pa –

Dobro, mo`e i Jo~i}, hajde neka ostane Jo~i}, ali BIA ima da bude na-

{a. Pa se ispostavilo da ne mora ni BIA, hajde, na}i }emo neku van-

strana~ku li~nost, koja }e verovatno biti vanstrana~ka koliko je van-

strana~ki Bulatovi}. Neko je dobro predlo`io – Pa mo`e i on da osta-

ne, on nije ~lan DSS-a.

Svetlana Luki}: 

To nije zezanje, u Politici je re~eno da postoji velika {ansa da to bude

Bulatovi}. Tadi} je na to rekao – Ja se nadam da to ne}e biti on. On se

nada da to ne}e biti Bulatovi}.

Teofil Pan~i}: 

On se nada, pa to je sjajno, predsednik dr`ave i predsednik Demokrat-

ske stranke, glavne stranke u vladi se nada, pa to je zaista zanimljivo.

Dakle, mi imamo ~oveka koji je do ju~e bio ministar rudarstva i ener-

getike, a od jutros u sedam je ministar vera. Tih transformacija, mi-

xing grandmothers and frogs, pa toga nigde nema. [ta njega, ~oveka

koji se bavio energetikom i rudama preporu~uje da bude ministar ve-

ra? – To {to peva u crkvenom horu? To je sjajno, po toj logici bi mini-

star kulture mogao da bude neko ko u slobodno vreme peva u kupati-

lu ili ide u bioskop, {to da ne? Kada pogleda{ kadrove Demokratske

stranke Srbije u novoformiranoj vladi, to su isti ljudi koji su i do sa-

da bili u vladi, samo {to osim Jo~i}a niko od njih nema svoj stari re-

sor. Oni su promenili resore i to u potpuno uvrnutom pravcu. Ovo sa

Naumovom je svetski kuriozitet.

Svetlana Luki}: 

Kakve su posledice ~injenice da je Demokratska stranka to dozvolila?

Teofil Pan~i}: 

O posledicama mo`emo samo da naga|amo. Oni uvek mogu da se va-

de na to da bi bilo gore da vlada nije formirana. To je mo`da ta~no, ne

mogu da doka`em da nije, ali mislim da je i ovo dovoljno stra{no. Ako

na kraju Demokratska stranka uspe da na kvarnjaka napravi od ove

vlade svoju vladu, u tom smislu da zaista urade ono {to treba da ura-

de, ja }u re}i Tadi}u – svaka ~ast. Ali moram priznati da sam stra{no
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skepti~an prema ideji da to mo`e da se izvede. Ako se ovo sa Kosovom

bude ubrzano nastavilo u istom pravcu, ta vlada mo`e naprosto da se

raspadne na tom pitanju. Jo{ gore, mo`emo da do|emo u situaciju da

se vlada ne raspadne na tom pitanju, jer ona mo`e da se ne raspadne

samo tako {to }e svi da usvoje Ko{tuni~inu doktrinu, a Ko{tuni~ina

doktrina je – Mi teramo po svome, ne zanima nas svet, ba{ nas briga,

ako treba da padnemo u izolaciju, ima da padnemo u izolaciju. Stra-

{no je veliki ulog u igri, a ja nisam u stanju da vidim da Tadi} i ekipa

oko njega zaista imaju neku strategiju koja }e na kraju silno da tri-

jumfuje i da istera svoje. Oni su isuvi{e lako popustili na glavnom pi-

tanju, a to je pitanje mandatara. Hajde da vidimo {ta }e da bude s

Mladi}em. Sada imamo Tadi}a kao predsednika saveta za nacional-

nu bezbednost, pa dobro, ali Jo~i} je i dalje ministar. Bulatovi} je do

daljeg {ef BIA. Ho}e li Tadi} da ide sa [utanovcem i sa Sr|anom [a-

perom da tra`i ovog po hotelima ili po {umama? Pa ne}e. 

Pre svega, ne razumem ko je Vuk Jeremi}, velika mi je misterija ko je

taj ~ovek. Pre neki dan sam ~uo i uop{te se nisam iznenadio da je bio

~lan Socijalisti~ke partije Srbije. Nekako mi ~ovek ide uz to. I on mi

se sada preporu~uje za ministra spoljnih poslova. Mislim da }emo za-

`aliti za Vukom Dra{kovi}em. To je mogao da bude i Leon Kojen, iako

se njih dvojica kao ne vole, ali ja ne vidim bitnu razliku. Mo`da ona

postoji, ali je jako sakrivena. Svi oni pri~aju istu pri~u, duvaju u istu

tikvu, Kojen, Samard`i}, Vuk Jeremi}, na kraju krajeva i Tadi}, Ko{tu-

nica i to je veliki problem. Ako nema{ nikakvu strate{ku viziju uze-

mljenja Srbije u evropski kontinent i ~uvene evro-atlantske integraci-

je, ako nema{ nikakvu viziju koja je zaista fundamentalno druga~ija

od DSS-ove, onda je bolje da Vladeta Jankovi} bude ministar inostra-

nih poslova. Bar da imamo ~oveka koji je original, a ne falsifikat.

Svetlana Luki}: 

Kako zami{lja{ narednih par meseci?

Teofil Pan~i}: 

Uuu, uop{te ni{ta ne zami{ljam do leta, a kamoli od leta. @ivot u Sr-

biji te navikne na to da ra~una{ u najboljem slu~aju na nedelje, ako si

optimista, ali u principu je pametnije da ra~una{ na dane. A meseci

ne postoje. Tako da mogu samo da naga|am, ali u tome {to naga|am

ne vidim ni{ta lepo i dobro, jer ta agenda ide svojim tokom. Dolazi na

naplatu kosovski ra~un i vi{e nije osnovno pitanje {ta }e biti sa Koso-
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. vom, nego {ta }e biti sa Srbijom, kako }e Srbija pre`iveti razre{enje

kosovskog pitanja. A to pak zavisi od politi~ke elite u zemlji, a ta po-

liti~ka elita se gotovo bez izuzetka pona{a krajnje neodgovorno pre-

ma tom pitanju. Umesto da se stvari nekako smiruju, stabilizuju, da

se javno saberu dva i dva, da se ljudima obja{njavaju elementarne ~i-

njenice, stalno se ne{to podjaruje. Taj javni diskurs o Kosovu se do-

datno emocionalizuje na krajnje destruktivan na~in. Zato se stalno

bojim neke vrste manje-vi{e otvorene autoritarne vladavine i vrste

diktature ili poludiktature koja bi za opravdanje na{la – Jao, gubimo

Kosovo, moramo da se zbijemo, ne sme niko da ka`e ni{ta protiv, ne

sme biti disonantnih tonova. Neki ljudi mi ka`u da sam paranoi~an.

E, prvo {to je Tomislav Nikoli} rekao sa pozicije predsednika skup{ti-

ne bilo je cinculiranje sa vanrednim stanjem. Posle je tvrdio kako je

on samo govorio o ustavnim mogu}nostima. Pa ne govori se o ustav-

nim mogu}nostima tek tako, ima{ razlog za{to to govori{, nisi ti pri-

vatno lice, ti si predsednik skup{tine Srbije. To je veoma realna opci-

ja i bojim se da }e tokom leta ili kada to ve} bude, na kosovskom pita-

nju ova vlada da se pocepa i da padne. Onda idemo na nove izbore, ali

u potpuno nezdravoj, nenormalnoj atmosferi. Ili }e se stvoriti neki

novi blok, ovaj ~iju smo generalnu probu videli pro{le nedelje, koji bi

onda zaveo progla{eno ili neprogla{eno vanredno stanje. To bi bilo

ono – ko je vera, ko je nevera, jer na taj epski, mitski na~in se ovde

percipira politika i takozvano nacionalno pitanje. Bojim se ogrom-

nog talasa autodestrukcije koji mo`e da zahvati ovu zemlju, a za {ta

prevashodno mora{ da krivi{ politi~ku elitu i njene savezni~ke elite,

medijsku i akademsku, koje podgrevaju potpuno nerealne nade i naj-

nezdravije mogu}e emocije u vezi sa kosovskim pitanjem.

Pogledaj osnivanje garde cara Lazara i ostala ~udesa. Taj ~ovek do|e

i ka`e za novine – Ja, imenom i prezimenom, taj i taj, osnivam para-

vojnu formaciju. Pa zna{ {ta? Taj ~ovek momentalno ima da popije

zatvor. Umesto toga, jebote, odjednom je on javna li~nost, on se pita

za mi{ljenje u javnim stvarima. Onda do|e tamo, okupi svoje istomi-

{ljenike, pa neke od njih pohapse zbog majica JSO. Pa ~ekaj, zar su im

najve}i greh majice? To jeste odvratno, ali to nije krivi~no delo. Ako

im je to najve}i greh, onda nije trebalo ni da ih hapse. Polako klizimo

u stanje koje nam je stra{no dobro poznato iz 1991. godine, kada je

svaka baraba i zamlata sebe mogla da proglasi za patriotu i da auto-

matski postane vrsta aristokrate u ovoj zemlji.
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Svetlana Luki}: 

Samo su sada oni osvetnici. 

Teofil Pan~i}: 

Naravno, 1991. godine je postojao taj polet – Jeremija, pali topa i ne}e

ni da se zaustavlja pre So~e, to je otprilike bila varijanta. Sada je va-

rijanta potpuno luzerska, destruktivna i u fazonu – Jeba}emo majku

kome stignemo.

Svetlana Luki}: 

Oni su mo`da sme{ni u kontekstu osloba|anja Kosova...

Teofil Pan~i}: 

...ali ni u jednom drugom, naravno.

Svetlana Luki}: 

Niko vi{e ni{ta ne krije. Gledala sam malo skup{tinu, oni ne kriju ko-

liko se mrze, ne kriju dokle su spremni da idu, vi{e niko ni{ta ne krije,

to je toliko bahato da te hvata panika dok slu{a{ te rasprave. A nemo-

gu}e je da ne znaju koje stvari ne bi smeli da izgovore.

Teofil Pan~i}: 

Svi kriterijumi su pali, a osim {to su oni pali, predstave o tome kako

izgleda poredak koji nije komunisti~ki ovde su potpuno nakaradne.

Upravo je u Pe{~aniku o tome govorio vi{e puta Desimir To{i}, da su

pre rata vladari primali patrijarhe u audijenciju. Sada je obrnuto, sa-

da patrijarh prima predsednika dr`ave ili predsednika vlade, {to zna-

~i da je patrijarh iznad civilnih vlasti u ovoj zemlji. To je potpuno ne-

normalno stanje, ali niko se protiv toga ne buni. Da pita{ obi~ne gra-

|ane je li to normalno i {ta misle, da li je tako bilo pre komunizma,

svi bi rekli – Da, pa normalno, kako druga~ije, jer oni ne znaju da to

nije normalno. Oni ne znaju da su savremena dru{tva, koja nikada ni-

su bila u komunizmu, neuporedivo sekularnija od isto~noevropskih,

od balkanskih, od Srbije. Ljudi su prihvatili tu pri~u – Vi{e nismo u

komunizmu i normalno je da crkva vodi glavnu re~ u svemu u ~emu

`eli da vodi glavnu re~. Pa ne, nije normalno i to nema nikakve veze s

komunizmom.
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S jedne strane ima{ ljude koji se ne se}aju demokratskog poretka, jer

on prakti~no nikada nije ni postojao, a s druge strane ima{ izolaciju

od spoljnog sveta. Onda mo`e{ da izmi{lja{ {ta god ti padne na pa-

met. I vrlo ~esto nam ka`u – Tako je to u svetu.

Teofil Pan~i}: 

Jeste, i onda to slu{a neko ko pod A – nikad nigde nije bio, pod B – ne

govori nijedan svetski jezik. On to primi kao gotovu istinu i eto ti ob-

ja{njenja kako je mogu}e da toliko glasova dobijaju oni koji na taj na-

~in rezonuju.

Svetlana Luki}: 

Da li prime}uje{ da ti je ponekad potreban dodatni napor, da sebe te-

ra{, da bi morao da se iznervira{, na ovo bih morao nekako da reagu-

jem? Nema{ vi{e iz ~ega, to je ve} vi|eno sto puta. A opet je zastra{u-

ju}e zato {to sva{ta mo`e da se dogodi, a ti vi{e nema{ iz ~ega da re-

aguje{.

Teofil Pan~i}: 

Ovo mnogo dugo traje, mnogo ~ega smo se nagledali i {ta vi{e mo`e

da te izbaci iz koloseka? To jeste opasno, zato {to te na neki na~in

umrtvljuje i razvija pogre{nu vrstu tolerancije u tebi, podsti~e neku

vrstu oguglalosti, ali ja ne mogu da se botim protiv toga. Ne mogu ve-

~ito da se vrtim oko istih stvari, nemam vi{e `ivaca da se iznerviram

zbog toga {to }e Dragan Jo~i} opet da bude ministar policije ili {to su

se onako nalupetarali u skup{tini. Poku{avam istovremeno da sve te

informacije obradim u glavi, ali i da stvorim neka antitela, da mogu

normalno da `ivim. Vi{e ni{ta ne primam kao da je od egzistencijal-

ne va`nosti, jer nemam vi{e snage za to, ne mogu 2007. godine pono-

vo da prolazim kroz to. Zanima me {ta bi bilo da je ostala varijanta sa

Nikoli}em, pa da su krenuli u sva ta ludila, koja }e mo`da ionako da

krenu, da li bih se onda uzbudio. Sve {to tako dugo traje izaziva vrstu

zasi}enja i mora{ zaista da se potrudi{ da samoga sebe natera{ na re-

akciju. Kao kada neko u~i, a mnogo mu se spava, pa onda kuva kafu,

pa izlazi na terasu, pa se pljuska hladnom vodom, pa {ta sve ne radi,

ali du{a mu spava, a ne sme, mora da sprema ispit. Tako i mi, mora-

mo da se nateramo da shvatimo da je ovo ozbiljno, iako smo sve to ve}

videli. Ovo nije video igrica, ovo i dalje jeste na{ jedini `ivot. 
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Svetlana Luki}: 

Jedan na{ sagovornik je to opisao kao stanje sli~no beloj smrti, kada

prestane da ti bude hladno i kada ka`e{ – Samo malo da dremnem.

Teofil Pan~i}: 

Sve vi{e ljudi ponovo primenjuje razne taktike eskapizma, ponovo se

pasivizuju, ka`u – Ne zanima me, isklju~ujem, ne gledam, ne ~itam,

`ivim neki paralelni `ivot. Ako je to po~etkom devedesetih bio pro-

dukt straha i {oka, onda je sada takvo pona{anje produkt zasi}enja i

potpunog ga|enja, a istovremeno nemo}i da ne{to uradi{. To je veli-

ki problem sa ovom i ovakvom vladom. Kao da je taj 21. januar bio po-

slednji momenat kada su ljudi masovno iza{li na izbore i mislili da

su ipak oposlili neki posao, da sada logi~no iz toga sledi odre|ena

vlada sa odre|enom strukturom, koja }e sprovoditi odre|enu politi-

ku, koja }e imati nedvosmisleni diskontinuitet sa politikom dosada-

{nje vlade. E, kada ti umesto toga dobije{ vladu koja je osamdeset od-

sto vlada kontinuiteta, onda mnogi ljudi ka`u – U redu, ja sam uradio

{ta sam mogao, hajde zdravo, sad }u da se bavim ne~im drugim, gle-

da}u filmove sa DVD-a i tra`i}u neki posao u Luksemburgu. To je lo-

gi~na posledica i to je ne{to nad ~im treba da se zamisli deo politi~ke

elite koji obi~no zovemo demokratskim.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Teofil Pan~i}. Teofilu je upravo iza{la iz {tampe knjiga ko-

lumni iz novosadskog Dnevnika, Karma koma. Izdava~ je Biblioteka

Dvadeseti vek, koju ve} trideset godina ure|uje antropolog Ivan ^olo-

vi}. Posle du`e pauze, u Pe{~aniku slu{ate Vesti Ivana ^olovi}a.

Ivan ^olovi}: 

Zamislite da na nekom televizijskom kvizu dobijete zadatak da pro-

~itate tri misli i da pogodite koja je od njih misao Matije Be}kovi}a,

a misli na primer budu ove: Prva – Oni koji su ostvarili svoje snove ne-

maju {ta sanjati. Druga – [alter je najstravi~niji izum civilizacije.

Tre}a – Kosovo je najskuplja srpska re~. Verujem, ma skoro sam sigu-

ran da biste, ako ste iole politi~ki pismeni, bez oklevanja Be}kovi}u

pripisali ovu tre}u misao, o Kosovu. I pogre{ili biste, ne zato {to to ni-

je Be}kovi}evo, naravno da jeste, njegovo je to, ali njegove su i ostale

dve mudrosti, i ona o ostvarenim snovima, kao i ona o {alteru kao je-

zivoj tekovini civilizacije. Publika u Srbiji Matiju Be}kovi}a pamti

kao autora raznih politi~kih gnoma, krilatica i slogana, naro~ito
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. onih koje je posvetio Kosovu i ostalim takozvanim srpskim svetinja-

ma. On u`iva i glas dobrog govornika na komemoracijama i sahrana-

ma pisaca i drugih poznatih li~nosti. Uop{te, istakao se u svim vrsta-

ma govora o porazu i smrti iza kojih dolaze pobeda i vaskrs. Manje je

poznato da on rado govori i o drugim temama. Rekao je on svoju i o

vodi, vremenu, gradu, o gubitku, dru{tvu, |avolu, `eni, mozgu, puto-

vanju, prolaznosti, smaku sveta, stidu, suncu, suzi, d`adi, {pijunu i o

mnogim drugim stvarima. Ne bih ni ja to znao da se nedavno nije po-

javio zbornik Be}kovi}evih misli sa registrom i azbu~nikom imena i

pojmova, knjiga koju je uredio Dragan Laki}evi}, ina~e glavni ured-

nik Srpske knji`evne zadruge, a objavila izdava~ka ku}a iz Beograda,

Feniks libris. 

Laki}evi} je napisao i pogovor za ovu knjigu. Ka`e da je ranije prire-

dio nekoliko sli~nih zbornika s mislima velikih pisaca ili velikih de-

la, kao {to su Sveto pismo, Homer, [ekspir, Dostojevski i Gete, i da sa-

da toj seriji knjiga pridru`uje Be}kovi}eve Misli, odnosno, kako se iz-

razio – izbor misli jednog srpskog `ivog klasika. Jer zaista, ako ~ovek

razmi{lja patriotski kao Laki}evi}, upita}e se za{to samo stranci i za-

{to samo mrtvi klasici, {ta nedostaje na{em srpskom, ne}emo ga valj-

da eliminisati samo zato {to je `iv. Evo knjige, pa prosudite sami. I

Laki}evi} nam nudi knjigu, koja treba da poka`e da misli njegovog

zemljaka mogu ravnopravno da stanu uz mudrosti drugih velikana,

da im je mesto uz misli velikih pesnika Homera, [ekspira i ostalih, pa

~ak i uz re~i samog Gospoda Boga, autora kome se obi~no pripisuje

Sveto pismo. Dakle, ako vam ustreba neka velika misao, na primer za

pisanje maturskog rada, ljubavnog pisma, ~lanka za rubriku Me|u

nama, nekrologa ili politi~kog govora, sada na raspolaganju, pored

raznih riznica mudrosti stranih velikana, imate i velike misli jednog

na{eg, doma}eg mislioca. 

Dovoljno je da u knjizi Be}kovi}evih misli pogledate registar i da po-

tra`ite ne{to o temi o kojoj pi{ete. Na primer, ako vam zatreba ne{to

lepo kazano o slobodi, zgodno }e vam poslu`iti misao na{eg velikana

koja glasi – Sloboda je vekovima bila neostvaren san. Ako vam, pak,

treba ne{to o progresu i tu vam on mo`e pomo}i, jer je rekao – Niko

nije progresivan jednom zauvek. Ho}ete ne{to o sre}i? Ima i o tome –

Sre}a je biti manje nesre}an od drugih. Ima i o kulturi – Kultura je to-

lerancija i razumevanje. I o emocijama – Emocije su na{e najdublje

misli. I jedna veoma pou~na o ambicijama – Niko nije ostvario sve {to

je hteo i zamislio, a {to je najgore, {to su snage manje, ambicije su ve-
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}e. A sigurno je da }e nekome dobro do}i i ova – Sve {to `ivi i veruje u

svoju svrhu. Ima jedna izuzetno zgodna za pismeni iz poznavanja

prirode – Sunce je jedini `ivi svedok svih vremena. Mene je, kao vrstu

etnologa, posebno obradovala ova o narodu – Narod je znatno du`e `i-

veo od ljudi.

Dakle, u Be}kovi}evim Mislima svako }e na}i ne{to za sebe. Ipak, i

ovde }e najvi{e zgodnih stvari prona}i pisci patriotskih sastava, poli-

ti~ari, novinari ili ratni zlo~inci, atentatori i druge ubice, koji pisa-

njem rodoljubive literature prekra}uju vreme u zatvoru i sebe prika-

zuju kao fine ljude od pera. Mnogi od njih, i pre pojave ovog zborni-

ka, rado su citirali i parafrazirali rodoljubive sentence ovog mislioca,

kao {to je ona o Srbima u Hrvatskoj kao ostatku zaklanog naroda ili

ona o Kosovu kao imenu na{e nebeske otad`bine i polutaru srpske

planete. Ili ona o grobu kao najve}oj svetinji i najstarijoj crkvi srp-

skog naroda, pa i ona o Hramu svetog Save za koji je Be}kovi} rekao

da je ve}i od nas i dublji od na{e pameti. To, dakle, slu{amo ve} sko-

ro dvadeset godina u mnogim varijantama i verzijama. 

Sto puta su te mudrosti pre`vakavane i reciklirane u medijima, u cr-

kvi, uz gusle, a melju se i kr~me i dalje. Ali ovaj zbornik sadr`i i neke

Be}kovi}eve manje poznate politi~ke maksime, a koje su danas aktu-

elne bar koliko i one poznate. Na primer, kad je pre neki dan [e{eljev

zamenik Tomislav Nikoli} obra}aju}i se poslanicima Narodne skup-

{tine Srbije rekao da `ali {to Srbija nije ruska provincija i da se nada

da ona nikad ne}e biti evropska kolonija, to su mnogi primili kao [e-

{elju, Nikoli}u i drugim radikalima svojstveno zastranjivanje. Me|u-

tim, ~italac ove knjige u tome }e prepoznati varijaciju nekih Be}kovi-

}evih misli o Rusiji i Srbiji. Nema me|u tim mislima eksplicitno for-

mulisane ideje da Srbija treba da se pripoji Rusiji, ali tu je idejna

osnova za taj, {to bi se reklo, projekat. Ona je u navodnom dubokom

jedinstvu ruske i srpske du{e, o kome govore neke Be}kovi}eve mak-

sime objavljene u ovoj knjizi. Evo jedne od njih – Kona~ni sporazum

svih evropskih nesporazuma re{i}e se silom bratstva u ruskoj du{i. U

to je verovao Dostojevski, to je ponavljao otac Justin, a ja ne mogu da

verujem da nije uvek kada je napisao Rusi pomislio Srbi. Kad ~ujete

ovo, to jest da je srpska du{a neka vrsta varijeteta ruske i kada vam

to ka`e `ivi klasik srpske knji`evnosti, onaj ~ija knjiga misli danas

ponosno stoji uz Homera i [ekspira, da li }ete i dalje misliti da je `al

za tim {to Srbija nije deo ruskog carstva samo uvrnuta retorika srp-

skih radikala? Uvrnuta jeste, ali uvrnuli su je bolji retori od Nikoli}a.
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. U na{e vreme to mo`da s najvi{e uspeha radi slatkore~ivi autor ovih

misli. Od njegove misli o jedinstvu srpske i ruske du{e do Nikoli}eve

o jedinstvu dve dr`ave samo je jedan logi~an korak – ~ija du{a, njego-

va i teritorija.

Retki su veliki pisci kojima su za `ivota objavljene njihove izabrane

misli. Da li to zna~i da je malo ko od njih ve} u o~ima savremenika bio

nesumnjivi gigant uma, pa tako zaslu`io ~ast koja se po pravilu uka-

zuje mrtvima, onima ~iju je vrednost potvrdio sud istorije? Pa, mi-

slim da to ne zna~i, nije to razlog {to su autori iz ~ijih su dela izva|e-

ni citati i tako sastavljene razne riznice velikih misli, po pravilu lju-

di sa dugim sta`om na onome svetu. Pre }e biti da se dobri pisci dok

mogu, a to zna~i dok su `ivi, trude da na svaki na~in za{tite svoje de-

lo od sakuplja~a i preprodavaca takozvanih bisera i dragulja mudro-

sti. Dobri pisci znaju da zbirke tih bisera i dragulja spadaju u ni`era-

zrednu, pu~ku, trivijalnu literaturu, ~iji su proizvodi namenjeni neo-

brazovanoj publici, koja prihvata primamljivo obe}anje da }e na jed-

nom mestu, u jednoj knjizi, a po umerenoj ceni, dobiti sa`etu mu-

drost sveta. Nasuprot tome, pisci koji veruju da njihovo delo dobija

kad se preto~i u izabrane misli pokazuju da se u trivijalnoj knji`ev-

nosti ose}aju kao kod ku}e. Ova knjiga svedo~i da je Matija Be}kovi}

jedan od njih. Njegove Misli pribli`avaju nas odgovoru na pitanje ko

je danas pu~ki, trivijalni pisac u Srbiji To je onaj koji u`iva {to njego-

vi ukori~eni biseri mudrosti stoje na polici uz Homerove, [ekspirove

i Geteove, veruje da se tako uzdigao do njih. Ne zna da se u njihovom

dru{tvu na{ao samo zato {to su ova trojica, na pravdi boga spu{tena

do njega, jer nije imao ko da ih za{titi.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Pe{~anik, slu{ali ste Vesnu Pe{i}, Jovana Bajforda, Teofila

Pan~i}a i Ivana ^olovi}a. Vama se obe Svetlane zahvaljuju {to ste

slu{ali dana{nji Pe{~anik.
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[NENOKLA I KISELI

[io mi ga \ura, za{to premijer ne bi bio saslu{an kao sve-

dok?

Njegovih petnaest odsto teritorije mi visi nad glavom kao

Demoklov ma~... 

DS ne mo`e imati ve}inu u vladi ako ve}inu u skup{tini

imaju nacionalisti~ke stranke... 

Kako je do{lo do toga da vi kao predsednik dr`ave objek-

tivno pomognete oru`anu pobunu?

Vesna Raki}-Vodineli}, profesorka prava,

Petar Lukovi}, novinar, 

Vladimir Gligorov, ekonomista,

Sr|a Popovi}, advokat 
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Svetlana Luki}: 

Presuda atentatorima na premijera Zorana \in|i}a izazvala je veliko

olak{anje u Srbiji. Na naslovnim stranama novina je veoma krupnim

ciframa ispisana brojka ~etrdeset. Varijante su razne – Kona~no ~etr-

deset godina, Ulemeku i Jovanovi}u po ~etrdeset godina. U Politici su

smatrali da je umesno da prvooptu`enima tepaju – Zvezdanu i Legiji

po ~etrdeset godina. ^etiri veka robije \in|i}evim ubicama, pi{e u

Glasu javnosti. Ne razumem otkud toliko odu{evljenje kaznom, kada

je u pitanju zlo~in koji je Zvezdan Jovanovi} priznao jo{ pre tri i po go-

dine. Zar nije bila logi~na najte`a kazna? 

Pre nekoliko dana jedan ~ovek u Americi je osu|en na ~etrdeset godina

robije jer je {est puta uhva}en kako vozi u pijanom stanju. ^emu divlje-

nje broju ~etrdeset? Da li zato da se ne bi razgovaralo o tome da su iz-

vr{na i sudska vlast i mnogi mediji u~inili sve da se su|enje vodi i za-

vr{i samo kao su|enje nekim ljudima koji su ubili nekog ~oveka?

Na izricanju presude je bio i predsednik Tadi}; dodu{e, zakasnio je.

Verovatno nije umeo da na|e zgradu specijalnog suda, jer nije tuda

prolazio tri i po godine, pa je zalutao. Posle vi{egodi{njeg }utanja,

valjda da mu Stojkovi} ne prebaci da vr{i pritisak na sud, predsednik

Demokratske stranke je u svojstvu predsednika dr`ave izjavio, ni ma-

nje ni vi{e, da je presuda veliki doprinos reformi pravosu|a i uop{te

prelomni trenutak za srpsko pravosu|e. Posle godina pasivnog po-

smatranja kako ovaj proces napadaju sa najvi{ih dr`avnih instanci,

on je sa dve re~enice zatvorio diskusiju o svemu {to se doga|alo na

tom su|enju i oko njega. 

Vidim da je i biv{i premijer Srbije, Zoran @ivkovi}, odu{evljen presu-

dom i divi se hrabrosti suda. I dana{nji Blic na naslovnoj strani sla-

vi hrabrost sudije Nate Mesarovi}, zato {to se usudila da osudi aten-

tatore. I {ta kog |avola vi{e ho}emo?

Da bi presudi dale ve}i zna~aj, neke novine su sabirale godine kazne,

pa su izra~unale da su atentatori dobili ~etiri veka zatvora. Presude su

sabirane i [korpionima. Tako je sakrivena ~injenica da je jedan od njih

oslobo|en, a da je drugi dobio pet godina. U sabiranju za atentat na

premijera \in|i}a, iza ~etiri veka se izgubilo pitanje ko su inspiratori

i nalogodavci atentata, za{to brza i hrabra Nata Mesarovi} nije dozvo-

lila da se saslu{aju neki va`ni svedoci, za{to nije dozvolila da se govo-

ri o transkriptu razgovora Dejana Milenkovi}a sa Kajgani}kom. 
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. Za{to svi koji sabiraju presude to ne ~ine i kada pi{u o genocidu u Sre-

brenici? Neka napi{u da je za {est dana jula 1995. godine uni{teno

dvesta pedeset hiljada godina ljudskih `ivota, a kao dobri vernici valj-

da }e znati da je to dvanaest puta du`e nego {to ukupno traje hri{}an-

ska civilizacija. Naravno da ovakve ra~unice nemaju smisla, ali ako

su krenuli tim perverznim putem, neka onda njime idu do kraja.

Nije slu~ajno da u trenutku izricanja presude Bulevar Zorana \in|i-

}a bude oblepljen plakatima sa imenom |enerala Ratka Mladi}a. Dru-

gi srpski heroj, Milorad Ulemek, smatrao je da je bezbedno da se pre-

da ovim vlastima i vidi kako se to zavr{ilo. Zato Mladi} ne}e napravi-

ti istu gre{ku. Vu~i} je ogor~en zbog hap{enja odgovornih za plakate

i najavio je da }e ih on i njegovi opet lepiti i pozvao je demokrate da,

ako smeju, do|u da ga spre~e. Vu~i} je opasna, ali tragikomi~na figu-

ra. Godinama je imao {ansu da uzme kala{njikov i ode na rati{te. Jak

je, mlad je, visok je, lepo bi mu stajala uniforma, ali nekako nije smeo

da ode preko Drine, ve} je skupljao polusvet po Srbiji i slao ih da oni

ubijaju i ginu, da bi se sada juna~io sa plakatima i bed`evima.

I na kraju, zanimljivo je i to da niko od nekoliko hiljada ljudi koji `ive

u Bulevaru AVNOJ-a, a sada Zorana \in|i}a, nije smatrao da treba da

iza|e i pocepa plakat sa svoje zgrade. Da vas podsetim, nedavno su

stanari Vatrogasne ulice u Zagrebu protestovali zbog preimenovanja

njihove ulice u Trg hrvatskih obrambenih snaga. To su tokom rata bi-

le formacije Hrvatske stranke prava, koja propagira usta{tvo.

Na po~etku Pe{~anika slu{ate gospo|u Vesnu Raki}-Vodineli}, profe-

sorku Fakulteta za poslovno pravo u Beogradu.

Vesna Raki}-Vodineli}: 

Moj prvi komentar posle ove presude je da je ona u javnosti do`ivlje-

na kao stvar estrade i politike, a ne pitanje prava. To je jedna od ret-

kih presuda o kojoj je svako imao potrebu da se izjasni, da je pozdra-

vi ili ospori, po~ev od {efa dr`ave, preko predsednika vlade, pojedinih

ministara, ~lanova parlamenta, pa do gra|ana. Naravno, ako ste

pravnik, vi o toj presudi uop{te ne mo`ete da se izjasnite dok je ne

pro~itate, jer presuda ne predstavlja samo izreku, nego i obrazlo`e-

nje iz kojeg se ~italac upoznaje sa razlozima zbog kojih je doneta. 

Mislim da su izvesni komentari, pogotovo oni koji su dolazili od poli-

ti~ara, bili suvi{e optimisti~ni. Ne mislim samo na komentare koji

poti~u iz Srbije, nego i na one koji poti~u iz razli~itih centara u Evro-
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pi. Iza tih komentara nazire se tvrdnja da je, eto, Srbija postala prav-

na dr`ava, da je skupila dovoljno kura`i i snage da, zaboga, izrekne

presudu za jedno te{ko krivi~no delo i da }e sada stvari u Srbiji kre-

nuti mnogo boljim putem nego {to su do sada i{le. Dr`ava ima ius pu-

niendi, to jest pravo da ka`njava za u~injena krivi~na dela, ali nema

samo ius nego ima i obligatio, obavezu da ka`njava i ako dr`ava ne is-

puni tu svoju obavezu, ona uop{te i nije dr`ava. Ima i dr`ava koje

neosporno nisu pravne dr`ave. Takve su mnoge dr`ave sa autoritar-

nom vla{}u, od Hitlerove, preko Musolinijeve do Portugala, [panije,

pa i biv{ih komunisti~kih zemalja. Te dr`ave su bile ozbiljne dr`ave,

koje su rado i iz sve snage praktikovale ius puniendi, u kojima su se

nemilice izricale smrtne kazne, ali nikom nije padalo na pamet da za

te dr`ave ka`e da su pristojne i pravne. U tom smislu, Srbija apsolut-

no ne zaslu`uje nikakvu pohvalu, niti je najte`a kazna izre~ena dvo-

jici okrivljenih ~ini pravnom dr`avom. 

Drugo, pojavili su se komentari politi~ara, {to aktuelnih, {to iz rani-

jih vlasti, koji `ale zbog ~injenice da u Srbiji vi{e ne postoji smrtna

kazna, jer su je dvojica prvooptu`enih zaslu`ila. Mislim da politi~ari

treba da stave prst na ~elo pre nego {to izreknu takvu tvrdnju. Ja

shvatam koliko je te{ko krivi~no delo za koje su okrivljeni, i po prvo-

stepenoj presudi i osu|eni atentatori na premijera \in|i}a, ali Srbi-

ja je ~lanica Saveta Evrope i potpisnica evropske Konvencije o ljud-

skim pravima i osnovnim slobodama, ~ime su gra|ani Srbije dobili

{ansu za za{titu ljudskih prava kakvu do sada nisu imali. Da Srbija

nije ukinula smrtnu kaznu, ona ne bi mogla da bude ~lanica Saveta

Evrope, niti da potpi{e tu konvenciju, niti bi njeni gra|ani mogli da

u`ivaju beneficije koje na osnovu te konvencije imaju. To je prakti~-

ni aspekt cele te stvari. 

Za smrtnu kaznu i protiv nje ima mnogo argumenata i ta teorijska

rasprava jo{ nije zavr{ena. Neke dr`ave koje imaju relativno dugu de-

mokratsku tradiciju, kakve su Sjedinjene Ameri~ke Dr`ave, poznaju

smrtnu kaznu u nekim svojim federalnim jedinicama. Rusija, koja

nema dugu demokratsku tradiciju, tako|e poznaje smrtnu kaznu.

Evropske dr`ave su je manje-vi{e ukinule, a mi smo se opredelili za

evropski put. Ponovno uvo|enje smrtne kazne ne bi uklonilo sa lica

Legije ili Zvezdana Jovanovi}a cerenje, koje je {okiralo gra|ane Srbi-

je. [okiralo je i mene, ali oni bi se cerili i da im je izre~ena smrtna ka-

zna, jer oni znaju da u delu javnosti jo{ u`ivaju status heroja. U tom
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. smislu razumem i pravo zna~enje izjava o smrtnoj kazni nekih poli-

ti~ara. 

Optu`enima je izre~ena dugotrajna kazna zatvora, u toku ~ijeg izvr-

{enja bi oni mogli po`eleti da ih nema. Me|utim, u podtekstu izjava

o smrtnoj kazni krije se bojazan da optu`eni ne}e izdr`ati celu svoju

kaznu ili da }e pobe}i iz zatvora ili da }e je izdr`avati samo formalno,

uz hotelske privilegije. Javnost bi morala da prati re`im pod kojim

oni izdr`avaju kaznu, gde je izdr`avaju, kako se pona{aju i tako da-

lje. To je ono {to bi ovo dru{tvo moglo da pribli`i pravnoj dr`avi. Ako

samo budemo `alili zato {to nema smrtne kazne, do}i }emo u situaci-

ju u kojoj su danas branioci ljudskih prava u Sjedinjenim Ameri~kim

Dr`avama. Kod njih postoji baza Gvantanamo, postoji Patriotski akt

koji je ukinuo osnovna prava okrivljenih stranih dr`avljana i to pola-

ko po~inje da ru{i vrednosti na kojima je sazdana ameri~ka demokra-

tija, ne kao forma, nego kao sadr`ina. Mi to sebi ne smemo da dozvo-

limo, jer mi demokratske tradicije nemamo i tek smo na putu izgrad-

nje demokratije. I oni koji se ovde bave politikom treba malo da raz-

misle o predlozima koje daju.

Od po~etka se mogao videti osnovni problem ovog su|enja, a to je da

su okrivljeni samo neposredni izvr{ioci. Iz optu`nice se sti~e utisak

da je Legija i organizator zlo~ina~kog udru`enja i pomaga~ i izvr{ilac

i podstreka~. U mnogima od okrivljenih su se stekle mnoge uloge. To

su|enje je pretrpelo i ozbiljne opstrukcije od prve vlade Vojislava Ko-

{tunice, po~ev{i od izjave tada{njeg ministra pravde da specijalni

sud treba ukinuti. Posle je on to pretvorio u igru re~ima, pa je rekao

da se ne mo`e ukinuti ne{to {to ne postoji, jer odista, to je specijalno

odeljenje okru`nog suda. Opstrukcije su kod sudija toga suda stvori-

le ose}anje privremenosti i neza{ti}enosti. Mislim da je tu`ilac onda

shvatio da mu je osnovni zadatak da uop{te odr`i to su|enje i da bar

ne{to po toj optu`nici uspe. U kasnijem razvoju postupka se pokaza-

lo da i u takvoj optu`nici ima mesta, mo`da ne za pro{irenje kruga

okrivljenih, ali za utvr|ivanje odre|enih ~injenica saslu{anjem odre-

|enih svedoka. Saslu{an je samo Aco Tomi} i vide}emo kakvo je me-

sto njegovog iskaza u obrazlo`enju presude. Na`alost, neki drugi do-

kazi, kao {to je saslu{anje {efa Bezbednosno-informativne agencije i

predsednika vlade, koji je trebalo da rasvetle motivaciju za podstre-

kavanje na zlo~in, nisu bili izvedeni. Atentat nije obi~no ubistvo, to je

politi~ko ubistvo i onda se moraju ispitati i te vrste motivacija. Ti do-

kazi nisu bili izvedeni, tako da me zanima kako }e u obrazlo`enju
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presude biti obja{njeno da se radi o tom posebnom ubistvu nosioca

dr`avne vlasti, kada nosilac vlasti biva ubijen ba{ zato {to to jeste.

Prevedeno na obi~an jezik, to zna~i da je postojala politi~ka motiva-

cija i eventualno politi~ka priprema za to ubistvo. 

Tu`ilac za organizovani kriminal je javno obe}ao da }e otvoriti istra-

gu nad svim aktivnostima Jedinice za specijalne operacije i da }e, ako

na|e da tu ima elemenata krivi~nog dela i eventualne politi~ke inspi-

racije za atentat na Zorana \in|i}a, to procesuirati. E, ne smemo mu

to zaboraviti, moramo ga nekako na to njegovo javno obe}anje nepre-

stano podse}ati i pitati {ta je tu uradio, da li je ne{to uradio i do ka-

kvih rezultata je do{ao. ^ini mi se da bi ozbiljno ispitivanje aktivno-

sti Jedinica za specijalne operacije, pa makar i ne dovelo do pravosna-

`nog presu|enja, bilo ozbiljniji korak ka pravnoj dr`avi nego izrica-

nje ovakve presude za atentat. Kada utvrdite da je neko izvr{io krivi~-

no delo, najmanje {to mo`ete da uradite jeste da mu izreknete sank-

ciju, ali to ne ~ini dr`avu pravnom. Pravnom je mnogo vi{e ~ini ispi-

tivanje odgovornosti svih, i onih koji mogu da vam zabibere. To je iz-

begnuto i pokazalo se da su predstavnici vlasti krivi~no, pravno i pra-

vosudno nedodirljivi u dr`avi republikanskog uverenja. Oni nisu su-

vereni, nisu nasledni kraljevi i ne smeju biti nedodirljivi. 

Digla se strahovita halabuka po novinama i nau~nim i kvazinau~nim

~asopisima kako to da se neko usudio da predlo`i da se kao svedok

saslu{a premijer. [io mi ga \ura, za{to premijer ne bi bio saslu{an

kao svedok? Niko ga nije optu`ivao ni za kakvo krivi~no delo i puno-

mo}nik porodice \in|i} je lepo objasnio {ta namerava da ga pita i za-

{to to uop{te radi. Po ~emu je pozivanje politi~ara kao svedoka poli-

tizacija? Kada je ^edomir Jovanovi} bio pozivan kao svedok na su|e-

nje zbog pucnjave Milo{evi}eve }erke, on je bio na vlasti i nije se oda-

zivao na pozive suda. Tada sam rekla da ga treba prinudno privesti.

Ko god je pozvan kao svedok mora da se odazove na poziv suda. Kao

sudija vi imate pravo da svakog pozovete kao svedoka, a idete mu na

noge samo ako je nepokretan ili te{ko bolestan. Ovde vi ne mo`ete da

pozovete premijera, zato {to je premijer, da svedo~i na nekom su|e-

nju. To nije normalno i ukazuje da se radi o dr`avi koja nije pravna.

Zato }e koleginica i kolege ~lanovi sudskog ve}a morati mnogo da ob-

ja{njavaju za{to ~injenice, zbog ~ijeg je utvr|ivanja tra`eno saslu{a-

nje premijera, smatraju irelevantnim. To je deo obrazlo`enja presude

koji `elim da vidim i to je ono o ~emu bih onda mogla da napi{em za-

nimljiv teorijski rad.
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. Istorijski doga|aj formiranja i izbora vlade u skup{tini nisam prati-

la direktno. ^itala sam novine, ali nisam gledala televiziju. Pri izbo-

ru vlade, izboru pa smenjivanju predsednika skup{tine, dosta se go-

vorilo o demokratiji, o demokratskim procedurama, ~ak je i biv{i am-

basador Sjedinjenih Ameri~kih Dr`ava u Srbiji pisao o tome. On je re-

kao da vi{e nema smisla govoriti o demokratskom i nedemokrat-

skom bloku u Srbiji, i to ne zato {to DSS nije demokratski, nego zato

{to je SRS postala demokratska stranka, jer pristaje na demokratske

procedure. To me potaklo da sebi postavim pitanje gde je ovde demo-

kratija i {ta se ovde pod tim podrazumeva. U Srbiji se zaista izborom

vlade i izborom pa brzom smenom predsednika parlamenta desilo ne-

{to kvalitativno novo, pri ~emu ne mislim da je to kvalitativno novo i

dobro. Umesto demokratije, u Srbiji je sada na delu nastojana sabor-

nost. Kada smo dobili novi ustav, kao jedan od visokih kvaliteta pro-

cedure njegovog dono{enja je istaknuto to da su se u vezi s njim sa-

glasile sve politi~ke stranke, bile one u opoziciji ili na vlasti. Poziva-

nja na sabornost bilo je u jo{ nekoliko mahova, naro~ito kada je pred-

lagano da se donesu skup{tinske rezolucije o polo`aju Kosova. Ali ka-

da je Nikoli} biran za predsednika skup{tine, niko se nije pozivao na

sabornost, nego je on izabran ve}inom glasova. To je bila pokazna ve-

`ba o tome {ta zapravo zna~i ve}ina i {ta zna~i demokratska procedu-

ra. Pokazalo se da, iako je Tomislav Nikoli} izabran ve}inom glasova

uz formalno po{tovanje demokratskih proceduralnih pravila, on za-

pravo nema nameru da mnogo promovi{e demokratiju. Tako da, za

razliku od predstavnika nekih opozicionih stranaka, ja nisam bila ni-

malo dirnuta njegovom demokrati~no{}u kada je dao ostavku. Njego-

va prva va`na izjava bila je prizivanje vanrednog stanja i obja{njenje

da po novom ustavu vanredno stanje mo`e da proglasi skup{tinska

ve}ina, a ne {ef dr`ave, kao {to je to bilo ranije. On u stvari nije pa`lji-

vo pro~itao tekst novog ustava, po kojem je za uvo|enje vanrednog

stanja potreban predlog vlade, {to je samo jedna od divnih stvari u

novom ustavu koje }e tek biti uo~ene. 

Kada je Nikoli} govorio o uvo|enju vanrednog stanja, primetila sam

i da on uop{te ne govori o razlozima za{to ga uvodi. On jeste uzgred

pomenuo Kosovo, ali situacija sa Kosovom je u tom trenutku bila bo-

lja nego ikada i uop{te nije bilo jasno {ta on u stvari ho}e. Onda je, na-

ravno, poku{ao da nas {armira i rekao da oni koji imaju primedbe na

to {to on govori treba da znaju da stavljaju primedbe na ustav, {to je

zakonom zabranjeno. To {to je on posle toga podneo ostavku prikazu-

ju}i sebe kao velikog demokratu koji je mogao i da je ne podnese pa
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da se vlada ne formira, i to {to je do`iveo aplauze na otvorenoj sceni,

smatram neozbiljnim. Imali smo radikale koji su, iako su mogli da

opstruiraju rad skup{tine, odlu~ili da to ne ~ine i socijaliste koji su

tako|e mogli da opstruiraju, ali su odlu~ili da ne opstruiraju, pa je

~ak i predsedavaju}i ustupio svoje mesto drugom predsedavaju}em i

sve se ipak zavr{ilo pre pono}i, kada je bio krajnji rok. Svi sem LDP-a

pridru`ili su se toj sabornosti koja je postojala povodom ustava, koja

postoji povodom Kosova, a sada je opet nastala povodom toga da nam

je potrebna nova vlada i da ne}emo ponovo na izbore. Pitam se u vezi

sa kojim konceptima i ta~kama na{eg budu}eg razvoja }e se tra`iti i

formirati ta sabornost. Sabornost nije demokratija, ona umanjuje, a

ne pove}ava vrednost demokratije. Na`alost, ona je postala novi ne-

gativni kvalitet na{eg politi~kog `ivota. 

Sabornost podrazumeva i neki amin, koji se tra`i i dobija samo od cr-

kve i njenog stare{ine. To je izrugivanje sa lai~kim karakterom dr`a-

ve, koja je postala lai~ka ne zato {to je bila komunisti~ka, nego zato

{to je odvajanje crkve od dr`ave civilizacijska tekovina zadobijena

jo{ posle Francuske revolucije. Sabornost je crkvena kategorija, de-

mokratija je kategorija dr`ave i politi~kog dru{tva i te dve kategori-

je ne smeju da se me{aju. Politi~ka elita Srbije zna da te stvari ne

smeju da se me{aju, ali to ipak ~ini zato da bi od nas i dalje pravila go-

milu pokornih podanika koji se nazivaju gra|anima, a da to uop{te

nisu.

Svetlana Luki}: 

Kada je Bulevar Zorana \in|i}a oblepljen plakatima Bulevar Ratka

Mladi}a, mla|i poslanici Demokratske stranke su do{li i pred kame-

rama cepali te plakate. Taj bulevar je ogroman i te plakate ne treba da

cepaju samo poslanici, nego valjda i ljudi koji `ive u toj ulici. 

Vesna Raki}-Vodineli}: 

Najmanje {to mo`ete da u~inite jeste da pocepate plakate. To je legi-

timan vid gra|anskog pona{anja, ali ni vlasti ne treba da ostanu rav-

nodu{ne. Lepljenje takvih plakata jeste prekr{aj i tu nema spora. One

koji su lepili plakate treba prona}i i naterati ih da te plakate skinu,

da prekre~e zidove i dovedu stvari u prvobitno stanje. To je ozbiljan

dru{tveno-korisni rad, a ja bih onda do{la da tim mladim ljudima ko-

ji su lepili plakate pomognem da te plakate skinu. Ja verujem da bi se

i ostali gra|ani pridru`ili i onda bismo mogli da sa njima malo popri-
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. ~amo, da ih pitamo za{to su lepili te plakate, {ta su time hteli da ka-

`u. Da li su mo`da to uradili zato {to nemaju novca, pa su tako do{li

do lake zarade ili su to ~inili iz entuzijazma? Onda treba da vidimo na

kojim ~injenicama se zasniva njihov entuzijazam, za{to je Ratko

Mladi} njihov heroj. Mislim da ima smisla pri~ati sa ljudima kojima

je Ratko Mladi} heroj. Hajde da oni meni objasne za{to je on heroj, a

ja bih probala da njima objasnim za{to je on za mene antiheroj, kuka-

vica i kriminalac.

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo Vesna Raki}-Vodineli}, a sada umesto muzi~ke pauze slu-

{ate d`ez standarde u izvo|enju Petra Lukovi}a sa promocije Pe{~a-

nika u Beloj Crkvi.

Petar Lukovi}: 

Od Tome Nikoli}a, protiv Tome Nikoli}a, protiv Tadi}a, za Tadi}a, za

Ko{tunicu, protiv Ko{tunice – sedam dana haosa. I kada se sve to za-

vr{i ovako, stvarno sam sebi li~im na konja. A vesti ve} posle sedam

dana izgledaju kao da `ivimo u najregularnijoj zemlji na svetu. Da ne

govorim o Demokratskoj stranci. Ne mogu re}i da sam bio zbunjen,

bio sam na granici ludila i bolestan gledaju}i ih i pitaju}i se da li po-

stoji partija, grupa ljudi, pojedinci kojima mo`ete da ka`ete sve, da

su idioti, kreteni, |ubrad, da ih polivate fekalijama, da ih pljujete, da

im sve to ka`ete i da posle dvadeset ~etiri ~asa oni ka`u – Puj pike ne

va`i, super su ti ljudi koji su nas pljuvali, idemo s njima u vladu, ra-

di}emo zajedno. Kad bih se ja sa kom{ijom sa prvog sprata tako po-

sva|ao, pa nikada u `ivotu ne bismo progovorili. I sad ~itam idili~ne

pri~e o tome kako se \ilas i Ili} dru`e, kancelarija su do kancelarije.

Pa jebote, da li sam ja lud? Mene ta vlada u pojedinostima ne intere-

suje, uop{te me ne interesuje ko su njeni ministri. Ko predstavlja tu

vladu? – Vojislav Ko{tunica. Ko govori u ime te vlade? – Vojislav Ko-

{tunica. Ko }e odlu~ivati u ime te vlade? – Vojislav Ko{tunica. Ko je

{ef svim tim ministrima? – Vojislav Ko{tunica. Pa jebite se onda, izvi-

njavam se. 

Najvi{e mrzim pri~u koja ide ovih dana, kao – Pa nije lo{a vlada, ima

neka ministarka koja je dobra, pa vidi{, ovaj ministar nije lo{. Jebe mi

se, uop{te me to ne interesuje. Ja gledam celu vladu, koja je neka vr-

sta mutanta. Takvu vladu u `ivotu nisam video. Pola njih ne govori

me|u sobom, preziru se. Pa kao Nikoli}, panika, Evropa se upla{ila,
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pa se upla{io Tadi}, pa se svi upla{ili, pa {ta }emo sa Tomom? Gledao

sam neku emisiju, u kojoj se pojavila neka `ena koja je predstavnica

politi~kih stranaka, koja je sklopila ruke i ovako se obratila onima iz

Demokratske stranke – Molim vas, formirajte vladu, molim vas, for-

mirajte vladu. Da sam bio tamo, pitao bih je – Jebote, za{to da formi-

ramo vladu? Jesmo li `iveli bez nje ~etiri meseca? Jesmo. Je li palo ne-

bo? Nije. Je li bolje da formiramo bilo kakvu vladu ili da idemo pono-

vo na izbore, pa da vidimo {ta }emo, kona~no da vidimo ko je norma-

lan, ko nije normalan, ko je fa{ista, ko nije fa{ista? Ne, nego molimo.

Do|e ti da pita{ tu `enu zbog ~ega je njoj li~no potrebna ta vlada, je l’

joj potreban ministar kao pomo} u ku}i. Ne, nego je bilo zavladalo ne-

ko ludilo – Bolja je bilo koja vlada, hajde i sa Ko{tunicom, na sve pri-

stajemo, samo da ne ostanemo bez vlade. 

Popizdeo sam i na poruke iz Evrope, koje su do{le posle one skup{ti-

ne kada je DSS govorio sve najgore o demokratama i kada su ovi re-

kli, po{to su malo obrisali govna sa sebe – Pa da, jo{ postoji {ansa za

vladu. Onda su iz Evrope rekli – Neka se hitno dogovori demokratski

blok. Kakav demokratski blok? Pa ko je demokratski blok? Nema de-

mokratskog bloka i nema ve}ine u Srbiji koja je za demokratski blok.

Matematika to pokazuje. U principu, Evropu je ba{ briga za nas, a ko

misli da }e nas tamo primiti za slede}ih petnaest godina, neka od-

mah ide na le~enje. Nego oni ka`u – Bli`i se re{enje za Kosovo, hajde

da ih malo smirimo, da imamo tamo neku vladu. Ja to razumem sa

njihovog stanovi{ta, ali sa stanovi{ta nas koji ovde `ivimo, niti ima

demokratskog bloka, niti imamo demokratsku vladu, niti imamo de-

mokratski narod. Ka`e se – Jadan narod, `rtva narod, a narod je kre-

ten, izvinite. Pa ko je glasao za Milo{evi}a od 1990. godine? Jesu li

glasali vanzemaljci ili srpski narod? Pa glasao je srpski narod i to se

nije mnogo promenilo. Pamtim anketu iz novina krajem oktobra

2000. godine sa pitanjem koliko poverenja Vojislav Ko{tunica ima u

narodu Srbije. Imao je devedeset {est odsto poverenja. Pa toliko ni

Enver Hod`a u najboljim danima nije imao u Albaniji. Svu svoju lju-

bav taj narod je prebacio sa Milo{evi}a na Voju Ko{tunicu i on od te

ljubavi ne mo`e da se oslobodi. Umislio je da jo{ ima devedeset {est

odsto njihove ljubavi. U normalnim okolnostima, kosmi~ke teorije

nema da ~ovek koji je zauzeo tre}e mesto bude premijer, ali ima kada

imate Tadi}a. 

Njegova majka je dala intervju pre dve godine i taj intervju mi je bio

vrlo inspirativan i mnogo toga mi je objasnio. Daleko bilo da ima{
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. majku koja }e o tebi tako da pri~a, ali ona ka`e da se on kao mali da-

vio u {nenoklama, {to je o~igledno ostavilo posledice, jer je on ostao

~vrst kao {nenokle. On je ~ovek koji je u tom bloku osvojio {ezdeset

~etiri odsto, a da li postoji stvar od koje nije odustao? Da mu je Ko{tu-

nica tra`io da bude predsednik Demokratske stranke, ovaj bi mu dao,

`ivota mi. @enu, decu bi prodao, sve bi mu dao. Pa jesmo li toliki luda-

ci, je l’ se neko se}a kraja januara kada je Tadi} rekao – Ili \eli} ili ni-

{ta, ne dolazi u obzir niko osim \eli}a? Pa \eli}, pa \eli} i svi smo

znaju}i [nenoklu rekli – \eli} je najeb’o. Pa Tadi} je krajem januara

u Evropi obja{njavao da }e kada on preuzme vlast, dakle kada bude

vode}a stranka u vladi, njegov MUP uhapsiti Mladi}a odmah. A niti

je njegova vlada, niti je njegov MUP, a o hvatanju Mladi}a nemam

pojma. Pre }emo da uhvatimo `ivog @ikicu Jovanovi}a [panca nego

Mladi}a. Uostalom, pro~itao sam da je Boris Tadi} na koktelu prire-

|enom u ~ast nove vlade rekao slede}u re~enicu – A sada svi na svoj

posao.

Svetlana Luki}: 

A ispri~aj, molim te, za ovih sto pedeset ~inovnika Poreske uprave

Vojvodine.

Petar Lukovi}: 

Da, tra`ili su ljudi preme{taj u bilo koju firmu, organizaciju, {ta god,

~ime rukovodi Mla|an Dinki}. Ni oni vi{e ne znaju {ta sada radi Din-

ki} – privreda, zapo{ljavanje, jebem li ga {ta radi, mo`da radi i neke

poreze, ne bih mogao da vam ka`em. Zna~i, udobno smo `iveli, ho}e-

mo da `ivimo i dalje udobno. Pazite, ovde ministar vi{e ne vodi za so-

bom tri ~oveka, ~etiri, to su sada ~etiri pukovnije. Oni u masama idu

za svojim ministrom. A ako je iz Vojvodine njih sto pedeset, koliko li

ih je tek u Srbiji? To je nevi|eni transfer. Kud moj ministar, tud ja za

njim i nije va`no da li je on ministar `itarica, vera, oni samo ho}e da

budu pod ingerencijom Mla|ana Dinki}a. Jebo te `ivot. Pa pomislite

malo u kakvoj mi to dr`avi `ivimo. Oni su njegova partijska vojska.

Video sam spot, sre}ni ljudi na ekranu, digli ruke gore, a tamo pi{e –

Formirana vlada. Pa {ta je trebalo da radim tog trenutka? Ne razu-

mem. Da pustim muziku? Ne znam {ta, nije mi re~eno na koji na~in

treba da se raduje gra|anin Srbije kada vidi taj spot. Pazite, spot na

televiziji – Formirana vlada. I pazite bezobrazluka da se od mene zah-

teva da budem presre}an, ~etiri-pet dana posle one pljuva~ine, onog

orgijanja fekalisti~kog u skup{tini – Ti si bez mozga, iza|i, skini hu-
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lahopke da te ne znam {ta. I to su sad ministarske kolege – Dobar dan,

kolega – Dobar dan, kolega – Kako ste, kolega? – Odli~no, kolega – Ka-

ko vam ide u va{em ministarstvu? – Odli~no, kolega. Jebote, ne znam

{ta da vam ka`em, stra{no. 

Kakva je meni vizija budu}nosti ovde? Moram ujutru da ustanem da

~ujem vesti, da li je ovaj ludak Ko{tunica ne{to rekao. Njegovih pet-

naest odsto teritorije mi visi nad glavom kao Demoklov ma~. Ne

znam {ta mu to zna~i prakti~no, je li to rat, ili nije, mobilizacija, je l’

javno okupljanje, ho}emo li svi da idemo na granicu s Kosovom, ne

razumem {ta. Bilo je i tih predloga da, kada bude nezavisnost, svi do-

|emo na granicu Kosova, svih deset miliona. ^ekaj, koliko tu treba

autobusa i kako ti autobusi svi da do|u tamo? To nije ravna povr{ina,

kako }emo, koliko treba WC-a za toliko ljudi? I onda do|emo tamo i

ne razumem {ta radimo onda, i dokle tako, petnaest minuta, osam sa-

ti, dve godine, koliko? Savetnik ovoga Ko{tunice, taj Vladeta Janko-

vi}, kojeg slu~ajno znam, pazite, on pre dve nedelje ka`e re~enicu –

Srbija ne sme biti realna u ovom trenutku. Za{to? Ka`e – Realnost {i-

ri defetizam. Prevedeno na srpski jezik – Ludilo {iri optimizam. Pazi-

te, savetnik koji govori o tome da ne smemo da budemo realni. Pa ja

da ne priznajem realnost, da ka`em da ovo nije Bela Crkva nego [a-

bac, vi biste rekli – Ovaj ~ovek je lud. 

Zavr{i}u sa Ko{tunicom. Kada sam bio u Podgorici, jedan od ljudi ko-

ji zna ljude koji su i{li s njim u osnovnu {kolu mi je rekao kako su ga

zvali. Kako su Voju Ko{tunicu kada je bio mali zvala deca? Kiseli, pa-

zite, deca od sedam godina zovu Voju Ko{tunicu Kiseli. I on je i sada

isti kao dete, i dan danas je ostao taj Kiseli od sedam godina. Kada ga

vidite, ta~no ose}ate ne{to kiselo. Takva mu je i stranka. On pre pod-

ne mo`e sa radikalima, po podne sa demokratama, pre podne sa mu-

{karcima, po podne sa `enama, uve~e sa `ivotinjama. To je stranka

koja sa svima mo`e, uz samo jedan uslov – da on ostane premijer. I

sve je u~injeno samo da on bude premijer. Da li je iko od vas ikada u

ova ~etiri meseca mogao da zamisli luda~ku scenu i situaciju da Vo-

ja bude ministar vera ili ministar sporta? Dakle, sve je u~injeno da

vlada ostane ista, da se ba{ ni{ta ne promeni, a ovi kilavi iz Demo-

kratske stranke – ni{ta, oni }ute. Oni su na prvoj sednici vlade Deja-

na Mihajlova opet izglasali za generalnog sekretara. Taj ~ovek je tim

istim ljudima rekao – Vi ste ubili \in|i}a, a oni mu ka`u – A mi }emo

zbog toga da glasamo za tebe. Al’ im je osveta. Pazite, glasate za De-

jana Mihajlova. Pa da li postoji miligram ponosa, dostojanstva, kada
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. ~ovek sebi ka`e – Ne}u, pa ne}u da glasam i ne}u da glasam, ne dola-

zi u obzir? Ne postoji. 

Jedne ve~eri na televiziji Nikoli} u svojstvu predsednika skup{tine

pomene re~i vanredno stanje i sutra panika. Demokratska stranka,

G17 plus dolaze na televiziju da to objasne i neko ih pita – ^ekaj, pa

on se pozvao na ustav, a jeste li vi ~itali ustav? Oni ka`u – Pa nismo

to tako razumeli, znate, donet je na brzinu. Aha, na brzinu je donet.

Pazite, ostalo je nedore~eno to o vanrednom stanju, a njima nije palo

na pamet da se to mo`e zloupotrebiti. A jo{ je stra{nije da su se ljudi

koji su nas ube|ivali da moramo glasati, da je to pitanje `ivota ili

smrti, sada toliko iznenadili i uzbudili – Pa nismo to znali, otkud to u

ustavu? Oni su to radili i odjednom je Toma Nikoli} u tome otkrio ru-

pu. Pa pogledajte, dve decenije to traje. Da sam nekoga zverski, krvo-

lo~no ubio, bio bih pu{ten iz zatvora, a ja sam jo{ u zatvoru i posle

dvadeset godina. Niko normalan nema ovakav `ivot.

Svetlana Luki}: 

U nastavku Pe{~anika ~u}ete Vladimira Gligorova sa be~kog Institu-

ta za me|unarodne ekonomske studije. Verovatno ~itate njegove tek-

stove u Ekonomistu i Danasu, a mi koristimo svaku priliku kada je u

Beogradu da sa njim porazgovaramo. Za one mla|e, Vladimir Gligo-

rov je jedan od osniva~a Demokratske stranke.

Vladimir Gligorov: 

Sada vidimo pravi zna~aj ishoda izbora krajem januara. Imate ve}inu

u skup{tini koja je iz ovog bloka: DSS, radikalna i socijalisti~ka

stranka, mada je iz politi~kog oportunizma vladu formirao takozva-

ni demokratski blok. Pokazalo se da Demokratska stranka ne mo`e

imati ve}inu u vladi, ako ve}inu u skup{tini imaju nacionalisti~ke

stranke. U ova tri meseca rasprave jedna od osnovnih tema je bila da

ve}ina ministara treba da bude iz DS-a zato {to je predsednik vlade iz

DSS-a, a to onda prakti~no zna~i da DS formira vladu, ~iji je predsed-

nik u manjini u sopstvenoj vladi. U skup{tini se pokazalo da je to ne-

mogu}e, jer tu predsednik vlade sa drugim strankama ima ve}inu i

na tome se onda ustanovila ravnote`a snaga i dobili ste ovu vladu, sa

jakim predsednikom vlade i veoma slabim ministrima. I to je su{tina

te pri~e. Dodatna posledica je legalizacija ili legitimizacija Radikalne

stranke, {tavi{e, dobili ste neverovatne izjave uva`avanja Tome Ni-

koli}a u novinama. Zaboravilo se da je re~ o ~oveku koji do danas ni-
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je rekao da mu je `ao {to je ubijen Slavko ]uruvija. On je postao ~o-

vek koji je spreman da se `rtvuje za svoj narod, za boljitak, koji je de-

mokrata, koji je sve druge nau~io demokratskom pona{anju i tako

dalje. 

Slede}a mogu}nost je da ova ve}ina, DSS i radikali, ima svog kandi-

data za predsednika republike na slede}im izborima. To bi mogao bi-

ti Ko{tunica, koji bi onda dobio odgovaraju}u vladu. Ova vlada mo`e

da se prekomponuje bez novih izbora, {to je jo{ jedno saznanje iz ~i-

tave ove pri~e. Novi ~inilac u ovoj politi~koj konstelaciji je dodatna

marginalizacija Demokratske stranke i smanjenje njenog uticaja na

politiku vlade. To se vidi ve} iz ekspozea predsednika vlade, u kojem

ne postoji ni{ta {to bi reprezentovalo Demokratsku stranku, sem

sme{ne pri~e o boljem `ivotu. Vidi se da tu nema nikakvog reform-

skog potencijala ili isticanja bilo kakvih reformskih ciljeva, na planu

me|unarodne ili unutra{nje politike. U stvari nije postignut dogovor

o najva`nijim pitanjima, kao {to je ko kontroli{e slu`be bezbednosti,

{to je jasan dokaz slabljenja uloge Demokratske stranke. Dobili ste

vrlo komplikovanu konstrukciju pojedinih ministarstava, na na~in

koji dodatno ja~a polo`aj predsednika vlade, koji je i sam rekao da ne

o~ekuje preglasavanje u radu vlade. Prema tome, ve}ina koju je De-

mokratska stranka osvojila na izborima ne zna~i ni{ta. Ukoliko bi

Demokratska stranka smatrala da mo`e da preglasa predsednika vla-

de u vladi, on bi njih uvek preglasao u skup{tini. Ni{ta ne mo`e pro}i

i to je su{tina ~itavog manevra. Kao {to to i biva u ovoj zemlji, ni{ta

od svega ovoga nije doprlo do svesti javnosti, nikakvu pouku nismo

izvukli, nema ozbiljnih komentara na tu temu i nastavlja se pri~a o

demokratskom bloku, Kosovu i mudrosti predsednika republike. U

stvari, u skup{tini Srbije se odigrao veoma zna~ajan doga|aj.

Imate Demokratsku stranku koja ka`e – Mi ne}emo sa radikalima na

op{tinskom nivou, ali ho}emo sa njima kada su u pitanju dr`avni i

nacionalni interesi. Ne znam kako onda mo`ete u javnosti da se pred-

stavite kao dosledni. Druga velika gre{ka je da ka`ete da imate kan-

didata za predsednika vlade, a u stvari ga nemate, jer ste se ve} dogo-

vorili sa Ko{tunicom da }e predsednik vlade biti on. I u tome u~estvu-

je i taj navodni kandidat za predsednika vlade. Predsednik dr`ave i

kandidat za predsednika vlade iz Demokratske stranke u~estvuju u

vodvilju, u unapred dogovorenoj farsi. I onda se ~ovek pita koja je ta~-

no svrha postojanja te stranke. To je stranka koja bi trebalo da oku-

plja zaista demokratski orijentisane ljude u Srbiji, ona je tako nasta-
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. la, to je bila osnovna ideja, ali neprestano imate vrh stranke koji po-

dr`ava nacionalisti~ku politiku Srbije. Ovog puta se to videlo na pri-

meru dono{enja ustava i sastavljanja vlade, a da ne govorimo o onih

pet na~ela. To je tre}a gre{ka, da ulazite u pri~u o evropskoj integra-

ciji i saradnji sa Ha{kim tribunalom sa nekim ko je eksplicitno i bez

zazora u~inio sve da se to ne dogodi. Pa onda govorite o socijalnom i

ekonomskom razvoju potpuno populisti~kim, a ne reformisti~kim,

`argonom – Bolji `ivot i pove}anje zaposlenosti. Ta~no onoliko koli-

ko vam ljudi veruju da ste se zalagali za ustav i da ste zaista imali

kandidata za predsednika vlade, toliko vam veruju da imate ikakvog

interesa da pobolj{ate `ivot i zaposlite ljude. To je sled vrlo r|avih po-

teza Demokratske stranke, koji se nikako druga~ije ne mogu razume-

ti sem da su proistekli iz li~nih ambicija ljudi koji vode tu stranku. Ov-

de javnost nema sklonost da odmah vidi takve stvari, ali vremenom }e

postati jasno {ta su oni hteli na tim izborima, ~emu u stvari te`e. Sve

se svelo na to da oni participiraju u vladi druge stranke i podr`avaju

ciljeve i politiku za koje su tvrdili da ih nikada ne}e podr`ati. 

Na taj na~in se posti`e dolazak Radikalne stranke Srbije na vlast. Ve}

se govori o tome kako su oni principijelniji i dosledniji od ostalih, da

kod njih nema licemerja, hipokrizije, {to ka`u to i misle i tako dalje.

Demokratska stranka se pravda pritiskom Evropske unije i uticajima

iz Brisela i Va{ingtona. Opsesija ljudi na ovom prostoru je da vam ob-

ja{njavaju {ta ko misli u Va{ingtonu, u Moskvi, Pekingu, Briselu. Ov-

de su ljudi uvek spremni da vam objasne me|unarodnu konstelaciju

snaga i da u svaki razgovor uvedu kosmolo{ki pristup. A ~itav pro-

blem se svodi na jednostavno pitanje – Da li vi imate alternativni pro-

gram Ko{tunici i Tomi Nikoli}u? Imate, nemate? Ako nemate, nema

razloga da nas na bilo koji na~in uveravate u suprotno, a ako ga ima-

te – gde je? Dajte ga, pa ako ga podr`i Brisel, utoliko bolje, ako ga po-

dr`i Va{ington, jo{ bolje, a ako ~ak i Rusija ho}e ne{to da doprinese,

u redu je. Bitno je da mi ho}emo da imamo demokratiju, normalan

ustav i bezbednu zemlju koja ne}e kr{iti osnovna pravila me|unarod-

nog prava. U ekspozeu Voje Ko{tunice, o me|unarodnom pravu se go-

vori kao o Svetom pismu, ali onda imate izjavu gospo|e koja govori u

ime Ha{kog tribunala, koja ka`e – Srbija je jedina zemlja koja u ovom

trenutku kr{i konvenciju o genocidu. To nije mali prekr{aj, ali onda

vam ljudi koji smatraju da je to u redu obja{njavaju {ta je temelj me-

|unarodnog prava, pri ~emu kao vrhunskog stru~njaka za to navode

Vladimira Putina, ~uvenog po{tovaoca me|unarodnog prava, koji je

spoznao samu su{tinu me|unarodnih odnosa u svetu. I to nam govo-
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re ljudi koji su ostavili traga, {to pisanog, {to u delanju, da je sasvim

u redu da kr{ite me|unarodno pravo kada podr`avate secesiju u Hr-

vatskoj ili u Bosni i Hercegovini, ali da to nije u redu na Kosovu. Zna-

~i, kada se vi popnete na neko brdo, kao {to se popeo Voja Ko{tunica u

Bosni i Hercegovini, i ka`ete – Odavde se najbolje vide granice Srbije –

to je u skladu sa me|unarodnim pravom. Ne vidim kraj svemu tome. 

I onda imate tu Demokratsku stranku, koja nema ni{ta da ka`e. To je

vrlo r|av kontekst, koji nije nov i koji u krajnjoj instanci ponovo gu-

ra zemlju u situaciju u kojoj je bila za vreme Milo{evi}a, kada tako|e

nije bilo jasno {ta je {ta. Opet imate neverovatnu konfuziju, nevero-

vatan sklop licemerja, koji, kao i u Milo{evi}evo vreme, slu`i samo to-

me da se grupa ljudi neprestano preme{ta s jedne fotelje na drugu.

Njima je o~igledno veoma dobro i oni nas uveravaju da sve treba da

bude upravo tako kako jeste. 

Bi}e poni{teni efekti svega {to je ura|eno od dvehiljadite godine, a

upravo na tome Demokratska stranka zasniva kakvu-takvu popular-

nost i privla~i glasove. Kada se izuzme ono {to je poku{avao da radi

\in|i}, ne vidim ta~no {ta ta stranka mo`e sebi da pripi{e u zaslugu.

Svesno se ula`e napor da se anulira zna~aj Demokratske stranke. Is-

hod toga je, kao i u vreme Milo{evi}a, savez izme|u nacionalno sve-

snih stranaka. Neprestano se na ovaj ili onaj na~in sugeri{e da se u

Demokratsku stranku u toj stvari ne mo`e imati poverenje, kao na

primer u izjavi Tome Nikoli}a da mu je Ko{tunica rekao da }e Tadi}

izdati Srbiju. To niko nije demantovao. Gledao sam ju~e na RTS-u in-

tervju sa Ko{tunicom, u kojem mu nije postavljeno nijedno ozbiljnije

pitanje. Javnost bi sigurno htela da se razjasni da li je on to rekao ili

nije. Ako jeste, {ta to ta~no zna~i, a ako ka`e da on to nije rekao, on-

da valjda treba da zaklju~imo da je Toma Nikoli} la`ov. Ako je to zai-

sta re~eno, pa to nije mala stvar, re~ je o predsedniku vlade koji govo-

ri o predsedniku republike. Su{tina cele pri~e je da se konsoliduje

vlast onih koji, kako se to ka`e, stavljaju dr`avni i nacionalni interes

ispred partijskog, za razliku valjda od ovih koji rade suprotno. Pita-

nje je samo da li }e oni u tome uspeti. Cilj je jasan, postupci su jasni,

racionalnost je potpuno jasna. Ka`em, pitanje je samo da li je to izvo-

dljivo imaju}i u vidu odre|ene ekonomske i druge posledice. Pitanje

je da li bi to podr`ale privredne i finansijske strukture i kako bi na to

reagovala Evropska unija. 
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. Kohabitacija i kolaboracija Demokratske stranke idu na {tetu Demo-

kratske stranke. Potpuno je razumljivo za{to ovi drugi ~ine to {to ~i-

ne. Za{to bi Toma Nikoli} imao interes da pi{e ustav sa Borisom Ta-

di}em, kojeg je ina~e konzistentno nazivao usta{om? Zato {to time

kompromituje Demokratsku stranku, a legitimizuje Srpsku radikal-

nu stranku. U~e{}e u novoj vladi tako|e kompromituje Demokratsku

stranku, a legitimizuje alternativu, a {ta je alternativa, videli smo u

skup{tini. Za{to to radi Demokratska stranka? – Zato {to misli da }e

Boris Tadi} opet biti predsednik dr`ave i zato {to su ljudi iz Demo-

kratske stranke poslovni ljudi, kojima ta kohabitacija o~igledno od-

govara u li~nom smislu. U toj pri~i nema ni~eg iracionalnog. Iracio-

nalno se pona{a javnost, koja ne razume jasno celu tu stvar, onemo-

gu}ena u tome neprestanim insistiranjem na problemu Kosova. Ko-

sovom se zamenjuje svaka tema. Za{to nema ovoga? – Kosovo. Za{to

nema onoga? – Kosovo. Evo, i u ju~era{njem intervjuu, na svako pita-

nje odgovor Voje Ko{tunice je bio – Kosovo. Za{to je bilo potrebno tri

meseca da se sastavi vlada? – Kosovo. Za{to je trebalo sara|ivati sa

Nikoli}em? – Kosovo. Za{to je ovakva konstrukcija vlade? – Kosovo, i

tako redom. Javnost, novinari, komentatori, niko nema na~ina, ili ne

sme ili ne}e na kraju krajeva, da vidi kroz tu maglu i da ka`e – U re-

du, Kosovo za Kosovo, ali hajde da vidimo ove druge stvari. 

Kao {to sam rekao, tu se postavlja samo pitanje izvodljivosti ~itave te

operacije, a ne njene po`eljnosti, koja je o~igledna. Evropska unija je

preuzela izuzetno velike obaveze na Balkanu. Iskreno govore}i ona je

naj~e{}e nesre}na zbog toga i to je jedan od razloga zbog kojih je ja

stalno kritikujem. Oni su preuzeli velike obaveze u Bosni i Hercego-

vini, preuze}e velike obaveze na Kosovu, jer nema ko drugi da ih pre-

uzme. Prema tome, u ovom regionu oni moraju da imaju partnere, jer

ako ih nemaju tro{kovi tih obaveza su znatno ve}i i oni tu nemaju

mnogo izbora. Iz ovoga ne sledi da }e oni di}i ruke od Ratka Mladi}a,

jer postoji presuda o genocidu, konvencija o genocidu, a imate i ljude

koji su za to okrivljeni. Oni od toga ne mogu odustati. Taj problem ne

mo`e da do|e na glasanje u Savetu bezbednosti ovoga ~asa, jer je sa-

da tamo na dnevnom redu Kosovo, ali }e do}i, jer postoji zemlja koja

kr{i konvenciju o genocidu. Oni ne}e di}i ruke od saradnje sa Srbi-

jom, daleko od toga, jer u Briselu znaju da u Srbiji ne `ivi samo Rat-

ko Mladi}. Tako da u Uniji ne postoji veliko interesovanje za zemlje

na Balkanu, ali preuzete su ogromne obaveze i te obaveze }e se izvr-

{iti. Njihovo izvr{enje mo`e da traje dvadeset, a mo`e da traje i tride-

set godina. Postoje tro{kovi na obe strane i Evropska unija poku{ava
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da minimizira svoje tro{kove. Sve ostalo spada u na{e tro{kove, o ko-

jima se vlade balkanskih zemalja ne staraju previ{e. 

Oli Ren ne}e prestati da dolazi u Beograd. Bio sam zapanjen koliko je

ljudi dolazilo kod Slobodana Milo{evi}a po~etkom devedesetih godi-

na pro{log veka. Lord Karington se prakti~no bio preselio u Beograd

i on je, nesre}nik, svakog drugog dana izjavljivao da je potpisao neki

novi sporazum sa Tu|manom i Milo{evi}em. Bilo bi zanimljivo vide-

ti koliko je tih sporazuma bilo, jer nijedan od njih se nije sproveo ni

na pet sekundi. On se, ~ovek, vrati u Englesku, pa opet u avion, pa do-

|e ovde, pa opet pri~a s njima, pa se opet donese neki novi memoran-

dum. Oni to lepo potpi{u, pa opet ni{ta, pa on opet u avion, sve dok ni-

je do{ao Amerikanac i zavr{io stvar. Tako je bilo, se}ate se, i u Bosni;

koliko se tih ljudi oprobalo, pa onaj Norve`anin, pa Oven i Vens, pa su

pisali, crtali, bavili se kartografijom i kantonima. Pa su opet dolazili

kod Milo{evi}a, on se sve lepo, ~ovek, saglasi, odr`i im predavanje o

me|unarodnom pravu i oni se pokupe i odu, a od dogovora nema ni-

{ta. Sve dok to opet nije zavr{eno tako kako je zavr{eno, na najgori

mogu}i na~in, ali na`alost, druga~ije o~igledno nije moglo biti. Kom-

promisom i sporazumom, koji se i sada guraju, to nije moglo da se za-

vr{i. Ali oni ne}e prestati da dolaze, Oliju Renu je to du`nost, to je ko-

mesarijat kome je on komesar, on za to prima platu i on }e ovde lepo

da dolazi. On ima svoju pri~u koju }e vazda da pri~a – Kad vi izvr{ite

to i to, ali u me|uvremenu mi mo`emo to i to, vi imate administrativ-

ne kapacitete, drugim re~ima, ovde ima i finih ljudi, ali ne koristite

ih, jer imate neke druge prioritete, pa kada to promenite, hajde, vide-

}emo, i tako dalje. Meni se li~no ne dopada diskriminacija bilo koje

vrste, ali oni gledaju, pa ka`u – Studente i poslovne ljude koji imaju

novca }emo da pustimo, oni }e dobiti vizu i mogu}nost da se zaposle,

a ovi drugi }e i dalje da budu u karantinu, u getu, pa neka stoje tamo

u redovima. Ova vlada se o tome ne stara, naprotiv, oni se di~e time

da su potpisali nekakav sporazum na tu temu i to }e se tako i nasta-

viti. I ne}e biti druga~ije, sve dok ovde ne bude bilo ozbiljnih partne-

ra. Kada imate ozbiljne partnere, to je sasvim druga pri~a. Evo, pogle-

dajte kako to ide sa Hrvatskom, vode se pregovori, skida se ta~ka po

ta~ka sa dnevnog reda, cilj je jasan i nedvosmislen, svako igra svoju

ulogu upravo onako kako treba da je igra i sve te~e po predvi|enom

planu. Ovde to nije tako i zato se ovde koriste druga~iji metodi.
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. Svetlana Luki}: 

Sino} je u Beogradu, u organizaciji Centra za modernu politiku i Fon-

dacije Hajnrih Bel odr`ana tribina posve}ena presudi za atentat na

premijera \in|i}a. Tribinu je vodila gospo|a Vesna Pe{i}, a glavni

gost bio je advokat Sr|a Popovi}. Ovih dana u izdanju Helsin{kog od-

bora izlazi njegova knjiga Nezavr{eni proces. 

Sr|a Popovi}: 

Proces atentatorima na predsednika vlade Zorana \in|i}a je ~etiri

godine, koliko je trajao, u na{oj javnosti uporno nazivan su|enjem za

ubistvo \in|i}a. ^ak je i Vesna danas dva puta morala da se ispravlja,

jer je to ljudima toliko u{lo u u{i. Me|utim, optu`enima se sudilo za

druga dva krivi~na dela, jedno se zove udru`ivanje radi neprijatelj-

ske delatnosti, a drugo je ubistvo najvi{eg predstavnika dr`avnih or-

gana. Dakle, optu`enima se nije sudilo za ubistvo, ubistvo je krivi~no

delo protiv `ivota i tela. Njima se sudilo za krivi~no delo protiv ustav-

nog poretka i bezbednosti. Specijalni tu`ilac je imao vrlo dobre razlo-

ge {to je ovako kvalifikovao to delo, a dokazima prikupljenim u istra-

zi ustanovljeno je da njihova namera nije bila da ubiju Zorana \in|i-

}a, ve} po re~ima samog Zvezdana Jovanovi}a, da spasu Srbiju, to jest

da umesto, i sad opet citiram – izdajni~ke dosovske vlade na vlast do-

vedu patriote. Dakle, njihov umi{ljaj i namera bili su upravljeni na

nasilno obaranje prve demokratski izabrane vlade, namera je bila dr-

`avni udar, kojim su prakti~no poku{ali da restauriraju Milo{evi}ev

re`im. ^injenica da je Milo{evi} u Hagu i ~injenica vojnog poraza ko-

ji je zaustavio osvaja~ke ratove, same po sebi ne predstavljaju prepre-

ku restauraciji politike toga re`ima. U stvari, poku{aji restauracije

po~eli su jo{ 6. oktobra 2000. godine. Nukleus i glavna poluga Milo-

{evi}eve politike bili su vojska i policija, a u njima takozvane bezbed-

nosne strukture. Restauracijski napori bili su o~igledni odmah, pre

svega u nastojanjima desnog krila DOS-a da za{titi Milo{evi}ev apa-

rat od reformisanja, lustracije i odgovornosti, pod izgovorom da bi to

destabilizovalo zemlju. Upravo ovaj aparat pojavi}e se u optu`nici o

kojoj danas govorimo kao okosnica zlo~ina~kog udru`enja. 

Pobunom Jedinice za specijalne operacije u novembru 2001. godine

poni{teni su poku{aji da se taj aparat, kao nukleus starog re`ima re-

formi{e, a iz toga aparata godinu dana kasnije regrutovani su i aten-

tatori. Prema optu`nici, ja ga nazivam – puze}i dr`avni udar po~eo je

jo{ u novembru 2001. godine, neposredno nakon predaje Slobodana
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Milo{evi}a Ha{kom tribunalu. Dakle, po~eo je onog trenutka kada su

atentatori i njihovi nalogodavci morali izgubiti svaku nadu da bi se

Slobodan Milo{evi} mogao vratiti na vlast politi~kim sredstvima. Taj

dr`avni udar, prema zavr{noj re~i tu`ioca specijalnog tu`ila{tva, po-

~inje stvaranjem zlo~ina~kog udru`enja koje organizuje oru`anu po-

bunu Jedinice za specijalne operacije, Crvenih beretki. Ta oru`ana

pobuna je te{ko krivi~no delo, ali po{to je pobuna uspela, a ~lanovi

zlo~ina~kog udru`enja koji su izvr{ili oru`anu pobunu ostali neka-

`njeni, prema optu`nici oni bivaju ohrabreni da svoj cilj nastave da

ostvaruju i drugim sredstvima, to jest ubistvima. Drugim re~ima,

uspeh oru`ane pobune bio je prvi korak na putu restauracije starog re-

`ima i poraza prve demokratske vlade i stvorio je uslove da se puzaju-

}i udar nastavi ubistvom premijera \in|i}a, koje je opet imalo za po-

sledicu i pad ~itave njegove vlade. Da li treba da vas podsetim da je po-

buna uspela pre svega zbog politi~ke podr{ke koju je imala, jer bi taj

uspeh bio nemogu} da su predsednik dr`ave, Vojislav Ko{tunica, i voj-

ska u tom trenutku izvr{ili svoju ustavnu obavezu i pobunu ugu{ili?

Zbog ovakvog zna~aja oru`ane pobune, ja sam za vreme postupka

predlo`io da se optu`nica pro{iri i na oru`anu pobunu. Jula 2005.

godine tu`ilac je meni i kolegi Paunovi}u kazao da je to ta~no, da ne-

ma sumnje da je to bila oru`ana pobuna, da nema sumnje da je Ule-

mek bio kolovo|a te pobune, ali da je su|enje suvi{e odmaklo da bi se

u tom trenutku pro{irila optu`nica i da }e on pokrenuti takav postu-

pak onog trenutka kada se zavr{i teku}e su|enje. Ja sam poverovao u

to, ali sam nedavno u jednom listu koji izdaje tu`ila{tvo i koji se zo-

ve Pravda u tranziciji pro~itao izjavu specijalnog tu`ioca Radovano-

vi}a. Novinar ga pita kada }e se pokrenuti taj postupak, a on ka`e –

[to se ti~e ovog pitanja Crvenih beretki, o kojem je u poslednje vreme

bilo puno re~i u medijima, sve to vidimo kao poku{aj pritiska na rad

pravosu|a, konkretno i na rad specijalnog tu`ila{tva, jer se navodno

o~ekuje, prema izjavama pojedinih, pokretanje postupka. Ja tu vidim

da specijalni tu`ilac ve} poku{ava da se od svog obe}anja izvu~e. Za

vreme dokaznog postupka tako|e sam predlo`io da se izvede jo{

mnogo dokaza. Predlo`io sam sedam svedoka i ~etrdeset pismenih

dokaza, upravo sa namerom da uka`em na neke ~injenice i okolnosti

koje ukazuju na politi~ku klimu i na to ko je imao interesa i ko je o~i-

gledno nastupao, kako je na su|enju izjavio svedok Goran Petrovi}, u

istom frontu sa DSS-om. Obrazlo`enje kojim je sud odbio ove dokaze

bilo je potpuno protivre~no, neodr`ivo i ja mislim da je svakome bilo

o~igledno da sud prosto nije imao snage da te visoke predstavnike iz-
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. vr{ne vlasti pozove na sud, ~ak ni kao svedoke. Restauracija, koju je

biv{i premijer @ivkovi} nazvao kontrarevolucijom, delimi~no je uspe-

la, kao i poku{aj da se anulira svako nasle|e kratkotrajne vlade Zora-

na \in|i}a i to obja{njava i skromne domete ovog procesa koji se

upravo zavr{io. Puzaju}i dr`avni udar je delimi~no uspeo i ja sma-

tram da on jo{ traje. 

Kao {to je uspeh oru`ane pobune onemogu}io da budu ka`njeni po-

bunjenici, tako je i ubistvo doktora Zorana \in|i}a onemogu}ilo da

budu ka`njeni zaverenici. Ne `elim da izjedna~avam te dve situacije,

ali jednom je visoki funkcioner Nacional-socijalisti~ke stranke u Ne-

ma~koj kazao – Ako pobedimo, bi}emo heroji, ako izgubimo, bi}emo

zlo~inci. I to je sudbina svih zavera i svih dr`avnih udara: ako pobe-

dite, pitanje va{e odgovornosti se ne postavlja, bez obzira na to kako

ste pobedili, a ako ne pobedite, zna se {ta vas ~eka. Dodu{e, ta~no je

da su u vanrednom stanju, koje je atentatore, kako sami priznaju, iz-

nenadilo, pohvatani i optu`eni neposredni izvr{ioci, ali je tada{nja

vlada bila slaba i kratkog veka da bi bila u stanju da razotkrije i kazni

sve zaverenike, koje ~ine i organizatori i nalogodavci. Da je ovo bilo

su|enje za ubistvo Zorana \in|i}a, morao bih da ka`em da je ono bi-

lo vrlo uspe{no i da je presuda pravedna. Tako je i su|eno, kao da se

radi o najobi~nijem ubistvu. U tom smislu shvatam kako mnogi ljudi

smatraju da je su|enje bilo vrlo uspe{no, jer je otkrilo ko je ubio Zo-

rana \in|i}a, ko je povukao oroz, ko je to neposredno kriminalno or-

ganizovao. Ali oni su bili optu`eni za ne{to mnogo ve}e i mnogo vi{e,

za dr`avni udar – a osu|eni su za ubistvo. U nesposobnosti tada{nje

vlade da do kraja rasvetli i otkrije sve u~esnike ovoga atentata i ovog

dr`avnog udara, odre|enu ulogu je odigrala i takozvana me|unarod-

na zajednica, koja nije razumela prirodu doga|aja i koja je insistira-

la da istraga ne ide u pravcu istra`ivanja ume{anosti politi~kih pro-

tivnika te vlade, u ~iju korist je atentat i izveden. Mo`e se samo pret-

postaviti da je u tom trenutku prevladao mo`da opravdani strah, i

kod me|unarodnih faktora i u vladi Zorana @ivkovi}a, da bi svaki po-

ku{aj istra`ivanja politi~ke pozadine mogao ozbiljno destabilizovati

zemlju, a kada se ima u vidu politi~ka uloga vojske, mo`da dovesti

~ak i do gra|anskog rata. Mo`da je to ta~no i o tome je govorilo dvo-

je ljudi. Prona{ao sam izjave gospodina Mamule, koji je bio narodni

poslanik Demokratske stranke Srbije i gospo|e Smajlovi}, koja je

glavni i odgovorni urednik Politike. Oni su trijumfalno objavili da su

ambasadori dvanaest evropskih zemalja savetovali @ivkovi}evoj vla-
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di da slu~ajno ne napravi takvu glupost i poku{a da ide dalje od nepo-

srednih ubica.

Ovo je bio ~udan proces. Nastala je neobi~na i retka situacija, ja se ni-

kada nisam na{ao u sli~noj, da je postupak koji je zapo~eo pod jednom

vladom, ~iji je premijer ubijen, morao da se nastavi pod drugom vla-

dom, koja je imala politi~ku korist od tog ubistva. Iz te nove vlade od-

mah je po~ela opstrukcija sudskog procesa. Odatle su po~ele da dola-

ze ideje da specijalni sud treba ukinuti – ministar Stojkovi}; pa onda

da sve treba vratiti u stadijum istrage, kada je su|enje ve} po~elo –

Dragan Jo~i}; da su prave ubice montirale proces – Gradimir Nali}; a da

te prave ubice treba tra`iti u vladi Zorana \in|i}a – generalni sekretar

vlade gospodin Mihajlov, koji je to i danas. Pod novom vladom speci-

jalni tu`ilac Priji}, autor optu`nice, morao je da ustupi svoje mesto no-

vom tu`iocu. Njegov zamenik Radovanovi} je uhap{en pod optu`bom

da je svojoj supruzi odao dr`avnu tajnu, a predsedavaju}i u ve}u, Mar-

ko Kljajevi}, napustio je proces i sud sa obrazlo`enjem da ne mo`e da

sudi pod pritiskom. Pripadnici policije koji su se istakli u vanrednom

stanju, takozvanoj Sablji, otkrivanjem i hap{enjem atentatora, bili su

ka`njeni tako {to su izlo`eni sistematskoj ~istki, hap{enjima i bili su

smenjeni sa va`nih funkcija. Ubijena su dva svedoka, va`an svedok sa-

radnik i jedini svedok koji je prepoznao optu`ene atentatore. Ni do da-

nas ne znamo ko i za{to je ubio Kuju Krije{torca, tako se zvao taj sve-

dok, ali je MUP gospodina Jo~i}a sutradan po ubistvu izdao saop{tenje

u kojem navodi da je ta~no da je taj ~ovek trebalo da bude svedok na

su|enju, ali da njegovo ubistvo nema nikakve veze sa su|enjem. Mini-

stri Jo~i} i Stojkovi} i direktor Bezbednosno-informativne agencije

Bulatovi}, {to je danas op{tepoznato, tajno su se sastali sa prvooptu-

`enim dok je on bio u bekstvu i optu`ba protiv generala Ace Tomi}a i

Borislava Mikeli}a pod novom vladom je povu~ena. 

Su|enje je po~elo tako {to su advokati odbrane agresivno zloupotre-

bljavali procesna ovla{}enja, pa su podnosili krivi~ne prijave protiv

sudija, samovoljno napu{tali glavni pretres. Proces danima nije mo-

gao da po~ne, a ova zloupotreba ostala je neka`njena. Na optu`eni~-

koj klupi vladala je opu{tena i vesela atmosfera, u kojoj su ~esto u~e-

stvovali i ~uvari, optu`eni su pretili svedocima i specijalnom tu`iocu,

vre|ali sud i ostale u~esnike u postupku. Njihovi simpatizeri demon-

strirali su u sudnici, pa se pojavljivali sa oznakama Crvenih beretki.

Sve to je sud tolerisao. Re|ale su se pretnje majci i sestri Zorana \in-

|i}a, pa onda i sudijama. Prvooptu`eni postaje medijska zvezda. Od-
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. brana optu`enih se sastoji gotovo jedino od ni~im potkrepljenih tvrd-

nji da je njihovim klijentima sve montirano, name{teno, materijalni

dokazi su podmetnuti, priznanja iznu|ena, svedoke i ve{take je spe-

cijalni tu`ilac podu~io da la`u. Ovakva odbrana nije dozvoljena, jer

predstavlja ni~im potkrepljene optu`be mnogih slu`benih lica za te-

{ka krivi~na dela zloupotrebe polo`aja. Me|utim, sud na to ne upozo-

rava branioce, a ve}ina medija savesno prenosi ove klevete bez ika-

kvog komentara. U takvim okolnostima bilo je vrlo te{ko poku{ati da

se rasvetli politi~ka pozadina atentata, ali se to moralo poku{ati. U

sudskom postupku svi u~esnici imaju razli~ite zakonom odre|ene

uloge i du`nosti. Te du`nosti se moraju izvr{avati bez obzira na ono

{ta ~ine drugi u~esnici postupka i bez obzira na okolnosti koje vlada-

ju van sudnice, u politi~koj stvarnosti, u dru{tvu.

Vesna Pe{i}: 

Kada govorimo o politi~koj pozadini, da li mo`emo da o~ekujemo da

}e se ta pri~a rasplesti do kraja? Ako bi bio otvoren proces za pobunu

Crvenih beretki, kako bi to moglo da izgleda i {ta bi moglo da se o~e-

kuje?

Sr|a Popovi}: 

Ho}u da ka`em ne{to, jer ovde ima dosta mladih ljudi. Ja sam se ~etr-

deset sedam godina bavio advokaturom i do`iveo sam stvari koje su

bile nezamislive, a ipak su se dogodile. I ako vam sada izgleda neza-

mislivo da }e biti ka`njeni svi koji su u~estvovali u zlo~ina~kom

udru`enju koje je ubilo Zorana \in|i}a – do}i }e i oni na red. Ko bi tu

bio kandidat? Ovo ka`em sa velikom rezervom, ali meni je tu najzani-

mljiviji slu~aj Vojislava Ko{tunice. Ja sam ga predlo`io kao svedoka

ne zato da ga kompromitujem i optu`im, nego zato {to sam mislio da

je neophodno da taj ~ovek odgovori na optu`be mnogih svedoka koji

su se pojavili na sudu. Govorim o Mihajlovi}u, Petrovi}u, ^edomiru

Jovanovi}u, Bebi Popovi}u, koji su ukazivali da njegova uloga apso-

lutno mora da bude ispitana. Po mome shvatanju, njegova podr{ka

oru`anoj pobuni je objektivno, ponavljam tu re~ objektivno, bila po-

mo} toj pobuni. Vojislav Ko{tunica je kao predsednik i komandant

vojske u tom trenutku imao ustavnu obavezu da pru`i pomo} vladi da

ugu{i pobunu, koju nisu mogle da ugu{e redovne policijske jedinice.

I Vojislav Ko{tunica i vojska po ustavu su bili obavezni da to u~ine.

Umesto toga, vi znate {ta je on radio, pojavio se na televiziji i kazao

da to nije nikakva pobuna, ve} {trajk, da ne citiram te poznate i ba-
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nalne izjave. I time je doprineo uspehu pobune i tome da pobunjenici

ne budu ka`njeni a po optu`nici uspeh pobune ohrabrio je atentatore

na atentat. Isti ljudi koji su napravili pobunu, kada su videli da je ona

uspela i ostala neka`njena, smatrali su, sada citiram optu`nicu, da

cilj skidanja izdajni~ke vlade Zorana \in|i}a i dovo|enje patriota na

vlast mogu da ostvare ubistvom. Dakle, on je pomogao na taj na~in

{to nije uradio ni{ta, a po ustavu je morao ne{to da uradi. 

Do`ivljavam da mi na ulici ljudi ~estitaju, ali kada neko ispuni sve

objektivne elemente nekog krivi~nog dela, vi morate da ga pozovete i

da ga pitate – A {ta si ti mislio? On bi trebalo da do|e i objasni svoje

pona{anje. Da li je njegova namera stvarno bila da omogu}i uspeh po-

bune? Vi to ne mo`ete znati i ja to ne mogu da znam, jer je sud propu-

stio da ga pozove i da ga pita – Molim vas, objasnite nam kako je do-

{lo do toga da ste vi objektivno pomogli uspeh oru`ane pobune kao

predsednik dr`ave? A on mo`da ima neko obja{njenje, iskreno ne mo-

gu da ga zamislim, ali dozvoljavam mogu}nost da mo`da neko obja-

{njenje postoji. Ali sud mu nije dao priliku da to objasni, i u tom smi-

slu smatram da ljudima koji nisu bili pozvani nije u~injena usluga.

Za{to nije bio pozvan Jo~i} da bude pitan – Ali za{to ste se vi na{li te

no}i sa Ulemekom, {ta se doga|alo, kakva vam je bila ideja kada zna-

te da je to protivno zakonu? Da li je ta~no to {to govori zastupnik

o{te}enih, to sam ja, da postoji sumnja da ste vi uticali na njegov is-

kaz, da je tada stvorena ideja o {est stotina kilograma heroina, za ko-

ju on treba da optu`i okru`enje Zorana \in|i}a? Mo`da nije, ali onda

nam ka`ite za{to, {ta, a oni to nikada nisu objasnili. Oni su prvo kri-

li taj sastanak, a onda nikada nisu umeli da objasne za{to je do tog

sastanka moralo da do|e. 

Sud je trebalo da pozove Aleksandra Tijani}a i da ga pita – Kada ka-

`ete da znate ko je platio pedeset hiljada evra pripadnicima SAJ-a da

likvidiraju nezgodne svedoke, Du{ana Spasojevi}a i Simovi}a, ka`ite

nam sada ko je to. Jedan takav svedok je bio pozvan, to je bio Dejan

Mihajlov, koji je iza{ao i otprilike nam kazao da se, kada je tvrdio da

@ivkovi} i Boris Tadi} znaju ko su prave ubice, {alio i u `aru politi~-

ke borbe optu`io te ljude za te{ka ubistva. Dakle, mo`da bismo dobi-

li takav odgovor, mo`da nekakav drugi, ali tim ljudima nije omogu}e-

no da se od takve sumnje opravdaju, nego je sud ustuknuo u strahu

od toga da takve veli~ine pozove na sud. Mihajlov, koji je generalni

sekretar vlade, dvadeset {est puta se ne odaziva na pozive suda. Tako
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. oni misle o sudu, ali na`alost, to i sud misli o sebi i ne sme da ih po-

zove.

Vesna Pe{i}: 

Znamo da su u zatvoru bili Aca Tomi} i Rade Bulatovi}, znamo kako

je to obustavljeno i kako su oni pu{teni. I nema optu`nice, nema ni-

~ega.

Sr|a Popovi}: 

Tu`ioci javno govore o tome da se na njih vr{i politi~ki pritisak, ali

oni o tome govore na~elno. Smatram da je ovde bio izvr{en politi~ki

pritisak da se ta optu`ba povu~e. Ona je povu~ena van glavnog pre-

tresa, daleko od o~iju javnosti, na osnovu istih onih dokaza na osno-

vu kojih su ti ljudi i optu`eni. Niko nema pojma {ta se to promenilo,

osim {to se promenila vlada, {to je moglo da izazove povla~enje te op-

tu`nice. Hteo bih samo da vam dam jo{ jednu informaciju, da vam sve

bude jasno. Na konvenciji Demokratske stranke Srbije, specijalni tu-

`ilac sedi u prvom redu. Ja ne znam {ta specijalni tu`ilac radi na kon-

venciji bilo koje stranke, a zanimljivo je i koju je stranku odabrao.

Vesna Pe{i}: 

Volela bih da nam Sr|a objasni prezumpciju nevinosti. Ne znam da li

ose}a{ potrebu da nam to objasni{.

Sr|a Popovi}: 

Ose}am. To je vrlo jednostavno, a jako zloupotrebljavano. Prezumpci-

ja ili pretpostavka nevinosti je nalog sudu da mora da izvodi sve pred-

lo`ene dokaze i da ne mo`e nikakve zaklju~ke da donosi dok ne izve-

de sve dokaze koje stranke predla`u. Dakle, sud ne mo`e da ka`e –

Meni je sada dosta, sve mi je potpuno jasno. Pa ~ekaj, ja imam jo{ ne-

ke dokaze, a nevin sam sve dok se ne izvedu svi dokazi. To je tako re-

}i tehni~ko pravilo. Ne mo`e nikakav zakon meni da naredi da ja mi-

slim da je Ratko Mladi} nevin, prvo bih morao da izvr{im lobotomiju.

Svi mi `ivimo u jednom dru{tvu i svi gledamo {ta se oko nas doga|a

i normalno je da svi imamo mi{ljenje o krivici i nevinosti ljudi koji-

ma se sudi. Ta~no je da nije dozvoljeno javno iskazati da je neko kriv

pre nego {to ga osudi sud, i to pre nego {to ga pravosna`no osudi. Me-

|utim, to podle`e jedino tu`bi za klevetu samog tog ~oveka, a iz mog

dugogodi{njeg iskustva mogu da vam ka`em da ljudi koji su krivi ta-
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kve tu`be ne podnose. Postavlja se jo{ jedno pitanje – Za{to ne smeju

da se komentari{u su|enja? To je ne~uvena besmislica i bezobrazluk

koji su izgovorili i ministar pravde Zoran Stojkovi} i gospo|a Vida

[kero. Su|enja su javna zbog toga da omogu}e ne{to {to se zove de-

mokratska kontrola javnosti. Ona su zato javna, a nisu javna da bi-

smo se mi zabavljali na su|enjima. Mi idemo na su|enja, gledamo {ta

se doga|a i o tome formiramo neko mi{ljenje, a onda, naravno, sme-

mo da ga izrazimo. Sudska vlast je nezavisna i ona nema drugu kon-

trolu sem kontrole javnosti i naravno da onda javnost ne da sme, ne-

go ima du`nost da gleda {ta sud radi i da o tome stvara svoje mi{lje-

nje i da to mi{ljenje javno iznosi.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Pe{~anik, govorili su Vesna Raki}-Vodineli}, Petar Lukovi},

Vladimir Gligorov i Sr|a Popovi}. 
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^AS ANATOMIJE

Ne vidim suprotnost izme|u Bulevara AVNOJ-a i antifa{i-

zma Zorana \in|i}a... 

Neki od tih ljudi oko Ko{tunice vole rat... 

Pri~a se da }e Lon~areva savetnica biti Ljiljana ^oli}... 

Mi stalno tvrdimo da je pre dve godine Mladi} bio u Srbi-

ji, ali sada nije; i tako svake dve godine...

@arko Kora}, iz Socijaldemokratske unije, 

Nikola Samard`i}, istori~ar, 

Borka Pavi}evi}, iz Centra za kulturnu dekontaminaciju, 

Sr|a Popovi}, advokat, 

Ljubi{a Raji}, profesor, 

Petar Lukovi}, novinar,

Teofil Pan~i}, novinar, 

Mirko \or|evi}, publicista



Svetlana Luki}: 

Za tri dana nam u goste dolazi Karla del Ponte. U ~ast njenog dolaska

uhapsili smo generala Tolimira i nekoliko ljudi koji su optu`eni za

zlo~in u selu Lovas. To bi, veruju na{i dr`avnici, trebalo da bude do-

voljno da pripitomi glavnu tu`iteljku Ha{kog tribunala. Kada sabere-

mo sve koje smo pohapsili ovih dana, to mu do|e dvanaest-trinaest

srpskih glava. Valjda }e to biti dovoljno da zameni jednog Ratka Mla-

di}a. Ljudi su ljudi i nema razloga da Del Ponteova ne ispo{tuje ovu

ra~unicu. To sabiranje nesabirljivog mi postaje opsesija. Sabirali

smo, kao {to znate, godine robije pripadnika [korpiona, godine robije

atentatora na premijera \in|i}a, a pre neki dan je na naslovnoj stra-

nici jednih novina izvedena jo{ jedna ra~unica – Privedeno dvadeset

sedam lica zbog ratnog zlo~ina, zloupotrebe slu`benog polo`aja i po-

reske utaje. Kada sve tako lepo zdru`i{, ispadne da je Srbija zemlja

koja je prakti~no zavr{ila svoje suo~avanje sa pro{lo{}u. Tome treba

dodati i vest koja je pratila hap{enje zbog zlo~ina nad Hrvatima u se-

lu Lovas – svi privedeni su pripadnici paravojnih formacija i dobrovo-

ljaca, {to zna~i da regularne jedinice Vojske Jugoslavije, to jest srp-

ska dr`ava sa zlo~inima nije imala nikakve veze. Hrvati jo{ nisu odu-

stali od tu`be pred me|unarodnim sudom i od dr`avnog je zna~aja da

se svi zlo~ini pripi{u bandama dobrovoljaca i paravojnih formacija,

koje su, kao {to svi vrlo dobro znamo, bile pod zvani~nom komandom

vojske i MUP-a Srbije. Tako da ne znam za{to se prave To{e. 

Kada smo kod MUP-a, pre neki dan je narodna milicija proslavila svoj

praznik koji, po `elji njihovih hri{}anskih srdaca, pada na Svetog Tro-

jicu. Iz sve~ane lo`e ih je gledao sam Ko{tunica Vojislav, uzurpator

prestola predsednika vlade. Kraj njega su bili njegov telohranitelj Jo-

~i}, Tadi}ev izaslanik \eli}, a iz nepoznatih razloga tu je bio i gra|a-

nin Aleksandar Kara|or|evi}, kao i ministri vera i prosvete. [ta nam

govori ovakav skup u sve~anoj lo`i? Ta lo`a simbolizuje vladu nacio-

nalnog spasa koju je Ko{tunica ipak napravio, jer smo mi tako re}i u

ratnom stanju. Spolja nas napadaju Amerikanci i Evropljani i otima-

ju nam teritoriju, a iznutra vrebaju veleizdajnici, koji }e se na prvoj

krivini pridru`iti na{im neprijateljima. Ko{tunica nikome ne veruje,

osim svojim vernim slugama. Tadi} mu je sumnjiv i zato mu ne sme

prepustiti ni{ta, ne samo ministarstva sile, nego ni ona ministarska

mesta koja je morao da ustupi `utima. Na njih je postavio savetnike,

koji `ute ministre treba da dr`e na oku. Na primer, Slobodan Lalovi}

i Sr|an \uri} nisu dobili savetni~ka mesta zato {to je Ko{tunica hteo

da ih negde udomi. Ta savetni~ka mesta nisu ono {to Amerikanci zo-
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. vu zlatnim padobranom, otpremninom za menad`ere koji napu{taju

firmu. To je Ko{tuni~ina vlada, paralelna onom delu vlade koji kontro-

li{e Demokratska stranka.

On je u nedavnom intervjuu RTS-u na sva pitanja odgovarao sa – Ta-

ko je i u svetu. Za{to im je trebalo ~etiri meseca da sastave vladu? –

Tako je i u svetu. Za{to je pobesneli Aligrudi} onako vre|ao demokra-

te? – Tako je i u svetu. Jeste, i u svetu postoje koalicione vlade i u sve-

tu stranke menjaju saveznike. I paradajz i beladona pripadaju istoj

porodici biljaka, ali jedna od njih je hranljiva, a od druge se umire.

Ju~e je Savetu bezbednosti predat ameri~ko-evropski predlog rezoluci-

je o Kosovu. Sve o~i smo uprli u Ruse, {to u njihove diplomatske, {to

u vojne snage. Svi mediji u Srbiji su sa rado{}u preneli vest – Rusi su

lansirali specijalne rakete koje mogu da probiju svaki {tit i Amerikan-

ci mogu samo da im pljunu pod prozor, pa da se klizaju. Tako nam je

zapalo, da `ivimo u nepodesnom spletu okolnosti, u vreme dominaci-

je zapadne civilizacije. Spoljni svet je pogre{ni satni mehanizam koji

ne}e da kuca u srpsku korist i zato mi pri`eljkujemo da ga neko smr-

vi. Ako su to islamski fundamentalisti, dobro je, ako su ruske rakete,

bog ih blagoslovio. 

I da zavr{im citiraju}i jednog bo`jeg izaslanika na zemlji, urednika

glasila srpske patrijar{ije Pravoslavlje, protonamesnika Miodraga L.

Popovi}a. Evo {ta je on napisao – Olivera Jefti} je ubedljivo trijumfo-

vala na Beogradskom maratonu, srpski teniseri i teniserke `are i pa-

le po svetskim listama, a evo, pre neki dan zahvaljuju}i veli~anstve-

nom glasu mlade Kragujev~anke do~ekali smo da nam radio i TV pro-

grami po~inju Molitvom. Posle pro{logodi{nje lakrdije i otvorenog ko-

ketiranja sa satanizmom, trebalo je da Marija [erifovi}, devojka sve-

tog imena, a iz zemlje Srbije, podigne glas i privoli celu Evropu da se

moli na srpskom. 

Na po~etku Pe{~anika slu{ate @arka Kora}a.

@arko Kora}: 

Oni su napravili gre{ku sa tim Balinovcem, jer su mislili da je ova

skup{tina ista kao pro{la. Demokratska stranka je dve godine manje-

vi{e }utala, a onda godinu dana nije ni u~estvovala u radu parlamen-

ta. U tom periodu, Demokratska stranka se fantomski pojavljivala sa-

mo kada je trebalo podr`ati ustav ili neki zakon. To je bila politika

odre{enih ruku za Ko{tunicu. Balinovac je navodno izabran jo{ tada.
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Sada je razlika u tome {to u skup{tini sedi koalicija oko LDP-a. Oni

nisu o~ekivali da }e ta grupa da iza|e i po~ne da govori o Balinovcu,

jer su oni davno zavr{ili sa antilustracijom. Pa ne}emo valjda sada da

pri~amo o Milo{evi}evom vremenu, pa zar nije vlada tri godine vlada-

la uz podr{ku Ivice Da~i}a, Vu~eli}a i Bakija An|elkovi}a? Antilustra-

cija je zavr{ena i sada odjednom, gle paradoksa, pojavljuje se jedna

mala grupa i po~inje da govori o gospodinu Balinovcu. 

Ko{tunica je dosledan u svome cinizmu. Nikada mu se ne omakne da

predlo`i nekog jakog liberala. Goran Svilanovi} je odmah skinut sa

mesta kandidata za {efa asocijacije zemalja jugoisto~ne Evrope. Za

Ko{tunicu je Balinovac normalno re{enje. On pokazuje ve} jasnu i

opasnu identifikaciju sa Slobodanom Milo{evi}em. Ko{tunica

Milo{evi}a izgleda vidi kao tragi~nog junaka srpske istorije. Preuzeo

je njegove kadrove i dobrim delom njegov stil vladanja. Na primer,

oko njega se masovno krade, a on na to uglavnom ne reaguje. Neko

im je prvi put u lice rekao kakvi su i Demokratska stranka je na to

iza{la iz sale. To je bilo najneverovatnije, oni nisu znali {ta da ka`u.

Da~i}, za kojeg nemam ni politi~ke ni ljudske simpatije, im je lepo re-

kao – Vi ste ga izabrali za predsednika vladinog zakonodavstva, on

zastupa vladu, pa izvolite, vladina ve}ino, iza|ite i branite ga. Ju~era-

{nji dan u skup{tini je bio ~as anatomije nemorala vlade Vojislava

Ko{tunice. 

Prvo po{aljete strahovito kompromitovanog ~oveka da predstavlja

vladu, a kada ga opozicija opravdano napadne, niko ne iza|e da ga

brani. A nisu ga branili zato {to ih je ba{ briga i drugo, zato {to ne

znaju kako da ga brane, jer sve {to je o njemu re~eno je istina. Gospo-

din Balinovac je bio zate~en, a onda se u maniru svoje politi~ke ideje

pozvao na Boga i rekao da je on vernik. Da nije tu`no, bilo bi sramot-

no pozivati se na Boga kada se govori o ne~ijoj javnoj karijeri. I Srp-

ska radikalna stranka je ispravno osetila da je |avo odneo {alu, jer i

ona, naravno, {titi mnoge ljude koje bi trebalo lustrirati. Bila je to do-

sta gruba lustracija, prvi put je govoreno o visokom dr`avnom slu-

`beniku, kojeg tri godine niko nije pominjao. Oni su bili zate~eni. Ju-

~e smo videli {ta je problem nove vlade. Ona je navikla da ima radika-

le kao opoziciju, s kojom se nekad nagodi, nekad ne, ali strate{ki ra-

di s njima. Oni su do`iveli {ok kada su shvatili da }e to biti malo te`a

skup{tina nego {to su mislili. 
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. Pokazano je da, ako je zastupa Balinovac, ova vlada nije demokrat-

ska i da je to skandal na politi~koj sceni. Ju~e se videlo da se Srbija

promenila. Ljudi su besni i o~ajni, po~ele su politi~ke konfrontacije i

hvala bogu da su po~ele. Demokratska stranka to niti `eli, niti ima

snage da se time bavi. Boris Tadi} je opsednut pitanjem da li }e pono-

vo osvojiti predsedni~ko mesto. Unapred najavljujem da }e tu biti

ogromnih problema. Ako on misli da }e lako pobediti u prvom krugu,

savetujem mu da pogleda istra`ivanja i vidi ko }e mu u stvari dati po-

dr{ku i kolika }e biti apstinencija. Sigurno je da skup{tina vi{e ne}e

biti ista. Oni mogu da promene poslovnik, o ~emu razmi{ljaju, ili da

primene parlamentarno nasilje, da nam prosto ne dozvole da govori-

mo. Nisam siguran da za to imaju snage.

I ova vlada je potpuno druga~ija od prethodne. Taj kontinuitet je pri-

vidan, bez obzira {to je Ko{tunica ponovo premijer, {to je ministar

unutra{njih poslova isti i {to je mogu}e da }e i direktor BIA ostati

isti. Pro{lom vladom je politi~ki dominirao Ko{tunica. Ni G17, ni No-

va Srbija Velje Ili}a nisu ga ugro`avale. Politi~ke odluke je donosio

on. Jedni su se proglasili ekspertima za ekonomiju, drugi za asfalti-

ranje seoskih puteva, ali niko nije imao ambicije da politi~ki protivu-

re~i Ko{tunici i sebe oblikuje izvan dodeljenih resora. U ovoj vladi po-

stoje dve stranke koje su rivali u borbi za bira~ko telo i koje imaju `e-

lju da dominiraju politi~kom scenom Srbije. Kohabitacija je po~ela

pre skoro ~etiri godine, kada je i progla{ena novom politikom Demo-

kratske stranke. Ko{tunica od tada vi{e nije bio ozna~en kao klju~ni

politi~ki neprijatelj, ve} kao ~ovek sa kojim treba i sa kojim se mo`e

sara|ivati. Sada }e se u praksi pokazati koliko je to te{ko. 

Pred ovom vladom su te{ki doga|aji i odluke. Tu su Kosovo i Hag, od-

nosno Mladi}. Ne znam za{to se to uop{te zove saradnja sa Hagom,

kada je to pitanje odnosa Ko{tunice prema Ratku Mladi}u. On je bio

relativno indiferentan prema izru~enjima drugih ljudi Hagu, ali Rat-

ko Mladi} i Radovan Karad`i} imaju sasvim drugi status u o~ima Vo-

jislava Ko{tunice. On politi~ki o~igledno ima dobro mi{ljenje o Repu-

blici Srpskoj, o razlozima njenog nastanka, o uzrocima toga rata i te-

{ko da onda ima druga~ije mi{ljenje i o ljudima koji su bili glavni ak-

teri te politike. Podsetio bih na njegovu ~uvenu izjavu da preko Dri-

ne `ivi zdrava supstancija srpskog naroda, {to je strahovita uvreda

za Srbe koji `ive u Srbiji. Kada vi u ekspozeu premijera ~itate da }e

Srbija preispitati odnose sa svim zemljama koje priznaju nezavisno

Kosovo, postavlja se pitanje kako }e na to reagovati Demokratska
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stranka koja, uzgred, dr`i resor spoljnih poslova. Da li }e i ona da se

saglasi sa povla~enjem ambasadora i zao{travanjem odnosa? 

Najve}e od svih pitanja za ovu vladu je pitanje evropskih integracija.

Prisustvujemo politi~koj drami sa pevanjem i pucanjem i kao da ni-

ko ne prime}uje {ta se u stvari zbiva. Za razliku od mnogih, ja ne mi-

slim da je slu~ajnost to {to je Ko{tunica izabrao Nikoli}a za predsed-

nika skup{tine. On je mislio ta~no ono {to je i rekao, da dolazi kosov-

ska kriza i da mu je potrebna podr{ka Srpske radikalne stranke. Pod

pritiskom spolja i iznutra, a delimi~no i iz svoje stranke, on se povu-

kao. Odluka je bila strate{ka, a povla~enje takti~ko. On `eli da do~e-

ka kona~no re{enje kosovskog pitanja siguran u podr{ku Srpske ra-

dikalne stranke. Besan zbog pravca u kojem ide kosovska kriza, on je

zauzeo potpuno antievropsku poziciju. Iz njega je sunulo antievro-

pejstvo, koje je potka njegove politike od po~etka. On na tu stranu

prevodi mnoge gra|ane Srbije. Mnogi iz nevladinih organizacija i

strane diplomate se te{e time da je ve}ina u Srbiji za evropske inte-

gracije, ali ja bih to shvatio vrlo uslovno. Mislim da antievropsko ras-

polo`enje u Srbiji postaje dominantno. I Ko{tunica bez ikakve dileme

ide u tom pravcu – Oduzimaju nam petnaest odsto teritorije, oni su

protiv Srba, {ta }e nama takva Evropa? Oslonimo se na Rusiju. Pogle-

dajte pona{anje ruskog ambasadora, on ve} deli lekcije Vesni Pe{i}.

Odbacuju}i Evropu Ko{tunica odbacuje njene liberalne vrednosti,

ljudska prava i to je razlog uspona ultranacionalisti~kih opcija. 

Egzibicija sa bezobraznim i drskim lepljenjem plakata sa natpisom

Bulevar Ratka Mladi}a na zgradu Radio-televizije B92 je bila li~na

Vu~i}eva promocija. Sve je to sada izmilelo, i Obraz, i neka organiza-

cija po imenu 1389, crne majice, nacisti~ki pozdravi. Srbi se prave da

nisu videli da su simpatizerima LDP-a kod Merkatora ti ljudi, usred

Beograda, salutirali nacisti~kim pozdravom. Izmilelo je sve {to ose}a

promenu politi~ke klime na tu stranu. Pogledajte, agresivnost Radi-

kalne stranke u skup{tini je sve izra`enija, jer oni misle da na tom ta-

lasu oni dolaze na vlast, a ne Ko{tunica. A on u ovom trenutku sasvim

sigurno vodi Srbiju u samoizolaciju. Za njega je to put bez povratka i

ne vidim kako on iz toga mo`e da se vrati. Interesuje me kako Demo-

kratska stranka misli to da zaustavi, kada }e se konfrontirati, na ko-

joj ta~ki }e Tadi} re}i – Ovo ne mo`e. Demokratska stranka zaista ri-

zikuje da ode na marginu politi~kog `ivota. Ko{tunica }e tu izgubiti

dosta glasa~a, ali Demokratska stranka }e ih izgubiti sve. Samo radi-

kali dobijaju. Srbija na kosovsku krizu reaguje samoizolacijom, od-
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. bacivanjem Evrope, fantomskim i nerealnim okretanjem Rusiji i pre-

stankom svih reformi. 

U celom tom procesu mo`da je najtragi~nije to {to na{a javnost uop-

{te ne reaguje, {to vode}i intelektualci }ute ili se prave da su umorni,

ili su mo`da i saglasni sa time. Ekme~i} i ~itava ta elita istori~ara sa

velikim simpatijama gleda na ovo novo okretanje od evropskih vred-

nosti. Prvi veliki prekid se desio pod Milo{evi}em i Ko{tunica je dru-

gi ~ovek koji u roku od dvadeset godina udaljava Srbiju od Evrope. I

ono {to je po~elo Zoranovim ubistvom sada se dovr{ava. U~injen je

stvarni zaokret u kojem, mo`da nesvesno, participira i Demokratska

stranka. Ko{tunica je trebalo da ka`e – Nisam ja izgubio Kosovo, iz-

gubio ga je Milo{evi}, a ja sam samo nasledio jednu izgubljenu bitku.

Retko je u istoriji uop{te videti da politi~ar s tolikom rado{}u tu|i gu-

bitak prihvata kao svoj. Ko{tunica prihvata tu|i poraz, pretvara ga u

svoj poraz i poku{ava da povu~e celu Srbiju u gubitni~ku poziciju.

Mnogi narodi i dr`ave su dugo ostajali u takvoj poziciji. Ma|arska je

izme|u dva svetska rata bila potpuno marginalizovana na politi~koj

sceni Evrope, jer nikada nije prihvatila Trijanonski sporazum, gubi-

tak velikog dela svoje teritorije u Slova~koj, Vojvodini, Slavoniji, Kra-

ljevini Srba, Hrvata i Slovenaca i Rumuniji. I onda je pomagala svaki

separatisti~ki pokret u Jugoslaviji izme|u dva svetska rata. Ko{tuni-

ca li~i na to. 

Kada Kosovo ode, Ko{tunica mo`e da povratak Kosova pretvori u je-

dinu temu srpske politike. Kao velikomu~enik knez Lazar on nas po-

ziva da svi poginemo zajedno. To je predlagao i vojvoda Mi{i} na Ko-

sovu polju, u doba povla~enja srpske vojske u Prvom svetskom ratu.

Tada je vojvoda Putnik postao veliki vojskovo|a, jer kada je vojvoda

Mi{i} predlo`io da se svi pore|aju i poginu kao knez Lazar i njegovi

mu~enici, vojvoda Putnik mu je rekao – Nije tebe narod izabrao da ga

vodi{ u pogibiju, nego da ga spase{. Setite se koliko puta su Vladeta

Jankovi} i Vojislav Ko{tunica i svi ljudi oko njega izgovorili da bez

Kosova nema ni Srbije. A Srbije uvek treba da ima, Srbija mora da

pre`ivi kao dr`ava. Suicidalna politika Lazareve kletve je besmislena

i luda~ka, izvinjavam se na re~i luda~ka. Milo{evi} je krahirao u Ha-

gu, umro u }eliji. Ali ne, oni neprestano ponavljaju da i mi moramo

tim putem. Onda ljudi ka`u – ^ekaj, oni su premijer i predsednik dr-

`ave, oni moraju da brane Kosovo, moramo to da shvatimo, oni su po-

lo`ili zakletvu. Sada ho}e da promene zakletvu koju pola`u ~lanovi

vlade, da se i tamo ka`e da }e Kosovo biti ve~ito u Srbiji. ^anak im je
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na to cini~no predlo`io amandman, da ka`u i da }e Vojvodina, [uma-

dija, zapadna Srbija, ~a~anski kraj i sve tako redom zauvek biti u Sr-

biji. Jo{ jednom se vra}am na te grupice ispred B92. Oni di`u glave

kao gljive koje rastu u mraku i pod kamenom, jer ose}aju da se pola-

ko stvara atmosfera u kojoj }e njihove sumanute fraze dobiti podr-

{ku dr`avne politike.

Neki od tih ljudi oko Ko{tunice vole rat. Drago mi je da je javnost bi-

la spremna da ~uje Sr|u Popovi}a, advokata koji je uvek zastupao i

branio ljudska prava. On je rekao {ta je imao i javnost je to ~ula. @a-

losno je {to je Nata Mesarovi} pohvaljena kao hrabra `ena, jer ona se

u svojoj zavr{noj re~i nije usudila ni da zucne da su atentatori mo`da

imali podr{ku tada{njeg predsednika dr`ave. Pominju se samo ljudi

koji su bili neposredno zadu`eni za obezbe|enje Zorana \in|i}a, {to

implicira da je i on odgovoran za svoju smrt. Ne verujem da je ona

htela da to tako zvu~i, ali jeste. Svi znamo da se Rade Bulatovi}, tada-

{nji savetnik za bezbednost predsednika Ko{tunice, vi|ao sa nekima

od ljudi koji su sada osu|eni. [to se ti~e ljudi iz vrha Demokratske

stranke, koji ponekad koriste ime Zorana \in|i}a, ruku na srce, mno-

gi od njih su profitirali od te smrti. Neko od njih mo`e da ka`e – Ta-

kav je bio sticaj `ivotnih okolnosti. Ali ~injenica je da su u toj stran-

ci marginalizovani apsolutno svi ljudi koji su bili bliski Zoranu \in-

|i}u. \in|i} postoji u se}anju ljudi, on jeste do`ivljen kao simbol

uspe{nih reformi i tragi~ne `rtve za op{te dobro i to je ne{to {to oni

ne mogu da promene. To se zove sud naroda. 

Nedavno sam ~itao knjigu o legendarnom Ri~ardu Lavljem Srcu, koji

je i{ao da osloba|a Hristov grob u Jerusalimu. Autor knjige, sa tipi~-

no engleskom objektivno{}u, pokazuje da taj ~ovek u stvari ni{ta ni-

je uradio za Englesku. Kraj `ivota je proveo na svojim posedima u

Francuskoj i Normandiji, jer mu je smetala engleska klima. Autor

knjige zaklju~uje – Eto vam cinizma engleske istorije, mnogi njeni

kraljevi su osvajali teritorije, popravljali dr`avnu upravu, a nisu za-

pam}eni. A ovaj, ka`e, koji nije voleo Englesku i ~itav `ivot je proveo

van nje, ostao je u se}anju naroda kao veliki, mitski kralj. Sud naro-

da o \in|i}u je ta~an. Pustite bilo koji njegov govor i vide}ete da je

deset puta `ivotniji nego bilo {ta {to se danas pri~a na politi~koj sce-

ni Srbije. To je neshvatljivo, ali to je istina. Evo, pustite jedan njegov

govor i ima}ete utisak da on stvarno sada tu stoji i govori. Koraks je

napravio fantasti~nu karikaturu Bore Jovi}a, koji je obukao Titovu

mar{alsku uniformu, pa mu je ogromna. Naslednici \in|i}a u Demo-
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. kratskoj stranci me podse}aju na figurice koje su obukle preveliko

odelo. A ne bi moralo biti tako. Jedan veliki gr~ki filozof je rekao – Be-

dan je u~enik koji ne nadma{i svoga u~itelja. Civilizacija po~iva na

tome da oni slede}i urade ne{to vi{e. Naslednici Zorana \in|i}a tre-

ba da budu pedeset puta bolji od njega. Na`alost, Srbija }e na to jo{

dugo ~ekati. 

Ovo je lo{ trenutak za Srbiju. Njome danas politi~ki dominira ~ovek

koji je ponovo vodi u izolaciju. On stvara privid alternative i zato zo-

ve u posetu Karlu del Ponte i odlazi u Savet Evrope da im citira D`o-

na Stjuarta Mila. Taj zapadni svet je na neki na~in naivan, ali kada se

otrezni, suroviji je nego mi na Balkanu. Oni mogu da postanu zaista

gadni kada prestanu da vam veruju – Ti si la`ov i sa tobom nema raz-

govora. Zanima me koliko puta se mo`e lagati o tome da mi nemamo

pojma gde je Ratko Mladi}. Pala je i izjava stole}a – Mi }emo dokaza-

ti da on nije u ovoj zemlji. U~io sam logiku kao student filozofije, i

formalnu i simboli~ku, i znam da je jedini na~in da doka`ete da neko

nije u ovoj zemlji to da ka`ete gde se nalazi, {to zna~i da znate gde je.

Ta izjava je za enciklopediju gluposti dvadeset prvog stole}a.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo @arko Kora}, a u nastavku Pe{~anika slu{ate o ~emu je go-

voreno u Zelenom zvonu u Zrenjaninu, na tribini pod nazivom Ko sa-

da sme da vas pogleda u o~i. Tribina je odr`ana onog dana kada su ra-

dikali i ostali u biv{em Bulevaru AVNOJ-a, sada{njem Bulevaru Zora-

na \in|i}a lepili plakate sa natpisom Bulevar Ratka Mladi}a. Slu{a-

te Borku Pavi}evi}, Nikolu Samard`i}a i Sr|u Popovi}a. Tribinu je vo-

dila Danica Vu~eni}. 

Nikola Samard`i}: 

Se}ate se kako su za vreme pobune Crvenih beretki babe izlazile iz so-

litera i nosile im kafu, kako su im trubili iz automobila i pozdravlja-

li ih. To je bilo ose}anje da su Crvene beretke mejnstrim, da su oni vla-

da, da je Legija premijer, a da to nije Zoran \in|i}. Tako i dana{nji do-

ga|aj mo`emo posmatrati kao Vu~i}evu opomenu i poruku. Ali to ni-

je poruka nama ovde, to je poruka Ko{tunici. To je podse}anje na nji-

hove dogovore koji su se odvijali pre dve ili tri nedelje i opomena da

je taj dogovor prekr{en. To je tihi obra~un dvojice istomi{ljenika. Za-

ista ne bi trebalo porediti Ratka Mladi}a i Zorana \in|i}a, jer je Zo-

ran \in|i} zaista bio izuzetna pojava, a raznih Ratka Mladi}a na`a-



Borka

Pavi}evi}

lost ima mnogo vi{e nego Zorana \in|i}a. Mi danas nemamo zakone

koji to zabranjuju, ve} je to samo komunalni prekr{aj. U na{em zako-

nodavstvu u stvari ne postoji nijedan zakon koji se odnosi na bilo {ta

{to se dogodilo u proteklih {ezdeset godina. Ovo {to se danas desilo

ispred B92 je i pitanje kulture, pitanje samilosti, moralno pitanje i bi-

lo bi sasvim pogre{no svoditi ga samo na pravnu ili politi~ku proble-

matiku.

Borka Pavi}evi}: 

Ja ne vidim suprotnost izme|u Bulevara AVNOJ-a i antifa{izma Zora-

na \in|i}a. \in|i}a vidim u kontinuitetu sa 1943. godinom. U toku je

sre|ivanje pro{losti. Varvari su u{li u prazan prostor. Kako smo do-

zvolili da se to otme kontroli ili {ta demokratija radi u fa{isti~kim

vremenima? Finale svega toga je govor Tomislava Nikoli}a o sebi kao

po{tenom ~oveku. To me je podsetilo na govor koji se u~i na studija-

ma dramaturgije, govor Marka Antonija nad mrtvim Cezarom, u ko-

jem se ka`e – Ali Brut, ubica, je ~astan ~ovek. I pazite, Nikoli} u pet i

petnaest ujutru ka`e sa skup{tinske govornice – Pored nas va{a deca

mogu mirno da spavaju. A {ta }emo mi, roditelji da radimo? Su{tina

Ko{tuni~ine vlasti je borba za nadle`nost nad istorijom. To su ljudi

koji se biju za svoju interpretaciju istorije.

Sr|a Popovi}: 

Ljudi koji su zalepili te plakate su u~inili prekr{aj protiv javnog reda

i mira, time je povre|en javni moral. Vi ne mo`ete veli~ati ljude koji

su optu`eni za tako te{ka, gnusna krivi~na dela. I ja mislim da je te

plakate trebalo da skida policija, nije trebalo ~ekati da se gra|ani se-

te da ih skidaju. Pitanje {ta je javni moral u jednoj zemlji je stvar

pravnog standarda, osnovne saglasnosti u jednom dru{tvu {ta je mo-

ralno, a {ta nije. Ta saglasnost u ovom dru{tvu ne postoji, jer u njemu

vlada intelektualni i moralni nihilizam i zato izgleda da je sve dozvo-

ljeno. ^esto slu{am ljude koji u~estvuju na televiziji u nekim polemi-

kama, pa neko ka`e – Genocid je u`asno delo, a drugi ka`e – To je va-

{e mi{ljenje, kao da su sva mi{ljenja jednaka. [to se ti~e stavljanja

Ratka Mladi}a i \in|i}a u istu re~enicu, mislim da je to u`asno. Zo-

ran \in|i} je bio filozof i ~ovek velike socijalne odgovornosti. Ratko

Mladi} je ono {to se nekad u Srbiji zvalo – ~izma, on je asocijalni psi-

hopata. Ne vidim uop{te kako se te veli~ine mogu porediti. 
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. Nikola Samard`i}: 

Na dan \in|i}evog ubistva bio sam u Njujorku. Javili su mi {ta se de-

silo i ja sam pozvao telefonom svog kolegu sa Univerziteta Kolumbi-

ja. On je bio Ko{tuni~in propagandista, koji ga je doveo da na Kolum-

biji odr`i neko predavanje. I rekao sam mu {ta se dogodilo, a on je re-

kao – Da, ~uo sam, dobro je, sada mo`emo da obavimo na{ posao. Tog

trenutka mi je sve bilo jasno. Meni zaista nije potrebna presuda da

zaklju~im ko je profitirao iz tog atentata. Da li }emo ikada saznati

pojedinosti o komandnom lancu koji povezuje vojsku, Udbu, Legiju,

Crvene beretke, Sinod danas je malo va`no. Na{a obaveza je da o`ivi-

mo u sebi ovog ~oveka kojega oni nisu uspeli da ubiju. I ako se istra-

ga povodom pobune Crvenih beretki, koja je jedan od poslednjih prav-

nih rezervnih polo`aja sa kojih mo`emo da poku{amo da istra`imo

~itav slu~aj, ne izvede do kraja, to nije toliko va`no, jer istina je ve}

danas, na`alost, tako o~igledna.

Borka Pavi}evi}: 

Zadovoljenje pravde u ovoj zemlji je dug proces i ova presuda nije za-

dovoljenje pravde koje dugujemo tom ~oveku, koje dugujemo `rtva-

ma iz vremena rata, koje dugujemo jedni drugima, koje dugujemo ra-

zaranju od 1991. godine. Postoji veza izme|u svih tih stvari. Kada go-

vorite o plakatima sa imenom Ratka Mladi}a, postavlja se pitanje ka-

da }e ovde, bez policije, biti shva}eno da se ne mo`e zalepiti plakat sa

imenom Ratka Mladi}a. Koliko }e vremena biti potrebno da ovo dru-

{tvo ostvari konsenzus koji ka`e – Taj ~ovek je ratni zlo~inac. Taj Le-

gija verovatno smatra da je to uradio u ime dr`ave. Sve dok se ta kri-

minalna dr`ava ne razglobi do kraja, ne}emo mo}i da govorimo o za-

dovoljenju pravde. Gledate besomu~nu drskost i klovneraj tih ljudi

koji su ubijali za vreme rata, formirali se u vreme rata, klali druge i

sve vreme bili slu`benici dr`ave. ^ovek lepo ka`e – Ja sam pukovnik.

Kada se ta stvar razjasni i u~ini vidnom, postojanje istine }e te ljude

sklanjati sa javne scene. Sada vlada konsenzus uzajamnog straha. Ta

nova vlada je gr~eviti zagrljaj koji spre~ava da se stvari dalje ra{~i-

{}avaju. Osim ravnote`e straha, te{ko je na}i drugo obrazlo`enje za

ono {to se sada odvija na politi~koj sceni. 

Sr|a Popovi}: 

Ulemek ne veruje ni u {ta, taj ~ovek se zaklinjao i slu`io Milo{evi}a i

onda ga je izdao, pa se zaklinjao i slu`io \in|i}u, pa ga je izdao, pa se

zaklinjao Ko{tunici – izda}e i njega. Taj ~ovek nema nikakvih ube|e-



Sr|a

Popovi}

nja, to je ~ovek koji pliva kroz `ivot rukovo|en svojim interesima i

svojom bezobzirno{}u i, kao i svaki siled`ija, on je time u prednosti

nad svima nama. On nije govorio ono {to misli, ali su o tome govorili

drugi, pre svega svedoci saradnici. Oni su govorili o nameri da obore

tu vladu i dovedu patriotske snage na ~elo zemlje. Svi akteri su imali

razli~ite motive. Zemunski klan je bio jako zadovoljan situacijom u

kojoj im Ulemek sa legitimacijom dr`avne bezbednosti omogu}ava

da prodaju drogu i da se bogate. Oni opisuju da su se kretali u kolo-

nama od po pet-{est luksuznih vozila, koja nije smela da zaustavi ni-

jedna policija. Ulemek je imao druga~iju motivaciju. Vodila se istra-

ga o slu~aju Ibarska magistrala, bio je najuren iz slu`be, ostao je na

cedilu. U njegovom kompjuteru su prona|ena pisma koja je pisao ra-

znim politi~kim li~nostima nude}i svoje usluge. I on se pla{io Haga.

Nekoliko nedelja pre ubistva, stiglo je jedno pismo od Ha{kog tribu-

nala u kojem je izra`eno specijalno interesovanje za njega i za Zve-

zdana Jovanovi}a. Oni koji su Ulemeka gurnuli u sve to, imali su svoj

interes, koji se razlikovao od interesa Zemunskog klana i od Legiji-

nog interesa, a to je bilo da protivno izbornim rezultatima do|u na

vlast. Mnogostrukost motiva ~ini stvar malo nepreglednom.

Nikola Samard`i}: 

Sr|a Popovi} ka`e da je Ulemek izdao Milo{evi}a. Prethodno je pobe-

gao iz Legije stranaca, zna~i i njih je prodao, pa je posle to u~inio i sa

premijerom \in|i}em. Ali ja mislim da je njega Ko{tunica prevario,

da on nije stigao da prevari Ko{tunicu i da je njegovo }utanje posle-

dica nekog dogovora koji je postignut te no}i kod generala Milo{evi-

}a. Tu su boravile razne osobe, kao {to je Ko{tuni~in savetnik Nikito-

vi}, tamo se pojavio i Tijani} i razvla~io kablove, tamo je bio i mini-

star pravde Stojkovi} i tako dalje. Tu je postignut neki dogovor i svo-

jim zavetom }utanja Legija taj dogovor po{tuje. Zaista nemam drugo

obja{njenje.

Sr|a Popovi}: 

Ja mislim da u no}i izme|u 2. i 3. maja, kada se Ulemek predao, nije

postignut nikakav dil. Ovo je ~ista teorija, ali mislim da obja{njava

sve ~injenice. Za{to bi se on predao? Zbog ~ega bi se Milorad Ulemek

predao? Ja mislim da se on uop{te nije predao. Onog trenutka kada je

zavedeno vanredno stanje, za taj deo imamo osnova u spisu, on je pot-

puno otka~io Zemunski klan. Kada su do{li da ga pitaju – [ta sada da

radimo? – on je kazao – Ne znam, idite u {umu. On je njih otpisao. On
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. sam oti{ao je kod onog od koga je i dobio nare|enje da to uradi i ka-

zao – E sad, burazeru, {ta }emo sad? Sad me sklanjaj. I taj ga je sklo-

nio. To je bio neko ko je mogao slobodno da ga transportuje u doba

vanrednog stanja, to su bila vozila koja nisu smela da se zaustavlja-

ju i on je sklonjen tamo gde ti ljudi dr`e i neke druge begunce, recimo

begunce od Ha{kog tribunala. I onda u jeku predizborne kampanje,

njega za u{i dovode u sud da pri~a pri~u o tome kako je sa ^edom

{vercovao heroin. Ni{ta oni njemu nisu morali da obe}avaju, jer je on

bio pod punom kontrolom sve vreme i to je jedina teorija koja je logi~-

na. Ne ka`em da se to desilo, ka`em da je to jedino obja{njenje koje je

logi~no.

Danica Vu~eni}: 

Da su se oni kao svedoci pojavili na sudu, da li biste ih vi pitali o tome?

Sr|a Popovi}: 

Ja bih poku{ao da im postavim mnoga pitanja, ali ne o~ekujem da bi

se oni rasplakali i kazali istinu. Ali, i to znaju ljudi koji rade u sudni-

ci, svaki odgovor je zanimljiv, jer vodi drugim pitanjima. Recimo, ako

nije tako bilo, a za{to ste sakrivali taj sastanak, pa ako nije tako, za-

{to ste uni{tili knjigu u koju se upisuje svako ko dolazi u ministar-

stvo, pa ako nije tako, za{to niste umeli da nam objasnite, ne umete

ni danas, {ta je bio cilj va{ega sastanka? Ka`e – Da mu garantujemo

bezbednost. Pa mogli ste mu garantovati bezbednost i posle pet dana

i zar su potrebni i direktor BIA i ministar unutra{njih poslova i Niki-

tovi} i Stojkovi} i Tijani} da mu garantuju bezbednost i da mu je ga-

rantuju tri sata? Zato su oni i za{ti}eni, njih je sudija Mesarovi} za-

{titila, ali mislim da im je u~inila medve|u uslugu.

Danica Vu~eni}: 

^ime?

Sr|a Popovi}: 

Time {to im nije dozvolila da, ako imaju {ta da objasne, to objasne i

ostavila nas je da zauvek sumnjamo. Ne znam da li }e biti dignuta op-

tu`nica, protiv koga i kada, ali sumnja koja je stvorena o tome ne}e

nestati nikad. Nikad.



Ljubi{a

Raji}

Danica Vu~eni}: 

Pitanje je {ta ovi ljudi koji su dobili po ~etrdeset godina zatvora dobi-

jaju time {to }ute. 

Sr|a Popovi}: 

To je njihova jedina za{tita. Oni nisu glupi, oni vide da su njihovi pri-

jatelji opstruirali to su|enje. Pa kako bi smeli da protiv toga ne{to

ka`u ili poku{aju? Stvari nisu tako te{ke ako se usudite da mislite,

ali u ovoj zemlji je stvorena situacija u kojoj je postalo opasno misli-

ti. Dok sam obrazlagao svoje predloge, predsedavaju}a u ve}u Nata

Mesarovi} mi je stalno govorila – Nemojte da zaklju~ujete. Pa izvini-

te, ako obrazla`em svoj predlog, moram da zaklju~ujem, zna~i da mi-

slim. Kada joj je dosadilo da mi govori da ne zaklju~ujem, ona mi je

rekla – Onda nemojte da obrazla`ete. Kazao sam joj – Mo`da ja i obra-

zla`em pogre{no, ali vi }ete sve to da odbijete, pa me pustite da obra-

zlo`im, a vi }ete posle re}i da je to glupost i da to nema nikakvog smi-

sla i fino, ja sam zadovoljan. Ali ja imam du`nost prema svojoj stran-

ci, prema onome {to smatram da je moja uloga u ovom sudu, da to

predlo`im i da to obrazlo`im. Za{to mi to ne dopu{tate? I ja nisam us-

peo da do kraja obrazlo`im svoj podnesak i svoje predloge. Na kraju

sam kazao – Ako to ne mo`e, ja }u da sednem, hvala.

Svetlana Luki}: 

Govori profesor Filolo{kog fakulteta u Beogradu, Ljubi{a Raji}.

Ljubi{a Raji}: 

Moram priznati da sam bio stra{no iznena|en kada su na kraju na-

pravili vladu ljudi koji su se me|usobno toliko optu`ivali i toliko po-

ni`avali iskazima da sam pomislio da oni vi{e nikako ne mogu zajed-

no. [to se ti~e nas koji radimo na univerzitetu i malo {ire u kulturi,

moram re}i da izbor i imenovanje Lon~ara za ministra prosvete do`i-

vljavam kao potpunu katastrofu za prosvetu. Mi ga znamo sa univer-

ziteta, dok je bio asistent kod Mil~ina, ako se tako zvao tada{nji radi-

kalski rektor Pravnog fakulteta u Novom Sadu, koji je najurio Tibora

Varadija i jo{ neke druge. Kasnije se kao ministar za lokalnu samou-

pravu pokazao kao prili~no nesposoban ~ovek. On ne zna strane jezi-

ke ili mo`da ne{to natuca engleski, pri~aju ljudi da ni sa kim od stra-

naca ne op{ti, da se sa njim ne mo`e razgovarati i stavovi koje je iz-

nosio ne ulivaju nikakvo poverenje. Ovih dana je odr`an sastanak Sa-

veta Univerziteta, on je do{ao i izvinio se, jer je govor o svojoj viziji
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. razvoja univerzitetskog obrazovanja zaboravio u ministarstvu. Ja se

bojim da je to izmislio kao opravdanje i da on nema nikakvu viziju.

Iznenadilo bi me da on ima viziju, kada nijedna vlada u Srbiji ve} dva-

deset godina nema nikakvu viziju, sem one koja va`i od po~etka de-

vedesetih godina, da je {ef policije prelazni oblik u metamorfozi od

ni~ega do bogatog poslovnog ~oveka. 

Mislim da je izbor Ane Pe{ikan za ministarku nauke dobar. Li~no je

poznajem i imam puno poverenja u njene sposobnosti i njenu ~esti-

tost, ali je to nemogu}a misija u dr`avi u kojoj ne postoji nikakva raz-

vojna politika. Ona }e morati da sara|uje sa Lon~arom, a ne vidim ka-

ko je to mogu}e. Kada je re~ o kulturi, ipak me je prenerazila izjava

Voje Brajovi}a da on ne}e biti ministar koji u slobodno vreme glumi,

nego glumac koji }e u slobodno vreme da ministruje. To pokazuje

krajnje neozbiljan odnos prema bavljenju politikom, tako da ne o~e-

kujem ba{ mnogo. Osim toga, to su rogovi u vre}i, me|usobno posva-

|ani, i ta vlada }e po~eti da puca du` {avova gde se njihove razli~ite

koncepcije sudaraju. Onda }e se verovatno dogoditi ono {to se dogo-

dilo sa prvom Ko{tuni~inom vladom, a to je da svaka stranka ima svoj

resor i radi u njemu {ta god ho}e. To zna~i da mi ne}emo imati celo-

vitu politiku nego konglomerat razli~itih stavova, te }e nekada ne{to

mo}i da se uradi, a nekada }e se sve me|usobno potirati. Po~etkom

devedesetih, dok sam jo{ bio u UJDI-ju, poku{ali smo u jednom tre-

nutku da okupimo tada{nju opoziciju da se makar malo dogovore o

nekoj saradnji. I pamtim razgovor koji je trajao skoro dva sata, koji

se uglavnom vrteo oko toga ko }e koga da zove, ko }e prvi da u|e, ko

}e prvi da iza|e, ko }e prvi da govori, ko }e gde da sedi za stolom, a

uop{te se ni u jednom trenutku nismo dotakli onoga ~emu je trebalo

da poslu`i taj razgovor. 

Ne znam kako da objasnim ~injenicu da ministar Velja Ili} povodom

hap{enja carinske mafije ka`e – Da ste kraduckali, pa u redu, ali ste

po~eli, brate, mnogo da kradete. Dakle, ministar ka`e – Da ste samo

kraduckali, ja bih vam kao ministar progledao kroz prste {to ~inite

krivi~no delo. Kao {to je nekada Mihalj Kertes rekao za tu istu carinu

– Ja sam njima izdao nalog da ne mogu da uzmu vi{e od fla{e viskija

i boksa cigareta dnevno. Dakle, on im je izdao nalog da kradu, ali u

odre|enoj meri. Mi smo prihvatili kra|u kao ne{to normalno, ali to

ne sme pre}i neku granicu. Smemo da kraduckamo, ali ne da naveli-

ko krademo. Ni bira~i, ~ak ni mediji ne reaguju na to i ne ka`u – Lju-

di, to je potpuno nedozvoljeno, a ni na izborima ne reagujemo u skla-
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du sa tim. Mi i dalje glasamo za one iste za koje smo ve} glasali, jer

smo prihvatili nenormalno kao normalno. Posle rasprave koju sam

imao na Studiju B o kulturi, dosta ljudi me je zaustavljalo na ulici i

govorilo mi – Bilo je divno ~uti nekoga ko civilizovano raspravlja. Ni-

ko mi nije rekao – Bilo je lepo ~uti ono o ~emu ste raspravljali, bilo je

lepo ~uti va{e mi{ljenje. Mi smo navikli da je pljuvanje, sva|anje,

podmetanje, laganje normalno, pa je lepo kada se neko pona{a druga-

~ije, ali ni u prvom, ni u drugom slu~aju ljudi ne razmi{ljaju o posle-

dicama tih stavova, da li su ti stavovi ispravni, neispravni, dobri, lo{i. 

Mi vi~emo – Ne damo Kosovo i onda dve od te tri re~i napi{emo spoje-

no, a {ta }emo uraditi sa tim Kosovom ako ga jednog dana ipak dobi-

jemo, to nikoga ne zanima. To me podse}a na razgovor Mo{e Dajana

i nekog drugog izraelskog generala za vreme Sinajskog rata. Jedan

od njih dvojice je predlo`io – Hajde da sutra pre podne zauzmemo Ka-

iro. Onda je onaj drugi pitao – A {ta }emo da radimo sutra po podne?

Voleo bih da ovde neko najzad odgovori na pitanje {ta }emo da radi-

mo sutra po podne u kulturi, u prosveti, na Kosovu, bilo gde. Odgovor

na to pitanje je ovde postao potpuno nezanimljiv. Va`an je `ivot u

ovom trenutku, sada, a {ta }e posle da bude, vide}emo kada tamo

stignemo. To je bila su{tina i Milo{evi}eve politike – Hajde da pro|e-

mo kroz prvu raskrsnicu, a da se ne sudarimo, kroz prvi zavoj, a da ne

sletimo s puta, pa }emo kod drugog da razmi{ljamo {ta }emo. Nikad

se nije postavljalo pitanje kuda taj put vodi, {ta je cilj kojem te`imo.

To nije zanimljivo ni bira~ima, ni politi~arima, nikome. 

Ju~e sam kupio drugu knjigu Nacionalni park Srbija i na jednom me-

stu se ka`e: Mi pravimo gluposti, pa u zagradi – po~ev od 1389. godi-

ne. Ne postoji svest o tome da svaka stvar koju u~inimo, svaki iskaz

koji iznesemo proizvodi neke posledice. [to je neko na vi{em mestu

u dru{tvenoj hijerarhiji, utoliko su mane ili neobazrivosti ili gluposti

tog lica pogubnije po dru{tvo kao celinu. Ako obi~an vojnik pogre{i,

poginu}e, ali ako general pogre{i, onda gine cela divizija od dvadeset

hiljada vojnika. E, mi nemamo taj ose}aj da {to si vi{e gore, ima{ sve

manje prava na gre{ku. Predsednik vlade i predsednik dr`ave bi mo-

rali da budu skoro savr{eni, kao an|eli. Ne, naprotiv, kod nas se nji-

ma vi{e gleda kroz prste nego obi~nim ljudima, tako da na kraju po-

stane opasnije ukrasti fla{u piva u prodavnici nego protra}iti milijar-

de iz dr`avnog bud`eta ili ih ~ak i ukrasti. Pre neki dan je objavljeno

u novinama da je jedan japanski ministar izvr{io samoubistvo zato
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. {to se posumnjalo da je proneverio neki novac. Kada bi se to primeni-

lo kod nas, ostali bismo bez velikog dela politi~ke elite. 

Mi nismo u stanju da rangiramo krivi~na dela po njihovoj va`nosti za

dru{tvo. Ogromna pronevera dru{tvenog novca, ono {to ~ini drumska

ili carinska mafija, ogromna je {teta za bud`et, ali u materijalnom

smislu. To su stvari koje se mogu na ovaj ili na onaj na~in nadokna-

diti. Druga je stvar ratni zlo~in, to razara ljudski um. Srbija danas ni

izdaleka nije onakva kakva je bila devedesetih godina. Devedesetih

niko nije mogao da zamisli da }e [korpioni biti hap{eni. Naprotiv,

mogli su samo da dobiju po~asnu ulogu u TV dnevniku RTS-a, kao {to

je i [e{elj mogao da pri~a na TV Politici kako je najbolje klati zar|a-

lom ka{ikom. Ali bio se izgubio ose}aj da ljudski `ivot ima odre|enu

vrednost. Najgrozniji slu~aj koji sam ja li~no do`iveo, iako nije veli-

ka stvar, desio se kada sam u{ao u taksi pre nekoliko godina. Neka

`ena je poku{ala da pretr~i ulicu i onda je taksista rekao – Sve ovo

treba prebiti, pa jebati. Dakle, redosled je ono {to je tu grozno, jer

ukazuje na potpuno odsustvo ose}aja za vrednost ljudskog integrite-

ta, telesnog i psihi~kog. To su uzre~ice koje stalno slu{amo, ali taj

taksista mi je to servirao u jednoj jedinoj re~enici i to je na mene de-

lovalo pora`avaju}e. Takav ~ovek }e sutra negde ubijati. Problem je u

tome {to smo u Ko{tuni~inoj prvoj vladi imali jedan period kada su

zlo~ini veli~ani. Dragan Jo~i} i dalje smatra da je isticanje table sa

natpisom Bulevar Ratka Mladi}a sitan prekr{aj, iskazivanje politi~-

kih misli. Nije, Ratko Mladi} je ~ovek za kojim je raspisana me|una-

rodna poternica i ako ministar policije smatra da je veli~anje lica ko-

je njegovo ministarstvo mora da goni po slu`benoj du`nosti puko isti-

canje politi~kih stavova, onda je ne{to pogre{no u ljudskim glavama. 

Mi pravimo heroje od onih koji su bili manje-vi{e {tetni po narod to-

kom istorije. Mi veli~amo velike vojskovo|e, veli~amo cara Du{ana

koji je vodio osvaja~ke ratove. Obi~an sebar koji je u srednjem veku

sa svojim sinovima radio na njivi, dok mu je `ena sa }erkama muzla

krave zna~ajniji je za istoriju Srba od cara Du{ana. On je proizvodio

ne{to, a car Du{an je to uni{tavao svojim osvaja~kim ratovima. Ali

kod nas taj obi~an sebar ne zna~i ni{ta, on je pozitivan samo ako je

kao vojnik ginuo za tog cara Du{ana. Ovde se veli~aju generali JNA.

Ja bih voleo da mi neko ka`e koju su oni to bitku od 1991. godine na-

ovamo dobili, koju su bitku bilo gde dobili. Opkoliti Sarajevo i pucati

na Sarajevo, {ta je tu herojsko, {ta je tu veliko? Vukovar je na kraju

osvojen, ali pri tome je toliko ljudi poginulo na obe strane, toliko imo-
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vine je uni{teno i potro{eno je toliko vojnog materijala da prose~an

student vojne akademije mo`e da ka`e da je ta bitka izgubljena. Bit-

ka nije dobijena ako si osvojio neku teritoriju, nego se tu ra~una i ko-

liko je to osvajanje ko{talo. Ako si posle tog osvajanja vojni~ki, orga-

nizaciono, politi~ki i moralno toliko uni{ten da nisi u stanju vi{e ni-

{ta da uradi{ sa tom osvojenom teritorijom, onda je to srednjovekov-

no osvajanje – osvojio si grad, oplja~kao i spalio. To je kao u {pageti-

vesternima, dolazi banda, oplja~ka selo, spali i pobije. To je opet ono

o ~emu smo govorili, `ivot u pukom trenutku, nesposobnost da se mi-

sli dalje od vrha nosa, da se planira na godinu, dve ili tri. Kod nas je

kratkoro~no planiranje – {ta }u da doru~kujem, srednjoro~no – {ta }u

da ru~am i dugoro~no – {ta }u da ve~eram. 

Ljudi poseduju neverovatnu sposobnost da herojima proglase obi~ne

kriminalce. Ve}ina tih kojekakvih Du{ana Silnih, Belih orlova, @utih

osa, [korpiona, SAJ-ova, JSO-a, su bili najobi~niji kriminalci. Ljudi

veruju da oni brane nas, Srbe, misle da su kriminalci eti~ki sentimen-

talni ljudi. To je kao da tvrdite da srpski d`eparo{ nikada ne}e da

ukrade od Srbina, on }e da od`epari samo nema~ke turiste. Ja za ta-

kve d`eparo{e nisam ~uo. Kada nema Jevreja da ih skinhedi pretuku,

pretu}i }e Rome, kada ne bude bilo Roma, pretu}i }e Srbe, zato {to su

oni kriminalci koji ho}e nekoga da pretuku.

Kolaju razli~ite pri~e po gradu za{to Demokratska stranka nije dobi-

la ministarstvo prosvete. Jedna od fantasti~nih pri~a, ali na`alost sa-

svim realna, jeste da se DSS upla{io da }e se Ga{a Kne`evi} vratiti i

da }e ukinuti veronauku i da }e potisnuti Srpsku pravoslavnu crkvu

i naneti {tetu srpskoj duhovnoj vertikali. Dakle, isti onaj Ga{a Kne`e-

vi} za ~ije vreme je veronauka preko no}i uvedena. Kod nas postoji fa-

scinacija silom: ustav, zastava, himna, grb, vojska, policija. Polovina

toga je potpuno nebitna. Engleska nema ustav, ali funkcioni{e bolje

nego Srbija, da ne govorim o Kosovu. Himna, to nije ni{ta, jedna pe-

sma; mo`e da bude, mo`e da je ne bude, ni~emu objektivno ne slu`i,

sem da se svira kada se podi`e zastava ili se takmi~e sportisti. Grb,

~emu mi slu`i taj grb? Zastava? Podi`e se, spu{ta se, ali ima li ikakve

konkretne vrednosti? Mi smo opsednuti vojskom, to je cela tradicija,

mi se ovde obu~avamo na starcu Vujadinu, na ratovima. Kod nas je

istorija – istorija ratovanja i ljudi najvi{e vole da vode decu u vojni

muzej. Vojni muzej je valjda jedino mesto gde mo`e{ bar de~ake da

odvede{, a da ne mora{ da ih podmiti{ sladoledom. Da ih odvede{ u

Narodni muzej, ve} mora{ da im ponudi{ bar sladoled, ina~e ne}e da
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. idu, a za Galeriju fresaka mora{ da im kupi{ ru~ak i obe}a{ ceo dan u

Ko{utnjaku. 

Problem je u tome {to ~ak i kada neko ho}e ministarstvo prosvete, za-

nima ga pre svega osnovno obrazovanje, jer tu ima mnogo dece, rodi-

telja, mnogo bira~a. Problem je u tome {to je DS za vreme Tadi}a iz-

gubio ogroman broj vrlo sposobnih ljudi koji ne}e da se anga`uju, a i

neki koji su bili briljantni ministri, kao Gordana Matkovi}, ne}e vi{e

politi~ki da se anga`uju. DS je pocepan na dve struje, modernu i na-

cionalnu. Kada je \in|i} na poslednjem kongresu kojem je on predse-

davao objavio da su primljeni kao posmatra~i u Socijalisti~ku inter-

nacionalu, pola sale je tap{alo, a pola sale je psovalo majku. To ne tre-

ba nikada zaboraviti. Taj deo `eli Rado{a Lju{i}a, na ovaj ili onaj na-

~in, taj deo `eli nacionalisti~ku {kolu. Da bi se ne{to izmenilo, po-

trebno je da postoji politi~ka volja koja bi rekla – Ne mogu vi{e da po-

stoje ovakvi ud`benici istorije. Ali to zna~i da neko prvo mora da ka-

`e – Ne postoji jedna nego vi{e istina, a uloga nastavnika je da pred-

stavi razli~ita tuma~enja i argumente za i protiv. Tu su i klanovski

interesi. Zavod za ud`benike i dalje je velika krava muzara za prebo-

gato pla}enog direktora Rado{a Lju{i}a i ljude koji su mu najbli`i. 

Tako da imamo sve, od uticaja pravoslavne crkve, preko konzervativ-

nosti DSS-a, oportunizma u DS-u, nezainteresovanosti G17 za sve {to

nije u vezi sa novcem, do lenjosti mnogih ljudi koji se boje toga da }e

morati da svega tri godine pred penziju nau~e ne{to novo. Mi i dalje

`ivimo posledice devedesetih godina. Ne mo`e neko deset godina in-

tenzivno da stvara nacionalizam, da to bude jedna od osnovnih polu-

ga koje kontroli{u dru{tvo, a da se posledice toga ne ose}aju. Potreb-

no je stvoriti svest kod ljudi da postave pitanje ko zara|uje na tome.

To je vrlo primitivno pitanje, ali pomo}u njega ~ovek vrlo brzo otkri-

je zbog ~ega je ne{to pokrenuto. Za{to su ba{ sada ovoj {koli odobri-

li, a onoj nisu, pa postavite pitanje ko }e na tome da zaradi, ko }e tu

da dobije tezgu, ko }e da preuzme ovo ili ono, kome }e se prodati ne-

{to. To je na~in da do|emo do spoznaje za{to se stvari zbivaju. Prvi

signal da se u prosveti ni{ta lepo ne}e desiti je to {to se pri~a da je

Lon~ar za svoju savetnicu pozvao Ljiljanu ^oli}, biv{u ministarku,

koja mi je na jednoj sednici Nastavno-nau~nog ve}a rekla da misli da

je sve uradila onako kako treba i da bi sve {to je u~inila opet uradila

na isti na~in. 
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Govori se o ~etvrtom stubu vlasti, agencijama, koje jesu deo dr`ave,

ali nisu neposredno pot~injene ni izvr{noj, ni sudskoj, ni zakonodav-

noj vlasti, a koje treba da obezbede da se stru~na pitanja izmeste iz

domena ~iste uprave i neposrednog uticaja politi~ara. Kod nas je

osnovano mnogo takvih institucija: Nacionalni savet za visoko obra-

zovanje i Komisija za akreditaciju i Komisija za spre~avanje sukoba

interesa. Ali ideja nije bila da oni rade svoj posao, ideja je bila da oni

postoje na papiru, da se to mo`e pokazati Evropskoj uniji, Svetskoj

banci, Evropskoj konferenciji univerziteta ili bilo kome drugom koji

od nas o~ekuje da to imamo. Mi nemamo dr`avnog revizora koji mo-

`e da ka`e ministru finansija – Stavljam zabranu na ovaj bud`et, u

njemu ima nejasnih stavki. Mi to nemamo, zato {to ideja i jeste da to

ne funkcioni{e, jer ako to profunkcioni{e, ogroman deo vlasti }e biti

izme{ten iz neposredne kontrole. Jednog dana }emo morati sve to da

postavimo na pravu osnovu, ali je problem u tome {to ~ekaju}i trenu-

tak da najzad sazre politi~ka svest drasti~no gubimo vreme. Dok su u

zemlji, ljudi ne prime}uju koliko se svet promenio, tek kada iza|e{

van zemlje primeti{ koliko smo postali ranjivi na bilo kakav pritisak.

Mi gubimo korak, nemamo vi{e ni intelektualnih ni materijalnih re-

sursa. Ljudi zaboravljaju da neke od najmo}nijih kompanija mogu

Srbiju da kupe za gotovinu i da ne}e imati trun~ice milosti prema na-

ma i da nikakvi radikali to ne mogu da zaustave. Mi vi{e ne proizvo-

dimo ni televizore, ni fri`idere, ne proizvodimo skoro ni{ta {to nam

je potrebno. Pa onda ne proizvodimo ni u prosveti. Danas je ve}i pro-

blem uvesti knjigu nego kamion. Ako naru~im knjigu od knji`are u

inostranstvu, moram da platim carinu. Ne mo`e{ da objasni{ nijed-

nom ministru finansija da nema razvoja prosvete, nema razvoja nau-

ke bez stalnog priliva stru~ne literature i dajte mi mogu}nost da ku-

pujem knjige iz inostranstva i nemojte ~initi da me ta knjiga ko{ta tri

puta vi{e nego u knji`ari u inostranstvu. Ali ovde se raspravlja kako

srediti uvoz cigareta, luksuznih televizora, Oriflejmovih proizvoda.

Kada u Beogradu budem video onoliko knji`ara i kulturnih instituci-

ja koliko ima prodavnica Lili, poverova}u da smo negde stigli.

Ibzen ima dramu u kojoj postoji jedna savr{ena replika – Oduzmi pro-

se~nom ~oveku `ivotnu la` i oduze}e{ mu `ivotnu sre}u. Niko ne vo-

li da stane pred ogledalo i samom sebi ka`e – Pazi, ja imam klempave

u{i. Jo{ je ve}i problem kada to treba da uradi dru{tvo koje je ekonom-

ski slabo, politi~ki nestabilno. Onda se tone u samolaganje i samoza-

varavanje. [ta bi se zbilja desilo ako Kosovo ostane u Srbiji? Dole od-

jednom nema vi{e nijednog Albanca, a nema ni Srba. U stvari, najbo-
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. lje bi bilo da dole ostane samo ugalj. Kada pita{ ljude koja je demo-

grafska cena, koja je ekonomska cena, koja je vojna cena, kako }emo

re{iti problem struje, oni te pogledaju kao neprijatelja. To bi se pro-

menilo kada bi postojala politi~ka volja vlade da uka`e na konkretne

probleme. Zoran \in|i} je govorio o problemima, \eli} je povremeno

govorio, Gordana Matkovi} je govorila o problemima, Goran Piti} je

govorio, ali svi drugi su se uglavnom bavili lakiranjem stvarnosti.

Vladan Bati} je bio presre}an {to je otvorio bazen u nekom zatvoru,

ali nije uspeo da odgovori na pitanje – Kada }e{ najzad da podnese{

predlog zakona o dr`avnoj upravi? Dakle, dokle god umesto o nezapo-

slenosti govori{ o himni, dokle god umesto o lo{oj putnoj mre`i ili o

propalim `eleznicama govori{ o grbu, dokle god pri~a{ o Kosovu, o sr-

cu, du{i i jetri srpskog naroda, dotle ne mora{ da govori{ o milion ne-

zaposlenih ljudi. Zgrozim se kada u strankama koje nazivamo demo-

kratskima po~nu da se javljaju ljudi iz SPS-a, radikala, JUL-a, kao

ovaj Balinovac koji je pisao onaj zakon o terorizmu, koji bi nas pre-

tvorio u diktaturu goru od bilo koje latinoameri~ke. Kako neko iz De-

mokratske stranke mo`e to da brani? Ali to je opet nesposobnost da

se vide posledice – on nama sada odgovara, a posle }e silno da se iz-

nenade. Kao kada je otkrivena korupcija na Pravnom fakultetu u Kra-

gujevcu. Mi znamo da je ceo univerzitet korumpiran, ali – Jao, kako je

to mogu}e? Aman, ko god je i{ao u Kragujevac na univerzitet, mogao

je da ~uje – Ej, baci pogled na parking ispred Pravnog fakulteta. Pa,

nisu nas na to upu}ivali zato da se divimo lepo sre|enom parkingu,

nego da gledamo automobile. I sada smo se silno iznenadili, kao Ra-

dovan Tre}i, a u stvari smo sve vreme znali o ~emu je re~.

Svetlana Luki}: 

Neki koji su sve vreme znali su umorni.

Ljubi{a Raji}: 

Jeste, postoji ogroman zamor u dru{tvu. Ako pogledam samo one sa

kojima se ja dru`im i setim se koliko smo ulo`ili u demonstracije, od

1968. godine, naovamo, kada uporedim koli~inu rada koju smo ulo`i-

li sa rezultatima koje smo postigli, onda osetim strahovit zamor.

Ipak je poguban podatak da neprekidno imamo od sedamdeset do

osamdeset odsto mladih koji `ele da se isele iz zemlje. Budu}nost se-

di u {kolskoj klupi. Ako se ta budu}nost iseli, budu}nost vi{e ne po-

stoji za nas.



Petar

Lukovi}

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo profesor Ljubi{a Raji}. Na kraju slu{ate {ta su na promoci-

ji osme knjige Pe{~anik FM u Novom Sadu i u U`i~koj Po`egi govorili

Mirko \or|evi}, Teofil Pan~i} i Petar Lukovi}.

Petar Lukovi}: 

Japanski ministar poljoprivrede je izvr{io samoubistvo jer je po~ela

istraga o javnim nabavkama. Kod nas bi to moglo da se desi samo pod

jednim uslovom, da Velja Ili} izvr{i samoubistvo dvesta puta zare-

dom. Jeste li videli borbu premijera vlade da se Velji obezbedi mesto?

Kako mu se zove ministarstvo, za ne{to infra, niko `iv ne zna koje je

koje ministarstvo. Kralo se od svakog ministarstva pone{to da se na-

prave nova. Evo, danas sam slu{ao vest da se u Subotici gradi neka fa-

brika, pa je prvo govorio \ilas, on je ministar bez portfelja, mada i za

investicioni i nacionalni plan, ali se tu ume{ao i Dinki}, jer on pola`e

autorska prava na taj plan, pa su obojica ne{to pri~ali, jedan govori

jedno, drugi govori drugo, ovaj govori o deset miliona, ovaj govori o

osam. Gde su nestala dva miliona, pitam se ja. Prema tome, Japan vi-

{e nije druga planeta, to je paralelni svemir sa kojim se mi uop{te ne

dodirujemo. Gde god zagrebete, na}i }ete se pred zidom potpunog lu-

dila. 

Pre tri godine sam zadnji put bio u inostranstvu. Bio sam u Turskoj

sa suprugom i naravno, posle {est dana ostanemo bez novca. Nisam

imao karticu, nisam imao ni{ta, imali smo dvadeset evra i jo{ sedam

dana letovanja. Setim se da postoji Western Union, oni {to {alju pare,

video sam reklamu i ja zovnem prijatelja Mi}u u Beogradu i ka`em –

Mi}o, ja ostao bez para u Turskoj, {alji pare. Ka`e Mi}a – Koliko? Pa –

ka`em – {alji trista evra, jebiga, da imamo, preko Western Uniona.

Ode Mi}a i zove posle sat vremena i ka`e – Sedi. – Seo sam – rekoh. Ka-

`e – Ne mogu da se po{alju pare, Western Union radi u Srbiji tako {to

samo prima pare, a ne {alje ih. Vi ne mo`ete da po{aljete pare iz ban-

ke, petnaest funti ne mo`ete da po{aljete sa svog ra~una u Englesku

da kupite disk. Sad sam morao da prijavim neki porez, pa su me pita-

li da li imam prihode iz inostranstva. Imam, ali za njih su tajna, ne

pada mi na pamet da ikakve veze imam sa bankama, bilo ~ime {to po-

~inje sa Dinki}em, od PDV-a do ra~una. Svi u Beogradu znaju da sam

neura~unljiv kada mi daju ra~un. Isto vam je i kada popunjavate vizu

za inostranstvo. Postoji pitanje – Gde je trenutno va{a supruga? Ot-

kud znam gde je, jebote? I ja bih voleo da znam. Kada stranci vide ka-
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. ko se na{a dr`ava pona{a prema nama, onda se i oni pona{aju tako.

Za elitu u Srbiji imam samo jednu re~enicu – Napalm je majka! Samo

to mogu da ka`em.

Teofil Pan~i}: 

Nekoliko dana sam bio u Istri na jednom knji`evnom festivalu. Do-

voljno je da ~ovek na tri-~etiri dana iza|e iz Srbije, pa da po~ne da

ose}a mu~ninu povratka. I tamo sam imao problem. Svi su mahom

stra{no radoznali – Pa {ta se to kod vas de{ava, pa {ta Ko{tunica, pa

{ta Nikoli}, pa skup{tina, pa beretke, pa Mladi}, pa bulevar? Imao

sam stra{no veliki problem da na neki pristojan na~in eskiviram da

bilo {ta pri~am o tome, jer mi je bilo mu~no. Poku{avam da objasnim

{ta je zapravo sadr`aj i smisao te mu~nine, koja me bila uhvatila ve}

i pri pomisli na povratak, a pogotovo pri povratku. Ni{ta stra{no se

~oveku ne desi kada se vrati u Srbiju, nije vi{e rat, policija u principu

ne bije, ali je stra{no i poni`avaju}e {to moramo da brinemo o stvari-

ma o kojima brinemo. Ja vi{e ne mogu da se vrtim oko toga da nam je

glavni problem ho}emo li, to jest ne}emo li ili ne}emo li da uhvatimo

Ratka Mladi}a, ne}emo li ili ne}emo li da ispunimo uslove potrebne

za nastavak pregovora sa Evropskom unijom o pridru`ivanju. 

Ova pri~a sa Rusijom, ova pri~a sa Nikoli}em, nepodno{ljivo je da mi

2007. godine moramo da se bavimo time. Vi{e mi nije problem ko je

za, a ko je protiv Ratka Mladi}a, muka mi je od toga {to uop{te mo-

ram da se bavim Ratkom Mladi}em. Ili time kada }e na{a vajna poli-

ti~ka elita kona~no da odraste po pitanju Kosova i da saop{ti ljudima

elementarne stvari, koje oni znaju, kao {to ih znam ja i kao {to ih zna-

te svi vi. E, to je ta mu~nina koja me je hvatala pri povratku, mu~ni-

na, strah i ga|enje pred jalovo{}u. Ono {to je stra{no nije to {to smo

mi tako nisko pali, nego {to se iz tog niskog ne vadimo. E, to je na{ po-

raz, to je razlog moje mu~nine pri povratku u Srbiju.

Mi stalno zaboravljamo da Ratko Mladi} nije samo Srebrenica, on je

i Sarajevo. ^injenica da ti ljudi hodaju ovom zemljom direktno kon-

taminira ovu zemlju, ~ini je ovako bolesnom. Vojin Dimitrijevi} je pre

neki dan u jednom intervjuu rekao – Mi stalno govorimo kako je pre

dve godine Mladi} bio u Srbiji, pa onda pro|u dve godine, a mi opet

ka`emo – Pre dve godine je bio u Srbiji, ali sada nije. Pa opet pro|u

dve godine – Pa evo, bio je pre dve godine, ali sada nije. Ljudi koji se

jasno izja{njavaju o tome da treba suditi za ratne zlo~ine bivaju

ozna~eni kao {a~ica ekstremista, oni su isti kao radikali, ali sa one



Mirko

\or|evi}

druge strane. Sve su to neki ludaci, pa su ovo ludaci od jedne, a ono

ludaci od druge sorte. Generalno raspolo`enje u javnosti je takvo, jer

devedeset odsto medija podr`ava tu sliku rezervi{u}i za sebe imagi-

narnu poziciju zlatnog centra. Da se vratim na bulevar, koji je malo

Mladi}ev, malo \in|i}ev – mo`da }e na kraju i da ga podele tako. Mo-

`da }e \in|i}u da daju jedan deo, a Mladi}u drugi, ovo je zemlja ~u-

da, ni{ta nije nemogu}e. To je kao da ima{ sten~ugu na putu kojim

prolazi{ svakoga dana i svakoga dana je zaobilazi{, ide{ uz sam rub

provalije, nekako se provla~i{ pored te sten~uge i nikada da je pome-

ri{, nikada da je skloni{ sa svoga puta. Mi imamo vi{e tih sten~uga i

one stoje i jo{ neko do|e i po~ne da nas uverava kako nam te sten~u-

ge nisu prepreka, nego su super, one su na{ ponos. Ne vidim nikakvo

re{enje, osim naravno da na{i ekstremisti pobede. 

Mirko \or|evi}: 

Oni su izgubili ~etiri rata zaredom na vojni~kom polju, ali su pobedi-

li u miru. Pokazivali smo u knjigama, zbornicima, za okruglim stolo-

vima {ta je fa{izam niskog intenziteta. On je prisutan, na sceni je i {i-

ri se kao atmosfera, kao etablirana ideologija i bogami slu`i se medi-

jima, slu`i se kamenicama, pa i ru~nim bombama. Ovo sa imenom

ulice nije nimalo bezazlena stvar. Nedavno sam se zatekao u prele-

pom francuskom gradu na jugu Francuske, Vi{iju. Za vreme Drugog

svetskog rata, od 1941. do 1944. godine tu je bilo zvani~no sedi{te

mar{ala Petena, koji je pune ~etiri godine sa svojom zloglasnom mi-

licijom slu`io Hitleru i De Gola osudio na smrt u odsustvu. Kada da-

nas u Vi{iju pitate gde je bilo sedi{te te vlade, svi }e vam pokazati, ali

nigde nema bulevara mar{ala Petena. U knji`ari }ete na}i knjigu za

knjigom o njegovoj ulozi za vreme rata. Kod nas u Aran|elovcu posto-

ji Trg Milana Nedi}a. Moj posao podrazumeva da ~itam sve, pa mi se

u rukama na{ao peti tom knjige Milorada Legije. Kada otvorite knji-

gu, s leve strane gore pi{e Savremeni srpski pisci. Sve smo imali u

istoriji srpske knji`evnosti, od Miroslavljevog jevan|elja do velikog

pisca Dobrice ]osi}a, ali pisca zlo~inca, ubicu do sada nismo imali.

Naravno, kada bi bilo prilike da se upustimo u analizu, lako bi se vi-

delo da on to uop{te nije napisao. To mu neko pi{e i ruga se, verovat-

no i njemu i ~itavoj ovoj zbunjenoj, nesre}noj Srbiji. Ti bulevari Milo-

{evi}a, Milana Nedi}a, Venac Dimitrija Ljoti}a i Ratka Mladi}a truju

savest i svest gra|ana Srbije i predstavljaju znak da se neko sprema

da sve rasproda i ugasi i poslednju svetiljku na ovom palana~kom va-

{aru politi~ke ta{tine, koji oli~avaju Ko{tunica i, na`alost, Tadi}. 
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. Deset dana zasedao je Arhijerejski sabor, to je najvi{e zakonodavno

telo u Srpskoj pravoslavnoj crkvi, i napokon je formirana crkvena

vlada, koja se zove Sveti arhijerejski sinod. Novina je {to je Sinod sa

tradicionalnih sedam ~lanova sveden na pet. Stari patrijarh Pavle i

dalje predsedava Sinodu, iako su mu uporno podnosili ostavku, nije

hteo da je potpi{e. Ponovo je za ~lana Sinoda izabran vladika mile{ev-

ski, preosve}eni Filaret. To je onaj vladika ispred tenka, sa mitralje-

zom u ruci, ta slika je obi{la ~itav svet. On je poznat po tome {to iz da-

na u dan daje izjave podr{ke generalu Ratku Mladi}u. Vi{e puta je bio

u Hagu da, kako ka`e, poljubi ruku Milo{evi}u i drugim ha{kim za-

tvorenicima. Svemu tome se ne treba ~uditi. U najvi{oj nacionalnoj

ustanovi, koja se zove Srpska akademija nauke ili veronauke i umet-

nosti, najmanje tre}ina sedih akademika ne priznaje rezultate Dru-

gog svetskog rata – 27. mart nas je ukopao, Du{ko Simovi} i Englezi,

bolje bi nam bilo da smo i{li sa knezom Pavlom i Hitlerom. Dakle, ima

ovde ludila na svim nivoima, pa imamo mnogo razloga za pesimizam.

Ali kao {to je rekao veliki antifa{ista ^er~il – Ja sam u godinama u ko-

jima mi je kasno da budem pesimista. Osu|en sam na optimizam.

Teofil Pan~i}: 

^itam u opskurnom dnevnom listu koji se ne zove Kurir nego je jo{

opskurniji, ni{ta manje nego intervju sa gospo|om suprugom gospo-

dina Zvekija. I gospo|a supruga ka`e da njen Zvezdan nikako nije

mogao ubiti Zorana \in|i}a, jer je Zvezdan hri{}anin i Srbin i on ne

ubija Srbe. Ergo, po{to je Zoran \in|i} Srbin, on ga nije mogao ubiti.

To je ina~e parafraza jedne mudre misli, koju je pre godinu-dve izre-

kao jedan na{ istaknuti intelektualac, zove se Kristijan Golubovi},

verujem da vam je to ime poznato. Dakle, Golubovi} Kristijan je u jed-

nom intervjuu, dok ga jo{ nije bilo skembalo u zatvor, govorio o svom

prijatelju Legiji i onda je rekao sli~nu stvar, da je on siguran da je Le-

gija nedu`an glede ubistva \in|i}a, Ibarske magistrale i Stamboli}a,

jer u svim tim slu~ajevima `rtve su bili Srbi, a on kao dobar Srbin i

pravoslavni hri{}anin ne bi mogao ubiti Srbina. Dakle, jedna kruci-

jalna bo`ja zapovest u na{oj interpretaciji glasi – Ne ubij Srbina. A

ove ostale, pa {ta }e{, ruka krene sama. I to se ovde tretira kao goto-

vo normalna stvar i mogu da zamislim hiljade ljudi koji su ~itali taj

intervju i odobravaju}i klimali glavom – Vidi{, lepo `ena ka`e, lepo

zbori, mudro zbori. I ti ostane{ zaista autenti~no nemo}an pred tom

vrstom varvarstva, autenti~nog precivilizacijskog stanja, u kojem

ljude jo{ nije dotakla nijedna vrsta religijskog ni sekularnog huma-
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nizma. Iza tog iskaza }e stati nebrojene hiljade ljudi, ne}e videti u to-

me nikakav problem, i to stanje se podstrekava dalje. 

Koliko do ju~e, i Boris Tadi} je moljakao Ratka Mladi}a da se preda,

a da ne govorimo o Velji Ili}u – Care, majstore, legendo, ti si div, ju-

nak, hajde budi tako dobar, ako ti nije te{ko, budi ljubazan, u~ini

nam, nikada ti to ne}emo zaboraviti. Vojislav Ko{tunica je }utao i }u-

ti, on se nikada nije odva`io, niti bilo ko iz DSS-a, da ka`e neku naje-

lementarniju stvar u vezi s tim. On ne mo`e da kao radikali otvoreno

ka`e da je ovaj heroj, ali bogami, jo{ manje }e da ka`e da je zlo~inac.

Kada imate radikale koji se otvoreno stavljaju na tu stranu, a pri to-

me su najja~a stranka u ovoj zemlji, onda vam je jasno gde `ivimo. U

~itavom regionu nigde ne postoji ni{ta {to bi bilo pandan Srpskoj ra-

dikalnoj stranci. Svuda imate nacionaliste, {oviniste, budale i zlikov-

ce svih vrsta, to nije sporno, ali nigde ne postoji ta vrsta zle dru{tve-

ne energije fokusirane u politi~ku snagu koja truje ceo narod, koja je

toliko mo}na i ima toliko pristalica i uporno dela iz svoje suicidalne

energije. I sada ti to objasni mamlazu koji voli Zvekija, koji tobo`e ni-

kada ne bi zveknuo Srbina. Obo`avaoci zlikovaca su i sami njihove

`rtve, samo {to toga nisu svesni. Ti ljudi ne znaju {ta }e sa sobom, sa

svojom decom, sa svojim poslovima, ako ih jo{ uop{te imaju, ali ti ne

mo`e{ da objasni{ tom mamlazu da postoji direktna veza izme|u to-

ga {to je petnaest godina jeo govna i glasao za one za koje i dan da-

nas glasa – i toga kako `ivi.

Zamislite referendum na kojem bi se glasalo da li taj bulevar treba da

se zove po Zoranu \in|i}u ili po Ratku Mladi}u. U najboljem slu~aju

rezultat bi bio tesan. Ali `elim da ubacim jednu kosku, dakle, ja gle-

dam tu scenu kako se svi krve oko Bulevara Zorana \in|i}a i Buleva-

ra Ratka Mladi}a. U redu, ali ~ekajte, taj bulevar ve} ima ime, to ime

je Bulevar AVNOJ-a. Ispada da postoji jedna stvar o kojoj su za{titni-

ci imena Zorana \in|i}a i za{titnici imena Ratka Mladi}a potpuno

saglasni, a to je da taj bulevar vi{e ne treba da nosi ime AVNOJ-a. Mo-

`da je to u redu, ali ja bih voleo da ~ujem obja{njenje. Isto kao {to sam

svojevremeno tra`io obja{njenje kada je u Novom Sadu ukidana uli-

ca Blagoja Parovi}a da bi postala ulica D`ona Lenona. U mom `ivotu

D`on Lenon sto milijardi puta vi{e zna~i od Blagoja Parovi}a, ali ho-

}u da znam za {ta je Blagoje Parovi} kriv, ho}u da mi se lepo ka`e –

Blagoje Parovi} se osu|uje na ukidanje davanja svog imena ulici

zbog toga {to smo naknadno otkrili da je Blagoje Parovi} bio – {ta, {ta

je bio Blagoje Parovi}? Bio je borac u [panskom gra|anskom ratu na
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. strani republikanaca. Verujem da bi D`on Lenon bio na njegovoj stra-

ni, jer on jeste bio na toj strani. I verujem da ne postoji nijedan suvi-

sli razlog za promenu imena te ulice, osim {to se neko pravio mnogo

fensi i pametan. Onda su do{li radikali, pa su iz potpuno pogre{nih,

svojih idiotskih, imbecilnih razloga, iz ~istog inata, iz strnd`ovluka,

vratili toj ulici ime Parovi}a, svakako ne zato {to oni zaista stoje na

onoj strani na kojoj je stajao Blagoje Parovi}. I sada }emo da pravimo

sli~nu vrstu cirkusa oko tog bulevara. Poslednja stvar na svetu koju

bih hteo je da na bilo koji na~in izjedna~avam ime Zorana \in|i}a i

Ratka Mladi}a, ali razumete o ~emu govorim. 

Nedavno je umro Ivica Ra~an i odmah se javio zagreba~ki ogranak

SDP-a, njegove stranke – Ho}emo da neka va`na ulica u Zagrebu dobi-

je ime po Ivici Ra~anu. Njegova udovica, Ljiljana Ple{tina, je rekla –

Ne dolazi u obzir, Ivica Ra~an je jasno rekao da on to ne `eli, da je to

protiv njegovog na~ina `ivota i protiv onoga u {ta je on verovao. I on-

da je ceo SDP stao iza toga. Jednog dana on }e verovatno dobiti neku

ulicu, ali ne sada, ne dok neko na tome mo`e da sti~e poene. Mislim

da je to veliki civilizacijski ~in. Taj ~ovek je bio te{ko bolestan, znao

je da }e brzo umreti, ali imao je dovoljno vremena, za razliku od Zo-

rana \in|i}a, da se unapred osigura od cirkuske zloupotrebe sop-

stvene smrti.

Petar Lukovi}: 

Teofil je izbivao iz zemlje, pa se razo~aran vratio, a ja sam re{io da ne

izbivam iz zemlje uop{te, te se ne mogu ni razo~arati, pa se sve vre-

me ose}am super. Pre svega, lift u zgradi mi je proradio. Dostigao

sam potpuno novi nivo razmi{ljanja, budisti~ki: imam lift, `ivot je

lep. A jutros sam se iznenadio slu{aju}i emisiju u kojoj je voditelj po-

stavio pitanje – Da li }e ovo {to su uradili radikali na Novom Beogra-

du, ovo lepljenje plakata sa imenom Ratka Mladi}a, pokvariti imid`

na{e zemlje? Da bi se pokvario imid` neke zemlje, ta zemlja prvo mo-

ra da ima taj takozvani jebani imid`. Pazite, Srbija i re~ imid` zajed-

no. Da li uop{te postoji ne{to {to mo`e da pokvari imid` Srbije? Gde

god da otputujete, kada otputujete, ako otputujete... Evo, ja mogu da

putujem samo u zemlje koje ne tra`e vizu, a Ceca mi je pri~ala kako

je bila u Austriji da primi nagradu i austrijska ambasada je bila toli-

ko raspolo`ena i rukopolo`ena da je Svetlani Luki} i Svetlani Vuko-

vi} dala vizu na sedamdeset dva sata. Pa nije lo{e, znate ve} te brige,

{ta ako im ostanu Ceca i Ceca u Be~u, pa pokrenu Pe{~anik be~ki? Ho-
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}u da ka`em drugu stvar, u vezi sa imid`om zemlje. Ve}inu ljudi u

svetu Srbija stvarno ne interesuje, a i za{to bi trebalo da ih interesu-

je? Znam mnogo gra|ana ove zemlje koje ova dr`ava ne interesuje.

Mene Srbija kao dr`ava uop{te ne interesuje. Imam tu nesre}u da `i-

vim tu, naravno, ali nemojte sada zahtevati od mene i da ka`em da je

to moja vlada, da je ovo moj narod i da ja u`ivam {to `ivim ovde. Ne,

ovo je neka vrsta zatvora, pa sam tu. I slika koju ja imam o toj dr`avi

nije ni{ta lep{a ni u svetu. Prizori iz filmskog hita o [korpionima ne-

}e biti oprani nekoliko slede}ih decenija. 

Ali videti Ko{tunicu je uvek posebna stvar. Ju~e je bio Dan policije i

dr`avna televizija je prikazala sve~anu lo`u – Jo~i}a, Ko{tunicu i \e-

li}a, sva trojica se upi{avaju od smeha. Veselo, super, policajci su se

peli na motore i padali sa njih, znate ono {to rade. Ja sam jedan od ret-

kih koji se jo{ se}a one skup{tine, zaboravili su je i sami u~esnici. Si-

no} gledam neku zabavnu emisiju, hajde, rekoh, bi}e mi mo`da bolje.

Neki skup u nekom gradu, mislim da je u Vojvodini i neke `ene i mu-

{karci treba da dobiju karte za koncert Red Hot Chilly Pepersa. Oni

u~estvuju u nekoj igri, u kojoj jednu od tih `ena ve{aju na zid i ona

treba da visi nadole {est sati i da pri tome peva Under the Bridge. Pi-

tanje voditelja toj `eni je – [ta ste spremni da u~inite za kartu za kon-

cert Red Hot Chilly Pepersa, a ona ka`e – Sve. Pazi, sve. Pa jebote, ne

bih ti vi{e nikad dao da ~uje{ jednu plo~u u `ivotu. Pa je l’ mogu}no

da je ovo stvarno zemlja sa najve}im brojem kretena po kvadratnom

metru? Pa pogledajte samo rezultate izbora, kada su rekli – Pobedila

je proevropska opcija. Demokratska stranka, LDP i ko jo{? Pa, ka`e,

DSS. Kako je DSS demokratska opcija? Pa pogledaj onog [ormaza na

{ta li~i, kakva proevropska opcija jebote? U~estvovao sam u kampa-

nji za LDP i Milutin Petrovi} i ja idemo, a oni nas pitaju – [ta ste nam

doneli? Ni{ta. Pa bili su – ka`e – ovi iz G17 ju~e i doneli torbice za de-

cu, patike, kalendar~i}e, olovke. Je l’ imate – ka`e – neku olovku? Ne-

mam, bre, ni olovku. A kalendar? – Nemamo ni{ta, ni{ta nemamo. E,

to vam je bira~ko telo. 

I taj jebani bulevar, moram da vam ka`em tu stvar. U nekoj normalnoj

zemlji, ako ulici date ime Geringa, pa iza{li bi na tu ulicu makar gra-

|ani koji `ive u njoj. Ovde niko `ivi nije iza{ao. Sa prozora, iza zavese

su gledali {ta se de{ava, ali niko `ivi u subotu nije iza{ao, sem ovih ra-

dikala i grupe LDP-a s druge strane. A onda RTS ka`e – Akcije ove dve

grupe nisu izazvale posebne incidente. Dakle, {ta je su{tina? To su

identi~ne akcije, imamo dve grupe, jedna luda~ka i druga luda~ka, sve
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. je to isto, a vi, gra|ani, odjebite sve to, i levo i desno. Teofil mi je uzeo

temu, poslednja ~etiri meseca prisustvujemo psihopatskoj te`nji da se

menjaju imena ulica. Ulica ~ika Jove Zmaja, pola je Jove Zmaja, a pola

je kneginje da ga jebem koje, ne bih znao da vam ka`em. Onda kod me-

ne na Zvezdari, @arka Zrenjanina vi{e nije @arka Zrenjanina nego je,

moram da vam ka`em kako se zove – vojvoda Brzoljac. Pa jebote, ~o-

vek koji se preziva Brzoljac nema pravo na ulicu, pa nema. Ulica \ure

\akovi}a je ulica Varzemenigilisa. Zamisli taksistu kojem ka`e{ –

Idem u Varzemenigilisovu ulicu. [ta je on bio – gr~ki astronom? Nabi-

jem ga, na zvezde ga nabijem. I danas, povrh svega, zavr{i}u time, u

vestima ~ujem – Rasima Ljaji}a. Veliki povratak Rasima Ljaji}a, pono-

vo o Mladi}u, ponovo isto ono {to je govorio pre tri godine – Nikad bli-

`i, evo, samo {to ga nismo uhvatili. Super, nova vlada, nova energija,

nova snaga, stari ministri, super, nikad bolje. Pa kako ti, ~ove~e, nije

dosadno? Dao sam sebi obe}anje, ako sretnem Ljaji}a, koga ina~e po-

znajem, pa pljunu}u ga, nemam druge re~i. Pa kako ti nije dosadno da

kenja{ non-stop? Hiljadu petsto intervjua je dao na temu Mladi}a. On

ne odbija, ko ga god pozove – Dolazim odmah, taksi uzima. 

I sad me neko ube|uje, Evropa, e to moram da ka`em. Kada je bila ova

gu`va u skup{tini, ja sam o~ekivao da Evropa ka`e – Mi ne}emo sara-

|ivati sa ~ovekom koji je dao podr{ku Tomi Nikoli}u. Ne, i evo {ta

smo dobili, Jo~i}, Ko{tunica, \eli} u sve~anoj lo`i, kao da ni{ta nije

bilo, kao da ga ova dvojica nisu hranila govnima. Pa ~ujte, ja ne govo-

rim sa milion ljudi u ovoj zemlji iz mnogo bednijih razloga. Pa zami-

slite da vam neko ka`e da ste hulja, lopov, kreten, izdajnik, |ubre, pe-

dofil, {ta sve niste, bez mozga, impotentan, sva{ta, i da vi ka`ete – Ma

nema veze, ma jok, samo da malo operem ova govna, lepo }emo mi,

idemo dalje. Da parafraziram onu izjavu Zorana \in|i}a o `abama,

Tadi} bi rekao ovako – Ako ve} morate da izaberete izme|u dve gomi-

le govana, jedna su radikali, drugi su DSS, odnosno vlada, najbolje je

da ih pojedete u istom trenutku. [to je i uradio. Prema tome, nema tu

ve}a `aba, manja `aba, ovde se jede sve zajedno, a rezultate }emo vi-

deti kasnije.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Pe{~anik, hvala vam {to ste nas slu{ali.



0088..  0066..  22000077..



ZEMLJA IZGUBLJENIH PRILIKA

Odbrana srpstva nije pokazivanje svog `ivotinjskog

lika... 

Ko{tunica misli da su gra|ani Srbije Gavrilo Princip dva-

deset prvog veka... 

Ne znam da li }e Toma biti sre}an zbog toga, ali za pet-

{est godina [e{elj se vra}a u Srbiju... 

I ako Ko{tunica misli da }e mu radikali oprostiti 5. okto-

bar, ljuto se vara...

Dejan Ili}, iz Fabrike knjiga, 

Marija Todorova, autorka knjige Imaginarni Balkan, 

Ivan Torov, novinar,

Marko Milanovi}, iz Beogradskog centra za 

ljudska prava, 

Mi{a Vasi}, novinar,

Vesna Pe{i~, narodna poslanica



Svetlana Luki}: 

Samo baksuz danas nije zadovoljan. Osvanuo je divan letnji dan, vo-

za~i su izbacili levi lakat kroz prozor, stavili la`ne Rej Ban nao~are za

sunce i vozikaju se do posla. Karla del Ponte nas je pohvalila {to smo

uhapsili generala Tolimira, sa ~ijim hap{enjem na{a vlada nema ve-

ze. Nastavljaju se pregovori sa Evropskom unijom, {vr}a \eli} ka`e

da }emo ve} u julu potpisati Sporazum o asocijaciji i stabilizaciji i ve-

oma brzo ista}i zvani~nu kandidaturu za ~lanstvo u Evropskoj uniji.

Ova DSS-ova maskota je rekla da bismo, ako sve ide po planu, a ide ot-

kako je DS u{ao u vladu, za {est-sedam godina mogli postati Katar na

Balkanu. U stvari, ne znam da li je pomenuo Katar, Oman, Mijanmar

ili neku drugu Abu Dabi republiku ili monarhiju. Ne znam za{to je po-

menuo tu neku pustinjsku, petrolejsku dr`avu, ali nema veze, zvu~i

kao da }emo se sve vreme sun~ati ili plivati u dolarima. 

Kao kruna na{ih ovonedeljnih pobeda do{la je i ju~era{nja pobeda

Ane Ivanovi} i njen ulazak u finale Rolan Garosa. I ko bi, osim mizan-

tropa, srbofoba, DSS-foba i DS-foba, bilo {ta mogao da zameri ovom

uzletu svoje domovine? 

Pomenula bih samo nekoliko sitnica, tek da ne ureknem ovu lepotu.

Na primer, nije lepo da vlada la`e da je general Tolimir uhap{en u Bra-

tuncu, nije lepo {to ljudi koji vode ovu dr`avu toliko ne veruju jedni

drugima da je samo nekolicina njih znala za akciju hap{enja, nije le-

po da predsednik odbrusi kako su znali svi koji je trebalo da znaju. Ni-

je lepo da se jedan koalicioni partner prodemokratske vlade toliko sti-

di {to je jednog srpskog generala morao da preda u ~eljusti Karle del

Ponte da ni re~ ne progovara o ovome, dok se drugi koalicioni partner

hvali da je to samo njegova zasluga.

Nije u redu da u danima kada najavljuje promenu vrednosnog siste-

ma u zemlji predsednik Tadi} na sednici glavnog odbora svoje stran-

ke prepri~avaju}i }askanje sa Olijem Renom u poluvremenu fudbal-

ske utakmice Srbija – Finska ka`e – Ka`e meni Oli Ren: Da vam ne bu-

de mnogo pobeda ovih dana? Evo, nastavili ste saradnju sa Hagom,

nastavljate pregovore sa Evropskom unijom, Jelena Jankovi} pobe|u-

je, Ana Ivanovi} pobe|uje, \okovi} pobe|uje, sada pobe|ujete i u fud-

balu, da vam ne bude mnogo? A njemu na{ predsednik odbrusi – Nije

mnogo, nama je potrebno jo{ mnogo pobeda da nadoknadimo poraze

iz devedesetih.
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. Ako je ovo koncept kojim predsednik namerava da menja vrednosni

sistem u Srbiji, mi smo na konju. Ako Ana Ivanovi} pobedi na Rolan

Garosu, poni{tili smo Ov~aru, a ako pobedi \okovi}, izbrisasmo i op-

sadu Sarajeva. Ostaje nam Srebrenica, ali ima dana za megdana, bi}e

jo{ Gren slem turnira i Pesama Evrovizije.

A u nedelju, ba{ onog dana kada je Tadi} energi~no govorio pred svo-

jim glavnim odborom, Politika je objavila svoj manifest o dvema eks-

tremisti~kim Srbijama koje ho}e da upropaste sve {to po{teni Srbi i

umereni nacionalisti tako mukotrpno grade. Politika je zato pozvala

u pomo} razne eksperte i najnoviju zvezdu me|u analiti~arima, Mila-

na Nikoli}a. Oglasio se i biv{i sudija Ustavnog suda Srbije, Mom~ilo

Gruba~, koji nam je objasnio da je lepljenje plakata sa imenom Ratka

Mladi}a isti prekr{aj kao i lepljenje plakata sa imenom Zorana \in|i-

}a i da zakon mora biti jednak za sve. O tome }e, izme|u ostalog, go-

voriti Dejan Ili} iz izdava~ke ku}e Fabrika knjiga.

Dejan Ili}: 

To mi li~i na dobru {pijunsku pri~u. Danas u svim novinama imamo

vest da po~inje lov na Caneta Suboti}a; da je u akciji Mre`a uhap{e-

no osmoro ljudi iz duvanske mafije i da se sada traga za Suboti}em.

Ta vest nam sti`e dan-dva posle vesti da je uhap{en general Tolimir.

Sasvim je nejasno za{to ljudi imaju problem sa tim da li je on uhap-

{en na Novom Beogradu, na granici Srbije i Republike Srpske ili u Re-

publici Srpskoj. Ako je zaista uhap{en na Novom Beogradu, treba pi-

tati te ljude – Za{to la`ete da je uhap{en negde drugde? Ali gde god da

je uhap{en, bitno je da je uhap{en. E sad, nekoliko dana posle toga

imamo ovu pri~u o Canetu Suboti}u. Ako se ne varam, Cane Suboti}

je ~vrsto dovo|en u vezu sa premijerom Zoranom \in|i}em i govori-

lo se o njegovim avionima kojima je, je li, Zoran \in|i} putovao i o ve-

zama Demokratske stranke i Caneta Suboti}a. Kada bih o tome pisao

pri~u, rekao bih da su ljudi iz DSS-a i DS-a seli i da je pao dogovor – je-

dan va{, jedan na{. Stvarno izgleda kao da su se oni na taj na~in do-

govarali da bi se u javnosti napravila ravnote`a: ako treba uhvatiti

DSS-ove generale, sa Ratkom Mladi}em, {ta se nalazi na ovoj drugoj

strani, koje ljude DS mo`e da ponudi u zamenu za generale? Naravno,

ovo je potpuno neutemeljena pri~a, ali meni deluje verovatno. Hap{e-

nja su se desila jedno za drugim i na sli~an na~in se prezentuju obe

vesti. 
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I onda nas to uvla~i u jednu tako|e zanimljivu pri~u: ko }e imati pra-

vo da zadr`i bogatstvo koje je stekao devedesetih, kada niko nije ra-

dio po zakonu, a ko }e ipak nastradati zbog toga, jer je napravljen ta-

kav dogovor. Koliko god mi je gnusna pomisao da se neko bogatio u

vreme kada su ljudi ginuli, toliko mi je jo{ gadnija pomisao da je ne-

ko ratovao, ubijao, ru{io ljudima ku}e i ubijao im porodice. ^ini mi se

da se tu uspostavlja nekakva ravnote`a. Mo`da ona ne postoji, mo`da

je ona proizvod moje bolesne ma{te, ali ako je to ta~no, nije mi jasno

za{to se to radi. Mogu da se setim bar nekoliko ljudi koji su devede-

setih stekli ogromno bogatstvo i koji i danas u`ivaju privilegije u

ovom dru{tvu. Mo`e se re}i da oni upravljaju ovim dru{tvom i ni{ta

im se ne doga|a. I imamo ljude koji su pu{teni niz vodu. Ljudi koji su

pu{teni niz vodu uglavnom su bliski Demokratskoj stranci i uglav-

nom se vezuju za premijera Zorana \in|i}a. Da li se zaista pregovara

na taj na~in, da li se ka`e – jedan va{, jedan na{? Ako je to ta~no, on-

da su mi oni ~iji je Cane Suboti} mnogo bli`i od onih ~iji su Tolimir,

Ratko Mladi} i Radovan Karad`i}.

Stvar je u tome da Srbija nije nikakav izuzetak. Pogledaj istoriju

evropskih dr`ava. U Italiji se pravi tajna organizacija politi~ara, po-

slanika u parlamentu, ljudi iz dr`avne bezbednosti i iz vojnog vrha,

koji onda podsti~u i organizuju teroristi~ke akcije {irom Italije, u

[paniji se na nepo{ten na~in elimini{e komunisti~ka partija koja je

pru`ala najja~i otpor Frankovoj diktaturi i platila desetinama hilja-

da `ivota i prognanih ljudi i koja je na kraju bila potpuno marginali-

zovana i sklonjena sa javne scene, krajem {ezdesetih se postavlja pi-

tanje ratnih zlo~ina u Nema~koj, ali u isto vreme dr`ava ~ini mnogo

ne~asnih stvari kako bi ugu{ila levi~arski pokret. Kada Srbiju sme-

sti{ u taj kontekst, vidi{ ne samo da mi nismo najgori, nego shvati{

da smo mi ba{tinici ne~asnog dela evropske istorije. Da li je to neka

uteha? Pa jeste, utoliko {to ne moramo ba{ sa stidom da izgovaramo

odakle smo, jer znamo da su se i drugde de{avale sli~ne stvari. Pro-

blem je {to u Srbiji ne postoji dogovor o tome {ta je na{ uzor. Neko mi

ka`e da }e za dvesta godina biti odli~no ako Srbija danas sa~uva Ko-

sovo u svojim dr`avnim granicama, ali da bismo to postigli, moramo

da u~inimo neke vrlo ne~asne i ru`ne stvari. Na primer, da poubijamo

sve kosovske Albance, jer ne vidim kako bismo ih druga~ije integrisa-

li u srpsko dru{tvo. I onda mi ka`u – Ali zna{, za dvesta godina zbog

toga }e sve biti super i da li ti to prihvata{? Moj odgovor je ne, i onda

dolazimo do pitanja {ta su to osnovne vrednosti o kojima nema nad-

glasavanja i o kojima nema spora. Za{to se podrazumeva da je Koso-
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. vo vrednost sama po sebi? Meni se to ne podrazumeva, meni se pod-

razumeva da je ljudski `ivot vredan sam po sebi, a sve ostalo se po-

smatra u odnosu na tu vrednost. I {ta onda dobijamo? Dobijamo pot-

puno nerazumnu situaciju, u kojoj je neka osoba u stanju da izgovo-

ri da je lepljenje plakata Bulevar Ratka Mladi}a i lepljenje plakata

Bulevar Zorana \in|i}a prekr{aj iste vrste i da i jedni i drugi treba da

budu prekr{ajno procesuirani. Najiskrenije mislim da je to imbecilna

izjava. 

Zakon i demokratske procedure funkcioni{u samo ako smo se dogo-

vorili o minimumu vrednosti. Postoji minimum vrednosti o kojima

nema demokratske rasprave. Taj koji ka`e da je Bulevar Ratka Mla-

di}a isto {to i Bulevar Zorana \in|i}a ka`e da je isto kada ka`em –

No`, `ica, Srebrenica – i – Volite se ljudi. Za{to to nije isto? Pa kada

ka`em – No`, `ica, Srebrenica, ja sam stao iza onih ljudi koji misle da

je sasvim legitimno ubiti nekoga zato {to je druge nacije i vere. I ne

samo to, hajde da prihvatimo argument da se u Srebrenici radilo o

osveti. Onda neko ko ka`e da je u redu re}i – No`, `ica, Srebrenica, za-

pravo ka`e da je osveta u redu. Ako prihvati{ da je osveta u redu, ti si

tog trenutka iza{ao iz institucija koje ti garantuju da `ivi{ u civilizo-

vanom dru{tvu, jer osveta nije deo ure|enog dru{tva. Osveta je ~in

kojim ja sam, po svojim subjektivnim merilima ocenjujem da li mi je

neko u~inio {tetu ili nije i odlu~ujem na koji na~in }u da mu se revan-

{iram. Osveta nije ~ak ni deo hri{}anskog korpusa, ve} spada u mo-

ralni korpus starozavetnog vrednosnog sistema. Novi zavet donosi

novu vrstu morala koji elimini{e osvetu i koji ka`e – Ako te je neko

o{tetio, nemoj da mu se sveti{, okreni mu i drugi obraz. Ako je bacio

na tebe kamen, ponudi ga hlebom. Ali mene to ne zanima budu}i da

sam ateista i voleo bih da `ivim u dr`avi koja je regulisana tako da

postoje ustav, zakoni i poznata pravila igre. Za{to mora da postoji taj

minimum? Pa taj minimum ~uva prava manjine, jer ako bi se demo-

kratija sastojala samo od toga da ve}ina odlu~i {ta treba da se radi,

onda bi ve}ina mogla da odlu~i da svi ljudi plave kose treba da budu

u zatvoru. Za{to? – Zato, mi smo tako odlu~ili, mi smo ve}ina, demo-

kratija je po{tovanje volje ve}ine, svi plavi ljudi u zatvor. E pa ne mo-

`e, to nije demokratija, to je nasilje. 

Kada ka`e{ – Bulevar Ratka Mladi}a, kada ka`e{ – No`, `ica, Srebre-

nica, ti zapravo ka`e{ da neki ljudi imaju pravo da `ive, a neki mogu

da budu ubijeni, a da ubice za to ne snose nikakve posledice. Nije de-

mokratija kada se ka`e – Srpska radikalna stranka isprobava, prove-
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rava, ispituje granice demokratije u Srbiji. Nije ta~no, ona ih ru{i. Ka-

`u i – Ratko Mladi} nije osu|en. Pa ~ekaj malo, doneta je odluka o to-

me {ta se dogodilo u Srebrenici, to je bio genocid i utvr|eno je ko je

za to odgovoran. Odgovorna je vojska Republike Srpske, a znamo ko

je predvodio tu vojsku, postoji presuda, ~iji je on deo. Sada neko mo-

`e da mi ka`e – Ali to su me|unarodni zakoni. Pa dobro, je l’ ne}emo

me|unarodne zakone? Hajde onda da donesemo odluku da me|una-

rodni zakoni za nas ne postoje, postoje samo zakoni Srbije i hajde da

proglasimo Ratka Mladi}a herojem. Neka se Terazije zovu Trg Ratka

Mladi}a. Za{to to ne urade? To bi zna~ilo da `ivimo u dr`avi u kojoj

za svoj `ivot ne treba da strepe samo Srbi, ali ne ba{ ni svi Srbi, nego

samo oni Srbi koji misle isto kao i oni koji su u poziciji mo}i, koji od-

re|uju kako Srbi treba da misle. Je li to demokratska dr`ava? Pa nije,

to se zove malo druga~ije. Ima{ tekst u takozvanom najuglednijem

dnevnom listu, koji zapo~inje re~enicom – Demokratija je glupost.

Pazi, danas u Srbiji ti ka`e{ – Demokratija je glupost, a onda u celom

tekstu brani{ akciju Srpske radikalne stranke u ime demokratskih

vrednosti.

Hajde da vidimo {ta zna~i ~in imenovanja ulica. Ako dam ulici ime,

valjda time ho}u da ~uvam se}anje na tu li~nost i da po{aljem poru-

ku da je ta li~nost uradila ne{to dobro u `ivotu, ne{to na {ta bi treba-

lo da se ugledamo. Tako dru{tvo kanonizuje vrednosti do kojih mu je

stalo. I sada ti ka`e{ – Bulevar Ratka Mladi}a. ^ovek je branio srp-

stvo. Kako ga je branio, koje su to moralne vrednosti koje je on u toj

odbrani srpstva demonstrirao? Dr`ao je jedan grad pod opsadom tri

godine i pucao na ljude u tom gradu i ubijao ih bez ikakvih problema.

Je l’ se tako brani srpstvo? Je l’ odbrana da pobije{ ne znam koliko lju-

di u ime osvete? Valjda je odbrana kada uradi{ ne{to ~asno, kada ka-

`e{ – Vi nas ugro`avate, napali ste nas, a mi se ne}emo pona{ati zver-

ski kao vi i brani}emo se zato {to smo ljudi. Odbrana srpstva nije po-

kazivanje svog `ivotinjskog lika. Valjda to srpstvo ima smisla zato

{to smo mi ljudi koji imaju nekakve vrednosti. Da li Ratko Mladi},

Radovan Karad`i} i ti ljudi oli~avaju te srpske vrednosti? Ja mislim

da ne oli~avaju i ako neko misli da deo demokratske procedure treba

da bude glasanje o tom pitanju, mogu samo da ka`em – Dobro, hajde

da glasamo, jer }e tim glasanjem biti poveden i taj elementarni raz-

govor o osnovnim vrednostima. A ako pobede ljudi koji misle da ti lju-

di oli~avaju srpske vrednosti, meni }e biti jasno da `ivim u totalitar-

noj dr`avi u kojoj ljudski `ivot ni{ta ne zna~i i to }e mi biti jasan sig-

nal da, ako ne sebe, onda svoju decu moram da sklonim iz te dr`ave.
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. Ako u Srbiji demokratske procedure nastave da se razumeju na ovaj

na~in, u jednom trenutku }e biti ugro`en i opstanak Srba, jer ako

ljudski `ivot ni{ta ne zna~i, ako teritorija zna~i vi{e od ljudskog `ivo-

ta, onda tu na dugi rok nema prostora za mnogo ljudi. I onda presta-

je da bude va`no da li taj koji ka`e da je Kosovo najbitnije to govori

zato {to zaista u to veruje ili zato {to je to sredstvo da dobije mo}. 

Oni ka`u – Mi sve to radimo zbog Kosova, i onda ja ka`em – U redu, a

gde je tu ljudski `ivot, kako sa idejom o Kosovu vi uokvirujete ideju o

ljudskom `ivotu i {ta je va`nije? Kada mi se to objasni, mo`da ja ka-

`em – Aha, nisam to tako video, sada mi se odjednom prosvetlilo, pri-

hvatam ili }u da ka`em – Ljudi, to {to vi pri~ate je budala{tina, jer vi

zagovarate ideju da svi treba da umru, jer je ne~asno `iveti ako Srbi-

ja izgubi Kosovo. De{avalo se da dr`ave gube svoje teritorije, pa ljudi

nisu ~inili kolektivna samoubistva. Ali meni je gadno da vodim ras-

pravu na tom nivou, jer mi je to besmisleno. Ja stvarno vidim dr`avu

kao servis njenih gra|ana. Dr`ava postoji samo zato da bismo mi kao

njeni gra|ani mogli da `ivimo koliko-toliko udobnim i sigurnim `ivo-

tom i ni zbog ~ega drugog. Ona ne mo`e vu}i legitimitet iz toga {to

zaposeda neku teritoriju i tu je kraj svake pri~e.

^ovek koji se bavi teorijom knji`evnosti, Petar Milosavljevi}, koji

predaje knji`evnost na Filozofskom fakultetu u Novom Sadu, je posle

smrti Svetozara Petrovi}a, koji je iz Zagreba do{ao u Novi Sad i pre-

davao na Filozofskom fakultetu u Novom Sadu i na Filolo{kom fakul-

tetu u Beogradu, napisao tekst u kojem Svetozara Petrovi}a naziva

hrvatskim {pijunom, ~ovekom koji je imao dve misije u `ivotu. Prva

je da kao Srbin doka`e da je dubrova~ka knji`evnost hrvatska i dru-

ga je da kroatizira srpsku nauku o knji`evnosti. Zamisli Ve}e Filozof-

skog fakulteta u Zagrebu kako zaseda i ka`e – Profesore Svetozare

Petrovi}u, mi vam dodeljujemo ~asnu du`nost, vi sada idete u Srbiju

i treba da je kroatizirate. On se tu ispostavlja kao misionar koji ide i

pokr{tava. Pri tom srpska nauka o knji`evnosti, kada izuzme{ Sveto-

zara Petrovi}a – ne postoji, ali onaj ~ovek ka`e da je do{ao Srbin iz-

dajnik da je kroatizira. I {to je najstra{nije, on je to napisao po{to je

Svetozar Petrovi} umro. Mislim da kada se razgrnu te pri~e o Kosovu

i naciji, dobiju se ove pri~e sitnih du{a, koje iz vlastite nesposobnosti

imaju potrebu da zgaze, uprljaju, ubiju ako treba, sve {to prepoznaju

kao vrednost.
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Presre}an sam zbog pobeda Jelene Jankovi}, Ane Ivanovi}, Novaka

\okovi}a, Nenada Zimonji}a. ^ak ni fudbalska reprezentacija nije

odigrala r|avu utakmicu. Uspeli su da ve`u dvadeset dodavanja, {to

je za njih stvarno uspeh. Ali onda neko po~ne da mi te uspehe pred-

stavlja kao kompenzaciju za sve ono {to mi zarad ljudi bez vizije i bez

pameti koji vode ovu dr`avu ne mo`emo da ostvarimo u svojim `ivo-

tima. Oni nam u stvari ka`u – E, zna{ {ta, mi smo glupi i ne umemo

da vam omogu}imo da `ivite ispravnim, normalnim, vrednim `ivoti-

ma, ali desilo se ~udo, pa neki ljudi koji se zovu Srbima pobe|uju. Ti-

me va{i `ivoti ipak dobijaju smisao. E onda mi postane gadno, ali ne-

}u da mi oni to isprljaju, ne}u da mi oduzmu modele koje bih rado

preporu~io svojoj deci. Kada znam da bih svoj posao mogao da radim

sto puta bolje u normalnim okolnostima, ne mo`e da mi bude kom-

penzacija to {to je neko pobedio na Rolan Garosu. Ja se bavim izdava-

{tvom u Srbiji koja ima dvadeset knji`ara. Kako da bude{ uspe{an iz-

dava~ u Srbiji? Pa samo tako {to }e{ na neki ne~astan na~in da sklo-

pi{ dogovor sa nekim dr`avnim funkcionerom, koji }e ti iz bud`eta di-

rektno ubrizgavati novac u izdava~ku ku}u – nema drugog na~ina. I

sad ja treba da budem sre}an i da ka`em – Ma nije to problem, Ana Iva-

novi} je pobedila. To samo debil mo`e da izgovori, to nije normalno. 

Kada smo ve} kod izdava{tva, kakva su uteha sportske pobede za lju-

de koji rade u knji`ari Beopolis, koja je zatvorena na najdebilniji mo-

gu}i na~in? Petoro ljudi je ostalo bez posla, bez plate, ne zato {to je

knji`ara lo{e radila, ne zato {to nije ostvarivala dobit, nego zato {to

neko smatra da nema nikakvu obavezu prema njima i mo`e da im ka-

`e – Mi sada renoviramo Dom omladine, pa }emo vas da zatvorimo, a

to {to vi imate ugovor do 2012. godine, to {to izmirujete svoje obave-

ze nas se ne ti~e i ne moramo nikakvu {tetu da vam nadoknadimo i

ne moramo nikakvo re{enje da vam pru`imo. Vidi{ da nikome nije

bitno {to te knji`are vi{e nema, a ja mislim da svako ko ima pretenzi-

ju da se nazove intelektualcem, a ne kupuje knjige u knji`ari Beopo-

lis – nema pojma ni o ~emu. I ispostavlja se da mnogo ljudi nema poj-

ma ni o ~emu, jer svi }ute. Najbolja knji`ara u gradu vi{e ne radi i to

nikome nije bitno. Da sam ja gradona~elnica Beograda, ja bih oti{ao

i rekao – Da}emo vam neki prostor po pristojnoj ceni, vi ste bitni za

duh ovoga grada i njegovu kulturu. Ja mislim da ta `ena ne zna da ta

knji`ara postoji. I kad smo ve} kod tih stvari koje nestaju, gde nema

utehe, gde samo mo`e{ da ose}a{ bes – izgleda da }e Feral Tribune

prestati da izlazi. Nije moje da pri~am kako radi hrvatska dr`ava, ali

je o~igledno da ta dr`ava nema sluha za ono {to je u njenom su{tin-
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. skom interesu. I o~igledno je da ljudi koji u ovom trenutku vode tu dr-

`avu smatraju da im je u interesu da taj list ugase. Oni ih gu{e tako

{to im blokiraju ra~un i napla}uju poreze koji su imbecilno visoki.

Toj dr`avi Feral nije potreban. ^emu slu`e donatorske organizacije u

regionu ako se Feral Tribune ugasi? Ako se Feral zaista ugasi, svi oni

mogu da se pokupe i da odu odavde. Jedva se borimo sa ovim na{im

vladama i nije nam potrebna istovremeno i borba sa donatorima. Ne-

ka nam se bar neko skine s grba~e. Svoju vladu moram da trpim, ali

bar donatore mogu da zamolim – Zatvorite kancelarije i terajte se

odavde. Kako mo`ete da dopustite da takav list prestane da izlazi, {ta

imate u tim svojim glavama? I onda treba da se radujem zato {to su

na{i sportisti pobedili. Pa radujem se, ali mi to nije kompenzacija ni

za {ta.

Pri~a o Kosovu je toliko nametnuta da postaje uslovni refleks, ne{to

{to ide preko granica razuma. Podrazumeva se da ujutru ustane{ i

ka`e{ – Kosovo. To je ta~no ono {to je rekao Vojislav Ko{tunica – Ov-

de se deca ra|aju sa sve{}u o Kosovu u svojim genima. Gledam inter-

vjue koji su pravljeni sa Marijom Todorovom, koja je ovih dana gosto-

vala u Beogradu. Mnogo ljudi je do{lo da je ~uje, `ena je ovde zaista

zvezda zahvaljuju}i, naravno, Ivanu ^olovi}u, koji je objavio njenu

knjigu Imaginarni Balkan. Ta `ena se bavi Otomanskom imperijom i

knjiga Imaginarni Balkan ne ulazi u sredi{nji tok njenih interesova-

nja. I sada je svi pitaju, i u Politici i u Vremenu, {ta ona misli o Koso-

vu. To je kao da nam do|e fudbalska reprezentacija Portugala i mi pi-

tamo Ronalda – [ta misli{ o Kosovu? I onda Todorova ka`e – Znala

sam da }ete me to pitati, ali ja nemam odgovor na to pitanje. Onda na

kraju nema kud, pritisnu je i ona ka`e – Re~ je o oslobodila~kom po-

kretu Albanaca na Kosovu. Onda to uporedi sa Palestinom i otporom

koji palestinski narod pru`a Izraelu i ka`e – To vam je ista stvar. Ka-

da se novinar na to zgrozi, ona ka`e – Oslobodila~ki pokreti nikada

nisu lepi, uvek su nasilni i proizvode nesre}u. Ne razumem tu potre-

bu da mi od nje ~ujemo {ta misli o Kosovu, makar nam se to vratilo

kao {amar. A `ena najpristojnije, naju~tivije poku{ava da izbegne taj

odgovor. I niko je ne pita – A ~ime se vi bavite? Drugo pitanje koje joj

je postavljano glasi – [ta Srbi da rade sa nametnutom krivicom? Ka-

kvo je to pitanje? Pa ta `ena se ne bavi tranzicionom pravdom. A i re-

{enje tog pitanja je sasvim jednostavno – krivicu pripi{e{ onima koji-

ma je treba pripisati i procesuira{ je, a odgovornost prihvati{, jer je-

si odgovoran. Taj odgovor smo mnogo puta dobili, ali nam se ne dopa-

da, pa stalno ponavljamo pitanje. Za pedeset godina }e do}i neka dru-
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ga Marija Todorova, a mi }emo opet da je pitamo – A {ta Srbi da rade

sa nametnutom krivicom? Tada vi{e ne}e biti Kosova, ali mi }emo jo{

pri~ati o nekom Tolimiru i o nekom Canetu. 

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Dejan Ili}, koji je sa Marijom Todorovom napravio intervju

za splitski Feral. ^u}emo deo tog intervjua. 

Marija Todorova: 

Duboko verujem da }e u narednih dvadeset godina sve zemlje Balka-

na neminovno biti u Evropskoj uniji. Nisam uvek tako mislila, jer ka-

da se na moje veliko iznena|enje dogodila 1989, bilo je jasno da }e ze-

mlje srednje Evrope biti prihva}ene, makar i nevoljno, ali da za Bal-

kan niko ne mari i mislila sam da }e tako i ostati. Onda se Zapad

upleo u raspad Jugoslavije i bombardovanje Srbije, a uz to je i Gr~ka

nastojala da ne bude jedina zemlja sa Balkana u Evropskoj uniji. Sa-

da, kada su Bugarska i Rumunija unutra, mislim da je neizbe`no da i

ostale zemlje budu primljene, prvo Hrvatska, pa Makedonija, Srbija,

Albanija. I onda ostaje pitanje Turske. To je veliko pitanje, to je stvar

izbora. Bi}e mnogo razloga za velike rasprave i protiv njih, uglavnom

u zapadnoj Evropi. Mislim da Turska mora biti primljena, ako ni zbog

~ega drugog, onda zato {to ako ne bude, to }e biti lo{e po vrednosni

sistem Evrope. Tada bi ispalo da Evropa od sebe pravi konzervativni

hri{}anski klub i to bi bila tragedija. S druge strane, ne treba biti pre-

veliki idealista i misliti da je multikulturalizam najpre~a stvar. Tre-

ba biti oprezan i svestan rizika. Turska je velika zemlja i nije stvar u

tome da je re~ o muslimanskoj zemlji. Re~ je o vrlo velikoj zemlji sa

ogromnim demografskim potencijalom i neravnomernom ekonomi-

jom. U Turskoj imate d`epove ekonomije iz dvadeset prvog veka i

srednjovekovne d`epove i te{ko je prilagoditi, progutati i svariti tako

veliki entitet. Lako je nas svariti, mi smo mali.

Politi~ki je opasno prihvatiti paradigmu postkolonijalizma, jer se

ona na kraju svodi samo na jednu stvar – shvatanje sebe kao `rtve.

Oduvek smo bili okupirani, kolonizovani. Moram re}i da ni sa svojom

bliskom prijateljicom Ketrin Verderi, koja sve zna o Rumuniji, nisam

saglasna u toj stvari. Kada god ode u Rumuniju, Rumuni joj se `ale

kako su ih kolonizovali Rusi. Ona to uzima zdravo za gotovo, a ja joj

ka`em da su to gluposti. To je poku{aj da se odgovornost za sve lo{e

{to se dogodilo svali na kolonizatora. U slu~aju Bugarske i Srbije to
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. su Turci ili Nemci, a u slu~aju Rumunije Rusi i Sovjeti. Mislim da mo-

ramo biti pa`ljivi kada odre|ujemo {ta je kolonijalna imperija, u su-

protnom mogli bismo da ka`emo da su stare Grke kolonizovali Ri-

mljani, za{to da ne? To su emotivne izjave kojima se krivica za lo{e

stvari svaljuje na druge. To je politi~ki opasno.

Od kada znam za Jugoslaviju i razmi{ljam o njoj, postojale su dve

{kole, ~ak i pre nego {to se ona raspala. Jedni ka`u da je to bila ve{ta~-

ka tvorevina osu|ena na propast, a druga {kola smatra da je Jugosla-

vija bila veoma zanimljiv eksperiment. Ja spadam u drugu {kolu. Dok

Nema~ka nije zavrnula ruku Evropskoj zajednici da prizna nezavi-

snu Sloveniju i Hrvatsku nisam verovala da }e se Jugoslavija raspa-

sti, ali bilo je ljudi koji su u to verovali. Kao {to danas ima onih koji

misle da je Evropska unija ve{ta~ka tvorevina, koja ima veze samo sa

ekonomijom i da na kraju ne}e uspeti. Drugi ljudi, me|u kojima sam

i ja, vide Evropsku uniju kao eksperiment koji traje i ko zna, mo`da

ne}e uspeti, ali je to ipak zanimljiv poku{aj. Tako sam se odnosila i

prema Jugoslaviji i naravno da ima sli~nosti izme|u Evropske unije i

Jugoslavije, jer strukturno se radi o istoj stvari. Ne treba ismevati

Evropsku uniju. Broj strukturnih re{enja je ograni~en kada organi-

zujete ~itav svet. [teta je za Jugoslaviju {to je njen raspad bio krvav.

Mogao je to biti raspad s mnogo buke, pa i uvreda, ali krv je neopro-

stiva.

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo Marija Todorova, a u nastavku Pe{~anika imamo novog

sagovornika, {to }e obradovati one razma`ene koji se `ale za{to stal-

no nemamo neke nove, pametne sagovornike, koji, kao {to je poznato,

u Srbiji rastu na drvetu. Dakle, slu{ate novinara Ivana Torova, biv{eg

kolumnistu listova Danas i Politika. Njegove tekstove u poslednje vre-

me mo`ete ~itati u Ekonomistu, Republici i Helsin{koj povelji.

Ivan Torov: 

Kada pogledate malo bolje Srbiju ovih dana, u~ini}e vam se da nam je

dr`ava u velikom tranzicionom previranju. Sugeri{e nam se kako

smo, dodu{e, dobili starog premijera, ali i novu politiku. Sve vrca od

optimizma da }emo koliko sutra u Evropsku uniju, a sasvim sigurno

na belu {engensku listu, da }emo kona~no i za sva vremena skinuti

taj ha{ki teret sa vrata, uspostaviti vladavinu prava i institucija, de-

mokratiju u~initi normalnim, ~ak dosadnim stanjem stvari. Sve je to
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lepo i krasno, samo kada postoji politi~ka volja, a nje ovih dana kao

da ima u izobilju. E, upravo ta politi~ka volja uspostavljena je kao vr-

hunsko merilo dokle se u ne~emu mo`e i}i, koliko nam je istinske de-

mokratije i tolerancije, a koliko surogata, la`i i obmana potrebno, do

koje se i ~ije pro{losti mo`e do}i. Stvoren je privid da smo kona~no na

pravom putu. Dodu{e, jo{ nismo sigurni da li nas taj put vodi ka Ru-

siji, Belorusiji i Kini, ili pak Briselu i Va{ingtonu, ali to su nijanse ko-

je }emo otkloniti ~im saznamo {ta }e biti sa Kosovom. U toj prepozna-

tljivoj, pateti~noj i kvazipatriotskoj euforiji specifi~noj za dru{tvo

koje jako dobro artikuli{e {ta ne}e, a apsolutno je konfuzno zbog to-

ga {ta ho}e, stvorena je potpuno zabrinjavaju}a, skoro psihodeli~na

situacija. Njena svrha je da nas stalno dr`i u napetosti i kontinuira-

nom, neprogla{enom vanrednom stanju. Gra|ani Srbije pre`ivljavaju

od danas do sutra, batrgamo se, imamo `elju da se izvu~emo i u~ini-

mo ne{to dobro sa na{im `ivotima, ali neka mo}na, nevidljiva sila

nas vu~e natrag u mra~ne prostore za~aranog srpskog kruga. 

Lako}a s kojom je Srbija u onoj stresnoj, kompromituju}oj sedmici

pre{la put od prete}eg ambisa da izborom Tomislava Nikoli}a dobije

i vladu takozvanog nacionalnog i patriotskog jedinstva do nazovi he-

pienda, odnosno izbora takozvane demokratske i proevropske vlade,

uverava nas da se ovde ni{ta novo i ni{ta korisno ne de{ava, da }emo

i dalje `iveti u hroni~nom strahu {ta nas sve mo`e zadesiti od ove

sklepane i zbrdadolisane vlade. Koje }emo jo{ {okove do`iveti ako re-

{enje za Kosovo bude ovakvo ili onakvo, {ta }e biti ako pri~a o gene-

ralu Ratku Mladi}u zajedno sa kosovskom postane povod za nove, jo{

drasti~nije podele, obra~une i progone politi~kih i nacionalnih pro-

tivnika?

Dobili smo repliku stare Ko{tuni~ine feudalne vlade. Stvorena je ilu-

zija da je vlada ovoga puta demokratska i proevropska. Tu iluziju pot-

hranjuju pri~om da Tadi} ima ve}inu ministarstava, da }e kona~no

kao {ef dr`ave svakoga jutra na stolu imati dnevne izve{taje slu`bi

bezbednosti, a i dobru volju da ih kontroli{e. Shodno tome, vi{e nema

{ansi da Ko{tunica, iako premijer, vodi svoju politiku. Stvari su ipak

ne{to druga~ije. Prenagla{enih pet principa na kojima su se navodno

okupile stranke Ko{tunice, Tadi}a, Dinki}a i Ili}a, zapravo su dimna

zavesa za uspostavljanje onog klju~nog, {estog principa podele plena

i ekskluzivnog vlasni{tva nad njim. Iz ~injenice da je vlada formira-

na po merilima obimnog ucenjiva~kog potencijala stranaka koje ~ine

vladu i da u njoj svako svakoga u bilo kom trenutku mo`e da uslovlja-
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. va prete}i obaranjem vlade, proizlazi da nismo dobili jedan harmoni-

zovani, pa ~ak ni dva, ve} bar ~etiri samostalna kabineta, na ~ijem su

~elu ministri sa ingerencijama premijera. Oni imaju svoje dr`avne

sekretare, direktore i funkcionere profitabilnih javnih preduze}a, a

da bi se otklonila bilo kakva opasnost od podriva~kog dejstva onog

drugog, svi premijeri-ministri, od Ko{tunice do Ili}a, formirali su

kompletne savetni~ke timove ~ija uloga nije toliko da savetuju svoje

{efove, koliko da ih {tite od {tetnog upliva konkurencije. To su njiho-

ve mini obave{tajne slu`be.

Najve}i paradoks navrat-nanos skrojene vlade jeste to da mo`e pasti

za minut, ali se mo`e desiti i da odradi ~itav mandat. Ovo prvo je ma-

nje verovatno, jer se nikome od njih ne ide na nove izbore, a ovo dru-

go sasvim mogu}e ukoliko, kako ka`u neki eksperti, vlada pregrmi

kosovsko isku{enje. Zato i o~ekujem da }e se ova skupina vlada u vla-

di vi{e baviti time kako sa~uvati sebe, a ne oboriti drugog, jer bi time

oborili sebe. Zato je Tadi}a i Dinki}a ba{ briga za to {to je Dejan Mi-

hajlov ponovo gensek vlade, a Zoran Balinovac, ekspert za vol{ebnu

formulu – {to politika po`eli pravo realizuje, opet vodi sekretarijat za

zakonodavstvo. On je bio jedan od vode}ih egzekutora monstruoznog

zakona o medijima, nekada{nji {ef beogradskih prekr{ajnih sudija,

koji su nepodobne medije i novinare progonili kao ze~eve. I Dobrivo-

je Glavini} }e mo`da i dalje biti ~lan Republi~ke izborne komisije i

odre|ivati pravila demokratske izborne trke. I dalje }e se }utati o mo-

gu}em udelu ministra Velimira Ili}a i njegovih strana~kih kompanjo-

na u plja~kama takozvane drumske mafije, jer pobogu, potegnete li

to ili pitanje misterioznog sadr`aja koncesionog ugovora za autoput

Horgo{ – Po`ega, ode vlada. A zna se da su dr`avni i nacionalni inte-

resi iznad dnevno-plja~ka{kih. [to bi rekao onaj ministar policije –

Samo {to nam nisu oteli Kosovo, a vi se bavite kraduckanjem. Tako

feudalno, i vodoravno i uspravno, ustrojena vlada svoju provizornu

homogenost zasad pokazuje na temi Kosova i tu dominantnu ulogu

igra njen predsednik, Vojislav Ko{tunica. U stvari, njega sada, kada

se svojim impozantnim ucenjiva~kim ili, u zvani~noj formi, koalicio-

nim potencijalom ponovo dokopao premijerske titule i vlasti, jedino

to i zanima. Daleko su od njegovog interesovanja i senzibiliteta eko-

nomske reforme, evropske integracije, socijalna situacija, nezaposle-

nost, penzije. On je na sebe preuzeo istorijsku brigu da odbrani teri-

toriju koju je Milo{evi} jednom ve} prokockao. Zapo~eo je, reklo bi se,

novu svetu borbu protiv vetrenja~a, ali }e krajnji efekat biti da }emo,

ovako ili onako, Kosovo po ko zna koji put izgubiti, a te`ina istorijske
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odgovornosti ne}e pasti ni na Milo{evi}a, jo{ manje na Ko{tunicu,

ve} na sve nas.

Slobodan Milo{evi} je posle Gazimestana umislio da je car Lazar i vi-

deli smo kuda nas je poveo i odveo. Ali izgleda da se na ovim prosto-

rima istorijske lekcije ne shvataju ozbiljno sve dok se jedna mitska

zabluda ne ponovi tako {to }e i sada{nji premijer na sebe navu}i La-

zarevo ruho, sa ambicijom da Srbija zbog Kosova ponovo upadne u si-

vu zonu samoizolacije i svojom voljom postane moneta za potkusuri-

vanje u donekle obnovljenom hladnoratovskom rusko-ameri~kom

preganjanju. Ko{tunica misli da su Srbija i njeni gra|ani Gavrilo

Princip dvadeset prvog veka, koji }e novi, a ve} truli svetski poredak

oboriti na kolena. Homogenost vlade u vezi sa Kosovom je u stvari po-

tencijalno njena najve}a slabost. Realno je pretpostaviti da ishod sa-

da{nje potrage za statusom ne}e biti povoljan za Srbiju. Da li }e se

Bu{ i Putin u me|uvremenu ne{to dogovoriti, ho}e li se ve} danas u

Savetu bezbednosti glasati o ameri~koj rezoluciji, pa Rusi ulo`iti ve-

to, a Albanci proglasiti nezavisnost, ili }e se ~itava ujdurma odlo`iti

za jesen, pitanja su na koja Beograd vi{e ne mo`e da uti~e. Ali mo`e i

te kako da uti~e na odnose u Srbiji, da svima nama zagor~a `ivot. Sva-

ki ishod koji ne odgovara Ko{tuni~inoj slici Kosova, a upravo ta vari-

janta ima najmanje izgleda da pro|e, bi}e ozbiljan razlog za strepnju

kakva }e reakcija srpske politi~ke elite biti. Ho}e li pustiti da stvari

idu kako idu ili }e premijer ispuniti svoju pretnju i prekidati diplo-

matske odnose sa zemljama koje su priznale nezavisno Kosovo, uvo-

diti sankcije, uplivati u samoizolaciju? Tadi}eve demokrate uporno

tvrde da nisu za takvu vrstu revan{izma, pa treba verovati da }e se u

pogodnom trenutku povu}i i prepustiti Ko{tunici da svoju kosovsku

bitku nastavi sa drugim partnerima. 

Premijeru bi eksperiment sa Tomislavom Nikoli}em i najava ovog po-

tonjeg da uvo|enje vanrednog stanja zbog Kosova nije nemogu}e, bio

sjajna uvertira i recept da se jo{ jedna radikalska ideja preto~i u de-

lo. Bez demokrata i G17 plus, ali sa radikalima i socijalistima, lider

DSS-a }e imati ve}inu s kojom bez ikakvih problema, bez obrazlo`e-

nog predloga vlade i uticaja {efa dr`ave, sa sto dvadeset {est glasova

mo`e uvesti vanredno stanje. A desi li se takvo ne{to do}i }emo u si-

tuaciju da ni sam Bog ne}e mo}i da nam pomogne. Vi{e od godinu da-

na smo zbog Ko{tuni~inog prko{enja Hagu bili izba~eni iz Evrope, a

onda se taj isti prkosni, samozvani nacionalni lider odjednom prepo-

dobio, ne zna se da li vi{e zbog ra~unice da bi omek{avanje prema Ha-
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. {kom tribunalu promenilo odnose Evrope prema Kosovu ili zbog stra-

ha da bi mu dalja opstrukcija mogla uskratiti vlast u Srbiji. Ko{tuni-

ca je onim driblingom i jednokratnom upotrebom radikala prepla{io

Solanu i Rena primorav{i ih da Beogradu daju i vi{e nego {to je zaslu-

`io. I sve je ispalo kako je premijer hteo: oni nama nastavak pregovo-

ra sa Evropskom unijom, mi njima obe}anja, pokaznu ve`bu u Deli-

gradskoj ulici i tragikomi~no hap{enje i isporu~ivanje Zdravka Toli-

mira. Tragi~no, jer Mladi}ev prvi obave{tajac ne ide u Hag zato {to je

bio jedan od vode}ih aktera srebreni~kog masakra i zato {to je Srbija

kona~no shvatila razmere zlo~ina iz pro{losti, ve} samo zbog toga

{to je to na{a me|unarodna obaveza. Komi~no, jer smo opet bili sve-

doci sasvim nespretno izvedene obmane da se po svaku cenu odr`i

imid` Ko{tunice nacionalnog vo|e koji svoje ratne heroje ne}e vijati

i hapsiti po Srbiji, sem kada se oni iz patriotskih motiva dobrovoljno

predaju. Pa kako to Tolimiru nije palo na pamet? On je, po svemu su-

de}i, uhap{en u Beogradu, predat uslu`nom Dodiku i iz Banjaluke

poslat u Hag. A radikali neka crknu u dokazivanju da se hap{enje ni-

je odigralo u Republici Srpskoj. Sada su svi zadovoljni, i Karla del

Ponte i Oli Ren, jer su makar formalno dobili krunski dokaz da u Be-

ogradu kona~no postoji politi~ka volja da se sara|uje sa Hagom, i Ko-

{tunica, jer misli da je sa~uvao ~ist nacionalni obraz, i Tadi}, jer je

ovim u~vrstio sopstveno uverenje, a pre iluziju, da je sve {to se u Sr-

biji ovih dana korisno desilo njegovo delo.

Slu~aj Tolimir, me|utim, bolje nego ijedan drugi razobli~ava drugu

veliku prevaru, ~iji smo taoci ve} nekoliko godina. Najpre da je Karla

del Ponte bila u pravu kada je upozoravala da se ha{ki optu`enici kri-

ju u Srbiji, a mi to stalno i uvre|eno negirali, a zatim i da su neki od

njih bili pod za{titom, sve dok nam politi~ka volja nije do{apnula da

bi se ti {ti}enici mogli valjano iskoristiti u trgova~kim aran`manima

sa Evropskom unijom. Zato me uop{te ne}e iznenaditi ako ve} za ko-

ji dan ili nedelju Had`i}, @upljanin, a mo`da i Mladi} budu prona|e-

ni i uhap{eni u Crnoj Gori, Makedoniji ili opet Republici Srpskoj, sa-

mo ne u Srbiji. Da vreme obmana i la`i nije pro{lo, pokazuje i najno-

vija pri~a o lustraciji. Samo se u tom slu~aju famozna politi~ka volja

nije menjala od 6. oktobra 2000. godine do danas. ^ak i u maju 2003.

godine, kada je izglasan Zakon o lustraciji, parlamentarna ve}ina od

sto dvadeset {est poslanika nije bila dovoljna da savlada onu drugu,

pravu ve}inu, koju su ~inili Srpska radikalna stranka, Socijalisti~ka

partija Srbije i Demokratska stranka Srbije. Ni usvajanje zakona ni-

je ovu grupaciju omelo da osujeti svaki poku{aj da se suo~imo sa zlo-
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~inima i drugim ogre{enjima iz pro{losti. Naravno da je dobro {to je

LDP pokrenuo ovo pitanje, naravno da je ta~no i da od lustracije ni

ovoga puta ne}e biti ni{ta, jer, pobogu, ni okolnosti, ni politi~ka kli-

ma, a pogotovo politi~ka volja ne pogoduju tome da se va`e}i zakon

primenjuje. No sama debata pomo}i }e da se jo{ jednom, makar i po-

slednji put, poku{a da se bolje shvati istina o proma{enoj petookto-

barskoj revoluciji i uspostavljenom kontinuitetu sa Milo{evi}em i

diskontinuitetu sa \in|i}em, vaskrsavanju one iste memorandum-

ske ideologije, koja u ne{to prosve}enijem obliku takozvanog demo-

kratskog nacionalizma nastoji da nas kona~no uveri da je srpska po-

liti~ka oligarhija nepopravljiva. 

To da su radikali, socijalisti i Ko{tuni~ini protiv lustracije nije neka

novost. Za{to bi i bili za nju, ako }e primena zakona makar na izve-

sno vreme mnoge njihove istaknute funkcionere eliminisati iz jav-

nog politi~kog `ivota? Naro~ito one iz Demokratske stranke Srbije,

koja je posle 5. oktobra, a naro~ito nakon osvajanja vlasti posle ubi-

stva Zorana \in|i}a, usisala mnoge socijalisti~ko-julovske kadrove.

Me|utim, ~injenica da vlada u kojoj ve}inu ima Demokratska stran-

ka bira Dejana Mihajlova i Zorana Balinovca i jo{ pride odbija da

ovog potonjeg ukloni sa polo`aja ovla{}enog predlaga~a zakona, upu-

}uje na zaklju~ak da je pravi problem zapravo me|u demokratama.

Ako {ef dr`ave i lider DS-a Tadi} ka`e da je kasno za lustraciju, ako

njegov potpredsednik vlade \eli} pokazuje apsolutno neznanje kada

izjedna~ava krivi~nu i moralnu odgovornost, ako ministar pravde Pe-

trovi} nagove{tava ukidanje neprimenljivog zakona, a predsednik

skup{tine Duli} ka`e da je lustracija danas na dnu lestvice priorite-

ta, {ta mo`emo o~ekivati nego da se pri~a o lustraciji zatvori br`e ne-

go {to je otvorena? Ma jesmo i mi za lustraciju – diskretno ka`u de-

mokrate – ali eto, sada to ne mo`emo da uradimo, jer smo u koaliciji.

Nije li ova izjava mo`da najbolji indikator toga kuda svemo}na poli-

ti~ka volja, neutoljiva `e| za vla{}u gura Srbiju?

Svetlana Luki}: 

Zaboravila sam da sa vama podelim vest da je Ko{tunica Vojislav oti-

{ao u Petrograd da vidi Vladimira Vladimirovi~a Putina. Kao u ru-

skim romanima, on sa~ekuje vozove, avione i kamione iz kojih bi mo-

gao da iza|e ~ovek koji je vratio ponos Rusiji, a samim tim i Srbiji. Ne-

dostaje samo sneg da idila bude kompletna. E sad, da li }e Pinki vide-

ti Tita, to se ne zna, ali njegovo je da ~eka, pa ako ga se ovaj na dan
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. KGB-a seti, seti. A u nastavku Pe{~anika ~u}ete mla|anog Marka Mi-

lanovi}a. On je radio u Beogradskom centru za ljudska prava, zavr{io

je magistarske studije u Americi, a poslednjih godinu dana radio je u

Me|unarodnom sudu pravde u Hagu kod sudije koji se izuzeo iz pred-

meta Bosna protiv Srbije. Od jeseni Marko po pozivu ide na doktorske

studije na Kembrid`. Marko Milanovi} je u ovoj emisiji predvideo sa-

dr`aj presude Me|unarodnog suda pravde po tu`bi Bosne i Hercego-

vine. 

Marko Milanovi}: 

Problem je u tome {to ja vi{e nemam pravo da sudim o Srbiji, jer ne

`ivim stalno ovde. Uvek sam mrzeo tipove kao {to je onaj fudbaler iz

Pariza, koji ka`u – Idite na Kosovo, borite se. Kada ne `ivi{ u Srbiji

gubi{ pravo da ima{ preterano bitno mi{ljenje o njoj. Ali opet, pogle-

daj sad ovu vladu, stvarno je tuga bo`ja videti Ko{tunicu ponovo kao

premijera sa deset odsto glasova i Borisa Tadi}a koji mu je dao skoro

sve {to je ovaj tra`io. Ali ako ta vlada zaista uspe da uhapsi Mladi}a,

onda i taj odvratan kompromis ima smisla, jer bez hap{enja Mladi}a

nikada ni{ta ne}emo uspeti da uradimo. Zato sam u stanju blagog op-

timizma, a nisam u{ao u bedak kao ti.

Svetlana Luki}: 

Na kojim osnovama ga gradi{?

Marko Milanovi}: 

Imam ose}aj za filing. Ne mo`e{ da ka`e{ da ljudi ne `ive bolje nego

{to su `iveli pre pet godina. Nata Mesarovi} je ipak osudila na ~etrde-

set godina ove zlikovce, mada joj tu`ilac nije podneo optu`nicu i pro-

tiv onih koji su inspirisali ubistvo. I ratni zlo~inci se i dalje {etaju po

ulici. Mi smo u vrlo rovitom periodu i sve jo{ mo`e da sklizne natrag

u ono {to se de{avalo. Mi mo`emo da budemo indijanski rezervat u

Evropi, nama nije osigurana budu}nost u Evropi, {ta god o tome pri-

~ao Oli Ren. Turska je neuporedivo pripremljenija za ulazak u Evro-

pu od nas, pa je pitanje da li }e ikada u}i. Mi vrlo lako mo`emo da

ostanemo bubuljica na licu Evrope. S druge strane, seti se Nema~ke,

koja se nije promenila preko no}i. Oni nisu odmah poverovali da je

Hitler ubijao Jevreje i da je u tome bila njegova zloba. Kao {to i ve}i-

na ljudi u Srbiji mrzi Milo{evi}a zato {to je izgubio rat, Nemci su mr-

zeli Hitlera zato {to je izgubio, a ne zato {to je vodio rat. Promena se

desila {ezdesetih godina, kada je umrla generacija ljudi koja je za Hi-
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tlera glasala. I u Srbiji ima{ biolo{ki problem koji se ne}e re{iti sle-

de}ih dvadeset godina, a ima{ i dodatni problem, a to je da u mojoj ge-

neraciji ima kretena kakve svet nije video. A Evropa, umesto da toj

mladoj generaciji pomogne da vidi svet, da vidi Evropu, da ne{to na-

u~i, da shvati da nije sve 1389. godina i Kosovo, dr`i Srbiju u toru. 

Ne mo`e{ da napravi{ elitu preko no}i. Na Pravnom fakultetu u Beo-

gradu vladaju isti oni ljudi koji su njime vladali i u Milo{evi}evo vre-

me. Samo [e{elj vi{e nije gospodin profesor i to je sve. Ali pravac je

dobar, osu|eni [korpioni, osu|eni Legija i Zvezdan Jovanovi}, uhap-

{en Tolimir. Problem je u tome {to postoji i sila koja vu~e u suprot-

nom pravcu. Ne znam ko }e nadja~ati.

Od kada je postao predsednik Jugoslavije, on se odmah uhvatio za

vojsku. Mi smo zaboravili koliko dugo je on Pavkovi}a dr`ao na uzi-

ci. Ista stvar se desila kada je postao premijer, odmah je uzeo Dr`av-

nu bezbednost, jer Udba u ovom ili onom vidu vlada ovom zemljom

decenijama. I samo je pitanje da li }e{ dr`ati Udbu kao {to ju je Milo-

{evi} dr`ao ili }e se Udba u jednom trenutku okrenuti protiv tebe. Ta-

ko je u svim biv{im komunisti~kim zemljama. Pa pogledaj Rusiju, {ta

tamo radi KGB. Pazi, truju onog mu~enika u Engleskoj, pa ga ne tru-

ju obi~no, nego radioaktivnim polonijumom. To je ta vrsta osionosti,

to je ta vrsta vlasti. Na~in da se s tim suo~i{ je da to prosto razvali{.

Mi smo bili obmanuti Ko{tunicom, nismo videli o kome se tu zaista

radi. Onda uvek ka`em – Dobro, ima gorih zemalja, vidi Haiti, tamo su

sve upropastili, od drve}a do dr`ave, tamo nema vi{e ni~ega. Uvek

ima gorih zemalja od Srbije, uvek mo`e{ da dosegne{ neko gore dno,

mo`da da postane{ Kongo. Ovde postoji i problem psiholo{ke prirode,

jer ljudi koji su glasali za Milo{evi}a toliko godina ne mogu sebi da

priznaju da je on od njih napravio kretene. Ne mogu sebi da priznaju

da su ispali budale, da `ive lo{e zato {to su to sami sebi smestili. Na

Zapadu ima deset odsto takvih ljudi, koji glasaju za britansku nacio-

nalnu partiju, ali kod nas ih je trideset pet odsto. I ko god da je pre-

mijer, sa time ne mo`e da se izbori. \in|i} je bio premijer kakvog du-

go nije imala nijedna evropska zemlja, ali ni on nije mogao da se iz-

bori sa njima. ^ak i da je ostao `iv, pitanje je da li bi uspeo.

Svetlana Luki}: 

Koji je tvoj argument kada tvrdi{ da se lustracija ne}e desiti?
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. Marko Milanovi}: 

Nemam argument i bilo mi je drago {to je LDP u skup{tini pred svi-

ma pokazao ko je taj Balinovac. Problem sa lustracijom je to {to je

ona fakti~ki neizvodljiva, suvi{e je vremena pro{lo, suvi{e su se ljudi

oprali. Ti Balinovci su se vratili, iz JUL-a su pre{li u navodno demo-

kratske stranke poput DSS-a. U ovoj zemlji nema energije da se to

obavi i zato nam sleduje spor proces i nada da }e ti ljudi nestati. Pro-

blem Srbije je u propu{tenim prilikama, mi smo zemlja propu{tenih

prilika. I to je tako.

Imao sam beskrajno zadovoljstvo da `ivim u ha{kom kazamatu. Ra-

dio sam za onaj drugi, Me|unarodni sud pravde, ali sam pose}ivao

Tribunal. Jedno od su|enja kojima sam prisustvovao je bilo su|enje

ovoj {estorici za Kosovo. I do`iveo sam prosto fizi~ko zadovoljstvo

kada sam video kako je Milan Milutinovi} jadan propao. Pavkovi} je

bio u teget odelu, sa `utom svilenom kravatom i `utom svilenom ma-

ramicom u d`epu. Lepo je videti ih tako postrojene, kada moraju da

tra`e dozvolu da idu u toalet. Gledam tako Pavkovi}a i se}am se nje-

gove divne `ene Glorije, koja mu je uzela hektare stanova. I sada ti

meni sedi{ tu, sa tom `utom svilenom ma{nom, a Glorija te izradila,

mislim – pozdrav. Moram da priznam da mi je to bilo veliko zadovolj-

stvo. Tribunal ima problema sa su|enjem Haradinaju, jer su svedoci

koji dolaze zastra{eni. Taj slu~aj, na`alost, ne}e imati zadovoljavaju-

}i ishod, ali najstra{nije stvari se de{avaju sa slu~ajem [e{elj. Ljudi

koji rade u Tribunalu me ponekad toliko iznerviraju da prosto ne-

mam re~i. U [e{eljevom slu~aju je predsedavaju}i bio odli~an sudija,

Alfonso Ri iz Holandije, koji je poku{ao da se suo~i sa [e{eljevom vr-

stom opstrukcije su|enja. Za razliku od Milo{evi}a, [e{eljeva op-

strukcija je vrlo primitivna. To je ono {to ima{ u svakom op{tinskom

sudu, kada dobije{ podnesak – Molim vas da me poljubite u guzicu.

To je ta vrsta primitivnosti, pritu`be na ode}u {panske inkvizicije su-

dija, ili – Ho}u optu`nicu na srpskom i na }irilici i nije to~ka nego ta~-

ka. Sudija Ri i sudsko ve}e su mu dva puta nametali branioca, {to je

potpuno logi~no, jer kada si optu`en za takva dela, ti i u Srbiji mora{

da ima{ branioca, po na{em Zakonu o krivi~nom postupku. Onda je

on u{ao u svoj ~uveni {trajk gla|u, pa su oni dva meseca cinculirali

da li da ga prinudno hrane ili ne, jer bo`e moj, to su njegova ljudska

prava, je li tako, da bi mu na kraju `albeno ve}e dalo sve {to je tra`io. 

Za pretpretresnog sudiju je onda imenovan jedini sudija iz Tribunala

koji je na istoj talasnoj du`ini kao Vojislav [e{elj. I taj tip mu je do-
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zvolio da sedi u klupi za branioca, a ne u klupi za optu`enog. On se

zalo`io da sekretarijat suda njegovim pravnim savetnicima isplati

onih {est miliona dolara koje je on tra`io za Tomu, Aleksandra Vu~i-

}a i ostale pravni~ke korifeje. Onda je [e{elj pokrenuo postupak pro-

tiv Karle del Ponte, jer ona navodno ugro`ava njegove svedoke. I re-

kao je – Po{to ona odlazi u septembru, postoji rizik da ona pobegne i

ja ho}u da je vi odmah uhapsite i da joj sudite. I zna{ {ta je rekao su-

dija? Umesto da ka`e – Mar{ bre, budalo – on mu je rekao – Ne, ne, go-

spodine [e{elj, mi nju uvek mo`emo da na|emo i uhapsimo. I stvar-

no ti ka`em, taj proces }e se zavr{iti tako {to }e on da dobije neku ka-

znicu u koju }e biti ura~unato vreme koje je proveo u pritvoru i taj ~o-

vek }e za pet-{est godina da bude ovde. I za to niko nije kriv, osim Tri-

bunala. Mora{ da bude{ budala, pa da sebi dozvoli{ da te magarcem

pravi Vojislav [e{elj i da pi{e knjige U kand`ama kurve Del Ponte i

kurve Del Ko{tunice. U svakom me|unarodnom sudu je prisutna po-

litika. Bilo koji vrhovni ili ustavni sud, u bilo kojoj zemlji je pod uti-

cajem politike, to je nesporno, ali da bude{ takav beski~menjak, ka-

kvim su se oni pokazali pred takvim tipom, je preterano. On je ne-

sporno inteligentan, ali on nije Milo{evi}. Milo{evi} je bio suptilan,

prefinjen u svom osporavanju suda. On nije pravio skandale u sudni-

ci. Njegova zloba je izvirala samo s vremena na vreme, kao onda ka-

da je svedoku u kolicima, biv{em crnogorskom ministru inostranih

poslova kojem su amputirane noge, rekao – Jeste li vi ~uli za srpsku

poslovicu da su u la`i kratke noge? Te epizode su postojale samo po-

vremeno na Milo{evi}evom su|enju. Njegova opstrukcija se sastoja-

la u tome da sudiju Meja oslovljava sa gospodine Mej, a ne sa sudija

Mej i da neprekidno sebe pretvara u `rtvu tog stra{nog Tribunala. To

je bio njegov metod i treba da bude{ mnogo pametan da se sa time iz-

bori{. 

To je metod svakog diktatora koji se ikada na{ao na su|enju. Sada

^arlsu Tejloru po~inje su|enje u Hagu. On je napravio u`as u Liberi-

ji i Sijera Leoneu. Paravojne formacije su tamo odsecale ljudima udo-

ve i ostavljale ih da `ive, tako da ima{ ~itava sela osaka}enih ljudi. I

evo, ista stvar, na po~etku su|enja njegov advokat je pro~itao njego-

vo pismo – Ja osporavam va{e pravo da mi sudite, jadan ja, ho}u sam

sebe da zastupam. Svi diktatori primenjuju istu metodologiju. Sa-

dam Husein je ista pri~a. Ali [e{elj, to je primitivno i zna se kako se

to re{ava. Tribunal nema snage da se sa time bori. Jedini problem je

{to }e on da se vrati ovde. Ne znam samo da li }e Toma da bude sre-

}an {to mu se {ef vra}a, ali on }e do}i.
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. Svetlana Luki}: 

Kako obja{njava{ ~injenicu da ovi na{i izgleda la`u da je Tolimir

uhap{en u Republici Srpskoj? Ne razumem, hvali{ se da si iza{ao u

susret Ha{kom tribunalu, a baca{ ga preko Drine da ga uhvate bosan-

ski Srbi.

Marko Milanovi}: 

Postoji veoma vulgaran na~in da se opi{e to {to oni ho}e, ali ja }u se

uzdr`ati. U pitanju je psiha Ko{tunice, on ne}e da hapsi Srbe, a isto-

vremeno ho}e da ih hapsi. Kada je \in|i} uhapsio Milo{evi}a, DSS je

insistirao na celini postupka, da on mora da se izvede pred istra`nog

sudiju, da istra`ni sudija mora da donese re{enje i da ministar to mo-

ra da odobri. DSS je insistirao da se donese zakon o saradnji sa Ha-

{kim tribunalom i taj zakon je donet. Ali sada oni ne}e da ga po{tuju.

Za{to ne}e? Zato {to se, izme|u ostalog, zna ko je skrivao Tolimira,

zna se ko je radikalima rekao gde je on uhap{en – to je Udba, BIA. Da

li je to obavljeno pod direktnom kontrolom Radeta Bulatovi}a, ne-

mam pojma, ali to je to. Uvek su radikali najbolje obave{teni, a za{to?

– Zato {to su oni Udba. Tolimir je isporu~en u neku bosansku selen-

dru i tamo su ga kao uhapsili. On se skrivao ovde, kao {to se i Mladi}

ovde skriva. Mladi} }e biti uhap{en onog trenutka kada Udba bude

rekla da on mora da bude uhap{en. Oni ga skrivaju i nisam siguran ni

da Ko{tunica zna gde. 

Svetlana Luki}: 

Da li ima izgleda da se to dogodi relativno brzo?

Marko Milanovi}: 

Nadam se da }e se to desiti uskoro. Postoje neke indicije. Pazi, Karla

del Ponte je ovde ~etiri dana i postala je prakti~no na{a. Sigurno je

da, ako on ne bude uhap{en ili ubijen u postupku hap{enja, mi u

Evropsku uniju ne}emo u}i jo{ dvadeset godina. Problem je i to {to se

u javnosti kod nas, i u Bosni i u Hrvatskoj, suvi{e insistira na re~i ge-

nocid. Srebrenica je bila stra{na, sedam ili osam hiljada ljudi je ubi-

jeno, ali ubijeno je jo{ sto hiljada drugih ljudi. Ona jeste najgori zlo-

~in u tom ratu, ali bilo je mnogo, mnogo, drugih zlo~ina. Mladi} je

najodgovorniji za skoro sve njih, ali posebno za Srebrenicu. Srebreni-

ca je i Zapadu postala simbol sopstvenog nedelanja, kao {to je i Koso-

vo postalo simbol toga. Oni su u{li u taj rat i sada ne mogu sebi da do-

zvole da Kosovo ostane u Srbiji, ~ak i kada bi to bilo super, a nije. Oni
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ne mogu da dozvole da im se gomila prdavaca sa Balkana odupire to-

liko dugo brane}i pri tom najgoreg mogu}eg zlikovca. Mada je ovaj

Tolimir mo`da i gori od njega.

Presuda iz Me|unarodnog suda pravde u Hagu je u na{oj javnosti pri-

kazana potpuno pogre{no. Srbija je nevina – to je potpuna nebuloza.

Jedini razlog za{to je ta presuda takva je to {to taj sud ima vrlo ogra-

ni~enu nadle`nost, samo na genocid. Oni nisu nadle`ni ni za jedan

drugi zlo~in, ni za zlo~in protiv ~ove~nosti, ni za ratne zlo~ine, niti

imaju nadle`nost da prosu|uju opravdanost upotrebe sile u agresiji

na Bosnu. Zabunu stvara i razli~ito zna~enje koje pojam genocida

ima u svakodnevnoj upotrebi i kada ga koriste me|unarodni pravni-

ci. Da parafraziram biv{eg ministra – Ti ka`e{ frogs, a ja grandmot-

hers. U pitanju je specifi~an zlo~in, za koji je Tribunal ustanovio da

se u Bosni desio samo u Srebrenici. Onda se i presuda Me|unarodnog

suda bavila samo Srebrenicom. Srbija jeste odgovorna za ~itav rat u

Bosni i sud bi to i rekao da je imao nadle`nost da to ka`e. Onda je pre-

suda predstavljena kao uspeh srpske diplomatije. To su prihvatili i u

Bosni, pa sam ~itao ~lanak u kojem se kritikuje bosanska vlada zato

{to se nije ugledala na srpsku vladu i lobirala za svoju stvar. Ne mo-

gu da ti objasnim kolika je to glupost. Sudije u mom sudu nisu moro-

ni kojima njihove vlade govore za koga da glasaju. U tom ~lanku su

~ak pominjali i sudije po imenima. Kao japanski sudija Ovada, pazi,

~ovek je otac budu}e japanske carice, ali neki mu~enik iz srpskog

SMIP-a je oti{ao u Japan i ubedio Koizumija da zove Ovadu i da mu

ka`e – Glasaj, brate, za Srbiju. To je nemogu}e, to se nije desilo. Pro-

blem je u tome {to je ceo slu~aj bio predstavljen kao spor o ratu u Bo-

sni i neprekidno se govorilo o ratnoj od{teti. To je bio slu~aj samo o

genocidu, i to o vrlo usko definisanom genocidu. Sve osim toga je is-

krivljavanje onoga {to je sud rekao. Predsednica suda je u javnoj iz-

javi medijima rekla – Mi smo imali ozbiljnih indicija da su u~injeni

zlo~ini protiv ~ove~nosti, ali mi nismo bili nadle`ni za to. Sramota je

ovo {to se radilo u Srbiji. Vojin Dimitrijevi} je predlo`io da se uvede

krivi~no delo poricanja genocida, ali sumnjam da }e se to desiti.

Svetlana Luki}: 

Taj predlog me navodi na pri~u koja je reaktivirana na nekoliko stra-

na u nedeljnoj Politici, koja nije bilo koji list, kao {to ni njegova ured-

nica nije bilo koja urednica, a to je da se ljudi koji imaju takve predlo-

ge smatraju protivnicima demokratije. Stalno se vra}amo na raspra-
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. ve tipa – ja mislim da je to bio genocid, ti misli{ da nije, hajde da raz-

govaramo o tome. Ja mislim da je Ratko Mladi} zlo~inac, ti misli{ da

je heroj, hajde da razgovaramo. Uvek iznova se sve relativizuje, a ide-

ja da se, na primer, uvede krivi~no delo poricanja genocida tretira se

kao kr{enje elementarnih ljudskih prava.

Marko Milanovi}: 

U toj simplifikaciji postoji zrno istine. Takav zakon ograni~ava slo-

bodu izra`avanja. U svetu postoje razli~ite koncepcije slobode izra`a-

vanja. Ameri~ki ustav {titi apsolutnu slobodu govora. Ti u Americi

mo`e{ da ka`e{ sve, do granice neposrednog pozivanja na ~in nasilja.

Kju kluks klan mo`e da zapali krst na nekoj poljani, nacisti i neona-

cisti odr`avaju proteste. Tamo se nepo`eljni govor suzbija tako {to

nijedan ameri~ki medij ne}e preneti poruke sa neonacisti~kog sku-

pa. Tamo vlada vrsta autocenzure u medijima. U Evropi je druga pri-

~a, jer smo mi u Evropi do`iveli Drugi svetski rat koji je bio baziran

na propagandi, kao i ovaj rat ovde. I za Ruandu va`i isto, jer je tamo

radio RTLM vr{io klasi~nu genocidnu propagandu. Mi u Evropi pre-

ma slobodi govora imamo stav da ona mora biti ograni~ena kada su u

pitanju vrste zlo~ina do kojih je dovela upravo zloupotreba slobode

govora. A u na{em parlamentu nisu u stanju da izglasaju obi~nu de-

klaraciju, nego, bo`e moj, osu|uju sve zlo~ine, i u Tunguziji i u Mon-

goliji. To je politi~ka realnost Srbije.

Svetlana Luki}: 

Koje na{e obaveze proisti~u iz presude Me|unarodnog suda pravde i

koje su sankcije ako ih ne ispunimo?

Marko Milanovi}: 

Jedina eksplicitna obaveza koja proisti~e iz te presude jeste da se

Mladi} i svi drugi optu`eni za genocid pred Tribunalom tamo izru~e.

To je jedina eksplicitna obaveza koju imamo. Sve ostalo spada u mo-

ralne obaveze, na ~ije ispunjenje nismo pravno obavezani. U Bosni je

posle te presude nastao problem, jer je ona neposredno uticala na re-

{enje ustavnog aran`mana te zemlje. Pravni~ki gledano, to je non-

sens, jer je potpuno svejedno da li je dr`ava nastala na ratnom zlo~i-

nu ili na genocidu. Razlika izme|u genocida i ratnog zlo~ina je samo

u tome {ta ti kada to radi{ misli{, ne koliko si ljudi ubio. Republika

Srpska je nelegitimna i ako je nastala na ratnom zlo~inu, a ne na ge-

nocidu, ali to je postalo retori~ko oru|e tamo{njih politi~ara. Ja bih
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Milanovi}

najvi{e voleo da Republike Srpske nema, ali pitanje je koliko je to re-

alno i koliko je pametno forsirati to u Bosni. Ova presuda je uticala

na te posledice, bez obzira na to {to se u njoj ni{ta od toga ne pomi-

nje. 

Svetlana Luki}: 

Da li u presudi postoji rok u kom mi treba da ispunimo svoje obaveze?

Marko Milanovi}: 

Odmah. Odmah mora{ da uhapsi{ Mladi}a. Svaki trenutak koji mi

provodimo sede}i ovde, a on nije uhap{en, je kr{enje presude, obave-

ze koju Srbija ima prema presudi, a to je da ~im bude u stanju, uhap-

si Mladi}a i druge optu`ene. A to da mi neko pri~a da Srbija ne zna

gde je Mladi} i da mi, jadni, dokazujemo da on nije tu, to je glupost.

Srbija sigurno zna gde je on, to zna bar neko u srpskoj vlasti i to mo-

`e da se uradi danas. Ta vlast to ne}e u~initi danas, ali je obavezna da

to u~ini. To je jedna od najve}ih i najzna~ajnijih presuda koje je taj

sud ikada doneo. [koti u svome pravosu|u imaju jednu divnu stvar.

Postoje presude – kriv, nisi kriv, nije dokazano da si kriv. E, to tre}e

je mnogo dobro, jer to zna~i da sudija misli da si ti nekoga ubio, ali

ka`e – Tu`ilac nije uspeo to da doka`e, oslobo|eni ste, ali samo da

znate da mi mislimo da ste vi to uradili. Ako bih tuma~io stvarno zna-

~enje te presude, to bi bilo ovo tre}e. Srbiji nije dokazano u~e{}e u ge-

nocidu u Srebrenici, ali to ne zna~i da ona nije odgovorna i za Srebre-

nicu i za mnogo, mnogo toga drugog.

Svetlana Luki}: 

Mi smo u{li u ud`benike studija prava.

Marko Milanovi}: 

Kada se bavi{ me|unarodnim pravom, ~injenica da si Srbin ti je veli-

ki plus. Polovina te materije je zasnovana na radu Tribunala. Mi smo

odavno u{li u ud`benike.

Svetlana Luki}: 

Na kraju Pe{~anika slu{ate {ta su na promociji osme knjige Pe{~anik

FM u Mladenovcu rekli Mi{a Vasi} i Vesna Pe{i}.
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. Mi{a Vasi}: 

Na{i prijatelji legalisti su do{li do zaklju~ka da sada treba ne{to ba-

citi u ralje Karle del Ponte. Koga imamo prvog na redu i koji nam je

najzgodniji? Bolestan je. U redu, aj’mo Tolimira. Danas sam razgova-

rao sa mojim izvorom iz Slu`be: digli su ga na Be`aniji, pa su ga od-

veli tamo, pa su kukali i bogoradili policiji Republike Srpske – Dajte,

molim vas, vi ga uhapsite, samo da ga ne hapsimo mi. I onda smo, da-

kle, tog Tolimira spakovali i rekli ovako – Izvolite, gospo|o Del Pon-

te, ovoga smo uspeli da uhvatimo, krv smo propljuvali, nemate pojma

koliko nas je ko{talo da ga klepimo. A slede}eg, to }emo za {est do

osam meseci da vidimo, znate, imamo tragove. Da li }e to biti Had`i},

da li @upljanin, ne znamo. Koliko ja vidim, oni imaju ozbiljnu name-

ru da to razvla~e u narednih nekoliko godina, dok ne crkne sablja ili

kamila, {to bi rekao Muja. To je ono {to se eufemisti~kim re~nikom

nove srpske politi~ke klase zove zavr{avanjem odnosa sa Hagom, kao

{to se umesto – Mi ho}emo vlast, ka`e – Mi ho}emo da preuzmemo od-

govornost. I kada smo kod preuzimanja odgovornosti, dolazimo do

stvari koja me stra{no iritira i ba{ mi je milo {to imamo ovaj usmeni

Pe{~anik ovde u Mladenovcu, usmene novine kako se to nekad zvalo,

da zakukam na Demokratsku stranku, koja trpi mno{tvo beskona~-

nih poni`enja. Prvo poni`enje Demokratske stranke je bila ona ne-

sre}na ustavna kampanja, kada su oni legli na rudu Ko{tunici i izvi-

kali taj ustav, koji je jedan od najgorih ikada napisanih. Onda su se

posle iznenadili kada je Toma Nikoli} postao predsednik skup{tine i

rekao – Mi mo`emo da odlo`imo izbore. Kako? Pa postoji mogu}nost

vanrednog stanja koje progla{ava skup{tina. Onda ja pitam ove iz De-

mokratske stranke – Dobro, jeste li vi ~itali taj ustav, je l’ vam jasno

{ta unutra pi{e? Pa to ~ak ni Sloba nije sebi smeo da dozvoli. U Slobi-

nom ustavu vanredno stanje se progla{ava na predlog vlade i uz su-

potpis predsednika republike. Nije Sloba bio blesav da prepusti nekoj

narodnoj skup{tini da progla{ava vanredno stanje kada joj padne na

pamet. A {ta je pojam javne opasnosti, nije razja{njeno nigde. Javna

opasnost smo Ceca, Vesna, vi ovde i ja. 

Onda sti`e naredno poni`enje – ’Ajde, Vojo, budi premijer, pa nared-

no poni`enje – ’Ajde, neka Jo~i} ostane ministar. I mnogo dublje poni-

`enje – Izabrali smo Dejana Mihajlova zvanog Guza, ~uvenog sudski

uglavljenog la`ljivca iz Pan~eva. Podse}am vas na njegovo svedo~e-

nje u specijalnom sudu, gde je skru{eno priznao da je lagao u prediz-

bornoj kampanji 2004. godine – Ko je ubio Zorana \in|i}a, ko zna?

Ako ne}ete vi, ja }u da ka`em. A kada su ga pozvali da ka`e, on je re-



Mi{a

Vasi}

kao – Izvinite, ja sam lagao. Sudski uglavljeni la`ljivac je ponovo iza-

bran za generalnog sekretara vlade glasovima ministara iz Demo-

kratske stranke. Pazite, generalni sekretar vlade nije mala stvar. Na-

redno poni`enje je Zoran Balinovac, svi znamo ko je, pogotovo mi iz

novina i onda mi danas Andreja Mladenovi} mrtav hladan ka`e na te-

leviziji – Znate, on je dobar ~ovek. Vodi ga ku}i kada je dobar. Nared-

no poni`enje, koje mogu odmah da proreknem je da }e Rade Bulato-

vi} ostati direktor BIA jo{ najmanje godinu dana. Pre desetak dana je

Ljilja Smajlovi} to pukla na naslovnu stranu Politike, ka`e – Rade Bu-

latovi} je poznata nestrana~ka li~nost. Ali dobro, neka sedi drug Ra-

de, njima je jako va`no da imaju i Radeta i Jo~i}a misle}i da }e ih to

spasti kada jednog dana bude do{lo do pitanja ko je {ta sa kime kada

pri~ao, gde su papiri i ostalo. Kada smo kod papira, ~ujem da Rade

Bulatovi} ovih dana s nekom svojom komisijom malo pro~i{}ava do-

sjee i arhive – da vidimo {ta je za ~uvanje, {ta je za bacanje, pa u re-

zanca idu papiri}i i bri{e se iz kompjutera ovo i ono. Ali dobro, vide-

}emo i na {ta }e to iza}i. 

Savet za nacionalnu bezbednost je odli~na ideja zato {to je to najbolji

na~in da se slu`be bezbednosti parali{u podjednakim u~e{}em i jed-

nih i drugih i tre}ih. Ovi u savetu }e da se motre izme|u sebe, pa ko

god bude imao bilo kakvu ideju o bilo ~emu, ostali }e da ka`u – Nemoj

to, polako, ne zna{ ti, dru`e. Tako da ni od toga ne o~ekujem ni{ta.

Vesna Pe{i}: 

Od po~etka sam videla da je taj akcioni plan ne{to jako sumnjivo. I

dalje u Srbiji niko `iv ne zna gde je Ratko Mladi}, a preko akcionog

plana }emo pokazati da on nije u Srbiji. To smo slu{ali ~itavih godi-

nu dana, da }emo dokazati da on nije u Srbiji. Jedini logi~an na~in da

se doka`e da on nije u Srbiji jeste da ka`e{ – U [paniji je. Ako ap-

straktno dokazuje{ da neko ko se krije nije tu, to je van mozga i pa-

meti. Neprekidno mislim o tome kako smo mi tako stra{no pokorni,

kako mi godinu dana slu{amo da }emo mi dokazati da on nije tu. I si-

no} Rasim Ljaji} ka`e ovako – Znate {ta, nema vi{e smisla da dokazu-

jemo da Mladi} nije u Srbiji. Pazi, posle godinu dana on ka`e – Od sa-

da }emo da se pona{amo kao da je on u Srbiji. Pa koji sam ja ~ovek,

za{to se nisam pobunila i rekla – Za{to nas prave budalama? 

Kada je u ~etvrtak uhap{en Zdravko Tolimir, evo ga opet Ljaji} da ka-

`e kako to nema nikakve veze sa dolaskom Karle del Ponte, da je to

~ista koincidencija. I da je i to {to se Oli Ren i Boris Tadi} sastaju da



318

0
8

.0
6

.0
7

. proglase nastavak pregovora tako|e koincidencija. Pa ~ove~e bo`ji,

pa {to ne ka`e{ – Je l’ se vlada sastavila? – Jeste. Je li postavljeno pet

ciljeva? – Jeste. I {ta je jedan od tih ciljeva? – Da se zavr{i saradnja sa

Ha{kim tribunalom. Kakva koincidencija, lepo ka`i – Zbog toga {to

smo napravili novu vladu, zato {to ho}emo da se zavr{i saradnja sa

Ha{kim tribunalom, uporno radimo i na{li smo gospodina Tolimira i

on je predat Hagu zato {to treba da nastavimo pregovore. U~inili smo

to i zato da bi Karla del Ponte podnela pozitivan izve{taj Savetu bez-

bednosti i sve je to u skladu sa planom vlade. Ne, oni uporno tvrde –

To nema nikakve veze. Tako je lagala moja baba Desa, da kom{inice

ni{ta ne saznaju. Kao dete sam se uvek ~udila tim glupim la`ima, kao

nisam ja dobila trojku, ne, moja Vesna je dobila peticu. Ja ka`em – Pa

{to la`e{, baba? A ona ka`e – [ta se nje ti~e? Imam utisak kao da je i

ovde u pitanju neka obi~ajna la`, kada sakriva{ da je neko bolestan,

da je dobio lo{u ocenu. 

I kona~no, kome se to oni izvinjavaju zato {to je Tolimir uhap{en?

Nama se izvinjavaju, ka`u – Izvinite, gra|ani, ali mi smo to morali da

uradimo i nismo ga mi uhapsili, nego je tamo uhap{en. Onda isti go-

spodin Ljaji} otvoreno ka`e – Valjda }e im ovo biti dovoljno. [ta je do-

voljno? Vi sara|ujete ili ne sara|ujete, skidate taj teret sa Srbije ili

}emo ve~no da `ivimo u tome. Ne, za ovaj put je dovoljno, do slede}e

spu{tene rampe, kada }emo opet da se gnjavimo godinu i po i da pita-

mo – Da li }e to biti dovoljno? Ju~e je na sednici glavnog odbora Demo-

kratske stranke Boris Tadi}, po mom mi{ljenju veoma neukusno, re-

kao – Sve {to se sada dogodilo, Tolimir i nastavak pregovora, dogodi-

lo se zahvaljuju}i Demokratskoj stranci. Pa nemoj, to je vlada, nije fer

da tako ka`e{, to je vlada. Nastala je trka, ~iji trka~ }e da stigne prvi i

da nam ka`e – To smo postigli zahvaljuju}i meni i mojoj stranci.

Ako ho}e{ da zna{ {ta se de{ava, mora{ redovno da ~ita{ Politiku. Ni-

{ta ne mo`e da zameni te novine. Ju~e je na prvoj stranici bio tekst o

dva radikalizma, a u sredini stoji zlatna sredina, to je vlada. Imate

dva ekstrema, jedan je SRS, a levi radikalizam su LDP i ^edomir Jova-

novi}. I naravno, vidite da im je ovaj veliki, radikalski ekstrem mno-

go dra`i. Recimo, ako ja ka`em da ratne zlo~ince treba ka`njavati, a

neko drugi ka`e da je njemu Mladi} heroj, to je sloboda mi{ljenja. On-

da sledi intervju sa vo|om Srpskog narodnog pokreta 1389, to su oni

koji su lepili plakate Bulevar Ratka Mladi}a. Taj intervju ima naslov:

I SRS ima svoj Otpor. E, ta organizacija je Otpor SRS-a. Pojavio se i

novi analiti~ar, moj kolega sociolog Milan Nikoli}. On je uznapredo-
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Pe{i}

vao do velikog analiti~ara i napisao ~lanak o tim ekstremistima, u ko-

jem ka`e ovako – Kao {to su komunisti nekada gledali u Moskvu i mi-

slili da sunce izlazi i zalazi u Moskvi, tako i LDP gleda u Sjedinjene

Dr`ave i misli da tamo izlazi i zalazi sunce. Povodom toga sam napi-

sala jedan blog, u kojem analiziram ko posle 5. oktobra nije izvr{io

svoj zadatak formiranja demokratskog gra|anskog dru{tva, u kojem

postoji levi i desni centar. 

Zoran \in|i} je uredno stao na levi centar, DS se ~ak pridru`io Soci-

jalisti~koj internacionali. A {ta je uradio Ko{tunica? Ko{tunica nije

uspeo da formuli{e svoju politi~ku formaciju i nije postavio granicu

prema radikalima. On je imao veliku {ansu da to uradi, jer je u prvi

mah imao osamdeset dva odsto navija~a iz Socijalisti~ke i Radikalne

partije. Na njemu je bilo da redefini{e to bira~ko telo i napravi jasan

otklon od ekstremnog nacionalizma, odnosno od Srpske radikalne

stranke. On to nije uradio, naprotiv, umesto da prizna Zorana \in|i-

}a kao normalnog rivala sa levog krila politi~koga spektra, on je po-

zvao u pomo} nacionalisti~ke ekstreme da uni{te \in|i}evu poziciju

i svi znamo kako se to zavr{ilo. Radikali nisu marginalizovani i mi

imamo ovaj nadesno nakrenuti brod, jer je Srbija ostala bez levice.

Taj polo`aj bi trebalo da zauzme Demokratska stranka, ali ona to ne

~ini. U Srbiji je pre`iveo {iroki nacionalisti~ki konsenzus napravljen

po~etkom devedesetih, koji je sada obnovljen u vezi sa Kosovom.

Mi{a Vasi}: 

Ve} nekoliko meseci mi ne izlazi iz glave pomisao da je sve ovo {to se

doga|a osveta za 5. oktobar. I ako Ko{tunica misli da }e mu radikali

oprostiti 5. oktobar, on se ljuto vara. Kod mene u kraju postoji grafit

ispisan plavetnom radikalskom bojom – Ko{tuni~ina majka je Jevrej-

ka. Poku{avao sam da nekim svojim prijateljima u DSS-u objasnim tu

stvar, ali nemam utisak da su spremni da je razumeju. Idete sa me|e-

dom u kavez. Ne, oni misle da, ako je Slobi uspevalo da deset godina

vozi na nacionalizmu i {ovinizmu, a radikalima uspeva do danas –

mora biti da je to ne{to dobro. I kada se pravi simetrija izme|u ovog

i onog radikalizma, setite se 1941, 1942. i 1943. godine. [ta imamo na

politi~koj sceni Srbije? – Imamo dva radikalna ekstrema, jedan je Mi-

ta Ljoti} i njegov Zbor, drugi su partizani, a ko je u sredini? – Milan

Nedi}, na pomen ~ijeg imena se ustaje i salutira, {to re~e ministar Pa-

rivodi}. I eto, siromah Nedi} nastradao je izme|u dva ekstremizma.

Oni danas jo{ misle u tim terminima. Ljudi, nisu isto Pera Lukovi} i
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. Marko Jankovi} sa Radio Fokusa. Govorim o ideji jednog od ~lanova

Ceki}evog Svetog arhijerejskog radio konfuznog saveta koji je mrtav

hladan, kada su mu skrenuli pa`nju na Radio Fokus, rekao – A posto-

ji i Pe{~anik. E, pa vi sad vidite.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Pe{~anik, bili su ovo Milo{ Vasi} i Vesna Pe{i}. Hvala vam

{to ste slu{ali ovu emisiju, pozdravljaju vas obe Svetlane.
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KOMBAT PRINCIP

Ljudske stvari }e na kraju nadvladati marketin{ke... 

To Kosovo je politi~ki mrtva~ki kov~eg za Srbiju... 

Kao {to Rasim Ljaji} treba da doka`e da Mladi} nije u Sr-

biji, ja treba da doka`em da ne znam da vozim, a to je

te{ko... 

Pavle Rak, pisac, 

Milutin Petrovi}, filmski reditelj, 

Nikola Samard`i}, istori~ar, 

Teofil Pan~i}, novinar 

Petar Lukovi}, novinar, 



Svetlana Luki}: 

Ove nedelje su posle vi{e od godinu dana odmrznuti pregovori Srbije i

Evropske unije. Ovaj doga|aj bi, po zna~aju, za na{u zemlju trebalo

da bude centralna tema politi~ara i medija, me|utim propra}en je pri-

li~no hladno. Izgleda da je svima jasno da to ne zna~i ni{ta posebno.

Ve}ina politi~ara, a i takozvanog naroda, ne voli Evropu i njene teko-

vine. Jedna od njih je posebno mrska srpskim politi~arima – Magna

Carta Libertatum. Na dana{nji dan 1215. godine, pre skoro osamsto

godina engleski kralj D`on je pod pritiskom plemstva prihvatio Veli-

ku povelju slobode, koja je pre svega zna~ila ograni~enje apsolutisti~-

ke vlasti. Osam vekova posle toga, Srbija jo{ ~eka svoju Veliku pove-

lju slobode. Te{ko da }e je do~ekati ovih godina, dok nas Mali D`ono-

vi hrane histerijom nacionalne usamljenosti i ugro`enosti.

Ve} decenijama celo na{e dru{tvo je u stanju su`ene svesti. I nema ko

i nema {ta da urazumi ovo na{e bedno, pokondireno, megalomansko i

uspaljeno JA. Stalno ~ujem kako smo mi kao i ostali narodi, ni bolji, ni

gori, ni gluplji, ni pametniji, samo nam je tajming lo{. Francuzi, Itali-

jani, Nemci i ostali evropski narodi tako|e su, ka`u, bili veliki nacio-

nalisti, paranoi~ni i zatvoreni kao i mi, ali su to i`iveli u osamnaestom

i devetnaestom veku. Argument se svodi na to da je sa nama sve u re-

du, samo smo malo demode. Eto, na primer, nismo te sre}e da budemo

u trendu kao onomad [open, koji je bio tuberkulozan i bled u vreme ka-

da je bilo otmeno biti bled i iscrpljen i kada zdravlje nije bilo {ik.

Nekoliko generacija ljudi u Srbiji je raslo u jednoj ili drugoj vrsti dik-

tature. I kod Tita i kod Milo{evi}a je bilo najbezbednije praviti se glup

i tupav. Bilo je najsigurnije tvrditi da ni{ta nisi ~uo i da se ni~ega ne

se}a{. A onda je sav taj svet stvarno postao tupav, nesposoban da re-

aguje i izgubio je nagon za samoodr`anje. Opstali su samo fantasti~-

no glupi egocentrizam i uvre|enost, koji su zarobili ovo malo energije

i pameti {to nam je ostalo. Da nam je ostalo samo malo vi{e pameti, i

to pravilnije raspore|ene, morali bismo da odreagujemo na jadno, ali

i osiono obe}anje predsednika vlade Vladimiru Putinu da }e ruske fir-

me u Srbiji imati prednost pri privatizaciji dr`avnih preduze}a. I Ta-

di} i Ko{tunica neprekidno vri{te kako ne dolazi u obzir da Kosovo

prodamo za ulazak u Evropsku uniju, da bi takva trgovina bila sra-

motna i da mi na nju nikada ne}emo pristati. Ali u isto vreme, za ru-

sko NJET, da}emo im i NIS i JAT i EPS, sa sve `ivom vagom. Tu ra~u-

nicu im je odavno izvela Biljana Plav{i}: zbog uzvi{enog cilja mo`emo

da `rtvujemo tri miliona Srba, dakle tre}inu supstance. Preosta}e nas
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. dovoljno da neprijatelj crkne od muke. Nije ~udo {to je Ko{tunica Pu-

tinu obe}ao Srbiju, ali je neobi~no da je na to \eli} kod Olija Rena pro-

mucao da to samo zna~i da }e ruske firme imati ravnopravan tretman

u privatizaciji. Dok predsednik Tadi} usvaja ma~i}e, Bo`idar \eli}

mora da guta Ko{tuni~ine spla~ine. \eli}u to kao da nije gadno. ^ovek

koji je bio simbol reformi u \in|i}evoj vladi, postaje simbol dr`avnog

kapitalizma. Obrazovan i inteligentan ~ovek, ali bez li~nog integrite-

ta, pred na{im o~ima je prevalio put od Majkrosofta do kolhoza i sov-

hoza.

Neobi~no je videti i reporta`u sa proslave desetogodi{njice lista Da-

nas: pe~eni vo, nasme{eni gost Rade Bulatovi}, ~estitka Vojislava Ko-

{tunice na prvoj strani. Ne znam gde to da smestim.

Ovo je Pe{~anik, na po~etku slu{ate Pavla Raka. Pavle je na{ stalni

sagovornik, koji jedan deo godine provodi na Svetoj gori, a drugi u Ru-

siji. Preporu~ujem vam njegovu knjigu o Rusiji, Nacionalisti~ka inter-

nacionala. Slu{ate Pavla Raka koji govori o novom valu srpsko-ruske

ljubavi.

Pavle Rak: 

To {to se ovde radi sa Rusijom je razumljivo, jer su nam oni zaista je-

dina nada. Ako Rusi ne}e, onda ne}e niko. Jedno vreme smo gajili na-

du u Slovake, ali su nas i Slovaci ostavili. Ostali su nam samo Rusi.

Video sam se ovih dana sa jednom Ruskinjom u Beogradu i ona me je

pitala ima li nade da joj se neko na|e u nekim njenim problemima.

Rekao sam joj – [ta god zatra`i{ ovih dana, dobi}e{, to ne mo`e da

omane, sve }e da urade za tebe. I stvarno je tako i bilo. Video sam pred

ruskom crkvom vozilo sa beogradskom registracijom, sa velikim nat-

pisom na prednjoj haubi – vozilo moskovske patrijar{ije. To zna~i da

mo`e da se parkira gde god ho}e. Pitanje je za{to Rusi postavljaju

zahtev da se pregovori o Kosovu produ`e u nedogled. Njihova maksi-

ma je da }e oni pristati jedino na re{enje koje }e zadovoljiti obe stra-

ne. Voleo bih da vidim onoga koji }e da smisli takvo re{enje. Oni su

svesni da takvog re{enja nema, mada zvu~i lepo. 

Kada se rasturio Sovjetski Savez i kada je ruska privreda u tranzicij-

skom kovitlacu bila svedena gotovo na nulu, ruski politi~ari i mafija-

{i radili su apsolutno sve {to je Zapad hteo. Iz Rusije su u tom perio-

du izvu~ene neverovatne koli~ine novca i ugled Rusije u svetu bio je

na najni`oj mogu}oj ta~ki. Ljudi u Rusiji su osiroma{ili, pokupili su
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im svu u{te|evinu, penzije su bile svedene na nekoliko desetina dola-

ra mese~no. U poslednje vreme su malo pove}ane penzije i mnogo je

porastao ruski ponos, koji mo`e da se uporedi sa na{im ponosom u

vezi sa Kosovom ili slanjem ljudi u Hag. Ruski ponos je zaista bio po-

vre|en, ali njega Putin ne}e vratiti tako {to }e sada{nje velike priho-

de od gasa ulo`iti u pravljenje raketa. Na ameri~ki, mo`da i glup, po-

tez da se u Evropi instaliraju odbrambene rakete presreta~i, Rusi ka-

`u – Na{ odgovor su rakete usmerene na evropske gradove. Molim le-

po. Oni misle da }e na taj na~in nekoga naterati da ih slu{a i da ih se

ponovo pla{i. 

Rusi `ele da se uva`i njihov stav o Srbiji. Oni a priori podr`avaju op-

ciju koja je Zapadu trn u peti. U Rusiji jo{ nisam ~uo ni{ta suvislo u

vezi sa Kosovom, kao uostalom ni ovde. Kada bi se desilo da kroz ne-

delju ili dve Srbi dobiju Kosovo, ovde u vladi bi se uhvatili za glave.

Postoji svest o tome da je to {to tra`imo nemogu}e i da nas onda to

ni{ta ne ko{ta. Ni Ruse tako|e ni{ta ne ko{ta da kontriraju i ta situ-

acija mo`e da se ote`e godinama. Oni na taj na~in dobijaju poene u

o~ima svog javnog mnjenja, jer se sti~e utisak da se Zapad ponovo

pla{i Rusije. Srpska vlada je u stvari dobila realnog saveznika, koji

joj je vrlo sli~an. I jedni i drugi insistiraju na pitanju ponosa i ne in-

teresuje ih sadr`aj stvari. I tako oni jedni drugima ~ine usluge, jedni

time {to postoje kao problem, a drugi time {to blokiraju re{enje tog

problema. 

U Evropi nikome nije do radikalnih poteza koji bi zao{trili stvari. Po-

novo }e krenuti pregovori o pristupanju Srbije Evropskoj uniji, a da

nijedan problem nije re{en, ~ak ni izru~enje Mladi}a. Karla del Ponte

je rekla da posle hap{enja Tolimira veruje u sva obe}anja srpske vla-

de. Njega su uhapsili, ~ini mi se zato {to je bolestan, pa su im ga uva-

lili, neka ga oni le~e i neka umre kod njih, a ne ovde. Ne znam u ka-

kvom je zdravstvenom stanju Mladi}. Ako je njegovo zdravstveno sta-

nje kriti~no, Ha{ki sud ga mo`e dobiti u dogledno vreme, ali ako je ~o-

vek `iv i zdrav, ako i dalje jede prasi}e i pije rakiju, onda ga ne}e sko-

ro dobiti.

Ka`e se – [ta fali Rusiji, u smislu da joj nije potreban Zapad. Isto ta-

ko mo`emo da ka`emo – A {ta pa fali Srbiji? I rusko i srpsko stanov-

ni{tvo je ve}inom ispod granice siroma{tva, i kod jednih i kod drugih

penzije su niske, mo`da su u Srbiji ~ak i vi{e. Ako nam se svi|a Rusi-

ja, onda nam se svi|a i ovo ovde i nema razloga da i{ta menjamo. Ta-
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. ko da je sve u redu u najboljem od svih mogu}ih svetova. U Rusiji po-

stoji veoma jak vojno-industrijski kompleks i njihova je vekovna tra-

dicija da ve}ina sredstava ide na tu stranu, pa }e i sada tako biti. Ru-

ski ponos je izgleda svodiv na njihovo divljenje bogata{ima koji ku-

puju fudbalske klubove po inostranstvu. Sa srpskim ponosom je ista

stvar, glavno je da nam se niko ne me{a u to {ta radimo. Mi ho}emo

da ~inimo zlo~ine i da nam zlo~inci sede u bezbednosnim struktura-

ma i da niko ni{ta ne sme da nam ka`e. Ako je to na{ ponos, onda ne-

ka nam cveta i raste dok nas ima. 

^udim se ljudima koji bi mogli da znaju kako se u Rusiji `ivi, ali niti

znaju, niti ho}e da znaju. Sreo sam ~oveka koji je bio tamo prvi put i

Moskva mu je divna, arhitektura predivna, urbanisti~ka re{enja sjaj-

na, ljudi lepi, rasni. Ka`e – Ima, dodu{e, mnogo `utih, ali vidi se da su

`uti, nisu to Rusi. Na sli~an na~in i Rusi reaguju kada do|u u Srbiju

– Ljudi su ovde najotvoreniji, najgostoljubiviji, najve}i pravoslavci na

svetu. Niko da ka`e – Dobro, ljudi su svuda isti. A ne, kod nas sve mo-

ra da bude naj. Ja ne ka`em da je tamo sve lo{e, niti da je ovde sve lo-

{e, ali mi je neverovatno da toliko la`emo sami sebe. 

Bilo je perioda kada su Srbi i te kako pljuvali po Rusima zato {to ne-

}e da pomognu njima nego Bugarima. A Rusi u ratu protiv Turaka ni-

su hteli da poma`u Srbima, kada su im Bugari na granici i kada pre-

ko njih sti`u do Konstantinopolja, koji im je bio ve~iti cilj. Ne}e valj-

da da idu u Konstantinopolj preko Boke Kotorske? Tolstoj je pisao o

tome u vreme kada se u Rusiji vodila kampanja za pomo} Srbiji. Na

kraju svog romana Ana Karenjina, Tolstoj prati Vronskog i jo{ neko-

liko ruskih dobrovoljaca u vozu za srpski front. Ispada da je Vronski

krenuo u Srbiju zato {to je li~no u bezizlaznoj situaciji i to je za nje-

ga na~in da izvr{i samoubistvo. Jedan njegov saputnik je notorni pi-

janica koji je prokockao imanje, a i ostali imaju sli~ne razloge. Na to

je onda reagovao Dostojevski i izgrdio Tolstoja kao izdajnika i naveo

dva-tri primera usijanih glava koje su ostavile sve {to imaju da bi po-

mogle Srbiji. Ni do danas se stvari nisu promenile. Ako pogledate ta-

kozvanu patriotsku rusku {tampu za vreme ratova u Hrvatskoj, Bo-

sni i na Kosovu, vide}ete da se ponavlja ista propaganda o ruskim do-

brovoljcima na srpskim rati{tima. Izme|u redova se tako|e vidi da

su u pitanju ljudi pokrenuti li~nim entuzijazmom, a ne uvidom u to

{ta se ovde zaista de{ava. Iz tog vremena postoje i vesti o dobrovo-

lja~kim odredima koji se ~as bore protiv muslimana, a ~as jedni pro-
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tiv drugih, ko zna zbog ~ega. To je ve~ita mo~vara iz koje je ~oveku te-

{ko da se uzdigne.

Pao mi je na pamet stari vic o ~oveku koji `ivi u |ubretu. Sedi ~ovek

u |ubretu do gu{e i prolazi ~ovek i ka`e mu – Daj da te izvu~em. –Ne

– ka`e – ostavi me. Prolazi drugi, tre}i i svi ho}e da mu pomognu, dok

na kraju on ne poludi i ne ka`e – Ma ostavite me, bre, ljudi, ja ovde `i-

vim.

Danas sam video naslov u novinama – Karla del Ponte daje zeleno

svetlo. Izgleda da im je stvarno dato zeleno svetlo da rade {ta god ho-

}e i oni se tako i pona{aju. Novo je jedino to {to je Tomislav Nikoli}

mangupski izigran, ali nisam siguran da se i on nije ovajdio usput,

tako da mo`da ni to nije ispalo stra{no za njega li~no. Ovde postoji

dubok problem sa elementarnim ljudskim ose}anjima i elementar-

nim eti~kim kategorijama. Neke stvari su postavljene potpuno na-

glavce i budu}i da tako naglavce stoje ve} odavno, ljudi su po~eli da

misle da tako treba da bude. Ne razumem za{to bismo nastavljali da

se la`emo, kada sada sve mo`emo otvoreno da ka`emo. Eto vam tre-

nutka ponosa – Pre smo se lagali, a sada govorimo otvoreno. Ne znam

koliko ima takvih kao {to ste vi. Ako ste tolika manjina, za{to biste

smetali ovim drugima da budu sre}ni? Neka budu sre}ni, hajde, {ta

da radimo? Ili mislite da jo{ ima izgleda da se stvari preokrenu? Je l’

mislite?

Svetlana Luki}: 

Ne.

Pavle Rak: 

E, onda ne znam {ta mi sada radimo. Ovim cinizmom ja se u stvari

branim od toga da ne zapla~em. Neko kome je makar malo stalo do

ove zemlje trebalo bi da bude zaista zabrinut. A kada se zabrinutost

ve} toliko dugo suo~ava sa bezizlazom, to postaje vrsta o~ajanja. Iz

toga se mo`e izvu}i dubokom verom, koja bi mogla da se temelji na

cinizmu, kada nam sve izgleda sme{no, a u stvari nije. Ako ~ovek ne-

{to radi i ako ima u`i krug prijatelja koji tako|e ne{to rade, onda mo-

`e, ne da utemelji veru u promenu dru{tva, ali mo`e da ogradi prostor

i sa tim ljudima napravi malu oazu i tako pre`ivljava. U takvim dru-

{tvancima ponekad mogu da se obavljaju i velike stvari. To je mogu-

}e i u najgorim sredinama i na taj na~in ~ovek mo`e da pre`ivi, i to

~ak da pre`ivi dobro, da mu je `ivot dosta kvalitetan. Naravno, pita-
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. nje je koliko pojedinac sa razvijenim eti~kim ose}anjem mo`e da se

ose}a dobro, ako se oko njega de{avaju strahote.

Nedavno su me napali kako sam mogao da svojim pisanjem kao pra-

voslavac nanesem toliku {tetu Srbima u vezi sa kosovskim pitanjem

i ratovima devedesetih. Mi, Srbi – ka`u mi ti ljudi – jesmo gre{ni, ali

na{ greh se sastoji u tome {to smo napustili na{u veru i {to smo se

udaljili od Boga, i to je na{ jedini greh. E, kada bismo taj greh uspeli

da popravimo i da na{i odnosi sa Bogom ponovo budu takvi kakvi bi

trebalo da budu, Bog bi bio na na{oj strani, a sve ostalo nije greh. U

tome postoji deo istine, jer otpadni{tvo od vere i udaljavanje od Boga

su se zaista desili. Ali posledice toga ~ine ~itav lanac u`asnih greho-

va, koji su samo delimi~no povezani sa ovim prvim. To su svi ovi ra-

tovi i svi zlo~ini i sve plja~ke. Kako ~ovek mo`e da smatra da se vra-

tio svojoj veri i da istovremeno smatra da zlo~in u~injen nekom dru-

gom i nije neki veliki zlo~in, odnosno, bar nije takav da bi ga trebalo

ra{~istiti i javno izvesti pred sud? Kako takav ~ovek zami{lja, ako za-

mi{lja, da }e jednog dana stati pred Boga? Kako zami{lja taj susret?

Nekome se rodi divno, lepo dete i ma {ta da se de{ava okolo, taj je ~o-

vek sre}an. Moja majka je tri i po godine bila u jednom od stra{nijih

nacisti~kih logora, u Ravensbriku, severno od Berlina, gde su dovo|e-

ne i trudne `ene, koje su ra|ale decu. Nekada su te mlade majke umi-

rale, pa su tu decu usvajali drugi logora{i. I ima te dece koja su i da-

nas `iva. Postoji ruski izraz koji mo`e da se primeni na tu vrstu situ-

acije, a takva je i ova na{a – pse}a radost. Eto, pas se raduje, njemu je

svejedno {ta se de{ava okolo.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Pavle Rak, a u nastavku emisije slu{ate filmskog reditelja

Milutina Petrovi}a.

Milutin Petrovi}: 

Mnogo sam gledao televiziju ovih dana, jer sam polomio nogu. Le`ao

sam u klasi~noj situaciji srpske bolnice, sa osam kreveta u sobi. Sti-

gla je donacija i dobili smo televizor. Tih dana je bila ona ~uvena

skup{tina koju ste svi gledali, ali ljudi s te{kim bolovima i posle ane-

stezije su menjali taj kanal i prelazili na bilo {ta drugo, jer to ne mo-

`e{ da gleda{ kada ima{ ozbiljnu muku. E, onda sam iz te velike mu-

ke do{ao ku}i i sa malo manjom mukom nastavio da gledam televizi-

ju. To sa Kosovom traje ve} godinu dana – Ko{tunica izjavio ovo, Ko-
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{tunica izjavio ono. Tako nije bilo ni u Slobino vreme. Postoji onaj

plavi kadar, u ~ijoj sredini je njegova slika i onda sa strane pi{e {ta je

on rekao. To je ba{ kljucanje u mozak. Za godinu dana u Srbiju dola-

zi ta Pesma Evrovizije, pa se raspravlja da li je zgodno ba{ pred Pe-

smu Evrovizije uhapsiti Ratka Mladi}a. Imam viziju moje dece koja,

bo`e zdravlja, zavr{avaju fakultete, a i dalje traje drama da li }e Rusi

staviti veto. Izgleda mi kako to mo`e da traje beskrajno dugo. Na pri-

mer, taj Rolan Garos, sve vreme iza re~i – srpski teniser, stoji tekst u

zagradi – Rusi }e ulo`iti veto i odbrani}emo Kosovo, zatvorena zagra-

da. I za{to se stalno govori – srpski teniser? Oni su to ~uli na Euro-

sportu, satelitskom kanalu koji gleda cela Evropa, na kojem komen-

tator kada prenosi me~ Federer – \okovi} govori – [vajcarac, Srbin,

zato {to shvata da ga gledaju i u Litvaniji i u Portugalu. Tamo ne zna-

ju odakle je \okovi}, pa ih komentator informi{e i ka`e – igraju Srbin

i [vajcarac. A onda nam ovi na{i komentatori neprekidno govore da

je on Srbin, {to ovde svi znaju. Za{to ne ka`u – na{? Elementi Ko{tu-

ni~inih izjava su prisutni u svakoj sekundi gledanja televizije. 

Lako}a sa kojom je vladala Ko{tuni~ina prva vlada i sa kojom po~inje

da vlada ova druga proisti~e iz njihove kompatibilnosti sa slu`bama.

U pitanju je saglasje sa Radetom Bulatovi}em i nekim ljudima ~ija

imena ne znamo, koji od prvih kongresa komunisti~ke partije do da-

nas ~ine sve {to je potrebno da bi opstali na vlasti. Sedeli smo u LDP-

u i ja sam rekao – To je agonija, a svaka agonija ima kraj. A ^edomir

je rekao – Ne, Srbija je dokaz da agonija mo`e da traje beskrajno. Sr-

bija je zemlja negativnih presedana. Mada se uvek dese i neke dobre

stvari. Ipak je njima sve te`e. Igranje tih {ahovskih partija i otvara-

nje fioka i fascikli postaje sve komplikovanije. Mislim da }e sa dola-

skom mla|ih ljudi u njihove redove te slu`be shvatiti da im je lak{e

da prestanu da se bore za svoju mra~nu stranu. Udba{ko-mafija{ka

igra gubi smisao kada je previ{e komplikovana i mo`da }e oni zaklju-

~iti da im je lak{e da se upuste u haos demokratije i prepuste `ivotu

onakvom kakav on jeste. Mo`da }e shvatiti da vi{e nemaju razloga da

se toliko brane. Nadam se da }e ih, kako to oni sami ka`u, srediti

mangupi iz njihovih redova. 

Bio mi je zanimljiv, ne slu~aj hap{enja Tolimira, nego slu~aj slu`be-

nika vlade Balinovca. Da mi je neko rekao, ne bih verovao da }u gle-

dati Ivicu Da~i}a u skup{tini i najiskrenije misliti da je taj ~ovek du-

hovit. Obratio se ovima u DS-u i DSS-u – On je bio na{ ~ovek, okej, pri-

znajemo, ali ho}e li sada neko od vas iza}i da ga brani, ~ujete li vi {ta
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. pri~a ^edomir Jovanovi}? Onda se po imenu obratio SPS-ovcima koji

su sada me|u njima i pozvao ih da brane Balinovca. Bila mi je zani-

mljiva reakcija novog mladog predsednika skup{tine, Duli}a, koji je

u nekoliko televizijskih emisija demonstrirao taj novi DS-ovski, {tre-

berski optimizam, taj marketin{ki stav, kao – Kada govorim pozitiv-

no i kada na taj na~in nagla{avam re~enice, sve }e biti lepo i ako svi

ulo`imo takvu energiju, na{i projekti }e biti super i sve }e biti super.

Kao – Ne, vi iz LDP-a to ne razumete, LDP je ekstremisti~ka stranka,

vas vodi mr`nja prema politi~kim protivnicima, vi to ne mo`ete da

shvatite. A oni, kao {to je poznato, znaju kako se to radi. E, a onda ih

vidi{ u skup{tini sa Balinovcem i jasno ti je da oni ne znaju ni{ta, u

potpunom su haosu i nemaju pojma {ta da rade. 

Ne zna ni \eli}, koji je potpisao imenovanje tog Balinovca, a da poj-

ma nije imao ko je on. Kada su mu rekli da je julovac, \eli} ih je vero-

vatno pitao – Pa {to mi niste rekli? A nema ko da mu ka`e, jer je nje-

gov savetnik ona lepa devojka koja je ru{ila vladu u kojoj je i on bio.

Ta Ksenija je u me|uvremenu pobegla iz G17, ali nikada ne}u zabora-

viti kako je sistematski kidisala i ru{ila demokratsku vladu Zorana

@ivkovi}a – pa Janju{evi}, pa Kolesar, pa Bodrum. Bila je gora od To-

me Nikoli}a. I onda – zzzk, pobegla je iz toga pravo u neki evropski tr-

te-mrte i sada je \eli}eva saradnica. Na{i su napravili odli~nu frku,

ba{ na mi{i}e, kao udri sada, pa da vidimo {ta }e biti. I kada je nasta-

la zabuna, lepo se videlo koliko su ovi zbunjeni i nespremni, koliko

nemaju nikakvu subordinaciju. Duli} je shvatio da odmah mora da pi-

ta Tadi}a {ta da radi, a kada pita{ Tadi}a, on opet mora da pita nekog

drugog i ta zabuna je potrajala par dana. Prijalo mi je da vidim kako

se ru{i la`na, marketin{ka slika o tome kako oni o svemu znaju sve.

Nama u Pe{~aniku, ljudima koji pri~aju na ovaj na~in i LDP-u, ina~e

stalno zameraju, da mi tra`imo dlaku u jajetu, pa nam niko ne valja,

{to uop{te nije ta~no. Ja sam na primer veoma dobronameran ~ovek.

Kada su rekli da je imenovan novi, mladi ministar spoljnih poslova,

prihvatio sam to na keca. Me|utim, vidi{ ga jednom, vidi{ ga drugi

put, vidi{ ga tre}i put i stomak i o~i ti ka`u – Oo-ooo. Kao Pera Luko-

vi}, ni ja ne volim G17 plus, li~no su mi na ziceru i uop{te se ne borim

da tu budem objektivan. Ali imam neko ose}anje da }e u ovoj vladi

Dinki} biti ono {to je Vuk Dra{kovi} bio u prethodnoj – glas razuma i

normalnosti. Tako da u srcu o~ekujem veliki rivajval Mla|ana kao

super tipa. 
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Svima njima }e biti dobro, kao i uvek }e se utaliti i sa velikom lako-

}om vladati. Osvojeni su svi mediji, ne postoji vi{e nikakva borba pro-

tiv njih. Protiv ~itave te stvari je samo neka osnova na kojoj po~iva

ovaj svet, a koja se ipak u na{em iskustvu pokazala kao ona koja na

kraju prelomi i pobedi. Ipak se ovaj svet zasniva na zakonima termo-

dinamike i ne mo`e se `iveti od prodaje sekundi reklama, nego se mo-

ra `iveti od kopanja uglja i proizvodnje struje. Mora{ da napravi{ `i-

to da bi napravio hleb, a na kraju ~itavog lanca ishrane i toka energi-

je je mogu}nost da prodaje{ sekunde i uzima{ rabat da bi pu{tao re-

klamu za pecivo. Ali su{tina je ipak u proizvodnji hleba i u suncu ko-

je obasjava ovu planetu, tako da }e ljudske stvari ipak nadvladati

marketin{ke.

Svetlana Luki}: 

To se svodi na nadu da mo`emo da se pouzdamo u `ivot kao takav.

Svetlana Vukovi}: 

Svetlana tvrdi da mi u`ivamo u zalasku sunca samo za{to {to znamo

da }emo umreti, da taj prizor po sebi uop{te nije lep. Nemoj da si ta-

kva. 

Svetlana Luki}: 

Ne, ne, ja govorim o tome da postoji `ivot koji `eli da `ivi, ali nema ni-

koga da mu malo pripomogne i to je ono {to me brine.

Milutin Petrovi}: 

To {to ti govori{ u stvari dokazuje da su ~udni putevi bo`ji, {to je stal-

no na vrh jezika i vama i va{im sagovornicima, koji se napre`u da

uvek naglase – Ina~e, ja sam ateista. U stvari vam je na vrh jezika da

ka`ete da je Bog na na{oj strani. Zvu~i apokrifno to izgovoriti u okru-

`enju Pe{~anika, ali se zaista radi o tome. Ne znam kako bih to rekao,

a da ne ispadne religiozno. To je Rat zvezda i d`edaji na kraju sigur-

no moraju da pobede, bez obzira na to {to sve radi protiv njih i {to je

urota velika.

Pitanje je da li opu{teni, uspe{ni i dobri mogu da savladaju komplek-

sa{e, da li je ja~a energija kompleksa ili talenta. Gledao sam na Euro-

sportu prilog o starom brazilskom fudbaleru, koji je bio ~lan repre-

zentacije, ~uvene po tome {to je bila najbolja reprezentacija Brazila

koja nikada nije osvojila svetsko prvenstvo. I on ka`e – Sto puta mi je
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. dra`e {to sam bio u timu koji je ~uven po lepoj igri, a nije osvojio svet-

sko prvenstvo, nego da sam osvojio svetsko prvenstvo u timu koji je

bio poznat po tome {to nije igrao lepo. Tako da ja nisam ni u kakvoj

dilemi da li }u biti na strani zlovoljnog kompleksa{a ili opu{tenih lju-

di. Kada ne{to radi{ iz ljubavi, iz talenta, iz lepote, iz toga nastaje jed-

na vrsta stvari, a sasvim druga kada je radi{ iz zlo}udnosti, neke uvr-

nutosti, ludila, jer su te tukli u osnovnoj {koli. 

Prava znanja i re{enja su vrlo ~esto utkana u zanat, na kojem je za-

snovana svaka profesija. Profesionalizam je sasvim dovoljna osnova

da vidi{ {ta je levo, a {ta desno. Nedavno je u vezi sa Kosovom Ljubo-

drag Stojadinovi} vrlo jednostavno rekao – Jedini na~in da male ze-

mlje pobede u ratu jeste da ne u~estvuju u njemu ni po koju cenu. To

je par~e zanata, a to je u skladu i sa u~enjem Sun Cua. To je vrhunska

zen misao Sun Cua, ali i deo zanata bavljenja vojskom. Jednostavna

re~enica Ljubodraga Stojadinovi}a je sasvim dovoljna osnova da u tri

minuta re{i{ sve svoje probleme sa Kosovom. ^injenica da se toliko

ljudi razli~itih politi~kih anga`mana podjednako iracionalno pona{a

u vezi sa Kosovom govori da u tome postoji jo{ ne{to, {to nema veze

sa Kosovom. Moje opravdanje za Ko{tunicu je da je on u stvari nor-

malan ~ovek, koji samo poku{ava da ga ne ubije KGB. To bi bilo sa-

svim dobro opravdanje i kada bi mi namignuo, ja bih mu to prihvatio.

U nekoj staroj kolumni, u vreme kada je Ko{tunica ve} bio predsed-

nik Jugoslavije, opisao sam scenu u kojoj mali, prose~an ~ovek ide

mra~nom ulicom i isko~e dva grmalja i svaki ima pi{tolj u ruci. Pri-

slone ovom ~oveku pi{tolje na obe slepoo~nice i jedan mu ka`e – Ja

sam CIA, a ovaj drugi ka`e – Ja sam KGB. Sada smo te uhvatili i ima

da radi{ za jednog od nas. Ako odbije{, mi }emo te ubiti. I sada ti mo-

ra{ da odlu~i{, pa ka`e{ – Aha, ovaj ima `vake i farmerke, a ovaj ima

Migove koji imaju lampe, a ne tranzistore, pa mogu da lete i kada eks-

plodira nuklearna bomba. A Ko{tunica sve vreme misli – Mo`da

uspem da ih zavadim. Ako ovome ka`em da }u raditi za njega, a ono-

me {apnem ne{to ru`no o njemu, mo`da }e se njih dvojica pobiti. On

neprekidno poku{ava da mulja, umesto da se opredeli.

Svetlana Luki}: 

Ima vest u na{im novinama da Rusija ima rakete koje mogu da lete u

{esnaest pravaca. [ta ti meni ho}e{ da ka`e{, kakva je to informaci-

ja, je l’ ti to priziva{ hladni rat?



Milutin 

Petrovi}

Milutin Petrovi}: 

Svaki put kada na{i mediji ka`u da je bomba{ samoubica u Bagdadu

razneo sebe i ubio dvanaest ameri~kih vojnika, to nikada ne zvu~i

kao obi~na vest. Opet u zagradi nevidljivim mastilom pi{e – Aha, opet

im je ubijeno dvanaest vojnika, jo{ malo, pa }e da propadnu ta |ubrad

Amerikanci. Na{a pri~a o njima je pogre{na i neta~na. Ona je zasno-

vana na predrasudama o tome da oni nemaju istoriju i da su lo{i voj-

nici. Oni imaju ogromnu istoriju jedne od najstra{nijih ratni~kih na-

cija na svetu. Oni su kauboji, koji si zauzeli ~itav kontinent, oni su

potomci naroda koji je imao tri ~iste da u ono vreme sedne u jedrenja-

ke, pre|e okean i tu~e se sa Indijancima za zemlju. To je i Tito hteo,

se}ate li se pri~a da je skoro odlu~io da ode u Ameriku, kada je neko-

ga ubio u dvoboju i nije znao kuda da be`i? Oni su svi kao Tito, cela

Amerika je sastavljena od gena kakve je imao Tito. To su mnogo opa-

sni ljudi, uop{te nema zezanja s njima i nemoj da se ka~i{ s njima, je-

si li lud? Ovde se govorilo – glupi Klinton, a on, ~ovek, ima dva dokto-

rata. To je mnogo ozbiljna zemlja. 

Ali desilo se ne{to dobro u vreme prenosa Rolan Garosa. Moja `ena je

bila na pijaci, gde je uvek ekipa koja ka`e – [e{elj je u pravu, jesi li vi-

deo {ta im je ju~e rekao? [e{elj je heroj. I taj radikalski svet, uz mere-

nje krompira sada ka`e – Je l’ [arapova bila prvi nosilac, koja je ona

na ATP listi, taj brejk je bio u prvom setu ili u tre}em? Odjednom

shvati{ kako narod koji slu{a Cecu, posle samo nekoliko dana druga-

~ije ponude, zna sve o [arapovoj. To potvr|uje moju omiljenu tezu –

Daj mi RTS na deset dana i svi }e da slu{aju Mocarta. Takva je i pri~a

sa pojasevima. Srbi u kolima ne vezuju pojaseve i \in|i} ka`e – Sada

}emo da napravimo psiholo{ki eksperiment, koji }e dokazati da su

Srbi isti kao i svi drugi ljudi na svetu. On to ka`e ministru policije,

ministar policije ka`e nadle`nim slu`bama i u roku od mesec dana

svi Srbi vezuju pojaseve, isto kao [ve|ani. Zna~i mo`e, nismo mi ni-

kakvi specijalni ljudi, nema ni~ega neobi~nog u na{em postojanju.

U bolnici sam nau~io da najstra{nija stvar u ortopediji nisu ni pre-

lom, ni atrofija mi{i}a, ni rehabilitacija, nego – korekcija. Najstra{ni-

je {to mo`e da ti se desi jeste da prelom pogre{no zaraste, pa onda

mora{ dobrovoljno da do|e{ da te ponovo seku, da ti lome kost i po-

novo je name{taju, sa mnogo neizvesnijim ishodom. Ako ostanemo u

ovoj metafori, mi smo imali tu stra{nu nesre}u devedesetih godina,

ali }emo posle Ko{tunice morati na korekciju. To sa lomljenjem je

simple twist of fate. Svet nije jednostavan, Bog je veliki i zaista se ne
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. mo`e staviti ni u jednu knjigu, ni u jednu biblioteku. Stvar je mnogo

ve}a od nas i to je ono {to je divno u njoj. Tog ~asa kada se polomi{, ti

zna{ da je to moralo da se desi. Tebe to boli, ali ka`e{ – Uh, dobro je,

to je ne{to {to je trebalo da mi se desi. Ne mo`e biti druga~ije, mora

biti onako kako jeste. Ja sam {ezdeset prvo godi{te i imao sam ose}aj

da `ivim u dosta stabilnoj civilizaciji, a onda se desio potpuno nemo-

gu}i prevrat. Izgledalo je da osoba kao {to je Aleksandar Vu~i} nika-

da ne}e biti na sceni, da nikada ne}u upoznati nikakvog Vu~i}a. Sa

druge strane, izgledalo je da je briljantnom ~oveku poput Vlade Di-

vljana put raskr~en do kraja `ivota i da }e on, sa svojim divnim talen-

tom, njime bla`eno i bezbri`no hodati do kraja. 

A onda se desio taj totalni, sumanuti preokret, u kojem se odjednom

ispostavilo da je Aleksandar Vu~i} ~ovek zadu`en za sve. Kad god

uklju~i{ televizor, Aleksandar Vu~i} odande ne{to popuje, on je neka

sila, on o ne~emu odlu~uje, a Vlada Divljan je luzer koji drnda gitaru.

E sad, na osnovu onoga {to znam o dramaturgiji, nemogu}e je da se

stvari zaustave na tome. Nekako mora da se desi jo{ jedan takav pre-

okret i jo{ jednom }e vulkani izbiti gde ih niko ne o~ekuje. Ako ovaj

svet funkcioni{e tako da je mogu}e da Aleksandar Vu~i} nekim glu-

pim prelomom sudbine ispliva tu gde je isplivao, ako je to konstruk-

cija ovoga sveta, onda taj svet nema nikakvog smisla. A on ima smi-

sla, vidi se da ima smisla, postoji lepota na svetu. Zna~i, mora da se

desi jo{ ne{to {to }e pri~u uzglobiti nazad. To ne mora da bude hepi-

end, i ne}e biti, ali je nemogu}e da moj `ivot pro|e tako {to je sve bi-

lo lepo, a onda se desilo ne{to stra{no ru`no, {to je u metafori Alek-

sandar Vu~i} kao poslanik ili ministar ne~ega. Mora da se desi jo{ ne-

{to {to }e pri~i dati smisao.

Svetlana Luki}: 

U dosada{njem delu Pe{~anika slu{ali ste Pavla Raka, Milutina Pe-

trovi}a, a sada govori istori~ar Nikola Samard`i}.

Nikola Samard`i}: 

Kod nas postoje dve stvarnosti. Jednu od njih svakodnevno `ive na{i

ljudi, sa svojom sre}om i nesre}om i isku{enjima i ta stvarnost ima

sve manje veze sa politi~kom stvarno{}u. Do tog razdvajanja je do{lo

ne samo od proteklih izbora, nego i kroz mnoge doga|aje koji su se

odigrali nakon 5. oktobra. Posledica toga je da se dru{tvo ose}a sve

manje odgovornim da se politi~ki izra`ava na izborima. Politi~ka
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sudbina je bila poistove}ena sa na{im li~nim sudbinama u vremenu

koje je prethodilo bombardovanju i u vreme kampanje vo|ene pred

izbore 24. septembra 2000. godine. U tim trenucima, gra|ani su ose-

tili da imaju odre|enu odgovornost. Svakog prole}a Tadi}, Ko{tuni-

ca, Nikoli} i crkva nas maltretiraju tim bombardovanjem, relativizu-

ju}i prave uzroke koji su doveli do tog doga|aja, a to je ~itava istori-

ja zlo~ina, plja~ke, pokolja i ratne agresije, koju je Srbija pokrenula u

avgustu 1990. godine u Kninskoj Krajini. ^itav patriotski diskurs o

Kosovu se relativizuje na taj na~in. Ako se vratimo u dane bombardo-

vanja, seti}emo se da je Beograd popustio posle dva dana bez vode i

struje. Tada su svi bili spremni da skinu ga}e i da se predaju, da pu-

ste Amerikance u svoje stanove, a ne samo na Kosovo. U tom smislu

je ovo `alosni fidbek, u kojem svi u~estvuju. Vrednosti su relativizo-

vane i bira~ko telo je odustalo od sopstvene odgovornosti na izbori-

ma, na kojima vi{e iskazuje svoje slabosti nego svoje stvarno oprede-

ljenje. Politi~ka elita se osilila uz podr{ku medija i belog ili crnog

novca i oti{la u svoju izdvojenu stvarnost. 

Srbija u poslednja dva veka nikada nije imala unutra{nju politiku.

Unutra{nja politika u Srbiji uvek je bila odraz njene spoljne politike,

a ta spoljna politika je uvek bila emotivna i u vezi sa pojedina~nim in-

teresima, kao {to su interesi na{ih dinastija u devetnaestom veku ili

nacionalni interesi u jugoslovenskoj zajednici nakon 1918. godine.

Nikada nismo imali jasne dogovore o tome {ta je na{e stvarno unu-

tra{nje politi~ko opredeljenje. I tako smo stigli do ovog autoritarnog,

centralisti~kog ustava. On je donet op{tim konsenzusom, ali opet

konsenzusom o pitanjima spoljne, a ne unutra{nje politike. Ta pita-

nja se ti~u budu}eg statusa Kosova, odnosa prema Ha{kom tribuna-

lu i pozicioniranja Srbije u sve slo`enijim odnosima Evropske unije,

Sjedinjenih Ameri~kih Dr`ava i Rusije. Spoljnopoliti~ka orijentacija

Srbije je svojim kvalitetima i uspe{no{}u proporcionalna njenoj op-

{toj nepismenosti, zaostalosti i li~nim profilima onih koji je zastupa-

ju. Ta politika je neuspe{na i zato jer je na{e gra|anke i gra|ani vi{e

ne ose}aju kao deo sopstvenog `ivota, sopstvene sudbine. Nastalo je

uzajamno otu|enje. 

Kada ~itate izjave Tadi}a, Ko{tunice i Nikoli}a o Kosovu, vidite da

me|u njima nema mnogo razlike. Na{i vode}i politi~ari nisu u stanju

da objasne na koji na~in Rusija {titi srpske interese vezuju}i ih za

istorijskog arhemrtvaca, {to za nas jeste ta kosovska teritorija. To je

kao kada nekome poklonite auto koji je star pedeset godina, koji je
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. potpuno truo i ne mo`e da upali, ali on mora da ga vozi. Pa to Kosovo

je politi~ki mrtva~ki kov~eg za Srbiju. [ta je to {to Srbima kao etni~-

koj zajednici i njihovoj politi~koj kulturi ne dozvoljava da se uklope

u evro-atlantske interese? Za{to bi se ~itava evropska i atlantska ci-

vilizacija skoro dve decenije i`ivljavale nad relativno malim, siroma-

{nim i prili~no neuspe{nim narodom? Kakva je budu}nost Srbije uko-

liko Rusija uspe da o~uva Kosovo kao njen deo? Da li su Ko{tunica i

Tadi} spremni da nakon pet godina izgube izbore od koalicije alban-

skih partija, LDP-a i ma|arskih partija? Da li se u na{ dr`avni suvere-

nitet uklapaju i stanovnici te teritorije ili je u pitanju arhai~na vizija

dr`avnosti, koju je Ko{tunica preneo iz devetnaestog veka izigrava-

ju}i srpskog Bizmarka? On Putinu poklanja na{a javna preduze}a

potpuno gaze}i sve zakone ove zemlje. Da li na{i gra|ani `ele da im

gazda bude neki Rus, koji je i tamo otimao preduze}a? Da li }e ume-

sto u srpskom preduze}u radije raditi u ruskom preduze}u, gde se

njihova prava ne}e po{tovati isto onako kako se ne po{tuju ni u Rusi-

ji? Pa Rusi be`e iz Rusije, be`e od Putina, be`e ~ak i u Crnu Goru. Si-

tuacija u toj zemlji je tako katastrofalna da oni moraju da be`e u ze-

mlju iz koje se stanovni{tvo tradicionalno iseljava ve} petsto godina. 

Mi smo vezani za politi~kog, istorijskog mrtvaca, kosovsku teritori-

ju nad kojom nemamo nikakav suverenitet, niti ga mo`emo usposta-

viti, niti je potrebno da ga uspostavljamo. To nije potreba srpskog

dru{tva i srpskog gra|anstva. Drugi mrtvac je tradicionalno shvata-

nje dr`ave, koja je izvor korupcije i lopovluka i koja pripada maloj

skupini odabranih. Srpska dr`ava jo{ zauzima trideset odsto ukup-

nog nacionalnog kapitala. Ta ~injenica nas vezuje za pro{lost koja je

autoritarna ili totalitarna. Ona generi{e populizam, {ovinizam i naj-

gora ljudska ose}anja. Danas smo pred izvesno{}u da dr`avna svoji-

na ne}e biti privatizovana, nego }e pre}i u posed ruske dr`avne imo-

vine. Ruska ekonomija }e biti uspe{na dotle dok budu trajala izvori-

{ta njenih nafte i gasa i dok se Evropljani ne pridignu iz {oka u kojem

su danas i ne po~nu da tra`e alternativne izvore energenata. Rusija

je dr`ava iz koje se trudi da pobegne svako ko to mo`e. Zamislite da

Ruse stave na belu {engensku listu. Pa tamo bi ostale samo one babu-

{ke koje ~u~e na Crvenom trgu. Srbija }e biti zemlja babu{ki ako ova-

ko nastavimo. Ostajemo vezani za mitove pro{losti, koje nam na{a

elita uporno potura pred opasno{}u da bi njihovim prevazila`enjem

bila obesmi{ljena i ova vrsta autoritarne politike koja je utvr|ena iz-

borima od 21. januara ove godine i koalicijom koja se oslonila na po-

litiku kohabitacije definisanu 12. marta 2003. godine.
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Radikali su otvoreno rekli da oni zastupaju ruske ili postsovjetske in-

terese i da `ele da Srbija bude deo ruske teritorije. Niko nikada nije

na takav na~in osporio suverenitet Srbije. Na{e liberalne i demokrat-

ske partije nikada nisu predlo`ile da Srbija bude jedna od dr`ava Sje-

dinjenih Ameri~kih Dr`ava. Kada bi se raspisao referendum, mislim

da bi pre pro{lo to da budemo deo Sjedinjenih Ameri~kih Dr`ava ne-

go deo novog Sovjetskog Saveza. Put evropskih integracija je oprede-

ljenje koje je prili~no zamagljeno, budu}i da su evropske integracije

stvar unutra{nje, a ne spoljne politike. Dakle, evropska politika u Sr-

biji je politika unutra{njih reformi, koje u stvari ne odgovaraju oni-

ma koji su oficijelno opredeljeni za evropske integracije. Potpredsed-

nik vlade, koji treba da vodi brigu o evropskim integracijama, ka`e

da ne treba privatizovati dr`avnu imovinu. Nisam siguran na koji }e-

mo na~in primenjivati evropsku politiku, ako nismo spremni da spro-

vodimo reforme. U ovom trenutku je potpuno o~igledno da je i ta, ve}

mitska, \in|i}eva vlada sprovodila reforme samo zahvaljuju}i tom

~oveku koji se {kolovao u inostranstvu, koji je sam izgradio svoj `i-

votni put da bi jednog dana postao premijer i gurnuo Srbiju, mo`da i

protiv njene volje, na onu stranu na kojoj Srbija pronalazi sve svoje

prave interese. Kada danas analizirate ministre koji su bili u \in|i-

}evoj vladi, ne prepoznajete te ljude. Oni se danas zala`u za dr`avni

kapitalizam, za nastavak tajkunizacije, oni su eksponenti najve}ih

srpskih firmi, monopolista koji se hrane produ`enom nesre}om Srbi-

je. Ja bih najvi{e voleo da se jednog jutra probudim i da se pojavi Ko-

{tunica koji obe}ava umesto da preti, nudi umesto da otima. Meni je

potpuno svejedno ko }e Srbiju da uvede u Evropsku uniju, potpuno

mi je svejedno ko pilotira avionom. Vi{e me zanima ko me vozi taksi-

jem, jer sa taksistima razgovarate, a mnogi od njih slu{aju Pe{~anik.

Potpuno je svejedno ko }e nas uvesti u Evropu. U to ime sam spreman

da priznam sve li~ne gre{ke koje sam po~inio ocenjuju}i Ko{tunicu,

trpaju}i ga u gepek da tamo prespava izme|u 5. i 6. oktobra. Ako je

i{ta potrebno Srbiji, to je utakmica da {to pre stignemo do Brisela, a

ne do Kosova.

Tipi~an diskurs u na{im medijima je da se i oni koji te`e evropskim

integracijama i oni koji te`e dr`avnoj i mentalnoj integraciji sa So-

vjetskim Savezom ozna~avaju – ekstremistima. Oni koji ne ukazuju

ni na kakav put, koji ne `ele nikakve reforme, koji ne `ele ni{ta da

promene, koji laviraju izme|u Istoka i Zapada, Severa i Juga, izme|u

britvi i brkova, oni su danas u srpskoj politici politi~ki centar. Kod

nas je sve na tumbe, udba{ki cinkaro{i su postali politi~ki analiti~a-
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. ri, koji manipuli{u ~injenicom da Srbija nema ure|enu politi~ku sce-

nu. A ta scena nije ure|ena zato {to, bez obzira na verbalni {ovini-

zam, ve}ina politi~kih partija zastupa ideje ekstremne levice. To ~ine

svi, od \eli}a, preko [ormaza, do one Jorgovanke. Uverenje da LDP i

DS treba da budu politi~ki lideri Srbije danas je nepo`eljan politi~ki

stav, koji se ocenjuje kao politi~ki ekstremizam. Demokratska stran-

ka je u reformi vojske zaista napravila veliki iskorak, ali kada je pro-

{le nedelje otvorena kancelarija NATO-a u Beogradu, to je progla{eno

politi~kim ekstremizmom Demokratske stranke. Za zvani~nu Srbiju

su NATO i Evropska unija simboli politi~kog ekstremizma. NATO nas

je bombardovao zato {to su {e{eljevci, policija i vojska klali Albance

i proterivali ih preko albanske granice, a za njima su i{li maroderi ko-

ji su plja~kali po ku}ama. Za zvani~nu Srbiju neprijatelj je i Evropska

unija zato {to poku{ava da nam objasni da nam Kosovo nije potreb-

no, da Kosovo nikome nije potrebno i da je zbog op{teg dobra Srbije

neophodno da se ona uljudi i civilizuje. Taj proces se smatra vrstom

politi~kog kvazievropskog misionarstva i nastaje saborno samozado-

voljstvo, koje {alje osnovnu poruku da nije potrebno ni{ta menjati. 

^itav svet je danas u vrlo aktivnom preispitivanju, samo Srbija sma-

tra da to nije potrebno. U medijima koji su potpuno podivljali pred-

met preispitivanja su oni koji budu}u srpsku prestonicu vide u Brise-

lu, a da ne govorimo o planiranju budu}nosti u kojoj }e evropska in-

tegracija zapadnog Balkana podrazumevati i stvaranje neke vrste

tre}e Jugoslavije. [ta }emo onda?

Potpuno je normalno da se ljudi koji ne putuju, koji se ne suo~avaju

sa tu|im vrednostima, tu|im poretkom, vremenom zatvaraju u sebe.

To znam po sebi. Bilo je dovoljno da po~etkom devedesetih ne putu-

jem nekoliko godina, pa da se pretvorim u [ormaza. Sva sre}a, nisam

tako izgledao, ali sve ostalo je bilo isto. I kada sam od 1996/97.

godine krenuo ponovo da putujem, vratio sam se u davno pro{lo vre-

me, kada sam `iveo u ovom jadnom, dronjavom Beogradu poku{ava-

ju}i da imitiram `ivot koji se vodi u Parizu, Londonu ili Kaliforniji.

Na taj na~in sam se vratio samom sebi. Danas na{i gra|ani stoje u

tim stra{nim redovima pred ambasadama, konzulatima i na granica-

ma, zato {to vlada Srbije ne `eli da u skup{tini donese neophodne za-

kone, niti primenjuje one koje je ve} donela, kao {to je onaj o putnim

ispravama, za koje je kupljena i oprema. Analiti~ari Radeta Bulatovi-

}a i raznog olo{a iz Udbe i Vojne bezbednosti obja{njavaju nam kako

}e na belgijskoj granici da nam u ~ip unesu da nosimo no` u zubima,



Nikola

Samard`i}

da je to na{ prinudni imid`. A od nas se tra`i da digitalizujemo svoje

biometri~ke podatke zato {to su ta policija i Udba davali paso{e Legi-

ji i ostalom olo{u, koji je klao po Evropi. I pro{la i ova vlada odbijaju

da po{tuju regulacije koje nam name}e Evropska unija da bismo do-

speli na belu {engensku listu. To je najbolji na~in da {e{eljizujete ge-

neracije mladih ljudi, koji su potpuno razumljivo o~ajni i frustrirani.

Na isti na~in svoj bes i ogor~enje iskazuju mladi muslimani u Fran-

cuskoj ili Engleskoj. Oni su getoizirani i onda potpadaju pod uticaj

svoje lokalne verske zajednice, a kod ku}e slu{aju idiotske pri~e svo-

jih roditelja koji nisu nau~ili jezik zemlje u koju su se doselili. 

Komunikacioni kodovi se tako brzo menjaju u savremenoj civilizaci-

ji da svakih pet godina morate da nau~ite potpuno novi jezik, da ne

biste `iveli u pro{losti. Mi danas govorimo nekom vrstom savreme-

nog crkvenoslovenskog jezika i taj jezik odzvanja na na{im elektron-

skim medijima. Taj jezik nema nikakve veze sa stvarno{}u onih za-

jednica koje su se opredelile za ubrzan razvoj, za optimizam, za sre-

}u, za slobodu, za mogu}nost da se kvalitetno {koluju, da se le~e, da

putuju, da u`ivaju u `ivotu. Mi smo azijatski mistici zagledani u sop-

stveni pupak i svakog jutra mu se divimo – Bo`e, kako je krasan, ova-

kvoga nema nigde na svetu.

Ovo je zemlja koja izumire, ali ona ne izumire samo zbog negativnog

nataliteta. Ona izumire zbog nepostojanja optimizma. Svi napori se

ula`u u to da Srbija postane uplakano, musavo i nesre}no dru{tvo.

Kod na{ih ljudi postoji ogromna energija koju oni nisu u stanju da ar-

tikuli{u. Deca do~ekuju vaterpoliste i tenisere, umesto da svoja zado-

voljstva i nezadovoljstva izraze u nekom kreativnijem kontekstu. Ne-

verovatna je dobrota ljudi koji su, nakon dvadeset godina imbecilnog

javnog diskursa, dvadeset godina plja~ki, otima~ine, zlo~ina, genoci-

da, zadr`ali izuzetnu li~nu pristojnost. Na{i politi~ari gaje {e}er i ho-

lesterol, umesto da ih tro{e pe{a~e}i. ^im se dokopaju funkcije, ula-

ze u limuzine, ne}e da pe{a~e, ne}e da budu sa ljudima. Po ~emu se

razlikuju dana{nji poslanici u parlamentu i ministri u vladi od Dra`e

Markovi}a ili D`emala Bijedi}a? Ni po ~emu. Danas nema pristojnog

sveta u medijima, nema ga u politici, gotovo da ga nema ni u kulturi,

ali je pristojan svet na ulici. A da podsetimo da se politika menja i na

ulici.
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. Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Nikola Samard`i}. Za kraj Pe{~anika slu{ate d`ez standarde

Teofila Pan~i}a i Petra Lukovi}a, koji su ove nedelje govorili na promo-

cijama osme knjige Pe{~anik FM u Sremskoj Mitrovici i Kragujevcu.

Teofil Pan~i}: 

To je prvo izjavio Ko{tunica, a onda i njegov ovla{}eni klon, Andreja

Mladenovi} – Neka se Bu{ i Amerikanci bave Kalifornijom i Teksa-

som, ne mogu oni nama da otimaju delove teritorije. To je zadivljuju-

}e infantilan pogled na stvari. I danas odbijam da verujem da ti ljudi

to misle ozbiljno. Nekako mi je lak{e da verujem da su oni populisti,

manipulanti, demagozi nego da su imbecili. Bolje da te vode demago-

zi nego imbecili, jer demagog mo`e i da prestane da bude demagog, a

imbecil ne mo`e da prestane da bude imbecil. Ali znate, stra{no je to

kada se ljudi u ozbiljnoj situaciji, u kakvoj smo – mi smo po obi~aju u

ozbiljnoj situaciji – na tako inferioran na~in bave ozbiljnim proble-

mom. Pri tom, taj problem je za Srbiju mogao da bude zatvoren odav-

no i uz najmanju mogu}u {tetu. To famozno Kosovo je izgubio Slobo-

dan Milo{evi}. Koja je to perverzna, iracionalna, umobolna potreba

najodgovornijih ljudi u ovoj zemlji da vra}aju tu pri~u tako {to i sebe

i sve nas dovode u besmislenu situaciju da nam radikali i socijalisti

ponovo izigravaju de`urne patriote i parazitiraju na ovoj situaciji?

Njihov poraz je zahvaljuju}i demokratskim elitama uvaljen tim istim

demokratskim elitama. One su ni~im izazvane i bez ikakve koristi za

sebe, a kamoli za nas, tu pri~u vratile na teren, iako je to potpuno ja-

lovo, iako one sa njom ne mogu da urade ni{ta, jer je to situacija u ko-

joj nema dobitni~ke opcije, svaka opcija je gubitni~ka. 

Bojim se da je stvar jo{ gora ako postoji tajni plan B. On glasi da }e-

mo mi da `ivimo u nekakvom imaginarnom postsovjetskom komon-

veltu, u kojem }e majka Rusija, ova Putinova, a sa nadom da }e da ga

nasledi neki sli~an KGB-ovski faktor, da nam daje energente, nekako

}emo da se krpimo, a Evropsku uniju }emo ma~ku o rep. E, to je ono

~ega se bojim i mislim da to uop{te nije naivno i uop{te nije neka mo-

ja paranoja. 

Petar Lukovi}: 

Mislim da oni nemaju plan B. Ja mislim da ova dr`ava nema ni plan

A, nego ima samo neki ruski plan. I sad, ako Rusi ne daju veto, naje-

bali smo, jer to je na{ jedini plan – samo Rusi. Bilo je sme{no kada su
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Hrvati pravili spomenik Danke Doj~land. Ali pazite, zvani~na vest

glasi da je Ko{tunica oti{ao u Sankt Peterburg. Zbog ~ega? – Da izra-

zi zahvalnost Putinu na njegovoj podr{ci. Pa mogao je da mu se za-

hvali telefonom, {to mora li~no da ide da mu se zahvaljuje? Ili mu se

on zahvalio na neki drugi na~in, za koji mi ne `elimo da znamo? Ni-

kada ne}u zaboraviti scenu kada je Tadi}, nesre}nik, i{ao na Kosovo,

pa je virio iz onog transportera sa {lemom na glavi. Gospode bo`e, ~o-

vek sa {lemom iz transportera pozdravlja Srbe kroz ono prozor~e. Pa

je li to njegova zemlja? Dakle, teritorija, teritorija i samo teritorija.

Srbija pristaje da Albanci imaju sve, ali samo da se to zove Srbijom.

Pa ~ujte, da ste vi u braku sa nekom `enom, ali niste sa njom, pa za-

mislite kako bi ta veza izgledala seksualno? Zamislite da svako mo`e

da je ima, ali vama je va`no da ste vi u braku sa njom. Pa to je idiot-

ski, ja nemam drugu re~ za ovu politiku, nego idiotska. Ne samo {to

su pokvareni, {to su |ubrad, otpad i sve ostalo, nego mi imamo psiho-

pate. Pazite, danas je velika vest, radosna na prvom programu – Ko-

sovo ne}e dobiti nezavisnost do 1. jula. Danas je 10, 11. jun, jebo te `i-

vot, pa to je jo{ dvadeset dana. I dobro, {ta 1. jula, {ta }e onda da bu-

de? Danas sam pro~itao da vlada, ako Kosovo postane nezavisno, pri-

prema poseban akt kojim }e poni{titi tu nezavisnost. Majke mi ro|e-

ne, pogledajte danas u novinama, imate tu vest. Bila je i ta pri~a da,

ako Kosovo postane nezavisno, mi u Srbiji vi{e ne govorimo jedan

drugome – Dobar dan, nego se sretnemo ti i ja na ulici i ja tebi ka`em

– Vrati}emo se na Kosovo, a ti meni odgovori{ – Vrati}emo se, majku

mu jebem, vaistinu. 

Bu{ je ju~e u Albaniji, kao u pesmi Done Samer, rekao – Enough is

enough, Kosovo mora da bude independent. Na to je Sr|an \uri}, koji

vi{e nije {ef kancelarije za medije, on je sada savetnik premijera za

medije, rekao da to ne zna~i ni{ta. A za{to? Ka`e – Amerika je tek jed-

na od zemalja koje su u Ujedinjenim nacijama.

Usred ovih na{ih trijumfalnih pobeda na Rolan Garosu, ja sam pisao

o pona{anju navija~a Srbije na fudbalskoj utakmici Finske i Srbije u

Helsinkiju. Uzgred budi re~eno, navijao sam za Finsku, pa sam odu-

stao kada su primili gol. I video sam po~etak sa navija~ima, da li su

iz Srbije, da li su iz Republike [umske Srpske, da li su autenti~ni lu-

daci koji `ive u [vedskoj i Danskoj? Sasvim mi je svejedno. Video sam

kako razvijaju ogromnu zastavu, na kojoj pi{e – bulevar Ratka Mladi-

}a, pri~a o Kosovu, pa razvijaju unaka`enu evropsku zastavu, skandi-

raju. U posebnom prilogu sam video kako na{ih pedesetak navija~a
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. stoji po onoj vru}ini sa crnim {ubarama sa mrtva~kim glavama i za-

grljeni, sa radikalskim crnim zastavama sa kostima, pevaju Od Topo-

le, pa do Ravne gore, sve su stra`e |enerala Dra`e – u Helsinkiju. To

je stoka, nemam drugu re~. Moja vizija Evrope je ovakva – finska po-

licija tu stoku prebije i izbaci sa stadiona. Me|utim, naravno, Finci

su bili fini, pa ni{ta nisu uradili, a najsme{nije je bilo to {to je, kada

se utakmica zavr{ila na{om pobedom, Tadi} govorio o, pazite ovo,

tradicionalnoj igri srpskog fudbala, ka`e, igri kratkih pasova. On je

sedeo nasuprot tih ludaka i pretpostavljam pored Olija Rena. I zami-

{ljam kako ga Oli Ren pita – Izvini, {ta pi{e ono }irilicom? A Tadi} mu

ka`e – Ma ni{ta, bulevar Ratka Mladi}a. 

I sad ka`u – Lukovi} ne}e da se raduje zbog tenisera, zbog lep{eg lica

Srbije, nego pi{e o ne~emu {to niko nije primetio. Dobro, ja ve} dva-

deset godina u svim sportovima navijam protiv ove zemlje, u kolek-

tivnim, dr`avnim, pojedina~nim, i to uvek iz istog razloga. Nisam go-

vorio sa familijom deset dana kada su igrale ko{arku Jugoslavija i

Rusija, jer sam navijao za Rusiju. U svemu sam navijao protiv Srbije.

Ja ne mogu da podnesem pobedu na na~in na koji tu pobedu slavi ovaj

narod ovde. Kada vidim da smo pobedili, ja se naje`im, jer znam da

smo najebali. ^uvenu Milo{evi}evu izjavu – Mo`da ne znamo da radi-

mo, ali znamo da se bijemo, mi smo sada preveli u – Mo`da ne znamo

ni{ta da radimo, ali znamo da ih tu~emo u sportu. Svaka ~ast i Ani

Ivanovi} i Jeleni Jankovi} i \okovi}u, ljudi rade svoj posao, ali po ko-

jem difoltu i nacionalnoj du`nosti ja moram da ih volim i obo`avam?

Ne moram. Jo{ se od mene zahteva da, ako ne idem na stadion, ska-

~em po ku}i, vadim zastavu, bacam petarde i vi~em – Jebali smo vam

majku svima. Za{to moram to da radim? Svaki put kada pobedimo,

svejedno u ~emu, ko{arka, vaterpolo, badmington, ovde se to iskori-

sti kao klju~ni i kona~ni dokaz da smo mi najbolji, najtalentovaniji,

najprkosniji i da je to dokaz koliko smo mi dobri, a da svet ne valja ni-

{ta. Taj svet, koji na`alost nismo pobedili u ratu, jer su oni bili kurve,

pa su nas ga|ali mnogo odozgo, sada pobe|ujemo na terenu, jedan na

jedan ili jedanaest prema jedanaest. 

Ko{tunica je valjda shvatio da ne treba da se me{a u to, jer kad god su

oti{li kod njega, oni su izgubili. Ko je god oti{ao kod njega uo~i neke

utakmice ili takmi~enja, izgubio je. Se}ate se reprezentacije pro{le

godine? Dali mu dres, 6:0 Argentina, rke-koke. Ko{arka{i, Evropsko

prvenstvo, kod Ko{tunice, dali mu dres sa brojem 11, krk, nema ~e-

tvrtfinala. Valjda su mu rekli – Nemoj da ide{ uop{te. Ali nema, i bez
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Ko{tunice, tu je skup{tina grada, tu je dr`ava, tu su napisi u novina-

ma, to su tematske celine. Pazite, novo lice Srbije. Dr`ava ho}e da mi

ka`e – Mo`da `ivi{ kretenski, mo`da nema{ para, mo`da si nezapo-

slen, Kosovo }e da nam uzmu, ali mi imamo polufinale Rolan Garosa.

Jebe mi se za polufinale u Garosu. To je uvek izgovor da iza|emo na

ulicu, super, narodnjaci, deca pevaju Cecu, super, odli~no. I to je no-

vo lice Srbije. Moram iskreno da vam ka`em, ova zemlja je do`ivela

malo poraza, koliko smo ih zaslu`ili. Jedna serija poraza dovela bi

ljude u stanje normale, a svaka pobeda nas dovodi u stanje infantil-

nosti, takvi smo ljudi, {ta da radim? 

Pre tri nedelje sam potpuno neobave{ten u dvanaest sati uve~e ~uo

neke eksplozije. [ta je sad, u dvanaest sati? Utakmice se obi~no zavr-

{avaju u osam, devet. Rekoh, da nisu ovi moji na Zvezdari iz student-

skog doma, mo`da pijani studenti bacaju ne{to? Ne, vidim ja da je po

celom gradu neko ludilo, bacaju rakete, ka`em Vi{nji – Uklju~i televi-

zor, ne{to se desilo, otkud znam, da nisu Albanci odustali od nezavi-

snog Kosova? Uklju~imo televizor, vidimo pomahnitali Tijani} ne{to

ludi i govori, ka`e – Helsinki, pobeda na Evroviziji. Idi, jebala te Evro-

vizija. I sad {est dana Evrovizija, kako je pobedila, kako su pobedili,

Molitva, kako se Srbija priprema za do~ek Pesme Evrovizije. Ka`e –

Ono {to je Olimpijada zna~ila za Sarajevo 1984, a Univerzijada za Za-

greb 1987. godine, zna~i}e Evrovizija za Beograd 2007. Ja tu padnem

potpuno u nesvest. Pazite, tu do|e tri hiljade ljudi ili pet hiljada, sve-

jedno, pa {ta? Ne videh nikakve strukturne promene u Ukrajini od

Evrovizije. I pre ~etiri dana, to je finale pri~e o Evroviziji, intervju

Marije [erifovi} i {ta ka`e pobednica Evrovizije? – @elim da vi{e ni-

kad ne odem u Finsku, u tu odvratnu zemlju u kojoj su svi ljudi `uti i

providni, nikad mi nije bilo gore nego tamo. Naravno, tu kretensku

izjavu prenesu svi, i Finci i [panci i Norve`ani, usput joj otka`u ~ita-

vu seriju koncerata, odbiju plo~u. Super, to je ono – kako da postane{

budala, ali tako da ceo svet to sazna. Sad se pitam {ta je toj `eni i ne-

mam obja{njenje. I pro~itam izjavu njenog menad`era, to je kada ne-

ko `eli da vam pomogne, a ukopa vas. Menad`er ka`e – Njena izjava

nije rasisti~ka kako bi se to moglo tuma~iti, nju je u stvari iznervirao

Ahtisari. Jebo te bog, pa {ta boli ona stvar Mariju [erifovi} za Ahtisa-

rija? Hajde, neka mi neko to objasni. [ta se ona bak}e s tim, jebote, je

l’ ima ambiciju da bude ~lan pregovara~kog tima? I onda sam shvatio,

`enu su vodili u skup{tinu, nije to bezveze, neki virus je u{ao u njenu

glavu definitivno, ne{to je zaradila tamo. Pa idi, `eno, ako ti je stalo
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. do lepe slike Srbije, idi pa je {iri svojom pesmom, pevaj. Njoj su Finci

`uti i providni, a {ta }e sutra da ka`e o Englezima? 

Poznajem neke ljude koji mi nisu prijatelji, ali koji su relativno okej,

nisu poludeli, pona{aju se vi{e-manje upla{eno, }ute i tako, nisu lo{i

generalno, mogu da glasaju za Demokratsku stranku, to je taj tip lju-

di. Ali kada pomenete Kosovo i petnaest odsto jebane teritorije, tog

sekunda ti ljudi potpuno polude. Njima je Kosovo triger. Ali {ta je

ovoj Mariji? Pa ta jebana Finska joj je dala dvanaest poena. 

Teofil Pan~i}: 

Za{to je Marija [erifovi} pobedila? Zato {to je dobila najvi{e glasova.

Odakle je do{lo najvi{e tih glasova? Iz svih, doslovno svih republika

eks Jugoslavije, dakle, ona je od pet republika eks Jugoslavije dobila

po dvanaest poena. [ta se nakon toga de{ava? Na{i klinci, dakle to je

ta nova generacija koja je odrasla u toj kulturi borbe, kulturi stalne

nakopr~enosti na ceo svet, sa naglaskom na prvi kom{iluk, zna~i,

ona se izlije na ulice Beograda i ostalih gradova i di`e tri prsta i u ka-

meru vi~e – Jeba}emo vam majku, mi smo najbolji, Srbija do Tokija.

Zna~i, ti to ka`e{ onim ljudima koji su direktno glasali za tebe, koji

su ti omogu}ili tu pobedu, koji su ti omogu}ili da iza|e{ na ulicu da

slavi{ tu pobedu. Ti ne bi imao tu pobedu da ti Hrvatska, Bosna, koje

si do ju~e gazio tenkovima, nisu dale tih dvanaest poena. Ali to je ve}

usvojeni kombat princip. Ho}u da ka`em, kod nas radost, proslava ni-

je interesantna ako nije uperena protiv nekoga, ako mi nekoga nismo

zajebali, nadjebali, pobedili. Ona je postavljena tako da onaj koji ti je

dao te bodove mo`e da ka`e samo – E, jesam magarac. Ode \or|e Ba-

la{evi} u Zagreb da svira, naslov u novinama – Bala{evi} pokorio Za-

greb. Pa jebote, nije i{ao da pokori Zagreb, i{ao je da razmeni ne{to

lepo sa ljudima koji su do{li, jer ga vole. Ne, pokorio ga je.

Petar Lukovi}: 

Pre neki dan sam dobio sudski poziv, 9. septembra imam su|enje. Ne,

ne tu`i me niko zbog mojih tekstova kao {to su me tu`ili razni, nego

idem na su|enje koje traje sedam godina. Ovo je zanimljivo, 6. okto-

bra 2000. godine moj pokojni tast, koji je u to vreme ve} imao osam-

deset godina, vozio me je kolima. Ja ne vozim, nikad nisam vozio u `i-

votu, nisam polagao voza~ki ispit, ~ak ni kad sam bio dete kreten ni-

sam sedeo za volanom, nikad me taj ~etvoroto~ka{ nije interesovao,

nikad u `ivotu nisam seo za volan. Naime, ja sam optu`en da sam vo-
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zio auto i da sam napravio saobra}ajnu nesre}u. I vozio me tast i i{li

smo Cviji}evom ulicom i paralelno sa nama, sa leve strane i{le su ne-

ke dve `ene, da budem civilizovan, Romkinje. I te dve Romkinje su vi-

dele nekog milicionera na nekoj stanici i njemu su mahale i kako su

mu mahale one su i{le sve bli`e ka nama i u jednom trenutku su nas

udarile sa leve strane, a mi smo udarili u neki kombi. I sad, svi se tu

zaustavimo, `ivi i zdravi, u redu je, iza|em iz kola i ova jedna Romki-

nja ka`e – Ti si vozio. Rekoh – Nisam ja vozio, vozio tast. Ne, ne – ka-

`e – ti si vozio, ja – ka`e – stalno vi|am njega na Zvezdari kako vozi.

Ja ka`em – Nisam vozio, ne vredi. Jesam vozio, nisam vozio i ona ne-

{to razgovara mobilnim i posle dvadeset minuta pojavi se trinaest

Roma i svi su svedoci koji ka`u da sam ja vozio. 

Do|e policija i uop{te nju ne pitaju ni{ta, ka`u meni da duvam. – Ni-

sam vozio. – Ne, morate vi da duvate. Rekoh – Vozio moj tast. Ka`e –

Ne treba on da duva uop{te, napi{ite izjavu. Ka`em – Pa, ne pi{em ja

izjavu, nisam ja vozio. Ka`e on – Ne, vi pi{ite izjavu. Daju ove dve

Romkinje i trinaest Roma izjavu da sam ja vozio. Posle deset dana vi-

dim da je |avo odneo {alu i pitam me|u prijateljima – Da li imate ne-

kog advokata? Ka`u – Imamo jednog biv{eg sudiju, kojeg je Milo{evi}

skinuo i on je pre{ao u advokate. I odem kod tog Gorana, on ima kan-

celariju u Beogra|anki na {estom spratu, i ka`em mu – Gorane, takva

je situacija, nikada nisam vozio. Ka`e on meni – Nema{ nikakvih pro-

blema, ja znam sve sudije, ti budi potpuno miran. Dobro, rekoh, haj-

de, u redu je. Bude su|enje, na su|enje pozvane ove dve `ene, ova {to

je vozila i ta njena saputnica i trinaest Roma bude pozvano i ja, a moj

tast ne bude pozvan uop{te. Ali meni ovaj Goran ka`e – Sve je pod

kontrolom. – Dobro, u redu. U|emo unutra kod sudije i sudija ka`e –

[ta ste videli? Ka`u ove – Optu`eni Lukovi} je vozio, a onaj stariji go-

spodin je sedeo na suvoza~evom mestu. Kroz mesec dana ja dobijem

presudu da se javim za sedam dana u Padinsku Skelu na odslu`enje

kazne od dvadeset dana i da platim kaznu od 55.000. Odem ja u Beo-

gra|anku i popnem se na {esti sprat i kao u Hi~kokovim filmovima –

nema kancelarije. 

Tamo gde je bila kancelarija sada je kafe. Ja pitam – Izvinite, je li ovo

{esti sprat? Ka`e – Jeste. – Pa je li bila tu kancelarija? Ka`u – Mi smo

na{li prazno, ali jeste, bio je tu neki advokat. Dobro, ja pozovem mog

advokata telefonom – Izvini, Lukovi} ovde – on ka`e – Je l’ ti gleda{ te-

leviziju? Rekoh – Kakve veze moj slu~aj ima s televizijom? – Pa, je l’ ti

zna{ {ta se de{ava? – Pa ne znam. Ka`e – Uhap{en Milo{evi}. – Pa do-
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. bro – rekoh – u pi~ku materinu, uhapsili Milo{evi}a, ono 28. marta, pa

{ta sad? Ka`e – Mene su imenovali za istra`nog sudiju. Rekoh – Pa

{ta? Ka`e on – Jesi li ti normalan, da se ja bavim tvojim slu~ajem, a dr-

`avna stvar je u pitanju? Rekoh – Vrati mi makar dokumenta {to sam

ti dao. I s tim dokumentima ja odem u vladu i Beba Popovi} i Vladan

Bati} mi daju re{enje da sam slobodan. I sad ja ka`em – Okej, slobo-

dan sam gra|anin. 2004. godine, kada je do{la nova vlast, ne}u da bu-

dem paranoi~an, ali odjednom mi se javlja Osiguravaju}e dru{tvo No-

vi Sad, koje tra`i da platim kaznu za onaj kombi koji smo udarili.

2005. godine odem u sud i ka`em ovom sudiji – ^ove~e, imam milion

svedoka da ne vozim, nikad nisam vozio. Dobro, a gde vam je tast? –

Tast mi je umro. – Gde je taj va{ advokat? – On sada `ivi u ^e{koj. Je-

dini stalni su onih trinaest Roma, oni jo{ figuriraju kao svedoci i svi

pamte da sam ja vozio. I odemo mi na su|enje pro{le godine, do|e ova

`ena, trinaest Roma obavezno, do{ao novi sudija, ka`em mu sve, on

me gleda, ni{ta ne veruje, on misli da ja vozim Formulu 1 definitivno.

Prvo me je pitao kada sam polo`io, ja ka`em – Nisam polo`io voza~ki

ispit, on ka`e – A da li ste ga polagali? – Rekoh – Nisam ga polagao, ni-

sam izlazio, nisam mogao ni da padnem, ni da polo`im. 

To je ludilo, godinama sam i{ao u neku radnju preko puta svog soli-

tera, u neki SUR, i kupovao tamo hleb i mleko. I posle jednog su|enja

2004. godine vidim ove dve Romkinje kako stoje za kasom. Ja u pot-

punom {oku, otkud one tu? One su vlasnice te radnje. Sad da me pita-

te da li sam ikada vi{e u{ao u tu radnju – ne, da crknem od gladi ne

bih nikada u{ao, da nemam hleba, cigara, nikad ne bih u{ao. Sad

imam neprijatelja direktno ispred ku}e. I to je slu~aj koji ne znam ka-

ko }e da se re{i. Ja sam u situaciji Rasima Ljaji}a. Kao {to on treba da

doka`e da Mladi} nije u Srbiji, tako ja treba da doka`em da ne znam

da vozim. Znate, ja mogu da doka`em da znam da vozim, ali da doka-

`em da ne znam da vozim, to je te{ko. Ako neko od vas ima neko re{e-

nje, otvoren sam za predloge.

Bilo je to pro{le godine, vidim neke ljude ispred vlade Srbije, njih pe-

deset s nekim transparentima, pitam taksistu – Ko su, bre, ovi ljudi?

Ka`e – Iz nekog preduze}a iz Kru{evca, neko poljoprivredno dobro,

nebitno. I {ta misli{ – rekoh – {ta rade tu, u ~emu je problem? Ka`e –

Tra`e plate. – Aha, dobro – i rekoh – koliko nisu primili? Ja mislim da

nisu primili plate tri, ~etiri meseca. Taksista ka`e – Nisu primili pla-

te {est godina. Pazi te ljude, {est godina nisu primili platu i pet godi-

na i jedanaest meseci su ~ekali i onda im je prekipelo i do{li su pred



Petar

Lukovi}

vladu Srbije. I taj ima pravo da glasa i ima pravo da odlu~uje o meni.

Zamislite njega i parolu – Srbiji se `uri. Da sam vladar, ja bih voleo da

imam takav narod, to je najlep{i narod na svetu. Pobuni se pa ka`i,

reci, bori se za neka svoja mala prava. Budi neprijatan i drzak i bezo-

brazan, zato {to je to jedino sredstvo koje nam je preostalo. Vidim sve

te fine, bogoboja`ljive, bo`anstvene ljude koji u|u kod lekara pla~u}i

i izlaze pla~u}i, zato {to ih ovi zajebavaju. I kada su mene poku{ali da

zajebavaju, rekao sam – Samo trenutak – zaklju~ao sam vrata i onda

sam rekao ovako – Ako ne uradite to {to treba da uradite, jednog po

jednog }u da bacim kroz prozor – to mi je omiljeni recept. Onda sam

udario nogom u vrata, bacio stolicu i od tada, kad me vide – A, gospo-

dine Lukovi}u, do|ite preko reda. To samo tako mo`e, ovo je zemlja u

kojoj moram da budem kreten da bih bio normalan. Ako si normalan,

onda si kreten. Ne znam da li me razumete, izgleda blesavo, ali to je

stvarno tako, ja moram da se izborim za svoja prava na najgluplji mo-

gu}i na~in. Ja bih se sebe stideo u nekom drugom dru{tvu, a u ovom

sam ponosan {to sam takav, ne mogu druk~iji da budem, {ta, da pi-

{em molbu – Po{tovani ministre, omogu}ite mi? Boli njega dupe, i mi-

nistra i bilo koga drugog. 

Neki moj prijatelj po~eo da uvozi majice. Hajde, uvezao neke majice,

do{le majice na carinu, zove ga carinik da plati hiljadu i po evra u ke-

{u. I na{ao je te pare nekako i plati on tih sto dvadeset hiljada i zove

me telefonom, da li znam nekoga ko ima kamion. Pa odakle, ne znam

ni ko ima kola, a kamoli kamion, jebote. – [ta }e ti kamion? Ka`e –

Moram da idem kod {peditera da podignem te majice. On mi se javlja

posle i ka`e – Zna{ {ta je bilo? Ja oti{ao, uplatio sam pare u Narodnoj

banci, oti{ao na carinu, u carini ka`u – Nisu pare legle. Rekoh – Jesi li

imao potvrdu? Ka`e – Jesam. Rekoh – Pa {ta? – Pa – ka`e – oni ~ekaju

da legnu pare. On je iznajmio kamion za petsto evra i nije uzeo maji-

ce. Taj izraz – da pare legnu – ne postoji nigde u svetu. Kako to da pre-

vedem na engleski, money go to sleep, {ta da ka`em? Gde ste to ikad

u `ivotu ~uli? Kada uplatite pare, pare su u banci, ne mogu nigde vi{e

da budu, odmah su i legle i zaspale i ustale i zavr{ile svoj `ivot, goto-

vo. Samo mi imamo te neke luda~ke ideje da ne{to legne, to je nenor-

malno. I da vam ispri~am ne{to {to sam skoro pro~itao i {to je slika i

prilika mentaliteta. U Njujorku `ivi ve} deset godina jedan ^a~anin i

pre mesec dana prvi put u goste je trebalo da mu do|e familija iz ^a~-

ka. Kako Srbin da ugosti svoju familiju iz ^a~ka? Naravno da ne}e da

je ugosti specijalitetima azijske, arapske, engleske kuhinje, nego je

on smislio da na|e prasence. Me|utim, po{to je klanje mladih prasi-
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. }a u Americi krivi~no ka`njivo, tamo nigde ne mo`ete da kupite mla-

do prase. I Srbin je upotrebio onu svoju fantasti~nu dosetljivost. Taj

je oti{ao u pet {op i kupio je malo prase kao ku}nog ljubimca. I poka-

zao mu je kakva su njegova `ivotinjska prava kada je do{ao ku}i. 

Prase je, naravno, odmah zaklao i po starom srpskom obi~aju zaka~io

ga na kuku u dvori{tu da mu se cedi krv. I posle dvadesetak minuta

su po~eli helikopteri da kru`e iznad njegove zgrade i pojavili su se,

sad vam ~itam redom – snajperisti, onda FBI, onda Special Forces

Squad, onda Agencija za brigu o `ivotinjama, naoru`ani, njujor{ka

policija, ukupno njih trista je do{lo da ga uhvati, jer nisu znali da li je

to ~lan bizarne sekte spreman da posle klanja `ivotinja po~ne da ko-

lje Njujor~ane. Sedam dana su ga dr`ali u zatvoru i umalo nije zavr-

{io u zalivu Gvantanamo. Ali cela ta pri~a da je ~ovek kupio prase u

pet {opu mi je najlep{a pri~a o na{em mentalitetu. Svejedno {to je on

deset godina u Americi, ni{ta, Srbija je tamo gde je na{e prase, {ta da

vam ka`em. Prijatno.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Pe{~anik, hvala vam na pa`nji, pozdravljaju vas dve Sve-

tlane.



2222..  0066..  22000077..



BEOGRAD STANISLAVA 
VINAVERA
Tadi} i Ko{tunica su kao bra}a Ilija i \ura ^vorovi} iz Bal-

kanskog {pijuna... 

Na|ite najti{e, najsenovitije delove grada, u kro{nje po-

stavite zvu~nike i izgovarajte lepe re~i ovoga jezika i to }e

biti spomenik Vinaveru... 

Mi smo ona baba {to daje gro{ da u|e u kolo sa Rusijom,

a na kraju }e dati oba bubrega da iz tog kola iza|e...

Zoran Ostoji}, iz LDP-a, 

Mileta Prodanovi}, slikar i pisac, 

Latinka Perovi}, istori~arka, 

Biljana Srbljanovi}, knji`evnica 



Svetlana Luki}: 

^eka nas jo{ jedan u`asno topao letnji dan, bi}e nepodno{ljivih 36 ili

37 stepeni. Bilo bi, naravno, najpametnije da vas ostavimo na miru,

da se nekako izborite za vazduh, ali ne mo`emo – na{ posao je da vas

mu~imo. Ovo je pretposlednji Pe{~anik u sezoni, imamo mnogo sago-

vornika i ne smem da im tro{im vreme. Govori}e Zoran Ostoji}, Mile-

ta Prodanovi}, Ivan ^olovi}, Biljana Srbljanovi} i Latinka Perovi}. Po-

~e}emo sa Zoranom Ostoji}em iz Liberalnodemokratske partije, koji

govori o najnovijem poku{aju Demokratske stranke Srbije da doka`e

kako ni ona ni njen {ef nemaju nikakve veze sa atentatom na premi-

jera Zorana \in|i}a. Posredstvom na smrt prepla{enog Du{ana Mi-

hajlovi}a oni opet poku{avaju da doka`u da su atentat na premijera

\in|i}a izvr{ili njegovi najbli`i saradnici. 

Demokratska stranka Srbije je re~ima nesre}nog Andreja Mladenovi-

}a rekla {ta je imala, a sada ~ekamo da se oglasi, na primer, Demo-

kratska stranka. Podse}am vas na izreku jednog slavnog Engleza ko-

ji je rekao da zlo mo`e da se valja ulicama samo ako dobri ljudi sede

kod ku}e.

Dok ~ekamo da se oglase dobre ~ike iz Demokratske stranke, evo nji-

hovih kolega iz Liberalno-demokratske partije. Govori Zoran Ostoji}.

Zoran Ostoji}: 

Mislim da je u pitanju nervoza vlade i premijera. Da nije po~elo u zad-

njim danima @ivkovi}eve vlade, ko zna da li bi su|enje uop{te po~elo.

Sigurno ne bi u specijalnom sudu, jer Ko{tuni~ina prva vlada je htela

da ga ukine. Ono se ne bi odvijalo po ovakvoj optu`nici, na optu`eni~-

koj klupi ne bi bili isti ljudi i su|enje se ne bi zavr{ilo ovim robijama

u prvom stepenu, koje je izreklo ve}e sudije Nate Mesarovi}. Za sada,

Legijino poverenje u Ko{tunicu, zbog kojeg se predao u izbornoj kam-

panji ne bi li pomogao Mar{i}aninu, je opravdano, jer Legija jo{ nije

dobio nijednu pravosna`nu presudu: ni za Ibarsku, ni za Budvu, ni za

Ivana Stamboli}a. Ko zna {ta bi bilo sa tim procesima da ovo su|enje

nije po~elo? U zavr{nici procesa je otvorena politi~ka pozadina aten-

tata, ne samo kroz zahtev za pro{irenje optu`nice Sr|e Popovi}a, ne-

go i kroz krivi~ne prijave koje su usledile posle presude. Iz zavr{ne

re~i predsednice ve}a jasno je da je politi~ka pozadina ostala neraz-

ja{njena. [to bi rekao Rade Bulatovi} – Dru{tvene okolnosti nisu do-

zvolile da Priji}eva optu`nica ode od izvr{ioca ka nalogodavcima i in-

spiratorima. To }e definitivno biti mogu}e kada na dnevni red do|e
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. optu`nica za oru`anu pobunu, te{ko krivi~no delo koje do sada nije

procesuirano. Penzioner koji i dalje obavlja funkciju specijalnog tu-

`ioca davao je izjave da }e krenuti s tim, pa se valjda ugrizao za jezik.

Ali s njim ili nekim drugim, to }e kad-tad biti zavr{eno i zna}emo i po-

liti~ku pozadinu ubistva Zorana \in|i}a. 

Nervoza je nastala zato {to vi{e ne mo`e da se odla`e pravosna`na

presuda u jednom od ova ~etiri slu~aja i pretpostavljam da nije prijat-

no sedeti u kancelariji i ~ekati {ta }e onaj tamo u Centralnom zatvo-

ru da radi ili ka`e, ako zaklju~i da je poverenje izigrano. To je jedan

od razloga za{to se sada u{lo u kampanju protiv jedine opozicije u

parlamentu, gra|ansko-liberalne opozicije, LDP-a i ^ede, napadom

na Bebu. Drugi razlog su porazi pred kojima stoji vlada, posebno ka-

da je u pitanju Kosovo. O~igledno je pao dogovor da se to re{enje ma-

lo odlo`i, da Rusi kupe to {to su im obe}ali Ko{tunica, \eli} i Tadi},

ali objektivno, do kraja godine Kosovo }e biti me|unarodno priznato,

sa rezolucijom Ujedinjenih nacija i novim mandatom Evropske unije.

Nije jasno jedino da li je ovo deo koalicionog dogovora DS-a, DSS-a i

G17 iz vremena kada je sklapana ova vlada. Za{to to ka`em? Pa seti-

mo se, kada je 2004. godine pravljena prethodna Ko{tuni~ina vlada,

jedan od poslova koje je ta vlada trebalo da obavi bio je formulisan

ovako – preispitati rad Biroa za komunikacije vlade Srbije. Prevede-

no to zna~i – kada su SPO, G17 i DSS pravili vladu posle ubistva \in-

|i}a, dogovorili su se da se obra~unaju sa Bebom Popovi}em. E, kako

su to uradili za ove tri godine, tako }e i sada. Ova kampanja mo`e da

samo za trenutak odvrati pa`nju javnosti od stvarne politi~ke poza-

dine ubistva, ali to je i njen krajnji domet. Zna~i, poraz. Ne mo`e se

pobe}i od istine. Ona se mo`e odlo`iti i Ko{tunica to uspe{no ~ini ve}

~etiri godine, ali da se pa`nja javnosti trajno usmeri na drugu stranu

prosto nije mogu}e, jer mi `ivimo u dvadeset prvom veku. 

O~igledno je da su socijalisti i radikali rezervna opcija ovoj vladi. Pre

neki dan je na sednici odbora za finansije Borka Vu~i}, tobo`e gre-

{kom, glasala za bud`et, a videli smo i kako je Toma Nikoli} poslu`io

Ko{tunici i Tadi}u da slomi Demokratsku stranku da prihvati ovakav

raspored resora u vladi. Mi iz LDP-a smo jedina opozicija. Kao povod

za obra~un sa nama ovoga puta je naveden poku{aj obra~una sa jed-

nom od grupa duvanske mafije, kojih, po izve{taju o akciji Mre`a,

ima osam. Taj izve{taj stoji na Jo~i}evom stolu od kada je on postao

ministar unutra{njih poslova u prole}e 2004. godine. Za{to se ba{ sa-

da krenulo sa tim? Verujem da se oni kojima je savest ne~ista danas



Zoran

Ostoji}

ne ose}aju ba{ najbolje. A stara kockarska poslovica ka`e – Nije maj-

ka tukla sina {to se kockao, nego {to se vadio. Iz ovakvih stvari va|e-

nja nema, pre ili kasnije sve }e iza}i na videlo.

Njihova namera je da ^edu i vrh LDP-a i uop{te tu politiku ponovo

kriminalizuju, ali da usput daju i nekakvo obja{njenje naivnoj javno-

sti o politi~koj pozadini zavere u kojoj je stradao \in|i}. To je bilo po-

ku{ano i u specijalnom sudu, kroz prepariranje Bagzija kao za{ti}e-

nog svedoka. On je kao aktere politi~kog konteksta pominjao ^ovi}a,

[e{elja i radikale. Trebalo je da tobo`e oni budu korisnici atentata i

do|u na vlast. Pogledajte gde su sada [e{elj i ^ovi}. ^ovi} ili [e{elj,

Beba ili ^eda, Ha{im Ta~i, CIA i tako dalje. Svi su bili osumnji~eni,

osim onih ~iji su se saradnici vi|ali sa onima iza stakla. Jasno je da

optu`nica kao proizvod tih dru{tvenih okolnosti nije dozvolila Nati

Mesarovi} da kao svedoke pozove Ko{tunicu, Bulatovi}a, i sve one

koji su one no}i do~ekali Legiju, a sa kojim su se vi|ali i ranije. Ali ka-

da do|e do procesa o pobuni, sve }e biti jasno. Apsurdno je u {ta se Sr-

bija pretvorila za ovih nekoliko godina. Istina je zakinuta pogibijom

Du{ana Spasojevi}a i Lukovi}a u Meljaku, jer oni bi mogli da nam ka-

`u {ta su pri~ali sa Radetom Bulatovi}em i Acom Tomi}em. Bulatovi}

je tada bio savetnik za bezbednost predsednika SRJ, Vojislava Ko{tu-

nice. Pogibija ta dva ~oveka je ostavila Bulatovi}a i Tomi}a kao jedi-

ne svedoke tih razgovora i kada se sutra pojave na nekom svedo~e-

nju, oni mogu da ka`u da su pri~ali o nogama Ksenije Paj~in.

Oni nisu toliko naivni da pomisle da bi neko poverovao da ^eda, na

kojega je Zvezdan Jovanovi} vadio no` u Kuli, Zvezdanu mo`e bilo {ta

da naredi. Jedini kontakt koji je tu postojao ticao se priprema vlasti

da pohapsi udbo-mafiju, a pri tome ne mo`e da donese zakon o za{ti-

}enom svedoku, specijalnom sudu i druge, jer je deo DOS-a sa Ko{tu-

nicom to opstruirao 2002. godine. Danas prisustvujemo poku{aju da

se politika, koja nesumnjivo dobija potvrdu u javnosti, isprlja dovo-

|enjem u vezu sa nespornim kriminalcima. Mislim da je prvenstveni

cilj napraviti veliku buku i kriminalizovati politi~kog protivnika.

Ista stvar je ra|ena tri godine ^edi, Bebi, posebno ^edi, pa je opet ko-

alicija koju je on vodio u{la u parlament. To ne pije vodu.

Svetlana Luki}: 

Otkuda se sada pojavio Du{an Mihajlovi} i izgovorio taj tekst?
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. Zoran Ostoji}: 

Ne znam {ta da mislim. Mo`da je na neki na~in ucenjen. Na po~etku

prvog mandata Ko{tuni~ine vlade on je bio optu`ivan da je svoj dosje

odneo ku}i. Ko zna {ta je sa Du{kom Mihajlovi}em, ali je nesporno da

je on, ni~im izazvan, u pri~u ponovo uveo Bebu tako {to je rekao – Me-

ne je sa Canetom upoznao Beba, iako je Cane pre godinu dana u emi-

siji Insajder rekao da mu je Du{ko Mihajlovi} pokazao izve{taj o Mre-

`i. Zna~i, }utao je Du{ko, a sada je progovorio. I za{to se pominje sa-

mo Canetova grupa, a ne i ostale koje se pominju u Mre`i? Re}i }u ini-

cijale tih ljudi – M. M, pa P. M, pa onda P. R, sa nadimkom C, sve su to

grupe koje se pominju i koje su radile cigarete kao dr`avni posao,

plus Mira, Marko i tako dalje. Ne pominju se ni oni bez kojih sve te

grupe ne bi mogle da rade, a to je tajna policija. Svi znamo ko je bio

{ef tajne policije devedesetih. Sve }e nam to Du{ko objasniti u osam-

naestom nastavku svojih Povlenskih magli i vidika. Samo se nadam

da ne}emo dugo ~ekati na to.

Oni nisu dovoljno mo}ni da pre|u granicu propagande i bla}enja. Sa-

da }e se videti i stvarni uticaj i `elje Demokratske stranke: ona ima

ve}inu ministara i ne mo`e da izbegne odgovornost da je i ona deo

ovoga. To {to ja intimno Tadi}a i Ko{tunicu vidim kao bra}u Iliju i

\uru ^vorovi}a, je moje vi|enje, koje mo`da nije ta~no i previ{e je po-

liti~ki obojeno, ali ~injenica je da je odmah posle ubistva \in|i}a po-

~ela kohabitacija koja je vodila stvaranju ove koalicije. Tadi} ne mo-

`e izbe}i svoju odgovornost. Mi koji smo 2000. godine znali da je Ko-

{tunica i na{ i njihov kandidat, koji }e pobediti samo njihovog Slobo-

dana Milo{evi}a, imali smo pogre{nu procenu o tome dokle Ko{tuni-

ca mo`e da ide. Nisam verovao da on mo`e da pre|e neke granice, pa

je mogu}e da i sada gre{im u proceni, ali zato uvla~im u pri~u Demo-

kratsku stranku. Njihova pogre{na politika je njihov problem, ali ne

mogu zbog toga da krive druge i da iskaljuju bes na njima. Pitanje

granice je metafizi~ko pitanje, ali mislim da je i Srbija pre{la svoju

granicu tolerancije i da vi{e ne}e samo mirno posmatrati ono {to se

de{ava.

Na{i politi~ari gre{e kada ne govore za{to je Tolimir u Hagu, jer to je

mnogo va`nije nego to gde je uhap{en. Isto va`i i za Vlastimira \or-

|evi}a. Nije toliko va`no da li je on tri godine bio u Rusiji, pa ga je pr-

vi ruski obave{tajac doveo i ostavio Milu i da li }e Had`i} sutra biti

uhap{en u Skoplju, samo zato da niko nikada ne bi bio uhap{en u Sr-

biji. To je manje va`no od onoga za{to su ti ljudi u Hagu, a o tome se
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ovde ne govori. Tu ima i krivice Ha{kog tribunala. Oni su na hrvat-

skim slu~ajevima dozvolili da dr`ava stane iza ljudi koji su optu`eni

za najgora krivi~na dela koja ~ove~anstvo poznaje. Tako je zatvoren

prostor da se ka`e – Ej, ljudi, oni su optu`eni za to i to, pa ako ne bu-

du osu|eni i vrate se kao ~isti ljudi, onda }emo im dati i auto i po~a-

sti patrijarha. Ali desilo se suprotno, oni su dobili sve po~asti pre od-

laska u Hag i posledica toga je da su|enja u Hagu ne}e doprineti su-

o~avanju sa politikom zlo~ina. To }emo morati da obavimo sami, iz-

nutra, svojim snagama. Hag }e poslu`iti pranju savesti me|unarod-

ne zajednice zbog krvi koja se ovde prolila, {to oni nisu na vreme

spre~ili, a suo~avanje sa zlo~inima }e ostati nama. Od sposobnosti

dru{tva da se s tim suo~i bez pomo}i Ha{kog tribunala zavisi}e usva-

janje novog sistema vrednosti, bez kojeg je nemogu}e u}i u Evropu. 

Evropa nije to da li }emo imati inflaciju dva odsto i da li }e PDV biti

~etrnaest odsto i da li }emo imati agenciju za radio-difuziju i hartije

od vrednosti ili dobro tr`i{te novca. Ispod i iznad toga su{tina je u si-

stemu vrednosti – ubijeno je osam hiljada ljudi i ako je Me|unarodni

sud pravde rekao da je to genocid, o tome nema diskusije, mi to pri-

hvatamo i izvla~imo pouke. Mi kao savremenici time olak{avamo

onima koji tek dolaze, koji nisu bili ro|eni kada se to desilo. Oni ne

treba da se suo~avaju sa time samo zato {to smo mi bili kukavice da

priznamo sopstveni zlo~in. To je nemogu}e posti}i ako predsednik

dr`ave, ni predsednik vlade, ni predsednici svih politi~kih partija, a

ni ve}ina medija o tome ne govore. Zamislite da imamo druga~iji jav-

ni servis, na kojem o ovome ne govorim ja, nego Tadi} i Ko{tunica,

Dinki}, svi. Posle godinu dana bi istra`ivanja javnog mnjenja poka-

zala da tako misle i ljudi u Srbiji. Kada bi Sinod govorio ovako, ova dr-

`ava bi bila potpuno druga~ija i mnogo br`e bismo stigli tamo gde `e-

limo. Problem je u tome {to ovde neko ne `eli da stignemo tamo gde

zvani~no svi ka`u da `ele. Mladi} i Karad`i} su su{tina i vrlo brzo }e-

mo videti da li je ovo sa Kosovom i Rusima kupovina vremena da bi

se odradili lokalni i predsedni~ki izbori. Da}e bog, zavr{i}e se i ti pre-

govori i {ta }e onda biti? Bi}e Mladi}. ^eka nas i promena ustava i on-

da }e se videti ko je za Evropu samo na re~ima. U tom smislu, ne}emo

dugo ~ekati ni na lustraciju.

Svetlana Luki}: 

Da li je lustracija uop{te jo{ mogu}a?
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. Zoran Ostoji}: 

O, kako da nije mogu}a. Ni u jednoj zemlji, sem u ^e{koj, ona se nije

odigrala prvih godina. U Rumuniji, koja je 1989. godine imala drama-

ti~no skidanje prethodnog re`ima streljanjem bra~nog para ^au{e-

sku, zakon o otvaranju dosjea jedva je izglasan u parlamentu 1997. ili

1998. godine. Dru{tvu je potrebno vreme da sazri i oni koji su pred-

met lustracije polako se povla~e iz javnog `ivota. I ne treba lustrirati

sve. U Poljskoj se de{ava tre}i talas lustracije i ova dva brata blizan-

ca, koji su ekstremni desni~ari, sada lustriraju jo{ sedamsto hiljada

ljudi po principu – Ako si bio dou{nik tajne policije, ne mo`e{ da bu-

de{ ni po{tar. Ali nije kasno i nemojte nasedati na tu pri~u Borisa Ta-

di}a. Ne, rano je, jer o~igledno jo{ nije vreme za lustraciju. Da je do-

{lo vreme za to, to bi se desilo i kada do|e, desi}e se. 

Do`iveli smo takva ~udesa da smo postali rezistentni na najnevero-

vatnije stvari. Ne govorim o izjavama politi~ara, kao {to je glupo-

sme{na Palmina izjava o Betovenu. Govorim o bombardovanju i aten-

tatu na premijera, klanici iz devedesetih godina, raznim uniformama

koje su {partale ovim gradom, Milo{evi}u i njegovoj `eni koja je i{la

u Indiju da joj gata vidovnjak. Uzdam se u ovih ~etrdeset hiljada lju-

di koji svake godine sti~u pravo glasa, oni }e promeniti Srbiju. Oni su

zdraviji od nas, manje su rezistentni na u`as. Mi smo kao ljudi koji

su uzimali previ{e antibiotika, pa vi{e nijedan ne deluje na njih. Mi

smo otupeli, ali nismo mi centar sveta, ve} oni koji dolaze. Mi smo tu

da poku{amo da im ostavimo {to sre|enije stanje. Meni je to jedina

ambicija, da ozdravimo tako {to }emo omogu}iti da do|u oni koji su

osetljivi na antibiotik. @iveli smo, odrasli, {kolovani smo u sistemu

koji je gajio neodgovornost. Znalo se ko je najpametniji, ko ne mo`e

da pogre{i, a tvoje je da slu{a{ i ne mora{ da brine{ ni za posao, ni za

{kolu, ni za letovanje, ni za vikendicu, ni za fi}u, ni za stare roditelje.

O svemu tome ima ko }e da vodi ra~una, od tebe se tra`i samo lojal-

nost. Decenije u takvom sistemu stvore od ljudi trutove koji ~ekaju

da im drugi re{avaju probleme. To je neodgovorno dru{tvo i mi sada

poku{avamo da stvorimo institucije koje }e promovisati odgovor-

nost, po~ev{i od predsednika dr`ave, pa do onoga koji ~isti ulice i

zgrade. A onda }e takvo dru{tvo mnogo bolje voditi neki novi ljudi,

nego mi ovakvi, rezistentni.
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Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Zoran Ostoji}. Najnovija ofanziva Demokratske stranke Sr-

bije i njenih prijatelja mo`e biti posledica razli~itih stvari. Mo`da je

ovih toplih no}i Ko{tunica imao no}ne more. Neprekidno je sanjao

istoga ~oveka, pa su njegovi name{tenici odlu~ili da mu pomognu da

se re{i te utvare. A mo`da je Demokratska stranka Srbije prosto samo

opijena svojim uspesima: zadr`ala je svu vlast u zemlji, ponizila De-

mokratsku stranku, nastavljaju se pregovori sa Evropskom unijom,

iako je Mladi} jo{ u Srbiji. ^ak je i Karla del Ponte pohvalila ovu vlast

i Radeta Bulatovi}a i tra`ila da se odlo`i re{enje kosovskog pitanja.

Gazda od gasa, nafte, migova i nuklearnih bojevih glava je potpuno

na na{oj strani. I u pobedni~kom zanosu, vladaju}a stranka je re{ila

da se obra~una sa politi~kim neistomi{ljenicima, koje obi~no zove iz-

dajnicima, a sada vidim da DSS analiti~ari u Politici vi{e vole da nas

nazivaju – patolo{kim li~nostima dostojnim sa`aljenja. 

U nastavku emisije slu{ate Miletu Prodanovi}a. U Beogradu je u toku

Festival jednog pisca posve}en Stanislavu Vinaveru. U organizaciji

Kulturnog centra Beograda slikar i pisac Mileta Prodanovi} je u nede-

lju vodio Beogra|ane omiljenim Vinaverovim ulicama. Ko je bio tamo,

mogao je da dobije kofer~e sli~no onom ~uvenom, po kojem su Vinave-

ra prepoznavali na ulici. U tom kofer~etu je i knjiga Vinaverovih tek-

stova. Slu{ate Miletu Prodanovi}a.

Mileta Prodanovi}: 

Sa Vinaverom se dru`im od najranijeg detinjstva, vrlo rano mi je do-

pala {aka njegova ~uvena Pantologija. Nadam se da }e posle ovog fe-

stivala mnogo vi{e Beogra|ana znati ko je bio njihov sugra|anin Sta-

nislav Vinaver. Razni okida~i me ~esto podsete na njega. Mislim da

se preko njega mo`e do}i do vrlo va`ne kategorije, ~ije zna~enje smo

izgubili za poslednjih petnaest godina. To je re~ koja je i nestala i me-

tastazirala – patriotizam. U nedeljnoj {etnji Vinaverovim Beogradom

setio sam se onoga {to o Vinaveru govori Rebeka Vest. Rebeka Vest je

pisac jednog od najboljih putopisa britanske knji`evnosti, Crno jag-

nje i sivi soko, u kojoj se Vinaver pojavljuje kao njen vodi~ kroz Jugo-

slaviju i krije se pod imenom Konstantin. Ona ka`e da je Konstantin

zdepast, brzih pokreta, radoznao i da je to ~ovek koji je stalno pijan,

ali ne pijan zato {to pije, naprotiv, on nikada nije pio – njega opijaju

re~i koje izgovara. I zaista, to je mo`da jedna od najboljih definicija

Vinavera, ta kontinuirana o~aranost jezikom. Onda ona nastavlja i
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. govori o Hajneu i ka`e da je Hajne najnema~kiji od svih nema~kih pi-

saca, iako nije Nemac. I onda ka`e – isto va`i i za Vinavera, koji uop-

{te nije Srbin. U tom smislu, patriotizam danas mora biti neetni~ki.

Ono {to je differentia specifica ove sredine jeste pre svega jezik. U po-

slednjih petnaest godina ~uli smo mnoge patriotske fraze izgovorene

jezikom u kome se ne razlikuju pade`i. Su{tina ose}anja pripadnosti

nekoj kulturi je jezik, a bojim se da smo ga mi mnogo zapostavili ~i-

ne}i sve ono {to smo ~inili u poslednjih petnaest godina.

Po~etak dvadesetog veka je bio vreme velikih imperija i mnogi slobo-

doumni ljudi ih nisu voleli. Nekima od njih je imponovala ta mala dr-

`ava Srbija, u kojoj je postojala potreba za svakom vrstom znanja i

mladi arhitekti, nau~nici su dolazili ovde. Mnogi na{i velikani su et-

ni~ki bili ne{to drugo, ali su se adoptirali u ovu naciju i prihvatili je

kao svoju. Josif Pan~i} nije bio Srbin, a bio je prvi predsednik Srpske

akademije nauka, da ne govorim o mnogim Cincarima koji su se

ugradili u ovu kulturu. Jedan od petorice najva`nijih oficira u srpskoj

vojsci za vreme Prvog svetskog rata je bio Lu`i~ki Srbin. On je u Srbi-

ju do{ao kao Paul [turm, a umro kao Pavle Juri{i}. Ono {to se doga-

|alo devedesetih godina je fokusiralo javnost na uvek iste ljude. Za-

vladao je epski diskurs u slu`bi teku}e politike. Naravno, istorijski

doga|aj mo`e da se sagleda iz vi{e uglova. Kara|or|eva smrt se naj-

~e{}e tuma~i kroz vrednosnu matricu zna~aja kumstva kod Srba. Ali

mo`da je Kara|or|eva smrt bila i smrt ekstremizma. Da li bi Srbija

postojala kao dr`ava da se taj doga|aj nije odigrao?

Nisam ~uo da je Vinaver imao nameru da prevodi [ekspira, ali za ovu

kulturu je dovoljno {to je preveo Rablea. Naravno, Vinaver je duboko

razumeo [ekspira i u tom smislu bih preporu~io ponovno ~itanje nje-

govog kratkog eseja [ekspirova min|u{a. Povod za taj esej je otkri}e

portreta u Ju`noafri~koj Republici, za koji se veruje da je jedini por-

tret ura|en za [ekspirovog `ivota. Svi portreti po kojima pamtimo

[ekspirov lik su nastali kasnije. Veruje se da je za ovaj portret [ek-

spir pozirao i na njemu je prikazan sa min|u{om. I Vinaver u tom

eseju govori o tome da je takvu vrstu dramskog opusa mogao da na-

pi{e samo glumac. To je vrlo toplo i strasno napisan esej, ali bojim se

da bi se Vinaverov genije, da je on uzeo da prevodi [ekspira, rasplam-

sao u neo~ekivanom pravcu. Rable je otvorena jezi~ka ponuda i Vina-

ver je to iskoristio na najbolji mogu}i na~in. Njegov prevod obimom

daleko nadma{uje original, ali Rable je stvaralac koji prosto poziva

na to, dok [ekspir nije takav. Vinaverov prevod Hiljadu i jedne no}i je
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pokretni praznik srpskog jezika i ~im mi dete poraste, da}u joj da to

pro~ita, jer nema boljeg u~itelja ovog jezika od Vinavera.

Moj deda je svakodnevno pisao dnevnik za vreme Prvog svetskog ra-

ta. ^itao sam ga pre nego {to je objavljen, dok je bio u rukopisu, i ~i-

ni mi se da sam shvatio njegove razloge za odlazak u taj rat. 1990.

godine sam video sve suprotno tome. Jedno vreme sam bio u komisi-

ji za imenovanje ulica i shvatio kako su u stra{noj militarizaciji ovo-

ga dru{tva ~itave plejade sjajnih glumaca, pisaca ostale potpuno za-

boravljene, zanemarene. [ta da vam ka`em, Beograd nije imao ulicu

Vaska Pope, ulicu Oskara Davi~a. U podeli na levicu i desnicu, koju

poku{avam da izbegnem, ljudi iz te komisije su bili napadani zbog

desni~arenja. Moje kontrapitanje je bilo – A ko se od vas setio da je

Oskar Davi~o jedan od najve}ih pesnika dvadesetog veka? Mene ne

interesuje kakav je on bio u partijskom smislu, ali moj jezik se ne mo-

`e zamisliti bez poezije Oskara Davi~a. 

Pitanje urbane memorije je va`na tema i zato bih voleo da Beograd

dobije atipi~an spomenik Stanislavu Vinaveru. Mislim da je Vinaver

pogodna li~nost za prevazila`enje devetnaestovekovnog koncepta

memorijalne plastike, koji je pro{le godine buknuo na u`asan na~in

ovim silovanjem spomenika Nikoli Tesli. Taj limeni ~ika koji je nikao

na beogradskom aerodromu kr{i sva pravila o postavljanju spomeni-

ka. Mislim da bi raspisivanje anketnog konkursa me|u mladim

umetnicima o tome kako zami{ljaju spomenik Vinaveru pokazalo da

postoje i druga~ije ideje, koje mogu doneti ne{to novo na beogradske

ulice, ne{to {to emituje energiju, `ivot, ne{to {to se vrti, {to govori.

Moj predlog je – Na|ite najti{e, najsenovitije delove Beograda, u kro-

{nje postavite zvu~nike i izgovarajte lepe re~i ovoga jezika i to }e bi-

ti spomenik Stanislavu Vinaveru. Vi{e od toga vam nije potrebno. 

On je ~ovek koji je u trenutku kada je rat imao smisla u rat i oti{ao.

Da je bio `iv devedesetih, sude}i po svemu {to je pisao, on ne bi mo-

gao biti za ovo {to se dogodilo. Krajem osamdesetih kod nas su ko-

mandu preuzeli nedovoljno obrazovani ljudi, ~iji je vrednosni sistem

bio zasnovan na izuzetno redukovanom poimanju srpske kulture.

Zbog toga su doga|aji imali takva obele`ja i zbog toga se sve zavr{i-

lo onako kako je nu`no moralo da se zavr{i – u zlo~inu.

Moja jedina kop~a sa teku}im stvarima je ova radio-stanica, i to ne

ceo njen program. Evo jedne anegdote – Oti{ao sam kod nekoga, video

neke od takozvanih brzih novina i vrlo ih pa`ljivo pro~itao. Vidim, ne-
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. {to se pregovara o Kosovu, sav sam se uneo, da bih na kraju pogledao

datum i shvatio da su to novine od pre tri nedelje. Eto {ta se doga|a –

ni{ta. Imamo novu vladu i ~ovek vi{e ne zna da li je bolje imati je ili

nemati. Tako|e se ne zna da li je to nova vlada ili nije. Tu se motaju

neki ljudi i imam utisak da smo u nekom limbu. Opet smo se zaglavi-

li u varijanti ~ekanja. Ova vlada mi li~i na prelaznu vladu, ali kada

zrelije razmislite, sve vlade su prelazne, kao {to je svaki trenutak u

istoriji ove planete tranzicija. Feudalizam jeste dugo trajao, ali on je

bio samo tranzicioni period izme|u robovlasni~kog i kapitalisti~kog

perioda. Mi smo u {kolama u~ili da je i socijalizam tranzicioni pe-

riod, tako da to {to smo sada u tranziciji nije ba{ ne{to novo. Vide}e-

mo gde }e nas odvesti ova nova, podmla|ena ekipa. Naro~ito mi se do-

padaju podmla|enja na{e vlade. Ovakav ministar inostranih poslova

bi mo`da bio odli~an kao ministar u Luksemburgu ili nekoj drugoj ze-

mlji koja nema ba{ nikakvih problema. On mi li~i na aspiranta za

predsednika odeljenske zajednice u osnovnoj {koli, koji to nikada ni-

je postigao. On je kao lik iz crtanog filma, deluje kao da uop{te ne pri-

pada stvarnosti, jer stvarnost ima vrlo ozbiljna obele`ja. I sve {to sa-

da `ivimo u stvarnosti i sa ovakvim ministrom pokazujemo svetu,

ostavlja utisak da mi ceo svet do`ivljavamo kao veliki crtani film.

Pri~u o ovoj vladi stvarno pratim {to manje mogu, ali po odjecima do-

ga|aja koji sti`u do mene sve me podse}a na onaj vic o tipu koji uvek

kupuje cipele za broj manje. Onda ga pitaju – Pa dobro, za{to? – a on

im ka`e – Jeste, malo je blesavo, ali kada ih skinem, da znate kako je

dobar ose}aj. Suvi{e dugo smo trenirali to muljanje i ono nastavlja da

`ivi kroz na{e multiplikovane medije. 1989. godine sam prestao da ~i-

tam dnevni list Politika. Po~eo sam da ga kupujem samo subotom i

~ekam da se te novine potpuno uljude i odustanu od koncepcije da

imaju destruktivne ludake na jednoj strani, ratoborne i sa no`evima

u zubima, i to su ekstremisti. Ima i normalnih, racionalnih ljudi i to

su drugi ekstremisti, a prava pozicija je negde izme|u njih. Dugo smo

trenirali tu maglu i magmu i mo`emo samo da se nadamo da }e doga-

|aji te}i neumitnim tokom i da }emo pre ili kasnije sti}i do zelene

trave.

Svetlana Luki}: 

Odi{e{ pravim budisti~kim mirom.
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Mileta Prodanovi}: 

Da li sam ja u budisti~kom miru? Pa trudim se da budem. Kao dru{tvo

i kao pojedinci mi smo spoljnom svetu dali dovoljno znakova da smo

retardirani. Kod Dubravke Ugre{i} postoji dobra re~enica – Moja ze-

mlja je mala, pa mi ju je `ao. Mi smo tako mali, krhki i ~ekamo da nas

neko prevede preko ulice. I to se, izgleda, i doga|a, negde u pozadini.

Sa novim ministrom inostranih poslova ili bez njega, to ide. U vreme

Zorana \in|i}a sam pomislio da }e se ovde igrati druga vrsta igre, ali

posle njegove smrti izvr{ena je rekonstrukcija, koja nas je vratila ta-

mo gde smo i bili – u enklavu. Onda sam rekao sebi – Dobro, trenirao

si deset godina, sada }e ponovo biti tako. A onaj koji o~ekuje da zbog

toga {to pametno misli, lepo pi{e ili ne{to radi dobije ne{to od dru-

{tva, mnogo gre{i. Po~eli smo sa Vinaverom, zavr{avamo sa Vinave-

rom. Shvatio sam da su ti ljudi polazili u Prvi svetski rat sa idejom da

u taj rat treba i}i, a ne da posle njega dobiju neku latifundiju. Danas

ovde tinja ogor~enje me|u ljudima koji su aktivno participirali u su-

kobima zato {to ni{ta nisu dobili. Jo{ samo i da su dobili. Ve} imamo

Spomenik neznanom junaku i vreme je za spomenik ratovima deve-

desetih. Predla`em da se, mo`da {irom biv{e Jugoslavije, postavi tip-

ski spomenik, ne nu`no figura – neznanom dezerteru. Ovo zvu~i vrlo

radikalno, ali razmislite, gra|anski ratovi su gori od svih drugih i u

njima je jedini pobednik onaj koji odbije da u njima u~estvuje.

Svetlana Luki}: 

Nastavlja se diplomatska i verska ofanziva Srbije po pitanju Kosova.

Ministar za Kosovo Samard`i} nas je obavestio da smo Rusima po-

slali neki plan za Kosovo, ali on o tome ne sme ni{ta da nam ka`e, dok

mu Rusi ne odobre. Vladika Artemije ima ~ak dve genijalne ideje. Jed-

na je da svi Srbi sa Kosova potpi{u peticiju da je Kosovo neotu|ivi deo

Srbije, a druga je da, ka`e vladika, ne nasedamo na pri~u da postoji

problem statusa Kosova, ve} da to treba zvati problemom {iptarske

nacionalne manjine u Srbiji. Centarfor Tadi} ide u Zagreb da vidi Pu-

tina koji }e prisustvovati balkanskom samitu o energetici. U~estvuje

i biv{a ~lanica Gra|anskog saveza Srbije, a sada jedna od perjanica

Demokratske stranke, gospo|a Radmila Hrustanovi}. Na otvaranju

renovirane kafane Ruski car smatrala je sasvim normalnim da joj

dru{tvo pravi ruski ambasador. To je kao kada bi na otvaranju male-

zijskog restorana bilo normalno da tu bude malezijski ambasador, a

na otvaranju picerije italijanski. Vrlo je zanimljivo i {ta je tada rekla

gospo|a Hrustanovi}. Se}ate li se fotografije na kojoj igra tango sa
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. Bogoljubom Kari}em? Jo{ tada je trebalo da znamo s kime imamo po-

sla. Dakle, citiram je – Ovo je restoran u kojem se ose}a ruska du{a u

srpskoj prestonici, a ruska du{a je du{a koju mi toliko cenimo. U na-

stavku emisije slu{ate gospo|u Latinku Perovi}.

Latinka Perovi}: 

Danas se ~esto mo`e ~uti da se Rusija vratila u Srbiju. Na tu konsta-

taciju bi neko ko se bavi rusko-srpskim odnosima mogao da reaguje

pitanjem – A kada se ona iz Srbije bila povukla? Veze Rusije i Srbije

su vi{estruke: dr`avne, politi~ke, verske, vojne, diplomatske i naro~i-

to idejne, mentalne, civilizacijske. Istini za volju, Rusi su uvek bolje

poznavali Srbiju i Srbe nego Srbi Ruse. U Rusiji je upravo iza{ao prvi

tom knjige, a predvi|ena su jo{ dva, pod naslovom Rusi o Srbiji i o Sr-

bima. Ve} u ovom prvom tomu ~etrdeset autora govori o Srbiji od

1868. godine, od ubistva kneza Mihaila, do 1915. godine i vojnog po-

raza Srbije. Kod nas je proteklo mnogo vremena od Vasilija Popovi}a

do pojave nekih va`nih knjiga o Rusiji. Nije naro~ito prime}ena ~inje-

nica da je kolega Sava @ivanov ~etrdeset godina pisao i objavio knji-

gu Istorija Rusije. Ima i mla|ih kolega, me|u njima je i Miroslav Jo-

vanovi}, koji je gostovao kod vas. Ali poznavanje ~injenica o rusko-

srpskim odnosima u velikoj je nesrazmeri kada je re~ o istoriografiji

Srbije i Rusije. 

Ti odnosi imaju svoju filozofiju od ~ijeg razumevanja zavise konkret-

ni koraci politike, dr`ave, njenih institucija. Kada se govori o odnosi-

ma Rusije i Srbije u poslednja dva veka, oni se ~esto posmatraju izvan

me|unarodnih konstelacija, koje su bivale vrlo razli~ite. Jedno je od-

nos izme|u Srbije i Rusije u vreme dok je Srbija u sizerenskom odno-

su prema Otomanskoj imperiji, a veliki delovi srpskog naroda jo{ `i-

ve u Austro-Ugarskoj. Prirodno je da je Rusija kao najve}a slovenska

zemlja sna`an oslonac Srbiji i vrlo prisutna u njenim oslobodila~kim

te`njama. Druga~ija je situacija u doba isto~ne krize koja nastaje po-

sle Berlinskog kongresa. To je potpuno novo razdoblje, u kojem Srbi-

ja postaje ozbiljno popri{te sudara ruske i austrougarske imperije. 

Teza o sudaru Istoka i Zapada, odnosno izme|u zapadnoevropske i

isto~noevropske civilizacije nije nikakva floskula kada je re~ o isto-

riji Srbije. Opasno je to gubiti iz vida ~ak i kada govorimo o savreme-

nim odnosima Rusije i Srbije. Ve} polovinom devetnaestog veka, pod

uticajem ljudi iz Srbije koji su {kolovani u zapadnoj Evropi, u Srbiju

su prodrle va`nije evropske ideje, pre svega one o predstavni~koj de-
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mokratiji. Ve} na te prve poku{aje stigle su ruske reakcije. Do{la je

~uvena Poslanica slovenofila iz Moskve, koja je upozoravala Srbe da

se ~uvaju nova~enja, a naro~ito da nastoje da o~uvaju svoju tradicio-

nalnu op{tinu, koja je embrion budu}e dr`ave i da sa~uvaju jedinstvo

u pravoslavnoj veri. Na to je reagovao \ura Dani~i} rekav{i da Srbija

`eli da stvori dr`avu koja bi se rukovodila vladavinom zakona. Rea-

govao je i jedan liberalni publicist, ina~e ruski |ak, koji je upozorio

da je ideja slovenstva pre`ivljena i da su nacije ve} postale nacional-

ne li~nosti, kako je on govorio, koje bi te{ko mogle da prihvate jedin-

stvo pod vo|stvom dvoglavog ruskog orla. 

Ruski istori~ari su, kao i srpski, iz ~injenice geografskog polo`aja

Rusije i Srbije kao grani~nih zemalja izvodili zajedni~ke karakteri-

stike u njihovom razvoju. Tako je, recimo, Solovjev u devetnaestom

veku govorio da je ~injenica da su tu vrata iz Azije u Evropu stvorila

posebnu civilizaciju, a profesor Milorad Ekme~i} je 1989. godine re-

kao da posebnost polo`aja Srbije izme|u Istoka i Zapada uti~e na

mentalitet srpskog naroda. Dakle, to je podru~je u kojem se sudaraju

civilizacijski procesi i vrlo je bitno shvatiti da postoje neprestana ru-

sko-srpska ukr{tanja, kao {to u Srbiji postoje ukr{tanja slovenskih i

zapadnoevropskih uticaja. Nikola Pa{i}, koji je obele`io pola veka

srpske istorije, govorio je da je srpski narod u sudarima izme|u Isto-

ka i Zapada uvek bio na strani Istoka zbog jedinstva u veri. Nikola Pa-

{i} je bio pod vrlo sna`nim uticajem slovenofilskih krugova u vreme

svoje emigracije, posle Timo~ke bune 1873. godine. U to vreme je ta-

mo bio i mitropolit Mihailo, koji je sigurno bio najve}i slovenofil u Sr-

biji i tada se formirala ideologija radikalizma, koja je ra~unala na

tradicionalne ustanove srpskog naroda: pravoslavnu veru, op{tinu i

narodnu dr`avu, to jest, kako je govorio Pa{i}, dr`avu kojom direkt-

no upravlja njen tvorac, seljak, gunjac i opanak. Pa{i} je iz tog prava

izvodio ceo sistem koji u prvoj fazi ne ra~una na podelu vlasti, niti na

bilo kakav kulturni i idejni uticaj Evrope.

Kao istra`iva~ srpsko-ruskih veza mogu da ka`em da svaka od krup-

nih pojava u Rusiji ima svoju repliku u Srbiji i da je to mogu}e eg-

zaktno pratiti. Formula srpskog socijalizma nastala je pod velikim

uticajem ruskih ideja {ezdesetih godina devetnaestog veka. To je u

Rusiji vreme zakasnelih reformi, njenog poraza u Krimskom ratu,

vreme zakasnelog ulaska u okon~anje feudalnog sistema. To je vre-

me ja~anja revolucionarnih elemenata i ubistva cara. Revolucionar-

ne ideje o preskakanju evropskog i kapitalisti~kog puta i projekat
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. stvaranja slovenske civilizacije uti~u na Srbe, koji tako dobijaju teo-

rijsko obrazlo`enje za doma}i supstrat, koji je u Srbiji stvoren pod

Turcima: to je op{tina, samouprava, seoska zadruga, koja }e pre`ive-

ti do pedesetih godina dvadesetog veka. Drugo, to je ideja narodne dr-

`ave kojom neposredno upravlja narod, ~ije je najve}e predstavni{tvo

narodna skup{tina. Ta skup{tina kontroli{e izvr{nu i sudsku vlast i

deluje kao vrsta konventa. Ova ideja obele`ava razvoj srpske dr`ave i

u sudaru je sa liberalnom koncepcijom koja zagovara modernu dr`a-

vu po uzoru na zapadnoevropska dru{tva. 

Osim samouprave, za koju ljudi misle da je nastala tek u dvadesetom

veku, a bila je fundamentalni princip ideologije radikalizma od de-

vetnaestog veka, vezivni princip te narodne dr`ave je narodna parti-

ja, koja je tako|e oblikovana pod sna`nim uticajem ruskih narod-

nja~kih ideja. Ne mislim samo na ~itanje dela Lavrova ili Bakunjina,

ve} i na direktne organizacione veze. Narodna partija je do danas

ostala jedini tip partije koji je Srbija temeljno upoznala i primenjiva-

la. To je partija koja objedinjuje ustrojstva vojske i crkve. Kao vojska,

ona je ~vrsto organizovana od vrha do dna. Kao crkva, i ona ima vrlo

temeljnu ideologiju, koja nije bez oslonca u crkvenom u~enju. To je

ideologija narodnog blagostanja u jednakosti, koja je dovela do bes-

krajne podele srpske zemlje, u~inila ljude jednakima u siroma{tvu i

nazvala to demokratijom. Ovo su neke od ideja koje su odre|ivale od-

nose Rusije i Srbije i zato ka`em da Rusija nikada nije odlazila odav-

de. Ona je ovde uvek prisutna u sudaru sa liberalnim, zapadnoevrop-

skim idejama i institucijama, a pre svega sa idejom moderne dr`ave.

Srbiji je imponovala ruska realna imperija, jer je i sama imala san o

imperiji i njenoj obnovi. To prime}uju ruski istra`iva~i u devetnae-

stom veku. Jedan od njih je i profesor ruskog jezika na Velikoj {koli u

Beogradu. On je govorio da Du{anovo carstvo Srbima ne da mira i da

je to put u pogre{nom pravcu, da je Srbiji potrebna prosve}enost, a da

ona tro{i vreme na iluziju. Nave{}u vam primer toga koliko je ose}a-

nje imperijalnosti vezivalo Srbe i Ruse. Uskoro izlazi deo dnevnika

koji je srpski intelektualac Milo{ Moskovljevi} vodio od 1916. do

1968. godine. Sada }e biti objavljen onaj deo koji se odnosi na njegov

boravak u Rusiji u mesecima revolucije u kojoj bolj{evici dolaze na

vlast. Naravno da on u bolj{evicima vidi zlo, ali im odaje priznanje

{to su, bez obzira na to {to su proklamovali samoopredeljenje i fede-

raciju, uspeli da u tom haosu sa~uvaju dr`avno jedinstvo. Zanimljiva

je i njegova bele{ka na dan Staljinove smrti. On ka`e da je Staljin po-
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sle Ivana Groznog i Petra Velikog najve}i ruski neimar, jer je za so-

bom ostavio ve}u dr`avu nego {to je Rusija ikada imala. Dodu{e, ka-

`e on, u toj borbi za dr`avu on se slu`io svakakvim sredstvima, tero-

rom, ubistvima, osvajanjem teritorija, ali, ka`e on, i Ivan Grozni i Pe-

tar Veliki i Kemal Ataturk su se slu`ili tim sredstvima, pa su ipak tre-

tirani kao velikani istorije. 

Pojava Gorba~ova u Rusiji ovde je bila primljena sa izvesnom

uzdr`ano{}u. Ako se se}ate njegove posete Beogradu i zdravice koju

mu je tada{nji vo|a Srbije Slobodan Milo{evi} odr`ao, to je bilo pod-

se}anje Gorba~ova na to {ta je socijalizam. Raspad Sovjetskog Save-

za kao velesile ovde je bio primljen kao velika svetska katastrofa. U

periodu posle hladnog rata uzdi`e se druga svetska sila, Sjedinjene

Ameri~ke Dr`ave, sa svojom arogancijom i bahato{}u. Ali Amerika,

uz bahatost velike sile, ima razvijeno dru{tvo, a u Rusiji su dr`ava i

dru{tvo isto i prostor za kritiku nije veliki.

Mi vrlo malo poznajemo savremenu Rusiju. Ona na spoljnom planu

`eli da povrati poziciju velike sile i u toj te`nji se slu`i svojim prirod-

nim bogatstvima, velikim resursima. Svet je uvideo opasnost od ob-

nove ruske imperijalnosti uz nedovoljne unutra{nje promene. Krize

koje su nastale zbog zaustavljanja isporuka sirovina Gruziji, Ukraji-

ni, Belorusiji za razvijeni svet su bile ozbiljno upozorenje da se mora-

ju tra`iti alternativni putevi snabdevanja energentima. Rusiji je to

opomena da njen nuklearni potencijal ne mo`e biti jedino sredstvo

kojim }e se ona vratiti na svetsku pozornicu kao velika sila. Na unu-

tra{njem planu, u Rusiji se jo{ ose}a postimperijalna trauma. Rat u

^e~eniji dugo traje i predstavlja faktor unutra{njeg razaranja i iscr-

pljivanja. U Rusiji te~e proces socijalnog raslojavanja, pri ~emu su se

ogromna sredstva slila u ruke stare nomenklature. Ponovo su u prvi

plan izbila trajna pitanja ruske istorije: pitanje polo`aja li~nosti, nje-

nih sloboda, prava kritike i mogu}nosti da se konstitui{e slobodnije

dru{tvo. Nere{eno je i pitanje smene vlasti. U memoarima sina Niki-

te Sergejevi~a Hru{~ova na{la sam podatak da je Hru{~ova najvi{e

uznemiravalo pitanje kako posti}i mirnu smenu vlasti, bez krvi, u

Rusiji. To je zemlja koja nije pro{la kroz politi~ku pluralizaciju. Iako

je uvek imala sna`nu intelektualnu opoziciju autokratiji, ona nikada

nije imala razvijen parlamentarni politi~ki `ivot. 

Posle kraja Hladnog rata u ruskim intelektualnim krugovima se ob-

novila klju~na dilema da li }e Rusija postati evropska ili evroazijska.
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. Pominjem to i zbog ove akutne faze rusko-srpskih odnosa, koja se

manifestuje na pitanju Kosova. Ruske vlasti ne skrivaju da im Koso-

vo samo po sebi nije va`no, ve} da oni na tom pitanju odmeravaju svo-

je mogu}nosti da postanu respektabilna vojna svetska sila i da uti~u

na kompoziciju Ujedinjenih nacija. Tu na kraju ne}e odlu~iti nikakva

slovenska ose}anja, kao {to nikada nisu ni odlu~ivala. Ali je zanimlji-

vo da jedna mala zemlja kao {to je Srbija, koja je pro{la kroz te{ko

razdoblje ratova u jugoslovenskoj dr`avi, zemlja zakasnele, a po

mnogima i propale tranzicije – sve stavlja na jednu kartu. Ona je re-

{ila da oslanjaju}i se samo na Rusiju dovede u pitanje svoje odnose

sa Sjedinjenim Ameri~kim Dr`avama, zemljama Evropske unije, Sa-

vetom bezbednosti i generalnim sekretarom. Taj me|unarodni iza-

slanik nije ovde bio u funkciji trgova~kog putnika. On je bio izasla-

nik me|unarodne zajednice koji je do{ao da re{i jedan problem. Isku-

stvo me|unarodnu zajednicu u~i da kada do|e do ovakvih usijanja,

proces treba razvu}i i prepustiti se pregovorima i merenjima intere-

sa. Na{a igra na jednu kartu je vrlo rizi~na za malu zemlju. Ona je i

refleks ukupne politike, koja je sada u konzervativnom trendu. Pro-

blem Kosova i ukr{tanja interesa oko njega samo je jo{ jedna ilustra-

cija duge linije odnosa Rusije i Srbije.

Kod nas je prevladala istorijska inercija. Liberalizam ovde nikada ni-

je bio sna`na ideologija i uvek je postojao otpor kapitalizmu. Srbija

nije postigla konsenzus u vezi sa evropskim integracijama i na vrlo

brutalan na~in je postavila rezerve prema njima. Po~etak tog otpora

vidim u antibirokratskoj revoluciji i pojavi Slobodana Milo{evi}a. To

jeste bio nacionalizam, ali on je bio neodvojiv od dr`avnog socijali-

zma. Druga ta~ka otpora je bilo ubistvo premijera \in|i}a. On je bio

predstavnik forsirane orijentacije ka evropskoj integraciji i mislim

da je to bio racionalan izbor. To je bio trenutak kada politika koristi

{anse koje joj se pru`aju. Svet je bio uz nas i mogao je da se u~ini ve-

liki korak napred. Taj trenutak nije iskori{}en. U to su se upleli i pro-

cesi ka`njavanja zlo~ina. Razlaz izme|u dva pristupa nije bio ekla-

tantan, ali to je klju~ni razlog zbog kojeg se jo{ nismo odlu~ili za

evropske integracije. Drugi razlog je konsenzus o takozvanom tre-

}em, srednjem putu. Niko ne zna da objasni {ta taj srednji put zna~i,

ali definitivno se postavlja pitanje da li ve}inski deo srpskog dru{tva

`eli evropeizaciju. 

Ja prihvatam stanovi{te istori~ara koji komunisti~ko razdoblje sma-

traju crnom rupom, ali mislim da na{e dijagnoze nisu precizne, da su
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suvi{e gnevne, kriti~ke. Nemam ni{ta protiv toga, ali ne mislim da je

to re{enje. Ako pogledate isto~nu Evropu, nas, Rusiju, moramo re}i

da razdoblju komunisti~kog terora nigde nije prethodio liberalni si-

stem i moderna dr`ava. Razdoblje komunizma mo`emo da tretiramo

kao izgubljeno vreme. Vidim ga na tragu ovih tradicionalisti~kih pro-

cesa, ali mi vi{e ne mo`emo da njime obja{njavamo sve. Ovih dana ~i-

tam Kolakovskog koji pominje jednu anegdotu. Prijatelj mu prepri~a-

va svoj susret sa De Golom, koji mu ka`e – Komunizam je jedna epi-

zoda u hiljadugodi{njoj istoriji Poljske. Drugim re~ima, ne mo`ete ti-

me da obja{njavate sve. Petsto godina smo sve obja{njavali Otoman-

skom imperijom, a sada poku{avamo da sve objasnimo poluvekov-

nim komunisti~kim razdobljem. Mislim da treba otvoriti raspravu o

su{tinskim pitanjima, koju ne mo`ete otvoriti bez pozitivnih znanja

i ozbiljnog prou~avanja. Za takvu raspravu su potrebne slobode. Kao

istori~ar ideja ne treba da budete dovedeni u situaciju da posle tride-

set godina rada neko od vas o~ekuje da potvrdite njegov utisak. Istra-

`ivanja su jako komplikovana i mislim da je va`no da mladi ljudi odo-

le stereotipima. Mi nismo dru{tvo sa velikom liberalnom tradicijom,

alternativa je kod nas uvek do`ivljavana kao vrsta subverzije i izdaj-

ni{tva – ali u odnosu na {ta? U odnosu na taj petrifikovani socijalni

model i u odnosu na to nacionalno jedinstvo. I vrlo ~esto }e vas mla-

di ljudi pitati – Pa {ta je taj nacionalni interes? 

Prvo razdoblje srpskog parlamentarizma ipak proti~e u pripremi za

tri rata. Kada ~itate stenografske bele{ke Narodne skup{tine od

1903. do 1914. godine, vidite da je pre}utno sve tome podre|eno. Pita-

nja unutra{njeg razvoja, sukoba interesa, o ~emu u skup{tini govori

Jovan Skerli}, imaju drugorazredni zna~aj, jer odvla~e pa`nju sa cen-

tralnog pitanja – dovr{iti nacionalno oslobo|enje. Pitanje je da li u

dvadeset prvom veku, u potpuno promenjenoj svetskoj i regionalnoj

konstelaciji, mo`ete taj problem da tretirate na isti na~in kao u de-

vetnaestom veku. Hajde da za promenu malo razgovaramo o sadr`a-

ju `ivota, o njegovom kvalitetu, o idejama, o tome u kom pravcu se

ljudi kre}u, koliko mi razumemo svoje vreme, koliko smo kompatibil-

ni sa regionom i svetom. Na{e veze sa Rusijom su duboke i vi{estru-

ke. To je velika zemlja koja }e nas uvek zanimati i biti nam va`na. Mi

smo se ruskom kulturom bavili u vreme najrigidnijih prekida odnosa

posle 1948. godine. Bavili smo se kulturom koja je bila zaboravljena

u Sovjetskom Savezu i `ivela u egzilu. To je ~inila grupa `ena: Milica

Nikoli}, Nana Bogdanovi}, Lola Vlatkovi}. Milica Nikoli} je napisala

odli~nu knjigu, Ruska pri~a. To su stvarni dodiri sa ruskom kulturom
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. i taj kontakt se nikada nije izgubio. Nema potrebe svoditi ga na ~isto

utilitarni nivo od danas do sutra.

Nasilje je ovde jedna od strukturnih konstanti. To je zemlja u kojoj je

vrlo razvijena hajdu~ija, zemlja koja je imala mnogo pobuna, mnogo

ratova. Od 1875. do 1914. godine smo imali {est ratova, {to zna~i da

smo u proseku ratovali na svakih sedam godina. Zna~i, u razdoblju

od ~etrdeset godina ima deset godina efektivnog ratovanja. Izbeglice

i preseljenja nas prate do danas. Ju~e je bio Dan izbeglica i svetske

statistike pokazuju da u svetu ima deset miliona izbeglica, od ~ega ih

je milion iz Jugoslavije. Trenutno `ivimo posledice raspada dr`ave i

dr`avne ekonomije, nagle privatizacije. ^itava podru~ja dru{tva su u

tamnoj zoni. Recimo, radno pravo i problem eksploatacije niko ne po-

minje. Ljudi ka`u – Danas nema levice u Srbiji. Ali {ta da radi ta levi-

ca, kako da se istovremeno bori za profitabilno dru{tvo i za socijalne

kriterijume? Mislim da bez obzira na privatizaciju i pridru`ivanje

svetskom tr`i{tu mora postojati socijalni korektiv. Imaju ga sve raz-

vijene kapitalisti~ke zemlje i bez njega se ne bi odr`ale. 

I problem nasilja u porodici je te`ak i dugotrajan problem. Moj kole-

ga Mom~ilo Isi} je napisao sjajnu knjigu o polo`aju `ene seljanke u

Srbiji u dvadesetom veku. To je potresna knjiga. Mi smo zatvoreno

dru{tvo koje prikriva te fenomene, koje ih se ne osloba|a time {to ih

~ini javnima i dostupnima prou~avanju. Ako po~nete da govorite o to-

me, re}i }e vam da mislite da ne{to genetski nije u redu sa srpskim

narodom, a u stvari }e rasisti~ki reagovati na vas li~no. A re~ je o so-

cijalnim, ekonomskim uslovima u kojima ljudi `ive, njihovim navika-

ma i tradiciji. Nije svaka tradicionalnost pozitivna i kada po~nu da

vam otpor evropskim integracijama tuma~e sa stanovi{ta odbrane

vrednosti, dajte da razgovaramo o tome koje su to vrednosti ugro`e-

ne. Onda }ete u razgovoru sa u~enim ljudima ~esto do}i do toga da u

te ugro`ene vrednosti spada mnogo vrlo grubih elemenata na{e zao-

stalosti. Tako shva}en nacionalni interes, mimo dru{tva, mimo unu-

tra{njeg sadr`aja, apsorbuje svu energiju, rekonstitui{e tradicionali-

sti~ku ideologiju i dr`i zemlju u mestu. I ne samo da je dr`i u mestu,

nego je primorava da nazaduje.

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo gospo|a Latinka Perovi}. Za kraj Pe{~anika slu{ate Bilja-

nu Srbljanovi}. Malo smo prekora~ili vreme, vru}ina nam je udarila u

glavu. Obe}ali smo vam da }ete ~uti i Ivana ^olovi}a, ali ostavljamo
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to za idu}i petak. Njegov tekst je u vezi sa Vidovdanom. Pro{lo je

osamnaest godina od one nacionalisti~ke histerije na Gazimestanu,

kada je me|’ milion Srba helikopterom sleteo Slobodan Milo{evi}. Ta-

da smo sko~ili sa vrha solitera veruju}i da }emo poleteti. Eto, nismo.

Biljana Srbljanovi}, dramski pisac.

Biljana Srbljanovi}: 

Kada do|em ovde, uvek prvo izvr{im biopsiju, uzmem ise~ak atmos-

fere, na~ina `ivota i po tome vidim gde smo. Sada `ivimo pod koncen-

tracionom vladom, u sabornosti stranaka. Svi su oni me|usobno jako

dobro umre`eni i jako se dobro razumeju i to mo`e da se vidi kada

uve~e iza|e{ na neka mesta. Bila sam sa prijateljima u Klubu knji`ev-

nika. U ba{ti se odvijala vrsta makabri~ne svadbe. Svi su se sa svima

pozdravljali, od direktora nacionalnog servisa do direktora Politike,

do advokata Slobodana Milo{evi}a, do izdava~a knjiga Radovana Ka-

rad`i}a, do glavnog savetnika premijera Ko{tunice, ne, Tadi}a, ali do-

bro, to je isto, do predstavnika ameri~kog nevladinog sektora iz deve-

desetih, do naj~uvenijih reditelja, naj~uvenijih pesnika. Svi sede za-

jedno, sto do stola, rame do ramena i kako neko novi u|e u kafanu,

svi se di`u, pozdravljaju. Ose}a{ se kao u kafi}u U zdravlje, gde je svi-

ma njima na zdravlje, a oko njih potpuna propast svega. Vi{e se ne vi-

di nikakva razlika izme|u direktorke Politike i advokata Slobodana

Milo{evi}a i Matije Be}kovi}a i Sr|ana [apera. Svi se oni mnogo vo-

le, mnogo ljube, mnogo rukuju, {ale, tap{u po ramenima i dobro im je,

tako da za njih va`i ona re~enica – Ako vam je dobro, onda stvarno ni-

{ta, jer je njima nikad bolje. 

Nemam ni{ta protiv tih ljudi, naprotiv, me|u njima sede i ljudi koje

cenim zbog njihove pameti i zbog stvari koje su uradili i onda me uto-

liko vi{e sve to poga|a. Stra{no mi je kada vidim nekoga ko je nalik

na mene kako se tap{e i rukuje sa nekim ko je simbol onoga zbog ~e-

ga je ova dr`ava upropa{}ena. Ose}am se kao da su me izdali. Celu ge-

neraciju su izdali. Ova vlada se odr`ala u biv{em sazivu i sada se re-

konstruisala zahvaljuju}i predsedniku Tadi}u. On je predsednik veli-

ke stranke, parlamentarne sile koja je godinama ujedinjavala sve

opozicione delove dru{tva. Ose}am da su me izdali moji. Jutros sam

slu{ala kako \eli} na radiju insistira na tome da nam je potreban na-

cionalni konsenzus i da ne treba da postoje disonantni tonovi o pro-

blemu Kosova. Kosovo }e biti izgubljeno zbog disonantnih tonova i

nedostatka nacionalnog konsenzusa. Prvo, nacionalni konsenzus ne
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. mo`e da postoji, jer mi nismo nacionalna dr`ava. Ovde samo gra|ani

mogu da se dogovore o ne~emu. Postoji konsenzus ljudi na vlasti i

njihove satelitske stranke, radikala. Ta politi~ka elita je postigla

konsenzus, a gra|ani nisu postigli nikakav konsenzus. Kada bi se sa-

da raspisao referendum, njegov rezultat uop{te ne bi bio izvestan.

Oni to znaju i zato ga i ne raspisuju. Nije istina da je aklamativna `e-

lja gra|ana Srbije da po cenu sopstvene smrti, apsolutnog uni{tenja

i predaje u ruke Putinovoj Rusiji zadr`e Kosovo. To uop{te nije isti-

na, ali direktorka Politike, {ef nacionalne televizije, savetnik Tadi}a

i izdava~ Radovana Karad`i}a su postigli taj konsenzus. Ve}ini sta-

novni{tva je jasno da je ta stvar izgubljena i da je sada samo pitanje

kako se postaviti prema toj ~injenici. 

Zaboravila sam da ka`em, mi sedimo u toj kafani, u dr`avi koja je

do`ivela bankrot, a slu`i nas kelner od osamdeset dve godine, koji

nas potkrada ve} ~etiri decenije. I ti i dalje dolazi{ da bi te on potkra-

dao vuku}i se polumrtav. Potkradaju nas umrle ideje. Re~enicu mini-

stra \eli}a da me|unarodna zajednica jedva ~eka da ~uje neki diso-

nantni ton u vezi sa Kosovom, pa da se uhvati za to i iskoristi protiv

nas, smatram udarom na slobodu govora. Moje pravo je da ka`em {ta

mislim da je bolje za ovu zemlju i ja bih to vrlo jasno elaborirala, ka-

da bi mi neko dao prostor u medijima koji nisu blog i va{a emisija.

Mediji su apsolutno kontrolisani i oni se i povodom Kosova bave unu-

tra{njom politikom, jer je ovo izborna godina. Pred nama su izbori za

predsednika, koji su sasvim neizvesni, jer je Tadi} izgubio ogromnu

popularnost kada je izneverio izbornu volju sopstvenih bira~a. Ta na-

{a velika stranka, pod ~ijim ki{obranom su bile sve na{e male, po-

smatra nas kao glupake. Mo`da nisam mnogo pametna, ali toliko

glupa nisam da ne vidim {ta oni rade. Ja sam potencijalni glasa~ tog

demokratskog kandidata, Borisa Tadi}a. Zbog ~ega ti pru`a{ ruku ja-

taku Ratka Mladi}a, a ne meni, svom potencijalnom glasa~u? On ni-

kada ne}e glasati za tebe. Koliko god ti menjao svoju politiku, samo

}e{ gubiti nas. Oni misle da smo mi podjednako glupi kao njihovi po-

stupci i da ne vidimo {ta rade. Ne treba zaboraviti ni pokrajinske iz-

bore, za koje poku{avaju da promene sistem glasanja, ne bi li potpu-

no umanjili svaku mogu}nost da se ~uje bilo koji disonantni ton koji

ne pripada korpusu DSS-a i radikala s jedne i G17 plus i DS-a s druge

strane. Oni su dva pola iste politike. Oni poku{avaju da naprave ap-

solutni monopol nad medijskim prostorom, u kojem je opet nastalo

prozivanje izdajnika. A ko izda, zna se {ta je. 
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Oni se mnogo varaju ako misle da je ta scena svadbe iz Kluba knji`ev-

nika javno mnjenje. To je mislio i Milo{evi}, to je mislio i Had`i Stru-

ja, to je mislio i Vu~eli}. I oni su se tap{ali na isti na~in i mislili da }e

tako lobotomirati gra|ansko telo. Glasa~i jesu malo spori, preokupi-

rani drugim temama, ali nisu glupi. Mislim da je to stvar koja }e se,

kako ka`u Amerikanci, okrenuti i ujesti ih za zadnjicu u`asno brzo,

ve} do kraja ove godine.

De{ava se da, na vest da imam premijeru, objavljenu u novinama, ~i-

taoci pozivaju da me uhapse, jer vr{im veleizdaju i radim protiv usta-

va i ustavnog poretka time {to smatram da Kosovo treba da bude i bi-

}e nezavisno. Kada to dolazi od anonimnih ~italaca, to je jedna stvar,

ali kada istu stvar, samo malo umivenije, govori dr`avni funkcioner,

onda po~injem da se bojim. Ne postoji pravni sistem za{tite. Ja pod-

se}am da nijedna presuda Ulemeku nije postala pravosna`na. Kada

ne upali ta vrsta diskriminacije da te nazivaju izdajicom, onda si kri-

minalac. Ne znam ko za mene ba{ mo`e da ka`e da sam neki krimina-

lac i profiter, ali mo`e za ljude koje politi~ki podr`avam. Vra}amo se

na potpuno istu pri~u, vadimo iste transkripte razgovora. ^itala sam

u Kuriru vest u dva reda, na levoj strani dole, da je ^edomir Jovanovi}

dobio proces protiv dva ~uvara Centralnog zatvora koji su tvrdili da

je on pose}ivao Ulemeka. Sada se vadi ista pri~a, kao da na sudu nije

ustanovljena istina. Ose}a se vrsta dirigovanog nasilja u medijima.

Oni te pritiskaju do granice izdr`ljivosti, a moja granica je veoma ni-

sko. Posle petnaest godina mojim `ivcima je dovoljno da mi neko pri-

preti sa dve re~i i ja vi{e ne bih da se prljam, ne bih da dobijam ru`ne

re~i i slike, pretnje, ne bih da svoju porodicu opet dovodim u tu situ-

aciju. Mislim da to i jeste cilj, da svi dignemo ruke. Prosto ti ka`u – Pa

to je demode. Mi smo zemlja u tranziciji, ljudi se zadu`uju, imaju pla-

nove, ambicije, projekte u `ivotu. Ako ti u takvom svetu nema{ ambi-

ciju, nema{ plan, nema{ projekat, nego samo `eli{ da `ivi{ ovaj trenu-

tak, ti si prezren i izba~en iz ove trke. Ako se jo{ po`ali{ na trenutak

u kojem `ivi{, u smislu da ne pripada{ korporativnom duhu ove ze-

mlje, onda si negativna i vi{e nisi fensi. Mora{ da bude{ ambiciozan

u odnosu prema novcu, mo}i, sopstvenom pozicioniranju, mora{ ima-

ti cenu i mora{ ostvariti {to ve}u cenu na politi~kom i javnom tr`i{tu.

Moja cena ne postoji, ja sam ili u bescenje ili to ne mo`e da se proceni,

i u tom smislu sam, kako ka`u sportski novinari, deklasirana. 

Do`ivela sam da mi na{ prijatelj Goran Svilanovi}, kada sam rekla da

sam protiv ulaska Srbije u NATO, ka`e – Ti se igra{ sa tom idejom. Ne,
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. ja se ne igram, ja imam ube|enje. Jo{ ima ljudi koji imaju neka ube-

|enja i nisu ih menjali zbog javnih funkcija, stanova, novca i bankov-

nih ra~una. Ja ne verujem u militarizam i javno }u se zalagati za to da

ne u|emo u NATO, bez obzira na to {to mislim da ne bi trebalo da me

poslu{ate, ali svejedno, to je moje pravo. Ja odgovaram za sebe i za

svoje pseto. Da li sutra, kada mi budemo u{li u taj NATO, mene mini-

star odbrane ili ministar za evropske integracije mo`e da optu`i za

nacionalnu veleizdaju, ako ka`em – Mi treba da iza|emo iz toga? Ne

razumem za{to se toliko histeri~no primoravamo da svi mislimo sa-

mo jedno, kada je o~igledno da to jedno nije ta~no i nije dobro za nas.

Mi smo ona baba {to daje gro{ da u|e u kolo sa Rusijom, a na kraju }e

dati oba bubrega da iz tog kola iza|e. To }e mnogo da nas ko{ta. Dis-

tanciramo se od mesta kojem pripadamo, od kontinenta se distanci-

ramo, mi menjamo mapu sveta. Mi Rusiji dajemo tajne planove za Ko-

sovo, za koje ne odgovaramo na{im gra|anima, tajno pravimo pak-

tove i to ne sa bilo kojom Rusijom, nego sa Putinovom Rusijom, dr`a-

vom bez dru{tva, bez javne kritike. To je dr`ava u kojoj tako|e ubija-

ju novinare, koja se potpuno raspala na delove i koja je upravo uradi-

la ono {to poku{ava da uradi na{a koncentraciona vlada – da postoje

samo dr`ava i vlada. I s kojim pravom mi uop{te tra`imo da me|una-

rodna zajednica odlo`i re{enje, a da prethodno gra|ani ove dr`ave ni-

su otvoreno i jasno pitani {ta ta~no misle o sudbini Kosova? Ali to pi-

tanje ne treba da glasi – Da li ste za to da nam otmu svetu srpsku ze-

mlju? Ne, u pitanju moraju biti navedene posledice – Da li ste za to da

se zbog petnaest odsto teritorije na kojoj `ivi pet odsto stanovni{tva

paralizuje cela zemlja, da nas prodaju kao Moldavke ruskim tajkuni-

ma, da li pristajete da budete belo roblje, da li je to cena? Kolika je ce-

na Kosova? Nas niko ovde to ne pita. S kojim pravom ova vlast, koja

za to nije dobila mandat, odlu~uje o tome u na{e ime? Stvar je u tome

{to oni znaju da je Kosovo izgubljeno i samo `ele da spre~e da ono ode

u izbornoj godini. 

Ista stvar je i sa hap{enjima i sa slanjem u Hag. Ovde se zna da ja mi-

slim da je Karla del Ponte nesposobni tu`ilac, ali Ko{tunica }e i Kar-

li del Ponte pru`iti ruku, a ne}e je pru`iti meni. On }e se na kraju do-

govoriti i sa predstavnicima Albanaca sa Kosova, a ne}e se dogovori-

ti sa nama, stanovnicima ove zemlje, kojih nije malo. Mi smo jedina

nepromenjena snaga u petnaest godina ratova, mobilizacija, ubista-

va, totalnog siroma{tva. Mi nismo odustali. Ali on se ne obra}a nama,

gra|anima svoje zemlje, nego }e nas radije strpati u geto. Prodao bi
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nas za vre}u kamenja, samo da sa nama nema nikakvog posla. I mi-

slim da je to pogubno po ovu zemlju, koja }e se na kraju raspar~ati iz-

nutra. Ovde ve} postoji veliko socijalno raslojavanje, koje me stra{no

poga|a kada do|em i vidim malu, provincijalnu, d`etsetersku klasu.

Vidi{ da su oni oki}eni pova|enim zlatnim zubima. Sino} sam pro{la

ulicom Strahinji}a Bana, videla te ljude i ta kola, te sirote devoj~ice

koje odlaze u trafiking na toj ulici pred svima nama – za dva zlatna

zuba izva|ena iz glave le{a. To je ovde cena `enskog deteta. 

Ovde je sramota biti solidaran, podsmevaju ti se ako ne pregazi{ dru-

gog na pe{a~kom prelazu, da ne govorim o tome da nekom ne{to da{,

da podeli{, da nije tvoje, a da ne ukrade{ iako mo`e{. Zastra{uju}i je

podatak da deca vi{e ne}e da dolaze na Fakultet dramskih umetnosti,

jer im je lak{e da plate privatni univerzitet vlasnika u bekstvu, jer

znaju da tamo nikada ne}e pasti na ispitu. I {ta }e sa nama, luzerima?

Za{to bi slu{ao profesora koji je pla}en dvadeset pet hiljada dinara,

kada onaj koji je pla}en soma i po evra sigurno ima vi{e da mu da?

Sve se meri time i ozbiljni ljudi mi ka`u – Ima{ te nagrade, ima{ me-

|unarodnu slavu, a nema{ novca. Kako nema{ novca? Pri tome, ovde

nema{ novca ako nema{ milion. Ja se ovde ose}am kao veoma neu-

spe{no bi}e sa margine. Napisala sam komad o ku~i}ima i ljudima i

stvarno se ose}am kao neko nerasno ku~e. Neki je pro{ao pored ne-

kog {kolskog dvori{ta, pa mi zaka~io tu moju mamu lutalicu i ja se ta-

ko rodila i tu i ostala i ne bih ni da idem. Ali u svetu nakazno o{i{a-

nih pudlica, ru`nih i glupih, ja sam prezreno ku~e jer nemam pedigre.

Ljudi koje dugo poznajem me gledaju sa prezrenjem, jer se nisam do-

bro prodala. Ovde se ose}am kao potpuni autkast, nigde mi nije me-

sto, {to valjda zna~i da sam neuspe{na osoba. 

Ta koncentraciona vlada se nije koncentrisala oko nacionalnog inte-

resa i Kosova. Njihov jedini nacionalni interes je da uni{te gra|an-

sku poziciju, to je njihov najmanji i najve}i zajedni~ki imenitelj. Ko-

{tunica je s jedne strane sa radikalima, Boris Tadi} je sa druge, a svi

mi ostali }emo ili izgraditi nekakav front prema njima ili }emo pusti-

ti da nas pregaze. Dosta toga dolazi od spin doktora oko Demokrat-

ske stranke, na primer ideja da je jedini neprijatelj Radikalna stran-

ka. To je velika Babaroga koje se svi mi bojimo i svi treba da se umre-

`imo i da stanemo u `ivi zid i poklopimo genitalije, jer oni pucaju u

nas. Oni uop{te ne pucaju u nas, jer je njihova ideologija na vlasti. S

druge strane, Demokratska stranka je progla{ena centrom svemira,

pupkom sveta i sve {to je sa jedne ili druge strane su ekstremni polo-
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. vi – imamo ekstremiste radikale i ratne zlo~ince, a druga vrsta eks-

tremizma smo mi, koji govorimo da istina nema cenu i da neistina

ima vrlo visoku cenu, koju }e platiti gra|ani, a ne oni. To je mantra

koja se uporno ponavlja u svim medijima i ljudi me nazivaju ekstre-

mistom. Ne vidim {ta je ekstremno u mom stavu. Volim svoju zemlju,

za koju se dr`im rukama i nogama, noktima se dr`im da ne odem

odavde, a imam gde da odem, imam {ta da radim. @elim da doprine-

sem, a ni{ta ne tra`im za uzvrat. Ne tra`im ni{ta, samo ho}u ne{to da

dam. Posle deset godina sam postala docent. Od trenutka kada sam

diplomirala, zadr`avala sam se na fakultetu noktima, jer smatram da

imam ne{to da dam studentima. Mislim da znam to da radim i da mo-

gu da doprinesem srpskoj {koli dramaturgije, koja je i mene napravi-

la. Mene ne zanima ni privatizacija Telekoma, ni ministarstvo, ni da

se metnem u bilo koju fotelju, niti da dobijem ne{to za to i ne dozvo-

ljavam da me nazivaju ekstremistom. Postoje po{teni ljudi i postoje

nepo{teni ljudi. Nepo{teni ljudi su sada na vlasti, po{teni ljudi time

ne}e da se bave. Onda ti se podsmevaju i nazivaju te patolo{kim slu-

~ajem. Patolo{ki si slu~aj ako ne `eli{ da se proda{. Do ju~e si bio iz-

dajica, ali sada cela dr`ava `ivi od stranih donacija, Ko{tunica `ivi od

stranih donacija. Nisi vi{e strani pla}enik, jer smo svi postali strani

pla}enici. Tramvaj u kojem se vozi{ je pla}en iz inostranstva, kontej-

ner u koji baca{ |ubre, ili baca{ pored njega, ti je tako|e neko dao. Ali

sada si patolo{ki slu~aj ako nema{ cenu koju ti oni konstantno nude,

lovu, mo}, da te miluju po glavi, da te ucene, da te maltretiraju, da ti

prete, da te oteraju, da te devalviraju, da te opet maze po glavi. Mo`da

ja jesam patolo{ki slu~aj, kada se tako uporno kand`icama dr`im za

ovu zemlju i stalno ho}u da uprkos nama samima ne{to doprinesem.

I kako sam ja do~ekala da posle deset godina kona~no imam svoju

klasu na dramaturgiji, tako }emo svi mi uspeti da ovu zemlju prome-

nimo svojim kand`icama. 

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo Biljana Srbljanovi}, bio je ovo Pe{~anik.
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Vesti Ivana ^olovi}a

Vidovdan je jedan od onih praznika koji su za Srpsku pravoslavnu cr-

kvu prilika da narodu saop{ti svoje vi|enje aktuelnih politi~kih prili-

ka, da, kako su govorili na{i stari, uka`e na probleme koji stoje na pu-

tu razvoja i dâ smernice za dalju akciju. Ove godine crkva je po`urila

da obznani vidovdansku politi~ku poruku ve} po~etkom juna, skoro

mesec dana pre praznika koji se slavi 28. juna. Poruka se pojavila u

formi knjige pod naslovom Sveti knez Lazar i kosovski zavet, ~iji su

izdava~i Mitropolija crnogorsko-primorska iz Cetinja i kompanija

Ve~ernje novosti. Po~etak impresuma ove knjige sro~en je u tor`e-

stvenom, arhai~nom stilu – Knjiga ova pojavi se leta Gospodnjeg

2007. na Vidovdan, s blagoslovom patrijarha srpskog Pavla, trudom

i ljubavlju njegovog visokog preosve{tenstva, arhiepiskopa cetinj-

skog i mitropolita crnogorsko-primorskog gospodina Amfilohija.

Ovim starostavnim stilom crkva se slu`i da sebe prika`e kao institu-

ciju koja ~uva svoj tradicionalni lik prkose}i svim promenama, jezi~-

kim ili drugim, ali retorika tradicionalista je jedno, a praksa njihove

borbe za tradiciju je ne{to drugo. Tako i ovde, s jedne strane starin-

sko – leta Gospodnjeg, a s druge strane jedna komercijalna novotari-

ja, takozvano kiosk izdanje. Knjiga sadr`i odlomke poslednjih godi-

na ~esto pre{tampavanih zapisa, povelja, pesama i beseda o knezu

Lazaru i drugim kosovskim junacima, a ono zbog ~ega je sve to jo{

jednom sabrano i objavljeno, politi~ka poruka Srpske pravoslavne cr-

kve za Vidovdan 2007. godine, je na po~etku knjige, u dve uvodne re-

~i. Ispod prve je faksimil potpisa patrijarha Pavla sa prepoznatljivim

krsti}em. 

Glavni stav u toj uvodnoj re~i svodi se na to da Srpska pravoslavna cr-

kva ima legitimno pravo i du`nost da se stara i o politi~kom, a ne sa-

mo o verskom `ivotu Srba. To je izvu~eno u naslov ove uvodne re~i:

Opredeljenjem na carstvo nebesko ne odri~emo se staranja za svoje

istorijsko postojanje. Dakle, iako se ovde politi~ki `ivot i dr`avni po-

slovi eufemisti~ki nazivaju istorijskim postojanjem, nema sumnje

da Srpska pravoslavna crkva za Vidovdan 2007. godine iznosi u jav-

nost zahtev da se revidira, kako crkva tvrdi, pogre{no shvatanje da

duhovna vlast nema {ta da tra`i u politici, odnosno da se preispita

ustavno razgrani~enje crkve i dr`ave. 
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. Nije ovo prvi put da crkva iznosi ovakav zahtev i znamo da to ne radi

uzalud. Politi~ke vlasti u Srbiji ve} nekoliko godina postepeno popu-

{taju pod pritiskom crkve, tako da joj daju sve ve}e komade vlasti s

glupom nadom da }e zadovoljiti njen sve bolji apetit. Novo je ovde,

bar za mene, {to vidim da je crkva radi {irenja svog politi~kog utica-

ja spremna da revidira i na nov na~in protuma~i, da apdejtuje i neke

od svojih temeljnih, rekao bi ~ovek nepromenljivih i tradicijom osve-

{tanih mitova, pa tako i neke klju~ne momente kosovskog mita. O~e-

kivalo bi se da }e crkva, koja nastoji da postane glavni politi~ki fak-

tor u Srbiji, pre svega raditi na tome da dovede u pitanje koncept la-

i~ke dr`ave, dr`ave odvojene od crkve. Ona to i radi, me|utim, ~italac

knjige Sveti knez Lazar i kosovski zavet sti~e utisak da je za vrh Srp-

ske pravoslavne crkve od osporavanja ideje lai~ke dr`ave va`nije i

pre~e da ospori i dovede u pitanje kosovski mit, ta~nije da odbaci jed-

nu od njegovih glavnih poruka, onu koja ka`e da se mora birati izme-

|u dve vlasti, izme|u dva carstva, onog na nebu i ovog na zemlji. 

Naime, u prvom uvodnom slovu za ovu knjigu, koje je potpisao patri-

jarh Pavle, stavlja nam se do znanja da famozno opredeljenje kneza

Lazara za nebesko carstvo koje je njemu bilo ponu|eno u paketu sa

odricanjem od zemaljskog carstva ipak ne treba doslovno tuma~iti,

da se toga ne treba dr`ati, kako bi jedan rekao – kao pijan plota. Ume-

sto toga sada nam se nudi iznijansiran, tako re}i dijalekti~ki pristup

Lazarevom opredeljenju, pa se ka`e, citiram – da se opredeljenjem za

neprolazno carstvo nebesko ne otkazujemo od prolaznog `ivota na ze-

mlji, da verom u besmrtnu du{u ne odri~emo staranje za istorijsko bi-

}e. Drugim re~ima, Lazarevo opredeljenje ne sme da spre~i crkvu da

caruje i na onom i na ovom svetu, i gore i dole, a ponekad, kad to pri-

like zahtevaju, vi{e dole nego gore. To tobo`e zahtevaju dana{nje pri-

like u Srbiji. Za{to? [ta je dovelo do toga da mu~enica crkva danas

mora da se lati politi~kih i dr`avnih poslova i uop{te da preuzme na

svoja ple}a glavni teret brige o srpskom narodu? 

Odgovor na to pitanje je u drugom uvodnom slovu za knjigu, Sveti

knez Lazar i kosovski zavet, ~iji je autor mitropolit Amfilohije. Po

njegovom kazivanju, ve} decenijama srpski politi~ari rade protiv in-

teresa svog naroda, prodaju srpske zemlje i svetinje. Nijesu politi~a-

ri na{i sa~uvali Kosovo, upozorava mitropolit, politi~ari su ga izdali,

prodali su ga, ~etrdeset, pedeset godina su ga prodavali i uspjeli su da

dovedu Kosovo u polo`aj u koji je dospjelo. I dan danas na`alost izda-

ju i prodaju to Kosovo za jeftine pare, i ne samo Kosovo nego i sve dru-



ge zemlje sa srpskim hramovima i svetinjama. I kao {to se moglo o~e-

kivati, mitropolit Amfilohije }e pred nas izvesti zlosre}nog Vuka

Brankovi}a koji ni kriv ni du`an mora jo{ jednom da zamakne za Go-

le{-planinu, to jest da po ko zna koji put odigra ulogu kosovskog iz-

dajnika. Ali kao {to je patrijarh u svom uvodu za ovu knjigu dao novo

tuma~enje Lazarevog opredeljenja, tako je ovde i famozna Brankovi-

}eva izdaja predstavljena na nov na~in, dobila je nov smisao. 

U nas se, re}i }e mitropolit Amfilohije, zacario duh Vuka Brankovi}a,

radije se priklanjamo silama ovoga svijeta i silnicima, radije se pri-

klanjamo svojim u`ivanjima i vi{e se borimo za svoju vlast, za svoja

imanja, upla{eni od sila ovoga svijeta, nego li za svetinje one za koje

se vrijedi `rtvovati. A Brankovi}ev lik je a`uriran, predstavljen kao

prete~a, rodona~elnik dana{njih srpskih politi~ara. Bio je, ka`e mi-

tropolit za Vuka Brankovi}a, onovremeni realan politi~ar, kako bismo

mi to danas rekli na{im jezikom – politi~ar koji se dovijao. Dakle, ovaj

rimejk starog kosovskog mita o vjeri i nevjeri, odnosno o izdaji prika-

zuje se tako {iroko da se u nju pretvara svaki poku{aj da se za neki

problem na|e realno i razumno re{enje.

Da li Srbija danas ima nekih drugih politi~ara koji bi od Amfilohija i

crkve zaslu`ili bolju ocenu, nekih koji se ne dovijaju, koji se ne bi po-

na{ali razumno, te{ko je re}i. U svakom slu~aju, takvi se ovde ne po-

minju, pa se name}e zaklju~ak da su za ovog mitropolita svi politi~a-

ri isti soj dovitljivih, realnih, pragmati~nih ljudi, da su svi oni Bran-

kovi}i, svi nevjera ve} po prirodi svog posla, a to je posao u dr`avi

odvojenoj od crkve. Shodno tome, me|u dana{njim politi~arima laici-

ma i ne mo`e biti nijedan narodni vo|a ba{ na svom mestu, to jest ne-

dovitljiv, nerazuman, nerealan, crkvi i Bogu drag. Name}e se zaklju-

~ak da je sazreo trenutak da takvog vo|u pravoslavna crkva potra`i

u svojim redovima. I pretpostavimo da se te nezahvalne du`nosti mo-

ra primiti mitropolit Amfilohije i da ga sinod kandiduje, a skup{tina

postavi za premijera Srbije. 

Nema sumnje da bi program njegove vlade polazio od jasno odre|e-

nih nacionalnih interesa Srbije kao interesa koji su u suprotnosti sa

realno{}u i razumom. Tako|e verujem da bi za sve ministarske reso-

re Amfilohije lako na{ao visokokvalifikovane kandidate. Tako bi naj-

verovatnije ministar unutra{njih poslova postao vladika Irinej, mini-

star za Kosovo i Metohiju episkop Artemije, ministar za kapitalne in-

vesticije vladika Filaret, ministar za omladinu i sport vladika Paho-
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. mije. Nekim ministarstvima i dr`avnim agencijama mogli bi da

rukovode istaknuti vernici iz sveta umetnosti i nauke, pa bi se vero-

vatno na polo`aju ministarke prosvete opet na{la profesorka Ljiljana

^oli}, a u fotelju ministra turizma mogao bi da sedne filmski reditelj

Emir Kusturica. Za ostale resore, kao {to su kultura, zdravstvo, prav-

da i drugi mandatar bi sigurno lako na{ao odgovaraju}a re{enja, jer

Srbija ne oskudeva u vlastoljubivim, nerazumnim, nerealnim i crkvi

bliskim ljudima. 

Verujem da bi mitropolit Amfilohije u svojstvu mandatara srpske vla-

de jedan resor ipak zadr`ao za sebe, resor ministarstva odbrane. On

je ve} stekao tako re}i istorijske zasluge u poslovima iz tog resora. 

Ovde, u njegovom uvodnom slovu za knjigu Sveti knez Lazar i kosov-

ski zavet ima jedno mesto koje ~itaocu poma`e da lak{e zamisli ko-

jim putem bi ovaj hipoteti~ni srpski premijer i ministar odbrane po-

veo svoj narod i svoju vojsku: Starim i novim stradanjima i starim i

novim `rtvama koji su svjedoci da mi ako i jesmo gre{an narod ipak

smo Bo`iji narod, da hodamo za njim kao ovce na zaklanje i da kao ja-

ganjci nosimo svoj ~asni krst. Ovce na zaklanje? Neko }e verovatno

re}i – To je samo metafora, ne treba to tako doslovno, bukvalno shva-

titi. U redu, samo da znate, do tog mudrog zaklju~ka ovce su odavno

do{le.
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